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Θετικά μηνύματα για την κυπριακή οικονομία
στέλνουν οι οίκοι αξιολόγησης. Μετά τις ανα-
βαθμίσεις του κυπριακού κράτους, έρχονται
και οι αναβαθμίσεις των τραπεζών. Τράπεζα

Κύπρου και Ελληνική αναβαθμίστηκαν από
τους Fitch και Standard and Poor’s, γεγονός
που προάγει το αίσθημα ασφαλείας και της
επενδυτικής σιγουριάς. Οικονομική, σελ. 3

ΟΙΚΟΙ ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗΣ

Δίνουν ψήφο εμπιστοσύνης στις τράπεζες

ΡΟΜΠΙΝ ΜΠΑΪΡΟΝ

Ενας λόρδος που 
λέγεται Βύρων

Ο απόγονος του μεγάλου φιλέλληνα και κλη-
ρονόμος του τίτλου του, Ρόμπιν Μπάιρον,
μιλάει στην «Κ» για τον Βύρωνα ως ποιητή,
πολιτικό, εθνικό ήρωα, αλλά και μέλος της
οικογένειάς του. Τέχνες, σελ. 1

WINDCRAFT MUSIC FEST

Τα πνευστά 
στα Κατύδατα

Το γερμανικό συγκρότημα Norlyz έρχεται
στην Κύπρο και μιλούν στην «Κ» για τη μου-
σική τους. Στην «Κ» μιλούν και οι Krama
Brass Band, οι οποίοι επίσης θα συμμετά-
σχουν στο φεστιβάλ. Τέχνες, σελ. 4

Σύνεση
Καμία χώρα στον πλανήτη δεν έχει
την πολυτέλεια να έχει ανυπόλη-
πτους θεσμούς, γιατί αυτό την
πληγώνει και την κατατρώει. Ήδη
το ρήγμα μεταξύ Γενικής Εισαγ-
γελίας και Ελεγκτικής Υπηρεσίας
είναι βαθύ, με τους δύο κορυφαίους
θεσμούς της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας να βρίσκονται σε δικαστική
διαμάχη. Και τώρα, με αφορμή την
επιστολή του υπαρχηγού της Εθνι-
κής Φρουράς, αποκαλύφθηκαν και
τα προβλήματα που αυτή έχει. Η
Εθνική Φρουρά δεν έχει την επι-
λογή να έχει καταρρακωμένο και
διαιρεμένο προσωπικό. Η Κυπρια-
κή Δημοκρατία πληρώνει τη διαί-
ρεση πολύ ακριβά εδώ και πενήντα
χρόνια...

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ

Κατεστημένα
επιχειρούν 
απομόνωση 
του ΑΚΕΛ

«Οι τοπικές συνεργασίες δημιουρ-
γούν προοπτική ακόμα και για τις
επόμενες προεδρικές εκλογές», δη-
λώνει στην «Κ» ο γενικός γραμμα-
τέας του ΑΚΕΛ Στέφανος Στεφάνου,
κάνοντας ειδική αναφορά στο ΔΗΚΟ
και την ΕΔΕΚ. Ανοίγει παράλληλα
τα χαρτιά του για την επόμενη μέρα
του ΑΚΕΛ. Σελ. 7

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ο σημερινός δεύτερος γύρος των εκλογών
στη Γαλλία και οι σκέψεις για αντικατά-
σταση του Τζο Μπάιντεν από την αντι-
πρόεδρο των ΗΠΑ Κάμαλα Χάρις για την
κούρσα των προεδρικών εκλογών, δη-
μιουργούν επικίνδυνες ανισορροπίες σε

παγκόσμιο επίπεδο. Στη Γαλλία η παρά-
ταξη της άκρας Δεξιάς διεκδικεί τον σχη-
ματισμό κυβέρνησης μετά την καταβα-
ράθρωση του κεντρώου συνασπισμού
του Εμανουέλ Μακρόν και στις ΗΠΑ η
αντικατάσταση του Τζο Μπάιντεν από

την Κάμαλα Χάρις προβάλλει ως η πιο
«ανώδυνη» για τους Δημοκρατικούς. Δη-
μοσκοπήσεις τής δίνουν ποσοστά κα-
λύτερα από του νυν προέδρου σε ενδε-
χόμενη αναμέτρηση με τον Ντόναλντ
Τραμπ. Σελ. 16-17, 20-22

ΑΘΗΝΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ 

Ανοίγει 
ο διάλογος για 

την αξιολόγηση
Το σύστημα αξιολόγησης θα δώσει
μια δεύτερη ευκαιρία στους αδύ-
νατους, πριν να τους δείξει την πόρ-
τα εξόδου, λέει η Αθηνά Μιχαηλίδου,
ενώ ανοίγει τα χαρτιά της για τα
ιδιωτικά πανεπιστήμια. Σελ. 9 

ΕΘΝΙΚΗ ΦΡΟΥΡΑ

Οι άρχοντες 
και οι υπόλοιποι
Η επιστολή που έφερε στην επιφά-
νεια τις παθογένειες στην κορυφή
του στρατεύματος και την έλλειψη
βούλησης για πάταξη των φαινο-
μένων παραβίασης της στρατιωτι-
κής πειθαρχίας. Σελ. 11

ΑΠΟΦΑΣΕΙΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗ

H επίθεση
των δύο πρώην

Πώς βλέπουν στο Μαξίμου τις ομι-
λίες των Καραμανλή και Σαμαρά
και ποιες θα είναι οι κινήσεις του
πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη από εδώ και στο εξής. Σελ. 23

ΠΟΛΙΤΙΚΗ

Μία τέλεια 
καταιγίδα 

για τον Χάρη 
Η κίνηση του Ευθύμιου Δίπλαρου να προ-
τείνει ως καταλληλότερο για τη θέση του
επιτρόπου τον Χάρη Γεωργιάδη, βρίσκει
πρόσφορο έδαφος ακόμα και εντός του
Δημοκρατικού Συναγερμού. Ο πρόεδρος
πάντως κρατά επί του παρόντος κλειστά
τα χαρτιά του. Σελ. 6

GREAT SEA INTERCONNECTOR

Σε τεντωμένο
καλώδιο 

η ηλεκτρική
διασύνδεση
Κόντρα ΑΔΜΗΕ – ΡΑΕΚ

Η κατάσταση σχετικά με την πορεία υλο-
ποίησης της διασύνδεσης Κύπρου και
Ευρώπης μέσω του έργου Great Sea In-
terconnector επιδεινώθηκε ραγδαία το
τελευταίο διάστημα. Αρνητικό περιβάλλον
δημιούργησε η απόφαση της ΡΑΕΚ να
πει τρία όχι στον ΑΔΜΗΕ. Ενδεχομένως
να απαιτηθεί πολιτική παρέμβαση σε
Λευκωσία και Αθήνα για να μην οδηγηθεί
το έργο σε ναυάγιο. Σελ. 3

Ο θρίαμβος των Εργατικών στο Ηνωμένο
Βασίλειο ήταν αναμενόμενος, δείχνει
όμως πως η αναταραχή που έφερε πέντε
πρωθυπουργούς σε επτά χρόνια δεν έχει

κοπάσει. Το 2019 οι Εργατικοί είχαν υπο-
στεί τη δεινότερη ήττα τους και ο Συν-
τηρητικός Μπόρις Τζόνσον εθεωρείτο,
δύο χρόνια αργότερα, «πρωθυπουργός

δεκαετίας». Ο Κιρ Στάρμερ εκλέγεται
πρωθυπουργός με τα χαμηλότερα πο-
σοστά που έχει κερδίσει ποτέ κόμμα με
αυτοδυναμία στη Βρετανία. Σελ. 18-19

ΠΟΛΙΤΙΚΕΣ ΤΡΙΚΥΜΙΕΣ ΣΕ ΕΥΡΩΠΗ ΚΑΙ ΑΜΕΡΙΚΗ

Ισορροπίες τρόμου 
σε ΗΠΑ και Γαλλία

Ζητείται αντικαταστάτης στην Ουάσιγκτον και σταθερότητα στο Παρίσι

ΕΚΛΟΓΕΣ ΣΤΗ ΒΡΕΤΑΝΙΑ

Ο Στάρμερ, ο Σούνακ και το Brexit

Οι πιο κρίσιμες εκλογές της μεταπολεμικής περιόδου διεξάγονται σήμερα στη Γαλλία, καθώς η παράταξη της άκρας Δεξιάς διεκδικεί
με αξιώσεις τον σχηματισμό κυβέρνησης. Ο Γάλλος πρόεδρος Εμανουέλ Μακρόν σύρθηκε, εκών-άκων, στη λογική της συνεννόησης με
τον αριστερό συνασπισμό Νέο Λαϊκό Μέτωπο (NFP) προκειμένου να αποτραπεί αυτό το ενδεχόμενο. 
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΠΡΟΣΕΓΓΙΣΗ: Η τελευταίως αναφυείσα διένεξις μεταξύ των τμημά-
των εφόδου και των χαλυβδοκράνων διεκανονίσθη οριστικώς κατό-
πιν φιλικής συσκέψεως μεταξύ του νέου επιτελάρχου των φαιοχιτώ-

νων Λούντε και του αρχηγού των χα-
λυβδοκράνων, υπουργού Εργασίας
Σέλντε (φωτ.: δεύτερος από αριστε-
ρά, σε συνάντηση χαλυβδοκράνων).
Ο Σέλντε ομιλών εις το συνέδριον των
χαλυβδοκράνων εδήλωσεν ότι επήλ-
θε πλήρης προσέγγισις μεταξύ των
δύο οργανώσεων. Η συμφωνία –εί-
πεν– ήτο τοσούτω μάλλον εύκολος

καθόσον αι δύο οργανώσεις αποτελούν ενιαίον εθνικοσοσιαλιστικόν
μέτωπον, οι δε χαλυβδόκρανοι αποτελούν την εφεδρείαν των τμη-
μάτων εφόδου. Το συνέδριον έληξε με ομόθυμον δήλωσιν περί απε-
ριορίστου πίστεως προς τον Αδόλφον Χίτλερ.

Γ. ΚΟΝΔΥΛΗΣ: «Η συνεννόησις των δύο μεγάλων πολιτικών παρατά-
ξεων του τόπου ενέχει κατ’ εμέ σημασίαν μεγίστην, τόσον διά την ομα-
λήν λειτουργίαν του πολιτεύματος όσον και διά την υπέρ της προόδου
του τόπου προσπάθειαν. Αλλ’ η συνεννόησις αύτη δεν δύναται να στη-
ριχθή εις προσωρινάς εξοικονομήσεις, αι οποίαι θ’ αποτελέσουν αργό-
τερον αφετηρίαν νέων προστριβών, ούτε εις συμφωνίαν επί ζητημά-
των τα οποία όλως συμπτωματικώς χωρίζουν τας δύο πολιτικάς μερί-
δας [...] συνεννόησις δεν μπορεί να σημαίνη απλήν ανακωχήν, κατά
την διάρκειαν της οποίας αι δύο παρατάξεις θα εξοπλίζωνται δι’ όλων
των μέσων, η μία μεν διά το έργον της ανατροπής, η ετέρα δε διά την
καλυτέραν συγκράτησιν της Εξουσίας της. Την συνεννόησιν την αντι-
λαμβάνομαι υπό έννοιαν ευρυτέραν, ικανήν δηλαδή να επεκταθή μέ-
χρι και αυτής της συνεργασίας των κομμάτων εν τη Κυβερνήσει».

ΑΙΣΧΡΟΚΕΡΔΕΙΑ: Ο αντεισαγγελεύς κ. Χαλαζωνίτης, εισαγγελεύων
εις το Αισχροκερδείον, είχε διατάξει από διμήνου την ενέργειαν
πραγματογνωμοσύνης διά να εξακριβώση μήπως η τιμή εις ην πω-
λείται η βενζίνη είναι υπερβολική. Οι υπό του κ. Χαλαζωνίτου διορι-
σθέντες πραγματογνώμονες υπέβαλον εις αυτόν την έκθεσίν των,
αποφαινόμενοι ότι η βενζίνη πωλείται εις υπερβολικήν τιμήν.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
7.7.1934
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Συνιστώ ψυχραιμία» είπε η Ιουλία
Παλαιολόγου Ουίλσον στις φιλενά-
δες της και ζήτησε από τη Ρωσίδα
μια ενισχυτική δόση τσίπουρου, το
οποίο ως γνωστόν κατευνάζει τα
νεύρα. «Άσχετο, αλλά αυτό το κα-
λοκαίρι το παγωμένο τσίπουρο εί-
ναι το νέο gin and tonic» είπε κι ευ-
θύς πέρασε στο παρασύνθημα: «Θα
σας διαβάσω πρώτα το δημοσίευμα
κι έπειτα θα δούμε, ψύχραιμα επα-
ναλαμβάνω, τις σχετικές φωτογρα-
φίες». 

«Η Βαλεντίνα Τσίγκη, γνωστή για
το εκλεπτυσμένο της γούστο και
την κομψότητά της, εμφανίστηκε
πρόσφατα με ένα υπέροχο μίνι ροζ
καλοκαιρινό φόρεμα, που έκλεψε
τις εντυπώσεις, με την εμφάνισή
της, γεμάτη ζωντάνια και φρεσκά-
δα, να αναδεικνύει την καλοκαιρινή
της διάθεση». Η Ιουλία έκανε μια
παύση για να τσεκάρει αντιδράσεις.
Κι ύστερα έδειξε στο καρέ τις φω-
τογραφίες τής αενάως λαμπερής
Βαλεντίνας αλλά και του εξίσου εν-
τυπωσιακού σκυλιού της με ροζ κα-
πέλο και φαντεζί γυαλιά ηλίου. 

Ακολούθησε ένα λεπτό φορτισμέ-
νης σιωπής όπου η ένταση στην
ατμόσφαιρα κοβότανε θαρρείς με
το μαχαίρι. Οι κυρίες του καρέ, πα-
λιές σκυλομάνες της αστικής Λευ-
κωσίας, ανασήκωσαν τα φρύδια
τους και συμφώνησαν με συνοπτι-
κές διαδικασίες: Ραντεβού στην
Μπέμπα! «Τουτέστιν, στο δημοφι-
λές εστιατόριο της οδού Πινδάρου
η κοσμική Λευκωσία θα καταλάβει
τι πάει να πει σκυλίσια ζωή», μου
εξήγησε η Ιουλία.

«Summer vibes» ήταν τον hashtag
του εξωστρεφούς δημοσιεύματος.
«Κάτι και να καίει» ήταν η απάντηση
του καρέ κατά την εντυπωσιακή εί-
σοδό του στην κατάφυτη αυλή της
Μπέμπας. Οι κυρίες προσήλθαν με
τα σκυλιά τους – η Ιουλία με τον
Έντγκαρ Άλαν Πόε (με γαλλικού τύ-
που μαρινιέρα), η Κουλλίτσα με τον

Τσε (με αυθεντικό κόκκινο φουλάρι
πιονιέρου) και η Καλαμαρού με τη
Μαντώ Μαυρογένους (με vintage
φλοράλ χειροποίητο φορεματάκι).
Έπειτα από τη σχετική φιγούρα κι
αφού ο restaurateur Θωμάς Μπέ-
κας έσπευσε για τα τσίπουρα, η Ιου-
λία Παλαιολόγου Ουίλσον είπε αρ-
κετά δυνατά ώστε να την ακούσει
όλο το μαγαζί: «Τη γελοιότητα ουκ
ελάττω παραδώσω, μάνα μου». 

Λίγο το τσίπουρο, λίγο η ροπή
προς το γελοίον του πράγματος και
λίγο ο πρόωρος καύσωνας άναψαν
τη συζήτηση για τα πικάντικα νέα
των ημερών. Όπως π.χ. την ανάρ-
τηση του πρώην δημάρχου Στρο-

βόλου Αντρέα Παπαχαραλάμπους,
η οποία συνοδευόταν από φωτο-
γραφία ενός παπά με κλειστά μά-
τια και χαμόγελο ευδαιμονίας: «1η
Ιουλίου του 2009, πριν 15 χρόνια,
κοιμήθηκε ένας από τους μεγαλύ-
τερους Γέροντες που έχει αναδεί-
ξει η Ορθοδοξία, ο συμπατριώτης
μας Γέροντας Ιωσήφ ο Βατοπαιδι-
νός! Το ωραιότερο χαμόγελο της
νίκης του θανάτου!». «Τι θέλει να
πει ο ποιητής;» αναρωτήθηκε η
αριστερή (με την καλή έννοια)
Κουλλίτσα Κυριακού, αλλά οι υπό-
λοιπες την αγνόησαν καθότι «όταν
σφίξουν οι ζέστες λέμε και καμιά
κουβέντα παραπάνω» εξήγησε η
εξπέρ περί των συναισθηματικών

εξάρσεων Ιουλία Παλαιολόγου
Ουίλσον.

Είπαν πολλά οι κυρίες εκείνο το
βράδυ. Από τα γενέθλια του Κων-
σταντίνου Πετρίδη, μέχρι το αρχηγι-
λίκι του Νικόλα Παπαδόπουλου. Ο
Πετρίδης ανέβασε μια φωτογραφία
για τα 50χρονα του και από κάτω ο
Θεοδόσης Τσιόλας (τέως γραμματέ-
ας Υπουργικού Συμβουλίου) έγρα-
ψε «Χρόνια πολλά Νίκο φίλε μου!»
μπερδεύοντας τον μάλλον με τον
Χριστοδουλίδη. Όσο για τον Νικόλα,
έριξε το γάντι στους υπόλοιπους
της ηγεσίας για συλλογική ανάλη-
ψη ευθυνών, με σαφείς αιχμές για
την Χριστιάνα. «Μίλησε το DNA του

Τάσσου» είπε η Καλαμαρού και η
Μαντώ Μαυρογένους υπερθεμάτι-
σε με ένα γαύγισμα.

Κουβέντιασαν και για άλλα βεβαί-
ως, λιγότερο χαριτωμένα, όπως την
αθλιότητα που διέπραξε στέλεχος
του ΕΛΑΜ με την περιβόητη φωτο-
γραφία παιδιών. «Τι σόι άνθρωπος
είναι αυτός που εκθέτει μικρά παι-
διά νηπιαγωγείου απλώς και μόνο
επειδή έχουν ξένα ονοματεπώνυ-
μα;» ξέσπασε η Κουλλίτσα. Το χει-
ρότερο φυσικά ήταν το ξεδιάντρο-
πο ξέπλυμα από τον βουλευτή του
ΕΛΑΜ Λίνο Παπαγιάννη, ο οποίος
δεν διέκρινε οτιδήποτε ακραίο
στην κραυγαλέα ρατσιστική ανάρ-

τηση. Τώρα, τι από όλα αυτά κατά-
λαβε ο Τσε και πετάχτηκε σαν ελα-
τήριο, είναι ένα σκυλο-μυστήριο
αντάξιο της φωτογενούς καριέρας
του σκυλιού της κοσμαγάπητης σο-
σιαλιτέ Βαλεντίνας.

Τα περί σκυλίσιας ζωής έφεραν τη
συζήτηση στο άλλο μεγάλο θέμα
των ημερών, το νέο σκουπιδαριό
της τηλεόρασης. Συγκεκριμένα σε
ένα τύπο ονόματι Νίκο Πελετιέ ο
οποίος έχει 64,4 χιλιάδες followers
στο TikTok και μπήκε ως παίχτης
στο “Power of love”. Τα βίντεο του
είναι ικανά να κάψουν τα εγκεφαλι-
κά κύτταρα υγιούς σκεπτόμενου
ανθρώπου καθώς πρόκειται για
μνημείο μισογυνισμού. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγμα είναι ένα βίντεο
όπου μια κοπέλα κάθεται στο πάτω-
μα σαν σκυλάκι και της χαϊδεύει το
κεφάλι. «Η θέση της γυναίκας στην
κοινωνία είναι μόνο μία: η ανατρο-
φή των παιδιών της και η στήριξη
προς τον σύζυγό της» είπε ανάμεσα
σε άλλα το νέο εξαγώγιμο προϊόν
μας, προκαλώντας στις κυρίες του
καρέ –και όχι μόνο– οισοφαγική πα-
λινδρόμηση.

Το γεγονός πάντως ότι συμβαίνουν
και χειρότερα δεν είναι παρηγοριά.
«Απλώς επιβεβαιώνεται ότι δεν
φτάσαμε ακόμα στον πάτο της κα-
τηφόρας» είπε η Ιουλία. Και εν συ-
νεχεία έδειξε στις κυρίες του καρέ
το νέο κατόρθωμα του ευρωβου-
λευτή Φειδία, ο οποίος έδινε 50 ευ-
ρώ σε νεαρούς για να βουτάνε στο
σιντριβάνι του Συντάγματος ουρλιά-
ζοντας ή να αγκαλιάζουν μια κοπέ-
λα παρά τη θέλησή της ή να τρώνε
γόπα τσιγάρου. «Τον έκραξαν αλλά
και τι έγινε; Σκασίλα του Φειδία! Εξ
ου και προσέλαβε ως κοινοβουλευ-
τικό συνεργάτη τον κύριο… Λουκά-
νικο. Τι ζούμε, μάνα μου!» μουρ-
μούρισε η χήρα και η σκυλοπαρέα
( Έντγκαρ, Τσε και Μαντώ) γαύγισαν
επιδοκιμαστικά. 

Κάτι και να καίει

stavros.christodoulou@gmail.com

Η Μαντώ Μαυρογένους, για τους φίλους απλά Μαντώ, με vintage φλοράλ δημιουργία που έραψε η σκυλομάνα (της) Ευγενία Καλαμαρού με
τα χεράκια της.

Τρέξτε να γκαστρωθούμε
Η αλήθεια είναι πως, εκτός από το
Μεταναστευτικό, η νήσος των αγίων
απειλείται σοβαρά και από τον χα-
μηλό αριθμό γεννήσεων. Ο νεαρός
μας Νίκος, αφού έγινε ο ίδιος πολύ-
τεκνος, δίνοντας το καλό παράδειγ-
μα, θέλει τώρα να κτυπήσει την
υπογεννητικότητα και να μας κάνει
όλους πολύτεκνους. Το μήνυμά του
είναι ξεκάθαρο: νέοι κάθε ηλικίας –
ακόμη και νεαροί συνταξιούχοι–
τρέξτε να γκαστρωθείτε. 

Θύμισε στους παλαιότερους τον επί
μονίμου βάσεως υποψήφιο πρό-
εδρο Σέππο, ο οποίος, μπροστά από
ζωηρό ακροατήριο σε ορεινό χωριό,
υποσχέθηκε να τους φτιάξει σχο-
λεία για να τους παρέχει καλύτερη
Παιδεία.

Όταν κάποιος του επεσήμανε πως
στο μικρό εκείνο χωριό δεν είχαν
παιδιά, ο πάντα ετοιμόλογος Σέππος
απάντησε «θα σας φτιάξω και Παι-
δεία, θα σας φτιάξω και παιδιά»! 

150 χιλιάδες συνολικά το ποσό εγ-
γύησης που έπρεπε να καταβάλουν
οι δύο μοναχοί της μονής Αββακούμ
για να παραμείνουν ελεύθεροι μέχρι
τη δίκη. Ένα ποσό διόλου ευκατα-
φρόνητο, που η πλειοψηφία των Κυ-
πρίων θα αδυνατούσε να καταβάλει.
Εν τούτοις –σαν από θαύμα– το εν λό-
γω ποσό βρέθηκε στο άψε σβήσε. Σε
απορία μου, άτομο της παρέας μου
εξήγησε πως «λεφτά υπάρχουν» και
150.000 για τον Nεκτάριό μας θεω-
ρούνται πίνατς. 

Ο Φειδίας σε νέο βίντεο μάς εξηγεί
γιατί επέλεξε σαν πρώτο του συνερ-
γάτη στις Βρυξέλλες τον φίλο και κα-
θηγητή του κύριο Λουκάνικο (μη με
ρωτήσετε αν υπάρχει άγιος Λουκάνι-
κος ούτε και πότε γιορτάζει). Ο Λου-
κάνικος είναι –κατά την άποψη του
Φειδία πάντα– ο πιο έξυπνος Κύ-
πριος. Βάλτε όσα θαυμαστικά θέλετε.

Η εν λόγω δήλωση πάντως δημι-
ούργησε σε μερίδα θαυμαστών του
κάποια απογοήτευση, διότι πίστευαν
πως αυτό τον τίτλο θα τον έδινε στον
μέντορά του φιλόσοφο, συγγρα-
φέα, life coach και body builder Χρι-
στόφορο Never Surrender Τορναρί-
τη. Λουκάνικος Vs Τορναρίτης ση-
μειώσατε 1. 

Στον ποταμό Λιοπετρίου θα γινόν-
τουσαν έργα ανάπλασης και είχε ζη-
τηθεί ο –μάλλον υπερβολικός– χρό-
νος των 30 μηνών για αποπεράτωσή
τους. Φυσικά δεν χρειάζεται να πού-
με πως το έργο δεν ολοκληρώθηκε
εντός των χρονικών πλαισίων (this is
Cyprus) και τώρα πάμε για παράτα-
ση (τρίτη παράταση, στην επόμενη
χτυπούμε πέναλτι) και σχεδόν δι-
πλασιασμό της χρονικής διάρκειας
των έργων με όλα όσα αυτό συνεπά-
γεται. Θα ήθελα να ουρλιάξω αλλά
δεν βαριέσαι, ας το πάρει το ποτάμι
(του Λιοπετρίου).

Το ανεκδιήγητο φιλμάκι που έφτια-
ξε ο Δημοκρατικός Συναγερμός για
τα γενέθλιά του –δείτε το πριν το κα-

τεβάσουν– σχολίαζε παρέα σε κα-
φετέρια και ο πιο μεγάλος ηλικιακά
(και ας είχαν δει πολλά τα μάτια του)
ψιθύρισε, κουνώντας απελπισμένα
το κεφάλι, «τη νοημοσύνη ουκ ελάτ-
τω παραδώσω». Ειδικά η σκηνή
όπου ο Νίκαρος ασπάζεται τον Κα-
σουλίδη θύμισε απόσπασμα από τη
μεγάλη τηλεοπτική επιτυχία «ο Ιού-
δας φιλούσε υπέροχα». Αν με αυτό
τον τρόπο είναι που έχουν πάρει το
μήνυμα στον Συναγερμό για σύγ-
χρονη πολιτική φωνή, τότε χαιρέτα
μου τον πλάτανο. 

Αννίτα μου, για όνομα του Θεού.
Κάτι τόσο τραγικό ούτε το ΔΗΚΟ δεν
διανοήθηκε να φτιάξει. Η φάση εί-
ναι πιο κριντζ κι απ’ το βίντεο με τον
Δίπλαρο να πίνει γάλα τριαντάφυλ-
λο με φλαούνα. 

Στο ΔΗΚΟ πάντως ετοιμάζονται για
κοσμογονικές αλλαγές, με τον εθνι-
κό μας Prince να δηλώνει πως θα γί-
νει «γκρέμισμα του κόμματος και
χτίσιμο από την αρχή». Ας ελπίσου-
με να μη μετατραπεί σε ένα σύγχρο-
νο γεφύρι της Άρτας, που ολονυχτίς
το χτίζανε, το βράδυ εγκρεμιζόταν.  
Πέρασε αυτή τη βδομάδα και η 4η
Ιουλίου, εθνική ημέρα Ανεξαρτη-
σίας των Ηνωμένων Πολιτειών Αμε-
ρικής. Μην εκπλαγείτε αν του χρό-
νου γιορτάζουμε και εμείς μαζί
τους. Με τις εξαίρετες σχέσεις που
έχει δημιουργήσει ο πρόεδρός μας
με τις ΗΠΑ, δεν αποκλείεται σύντο-
μα να γίνουμε η 51η Πολιτεία τους.
Born on the fourth of July!  

Θα σας κάνω και Παιδεία θα σας φτιάξω και παιδιά.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σε περιδίνηση βρίσκεται ένα περι-
φερειακό ενεργειακό έργο το οποίο
έχει ως φιλόδοξο στόχο να τερματίσει
και την ενεργειακή απομόνωση της
Κυπριακής Δημοκρατίας, του τε-
λευταίου κράτους-μέλους της Ε.Ε.
που δεν είναι συνδεδεμένο με το
ευρωπαϊκά δίκτυαηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Πρόκειται για το ηλεκτρικό
καλώδιο Great Sea Interconnector
(GSI), Φορέας Υλοποίησης του οποίου
είναι ο Ανεξάρτητος Διαχειριστής
Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας
της Ελλάδας (ΑΔΜΗΕ). Προτού λη-
φθείη τελική επενδυτική απόφαση
για συμμετοχή της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας στο μετοχικό σχήμα του
έργου, εν μέσω μουρμουρητών σε
Αθήνα και Κομισιόν για καθυστε-
ρήσεις, η κατάσταση αναφορικά με
την πορεία υλοποίησης του έργου
επιδεινώθηκε ραγδαία. Η απόφαση
της Ρυθμιστικής Αρχής Κύπρου(ΡΑ-
ΕΚ) να πει τρία όχι στον ΑΔΜΗΕ
για θέματα που σχετίζονται με το
ενεργειακό έργο αλλά και η αντί-
δραση του ΑΔΜΗΕ έχουν δημιουρ-
γήσει ένα άκρως αρνητικό περιβάλ-
λον που ενδεχομένως να απαιτηθεί
πολιτική παρέμβαση σε Λευκωσία
και Αθήνα για να υπερπηδηθούν
τα εμπόδια. Εκτός των άλλων η αρ-
νητική εξέλιξη με το ηλεκτρικό κα-
λώδιο έρχεται σε μια περίοδο που
και άλλα μεγάλα ενεργειακά έργα
της Κυπριακής Δημοκρατίας πα-
ρουσιάζονται να είναι προβληματικά,
δημιουργώντας ανησυχία πρώτον,
για την ενεργειακή επάρκεια ιδιαί-
τερα σε μήνες δύσκολους, δεύτερον,
για το κόστος ηλεκτρικής ενέργειας
και τρίτον, για την αύξηση της πα-
ραγωγής ηλιακής ενέργειας. Για την
ώρα υπάρχει αδιέξοδο σε σημείο
μάλιστα που να εκφράζονται ανοιχτά
ζωηρές ανησυχίες ότι το έργο θα
οδηγηθεί σε ναυάγιο, εάν δεν αλ-
λάξουν οι αποφάσεις της ΡΑΕΚ. Ανη-
συχίες που προέρχονται από τον
ΑΔΜΗΕ και διατυπώθηκαν εν είδει
τελεσιγράφου, δυσκολεύοντας πε-
ρισσότερο τις μελλοντικές κινήσεις
και των δύο πλευρών. 

Πολιτικό χέρι
Έτσι όπως έχει διαμορφωθεί το

τοπίο, κοινή είναι η εκτίμηση σε

Αθήνα και Λευκωσία πως θα χρει-
αστεί πολιτική παρέμβαση στο ανώ-
τερο επίπεδοπροκειμένου να σπάσει
το αδιέξοδο που έχει προκληθεί.
Υπάρχουν όμως και άλλες εκτιμήσεις
από κυπριακής πλευράς που βλέπουν
ότι η λύση θα δοθεί από τη ΡΑΕΚ
και τον ΑΔΜΗΕ. Όποιες και αν είναι
οι εξελίξεις το επόμενο διάστημα,
το βέβαιο είναι ένα. Η τύχη του ενερ-
γειακού έργου έχει πάρει πολιτικό
άρωμα πέρα από τις γενικόλογες
και κατά διαστήματα πολιτικές ανα-
φορές στήριξης του καλωδίου. Την
περασμένη εβδομάδα και εφόσον
είχε προηγηθεί η απόφαση της ΡΑΕΚ
στην ελληνική πρωτεύουσα, πραγ-
ματοποιήθηκε ευρεία κυβερνητική
σύσκεψη στο Μαξίμου, υπό τον
πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη
και με τη συμμετοχή της ηγεσίας
του υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας (υπουργό και υφυπουργό)
και του διευθύνοντα συμβούλου
του ΑΔΜΗΕ Μανούσου Μανουσάκη
με αντικείμενο και το ηλεκτρικό κα-
λώδιο. Πληροφορίες από την Αθήνα
υποστηρίζουν πως μετά το πέρας
της σύσκεψης και πριν ο ΑΔΜΗΕ
κυκλοφορήσει την ανακοίνωση –
τελεσίγραφο, ο Έλληνας πρωθυ-
πουργός μίλησε τηλεφωνικά με τον

πρόεδρο της Δημοκρατίας Νίκο Χρι-
στοδουλίδη προφανώς για τις ανη-
συχίες του ΑΔΜΗΕ και τους κινδύ-
νους που εκφράζονταιαπό την από-
φαση της ΡΑΕΚ. Τις πληροφορίες
αυτές ενστερνίζονται και πηγές κον-
τά στην κυβέρνηση, ωστόσο ανε-
πίσημα η Λευκωσία δεν επιβεβαιώνει
ότι υπήρξε τηλεφωνική επικοινωνία
των δύο ηγετών για το καλώδιο. Οι
ίδιες πηγές δεν αποκλείουν οι δύο
ηγέτες να τα πουν για το ενεργειακό
έργο και τα όποια προβλήματα υπάρ-
χουν στο περιθώριο της επίσκεψης
του Κυριάκου Μητσοτάκη στις 20
Ιουλίου. Επίσης μετά τη σύσκεψη
στου Μαξίμου όπως γνωρίζουμε, ο
υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας της Ελλάδας Θόδωρος Σκυλα-
κάκης επικοινώνησε με τον Κύπριο
ομόλογό του Γιώργο Παπαναστασίου
στον οποίο μετέφερε τη δυσαρέ-
σκεια και τις ανησυχίες του για την
απόφαση της ΡΑΕΚ.

Οι επόμενες κινήσεις
Σε πολιτικό επίπεδο η κυβέρνηση

αποφεύγει να τοποθετηθεί ξεκάθαρα
επί των ζητημάτων που έχουν προ-
κύψει. Από τη μια είναι ιδιαιτέρως
προσεκτική με τη ΡΑΕΚ τονίζοντας
εντός και κυρίως εκτός Κύπρου τον

ανεξάρτητο χαρακτήρα της,και από
την άλλη σημειώνει τη σπουδαι-
ότητα του έργου για το ενεργειακό
ισοζύγιο της χώρας προφανώς και
για να αντιμετωπίσει έξωθεν πιέσεις
από Ελλάδα, Ισραήλ αλλά κυρίως
από την Κομισιόν, η οποία χορηγεί
το έργο με €657 εκατ. και τον ορατό
κίνδυνο να ανακληθεί η βοήθεια.
Για την ελληνική κυβέρνηση η από-
φαση της ΡΑΕΚ ήταν κεραυνός εν
αιθρία, μιας και θεωρούσαν δεδο-
μένη την έναρξη είσπραξηςπερίπου
€30 εκατ. από 01/01/2025 και σε
ετήσια βάση ως τέλος ανάκτησης
εξόδων από τους Κύπριους κατα-
ναλωτές ηλεκτρικής ενέργειας, ανα-
λογικό τέλος θα κληθούν να επω-
μισθούν και οι Έλληνες καταναλω-
τές, προκειμένου το έργο να είναι
βιώσιμο όπως υποστηρίζει ο ΑΔΜΗΕ.
Ωστόσο, αυτό που φαίνεται να καίει
την Αθήνα είναι οι άμεσες επιπτώ-
σεις από το όχι της ΡΑΕΚ.Ήδη στην
Αθήνα εκφράζονται σοβαρές ανη-
συχίες για επιπτώσεις στην κατα-
σκευή του καλωδίου από την εται-
ρεία Nexans, καθώς πιστεύεται πως
η απόφαση της ΡΑΕΚ θαεπηρεάσει
την αποπληρωμή του συμβολαίου
για το καλώδιο. Επίσης η καθυστέ-
ρηση που πιστεύεται ότι παρατη-

ρείται στη λήψη τελικής επενδυτικής
απόφασης από πλευράς κυπριακής
κυβέρνησης, θα προκαλέσει οικο-
νομικά προβλήματα που ενδεχομέ-
νως να αφήσουν το αποτύπωμά
τους στην οικονομική αρωγή της
Κομισιόν με ενδεχόμενη επιστροφή
των πόρων που έχουν αντληθεί από
τα ευρωπαϊκά ταμεία. Ο ΑΔΜΗΕ
αποδεικνύεται πως υπολόγιζε στην
κυπριακή συμμετοχή ανάκτησης
εξόδων, το συνολικό ποσό υπολο-
γίζεται στα €128εκατ. (25 ευρώ ετη-
σίως ανά τιμολόγιο ρεύματος) αλλά
και στο ποσό που θα κατέβαλε η
Κυπριακή Δημοκρατία για να εισέλ-
θει στο μετοχικό σχήμα του καλω-
δίου.

Η χρυσή τομή
Με τα δεδομένα αυτά το συμπέ-

ρασμα που εξάγεται είναι πως οι
δύο πλευρές επιδίδονται σε ένα παι-
χνίδι κινήσεων προκειμένου να εξα-
σφαλίσουν καλύτερη θέση σε ένα
μεγαλεπήβολο επενδυτικό έργο.
Πηγές με γνώση των σχεδιασμών
και κινήσεων που γίνονται εμφα-
νίζονται βέβαιες πως στο τέλος θα
βρεθεί μια μέση λύση στο θέμα ανά-
κτησης των εξόδων που θα διαφο-
ροποιεί προηγούμενη απόφαση με-
θοδολογίας εσόδου(ΡΑΕΚ 022/2023,
25/1/2023, Παράρτημα 1), η οποία
είχε ληφθεί όταν το έργο είχε ο προ-
ηγούμενος φορέας υλοποίησης και
βάσει αυτής ο ΑΔΜΗΕ έλαβε την
επενδυτική απόφαση να γίνει φο-
ρέας υλοποίησης του έργου, τον
Οκτώβριο του 2023. Επί του προ-
κειμένου, όπως είμαστε σε θέση να
γνωρίζουμε το υπουργείο Ενέργειας
έχει ζητήσει επίσημη ενημέρωση
από τηΡΑΕΚ αν ισχύει ο ισχυρισμός
του ΑΔΜΗΕ ότι η Ρυθμιστική Αρχή
ανέτρεψε απόφασή της,θεωρώντας
το όλο θέμα πολύ σοβαρό.

Επί της ουσίας της διαφοράς ένα
σενάριο το οποίο δεν μπορεί να απο-
κλειστεί προνοεί πως αντί η έναρξη
ανάκτησης των εξόδων να ξεκινήσει
από 01/01/2025, όπως υποστηρίζει
ο ΑΔΜΗΕ ήαπό την01/01/2030 που
είναι θέση της ΡΑΕΚ, οι δύο πλευρές
να συμφωνήσουν σε μια ενδιάμεση
ημερομηνία με παράλληλη αναδια-
μόρφωση των ποσοστών επιμερι-
σμού των τελών Ελλάδας και Κύ-
πρου.

Λευκωσία και Αθήνα
βραχυκύκλωσαν το καλώδιο 

Πολιτική παρέμβαση για το Μπρα ντε φερ ΡΑΕΚ – ΑΔΜΗΕ και
στο παρασκήνιο πιέσεις και από την Κομισιόν για άρση του αδιεξόδου

Από τον EuroAsia
στον Great Sea
Interconnector

Η εμπλοκή που παρατηρείται με
τα προκαταρκτικά υλοποίησης
του ηλεκτρικού καλωδίου είναι
το τρίτο περιστατικό από εξαγ-
γελίας του έργου. Εξέλιξη που

αναμφίβολα δεν μπορεί να
αφήσει αδιάφορη τη Λευκωσία
υπό την πίεση μάλιστα και άλ-
λων ενεργειακών έργων που

ενώ έχουν ξεκινήσει δείχνουν
μια δυσκολία ολοκλήρωσης. Σε
ό,τι αφορά το ηλεκτρικό καλώ-

διο, την εποχή που Φορέας Υλο-
ποίησης του έργου ήταν ο Euro-
Asia Interconnector δημιουργή-
θηκε και πάλι μείζον θέμα από
την απόφαση της τότε ελληνι-

κής κυβέρνησης να αποξενώσει
την τρίτη φάση του ηλεκτρικού

καλωδίου που αφορούσε το
τμήμα Κρήτη-Πελοπόννησος και
να δώσει την υλοποίηση του έρ-

γου στον ΑΔΜΗΕ. Μάλιστα, η
απόφαση είχε πάρει διαστάσεις
με έντονες πολιτικές διαμαρτυ-
ρίες της Λευκωσίας για απόφα-
ση τορπίλη στο ενεργειακό έρ-
γο. Η δεύτερη περίπτωση εμ-

πλοκής ήταν αυτή που οδήγησε
σε αλλαγή Φορέα Υλοποίησης
του έργου με τον EuroAsia In-

terconnector του Νάσου Κτωρί-
δη να δίνει τη σκυτάλη στον Gre-
at Sea Interconnector του ΑΔ-
ΜΗΕ, με τις ευλογίες της κυ-

πριακής κυβέρνησης. Η τωρινή
εμπλοκή εκ των πραγμάτων δεν

αφήνει και πολλά περιθώρια
στην κυβέρνηση μιας και η πίε-
ση από ένα ναυάγιο θα επιφέ-
ρει τεράστιο πολιτικό κόστος.

Ήδη στη Λευκωσία γίνεται προ-
σπάθεια να πέσουν οι τόνοι και

να σταλεί το μήνυμα κυρίως
προς την πλευρά της ΡΑΕΚ πως

πρέπει να ληφθεί υπόψη το
ετήσιο κόστος ανάκτησης εξό-
δων ανά τιμολόγιο το οποίο εί-

ναι μικρό, συγκριτικά με τα μελ-
λοντικά οφέλη από την εμπορι-

κή λειτουργία του καλωδίου.

Κυβερνητικές πηγές στη Λευκωσία θεωρούν πως θα βρεθεί η χρυσή τομή και πως τη λύση θα τη δώσουν η ΡΑΕΚ και
ο ΑΔΜΗΕ, πραγματοποιώντας εκατέρωθεν υποχωρήσεις και λαμβάνοντας υπόψη τα μακροπρόθεσμα οφέλη για τους
καταναλωτές.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ 

Μια έμμεση, αλλά σαφή καταγραφή
της ελληνικής θέσης σχετικά με
την ανάγκη να τηρούνται όλες εκεί-
νες οι διεθνείς συμφωνίες που απο-
τελούν τον ακρογωνιαίο λίθο της
διεύρυνσης του ΝΑΤΟ, ανάμεσα
στις οποίες και εκείνη των Πρεσπών
με τη Βόρεια Μακεδονία, θα επι-
χειρήσει η Αθήνα στην επικείμενη
σύνοδο κορυφής του Βορειοατλαν-
τικού Συμφώνου στην Ουάσιγκτον
(9-11 Ιουλίου). Hδη τις τελευταίες
ημέρες σε διπλωματικό και τεχνο-
κρατικό επίπεδο γίνονται σημαν-
τικές διεργασίες, προκειμένου ο
πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης, ο οποίος θα εκπροσωπήσει
τη χώρα, να δώσει το στίγμα, δίχως
να φανεί ότι παρεμβαίνει στην
ατζέντα μιας συνόδου επετειακής
(75 χρόνια από την ίδρυση του ΝΑ-
ΤΟ) και συνάμα ουσιαστικής για
τον τρόπο με τον οποίο οι Δυτικοί
θα εξακολουθήσουν να στηρίζουν
την Ουκρανία στον πόλεμο που
έχει εξαπολύσει η Ρωσία στο έδαφός
της. Δεν τίθεται θέμα συνάντησης
του κ. Μητσοτάκη με τον ομόλογό
του της Βόρειας Μακεδονίας Χρί-
στιαν Μίτσκοσκι, ο οποίος –σε πλή-
ρη συντονισμό με την πρόεδρο της
χώρας Γκορντάνα Σιλιάνοφσκα-
Ντάβκοβα– δεν έχει μειώσει στο
ελάχιστο τις επιθέσεις εναντίον

της Αθήνας αλλά και της Σόφιας.    
Τις τελευταίες εβδομάδες φαί-

νεται να έχουν πυκνώσει οι επαφές
δυτικών αξιωματούχων τόσο με
τον κ. Μίτσκοσκι όσο και με στε-
λέχη της κυβέρνησής του, αφενός
διότι δεν επιθυμούν αναστάτωση
στη νότια πτέρυγα του ΝΑΤΟ τη
στιγμή που υπάρχουν άλλες προ-
τεραιότητες, αφετέρου επειδή το
κυβερνών κόμμα είναι γνωστό για
τις εκλεκτικές συγγένειες με τη
Σερβία και –κυρίως– τη Ρωσία. Αλ-
λωστε, ο κ. Μίτσκοσκι διόρισε ως
αντιπρόεδρο της κυβέρνησης της
Βόρειας Μακεδονίας και υπουργό
των διακοινοτικών σχέσεων τον
Ιβάν Στόιλκοβιτς, έναν Σέρβο από
το Κουμάνοβο, γνωστό για τις ανέ-
φελες σχέσεις του με τη Μόσχα
και το Βελιγράδι.    

Η περίεργη αυτή κατάσταση στη
Βόρεια Μακεδονία εντείνει την
ανάγκη σε μεγάλες δυτικές πρω-
τεύουσες, όπως η Ουάσιγκτον και
το Βερολίνο, να μην αφεθούν τα
Σκόπια στην τύχη τους και με αυτή
την άποψη φαίνεται ότι συμφωνούν
αρκετοί σε επίπεδο Ε.Ε. Εν ολίγοις,
το φόβητρο της κατακόρυφης αύ-
ξησης της ρωσικής επιρροής στη
Βόρεια Μακεδονία, που είναι μεν
χώρα του ΝΑΤΟ, αλλά εξαιρετικά
ευαίσθητη σε ποικίλες πιέσεις με-
ταξύ άλλων και λόγω της εθνοτικής
σύνθεσής της, θεωρείται από ορι-

σμένους Δυτικούς ως επαρκής αι-
τιολογία για τον «κλεφτοπόλεμο»
της ηγεσίας της Βόρειας Μακεδονίας
με τη συνταγματική ονομασία της
χώρας, όπως αυτή εκφράστηκε με
τον διαχωρισμό ανάμεσα σε επί-
σημα έγγραφα και προφορικό λόγο.
Δεν είναι, πάντως, η μοναδική άπο-
ψη που υπάρχει και στο δυτικό
στρατόπεδο υπάρχουν και αρκετές
απόψεις υπέρ του αντιθέτου, δηλαδή
της ευθείας εξήγησης προς τα Σκό-
πια ότι ο όρος του «erga omnes»
δεν χρήζει ερμηνείας, αλλά είναι
ανελαστικός, οριζοντίως και καθέ-
τως.Για την ελληνική διπλωματία
όλη αυτή η νέα πολιτική αναταραχή
στα Σκόπια σημαίνει ότι δεν αρκεί
η κινητικότητα σε επίπεδο Ευρώπης,
καθώς –ούτως ή άλλως– η προοπτι-
κή ένταξης της Βόρειας Μακεδονίας
στην Ε.Ε. είναι υπό τις παρούσες
συνθήκες εξαιρετικά περιορισμένη,
αλλά πρέπει σταδιακά να εξηγηθεί
(ξανά) και διμερώς στη γειτονική
χώρα ότι ερμηνείες όπως αυτή της
κ. Σιλιάνοφσκα, η οποία ακόμη δεν
έχει αντιληφθεί πλήρως τη διάσταση
ανάμεσα στη θέση της καθηγήτριας
Συνταγματικού Δικαίου και εκείνη
της προέδρου της Βόρειας Μακε-
δονίας, είναι απολύτως απαράδεκτες
από την Αθήνα. Τη σχετική απο-
τύπωση είχε κάνει προ ολίγων εβδο-
μάδων σε συνέντευξή της σε τη-
λεοπτικό σταθμό και η υφυπουργός

Εξωτερικών Αλεξάνδρα Παπαδο-
πούλου, ωστόσο φαίνεται ότι το
μήνυμα αργεί να φθάσει στους
σκληρούς του κόμματος VMRO-
DPMNE.   

To καλώδιο και το «Teliri»   
Την ίδια στιγμή στην Αθήνα πα-

ρακολουθούν με ενδιαφέρον και
την επιστροφή της Aγκυρας στην
Ανατολική Μεσόγειο, αυτή τη φορά
με αφορμή ένα έργο πόντισης κα-
λωδίου οπτικών ινών από την Κύ-
προ προς την Ιταλία. Από τη στιγμή
που το ιταλικό πλοίο «Teliri» ανέ-
λαβε αυτή την εργασία, το τουρκικό
ναυτικό το παρακολουθεί, όπως η
«Κ» ανέδειξε σε σειρά δημοσιευ-
μάτων της. Οταν το «Teliri» εισήλθε
σε περιοχή δυνητικής ελληνικής
αποκλειστικής οικονομικής ζώνης
(ΑΟΖ), η Αθήνα έδωσε εντολή για
διακριτική παρακολούθηση από
πυραυλάκατο του Πολεμικού Ναυ-
τικού (Π.Ν.). Η κατάσταση αυτή
συνεχίζεται, ενώ το ιταλικό πλοίο
πλέει προς τα δυτικά, με το τουρκικό
ναυτικό να διατηρεί δύο μονάδες,
μία κορβέτα η οποία βρίσκεται κον-
τά στο «Teliri» και μία φρεγάτα που
πλέει αρκετά μίλια μακριά. Οι Ιταλοί
είχαν εγκαίρως ειδοποιήσει τόσο
την Αθήνα όσο και την Αγκυρα,
οπότε οι σχετικές αγγελίες προς
ναυτιλλομένους (NAVTEX) και δι-
πλωματικές άδειες είχαν ζητηθεί

από τις ελληνικές, τις κυπριακές
και τις τουρκικές αρχές εγκαίρως.     

Είναι γνωστό ότι για την Αγκυρα
η Ανατολική Μεσόγειος αποτελεί
σημείο νευραλγικής σημασίας, ως
εκ τούτου επί της αρχής η αντί-
δραση δεν θεωρείται υπερβολική.
Ωστόσο, με δεδομένη και την εμ-
πειρία του 2020, κάθε στρατιωτική
κίνηση στην περιοχή παρακολου-
θείται με προσοχή. Και τούτο διότι
πέρα από τα ελληνικά και τα τουρ-
κικά πλοία, στην περιοχή της Ανα-
τολικής Μεσογείου –από την Κρήτη
μέχρι τη Μέση Ανατολή και την
Αίγυπτο– υπάρχει και πολύ υψηλή
συγκέντρωση αμερικανικών και
ρωσικών πλοίων ήδη από την έναρ-
ξη του πολέμου στην Ουκρανία.
Παρά το πέπλο ηρεμίας στο επι-
χειρησιακό πεδίο, οι πάγιες απόψεις
της Αγκυρας στην Ανατολική Με-
σόγειο δεν έχουν μεταβληθεί. Και
υπενθυμίζεται ότι η Τουρκία έχει
καταθέσει επισήμως με επιστολή
στον ΟΗΕ τον ισχυρισμό της για
τα εξωτερικά όρια της υφαλοκρη-
πίδας της στην Ανατολική Μεσόγειο
(με πλέον επικαιροποιημένη εκδοχή
εκείνη που κοινοποιήθηκε στις 18
Μαρτίου 2020 και φθάνει έως τα
ανατολικά της Κρήτης), ενώ είναι
γνωστά τα αποτελέσματα και του
–θεωρούμενου από την Αθήνα ως
παράτυπου και άκυρου– τουρκο-
λιβυκού μνημονίου.   

Ο «διμέτωπος» της Αθήνας
Συνεχίζεται η επιχείρηση «συνετισμού» της Βόρειας Μακεδονίας – Στα ραντάρ και οι τουρκικές κινήσεις στην Ανατ. Μεσόγειο   

Από τη στιγμή που τo ιταλικό πλοίο
«Teliri» (φωτογραφία αρχείου) ει-
σήλθε σε περιοχή δυνητικής ελληνι-
κής ΑΟΖ για την πόντιση καλωδίου
οπτικών ινών, η Αθήνα τέθηκε σε
εγρήγορση. 

<<<<<<

Ο πρωθυπουργός Κυριά-
κος Μητσοτάκης αναμέ-
νεται να διατυ-πώσει ξα-
νά την ξεκά-θαρη θέση
της Ελλάδας για τη συμ-
φωνία των Πρεσπών
στην επικείμενη σύνοδο
του ΝΑΤΟ (9-11 Ιουλίου).   



Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ 

Ενα βήμα εμπρός και ένα πίσω χα-
ρακτηρίζει την προσπάθεια για
«αυτονόμηση» της άμυνας και της
ασφάλειας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, καθώς η Στρατηγική Ατζέντα
(Στρατηγικό Θεματολόγιο) 2024-
2029, δηλαδή η πυξίδα την οποία
θα ακολουθήσει η Ένωση την επό-
μενη πενταετία, από τη μια φλερ-
τάρει με την αύξηση των δαπανών,
ενισχύοντας την αμυντική ετοι-
μότητα και δυνατότητα της Ε.Ε.,
αλλά από την άλλη, καθιστά σαφές
ότι η Ε.Ε. «θα λειτουργήσει συμ-
πληρωματικά προς το ΝΑΤΟ, το
οποίο παραμένει θεμέλιο της συλ-
λογικής άμυνας των κρατών που
είναι μέλη του». 

Σύμφωνα λοιπόν με τη Στρατη-
γική Ατζέντα, που εγκρίθηκε ομό-
φωνα από τα 27 κράτη-μέλη της
Ε.Ε., το πολυδιαφημιζόμενο εγχεί-
ρημα «αυτονόμησης» της Ε.Ε., σε
ζητήματα άμυνας και ασφάλειας,
τείνει να αυτοαναιρηθεί. Παραμένει
απλώς «συμπλήρωμα» του ΝΑΤΟ,
με ό,τι αυτό συνεπάγεται για την
Κυπριακή Δημοκρατία, η οποία
είναι το μοναδικό κράτος-μέλος της
Ένωσης, που δεν είναι ούτε μέλος
της Βορειοατλαντικής Συμμαχίας,
ούτε έχει συμφωνία ασφαλείας μαζί
της, αλλά ούτε είναι μέλος της «Σύμ-
πραξης (ή του Συνεταιρισμού) για
την Ειρήνη (Partnership forPeace)».
Αξιοσημείωτο είναι ότι το κείμενο
της Στρατηγικής Ατζέντας 2024-
2029, που αποτελεί το πλάνο της
επόμενης πενταετίας, εγκρίθηκε
με τη σύμφωνη γνώμη όλων των
κρατών-μελών, περιλαμβανομένης
και της Κύπρου και ενσωματώθηκε

στα Συμπεράσματα της Συνόδου
Κορυφής, στις 27 Ιουνίου, ως «πα-
ράρτημα», με την υπογραφή και
του προέδρου Χριστοδουλίδη. 

Κατά συνέπεια, η «χειραφέτηση»
της άμυνας και της ασφάλειας της
Ε.Ε. τίθεται εν αμφιβόλω και τοπο-
θετείται κάτω υπό την ομπρέλα του
ΝΑΤΟ, με τη σύμφωνη γνώμη της
Κυπριακής Δημοκρατίας, του μόνου
κράτους της Ένωσης που δεν κα-
λύπτεται και άρα μένει εκτεθειμένο
από τη διατύπωση που υιοθετήθηκε,
και με τη δική του υπογραφή. 

Τα πράγματα μάλιστα καθίσταν-
ται ακόμη πιο δύσκολα για την αυ-
τονόμηση της άμυνας και της
ασφάλειας της Ε.Ε., καθώς ισχυρά
κράτη-μέλη, με επικεφαλής τη Γερ-
μανία, φρενάρουν και την ιδέα για
έκδοση «αμυντικού ομολόγου». Ο
καγκελάριος της χώρας Όλαφ
Σολτς, με τη στήριξη της Ολλανδίας,
της Αυστρίας, της Φινλανδίας, της
Δανίας και της Σουηδίας, απέτρεψε
κάθε σκέψη στην πρόσφατη Σύ-
νοδο Κορυφής, στις 27 Ιουνίου,
για δρομολόγηση ενός λεκτικού
που θα οδηγούσε στην έκδοση
«αμυντικού ομολόγου». Για ανά-
ληψη δηλαδή κοινού χρέους από
όλα τα κράτη-μέλη, κάτι που εκτι-
μάται ότι θα λειτουργούσε υπο-
βοηθητικά, στην προσπάθεια αυ-
τονόμησης της άμυνας και της
ασφάλειας της Ένωσης. 

Υπέρ της έκδοσης αμυντικού
ομολόγου τάσσονται κράτη του
Νότου, ενώ θετικά διακείμενες εμ-
φανίζονται και χώρες της Ανατο-
λικής Ευρώπης και της Βαλτικής,
προ του κινδύνου επέκτασης της
επιθετικότητας που επιδεικνύει

η Ρωσία στην Ουκρανία. Ένα ακό-
μη επιχείρημα που προβάλλεται,
υπέρ της έκδοσης αμυντικού ομο-
λόγου, παραπέμπει στο ενδεχόμενο
εκλογής του Ντόναλντ Τραμπ στις
ΗΠΑ. Εξέλιξη που, όπως λέγεται,
«ενδέχεται να αφήσει την Ε.Ε.
αμυντικά ακάλυπτη» και άρα σύμ-
φωνα με την ίδια ανάγνωση, «η
Ευρώπη θα πρέπει να κάνει τον
δικό της προγραμματισμό υπό το
φως της επιθετικότητας του Βλαν-
τιμίρ Πούτιν».

Κύκλοι στις Βρυξέλλες εκτιμούν
ότι το ζήτημα των αμυντικών ομο-
λόγων θα επανέλθει στο τραπέζι,
ενώ σημειώνουν παράλληλα ότι
«ίσως τα πράγματα να ήταν ήδη
διαφορετικά, εάν ο Εμανουέλ Μα-
κρόν που εμφανίζεται υπέρμαχος
της έκδοσης κοινού χρέους για την
άμυνα (σ.σ. για δικούς του λόγους,
που είναι προφανώς συνδεδεμένοι
και με την πώληση εξοπλιστικών
συστημάτων από τη Γαλλία), δεν
είχε προκηρύξει βουλευτικές εκλο-

γές στη χώρα του και εάν δεν ήταν
τόσο αποδυναμωμένος, όσο φά-
νηκε να είναι στην πρόσφατη Σύ-
νοδο Κορυφής». 

Το μετέωρο βήμα της Ε.Ε.
Στη Στρατηγική Ατζέντα 2024-

2029, η οποία ενσωματώθηκε αυ-
τούσια στα ομόφωνα Συμπεράσματα
των «27», ως «παράρτημα», τονίζεται
ότι «η Ευρωπαϊκή Ένωση και τα
κράτη-μέλη έχουν κάνει τολμηρά
βήματα για να ενισχύσουν την αμυν-
τική ετοιμότητα και ικανότητα της
Ένωσης, συμπεριλαμβανομένης
της αύξησης των αμυντικών δαπα-
νών. Εξ αυτών ορμώμενοι», όπως
χαρακτηριστικά αναφέρεται, «θα
προβούμε σε από κοινού επενδύσεις
που θα είναι σημαντικά υψηλότερες
και καλύτερες, θα μειώσουμε τις
στρατηγικές εξαρτήσεις μας, θα
αυξήσουμε τις ικανότητές μας και
θα ενισχύσουμε αναλόγως την ευ-
ρωπαϊκή αμυντική τεχνολογική και
βιομηχανική βάση». Παράλληλα,

υποδεικνύεται ότι η ισχυροποίηση
της ασφάλειας «απαιτεί σταθερή
οικονομική βάση» και ως εκ τούτου,
η Ε.Ε. θα κινητοποιήσει τα αναγκαία
μέσα, προκειμένου να ενισχυθεί η
διαλειτουργικοτητα μεταξύ των ευ-
ρωπαϊκών ενόπλων δυνάμεων και
«να βελτιωθούν οι συνθήκες που
θα επιτρέψουν την αναβάθμιση της
ευρωπαϊκής αμυντικής βιομηχανίας
με τη δημιουργία μιας καλύτερα
ολοκληρωμένης ευρωπαϊκής αμυν-
τικής αγοράς και με την προώθηση
κοινών προμήθειων». Και αφού προ-
βαίνει σε όλες αυτές τις αναφορές
και στην επισήμανση περί «μείωσης
των στρατηγικών εξαρτήσεων» της
Ε.Ε., το κείμενο της Στρατηγικής
Ατζέντας φροντίζει να διευκρινίσει,
προς αποφυγή παρεξηγήσεων, ότι
«μια ισχυρότερη και ικανότερη Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση στον τομέα της
ασφάλειας και της άμυνας θα συμ-
βάλει θετικά στην παγκόσμια και
τη διατλαντική ασφάλεια και θα
λειτουργήσει συμπληρωματικά προς

το ΝΑΤΟ, το οποίο παραμένει θε-
μέλιο της συλλογικής άμυνας των
κρατών που είναι μέλη του». 

Στη συζήτηση που έγινε στη Σύ-
νοδο Κορυφής, η Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν υποστήριξε, σύμφωνα
με πληροφορίες, ότι η Ε.Ε. θα χρει-
αστεί περίπου 500 δισ. ευρώ για
την άμυνά της τα επόμενα 10 χρό-
νια, ενώ σύμφωνα με τους Reuters,
η πρόεδρος της Κομισιόν ανέφερε
ότι από το 1999 έως το 2021, η Κίνα
αύξησε τις αμυντικές της δαπάνες
κατά 600% και η Ρωσία κατά 300%,
ενώ η Ε.Ε. «μόνο κατά 20%». 

«Ωστόσο, τα Συμπεράσματα της
27ης Ιουνίου, αποφεύγουν να δια-
νύσουν το έξτρα μίλι», ανέφερε χα-
ρακτηριστικά στην «Κ» ξένη διπλω-
ματική πηγή, εννοώντας προφανώς
την έκδοση «αμυντικών ομολόγων».
Δεδομένων των διαφωνιών που κα-
ταγράφηκαν μεταξύ των κρατών-
μελών, τα Συμπεράσματα αρκούνται
να αναφέρουν ότι «το Ευρωπαϊκό
Συμβούλιο καλεί την Επιτροπή και
τον Ύπατο Εκπρόσωπο να παρου-
σιάσουν εξελιγμένες επιλογές δη-
μόσιας και ιδιωτικής χρηματοδό-
τησης, που θα συζητηθούν από το
Συμβούλιο, για την ενίσχυση της
τεχνολογικής και βιομηχανικής βά-
σης στον τομέα της άμυνας και την
αντιμετώπιση των κενών στις κρί-
σιμες δυνατότητες». Στο ίδιο πλαί-
σιο, το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο «καλεί
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων να αξιολογήσει και να προ-
σαρμόσει περαιτέρω, κατά περί-
πτωση, την πολιτική της για τη δα-
νειοδότηση της αμυντικής βιομη-
χανίας, διαφυλάττοντας παράλληλα
τη χρηματοδοτική της ικανότητα».
Οι «27» φρόντισαν μάλιστα όπως
τα Συμπεράσματα κατοχυρώνουν
φραστικά όλα τα διαφορετικά στρα-
τόπεδα, εντός της Ε.Ε., επισημαί-
νοντας ότι «τα ανωτέρω ισχύουν
με την επιφύλαξη του ιδιαίτερου
χαρακτήρα της πολιτικής ασφάλειας
και άμυνας ορισμένων κρατών-με-
λών, λαμβάνουν δε υπόψη τα συμ-
φέροντα ασφάλειας και άμυνας
όλων των κρατών-μελών, και συ-
νάδουν με τις Συνθήκες».

Η Κύπρος και οι άλλοι «26»
Με βάση την αρχιτεκτονική για

την άμυνα και την ασφάλεια της
Ε.Ε., για την επόμενη πενταετία,
2024-2029, όπως εκτείνεται στο έγ-
γραφο της Στρατηγικής Ατζέντας,
η Κύπρος μένει ουσιαστικά ακάλυ-
πτη, σε ζητήματα άμυνας και ασφά-
λειας, δεδομένου ότι η Ε.Ε. «θα λει-
τουργήσει (σ.σ. και πάλι) συμπλη-
ρωματικά προς το ΝΑΤΟ, το οποίο
παραμένει θεμέλιο της συλλογικής
άμυνας των κρατών που είναι μέλη
του». Με πολύ απλά λόγια, «η άμυνα
και η ασφάλεια της Ευρώπης είναι
συμπλήρωμα του ΝΑΤΟ, το οποίο
έχει και τον πρώτο, αλλά και τον
τελευταίο λόγο, σε όλα τα επίπεδα»,
επεσήμανε ξένη διπλωματική πηγή. 

Σημειώνεται ότι από τα 27 κρά-
τη-μέλη της Ε.Ε., τα 23 είναι μέλη
και της Βορειοατλαντικής Συμμα-
χίας, με εξαίρεση την Αυστρία, την
Ιρλανδία και τη Μάλτα που κατ’
επιλογή δεν έχουν ενταχθεί στο
ΝΑΤΟ, αλλά όμως είναι μέλη της
«Σύμπραξης για την Ειρήνη». Η Κύ-
προς είναι το μοναδικό κράτος-
μέλος που δεν είναι μέλος του ΝΑΤΟ,
δεν διαθέτει συμφωνία ασφαλείας
μαζί του και δεν μέλος ούτε της
«Σύμπραξης για την Ειρήνη», που
σύμφωνα με τα αποχαρακτηρισμένα
αρχεία του Στέιτ Ντιπάρτμεντ, θε-
ωρείται ο προθάλαμος των κρατών
που εισέρχονται σε «τροχιά» ένταξης
στο ΝΑΤΟ. Σημειώνεται, πάντως,
ότι ακόμη και εάν η Κύπρος απο-
φάσιζε να υποβάλει αίτηση για έν-
ταξη στο ΝΑΤΟ, ή στη «Σύμπραξη
για την Ειρήνη», θεωρείται βέβαιο
ότι η Τουρκία θα ασκούσε βέτο. 
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Η Κύπρος μένει ουσιαστικά 
ακάλυπτη, σε ζητήματα άμυνας 
και ασφάλειας, δεδομένου ότι 
η Ευρωπαϊκή Ενωση θα λειτουργήσει
συμπληρωματικά προς το ΝΑΤΟ.

Ξεδοντιασμένη
αμυντική

αυτονομία Ε.Ε.
«Συμπλήρωμα» του ΝΑΤΟ ξεκαθαρίζει η Στρατηγική 

Ατζέντα – Μεγάλα κενά για τη Λευκωσία

Το κείμενο εγκρίθηκε από όλα τα κράτη-μέλη συμπεριλαμβανομένης και της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, η οποία είναι το μοναδικό κράτος-μέλος της Ενωσης, που δεν είναι ούτε μέλος της Βορειοατλαν-
τικής Συμμαχίας, ούτε έχει συμφωνία ασφαλείας μαζί της, αλλά ούτε είναι μέλος της «Σύμπραξης (ή
του Συνεταιρισμού) για την Ειρήνη (Partnership for Peace)».



Γεγονότα και μαρτυρίες

΄Α ΤΟΜΟΣ

Η τουρκική εισβολή μέσα από τις αφηγήσεις 

πρωταγωνιστών των γεγονότων και τις μαρτυρίες 

αμάχων κι ανθρώπων που αιχμαλωτίστηκαν, βασανίστηκαν 

και θρήνησαν για τους δικούς τους

ΚΥΡΙΑΚΗ
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•χρησιμοποιείτε βελτιωμένα συστήματα άρδευσης, 
•ελέγχετε την εδαφική υγρασία και προσαρμόζετε τα ωράρια άρδευσης,
•αποθηκεύετε το νερό της βροχής,
•αποφεύγετε την άρδευση, όταν επικρατεί άνεμος ή έντονη ηλιοφάνεια.

Αν είστε γεωργοί ή έχετε κήπο, υπάρχουν τρόποι
να εξοικονομήσετε νερό:

ίΑΑ ήπί ή έ ρόάρ
ήσομνοκκοιοα εξν
γωρεστε γν είΑΑν

άρδν τηετε εύγοφ•απ
ρό της βροενο εύετε τοθηκ•απ
ικφδαν ετηετε γχέλ•ε
τιωμλείτε βειοποιμησ•χρ

ερό:ετε νήσ
ο, υπήπετε κχί ή έογ

νί άπικρατεν εατευση, όάρδ
ής,χρό της βρο

αρμροσπαι α κσίραή υγικ
ευσης, άρδα αττήμα συσνέτιωμ

πρόουν τχχοάρρχο, υπ

νοφάιη ηλνοντος ή έεμν

σευάρδα ια ωράρτόζετε 
ευσης, 

ιοπ

α.ιεν

ης,σ

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Την εβδομάδα που πέρασε, ο ανα-
πληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ
Ευθύμιος Δίπλαρος εξηγούσεστην
«Κ» ότι για τον Δημοκρατικό Συ-
ναγερμό δεν αποτελεί casus belli
ο διορισμός Συναγερμικού στη
θέση του Ευρωπαίου επιτρόπου.
Προχωρούσε μάλιστα και ένα βήμα
πιο κάτω, προτείνοντας ως κα-
ταλληλότερο για να αναλάβει το
εν λόγω πόστο, τον τέως αναπλη-
ρωτή πρόεδρο του ΔΗΣΥ Χάρη
Γεωργιάδη. Την ίδια μέρα στην
εφημερίδα «Πολίτης» και ο Χάρης
Γεωργιάδης έδινε δική του συνέν-
τευξη, υπογραμμίζοντας πως η
κυβέρνηση του Νίκου Χριστοδου-
λίδη, αν και μετρίων επιδόσεων,
είναι μία κεντροδεξιά κυβέρνηση,
στέλνοντας έτσι το μήνυμα στον
ΔΗΣΥ ότι η αντιπολίτευση που
θα ασκεί πρέπει να έχει και μέτρο.
Σε αυτό το παράδοξο πολιτικό
σκηνικό, την κατάσταση περιέ-
πλεκε το ότι ο κ. Γεωργιάδης, όχι
μόνο δεν σχολίασε όσα βοούν το
τελευταίο διάστημα περί διορισμού
του στην Κομισιόν, αλλά ούτε καν
ρωτήθηκε για το θέμα. Στα κομ-
ματικά πηγαδάκια ενισχύθηκαν
συνεπώς τα ερωτήματα κατά πόσο
όλο αυτό ήταν καλά σχεδιασμένο
για να λειάνει το έδαφος για τον
Χάρη Γεωργιάδη ή αν αποτελεί
μία ακόμη πρωτοβουλία τού Ευ-
θύμιου Δίπλαρου που έφερνε σε

αμηχανία την πρόεδρο του ΔΗΣΥ,
δεδομένου ότι η ίδια διέρρεε μέχρι
πρόσφατα παντού πως ο διορισμός
Γεωργιάδη από τον Νίκο Χριστο-
δουλίδη θα είναι αιτία πολέμου.

Η μεγάλη επιστροφή; 
Ο Χάρης Γεωργιάδης είχε βε-

βαίως διαμηνύσει, όταν αποχώ-
ρησε από τη διεκδίκηση της προ-
εδρίας του ΔΗΣΥ, ότι ο πολιτικός
του κύκλος τελειώνει το 2026 με
τη λήξη της βουλευτικής του θη-
τείας και πως το κύριο πλάνο του
είναι να επιστρέψει στις οικογε-
νειακές του επιχειρήσεις.Η Αννίτα
Δημητρίου από την άλλη, ήθελε
κοντά της τον κ. Γεωργιάδη κυρίως
για την πολιτική του εμπειρία
αλλά και για να λειτουργεί ως στα-
θεροποιητικός παράγοντας σε μία
κρίσιμη για τον ΔΗΣΥ συγκυρία.
Αυτό επιβεβαιώνεται από την κί-
νησή της να του δώσει, δυσαρε-
στώντας άλλα στελέχη, τη θέση
του προέδρου του Ινστιτούτου
Γλαύκος Κληρίδης. Δεν είναι κα-
θόλου τυχαίο ότι τον συμβουλεύε-
ται στα κύρια ζητήματα οικονο-
μικής πολιτικής αλλά και το γε-
γονός ότι αποτελεί το πρώτο βιολί
του ΔΗΣΥ στην Επιτροπή Οικο-
νομικών, παρότι σε αυτήν συμ-
μετέχουν παράλληλα ο εκπρόσω-
πος Τύπου του ΔΗΣΥ Ονούφριος
Κουλλά και η αντιπρόεδρος του
κόμματος Σάβια Ορφανίδου. Το
πόσο βεβαίως έτοιμος είναι τελικά
για την πολιτική του συνταξιοδό-
τηση είναι ένα ζήτημα που συζη-
τείται εντόνως. Δεν πέρασε για
παράδειγμα απαρατήρητο το βι-
βλίο που εξέδωσε και παρουσίασε
τη βδομάδα που πέρασε. Ένα βι-
βλίο που εξηγεί τον Νέο Ρεαλισμό,
για τον οποίο επικρίθηκε εντόνως,
και την ανάγκη μιας εξελικτικής
ομοσπονδίας. Όσα καταγράφονται
αναμένεται πως θα προκαλέσουν
συζήτηση τις επόμενες μέρες, κα-
θώς ήδη άνοιξε ένας διάλογος για
το αν ο Χάρης Γεωργιάδης ευνοεί

με αυτή την πρόταση τελικώς τη
συγκεκαλυμμένη διχοτόμηση. Το
σίγουρο πάντως είναι ότι ένα τέ-
τοιο πόστο δεν ενισχύει απλώς
πολιτικά τον κ. Γεωργιάδη, αλλά
τον επαναφέρει στο προσκήνιο
των πολιτικών πρωταγωνιστών
και αναδιαμορφώνει το σκηνικό. 

Η αλλαγή της Αννίτας 
Την ίδια στιγμή, ωστόσο, τόσο

από το Προεδρικό όσο και από το
στενό περιβάλλον του Χάρη Γε-

ωργιάδη απορρίπτουν το κατά
πόσο έχει γίνει οποιαδήποτε επί-
σημη κρούση στον τελευταίο για
τη θέση της Κομισιόν. Ο κ. Γεωρ-
γιάδης επιβεβαίωσε άλλωστε πριν
από κάποιους μήνες σε συνέντευ-
ξή του στην «Κ» ότι δεν ρωτήθηκε
ποτέ για κάτι τέτοιο, ούτε και εξέ-
φρασε βεβαίως ενδιαφέρον. Το
γεγονός όμως ότι το όνομά του,
όχι μόνο επανέρχεται αλλά πα-
ρουσιάζεται πλέον και από μέρος
της ηγεσίας του ΔΗΣΥ ως ιδανικό,

έχει τη δική του σημασία. Όχι
μόνο για το τι θα κάνει τελικά ο
Νίκος Χριστοδουλίδης αλλά τι συ-
νεπάγεται για τον ρόλο του ΔΗΣΥ
στην κομματική σκακιέρα. Αξίζει
να σημειωθεί πως η Αννίτα Δη-
μητρίου πριν από τις εκλογές δια-
μήνυε παντού πως σε αντίθεση
με το σενάριο επαναδιορισμού
της Στέλλας Κυριακίδου, θα απο-
τελούσε για τον Συναγερμό casus
belli η κίνηση διορισμού του Χάρη
Γεωργιάδη. Σε αυτό το πλαίσιο, η

κίνηση του Ευθύμιου Δίπλαρου
να προτείνει ευσχήμως τον κ. Γε-
ωργιάδη θεωρήθηκε αρχικά ως
πρωτοβουλία του ιδίου, στο πλαί-
σιο της φιλοσοφίας του ότι ο Συ-
ναγερμός πρέπει να μείνει κοντά
στην κυβέρνηση. Θα πρέπει να
σημειωθεί πως ο κ. Δίπλαρος δια-
τηρεί πολύ καλές σχέσεις με τον
Χάρη Γεωργιάδη, ο τελευταίος
έχει ένα ακροατήριο που θα ήθελε
να έχει κοντά του ο αναπληρωτής
πρόεδρος του ΔΗΣΥ, ενώ την ίδια
στιγμή είναι ευρέως γνωστό πως
ένα τέτοιο διορισμό θα ευνοούσε
και ο τέως πρόεδρος της Δημο-
κρατίας Νίκος Αναστασιάδης, ο
οποίος πίεζε για κάτι τέτοιο στο
παρασκήνιο. Αυτό το οποίο δια-
πιστώνεται ωστόσο, είναι πως και
η Αννίτα Δημητρίου φαίνεται να
άλλαξε την αρχική της γνώμη.
Δεν πέρασε απαρατήρητη η ανα-
φορά της στο Πολιτικό Γραφείο
της περασμένης Πέμπτης, ότι μία
τέτοια θέση δεν σημαίνει αυτό-
ματα πως ο ΔΗΣΥ είναι κυβέρνη-
ση, πως είναι μία θέση πολύ ση-
μαντική, και πως ο ΔΗΣΥ θα πρέπει
να είναι ωφέλιμος για τον τόπο.
Οι λόγοι της θεαματικής αυτής
αλλαγής στάσης ίσως να έγκειται
σε πιέσεις που δέχτηκε από τα
πρόσωπα που ευνοούν και ευνο-
ούνται από μία καλύτερη συνεν-
νόηση με την κυβέρνηση, αλλά
σίγουρα και την επιλογή του κ.
Γεωργιάδη. Ίσως και η ίδια να
ένιωσε πως από τη στιγμή που ο

Χάρης Γεωργιάδης τη στήριξε στα
δύσκολα, δεν θα μπορούσε να τον
ανακόψει από κάτι τέτοιο. 

Η παραδοξότητα
Το ερώτημα ωστόσο που θα

πρέπει να απαντηθεί είναι ποιος
ακριβώς θα είναι ο ρόλος του ΔΗΣΥ
σε αυτό το ομολογουμένως πα-
ράδοξο σκηνικό. Αν ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας δώσει μία από
τις πιο ισχυρές πολιτικές θέσεις
σε στέλεχος του Συναγερμού που
μέχρι πρόσφατα βρισκόταν στην
ανώτατη ηγεσία, τότε σίγουρα θα
αναμένει και ανταλλάγματα από
τον ΔΗΣΥ. Θα μπορεί άραγε ο ΔΗ-
ΣΥ να δηλώνει αντιπολίτευση, ή
θα υπάρχει μία υπόγεια συνεν-
νόηση σε διάφορα θέματα που
αφορούν την εσωτερική διακυ-
βέρνηση; Ερώτημα που εγείρεται
είναι πόσο αυτή η κίνηση θα δυ-
σκολέψει την Αννίτα Δημητρίου
να διεκδικήσει στη συνέχεια την
προεδρία της Δημοκρατίας, αν
βεβαίως το επιθυμεί, διαχωρίζον-
τας τη θέση της από τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη. Η αλήθεια πάντως
είναι πως στο τελευταίο συνέδριο
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος,
οι σχέσεις των δύο ήταν εμφανώς
βελτιωμένες. Ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας είχε στείλει εδώ και
καιρό επιστολή στον Μάνφρεντ
Βέμπερ, ζητώντας του να υπάρξει
συγκεκριμένο κείμενο που να αφο-
ρά το Κυπριακό, με τον τελευταίο
να το υλοποιεί. Για την κίνηση
και το κείμενο ενημέρωσε στο πε-
ριθώριο της συνάντησης την Αν-
νίτα Δημητρίου με αποτέλεσμα
να βγει προς τα έξω ότι ήταν μία
από κοινού προσπάθεια. Αυτό
φαίνεται πως βελτίωσε ήδη το κα-
τά τα άλλα ψυχρό κλίμα μεταξύ
των δύο. Το κατά πόσο όμως είναι
αρκετό για να διαφοροποιηθούν
τα πράγματα, είναι ένα ζήτημα
ανοικτό. 

Η αποχώρηση
της Στέλλας

Η μία επιλογή που θα βόλευε και τον
Νίκο Χριστοδουλίδη και την Αννίτα Δη-
μητρίου ήταν σίγουρα η Στέλλα Κυρια-
κίδου. Σε ό,τι αφορά τον Πρόεδρο, δια-
χειρίστηκε με επάρκεια το χαρτοφυλά-
κιό της και κατάφερε να δημιουργήσει
ισχυρούς δεσμούς εντός των Βρυξελ-
λών. Ο επαναδιορισμός της θα γινόταν
μάλιστα ανεκτός και από Συναγερμι-
κούς που επιθυμούν ξεκάθαρο ρόλο
του ΔΗΣΥ στην αντιπολίτευση. Δεν θα
προκαλούσε και εκνευρισμό στα συγ-

κυβερνώντα κόμματα που νιώθουν πο-
λύ παραγκωνισμένα από τον πρόεδρο.
Η ίδια ωστόσο πρόλαβε την όποια κίνη-
ση του προέδρου με το να γνωστοποι-
ήσει την Παρασκευή, τόσο στον ίδιο

όσο και στην πρόεδρο της Κομισιόν, την
απόφασή της να αποχωρήσει και να

επιστρέψει στην Κύπρο, όπου εκεί θα
σκεφτεί τα επόμενα πολιτικά της βήμα-
τα. Τον πρόεδρο της Δημοκρατίας όμως
βολεύει και η επιλογή του Χάρη Γεωρ-
γιάδη, καθώς διατηρεί κοντά του την

μερίδα του ΔΗΣΥ που βλέπει θετικά τη
συνεννόηση με το Προεδρικό. Θεωρεί-
ται για πολλούς βέβαιο πως, αν προχω-
ρήσει σε μία τέτοια κίνηση, θα ζητήσει
από την ηγεσία του κόμματος ανταλ-

λάγματα σε ό,τι αφορά τη στάση που θα
τηρεί ο ΔΗΣΥ στο Κοινοβούλιο.

Η Ούρσουλα και
το Συγκοινωνιών

Επί του παρόντος, ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης αποφεύγει να ανοίξει τα χαρτιά
του για το τι πρόκειται να κάνει, δεδο-

μένου ότι είναι αρκετά νωρίς. Άλλωστε
το πρώτο ζήτημα που θα πρέπει να ξε-
καθαρίσει είναι αν την 18η Ιουλίου θα

καταφέρει η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν
να περάσει από τη μυστική ψηφοφο-

ρία ή όχι. Στο δεύτερο σενάριο, αναμέ-
νεται να υπάρξει μία πλήρης αναδιάτα-
ξη που θα βάζει σε δεύτερο πλάνο για
λίγο, την ονοματολογία. Αξίζει να ση-
μειωθεί πως ήδη ο πρόεδρος ζήτησε

από την κα Φον ντερ Λάιεν τη δημιουρ-
γία ξεχωριστού χαρτοφυλακίου Ναυτι-
λίας, κάτι ωστόσο που δεν διαφαίνεται
να κερδίζει έδαφος. Η κύρια στόχευση
είναι να αναλάβει ένα μεσαίας βαθμί-
δας χαρτοφυλάκιο που χειρίζεται ένα
σημαντικό κονδύλι, όπως είναι αυτό
των Συγκοινωνιών. Όλα όμως είναι
ανοικτά μέχρι και την 18η Ιουλίου.

Η δυσφορία των
συνεργαζόμενων

Το σίγουρο είναι πως ο πρόεδρος δεν
έχει κάνει καμία συζήτηση με τα συγκυ-
βερνώντα κόμματα, αλλά μόνο με στε-
νούς του συνεργάτες, τους οποίους βο-

λιδοσκόπησε για ονόματα. Ανάμεσα
στις εισηγήσεις ήταν κι αυτό του Χ. Γε-

ωργιάδη. Το όνομα του υπ. Εξωτερικών
Κ. Κόμπου ακούστηκε εντόνως το τε-
λευταίο διάστημα, ωστόσο κάτι τέτοιο

θεωρείται πολύ δύσκολο, καθώς ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας δεν θέλει να

ξηλώσει το υπουργείο Εξωτερικών σε
μία πολύ κρίσιμη χρονική συγκυρία. Στο
κάδρο μπαίνει από πρόσωπα, το όνομα
του Γ. Λακκοτρύπη, ωστόσο αυτό απο-
τελεί κόκκινο πανί κυρίως για το ΔΗΚΟ.
Όχι για τη σχέση που έχει με τη ΔΗΠΑ,
αλλά για το ενεργειακό κομμάτι, καθώς

τόσο το ΔΗΚΟ όσο και μία μερίδα της
κοινωνίας επιρρίπτουν ήδη πολιτικές

ευθύνες στον Γ. Λακκοτρύπη για την κα-
τάρρευση μιας σειράς ενεργειακών ζη-
τημάτων. Στο ΔΗΚΟ πάντως υπάρχει με-
γάλη δυσφορία και για το ενδεχόμενο
διορισμού του Χάρη Γεωργιάδη, καθώς

αυτό θα ενισχύσει την αίσθηση που
έχουν πολλοί ΔΗΚΟϊκοί, ότι το κόμμα

φθείρεται από την κυβέρνηση χωρίς να
έχει κανένα απολύτως όφελος. 

Η μεγάλη χίμαιρα
του Χάρη

Η βόμβα που έριξε ο Ευθύμιος Δίπλαρος
φαίνεται να βρίσκει πρόσφορο έδαφος στον ΔΗΣΥ,

όχι όμως στον Ενδιάμεσο

<<<<<<<

Ο πρόεδρος κρατά
κλειστά τα χαρτιά του,
ωστόσο στενοί του συ-
νεργάτες του έχουν
προτείνει ήδη τον Χάρη
Γεωργιάδη ως ιδανική
λύση για το πόστο. 

<<<<<<<

Η επιλογή Γεωργιάδη
θα ανοίξει σοβαρά ζη-
τήματα εντός ΔΗΣΥ για
τον ρόλο του κόμματος,
ενώ θα δυσκολέψει την
Αννίτα Δημητρίου στο
ενδεχόμενο που διεκδι-
κήσει εκλογή το 2028. 

Ο Χάρης Γεωργιάδης είχε πει πως ολοκληρώνει τον πολιτικό του κύκλο το 2026, ωστόσο πολιτικοί
παίχτες και παράγοντες ευνοούν την αποστολή του στις Βρυξέλλες. 

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας είχε ζητήσει από
τον Μάνφρεντ Βέμπερ και το ΕΛΚ συγκεκριμέ-
νο κείμενο που να αφορά το Κυπριακό, ενημε-
ρώνοντας στη συνέχεια την Αννίτα Δημητρίου
για το θέμα. 
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Συνέντευξη στον
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Οι τοπικές συνεργασίες δημιουρ-
γούν προοπτική ακόμα και για τις
επόμενες προεδρικές εκλογές», δη-
λώνει σε συνέντευξη στην «Κ» ο
γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ Στέ-
φανος Στεφάνου, κάνοντας ειδική
αναφορά στο ΔΗΚΟ και την ΕΔΕΚ.
Θα μπορούσαν, επισημαίνει, υπό
προϋποθέσεις να λειτουργήσουν
προς την κατεύθυνση δημιουργίας
ενός πλειοψηφικού ρεύματος για
να επιτευχθεί η αλλαγή. Ο κ. Στε-
φάνου αναφέρεται σε προσπάθειες
που καταβάλλονται από κατεστη-
μένα και κέντρα εξουσίας στην Κύ-
προ να απομονωθεί το ΑΚΕΛ, κά-
νοντας σαφή αναφορά στον Συνα-
γερμό και φωτογραφίζοντας το
Προεδρικό. Σχολιάζοντας το θέμα
των ευθυνών για το αρνητικό απο-
τέλεσμα του κόμματος στις ευρωε-
κλογές, επισημαίνει ότι αυτό το ζή-
τημα είναι ανοιχτό στην Κεντρική
Επιτροπή και σημειώνει «αν εκτι-
μηθεί ότι μέσα σε αυτή την κατά-
σταση πρέπει να αλλάξουμε και
ηγεσία, εδώ είμαστε». Ο ίδιος, ωστό-
σο, θεωρεί ότι δεν είναι αυτός ο
τρόπος για να προχωρήσουν και
να υλοποιήσουν όσα πρέπει να γί-
νουν. 
–Πού οφείλεται το αρνητικό απο-
τέλεσμα των ευρωεκλογών; 

–Το αποτέλεσμα των ευρωεκλο-
γών όντως δεν ήταν καλό. Υπάρχει
η αριθμητική και η πολιτική ανά-
λυση. Το ΑΚΕΛ έφερε στην κάλπη
περίπου τον ίδιο αριθμό ψηφοφό-
ρων που είχε και στις προηγούμενες
εκλογές, όμως αυτή τη φορά αυ-
ξήθηκε η συμμετοχή, με αποτέλε-
σμα να μειωθεί το ποσοστό του
κόμματος και να χάσουμε τη δεύ-
τερη έδρα στην Ευρωβουλή. Προ-
κύπτει όμως το ερώτημα αν θα ήμα-
σταν ευχαριστημένοι με ένα αυ-
ξημένο ποσοστό μόνο από αυτούς
που συνήθως πάνε και ψηφίζουν.
Εμείς λέμε όχι. Υπάρχουν δύο βα-
σικές ομάδες στις οποίες θέλουμε
να απευθυνθούμε. Σε αυτήν που
προσδοκεί από την Αριστερά όμως
ακόμη δεν μας εμπιστεύεται και
επιλέγει την αποχή, και σ’ αυτή
την ομάδα της κοινωνίας που για
μια σειρά από κοινωνικο-οικονο-
μικούς λόγους όχι μόνο δεν ψηφίζει,
αλλά απαξιώνει και απορρίπτει τα
κόμματα. 
–Πώς θα το πετύχετε αυτό; 

–Όντως αυτό είναι το βασικό
διακύβευμα και θα μας απασχολήσει
στην Κεντρική Επιτροπή του κόμ-
ματος το ερχόμενο Σάββατο. Οι ευ-
ρωεκλογές ήταν αποτυχία, αλλά το
αποτέλεσμα στις εκλογές τοπικής
αυτοδιοίκησης ήταν πολύ καλό. 
–Αποτελεί δικαιολογία το καλό
αποτέλεσμα στις δημοτικές; 

Όχι, δεν αποτελεί δικαιολογία
και δεν υποστηρίζουμε ότι αποτύ-
χαμε στις ευρωεκλογές, αλλά πή-
γαμε καλά στις δημοτικές άρα ισο-
φαρίσαμε. Όμως αποτελεί γεγονός
ότι στην τοπική αυτοδιοίκηση στα

κομματικά ψηφοδέλτια και στις
σχολικές εφορίες είχαμε αύξηση
περίπου 5%. Θετικό στοιχείο απο-
τελεί, επίσης, το γεγονός ότι όλοι
οι δήμαρχοι που προέρχονται από
το ΑΚΕΛ και επαναδιεκδίκησαν,
κέρδισαν με σημαντικά ποσοστά.
Μας βγήκαν και οι συνεργασίες
που κάναμε και αυτές οι συνεργα-
σίες δημιουργούν ένα άλλο σκηνικό
σε σχέση με τις προσπάθειες που
καταβάλλονται από κατεστημένα
και κέντρα εξουσίας στην Κύπρο
να απομονωθεί το ΑΚΕΛ. 
–Ποια είναι τα κατεστημένα και
κέντρα εξουσίας που θέλουν να
απομονώσουν το ΑΚΕΛ; 

–Πρώτα απ’ όλα ο Συναγερμός.

Θέλει να μας απομονώσει και το
διακηρύσσει δημόσια με διάφορους
τρόπους. Γνωρίζουμε ότι έγιναν
προσπάθειες και από πολύ ψηλά
κέντρα εξουσίας να χρησιμοποι-
ηθούν οι εκλογές τοπικής αυτοδι-
οίκησης ως όχημα για να σχημα-
τιστούν συνεργασίες κομμάτων
που στηρίζουν την κυβέρνηση με
τον ΔΗΣΥ έτσι ώστε να δημιουρ-
γηθεί το κατάλληλο κλίμα για να
εισέλθει ο Συναγερμός στην κυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη. Δεν είναι
τυχαία μια συνέντευξη που είχε
δώσει ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
και ήταν περίπου χρονολογικά στην
έναρξη των συζητήσεων για πιθα-
νές συνεργασίες στις εκλογές το-

πικής αυτοδιοίκησης στην οποία
είχε αναφέρει ότι θα ήθελε την έν-
ταξη του Συναγερμού στην κυβέρ-
νησή του. 
–Είπατε ότι οι συνεργασίες στην
τοπική αυτοδιοίκηση δημιουργούν
ένα άλλο σκηνικό. Τι εννοείτε; 

–Οι συνεργασίες που έγιναν σε
τοπικό επίπεδο και η κοινή στήριξη
υποψηφίων ενίσχυσαν τα κανάλια
επαφής του ΑΚΕΛ με κόμματα στα
οποία υπήρξαν τοπικές συνεργα-
σίες. Αυτό ενισχύει τις προϋποθέ-
σεις για συνεργασία για επόμενες
πολιτικές και εκλογικές μάχες. Πο-
λιτικές μάχες εννοώ και εντός και
εκτός Βουλής για διεκδικήσεις επί
διαφόρων θεμάτων. Για να υλοποι-

ήσουμε προοδευτικά προγράμματα
σε επίπεδο τοπικής αυτοδιοίκησης
είναι σημαντικό να υπάρχει ένα
πλειοψηφικό ρεύμα που θα στηρίξει
την προσπάθεια. Δεν σας κρύβω
ότι αυτές οι τοπικές συνεργασίες
δημιουργούν προοπτική ακόμα και
για τις επόμενες προεδρικές εκλογές
και θα μπορούσαν κάτω από κά-
ποιες προϋποθέσεις να λειτουργή-
σουν προς την κατεύθυνση δημι-
ουργίας ενός πλειοψηφικού ρεύ-
ματος για να πετύχουμε την αλλαγή. 
–Αναφέρεστε στο ΔΗΚΟ; 

–Το βασικό κόμμα με το οποίο
είχαμε μια ευρεία συνεργασία το-
πικά είναι το ΔΗΚΟ, αλλά μπορώ
να αναφέρω και την ΕΔΕΚ. 
–Αυτά τα κόμματα είναι στην κυ-
βέρνηση. Άρα πώς θα προκύψει
συνεργασία για τις προεδρικές; 

–Εξαρτάται πώς θα διαμορφω-
θούν τα πράγματα στην πορεία.
Αντιλαμβάνεστε ότι είμαστε τέσ-
σερα χρόνια μακριά από τις προ-
εδρικές εκλογές. Δεν ξέρουμε ούτε
και η κυβέρνηση πώς θα κινηθεί,
ούτε πού θα βρίσκονται τα κόμματα
που είναι στην κυβέρνηση, ούτε
και ποιος θα είναι ο κομματικός
χάρτης μέχρι τότε. 
–Πρόκειται για ένα άνοιγμα του
ΑΚΕΛ ξανά προς αυτές τις δυνάμεις;
Διότι τοποθετούνταν αρκετά υπο-
τιμητικά για το ΑΚΕΛ κυρίως στην
προεκλογική για τις προεδρικές. 

–Δεν γνωρίζουμε αν αυτές οι
συνεργασίες θα έχουν συνέχεια
και σίγουρα δεν τις επιδιώξαμε
τώρα με γνώμονα το 2028. Άλλωστε,
αν αυτός ήταν ο στόχος μας, θα
επιδιώκαμε κεντρική συνεργασία
και εφ’ όλης της ύλης των εκλογών
τοπικής αυτοδιοίκησης. Αυτό που
λέω είναι πως το γεγονός ότι υπήρξε
κινητοποίηση και συνεργασία σε
τοπικό επίπεδο, δημιουργεί μια
προοπτική. Το πώς θα εξελιχθεί
αυτή η προοπτική κανείς δεν το
ξέρει. 
–Πρόσωπα όπως ο Βύρας και ο
Προύντζος κατέγραψαν σημαντι-
κές επιτυχίες. Ακούγονται ήδη τα
ονόματά τους για τις προεδρικές.  

–Χαιρόμαστε που ο Αντρέας
Βύρας που είναι ΑΚΕΛικός, τυγ-
χάνει ευρείας και οριζόντιας απο-
δοχής. Τον κ. Χαράλαμπο Προύν-
τζο τον στηρίξαμε έχοντας υπόψη
τη συνοδοιπορία μας στις προ-
εδρικές και αυτή τη συνεργασία
θα προσπαθήσουμε να τη συνε-
χίσουμε, στηρίζοντας την προ-
σπάθειά του στον Δήμο Λευκωσίας.
Είναι φυσιολογικό να συζητούνται
ονόματα για τις προεδρικές, διότι,
όταν κάποιος έχει επιτυχίες, συ-
νήθως αρχίζει η ονοματολογία.
Ονόματα δεν έχουμε συζητήσει
και ούτε πρόκειται να το κάνουμε
τώρα. Στη δική μας αντίληψη η
δημιουργία προϋποθέσεων για να
κερδίσεις προεδρικές εκλογές δεν
είναι μόνο θέμα ονόματος, αλλά
και θέμα δημιουργίας δυναμικής
μέσα στην ίδια την κοινωνία. Αν
γίνει αυτό, τότε πιο εύκολα βρίσκεις
και ονόματα.

ΣΤEΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦAΝΟΥ, γενικός γραμματέας ΑΚΕΛ

Οι τοπικές συνεργασίες 
δημιουργούν προοπτική

για τις προεδρικές
Το βασικό κόμμα με το οποίο είχαμε μια ευρεία συνεργασία τοπικά 

είναι το ΔΗΚΟ, αλλά μπορώ να αναφέρω και την ΕΔΕΚ 

–Στις ευρωεκλογές θέσατε δύο
στόχους που δεν επιτεύχθηκαν.
Ποσοστό 25,5% και διατήρηση
των δύο εδρών. Το ΑΚΕΛ λέει συ-
νήθως ότι δεν είναι αρχηγικό κόμμα
και ότι οι ευθύνες είναι συλλογικές
όπως και οι αποφάσεις. Ποιες είναι
οι δικές σας ευθύνες ως ηγέτη του
κόμματος και πώς αναλαμβάνονται; 

–Μπορεί οι αποφάσεις να λαμ-
βάνονται συλλογικά και ο γενικός
γραμματέας να λογοδοτεί στην Κεν-
τρική Επιτροπή, κάτι που καθιστά
το κόμμα μη αρχηγικό, όμως αυτό
δεν σημαίνει ότι δεν υπάρχει αρ-
χηγός και ότι δεν αναλαμβάνει τις
πολιτικές του ευθύνες. Το ζήτημα
των ευθυνών είναι ανοιχτό στην
Κεντρική Επιτροπή και αν εκτιμηθεί
ότι μέσα σε αυτή την κατάσταση
πρέπει να αλλάξουμε και ηγεσία,
εδώ είμαστε. Απλώς θεωρώ ότι δεν
είναι έτσι που θα πρέπει να προ-
χωρήσουμε στην παρούσα φάση
για να υλοποιήσουμε όσα πρέπει
να κάνουμε. 
–Τέθηκε θέμα ηγεσίας; 

–Μέχρι στιγμής δεν τέθηκε τέ-
τοιο θέμα από κανένα. 
–Αναφέρατε ότι στις δημοτικές
έγιναν καλές επιλογές. Μπορούσαν
να γίνουν καλύτερες επιλογές για
το ευρωψηφοδέλτιο; 

–Θεωρούμε ότι και το ψηφοδέλ-
τιό μας στις ευρωεκλογές ήταν
πολύ καλό. 

–Έπαιξε ρόλο ότι δεν τέθηκε με
σαφήνεια το διακύβευμα των ευ-
ρωεκλογών από το ΑΚΕΛ; Aν δεν
ήρθε πρώτο με τον ΔΗΣΥ σε αυτή
την κατάσταση, τότε, πότε θα τα
καταφέρει; 

–Εξακολουθώ να εκτιμώ ότι το
διακύβευμα δεν ήταν η πρωτιά
αλλά η διασφάλιση των δύο εδρών.
Επιπρόσθετα, θέλαμε να αναδεί-
ξουμε διακυβεύματα για τη συμ-
μετοχή της Κύπρου στην Ε.Ε., αλλά
και για το μέλλον της Ε.Ε. Η ταυ-
τόχρονη διεξαγωγή των δύο εκλο-
γικών αναμετρήσεων δεν βοήθησε
να γίνει αυτή η συζήτηση. 
–Πώς ερμηνεύετε την περιορισμέ-
νη προσέλευση Τουρκοκυπρίων
στις κάλπες; Δεν τους συγκινεί η
εκλογή Τ/Κ ευρωβουλευτή; 

–Όντως ήταν λιγότεροι από το
αναμενόμενο, όμως, εμείς αναμέ-
ναμε γύρω στις 7-8 χιλιάδες και όχι
τους υπερβολικούς αριθμούς που
ακούγονταν. Έγινε πολλή οργα-
νωτική προσπάθεια, περισσότερη
από το 2019, άρα η εξήγηση που
πρέπει να δώσουμε δεν είναι ορ-
γανωτική. Πρέπει να το δούμε πο-
λιτικά το θέμα. Υπάρχει μεγάλη
απαισιοδοξία στην τουρκοκυπριακή
κοινότητα σε σχέση με τις προ-
οπτικές επίλυσης του Κυπριακού
εξαιτίας της στασιμότητας από το
2017. Οι Τουρκοκύπριοι δέχονται
επίσης μεγάλη πίεση από την Άγ-

κυρα. Μέσα σε αυτό το κλίμα δεν
θεωρούν πως η συμμετοχή τους
στις ευρωεκλογές υπό τη σημαία
της Κυπριακής Δημοκρατίας θα
δημιουργήσει τις όποιες προοπτικές.
Να μην ξεχνάμε ότι στις προηγού-
μενες ευρωεκλογές Τουρκοκύπριος
ηγέτης ήταν ο Ακιντζί που δημι-
ουργούσε ένα θετικό κλίμα, ενώ
τώρα η ηγεσία των Τουρκοκυπρίων
υπό τον Τατάρ ήταν κάθετα εναν-
τίον και έβαζε προσκόμματα.

–Η συνεργασία με τον Νιαζί Κι-
ζίλγιουρεκ θα συνεχιστεί; 

–Ο Νιαζί είναι ένα κεφάλαιο που
θέλουμε να αξιοποιήσουμε. Η ακα-
δημαϊκή, πολιτική και κινηματική
του δράση τον καθιστούν σημαν-
τικό παράγοντα στην προσπάθεια
για επαναπροσέγγιση και λύση του
Κυπριακού.
–Τελικά οι αλλαγές στις οποίες
προχώρησε το ΑΚΕΛ έφεραν κά-
ποιο αποτέλεσμα; 

–Η εκτίμησή μας είναι ότι αλ-
λαγές που προλάβαμε να κάνουμε
έχουν αφήσει θετικό αποτύπωμα.
Και χρειάζεται να βρούμε επιπρό-
σθετους τρόπους για να μεταφέ-
ρουμε τα μηνύματά μας στον κό-
σμο. 
–Ποια αλλαγή είχε θετικό αποτύ-
πωμα; 

–Για παράδειγμα η Κοινωνική
Συμμαχία. Το 30% των εκλεγμένων
μας σε Δημοτικά Συμβούλια και
Σχολικές Εφορίες προέρχεται από
την Κοινωνική Συμμαχία. Η διεύ-
ρυνση των ψηφοδελτίων μας με
ευρύτερο κόσμο μάς βοήθησε.
Όμως είναι προφανές ότι πρέπει
να κάνουμε περισσότερα.
–Οι προσδοκίες για την Κοινωνική
Συμμαχία ήταν μεγάλες. Είναι
όμως ωσάν να μην υπάρχει και
να είναι απλώς ένας τίτλος. Ότι
περίπου άλλαξαν όνομα οι Νέες
Δυνάμεις και μετονομάστηκαν σε
Κοινωνική Συμμαχία. 

–Όταν κάναμε την Κοινωνική
Συμμαχία δεν την κάναμε για να
αλλάξουμε απλώς την ταμπέλα των
Νέων Δυνάμεων. Προσδοκούμε να
μετατρέψουμε την Κοινωνική Συμ-
μαχία σε μια δυναμική και ευέλικτη
πλατφόρμα άσκησης πολιτικής και
κινητοποίησης του κόσμου που
είτε αυτοπροσδιορίζεται στην ευ-
ρύτερη Αριστερά ή ακόμη και πέ-
ραν από την Αριστερά και μαζί του

μοιραζόμαστε μια προοδευτική
ατζέντα. 
–Τι θα γίνει; 

–Τώρα συστήνονται οι επαρ-
χιακές συντονιστικές ομάδες. Ήδη
συνεδριάσαμε σε Λευκωσία και
Λεμεσό και θα πάμε Πάφο, Λάρ-
νακα και Αμμόχωστο. Ήδη, συγ-
κροτούμε την Κοινωνική Συμμαχία
επί του εδάφους και θα βάλουμε
μπροστά την προώθηση της προ-
οδευτικής κοινωνικής ατζέντας. 
–Ποια είναι τα άτομα που θα βγουν
μπροστά; 

–Την κεντρική συντονιστική
ομάδα θα τη συστήσουμε όταν τε-
λειώσουμε με τις επαρχιακές συν-
τονιστικές ομάδες. Η βασική ομάδα
θα αποτελείται από άτομα που ερ-
γάστηκαν στην προεκλογική του
Ανδρέα Μαυρογιάννη, από πρό-
σωπα που ήταν στις Νέες Δυνάμεις
και από κάποιους που ήρθαν κοντά
στην πορεία των εκλογών τοπικής
αυτοδιοίκησης και των ευρωεκλο-
γών. 
–Μία από τις αλλαγές ήταν και η
μείωση των θητειών των βουλευ-
τών από τρεις σε δύο. Κάποιοι
συμπληρώνουν την τρίτη τους
θητεία. Θα δοθούν εξαιρέσεις σε
αυτούς προκειμένου να θέσουν
υποψηφιότητα στις βουλευτικές
το 2026;  

–Το καινούργιο καταστατικό
προβλέπει τη δυνατότητα παρα-

χώρησης πολύ περιορισμένων εξαι-
ρέσεων από την Κεντρική Επιτρο-
πή. Είχαμε όριο τριών θητειών σε
δημόσια αξιώματα και τις μειώσαμε
σε δύο. Εκείνοι που τώρα συμπλη-
ρώνουν δεύτερη θητεία, θα έχουν
δυνατότητα να διεκδικήσουν και
τρίτη. Κάποιοι, όπως αναφέρατε,
πέντε συνολικά, συμπληρώνουν
την τρίτη τους θητεία. Από αυτούς
τους πέντε υπάρχει η δυνατότητα
να δοθεί εξαίρεση από την Κεν-
τρική Επιτροπή σε μέχρι δύο άτομα.
Είναι κάτι που θα συζητηθεί όταν
έρθει η ώρα. Εξαίρεση έχει και ο
γενικός γραμματέας του κόμματος. 
–Πριν από ένα χρόνο, στην πρώτη
μας συνέντευξη για την Καθημε-
ρινή, είχατε δηλώσει ότι στόχος
είναι η επαναφορά του ΑΚΕΛ στο
30%, δείχνοντας προς τις βουλευ-
τικές του 2026. Χρειάζεται επα-
νακαθορισμός αυτού του στόχου; 

–Ο στόχος για να επανέλθουμε
εκεί που ιστορικά ήμασταν δεν
αλλάζει. Απλώς οι ευρωεκλογές
ανέδειξαν ξανά τη δυσκολία του
εγχειρήματος, λαμβάνοντας υπόψη
σε ποια κατάσταση βρίσκεται η
κοινωνία και η συλλογική κοινω-
νική συνείδηση. Αυτό που μπορώ
να πω είναι ότι στις ερχόμενες
βουλευτικές εκλογές πρέπει να
υπάρξει σαφής βελτίωση και άνο-
δος σε σχέση με τα εκλογικά μας
ποσοστά.

<<<<<<<

Προσδοκούμε 
να μετατρέψουμε την
Κοινωνική Συμμαχία 
σε μια δυναμική και 
ευέλικτη πλατφόρμα 
άσκησης πολιτικής.

Αν εκτιμηθεί ότι πρέπει να αλλάξουμε ηγεσία, εδώ είμαστε

<<<<<<<

Είναι φυσιολογικό 
να συζητούνται ονόματα
για τις προεδρικές, 
διότι, όταν κάποιος 
έχει επιτυχίες, συνήθως
αρχίζει η ονοματολογία.

Κατεστημένα και κέντρα εξουσίας προσπαθούν να απομονώσουν το ΑΚΕΛ, δηλώνει στην «Κ» ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ Στέφανος Στεφά-
νου, κάνοντας σαφή αναφορά στον ΔΗΣΥ και φωτογραφίζοντας το Προεδρικό. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Κακές μικρο-αποφάσεις, καταστροφικά μεγα-αποτελέσματα

Ο σοι μελετούν τη λήψη απο-
φάσεων συχνά διερωτώνται:
πώς είναι δυνατόν ευφυείς

άνθρωποι να παίρνουν κακές απο-
φάσεις; Τι περίμενε ο Μακρόν όταν
προκήρυξε βουλευτικές εκλογές;
Πίστευε ότι η Ακροδεξιά δεν θα
θριάμβευε εκλογικά, ενώ αυτό έδει-
χναν όλες οι δημοσκοπήσεις; Όταν
το Δημοκρατικό Κόμμα επέλεξε
(μέχρι στιγμής) τον Μπάιντεν να
είναι εκ νέου ο προεδρικός υπο-
ψήφιός του, θεωρούσε ότι η σω-
ματική-διανοητική καταλληλότητα
του προέδρου ήταν θέμα που μπο-
ρούσε να αγνοηθεί από την κοινή
γνώμη; 

Μυωπικές μικρο-αποφάσεις μπο-
ρούν να παραγάγουν καταστροφικά
μεγα-αποτελέσματα. Η επικείμενη
άνοδος της εθνολαϊκιστικής Δεξιάς
στην εξουσία, σε δύο από τις ση-
μαντικότερες δυτικές δημοκρατίες,
θα έχει, εν μέρει, καταστεί δυνατή
από αποφεύξιμες κακές αποφάσεις
ηγετών. Αν και η καύσιμη ύλη (κοι-
νωνική δυσαρέσκεια) υπήρχε, χωρίς
τη σπίθα (κρίσιμες ηγετικές απο-
φάσεις), η φωτιά δεν θα είχε απα-
ραίτητα ανάψει. 

Ο κοινός πυρήνας των δύο πε-

ριπτώσεων είναι η αποκοπή των
ηγετών από την πραγματικότητα.
Οι ηγέτες είναι επιρρεπείς σε ιδι-
αίτερες γνωστικές μεροληψίες: η
επιτυχία και η εξουσία θολώνουν
την κρίση τους, ωθώντας τους να
εκλαμβάνουν τις επιθυμίες τους
για πραγματικότητα. Οι εκλογικές
και πολιτικές επιτυχίες του Μακρόν
επικύρωσαν την αίσθηση της ανώ-
τερης κατανόησης και διαχείρισης
των προβλημάτων που ήδη προ-
διέθετε. Η επιτυχία καλλιεργεί την
αυτοδικαίωση και, δυνητικά, το
σοφόκλειο «μόνος φρονείν». Ο ηγέ-
της υπερεκτιμά τις δυνατότητές
του. 

Ο Μακρόν θεώρησε ότι η δύνα-
μη της πειθούς του ήταν τέτοια
που θα έπειθε το εκλογικό σώμα
να κάνει πιο ορθολογικές επιλογές
– να αποφύγει τα πολιτικά άκρα.
«Είναι καθαρός Καρτεσιανός, διόλου
συναισθηματικός», τον χαρακτή-
ρισε σύμβουλός του (FT, 28/6/24).
Ακόμα και τα καρτεσιανής λογικής
επιχειρήματα, όμως, απευθύνονται
σε συναισθηματικά όντα και εμ-
περιέχουν ανέλεγκτες παραδοχές.
Τα καίρια ερωτήματα για έναν ηγέ-
τη είναι: συλλαμβάνει ορθά το λαϊκό

αίσθημα; Ελέγχει την ορθότητα
των παραδοχών του; 

Το 2017 ο νεανικός, άφθαρτος,
και ταλαντούχος Μακρόν εξέφρασε
την ελπίδα σε ένα ανυπόληπτο πο-
λιτικό σύστημα που ανακύκλωνε
τις παθογένειες της Γαλλίας. Σή-
μερα, με δεδομένο το διάχυτο αί-
σθημα της κοινωνικής παρακμής
και οικονομικής δυσαρέσκειας, την
ελπίδα της αλλαγής ενσαρκώνει η
αντισυστημική ακροδεξιά. Κάθε
κυβέρνηση, ιδιαίτερα όταν κάνει
τομές (π.χ. συνταξιοδοτικό) και δια-
χειρίζεται προβλήματα εκτός του
ελέγχου της (π.χ. ισλαμιστική τρο-
μοκρατία, ακρίβεια λόγω πανδημίας
και πολέμου), όπως η κυβέρνηση
Μακρόν, φθείρεται. Τη φθορά την
καρπώνονται οι λαϊκιστές – προ-
σφέρουν ελπίδα ανέξοδα. 

Ο Μακρόν, επιπλέον, έκανε δύο
εσφαλμένες παραδοχές. Πρώτον,
θεώρησε ότι η Αριστερά θα παρέ-
μενε διασπασμένη, γεγονός που
θα έδινε στο κόμμα του τη δεύτερη
θέση στον πρώτο γύρο, δίνοντάς
του έτσι πλεονέκτημα στον δεύτερο
γύρο. Δεύτερον, πίστευε ότι η υγει-
ονομική ζώνη γύρω από την Ακρο-
δεξιά υπήρχε ακόμη, ενώ αυτή είχε

καταρρεύσει. Η Ακροδεξιά ανανε-
ώθηκε, κανονικοποιήθηκε, έπαψε
να είναι φόβητρο. Η αποσύνδεση
του Μακρόν από την πραγματικό-
τητα επέφερε το πολιτικό τέλος
του. Ακόμη κι ένας εξαιρετικός πρό-
εδρος χάνει την ισορροπία του, ιδι-
αίτερα όταν «μόνος φρονεί». 

Η περίπτωση Μπάιντεν είναι
παρόμοιας υφής: ένας εξαιρετικός
πρόεδρος πήρε την άφρονα από-
φαση να είναι εκ νέου υποψήφιος
όταν, εμφανώς, αντιμετωπίζει προ-
βλήματα νοητικής υγείας. Εδώ έχου-
με κάτι ακόμη: την ομαδοσκέψη
(groupthink), η οποία απέτρεψε το
Δημοκρατικό Κόμμα να σταθεί κρι-
τικά απέναντι στον πρόεδρό του.
Όταν το κόμμα συντάσσεται άκριτα
με τον ηγέτη, αποφεύγοντας να
συζητήσει το ευαίσθητο ερώτημα
της καταλληλότητάς του, κατα-
σκευάζεται μια πλαστή πραγματι-
κότητα. Ηγέτης και κόμμα βλέπουν
μόνο αυτό που θέλουν να δουν:
έναν επιτυχημένο πρόεδρο που
κέρδισε τον Τραμπ το 2020 και τους
Ρεπουμπλικάνους στις ενδιάμεσες
εκλογές, το 2022. Προβλέπουν ευ-
σεβοποθικά ότι το 2024 θα είναι
επανάληψη του παρελθόντος. 

Το συσσωρευθέν πολιτικό κε-
φάλαιο του Μπάιντεν αφενός απέ-
τρεψε εν δυνάμει κομματικούς αν-
ταγωνιστές να είναι υποψήφιοι,
αφετέρου, εξουδετέρωσε τις όποιες
κριτικές φωνές στο εσωτερικό του
Δημοκρατικού Κόμματος. Αποσιω-
πήθηκε το ερώτημα που απασχολεί
κάθε απροκατάληπτο ψηφοφόρο:
μπορεί να αντεπεξέλθει στις απαι-
τήσεις του αξιώματός του ένας εύ-
θραυστος ηλικιωμένος με ασθενή
μνήμη, μειωμένα ανακλαστικά και
επιδεινούμενη εκφορά λόγου; Αυτή
η αποσιώπηση συντήρησε το στά-
τους κβο – την εκ παραδόσεως υπο-
ψηφιότητα ενός εν ενεργεία προ-
έδρου, έστω και με προβληματική
υγεία. 

Η επιλεκτική εκλογίκευση είναι
ο κύριος μηχανισμός σκέψης που
υποτείνει την αποσιώπηση: «ναι,
η κατάσταση του προέδρου Μπάιν-
τεν δεν είναι η καλύτερη, αλλά
αυτό ίσχυε και πριν, πλην όμως τα
κατάφερε. Έτσι θα τα καταφέρει
και τώρα». Ακόμα και μετά την αξιο-
θρήνητη παρουσία του Μπάιντεν
στην τηλεμαχία με τον Τραμπ, η
εκπρόσωπος Τύπου του Λευκού
Οίκου δήλωσε αυτοαναφορικά: «ο

πρόεδρος δεν τα πήγε πολύ καλά,
αλλά ξέρει να κάνει τη δουλειά. Το
αποδεικνύει το έργο του» (FT,
3/7/24). Με άλλα λόγια, μην πι-
στεύετε τα μάτια σας ψηφοφόροι·
κοιτάξτε τι έκανε ο πρόεδρος, όχι
τι θα κάνει. Μόνο που οι εκλογές
δεν είναι σεμινάριο Ιστορίας, αλλά
αφορούν στη διαχείριση του μέλ-
λοντος. Πώς να μη θυμώσει ο ψη-
φοφόρος όταν τον υποτιμούν;

Τώρα είναι, πλέον, αργά. Το πιο
πιθανό είναι ότι τη χώρα του Βολ-
τέρου θα κυβερνήσει, αργά ή γρή-
γορα, η μικρονοϊκή ακροδεξιά και
τη χώρα του Τζέφερσον ένας κα-
ταδικασμένος και εκδικητικός ναρ-
κισσιστής με δικτατορικές τάσεις.
Τις συνέπειες θα τις υποστούμε
όλοι. Ο Πούτιν, το απολαμβάνει. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγητής
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντεπι-
στέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών.
Το βιβλίο του «Leadership as Masterpie-
ce Creation: What Business Leaders Can
Learn from the Humanities about Moral
Risk-Taking» (με τους C. Spinosa και M.
Hancocks), κυκλοφορεί από το MIT
Press. www.htsoukas.com

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Οταν την περασμένη εβδομάδα ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης καλούσε
την Μαρία Άνχελα Ολγκίν «να συ-
νεχίσει τις προσπάθειές της για άρ-
ση του αδιεξόδου», το μήνυμα με-
ταξύ των έμπειρων παρατηρητών
τού Κυπριακού ελήφθη αμέσως:
Τα πράγματα είναι εξαιρετικά δύ-
σκολα και ο Σεπτέμβριος, στο πε-
ριθώριο της Γενικής Συνέλευσης
του ΟΗΕ στη Νέα Υόρκη, μπορεί
να εμπεδώσει αυτή τη δυστοκία –
επτά και πλέον χρόνων– για άρση
του αδιεξόδου των συνομιλιών στο
Κυπριακό. Η Κολομβιανή προσω-
πική απεσταλμένη του γενικού
γραμματέα Αντόνιο Γκουτέρες, θα
καταθέσει σύντομα (σ.σ. στις 10
Ιουλίου) την έκθεσή της στοπλαίσιο
όσων είδε –εντός και εκτός Κύ-
πρου– κατά το πρώτο εξάμηνο των
όρων εντολής της, και η αίσθηση
που υπάρχει είναι πως ακόμη κι αν
ο ίδιος ο γ.γ. καλέσει τα δύο μέρη
σε μια τριμερή συνάντηση, κάτι
τέτοιο μάλλον θα γίνει για σκοπούς
συντήρησης της διαδικασίας παρά,
πραγματικά, προς την κατεύθυνση
άρσης του αδιεξόδου και της άμεσης
επανόδου στο τραπέζι των συνο-
μιλιών. 

Πώς κινήθηκε ο Τατάρ
Ο Τουρκοκύπριος ηγέτης Ερσίν

Τατάρ συνάντησε την κα Ολγκίν
στο Λονδίνο (σ.σ. έχει τη βάση της
εκεί) και ο τρόπος με τον οποίο κι-
νήθηκε δείχνει να έχει δύο επίπεδα
–ένα τακτικό κι ένα στρατηγικό:

• Κινείται επικοινωνιακά προς
την κατεύθυνση μιας πιο δημιουρ-
γικής και αμφίσημης στάσης, όπου
αναφέρεται π.χ. σε ζητήματα όπως
τη διάνοιξη νέων σημείων διέλευ-
σης και αποφεύγει, εμφατικά, να
μιλήσει για «κυριαρχική ισότητα»
και δύο κράτη και 

• Επιμένει στο κομμάτι των «3D»
(απευθείας πτήσεις από την Τύμβου,
απευθείας εμπορίου από τους λι-
μένες Κερύνειας και Αμμοχώστου
και απευθείας επαφών της «ΤΔΒΚ»
με διεθνείς οργανισμούς) φροντί-
ζοντας παράλληλα να διατηρεί κι-
νήσεις αναβάθμισης του καθεστώ-
τος, όπως η παρουσία του με την
ιδιότητα του «προέδρου της ΤΔΒΚ»
στην άτυπη σύνοδο αρχηγών-κρα-
τών, την περασμένη Παρασκευή,
του Οργανισμού Τουρκικών Κρατών
(ΟΤΚ).

Καλά ενημερωμένες πηγές ανα-
φέρουν στην «Κ» πως ο κ. Τατάρ
δεν κινείται σε μη-συνεννόηση με
την Άγκυρα σε αυτό το επίπεδο
και πως ακόμη και αν ο γενικός
γραμματέας του ΟΗΕ αναλάβει μια
πρωτοβουλία πρόσκλησης των δύο
ηγετών, σε μια συνάντηση ενώπιόν

του ο Τουρκοκύπριος ηγέτης δεν
θα την αρνηθεί –επί της αρχής–
ασχέτως αν οι κινήσεις του στα
δύο ως άνω επίπεδα διασφαλίζουν
διαπραγματευτικά οφέλη, τακτικά,
για την τουρκοκυπριακή πλευρά. 

Η μεγάλη εικόνα
Tην περασμένη εβδομάδα κυ-

κλοφόρησαν οι εκθέσεις του γ.γ.
του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες για
την ειρηνευτική αποστολή των
Ηνωμένων Εθνών στην Κύπρο
(ΟΥΝΦΙΚΥΠ) και την αποστολή Κα-
λών Υπηρεσιών του. Ο γ.γ. ουσια-

στικά επισημαίνει όχι μόνο την
απόσταση των δύο μερών από την
επάνοδο στο τραπέζι των συνομι-

λιών αλλά ουσιαστικά στηρίζει και
τη δήλωση του ειδικού του απε-
σταλμένου, Κόλιν Στιούαρτ (που
την περασμένη εβδομάδα προσέλ-
κυσε την απάντηση του Προεδρι-
κού για τις δηλώσεις του μετά το
πέρας της συνάντησής του με τον
πρόεδρο Χριστοδουλίδη), επιση-
μαίνοντας ουσιαστικά σε πιο δι-
πλωματική γλώσσα πως α. υφίσταν-
ται παραβιάσεις (σ.σ. «ρεκόρ πα-
ραβιάσεων» συγκεκριμένα ήταν
το λεκτικό στην έκθεση) στη νεκρή
ζώνη και από τις δύο πλευρές και
β. πως οι δύο ηγέτες ουσιαστικά

αντιφάσκουν, δεδομένου ότι «η
αυξανομένη στρατιωτικοποίηση
των δύο πλευρών έρχεται σε αντί-
θεση με τις δηλώσεις των ηγετών
που υποστηρίζουν ότι επιθυμούν
να προχωρήσει προς τα μπρος το
Κυπριακό».

Στις εκθέσεις του ο γ.γ. επανα-
φέρει το ζήτημα των ΜΟΕ και ου-
σιαστικά φωτογραφίζει μια δυσκο-
λία στη διαδικασία άρσης του αδιε-
ξόδου των συνομιλιών, που πλέον
είναι εμφανής σε πολλούς εξωτε-
ρικούς παρατηρητές. Εξέλιξη που
ίσως φωτογραφίζει πως ακόμη και

αν ο γ.γ. κινηθεί μετά τον Σεπτέμ-
βριο προς την κατεύθυνση μιας
κοινής συνάντησης με τους δύο
ηγέτες ή μιας διευρυμένης σύσκε-
ψης για το Κυπριακό (τύπου «Πεν-
ταμερής») αυτό μπορεί να γίνει πε-
ρισσότερο για τη «συντήρηση» της
διαδικασίας παρά για την πραγμα-
τική προοπτική επανόδου στις συ-
νομιλίες. Προς αυτή την κατεύθυν-
ση κινείται και το ζήτημα της ανα-
νέωσης της θητείας της κας Ολγκίν
μέχρι το τέλος του χρόνου, πτυχή
που παρά τη δημόσια στάση του
κ. Τατάρ δεν θα έχει προβλήματα,
όπως είναι σε θέση να γνωρίζει η
«Κ». Η ανανέωση ωστόσο των όρων
εντολής της Κολομβιανής διαμε-
σολαβήτριας αφορά αμιγώς τον γε-
νικό γραμματέα και εξ ορισμού ορί-
ζει ένα χρονοδιάγραμμα έως τα
τέλη του 2024 που μετά το πέρας
του επιστρέφει το αδιέξοδο στην
αρχική του θέση –προ ειδικού απε-
σταλμένου– αν δεν υπάρξει κινη-
τικότητα στο Κυπριακό, εγκαινιά-
ζοντας όντως μια νέα περίοδο ει-
σόδου του Κυπριακού σε αχαρτο-
γράφητα νερά. 

Σημειολογικός Ιούλιος 
Πέραν των όσων τεκταίνονται,

στο διπλωματικό επίπεδο του ΟΗΕ
σημασία αποκτά, φέτος, και η πα-
ρουσία Μητσοτάκη και Ερντογάν
στην Κύπρο στις 20 Ιουλίου –ανή-
μερα των επιμέρους εκδηλώσεων
καταδίκης αλλά και εορτασμών/πα-
νηγυρισμών της επετείου της τουρ-
κικής εισβολής του 1974. Αξίζει να
σημειωθεί πως μια μέρα μετά την
έκθεση της κας Ολγκίν, στις 11 Ιου-
λίου, Μητσοτάκης και Ερντογάν
θα βρεθούν από κοινού στη Σύνοδο
του ΝΑΤΟ, στην Ουάσιγκτον, και
εκτός απροόπτου μπορεί ναυπάρξει
μεταξύ των κάποια συνάντηση ή
τετ-α-τετ το οποίο δυνητικά θα
μπορούσε να περιλαμβάνει και κά-
ποια συζήτηση για το Κυπριακό. 

Το πώς θα κινηθεί σε επίπεδο
δημόσιων δηλώσεων ο Τούρκος
πρόεδρος, Ταγίπ Ερντογάν κατά
τη διάρκεια της παρουσίας του
στην Κύπρο έχει τη δική του ξε-
χωριστή σημειολογία ενόψει της
Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ, σε
μια συγκυρία μάλιστα που Αθήνα
και Άγκυρα εκπέμπουν μηνύματα
συγκρατημένης αισιοδοξίας στις
προσπάθειες που καταβάλλονται
να μην υπάρχει ένταση στις μεταξύ
των σχέσεων –με το Κυπριακό
ωστόσο να απουσιάζει, εμφανώς,
από τον ελληνοτουρκικό διάλογο.
Η αίσθηση πάντως τόσο στη Λευ-
κωσία όσο και στην Αθήνα –που
επικοινωνείται μάλιστα και δημό-
σια– είναι πως οποιαδήποτε πρό-
οδος στα ελληνοτουρκικά «ενισχύει
τις προοπτικές στο Κυπριακό». 

Σε αναμονή της έκθεσης Ολγκίν 
Οι κινήσεις που γίνονται για διάσωση της διαδικασίας και ο δύσκολος Σεπτέμβριος 

Την περασμένη Παρασκευή πραγματοποι-
ήθηκε Εθνικό Συμβούλιο όπου με φόντο
τις συναντήσεις Ολγκίν με τους δύο ηγέτες,
κόμματα και πολιτικοί αρχηγοί ενημερώ-
θηκαν για τις τελευταίες εξελίξεις, ιδίως
μετά τη συνάντηση προέδρου της Δημο-
κρατίας - προσωπικής απεσταλμένης αλλά
και υπό το βάρος των δύο εκθέσεων του
γενικού γραμματέα του ΟΗΕ, που κυκλο-
φόρησαν την προηγούμενη μέρα.

Αυτό που προκύπτει από τη σύγκληση
του Εθνικού Συμβουλίου είναι η συνειδη-
τοποίηση των δυσκολιών για επανέναρξη
του διαλόγου στην παρούσα φάση και πα-
ράλληλα η αναμονή δύο σημαντικών εξε-
λίξεων: Της έκθεσης της προσωπικής απε-
σταλμένης του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ,
Μαρία Άνχελα Ολγκίν, που κυκλοφορεί την
προσεχή Τετάρτη και που σε μεγάλο βαθμό
θα συνοψίσει την τρέχουσα κατάσταση

πραγμάτων στο Κυπριακό και η –σε αναμονή
επίσης για την ελληνοκυπριακή πλευρά–
στάση που θα τηρήσει ο ίδιος ο Αντόνιο
Γκουτέρες μετά το πέρας της δημοσιοποί-
ησης της έκθεσης. Όπως πληροφορείται η
«Κ» αυτό που συζητήθηκε στο Εθνικό Συμ-
βούλιο είναι κατά πόσο δεν θα υπάρξει κά-
ποια διαφοροποίηση ως προςτην ανανέωση
της θητείας της κας Ολγκίν, το πώς θα
κινηθεί ως προς το περιεχόμενο της έκθεσης
της σε επίπεδο συμπερασμάτων, κι αν η
έκθεσή της θα οδηγήσει πριν ή μετά το
πέρας της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ,
τον Σεπτέμβριο στη Νέα Υόρκη, στην ανά-
ληψη κάποιας πρωτοβουλίας εκ μέρους της
ανώτατης ιεραρχικά ηγεσίας των Ηνωμένων
Εθνών με τον ίδιο τον κ. Γκουτέρες να
παίρνει τα πράγματα «πάνω του» με κάποια
πρωτοβουλία. Υπό το βάρος των εξελίξεων,
η προσεχής Τετάρτη αποκτά ξεχωριστή

σημασία και κρίνει σε μεγάλο βαθμό το πώς
θα προχωρήσουν τους επόμενους μήνες
τα πράγματα στο Κυπριακό, με την αίσθηση
αισιοδοξίας να παραμένει, σε κάθε περί-
πτωση, συγκρατημένη. Αξίζει να σημειωθεί
πως από το Εθνικό Συμβούλιο δεν έλειψαν
εντάσεις με το ζήτημα των εκθέσεων του
γ.γ.του ΟΗΕ για τηνεκρή ζώνη, που ξεκίνησε
μετά και από τις δηλώσεις Κόλιν Στιούαρτ
πριν από τηδημοσιοποίηση των εκθέσεων,
να αποτελεί αντικείμενο διαξιφισμού μεταξύ
του προέδρου Χριστοδουλίδη και του γ.γ.
του ΑΚΕΛ Στέφανου Στεφάνου, με φόντο
την αντιπαράθεση που ξεκίνησε μεταξύ
των δύο για το ζήτημα των προσφύγων που
διαμένουν στη νεκρή ζώνη με την κυβέρ-
νηση να κατηγορεί το ΑΚΕΛ πως «υιοθετεί
τις θέσεις Στιούαρτ» και το ΑΚΕΛ να κατη-
γορεί τον πρόεδρο πως δεν απαντά επί της
ουσίας και πως κατασκευάζει θέσεις. 

Στο Εθνικό Συμβούλιο η «μεγάλη Τετάρτη» 

<<<<<<<

Αυτό που προκύπτει από
τη σύγκληση του Εθνι-
κού Συμβουλίου είναι η
συνειδητοποίηση των
δυσκολιών για επανέ-
ναρξη του διαλόγου
στην παρούσα φάση.

Ο Ιούλιος φέτος δεν σηματοδοτεί μόνο τα πενηντάχρονα της εισβολής αλλά και πώς το Κυπριακό εισέρχεται σε αχαρτογράφητα νερά με το
αδιέξοδο να παραμένει.
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Συνέντευξη στην
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΊΟΥ 

«Θα πρέπει οι εκπαιδευτικοί να κά-
νουν τη διαφοροποίησή τους, ώστε
τα παιδιά με παραβατική συμπερι-
φορά να νιώθουν άνετα στο σχολείο.
Σε σχέση με τις ακραίες συμπερι-
φορές, που δυσκολεύουν τις συν-
θήκες διδασκαλίας, έχουμε συμ-
φωνήσει για ένα παράλληλο πρό-
γραμμα φοίτησης. Θέλουμε να δώ-
σουμε την ευκαιρία σε κάποιες πολύ
ακραίες περιπτώσεις να δεχθούν,
για λίγο καιρό, εξειδικευμένη βοή-
θεια από ειδικούς σε χώρο εκτός
σχολείου» δηλώνει σε συνέντευξή
της στην «Κ» η υπουργός Παιδείας,
Αθλητισμού και Νεολαίας Αθηνά
Μιχαηλίδου. Προσθέτει ότι θα πρέ-
πει να υπάρξει παρέμβαση για τη
χρήση καπνικών προϊόντων εντός
των σχολικών μονάδων, τονίζοντας
ότι « το θέμα δεν είναι μόνο η απα-
γόρευση αλλά και οι κυρώσεις. Και
η χρήση κινητών απαγορεύεται σή-
μερα στο μάθημα και όμως είδαμε
να συμβαίνουν πολλά, άρα είναι
και θέμα ελέγχου. Είναι πολύ ση-
μαντικά για εμένα αυτά τα βήματα,
ώστε να πάμε μπροστά».

–Πού βρίσκεται ο σχεδιασμός για
αλλαγή του συστήματος αξιολό-
γησης των εκπαιδευτικών;

–Το θέμα συζητείται εδώ και
τουλάχιστον τριάντα χρόνια. Είναι
κοινά αποδεκτό ότι το υφιστάμενο
σύστημα είναι αναχρονιστικό, πε-
παλαιωμένο και δεν επιτρέπει τη
δίκαιη ανέλιξη. Είναι καιρός, λοιπόν,
να μαζέψουμε όλες τις προηγούμε-
νες προτάσεις, να αξιοποιήσουμε
τη συσσωρευμένη γνώση και από
τον ερχόμενο Σεπτέμβριο να αρχί-
σουμε ουσιαστικό διάλογο, ο οποίος
θα ολοκληρωθεί μέχρι τον Δεκέμ-
βριο. Πιθανόν να μην έχουμε συ-
ναινετική πρόταση, να υπάρξουν
διαφωνίες, ωστόσο αυτό που έχει
σημασία είναι να πάμε σε μια συ-
νολική διευθέτηση, μια πρόταση
που θα καταλήξει στη Βουλή.

–Ποιος θα είναι ο κεντρικός άξονας
αυτής της πρότασης; 

–Θα είναι μια σύγχρονη προσέγ-
γιση της αξιολόγησης των εκπαι-
δευτικών με ευκαιρίες συνεχούς
επιμόρφωσης, σε όλα τα στάδια της
επαγγελματικής τους πορείας, ενώ
θα έχουν και την υποχρέωση να
λογοδοτούν. Θα γίνεται αξιολόγηση,
έτσι ώστε να έχουμε μετρήσιμα
αποτελέσματα. Παράλληλα, όπου
χρειάζεται, θα γίνεται παρέμβαση.
–Το σύστημα αξιολόγησης στη
δημόσια υπηρεσία δεν φαίνεται

να πήγε και τόσο καλά. Θα απο-
φύγετε παρόμοιου τύπου ενέρ-
γειες;

–Μας βοηθά ότι δοκιμάστηκε
ένα άλλο παρόμοιο σύστημα και
μάλιστα σε μεγάλη κλίμακα. Θα
δούμε σίγουρα τα προβλήματα που
έχουν προκύψει εκεί, έτσι ώστε να
τα αποφύγουμε. Ωστόσο, είμαστε
από τις τελευταίες χώρες στην Ευ-
ρώπη που δεν έχουμε ένα σύγχρονο
σύστημα αξιολόγησης και αυτό μας

αναγκάζει να προχωρήσουμε με
γοργούς ρυθμούς.
–Αν αποδειχθεί ότι δεν πρέπει να
είναι στα σχολεία κάποιοι εκπαι-
δευτικοί, είστε έτοιμοι να τους
απομακρύνετε;

–Ναι, αυτό το έχω ήδη δηλώσει.
Το σύστημα θα πρέπει να διακρίνει
και να επιβραβεύει τους καλούς,
αλλά και να δίνει μια δεύτερη ευ-
καιρία στους αδύνατους, πριν να
τους δείξει την πόρτα εξόδου. Δεν
υπάρχει περίπτωση ένα αξιοκρατικό
σύστημα αξιολόγησης να κρατά
στο σύστημα μια μικρή μερίδα που
δεν ανήκει εκεί. 
–Πόρτα εξόδου από τα σχολεία
και μετακίνηση στο υπουργείο ή
πόρτα εξόδου γενικότερα;

–Αυτό θα το συζητήσουμε με
τους εταίρους μας. Θα δίνουμε επι-
λογές. Ποτέ μια λύση δεν είναι μο-
νοδιάστατη. Σημασία έχει να δίνεις
επιλογές, στηριζόμενες στην έρευνα.
Δεν θα ανακαλύψουμε εμείς τον
τροχό.
–Ο θεσμός του θεματοθέτη επίσης
θα πρέπει να αλλάξει ριζικά;

–Εφόσον εμπλέκεται ο ανθρώ-
πινος παράγοντας πάντα θα υπάρχει
και η πιθανότητα του λάθους. Μπο-
ρείς όμως σε μεγάλο βαθμό να προ-
λάβεις καταστάσεις. Φέτος κάναμε
σεμινάρια επιμόρφωσης, παρόλα
αυτά, σε ένα από τα δεκάδες γραπτά
είχαμε σοβαρό πρόβλημα. Η ση-
μαντικότητα της κατάστασης, μιας
και τα παιδιά δυσκολεύτηκαν πολύ,
μας αναγκάζει να πάρουμε αποφά-
σεις άμεσα, ώστε να μην επαναλη-
φθεί. Πρέπει να υπάρξουν κυρώσεις.
Θα μπει όλη η διαδικασία και οι εμ-
πλεκόμενοι στο μικροσκόπιο.
–Από τη νέα σχολική χρονιά εκ-
παιδευτικοί και παιδιά θα εργά-
ζονται με τα νέα αναλυτικά προ-
γράμματα;

–Έχει ολοκληρωθεί η πρώτη
φάση και όλες οι ομάδες εργασίας
έχουν παραδώσει τη δουλειά τους.
Είναι ένα πολύ μεγάλο βήμα το να
προσπαθείς να μεταβείς από την
αποστήθιση της ύλης στην καλ-

λιέργεια ικανοτήτων, δεξιοτήτων
και κριτικής σκέψης. Είμαστε στο
στάδιο αξιολόγησης, μια ομάδα
στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο δου-
λεύει με τα αναλυτικά για τα 43
διαφορετικά μαθήματα και εντός
των επόμενων βδομάδων θα τα
αναρτήσουμε επικαιροποιημένα.
Η νέα σχολική χρονιά θα λειτουρ-
γήσει με αυτά. Στόχος είναι να δι-
δάσκεται αυτό που θα αξιολογείται.
Είναι παράλογο να διδάσκεται πε-
ριττή ύλη. 
–Οι εκπαιδευτικοί είναι έτοιμοι,
έχουν τις γνώσεις για να εφαρ-
μόσουν αυτές τις αλλαγές;

–Ήδη αρχίσαμε στοχευμένες
επιμορφώσεις. Δεν είναι γενικές
και αόριστες, αλλά συγκεκριμένες
για το πώς βοηθώ ένα παιδί να έχει
κριτική σκέψη και να αναπτύξει
δημιουργικότητα. Είμαστε σε επι-
κοινωνία και με το Ινστιτούτο Εκ-
παιδευτικής Πολιτικής της Ελλάδας
και έχουμε ψηφιακό υλικό που βοη-
θά τους εκπαιδευτικούς προς αυτή
την κατεύθυνση. Θα συνεχίσουμε
τις επιμορφώσεις εντατικά.
–Πολύς λόγος για τη χρήση των
κινητών τηλεφώνων ενώ τα παιδιά
κουβαλάνε καθημερινά βαριές
τσάντες. Μήπως πρέπει να χρη-
σιμοποιηθεί η τεχνολογία προς
διευκόλυνσή τους;

–Θα δώσουμε πιο αυστηρές οδη-
γίες στα σχολεία για το θέμα της
τσάντας. Από την άλλη είμαστε
υπέρ της σωστής αξιοποίησης της
τεχνολογίας μέσα στην τάξη. Δεν
υπάρχει λόγος για τόσο πολύ έντυπο

υλικό μιας και η ύλη υπάρχει και
ψηφιακά. Επίσης, κάποια από τα
βιβλία μπορούν να παραμένουν
στο σχολείο. Υπάρχουν λύσεις. Όν-
τως η αξιολόγηση της τεχνολογίας
είναι στόχος μας. Δεν πρέπει αυτό
να διασυνδεθεί με την απαγόρευση
χρήσης των κινητών. Για εμάς το
θέμα είναι πολύ ξεκάθαρο. Πολλές
μελέτες αποδεικνύουν ότι δεν εξυ-
πηρετεί να το έχουν μαζί τους ανοι-
χτό, αντίθετα τους αποσπά την
προσοχή, ενώ την ώρα του διαλείμ-
ματος φαίνεται ότι συνδέεται με
την παραβατικότητα. Τη συγκε-
κριμένη ώρα πρέπει τα παιδιά να
κοινωνικοποιούνται και να περνούν
τον χρόνο τους δημιουργικά.
–Είστε λοιπόν κάθετη με το θέμα
του κινητού;

–Ναι, έχουμε αξιολογήσει πάρα
πολλές μελέτες. Ακούσαμε και τα
παιδιά και είναι ξεκάθαρο ότι δεν
θα συμφωνήσουν. Το θέμα είναι τι
κάνουμε εμείς οι ενήλικοι για να
τα πραστατεύσουμε. Δουλεύουμε
προς το συμφέρον τους, θα τους
εξηγήσουμε και θα δούμε και στην
πράξη πώς λειτουργεί. Νοείται ότι
το κινητό μπορεί να χρησιμοποιείται
για συγκεκριμένους λόγους, τους
οποίους εξηγούμε με εγκυκλίους.
–Και το κάπνισμα απαγορεύεται,
όμως όλο και αυξάνεται η χρήση
καπνικών προϊόντων εντός των
σχολικών μονάδων. Για αυτό τι
θα κάνετε;

–Έχετε δίκαιο, θα πρέπει να πα-
ρέμβουμε. Για μένα το θέμα δεν εί-
ναι μόνο η απαγόρευση αλλά και

οι κυρώσεις. Και η χρήση κινητών
απαγορεύεται σήμερα στο μάθημα
και όμως είδαμε να συμβαίνουν
πολλά, άρα είναι και θέμα ελέγχου.
Είναι πολύ σημαντικά για εμένα
αυτά τα βήματα, ώστε να πάμε
μπροστά. 
–Σε ό,τι αφορά το νέο σύστημα
διοριστέων και τα μικρά ποσοστά
επιτυχίας, θα υπάρξουν διαφο-
ροποιήσεις;

–Μια εξέταση στην οποία συ-
στηματικά επιτυγχάνει μονοψήφιο
ποσοστό σημαίνει ότι έχει πρόβλη-
μα. Δεν γίνεται να ευθύνονται όλοι
αυτοί οι απόφοιτοι πανεπιστημίου
μόνο. Δώσαμε οδηγίες να δούμε
την εγκυρότητα της εξέτασης, όπως
και το περιεχόμενο. Πέραν τούτου
αρχίζουμε διάλογο από τον Σεπτέμ-
βριο για τον υφιστάμενο κατάλογο
που βάσει νομοθεσίας θα πρέπει
να καταργηθεί το 2027. Υπάρχουν,
όπως φαίνεται, διαφορετικές από-
ψεις. Η δική μας είναι ότι οι άνθρω-
ποι που περνούν με εξετάσεις φαί-
νεται να επιτυγχάνουν στο εκπαι-
δευτικό σύστημα, με ιδιαίτερα θε-
τική αξιολόγηση. Δεν θέλουμε να
το χάσουμε αυτό. Όντως όμως επει-
δή θα έχουμε περαιτέρω ανάγκες
θα πρέπει να εξευρεθεί παράλληλα
και ένας τρόπος για επιπλέον άτομα
που θα στελεχώνουν τα σχολεία.
Τώρα δεν μπορώ να πω αν θα είναι
μέσα από τονκατάλογο ή με κάποιο
άλλο τρόπο. Αυτό θα αποτελέσει
αντικείμενο συζήτησης με όλους
τους εμπλεκόμενους, την κατάλληλη
στιγμή.

–Ποιους τρόπους στήριξης επι-
λέγει το υπουργείο για μαθητές
με παραβατική συμπεριφορά;

–Εμείς είμαστε υπέρ ενός συμ-
περιληπτικού σχολείου. Θα πρέπει
οι εκπαιδευτικοί να κάνουν τη δια-
φοροποίησή τους, ώστε αυτά τα
παιδιά να νιώθουν άνετα στο σχο-
λείο. Σε σχέση με τις ακραίες συμ-
περιφορές, που δυσκολεύουν τις
συνθήκες διδασκαλίας, έχουμε συμ-
φωνήσει για ένα παράλληλο πρό-
γραμμα φοίτησης. Θέλουμε να δώ-
σουμε την ευκαιρία σε κάποιες
πολύ ακραίες περιπτώσεις να δεχ-
θούν, για λίγο καιρό, εξειδικευμένη
βοήθεια από ειδικούς σε χώρο εκτός
σχολείου. Αυτό θα το λειτουργή-
σουμε πιλοτικά με ένα μικρό αριθμό
παιδιών από τον Οκτώβριο. Σε καμιά
περίπτωση δεν προωθούμε διαχω-
ριστικό πρόγραμμα μάθησης.
–Σε σχέση με τα παιδιά μετανα-
στευτικής βιογραφίας και το κενό
που υπάρχει στην εκμάθηση της
ελληνικής γλώσσας;

–Αυτό συνέβαινε για πολλά χρό-
νια. Τώρα αυξήσαμε τις ώρες διδα-
σκαλίας. Δημιουργήσαμε τάξεις
για αυτά τα παιδιά στη Μέση Εκ-
παίδευση και τώρα εξετάζουμε και
την ελληνομάθεια με εξετάσεις.
Να πω ότι τα αποτελέσματα είναι

πολύ καλά και διεθνείς έρευνες δεί-
χνουν πως καταρρέει ο μύθος ότι
τα παιδιά με μεταναστευτική βιο-
γραφία «κατεβάζουν» το επίπεδο.
Αντιθέτως, αποδεικνύεται ότι πολλά
από αυτά τα παιδιά διαπρέπουν
και έχουν πολύ καλές επιδόσεις.
–Η δημιουργία ιδιωτικών πανε-
πιστημίων στην Ελλάδα θα επι-
φέρει προβλήματα στην τριτο-
βάθμια εκπαίδευση της χώρας
μας;

–Υπάρχει ένα άνοιγμα γενικά
στην Ευρώπη και μετακίνηση πα-
νεπιστήμιων από τη μία χώρα στην
άλλη. Ήδη δικά μας πανεπιστήμια
άνοιξαν παραρτήματα σε άλλες χώ-
ρες, όπως στη Γερμανία, ενώ πιθα-
νώς να είναι από τα πρώτα ιδιωτικά
που θα λειτουργήσουν στην Ελλάδα.
Από την άλλη, έχουμε πανεπιστήμια
της Ελλάδας που θέλουν να ανοίξουν
εδώ παραρτήματα. Όλα αυτά τα
εξετάζουμε με σοβαρότητα γιατί
πρέπει να υπάρχει ένας έλεγχος και
αυστηρή αξιολόγηση. Για εμάς ση-
μασία έχει να αξιολογούνται ορθά.
Αυτή θα είναι και η προστασία που
θα παρέχουμε. 
–Υπάρχουν ιδιωτικά πανεπιστή-
μια που δεν πληρούν τα κριτήρια
και πρέπει να κλείσουν;

–Έχουμε ιδιωτικά που θα πρέπει

να αναβαθμιστούν. Έχουμε και
σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης
που πιθανόν να χρειαστεί να ανα-
στείλουν τη λειτουργία τους. Κά-
νουμε ελέγχους, και εκεί που βλέ-
πουμε να υπάρχει πρόβλημα γίνεται
η σύσταση, και αν δεν ανταποκρι-
θούν προχωράμε σε δραστικά μέ-
τρα. Αυτά τα στοιχεία θα πρέπει
να δημοσιοποιούνται, ώστε να προ-
στατευθούν οι νέοι μας. 
–Είστε έτοιμοι τον Σεπτέμβριο
να υποδεχτείτε τα παιδιά της ει-
δικής εκπαίδευσης;

–Για τρεις μήνες είδαμε όλους
τους εμπλεκόμενους. Κωδικοποι-
ήσαμε τις απόψεις τους και στόχος
τη φετινή χρονιά είναι να διορθώ-
σουμε δύο πράγματα. Πρώτον, το
πολύπλοκο θέμα των συνοδών.
Από τον Μάιο μαζέψαμε το 95%
των αναγκών για τη νέα χρονιά και
πάμε εστιασμένα με αυξημένο αριθ-
μό συνοδών. Η σχολική χρονιά θα
αρχίσει ομαλά. Για πρώτη φορά γί-
νεται φέτος έγκαιρα επιμόρφωση
των συνοδών, γιατί είναι πολύ ση-
μαντικό να καταλάβουν τον ρόλο

τους τόσο οι ίδιοι όσο και οι γονείς.
Αυτοί οι άνθρωποι δεν είναι εκεί
για να διαβάζουν στα παιδιά αλλά
για να τα στηρίξουν περισσότερο
στην κίνηση και στην κοινωνικο-
ποίηση. Δεύτερη δέσμευσή μας εί-
ναι να έχουν οι εκπαιδευτικοί δια-
φοροποιημένο υλικό ανάλογα και
με τις ιδιαιτερότητες του κάθε παι-
διού, όπως και να επιμορφώνονται,
εστιάζοντας στα ζητήματα που
έχουν οι δικοί τους μαθητές και
όχι με γενικά σεμινάρια ειδικής.
Είναι δύσκολο και ευαίσθητο θέμα.
Για χρόνια υπήρξαν πάρα πολλές
στρεβλώσεις είτε μεταξύ γονέων,
είτε μεταξύ των εκπαιδευτικών που
έχουν κάποιες αντιδράσεις. Θα
χρειαστεί και χρόνος και πάρα πολ-
λή δουλειά για να μάθουμε τι ση-
μαίνει συμπεριληπτικό σχολείο για
όλους. Είναι και θέμα προσωπικών
αρχών του καθενός. 
–Τελικά θα τοποθετηθούν κλιμα-
τιστικά εντός των σχολικών αι-
θουσών;

–Οι συνθήκες εντός των σχολι-
κών αιθουσών όντως είναι δύσκολες
κατά τη διάρκεια ημερών με ψηλές
θερμοκρασίες. Όταν τα μαθήματα
γίνονται στους 45 βαθμούς, πώς
να ζητήσει κάποιος να έχει αποτε-
λέσματα μαθησιακά; Μέχρι σήμερα

δεν είχε ληφθεί καμία απόφαση
και δεν έγινε καμία ενέργεια προς
αυτή την κατεύθυνση. Εμείς λάβαμε
από την αρχή την πολιτική από-
φαση και από τότε δουλεύουμε.
Επιλέξαμε τα σχολεία, αναθέσαμε
επίσημα στις Σχολικές Εφορείες,
βρήκαμε τον τρόπο για τις ηλε-
κτρομηχανικές μελέτες και απο-
φασίστηκε η μέθοδος. Πήρε περί-
που έξι μήνες. Πλέον υπάρχει μία
δυναμική και ανοιχτή διαδικασία
που θα βοηθήσει, ώστε σε σύντομο
χρονικό διάστημα να τοποθετηθούν
τα κλιματιστικά. Είμαι αισιόδοξη
ότι η διαδικασία θα ολοκληρωθεί
νωρίτερα από την τριετία που θέ-
σαμε ως στόχο.
–Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
σάς ακούει; 

–Από την αρχή ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας έθεσε ως προτεραι-
ότητες την Παιδεία και την Υγεία
σε ένα ανθρωποκεντρικό Πρόγραμ-
μα Διακυβέρνησης. Αυτό για εμένα
είναι αρκετό. Οι προτεραιότητες
μπαίνουν από κοινού, ανταλλάζου-
με απόψεις, γιατί είναι έμπειρος
και ικανός πολιτικός, ο οποίος εμ-
πιστεύεται και τη δική μου εμπειρία
στα παιδαγωγικά. Οπότε θεωρώ
ότι είναι καλός συνδυασμός συ-
νεργασίας. 

Ιδιωτικά πανεπιστήμια: «Πρέπει να υπάρχει
ένας έλεγχος και αυστηρή αξιολόγηση»

ΑΘΗΝA ΜΙΧΑΗΛIΔΟΥ, Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας

Αρχίζει διάλογος
για σύστημα
αξιολόγησης

Δεύτερη ευκαιρία στους αδύνατους
εκπαιδευτικούς πριν από την πόρτα εξόδου

Πολλές μελέτες
αποδεικνύουν ότι δεν
εξυπηρετεί να το έχουν
μαζί τους ανοιχτό
(το κινητό, τα παιδιά),
αντίθετα τους αποσπά
την προσοχή, ενώ την
ώρα του διαλείμματος
φαίνεται ότι συνδέεται
με την παραβατικότητα. 

«Εχουμε ιδιωτικά πανεπιστήμια που θα πρέπει να αναβαθμιστούν. Εχουμε
και σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης που πιθανόν να χρειαστεί να αναστεί-
λουν τη λειτουργία τους» λέει η υπουργός Παιδείας. 

«Είναι δύσκολο και ευαίσθητο θέμα η ειδική εκπαίδευση. Για χρόνια υπήρξαν πάρα πολλές στρε-
βλώσεις είτε μεταξύ γονέων, είτε μεταξύ των εκπαιδευτικών που έχουν κάποιες αντιδράσεις. Θα
χρειαστεί και χρόνος και πάρα πολλή δουλειά για να μάθουμε τι σημαίνει συμπεριληπτικό σχο-
λείο» λέει η υπουργός Παιδείας Αθηνά Μιχαηλίδου. 
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Για ένα κρίσιμο ζήτημα, τα τροπο-
ποιητικά νομοσχέδια για τη δήλωση
περιουσιακών στοιχείων Πολιτικά
Εκτεθειμένων Προσώπων και άλ-
λων αξιωματούχων (νόμοι «49» και
«50», αντίστοιχα), θα κληθούν να
αποφασίσουν οι βουλευτές στην
τελευταία συνεδρία της Ολομέλειας,
την 11η Ιουλίου, πριν από την ολο-
κλήρωση των εργασιών του νομο-
θετικού σώματος, για τις διακοπές
του καλοκαιριού. Μέχρι τότε και
για τις επόμενες μέρες, θα περάσουν
από τη βάσανο των εσωκομματικών
συζητήσεων και των παρασκηνια-
κών διεργασιών, ώστε να παρθούν
οι τελικές αποφάσεις για τη στάση
κάθε κοινοβουλευτικής ομάδας
στην Ολομέλεια και να κριθεί η
υπερψήφιση ή καταψήφιση των
νομοθετημάτων, ορισμένα ζητή-
ματα, όπως ο φόβος της δημοσιο-
ποίησης συγκεκριμένων περιου-
σιακών στοιχείων από βουλευτές
(χαρακτηριστικό παράδειγμα οι
ακριβοί πίνακες), η αντισυνταγμα-
τικότητα ή όχι της συμπερίληψης
του γενικού και βοηθού γενικού
εισαγγελέα στους αξιωματούχους
που θα λογοδοτούν, η πρόσθεση
ή αφαίρεση προσώπων που θα κα-
ταθέτουν πόθεν έσχες, ακόμη και
το... ύψος του κόστους που θα κα-
ταβάλλει ένας βουλευτής στον λο-
γιστή του για την ετοιμασία κεφα-
λαιουχικής θέσης (capital state-
ment), κάτι για το οποίο ακούστη-
καν γκρίνιες σε παλαιότερες συ-
ζητήσεις στην Επιτροπή Θεσμών
της Βουλής. 

Αναβολή και διορθώσεις 
Μετά την ολοκλήρωση μιας μα-

ραθώνιας συζήτησης τριών χρόνων
και 23 συνεδριάσεων για τον εκ-
συγχρονισμό της δήλωσης περι-
ουσιακών στοιχείων, καταγράφηκε
η αναβολή μιας εβδομάδας στην
ψηφοφορία της 4η Ιουλίου, μετά
από απόφαση στη σύσκεψη αρχη-
γών ή εκπροσώπων των κομμάτων,
λίγες ώρες προηγουμένως, ικανο-
ποιώντας, όπως πληροφορείται η
«Κ» το αίτημα από πλευράς ΔΗΚΟ
και ΕΔΕΚ για χρονικό περιθώριο
περαιτέρω μελέτης των νομοθετη-
μάτων. Αυτό που αποφασίστηκε
τελεσίδικα στη σύσκεψη είναι ότι
η ψηφοφορία για τα νομοθετήματα
θα γίνει στις 11 Ιουλίου, δηλαδή
πριν από το κλείσιμο της Βουλής
για τις διακοπές του καλοκαιριού.
Αν και λίγες ώρες αργότερα τονί-
στηκε, από τον πρόεδρο της Επι-
τροπής Θεσμών Δημήτρη Δημη-
τρίου, ο οποίος ήταν παρών στη
σύσκεψη για επίλυση αποριών σε
σχέση με πρόνοιες στην προτει-
νόμενη νομοθεσία, ότι τα νομοθε-
τήματα θα μπορούσαν να ψηφί-
ζονταν εκείνη τη μέρα, στις 4 Ιου-
λίου, η εξέλιξη αυτή δεν ήταν κε-
ραυνός εν αιθρία για όσους εργά-
στηκαν για την ετοιμασία των κει-
μένων, με κατανόηση του επιχει-
ρήματος που προβλήθηκε στη σύ-
σκεψη, ότι συνηθίζεται η αναβολή
μιας εβδομάδας. 

Εξάλλου πρέπει να σημειωθεί
ότι υπηρεσιακοί λειτουργοί της
Βουλής έχουν υποδείξει την ανάγκη
να γίνουν στα κείμενα μέχρι την
11η Ιουλίου νομοτεχνικές διορθώ-
σεις, για να μην υπάρξουν νομικά
κενά με τη μετάβαση στο νέο κα-
θεστώς, ένα ζήτημα που απασχό-
λησε, μεταξύ άλλων, τη σύσκεψη
αρχηγών. Ενδεικτικά, θα χρειαστεί
με κατάθεση τροπολογίας να διορ-
θωθεί το νομικό κενό σε ό,τι αφορά
τους αξιωματούχους, όπως οι υπουρ-
γοί και οι βουλευτές, που ήδη υπέ-
βαλαν πόθεν έσχες και θα πρέπει
για ένα διάστημα να ελέγχονται με
βάση την υφιστάμενη νομοθεσία.
Παραδείγματος χάρη, εάν μετά από
τρεις μήνες –όταν με βάση το κεί-

μενο που ετοιμάστηκε καταργείται
η υφιστάμενη διαδικασία– γίνει
καταγγελία εις βάρος κάποιου
υπουργού ή βουλευτή που κατέθεσε
πόθεν έσχες με βάση την υφιστά-
μενη νομοθεσία, τότε δημιουργείται
νομικό κενό γι’ αυτές τις περιπτώ-
σεις, καθώς καταργείται η παλιά
τριμελής επιτροπή που επιλαμβά-
νεται του ζητήματος.

Μελέτη τροπολογιών
Στο μεσοδιάστημα οι κοινοβου-

λευτικές ομάδες των κομμάτων θα
συνέρθουν για να αξιολογήσουν
τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί
μέχρι σήμερα. Μία από αυτές, η
οποία υποβλήθηκε από τον ανε-
ξάρτητο βουλευτή, Ανδρέα Θεμι-
στοκλέους, αφορά την εξαίρεση
των επικεφαλής της Νομικής Υπη-
ρεσίας από την υποχρέωση να υπο-
βάλλουν δήλωση πόθεν έσχες. Υπεν-
θυμίζεται ότι οι ίδιοι είχαν τοποθε-
τηθεί για το ενδεχόμενο συμπερί-
ληψής τους στον Νόμο 49, εκφρά-
ζοντας τη γραπτή θέση ότι επιθυ-
μούν να υπαχθούν σε διαδικασία
αυτορρύθμισης για το πόθεν έσχες,
στα πρότυπα του μηχανισμού των
μελών της δικαστικής εξουσίας,
όμως η πλειοψηφία των βουλευτών
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή
Θεσμών ψήφισε υπέρ της συμπε-
ρίληψής τους. Επίσης το ΑΚΕΛ κα-
τάθεσε τροπολογία για συμπερίλη-
ψη των ιδιοκτητών ΜΜΕ στη λίστα

όσων θα πρέπει να ελέγχονται για
αθέμιτο πλουτισμό, ενώ από το ίδιο
κόμμα η βουλευτής Ειρήνη Χαρα-
λαμπίδου κατέθεσε τροπολογία,
ώστε όποιος δικηγόρος υποβάλλει
αίτηση για διορισμό στη θέση του
επαρχιακού δικαστή, να είναι υπο-
χρεωμένος να υποβάλλει αίτηση
πόθεν έσχες και να καταθέτει τα
περιουσιακά του στοιχεία. Το σκε-
πτικό πίσω από αυτή την τροπο-

λογία συνδέεται με την εξαίρεση
των δικαστών από το πόθεν έσχες
των αξιωματούχων, διότι ανήκουν
σε άλλη εξουσία. Εάν ψηφιστεί αυτή
η τροπολογία, όσοι θα γίνονται δι-
καστές θα υποβάλλουν τα περιου-
σιακά τους στοιχεία, με αποτέλεσμα
να δημοσιεύεται μία βάση δεδομέ-
νων της περιουσίας τους. 

Αναμένεται μέχρι την προσεχή

Πέμπτη να κατατεθούν και άλλες
τροπολογίες, με το ΔΗΚΟ και τη
ΔΗΠΑ να εξετάζουν, σύμφωνα με
πληροφόρηση, αυτό το θέμα. Στην
Ολομέλεια της περασμένης Πέμ-
πτης, όταν η ΔΗΠΑ διά του βου-
λευτή Αλέκου Τρυφωνίδη ζήτησε
να επιστρέψουν τα νομοθετήματα
στην Επιτροπή Θεσμών για συζή-
τηση και αλλαγές, έλαβε την απάν-
τηση από την πρόεδρο της Βουλής,
Αννίτα Δημητρίου, ότι η σύσκεψη
αρχηγών αποφάσισε να κατατεθούν
στην Ολομέλεια της 11ης Ιουλίου
για ψηφοφορία, παροτρύνοντας
τη ΔΗΠΑ, εάν επιθυμεί αλλαγές,
να καταθέσει τροπολογίες.

Aντiδράσεις στον ΔΗΣΥ
Αξίζει προσοχής η συνεδρίαση

της κοινοβουλευτικής ομάδας του
ΔΗΣΥ την ερχόμενη Τρίτη. Γίνεται
ιδιαίτερη αναφορά σε αυτή, διότι
ενώ πριν από την Ολομέλεια της
4ης Ιουλίου, οπότε και είχε προ-
γραμματιστεί να γίνει η ψηφοφορία
για τα νομοθετήματα, δημιουργή-
θηκε η εντύπωση ότι εξασφαλίζεται
η απαιτούμενη πλειοψηφία για ψή-
φιση της νέας νομοθεσίας για το
«πόθεν έσχες», καθώς η κοινοβου-
λευτική ομάδα των 17 βουλευτών
του ΔΗΣΥ αποφάσισε να υπερψη-
φίσει ομόφωνα, προσθέτοντας 17
ψήφους στις 15 ψήφους των βου-
λευτών του ΑΚΕΛ και σε αυτή της
βουλευτή του Βολτ, Αλεξάνδρας

Ατταλίδου, στην πορεία έχει δια-
φανεί ότι ορισμένοι βουλευτές συ-
νεχίζουν να διατηρούν επιφυλάξεις
και ερωτηματικά. Σύμφωνα με
ασφαλή πηγή πληροφόρησης, την
προσεχή Τρίτη θα επιχειρηθεί από
βουλευτές του ΔΗΣΥ, οι οποίοι είναι
υπέρμαχοι των νομοσχεδίων, να
διασκεδάσουν τις όποιες ανησυχίες
συνεχίζουν να τρέφουν οι συνά-
δελφοί τους, ειδικά για τη συνταγ-
ματικότητα στο θέμα της ηγεσίας
της Νομικής Υπηρεσίας. Εδώ αξίζει
να μεταφερθεί η διαβεβαίωση της
ίδιας πηγής, ότι η πρόεδρος του
κόμματος, Αννίτα Δημητρίου είναι
αποφασισμένη να ψηφιστούν τα
δύο νομοθετήματα ως έχουν, με
τις νομοτεχνικές βελτιώσεις που
αναφέρθηκαν πιο πάνω. Όπως πρό-
σθεσε, η ίδια η κα Δημητρίου τάσ-
σεται υπέρ της συμπερίληψης του
γενικού και του βοηθού γενικού
εισαγγελέα στη λίστα ελεγχόμενων
για το πόθεν έσχες. 

Οι πίνακες και η «λυπητερή»
Ένα άλλο ζήτημα που φάνηκε

να προβληματίζει στελέχη του ΔΗ-
ΣΥ, είναι η υποχρέωση για δήλωση
κινητής περιουσίας και τιμαλφή ή
άλλα περιουσιακά στοιχεία, πάνω
από 10.000 ευρώ, όπως πίνακες
αξίας. Την ίδια ώρα, πρέπει να ανα-
φερθεί ότι συντηρείται από μέλη
της Βουλής η γκρίνια, που κατα-
γράφηκε σε παλιές συνεδριάσεις
της Επιτροπής Θεσμών, για το ύψος
του ποσού που θα απαιτηθεί να
πληρώσουν σε έναν λογιστή για
να τους ετοιμάσει την «κεφαλαι-
ουχική θέση» (capital statement),
δηλαδή για τη διαδικασία του πόθεν
έσχες των πολιτειακών αξιωματού-
χων ανά πενταετία και με υποχρε-
ωτική συμμετοχή του εφόρου Φο-
ρολογίας.Σε σχέση με το ΔΗΚΟ,
εσωκομματικές πληροφορίες θέ-
λουν την πλειοψηφία των εννέα
βουλευτών να μη στηρίζουν τα δύο
νομοθετήματα, ενώ η ΔΗΠΑ δια-
τηρεί τη σταθερή διαφωνίας της
με αυτά, για λόγους όπως η συμ-
περίληψη του γενικού και βοηθού
γενικού εισαγγελέα στη λίστα των
ελεγχόμενων, κάνοντας λόγο για
αντισυνταγματικότητα. Η ΕΔΕΚ,
η οποία επικαλέστηκε τη μη συμ-
μετοχή της στην Επιτροπή Θεσμών,
ζήτησε πίστωση χρόνου μέχρι την
Πέμπτη, για μελέτη των προνοιών
στις νομοθεσίες, διατηρώντας ωστό-
σο επιφυλάξεις για το ζήτημα της
ηγεσίας της Νομικής Υπηρεσίας.

«Check in» με 
πόθεν έσχες πριν
από τις διακοπές

της Βουλής
Οι επιφυλάξεις βουλευτών και οι παρασκηνιακές 
διεργασίες μέχρι την ψηφοφορία της 11ης Ιουλίου 

Η μπάλα 
στον πρόεδρο

Ερωτηματικό παραμένει η στά-
ση που θα έχει ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας, Νίκος Χριστοδου-
λίδης, στην περίπτωση που ψη-

φιστεί ο νόμος την προσεχή
Πέμπτη, με τους επικεφαλής της
Νομικής Υπηρεσίας να περιλαμ-
βάνονται στους ελεγχόμενους
αξιωματούχους. Ένα βασικό

ερώτημα είναι το εάν θα υπο-
γράψει τον νόμο, για να τεθεί σε

εφαρμογή, ή θα ικανοποιήσει
την ηγεσία της Νομικής Υπηρε-
σίας, που είναι οι νομικοί σύμ-

βουλοι του κράτους, επειδή κατά
την άποψή τους είναι αντισυν-
ταγματική η ένταξή τους στη λί-

στα των ελεγχόμενων.

Βασικές 
αλλαγές

Με βάση τη νέα νομοθεσία, την
οποία θα κληθούν να ψηφίσουν
οι βουλευτές, τα πολιτικά εκτε-

θειμένα πρόσωπα και οι αξιωμα-
τούχοι, που μέχρι σήμερα δημο-
σιοποιείτο το πόθεν έσχες τους,
θα καταθέτουν «κεφαλαιουχική
θέση» (capital statement) μέσω
ορκωτού λογιστή. Η δήλωση αυ-
τή θα ελέγχεται από τον έφορο
Φορολογίας. Θα περιλαμβάνει
αναλυτικά τον κατάλογο με τα

περιουσιακά στοιχεία του ελεγ-
χόμενου αξιωματούχου (κατά-
σταση εσόδων και εξόδων), αλ-

λά και δήλωση περιουσιακής θέ-
σης συζύγου και εξαρτώμενων
τέκνων. Ταυτόχρονα, θα δημο-
σιοποιείται η αναλυτική κατά-
σταση των περιουσιακών στοι-

χείων του ελεγχόμενου αξιωμα-
τούχου, ενώ για τους/τις συζύ-
γους και τα εξαρτώμενα τέκνα

θα δημοσιοποιείται μόνο η κατά-
σταση καθαρής περιουσιακής

θέσης (ένας αριθμός που θα αν-
τιπροσωπεύει την περιουσία).

Παράλληλα προνοείται η συμπε-
ρίληψη του γενικού εισαγγελέα
και του βοηθού γενικού εισαγγε-
λέα στα υπόχρεα πρόσωπα για
την υποβολή δήλωσης πόθεν

έσχες, ενώ διευρύνεται ο κατά-
λογος των ανώτατων αξιωματού-

χων που υποβάλλουν δήλωση
«πόθεν έσχες». 

<<<<<<<

Την Τρίτη θα επιχειρη-
θεί από βουλευτές του
ΔΗΣΥ, οι οποίοι είναι

υπέρμαχοι των νομοσχε-
δίων, να διασκεδάσουν
τις ανησυχίες συναδέλ-
φων τους, όπως η δημο-

σιοποίηση ποσών για
ακριβούς πίνακες.

Τις επόμενες μέρες οι κοινοβουλευτικές ομάδες των κομμάτων θα αξιολογήσουν τις τροπολογίες που θα έχουν κατατεθεί, όπως από τον Ανδρέα Θεμιστοκλέους η εξαίρεση των
επικεφαλής της Νομικής Υπηρεσίας από την υποχρέωση να υποβάλλουν δήλωση πόθεν έσχες.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η επιστολή του υπαρχηγού της
Εθνικής Φρουράς αντιστράτηγου
Λουκά Χατζημιχαήλ και όσα ανα-
φέρονται σε αυτή, πέρα από τη
συναισθηματική ανάγκη να απο-
χαιρετήσει το προσωπικό της δύ-
ναμης, ένεκα αφυπηρέτησής του,
απλώς αποτελούν ένα επιπρόσθετο
ανησυχητικό στοιχείο για την κα-
τάσταση που επικρατεί στις τάξεις
της Ε.Φ. τα τελευταία χρόνια. Οι
αναφορές σε «άρχοντες», και άλ-
λους υποτιμητικούς χαρακτηρι-
σμούς, εντός της Ε.Φ., τους οποίους
ο συντάκτης της επιστολής απο-
φεύγει να προσδιορίσει, αποκαλύ-
πτουν μια νοσηρή κατάσταση και
νοοτροπία, η οποία φαίνεται να
έχει εμπεδωθεί και επεκταθεί μέχρι
τα υψηλότερα δώματα ηγεσίας του
στρατεύματος. Ενδεχομένως ο αν-
τίκτυπος της επιστολής να ήταν
ηπιότερος, εάν δεν είχαν παρου-
σιασθεί ανάλογα κρούσματα τα
τελευταία χρόνια ή και άλλα τα
οποία, ενδεχομένως, να παρέμειναν
εντός του Γενικού Επιτελείου Εθνι-
κής Φρουράς. Όπως και να έχουν
τα πράγματα, η επιστολή Χατζη-
μιχαήλ αποτελεί καμπανάκι για το
κομμάτι πειθαρχίας και στρατιω-
τικής ιεραρχίας εντός της Εθνικής
Φρουράς, και υπό το πρίσμα αυτό
κανονικά θα έπρεπε να αντιμετω-
πισθεί από πολιτική και στρατιω-

τική ηγεσία. Κάτι που δεν έγινε
την εποχή (2011-2014) που αρχηγός
της δύναμης ήταν ο αντιστράτηγος
Στυλιανός Νάσης, ούτε και τώρα.
Σε άλλες χώρες και στρατούς φαι-
νόμενα όπως αυτά που αποκαλύ-
φθηκαν κατά την περίοδο ηγεσίας
του αντιστράτηγου Νάση και του
νυν αρχηγού της Ε.Φ., με τους
υπαρχηγούς, θα προκαλούσαν την
εμπλοκή της στρατιωτικής δικαιο-
σύνης καθώς οι ενέργειες των δύο
υπαρχηγών, τότε και τώρα, απο-
τελούν εξόφθαλμη διάπραξη σο-
βαρών αδικημάτων του στρατιω-
τικού ποινικού κώδικα.  

Η στάση της ηγεσίας
Παρά την προσπάθεια του

υπαρχηγού της δύναμης να μην
προσδιορίσει τους αποδέκτες όσων
αναφέρει στην επιστολή του, είναι
ξεκάθαρο πως ο πρώτος αποδέκτης
είναι ο αρχηγός της Ε.Φ. αντιστρά-
τηγος Γεώργιος Τσιτσικώστας. Εί-
ναι επίσης ηλίου φαεινότερο πως
ο λόγος έκρηξης του υπαρχηγού

δεν μπορεί να ήταν η απόφαση
του αρχηγού να του απαγορεύσει
να επισκεφθεί κάποια στρατόπεδα
για να αποχαιρετήσει το προσω-
πικό τους. Σε κάποιο σημείο της
επιστολής, ο συντάκτης αποδίδει
την απαγόρευση στις διαμαρτυρίες
του για όσα συμβαίνουν στην Εθνι-
κή Φρουρά, τους τελευταίους 10
μήνες. Δηλαδή από τις 8 Σεπτεμ-
βρίου 2023, όταν ο αντιστράτηγος
Γεώργιος Τσιτσικώστας διορίστηκε
από τον πρόεδρο της Δημοκρατίας
στη θέση του αρχηγού. Αν επιχει-
ρηθεί η αναζήτηση ευθυνών, εκ

των υστέρων, το μεγαλύτερο μέρος
αυτών βαραίνει στο όργανο που
διόρισε τον αρχηγό και υπαρχηγό.
Τον πρόεδρο της Δημοκρατίας και
το Υπουργικό Συμβούλιο. Η λακω-
νική τοποθέτηση του Νίκου Χρι-
στοδουλίδη πως οι δημόσιες δη-
λώσεις αξιωματικών της Ε.Φ., νε-
ότερων και αρχαιότερων, δεν βοη-
θούν, δεν μπορεί να αποτελεί αυ-
στηρό μήνυμα για όσους εν ενερ-
γεία στρατιωτικούς συμπεριφέ-
ρονται ως πολιτικά πρόσωπα. Ήδη
πέριξ της Ε.Φ. διατυπώνονται από-
ψεις για αυστηρότερη πολιτική
αντιμετώπιση με απομάκρυνση
και των δύο πρώτων αξιωματικών
της Ε.Φ.

Ο ΥΠΑΜ
Στο ίδιο μήκος κύματος κινήθηκε

και η στάση του υπουργείου Άμυνας
χωρίς να έχει υπάρξει μια επίσημη
τοποθέτηση, εντός των αυστηρών
στρατιωτικών πλαισίων, που να δί-
νει το μήνυμα πως δεν μπορεί να
γίνουν ανεκτές ανάλογες καταστά-
σεις. Ωστόσο, αυτό που φαίνεται
να έχει γίνει από πλευράς ΥΠΑΜ,
σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
ήταν η απόφαση του Βασίλη Πάλμα
να αποστείλει στον γενικό εισαγ-
γελέα, νομικό σύμβουλο του οργά-
νου που διόρισε τον υπαρχηγό, την
επιστολή Χατζημιχαήλ, ζητώντας
γνωμάτευση για τον χειρισμό όσων
έχουν προκύψει. Στρατιωτικές πη-
γές διευκρίνιζαν στην «Κ» πως η
κίνηση του ΥΠΑΜ να αποταθεί σε
ένα πολιτικό όργανο της Πολιτείας
για ένα στρατιωτικό ζήτημα δεν
είναι αντίθετο με το στρατιωτικό
δικαστικό σύστημα, μιας και η κά-
λυψη της θέσης του υπαρχηγού γί-
νεται με πολιτική απόφαση του
Υπουργικού Συμβουλίου και όχι με
προαγωγή. 

Ο Α΄ ΓΕΕΦ
Ένα εξίσου μεγάλο κομμάτι ευ-

θυνών βαραίνει και τον αρχηγό
της δύναμης, αν δεχθούμε πως η
έκρυθμη κατάσταση στις σχέσεις
των δύο πρώτων στην ιεραρχία της
Ε.Φ. χρονολογούνται από την ανά-
ληψη καθηκόντων του αντιστρά-
τηγου Γεώργιου Τσιτσικώστα. Εντός
του ΓΕΕΦ αλλά και της Ε.Φ. ήταν
γνωστό πως η κατάσταση που επι-
κρατούσε μεταξύ του αρχηγού και
υπαρχηγού δεν ήταν η αρμόζουσα.
Τους τελευταίους τέσσερις μήνες,
τουλάχιστον, η «Κ» είχε στη διάθεσή
της πληροφορίες για περιστατικά
έντασης στο ΓΕΕΦ –κάποια από
αυτά λέγεται ότι εξελίχθηκαν σε
σοβαρά φραστικά επεισόδια. Στρα-
τιωτικές πηγές υποστηρίζουν πως
η πραγματική αιτία του τεταμένου
κλίματος ήταν και οι πιέσεις που
ασκούνταν από κύκλους του ΓΕΕΦ
για λειτουργικά θέματα της Ε.Φ.,
θέματα που φαίνεται να αντιμετω-
πίζονταν αρνητικά από τον αρχηγό
της δύναμης. Ωστόσο, αυτό το οποίο
καταλογίζεται από στρατιωτικές
πηγές εκτός Ε.Φ. είναι πως ο αρ-
χηγός άφησε την κατάσταση να
σύρεται χωρίς να λαμβάνει μέτρα
τερματισμού της, με ό,τι αυτό μπο-
ρεί να συνεπάγεται για τα μηνύματα
που λάμβανε το υπόλοιπο προσω-
πικό της Ε.Φ.

Πραγματοποιήθηκε πρόσφατα στο
Πανεπιστήμιο Κύπρου η τελετή
αποφοίτησης των φετινών τελει-
όφοιτων. Όπως κάθε χρόνο, έτσι
και φέτος υπήρξαν ομιλίες από
πλευράς αξιωματούχων της Πολι-
τείας καθώς και του Πανεπιστημίου.
Ενδιαφέρουσα ομιλία κατέθεσε και
ο αριστούχος απόφοιτος της χρονιάς
Λάμπρος Διονυσίου. Ανάμεσα στα
άλλα ενδιαφέροντα που τόνισε ο
Λάμπρος ήταν και το θέμα της ανα-
ξιοκρατίας που μαστίζει την κοι-
νωνία μας. Είπε χαρακτηριστικά:
«Φεύγω (για μεταπτυχιακές σπουδές
στην Ελβετία) δίχως να γνωρίζω
αν, τζιαι πότε θα επιστρέψω πίσω,
γιατί γνωρίζω ότι αν μείνω στην
Κύπρο θα έρθει τζείνη η στιγμή
που κάποιος θα θεωρείται καλύτε-
ρος όχι λόγω των γνώσεων, των
δεξιοτήτων και της εμπειρίας του,
αλλά λόγω της κομματικής του ταυ-
τότητας και των οικογενειακών
του διασυνδέσεων».

Διαβλέπω μέσα από τα λεχθέντα
του Λάμπρου μια κατανοητή διά-
θεση φυγής του από την Κύπρο
που περιέγραψε, την Κύπρο που

μας πληγώνει. Στη θέση του βρέ-
θηκαν, και φοβούμαι ότι θα βρε-
θούν, κι άλλοι. Θα ήθελα να μοι-
ραστώ δημοσίως δύο προσωπικές
εμπειρίες, με την ελπίδα ότι θα εμ-
πλουτίσουν το προβληματισμό του
Λάμπρου και των νέων ανθρώπων
που βρίσκονται σε ανάλογη θέση. 

Εμπειρία πρώτη: Νομική Σχολή
Πανεπιστημίου Αθηνών, δεκαετία
1960. Στο αμφιθέατρο της Νομικής
εμφανίζεται ο τότε υφηγητής της
έδρας του Ποινικού Δικαίου αεί-
μνηστος Γεώργιος Αλέξανδρος Μαγ-
κάκης, και εξιστορεί στους φοιτητές
του την προσωπική του ιστορία.
Αμέσως μετά την ολοκλήρωση των
σπουδών του στη Νομική Αθηνών
πήγε για μεταπτυχιακές σπουδές
στο φημισμένο Πανεπιστήμιο της
Χαϊδελβέργης Γερμανίας. Μετά την
ολοκλήρωση των εκεί σπουδών του
και την εξαιρετική επίδοσή του, το
ίδιο Πανεπιστήμιο του πρόσφερε
τη θέση του καθηγητή της έδρας
του Ποινικού Δικαίου. Ήταν η πρώ-
τη φορά που το πιο φημισμένο ίσως
Πανεπιστήμιο της Ευρώπης για νο-
μικές σπουδές (ιδρύθηκε στα μέσα

του 14ου αιώνα) πρόσφερε αυτή τη
θέση σε μη Γερμανό πολίτη. Βρέ-
θηκε λοιπόν ο μετέπειτα καθηγητής
μου σε φοβερό δίλημμα, όπως ο
ίδιος μας αφηγήθηκε. «Και τώρα τι
κάνω;», διερωτήθηκε. «Μένω στη
Χαϊδελβέργη με διασφαλισμένη τη
λαμπρή ακαδημαϊκή καριέρα διε-
θνούς αναγνώρισης ή γυρίζω στη
μετεμφυλιακή τότε Ελλάδα με αβέ-
βαιο μέλλον για μένα και την οικο-
γένειά μου;». Δύσκολο το ερώτημα. 

Ύστερα από μια βασανιστική
δοκιμασία μηνών αποφάσισε, όπως
ο ίδιος μας έλεγε, να γυρίσει στην
Ελλάδα, γνωρίζοντας πως η πατρίδα
του ήταν μια «άγονη γη». Δεν ήταν
μόνο η αγάπη του γενέθλιου τόπου,
αλλά και η ισχυρή πεποίθηση ότι
το ένα μικρό δένδρο που μπορεί
να φυτέψει κανείς στη ζωή του,
αξίζει να το φυτέψει στη δική του
πατρίδα, έστω και αν αυτή είναι
«άγονη γη». Ο Γεώργιος Αλ. Μαγ-
κάκης υπήρξε ηγετική μορφή του
αγώνα κατά της Ελληνικής τυραν-
νίας (1967-1974). Φυλακίστηκε από
τη Χούντα των Αθηνών και στα
χρόνια που ακολούθησαν την απο-

κατάσταση της Δημοκρατίας στην
Ελλάδα υπηρέτησε ως υπουργός
διαδοχικών ελληνικών κυβερνή-
σεων.

Εμπειρία δεύτερη: Η επαγγελ-
ματική μου ζωή με έφερε σε επαφή
με δύο νεαρές κοπέλες, κόρες οι-
κογένειας της εργατικής τάξης της
κοινωνίας μας. Με χίλιες τόσες θυ-
σίες των γονιών τους –πατέρα και
μάνας– κατάφεραν να μορφωθούν
σε ελληνικό και κυπριακό πανεπι-
στήμιο και να προχωρήσουν στη
συνέχεια για μεταπτυχιακές σπου-
δές στην Αγγλία. Η πρώτη από
αυτές έχει σήμερα διδακτορικό
τίτλο (Ph.D) στη Χημική Μηχανική
από το Πανεπιστήμιο Λονδίνου
(UCL) και η δεύτερη Πτυχίο Masters
στην Πολιτική Μηχανική από το
City University Λονδίνου.

Όταν ολοκλήρωσαν τις σπουδές
τους στην Αγγλία είχαν την ευκαιρία
να εξασφαλίσουν καλά αμειβόμενες
θέσεις εργασίας στη χώρα και να
παραμείνουν εκεί. Αντί αυτού, επέ-
λεξαν να γυρίσουν στην Κύπρο σε
αναζήτηση δουλειάς. Προσπάθη-
σαν, και ομολογουμένως ταλαιπω-

ρήθηκαν για κάποιο χρονικό διά-
στημα, μέχρις ότου βρουν δουλειά
στην Κύπρο. Είμαι βέβαιος ότι δεν
ήταν οι μόνες. 

Αυτό όμως που κάνει τις περι-
πτώσεις τους σημαντικές είναι το
γεγονός ότι και οι δύο νεαρές επι-
στήμονες απαγόρευσαν ρητά στους
γονείς τους, και ιδιαίτερα στη μη-
τέρα τους που είχε πρόσβαση σε
«επώνυμους» ανθρώπους της κοι-
νωνίας μας, να ζητήσει βοήθεια
για την επαγγελματική τους απο-
κατάσταση. Η επιμονή και η προ-
σήλωσή τους στην αξιοκρατία ήταν
αδιαπραγμάτευτη. Δεν βρήκαν
μόνο δουλειά αξιοκρατικά οι ίδιες
αλλά, με τη στάση τους, συνεισέ-
φεραν, έστω και ελάχιστα, στη δια-
παιδαγώγηση του περιβάλλοντός
τους στην αξία της αξιοκρατίας. 

Οι δύο νέες επιστήμονες είναι
σήμερα επαγγελματικά αποκατε-
στημένες και ευτυχείς γιατί κατά-
φεραν, σε δύσκολες συνθήκες, όχι
μόνο να αποκατασταθούν επαγ-
γελματικά, αλλά και να διαφυλάξουν
το κύρος της επιστημοσύνης τους,
την προσωπική τους αξιοπρέπεια

και να συμβάλλουν, στο μέτρο των
δυνάμεών τους, να σηκωθούμε λίγο
ψηλότερα ως κοινωνία. 

Στέλλα και Σούλλα Καρρά, κόρες
του Ανδρέα και της Ελένης, πρό-
σφυγες από την κατεχόμενη γη
μας της Ζώδιας και του Γερόλακκου,
μας τιμάτε με την παρουσία σας
και το ήθος σας, μας κάνετε όλους
καλύτερους. 

Τι θα κάνει ο Λάμπρος Διονυσίου
μετά την ολοκλήρωση των μετα-
πτυχιακών σπουδών του στο εξω-
τερικό, είναι καθαρά δικό του θέμα.
Εμείς οι παλαιότεροι, μπορούμε να
αφηγηθούμε ιστορίες που ελπίζω
να τους εμπνεύσουν. Αν όμως θέ-
λουμε να είμαστε απαιτητικοί με
τον εαυτό μας, πρέπει να κάνουμε
και κάτι άλλο. Να απαντήσουμε έν-
τιμα στο εξής ερώτημα: τι κάνουμε
για να οργανώσουμε αξιοκρατικά
τον δημόσιο βίο της χώρας έτσι
ώστε τα παιδιά μας να θέλουν να
σταδιοδρομήσουν και να ζήσουν
στην πατρίδα τους; 

Ο κ. Μάριος Ηλιάδης είναι πρώην
υπουργός.

Ενα δέντρο στην «άγονη γη»
ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΑΡΙΟΥ ΗΛΙΑΔΗ

Επιστολή
παραβίασης

πρωτοκόλλων
ασφάλειας

Εκτός από την κατάλυση κάθε
έννοιας πειθαρχίας και στρα-

τιωτικής ιεραρχίας ο συντάκτης
της επιστολής, ανώτατος αξιω-
ματικός της Ε.Φ., φαίνεται να
παραβίασε και ουσιώδη πρω-
τόκολλα ασφάλειας. Ανεξήγη-

το για ανώτατο αξιωματικό,
στην επιστολή του ο κ. Χατζημι-
χαήλ καταγράφει με πάσα λε-
πτομέρεια και στοιχεία στρα-

τιωτικές μονάδες της Ε.Φ., ονο-
μασίες, τοποθεσίες καθώς και
τη αριθμητική δύναμη που τις
στελεχώνουν, μονάδες στις

οποίες, όπως αναφέρει, είχε
την τιμή να υπηρετήσει. Η

ενέργεια του δεύτερου τη τά-
ξει της Ε.Φ. θεωρείται από

στρατιωτικές πηγές σοβαρότα-
το παράπτωμα παραβίασης
πρωτοκόλλων ασφάλειας, η

οποία υπό κανονικές συνθήκες
θα έπρεπε να διερευνηθεί και
αν προκύπτει ζήτημα να παρα-
πεμφθεί στη στρατιωτική δι-
καιοσύνη. Επίσης ποικιλοτρό-
πως ερμηνεύεται η προσπά-

θεια του υπαρχηγού να τεκμη-
ριώσει τα περί απόλυτου εξευ-
τελισμού που έζησε, προφα-
νώς το προηγούμενο δεκάμη-
νο, καταφεύγοντας σε μεθό-

δους διαχωρισμού των αξιωμα-
τικών της Ε.Φ. στη λογική

«εμείς» και «εσείς». Η αναφο-
ρά σε κάποιους «άρχοντες»,

που κρίνουν τον Κύπριο αξιω-
ματικό-υπαξιωματικό και

ΣΥΟΠ, υποτιμητικά (με εμπά-
θεια και ζηλοτυπία) και θεω-
ρούν ότι, η σημερινή Εθνική

Φρουρά, υπολείπεται δυνατο-
τήτων, συγκρινόμενη με λοιπές
ένοπλες δυνάμεις, υποστηρί-
ζοντας ότι, θα μπορούσε να

βρίσκεται σε καλύτερο επίπε-
δο, ας «ξεπεζέψουν», για να

δουν από κοντά, τον πραγματι-
κό θησαυρό της Εθνικής Φρου-
ράς, το προσωπικό της», ερμη-
νεύεται από στρατιωτικές πη-
γές και ως προσπάθεια δημι-
ουργίας ομάδων εντός της
Εθνικής Φρουράς, κάτι που

αποτελεί σοβαρότατο στρατιω-
τικό αδίκημα, ενώ πλήττει και
το ηθικό και το πνεύμα ενότη-
τας του προσωπικού της Ε.Φ.

Οι συγκρούσεις
και τα καπετανάτα

στην Ε.Φ.
Οι παθογένειες στην κορυφή του στρατεύματος και 
η έλλειψη βούλησης για πάταξη των φαινομένων 

παραβίασης της στρατιωτικής πειθαρχίας

<<<<<<<

Στρατιωτικές πηγές
που μίλησαν στην «Κ»
υποστηρίζουν πως από
τη δημοσιοποίηση του
ρήγματος στην κορυφή
του ΓΕΕΦ προκύπτουν
ευθύνες που βαραίνουν
τόσο τον αρχηγό της δύ-
ναμης όσο και τον υπαρ-
χηγό, ενώ εντοπίζονται
και πολιτικές ευθύνες.

Στον γενικό εισαγ-
γελέα της Δημο-
κρατίας για γνωμά-
τευση, απέστειλε
την επιστολή του
υπαρχηγού της
Ε.Φ. υποστράτηγου
Λουκά Χατζημι-
χαήλ, ο υπ. Άμυνας
Βασίλης Πάλμας,
σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ».

Η επιστολή Χατζημιχαήλ αποτελεί καμπανάκι για το κομμάτι πειθαρχίας και στρατιωτικής ιεραρχίας εντός
της Ε.Φ. και υπό το πρίσμα αυτό κανονικά θα έπρεπε να αντιμετωπισθεί από πολιτική και στρατιωτική ηγεσία.

ΚΥ
Π

Ε
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Είναι αλήθεια ότι ο μεγά-
λος πονοκέφαλος της πρό-
σφατης Συνόδου Κορυφής,
ήταν η ακροδεξιά πρωθυ-
πουργός της Ιταλίας, Τζόρ-
τζια Μελόνι. Πολλοί ηγέτες

της Ε.Ε. εξέφραζαν προβληματισμό και
ανησυχία, φοβούμενοι ότι η κα Μελόνι με
τη συμπεριφορά της, θα επισκίαζε την έγ-
κριση των ονομάτων, του Αντόνιο Κόστα,
της Ούρσουλας φον ντερ Λάιεν και της
Κάγια Κάλας, για τις τρεις βαριές καρέκλες
της Ε.Ε. Αν και η έγκριση των «τριών» ήταν
δεδομένη, καθώς είχε δρομολογηθεί μετά
από συμφωνία Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμ-
ματος, Σοσιαλιστών και Φιλελευθέρων, οι
οποίοι συγκροτούν, άνετα, την απαραίτητη
«ειδική πλειοψηφία» στο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο. Όμως, τα συνεργαζόμενα σχήματα
επιθυμούσαν, κυρίως για λόγους δημόσιας
εικόνας και ενόψει της ψηφοφορίας στην
Ευρωβουλή, όπως η Τζόρτζια Μελόνι, που
εκπροσωπεί την τρίτη μεγαλύτερη οικο-

νομία στην Ε.Ε., συναινέσει ή έστω ανεχθεί
τη συμφωνία των «3». Το θερμόμετρο της
έντασης ανέβηκε ακόμη περισσότερο,
όταν η πρωθυπουργός της Ιταλίας χαρα-
κτήρισε «λανθασμένη» τη συμφωνία, κάτι
που δημιούργησε «ανάγκη κατευνασμού»
της κας Μελόνι.

Και έτσι λοιπόν, άρχισαν τα τηλεφω-
νήματα. Από πολλούς ηγέτες κρατών-
μελών. Όμως, η κα Μελόνι, όχι απλώς δεν
απαντούσε το κινητό της τηλέφωνο, αλλά
«πετούσε» στο φωνοκιβώτιο τις κλήσεις
των ηγετών, περιλαμβανομένου και του
τηλεφωνήματος που της έκανε ο Κυριάκος
Μητσοτάκης (όπως πρώτο έγραψε το Po-
litico). Κι έτσι, ο πρωθυπουργός τη Ελλάδας
και ο πρωθυπουργός της Πολωνίας Ντό-
ναλντ Τουσκ, οι οποίοι ήταν οι «διαπραγ-
ματευτές» της συμφωνίας, εκ μέρους της
μεγαλύτερης πολιτικής οικογένειας, του
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος, επιστρά-
τευσαν δημόσιες δηλώσεις κατευνασμού
της Τζόρτζια Μελόνι. Ο κ. Μητσοτάκης

δήλωσε ότι «ποτέ δεν ήταν πρόθεσή μας
να αποκλείσουμε ή να προσβάλουμε οποι-
ονδήποτε», προσθέτοντας ότι «προσωπικά
σέβομαι πολύ την Τζόρτζια Μελόνι, την
πρωθυπουργό της Ιταλίας. Είναι μια πολύ
σημαντική χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση».
Ανάλογη δήλωση έκανε και ο Ντόναλντ
Τουσκ, εκφράζοντας εκτίμηση στην κα
Μελόνι και στη χώρα που εκπροσωπεί.
«Κανείς δεν σέβεται την Ιταλία και την
Τζόρτζια Μελόνι περισσότερο από μένα»
ανέφερε χαρακτηριστικά ο Ντόναλντ
Τουσκ, πλειοδοτώντας στον άτυπο διαγω-
νισμό πολιτικής γοητείας και κατευνασμού
της πρωθυπουργού της Ιταλίας, που στή-
θηκε στη Σύνοδο Κορυφής.

Όμως, η πλέον προχωρημένη δήλωση
έγινε από το «δικό μας», τον πρόεδρο Χρι-
στοδουλίδη, ο οποίος ήταν ο μόνος ηγέτης
κράτους-μέλους που αντάλλαξε μηνύματα
με την Ιταλίδα πρωθυπουργό και είχε και
διμερή συνάντηση μαζί της. Ο κ. Χριστο-
δουλίδης δεν εξέφρασε μόνο σεβασμό στη

χώρα της κας Μελόνι και στην ιδιότητά
της, ως πρωθυπουργού της Ιταλίας (όπως
έκαναν Μητσοτάκης και Τουσκ), αλλά είπε
κάτι πολύ διαφορετικό, μπαίνοντας στην
ουσία των θέσεων της ακροδεξιάς Ιταλίδας
αξιωματούχου:«Οφείλω να πω ότι σε κάποια
των θεμάτων που μου ανέφερε, βλέπω και
αντιλαμβάνομαι ότι έχει δίκιο», είπε ο κ.
Χριστοδουλίδης, δικαιολογώντας και συ-
νεπώς ξεπλένοντας τις ακροδεξιές θέσεις
της κας Μελόνι –ή έστω ένα μέρος τους. 

Θα ήταν καλό να μας πει ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης, ποιες είναι αυτές οι θέσεις
της ακροδεξιάς πρωθυπουργού της Ιταλίας
που «βλέπει και αντιλαμβάνεται» ως δι-
καιολογημένες; Διότι δεν ακούσαμε κανένα
στην πολιτική οικογένεια του Ευρωπαϊκού
Λαϊκού Κόμματος, στην οποία συμμετέχει
ο πρόεδρός μας (δωρεά Αβέρωφ Νεοφύ-
του-Αννίτας Δημητρίου) να «βλέπει και να
αντιλαμβάνεται» ότι η κα Μελόνι έχει
δίκαιο, έστω σε κάποια από τα ζητήματα
που θέτει, δεδομένης της ακροδεξιάς της

ατζέντας. Κι αν ο πρόεδρός μας αισθάνεται
τόσο άνετα να ξεπλύνει την ακροδεξιά Με-
λόνι και να λέει ότι έχει δίκαιο σε κάποια
θέματα, μήπως να θεωρήσουμε ότι έχει
ανάλογες τάσεις και στην περίπτωση του
ΕΛΑΜ; Το οποίο ΕΛΑΜ συμμετέχει, ουδό-
λως συμπτωματικά, στην ίδια πολιτική
ομάδα των Συντηρητικών-Μεταρρυθμιστών
(ECR), με το κόμμα της καςΜελόνι«Αδέλφια
της Ιταλίας». Αν λοιπόν η κα Μελόνι και η
συνομοταξία της έχουν δίκαιο και «το
βλέπει και το αντιλαμβάνεται», πρώτος
και μόνος ο πρόεδρός μας, πώς είναι δυ-
νατόν το «αδελφό» ΕΛΑΜ να έχει άδικο;
Μήπως λοιπόν ο πρόεδρός μας, που ώρες-
ώρες δημιουργεί την εντύπωση ότι μιλά
περισσότερο από όσο σκέφτεται, θα πρέπει
να καλέσει το ΕΛΑΜ να συμμετάσχει στην
κυβέρνησή του; Τώρα που «έχει πιάσει το
κολάι» του ξεπλύματος και απέκτησε την
απαραίτητη εμπειρία. 

Το προεδρικό πλυντήριο και το ξέπλυμα της Μελόνι
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Δεν έχει νόημα να μιλάμε με βάση μη συγ-
κρίσιμα μεγέθη. Π.χ. πέρυσι τον Νοέμβριο,
όταν συμμετείχα στη Διεθνή Έκθεση Βιβλίου
της Γουαδαλαχάρα, κάθε απόπειρα σύγκρισης
με την Κύπρο θα ήταν τουλάχιστο ατυχής.
Σκεφτείτε ότι την έκθεση (τη μεγαλύτερη

στη Λατινική Αμερική) επισκέπτονταν 100.000 άνθρωποι
καθημερινά. Μια βδομάδα εκεί, υπολόγισα ότι πέρασε
σχεδόν όλη η Κύπρος! Γι’ αυτό περιορίζομαι στις ρεαλιστικές
συγκρίσεις. Όπως το Φεστιβάλ Βιβλίου Χανίων, για πα-
ράδειγμα, το οποίο χάρηκα πολύ αλλά και ζήλεψα επίσης
ως Κύπριος πολίτης.

Δεν θα μπω σε «πολιτιστικού ενδιαφέροντος» λεπτο-
μέρειες για το Φεστιβάλ γιατί δεν είναι αυτό το ύφος της
στήλης. Θα σταθώ όμως στις συμμετοχές των 24 συγγραφέων
από 17 χώρες του εξωτερικού (διπλάσιοι από πέρυσι,
γεγονός που δείχνει ότι το Φεστιβάλ μεγαλώνει και εξε-
λίσσεται). Αλλά και στις πολλές εκδηλώσεις με συμμετοχές
Ελλήνων λογοτεχνών με μια ευρεία θεματολογική γκάμα
που ακουμπούσε στο σήμερα και το αύριο της Ευρώπης.
Προσωπικά είχα τη χαρά να συζητήσω με την Ελένη Πριο-
βόλου – και των δύο τα νέα βιβλία μας κυκλοφόρησαν από
τις εκδόσεις Καστανιώτη. Αυτά βεβαίως είναι λίγο ως πολύ
αναμενόμενα. Η ευχάριστη έκπληξη αφορούσε στον τρόπο
που η διοργάνωση έγινε αναπόσπαστο κομμάτι του ρυθμού
της πόλης. Με τρόπο αβίαστο, αλλά καθόλου τυχαίο, δίχως
φανφάρες και επικοινωνιακά εφέ. Οι Χανιώτες το αγκάλιασαν
θερμά, γεμίζοντας τις αίθουσες, και οι συγγραφείς βγαίνοντας
από τις αίθουσες αγαπήσαμε την πόλη.

Πολιτισμός δεν είναι μόνο η τέχνη με τη στενή έννοια.
Προφανώς είναι και αυτό, η έννοια του πολιτισμού όμως
υπερβαίνει την επί μέρους πολιτιστική παραγωγή. Πολι-
τισμός είναι και οι ωραίες συζητήσεις στη σκιερή πλατεία
της Σπλάντζιας με θέα το καμπαναριό και τον μιναρέ του
Αγίου Νικολάου. Πολιτισμός είναι η γαστρονομική εμπειρία
της κρητικής κουζίνας, οι μουσικές έξω από το Αρσενάλι
και οι βόλτες από τη Χαλέπα ως το ενετικό λιμάνι. Πολιτισμός
είναι πολλά, μικρά και καθημερινά. Αλλά κυρίως είναι η
αγάπη των Κρητικών για τον τόπο τους. Η υπερηφάνεια
των Χανιωτών για την πόλη τους. Το πάθος να αναδείξουν
την κρητική τους ταυτότητα σε κάθε έκφανση της ζωής
τους. 

Μοιραία σύγκρινα την εμπειρία που βίωσα στα Χανιά
την περασμένη βδομάδα με ό,τι συμβαίνει εδώ, στη ευη-
μερούσα κατά τ’ άλλα Κύπρο μας. Ο νέος δήμαρχος Λευ-
κωσίας φαίνεται αποφασισμένος να κάνει πράγματα,
οπότε εν όψει της καινούργιας αρχής δεν θέλω να μείνουμε
στην γκρίνια. Ιδού πεδίον δόξης λαμπρόν για να διοργανωθεί
ένα αξιόλογο Φεστιβάλ Βιβλίου και στον νέο μητροπολιτικό
Δήμο. Αν πρέπει να δώσω μια πρακτική συμβουλή θα στε-
κόμουν στην Ομάδα Έργου των Χανίων. Το Φεστιβάλ
πέτυχε γιατί εμπιστεύτηκε τους σωστούς ανθρώπους. Μια
δυναμική ομάδα με επικεφαλής τον Μανώλη Πιμπλή –
άξιους επαγγελματίες με βαθιά γνώση του βιβλίου. 

Το πιο σημαντικό όμως που κράτησα, δεν αφορά στην
επιτυχημένη διοργάνωση. Αλλά στο μάθημα που δίνουν
οι Κρητικοί προς όλους μας. Τον τόπο σου δεν αρκεί μόνο
να τον αγαπάς, πρέπει και να το δείχνεις. Ένας καλώς νο-
ούμενος κυπροκεντρισμός λοιπόν είναι ο τρόπος για να
κάνουμε το νησί μας πιο ελκυστικό για ντόπιους και ξένους.
Δεν λέω να χάσουμε τον κοσμοπολιτισμό μας κι ούτε
βεβαίως να καταφύγουμε στις γραφικότητες του φολκλόρ.
Να αγαπήσουμε όμως λίγο παραπάνω την Κύπρο μπορούμε.
Και να την αναδείξουμε ως «προϊόν», φωτίζοντας τις πολ-
λαπλές της όψεις: τις γεύσεις μας, τα γεννήματά μας, τις
ρίζες μας, το τώρα μας. Αν το καταφέρουμε αυτό τότε με
μεγαλύτερη ευκολία θα εκθέσουμε και τα δημιουργήματα
του σύγχρονου πολιτισμού τα οποία συνθέτουν την ταυ-
τότητά μας.

Υγ. Την περασμένη Πέμπτη εγκαινιάστηκε στο Πολιτιστικό
Ίδρυμα Τράπεζας Κύπρου η έκθεση «Κύπρος Νήσος» σε επι-
μέλεια του Γιάννη Τουμαζή. Πρόκειται για μια συγκλονιστική
έκθεση, πολλαπλών επιπέδων, όπου φωτίζεται με αριστοτε-
χνικό τρόπο η Ιστορία, η Μνήμη και η Πραγματικότητα του νη-
σιού μας. Σας προτρέπω να μην τη χάσετε γιατί εμπεριέχει
όλα όσα θέλουμε κι όσα μας αξίζουν. Σας προτρέπω επίσης
να πάτε με τα παιδιά σας – θα είναι ένα πολύτιμο μάθημα, πι-
στέψτε με.

Το προϊόν
Κύπρος

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας λέει πως
«δεν μπορούμε να δεχτούμε τους 28
μετανάστες που βρίσκονται στη νεκρή
ζώνη, γιατί δεν γίνεται να επιτρέψουμε
τη δημιουργία μιας νέας οδού μετα-
ναστών». Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος

επαυξάνει, υπογραμμίζοντας πως για ακόμη μία φορά
«δεν βλέπουμε καμία αναφορά ως προς τηγενεσιουργό
αιτία αυτού του προβλήματος, δηλαδή του λόγου
που βρίσκονται εκεί οι 28», προσθέτοντας πως «οι
ίδιοι αυτοί παράτυποι μετανάστες σε δηλώσεις τους
στα ΜΜΕέχουν μαρτυρήσει ότι πέρασαν από ασφαλείς
χώρες, συγκεκριμένα την Τουρκία, πριν βρεθούν
στις κατεχόμενες περιοχές και περάσουν στη νεκρή
ζώνη».

Από την άλλη, ο κ. Στιούαρτ επιμένει πως «δεν
υπάρχει κανένα σχέδιο επιστροφής τους πίσω στην
Τουρκία», λέγοντας πως τα Ηνωμένα Έθνη «τους
παρέχουν τροφή, νερό και καταφύγιο, αλλά αυτό
δεν διευκολύνει τις συνθήκες κάτω από τις οποίες
διαβιώνουν». Οι 28 μετανάστες γίνονται σημείο
τριβής μεταξύ Προεδρικού και κ. Στιούαρτ, με το
Προεδρικό να λέει πως δεν είναι στους όρους εντολής
του Καναδού αξιωματούχου το θέμα της μετανά-
στευσης και πως γι’ αυτό το θέμα η κυβέρνηση είναι
σε επαφή με την Ύπατη Αρμοστεία των Η.Ε. Κάποια
στιγμή σ’ αυτή την αντιπαράθεση μπαίνει σφήνα
και το ΑΚΕΛ, το οποίο σε ανακοίνωσή του λέει πως
«η σύγκρουσή μας με τα Η.Ε. όποτε δοκιμάστηκε
στο παρελθόν δεν είχε ποτέ καλά αποτελέσματα και
γι’ αυτό δεν πρέπει να συγκρουόμαστε μαζί τους»
και ο πρόεδρος ανταπαντά πως από «ό,τι φαίνεται
το ΑΚΕΛ υιοθετεί την προσέγγιση του κ. Στιούαρτ
για το μεταναστευτικό», με το ΑΚΕΛ να απαντά πίσω
πως ο πρόεδρος παραπλανεί, και να τον καλεί να
δώσει απαντήσεις σε αυτά που τον επικρίνει το
κόμμα και όχι άλλα ντ’ άλλων.

Το δε αποκορύφωμα έρχεται με την κυκλοφορία
της έκθεσης του γ.γ. για την Ειρηνευτική Δύναμη
των Η.Ε. στην Κύπρο, στην οποία ο γ.γ. αφενός,
κρατά ίσες αποστάσεις για το τι συμβαίνει στη νεκρή
ζώνη και αφετέρου, σημειώνει πως «η απόφαση της
Κ.Δ. που λήφθηκε τον Μάιο για την άρνηση πρόσβασης
στις διαδικασίες ασύλου σε όλους όσοι βρίσκονται
στην ουδέτερη ζώνη, οδήγησε στην αύξηση των με-
ταναστών που έχουν εγκλωβιστεί στη νεκρή ζώνη».
Γιατί τα γράφω όλα αυτά τα οποία ενδεχομένως θα
έχετε ήδη διαβάσει ή ακούσει στα ΜΜΕ; Τα γράφω
μήπως και συνειδητοποιήσουμε –όσοι δεν το έχουμε
κάνει ήδη– σε ποια εποχή ζούμε και πόσο μας έχει
ήδη αλλοιώσει, φθείρει, διαφθείρει και διαβρώσει.
28 άνθρωποι –παράτυποι ή μη δεν έχει σημασία–
αναγκάζονται να ζήσουν κάτω από άθλιες συνθήκες
μέσα σε θερμοκρασίες καύσωνα, εγκλωβισμένοι στη
νεκρή ζώνη χωρίς διέξοδο, αλλά η πολιτική (και οι
πολιτικοί) σήμερα υπαγορεύει να προσπεράσουμε
πως πρόκειται για ανθρώπους, και να μιλάμε μόνο
για παράτυπους μετανάστες στις ανακοινώσεις και
στις πολιτικές μας θέσεις.

Τι κι αν διψούν, πεινούν, υποφέρουν, φοβούνται,
δεν κοιμούνται και γενικά είναι πλάσματα που δεν
έχουν στον ήλιο μοίρα; Η πολιτική (και οι πολιτικοί)
σήμερα, όπως επίσης και τα ΜΜΕ και τα ΜΚΔ έχουν
πάθει ανοσία σε τέτοιου είδους «ανώφελες ευαισθη-
σίες», αφού εκείνο που προέχει είναι να γίνουμε όσο
το δυνατό λιγότερο άνθρωποι ώστε να συμβαδίζουμε
με την εποχή μας και την πλημμύρα της βλακείας,
της βαναυσότητας, της τοξικότητας και της πλήρους
αδυναμίας μας να ορίσουμε τα πράγματα, που απο-
τελούν τα κύρια χαρακτηριστικά της. Ή όπως πολύ
εύστοχα το γράφει η συγγραφέας Όλγα Τοκαρτσούκ:
«ζούμε σε μια εποχή όπου αδυνατούμε να δούμε ότι
ο κόσμος γίνεται μια συλλογή από πράγματα και πε-
ριστατικά, μια άψυχη έκταση μέσα στην οποία κι-
νούμαστε χαμένοι και μόνοι, ατάκτως ερριμμένοι,
επειδή κάποιος άλλος έτσι αποφάσισε, περιορισμένοι
από μια ακατανόητη μοίρα, έρμαια των απλών δυ-
νάμεων –φυσικών, κοινωνικών, οικονομικών– που
μας μετακινούν σαν να ήμασταν ζόμπι. Και σε ένα
τέτοιο κόσμο πραγματικά γινόμαστε σταδιακά ζόμπι».
28 άνθρωποι υποφέρουν εδώ παραδίπλα, αλλά κανείς
δεν μιλάει πραγματικά γι’ αυτούς. 

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

28 άνθρωποι

elenixenou11@gmail.com

Αγρότισσα σε χωράφι λεβάντας στην Pulwama, νότια του Srinagar, της καλοκαιρινής πρωτεύουσας
του Ινδικού Κασμίρ. Η καλλιέργεια λεβάντας αυξάνεται στο Κασμίρ με το κλίμα της κοιλάδας να είναι
ευνοϊκό για καλλιέργεια λεβάντας.

Τον μήνα που πέρασε ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης άνοιγε ένα ομολο-
γουμένως σκληρό μέτωπο με τα
Ηνωμένα Έθνη, προκαλώντας
ερωτήματα πρώτα για τις προθέ-
σεις του και κυρίως ανησυχία για

τις πολιτικές προεκτάσεις τού τσαμπουκά του.
Τους υποδείκνυε ότι η Κυπριακή Δημοκρατία
δεν δέχεται μαθήματα από κανέναν σε ό,τι
έχει να κάνει με το μεταναστευτικό. «Έχουμε
αποδείξει πολλές φορές και την ευαισθησία
μας στο συγκεκριμένο θέμα, αλλά και πώς το
διαχειριζόμαστε» έλεγε, συμπληρώνοντας με
νόημα πως «είναι εύκολο ενδεχομένως για κά-
ποιους που είναι μακριά από την Κύπρο να
κάνουν δηλώσεις». Αφορμή γι’ αυτή την οργίλη
αντίδραση του προέδρου ήταν η ανησυχία
που εξέφραζε δημοσίως η Ύπατη Αρμοστεία
των Ηνωμένων Εθνών για την ασφάλεια 28
αιτητών ασύλου μεταξύ των οποίων και παιδιών,
που βρίσκονταν στη Νεκρή Ζώνη. Χαρακτήριζε
μάλιστα την κατάσταση απαράδεκτη, καθώς
οι συνθήκες διαβίωσής τους ήταν απάνθρωπες.
Απαράδεκτη, καθώς βρίσκονταν εκτεθειμένοι
στον καύσωνα της Κύπρου, μέσα σε τσαντίρια
και χωρίς τη στοιχειώδη υγιεινή. 

Από τις δηλώσεις του προέδρου προκύπταν
αναπόφευκτα ανησυχητικές πολιτικές και ηθι-
κές προεκτάσεις. Ένας πρόεδρος που διεκδικεί
μια δίκαιη λύση του Κυπριακού στο πλαίσιο
της διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας, φά-
νηκε να μην αντιμετωπίζει το σύνολο του νη-
σιού ως ενιαίο χώρο της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας και να θεωρεί προφανώς τη Νεκρή Ζώνη
σύνορο. Ένας πρόεδρος του οποίου η αξιοπιστία
της πλευράς του στο Κυπριακό τίθεται εδώ
και καιρό εν αμφιβόλω, επέλεξε να ανοίξει μέ-
τωπο με τα Ηνωμένα Έθνη. Να τα βάλει με
τον Κόλιν Στιούαρτ από τον οποίο αύριο θα
ζητάει μεταξύ άλλων στήριξη για τα όσα εκτυ-
λίσσονται στην Πύλα, στα Στροβίλια και στον
Άγιο Δομέτιο. Το πιο ανησυχητικό ωστόσο
από όλα αυτά είναι η ηθική διάσταση. 

Η Ύπατη Αρμοστεία, οι αρχές της ΟΥΝΦΙ-
ΚΥΠ που καταδίκασαν στη συνέχεια τις ενέρ-
γειες της Κύπρου, δεν ζήτησαν από την Κυ-
πριακή Δημοκρατία να κρατήσει τους αιτητές
ασύλου. Ζήτησε από την κυβέρνηση να εφαρ-
μόσει το κεκτημένο της Ε.Ε. Ζήτησε να το τη-
ρήσει, υλοποιώντας τις υποχρεώσεις που απορ-
ρέουν από το Διεθνές και Ευρωπαϊκό Δίκαιο.
Με λίγα λόγια να διασφαλίσει αποτελεσματική

πρόσβαση στις διαδικασίες ασύλου και επαρκείς
συνθήκες υποδοχής. Ζήτησε να εξεταστεί το
αίτημά τους και είτε αυτό να εγκριθεί είτε να
απορριφθεί. Αντ’ αυτού, η κυβέρνηση απο-
φάσισε πως οποιαδήποτε δράση θα δημιουρ-
γούσε άσχημο προηγούμενο με αποτέλεσμα
η Αστυνομία να συλλάβει αυτούς που έφυγαν
και να τους μεταφέρει ξανά πίσω στη Νεκρή
Ζώνη. Να μην εξετάσει ποτέ δηλαδή το αίτημά
τους. Κανείς δεν υποβαθμίζει το μεταναστευτικό
πρόβλημα, κανείς δεν επιχειρεί να το κρύψει
κάτω από το χαλί. Όμως για ποιο λόγο ένα
κράτος δικαίου επιλέγει συνειδητά να φέρεται
απάνθρωπα; Για ποιο λόγο να παρανομεί μπρο-
στά σε μία τέτοια θλιβερή κατάσταση; Προ-
φανώς ο πρόεδρος της Δημοκρατίας ξέρει το
ακροατήριο στο οποίο απευθύνεται. Πέραν
της μερίδας της κοινωνίας που βρίσκει ανόητες,
προσβλητικές και απάνθρωπες τέτοιες τακτικές,
υπάρχει ένα ομολογουμένως μεγάλο κομμάτι
της κοινωνίας που συναινεί σε όλο αυτό. Υπάρ-
χει και εκείνο το κομμάτι της κοινωνίας που
δεν θέλει να βλέπει ούτε ένα μετανάστη στη
χώρα του. 

Η ουσία, όμως, δεν είναι τι θεωρεί η κοινωνία.
Δεν είναι ποια πολιτική επικροτεί και αν συμ-
φωνεί με τους χειρισμούς του προέδρου. Σε
ποιο ακροατήριο θα γίνει περισσότερο αρεστός
ο πρόεδρος. Η ουσία είναι ότι υπάρχει η νο-
μιμότητα, οι διεθνείς συμβάσεις που διέπουν
το προσφυγικό, αλλά κυρίως ένας ηθικός κώ-
δικας τον οποίο ένα πολιτικό πρόσωπο όπως
είναι ο πρόεδρος της Δημοκρατίας δεν μπορεί
ούτε να παραγνωρίζει, ούτε να παραμερίζει

Ο πρόεδρος ξεκαθάρισε ότι δεν δέχεται μα-
θήματα από κανέναν, πως οι ευαισθησίες της
Κυπριακής Δημοκρατίας είναι γνωστές γύρω
από το μεταναστευτικό. Προτού όμως να μας
βαρεθούν όλοι αυτοί στους οποίους κουνάει
το δάκτυλο, ίσως να πρέπει να θυμηθεί, πως
για να επιβιώσουν μικρές χώρες όπως η Κύπρος
σε έναν κόσμο όπου συνεχώς προκύπτουν με-
γάλες κρίσεις, τότε αυτό θα γίνει μόνο με την
εφαρμογή του διεθνούς δικαίου. Και πως οι
πρώτοι που οφείλουν να εφαρμόζουν το διεθνές
και ευρωπαϊκό δίκαιο, το οποίο για το δικό
μας πρόβλημα απαιτούμε όλοι οι άλλοι να
εφαρμόσουν, είμαστε εμείς. Οτιδήποτε άλλο,
θεωρείται υποκρισία. Και σίγουρα, επικίνδυνος
λαϊκισμός. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Ενας επικίνδυνος λαϊκισμός 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Δ ύσκολη η εξίσωση. Κι αν θέ-
λετε να εξαντλήσω τις εκ-
φραστικές δυνατότητες του

δημοσιογραφικού λυρισμού, μπορώ
να μιλήσω για σταυρόλεξο για δυ-
νατούς λύτες. Πώς θα είναι η Γαλλία
τη Δευτέρα 8 Ιουλίου; Οχι, μην ανη-
συχείτε. Οσοι έχετε προγραμματίσει
διακοπές εν Παρισίοις, τίποτε δεν
πρόκειται να σας εμποδίσει. Το
Λούβρο θα είναι στη θέση του, μαζί
με την Πυραμίδα του, οι Βερσαλλίες
επίσης, αν είναι ανοιχτές. Θα μπο-
ρέσετε να απολαύσετε το μνημείο
των Λουδοβίκων και να απορήσετε
πώς είναι δυνατόν τέτοιο τεράστιο
αρχιτεκτόνημα να μη διαθέτει ούτε
ένα λουτρό ούτε μία τουαλέτα. Την
ίδια απορία είχα κι εγώ όταν τις
πρωτοεπισκέφθηκα. Η απάντηση
ήταν πληρωμένη: τα έκαναν πίσω
από τις κουρτίνες. Οσο για τη χρεία
του λουτρού, αυτήν την είχαν πα-
ρακάμψει. Γι’ αυτό διέπρεψαν στην
τέχνη του αρώματος. Οπως και
στην επινόηση της δαντέλας που
σφίγγει τον καρπό για να εμποδίζει
τις ψείρες να πηδούν από βραχίονα
σε βραχίονα. Το μόνο περίεργο
είναι ότι θεωρούμε τους Οθωμανούς
βρώμικους. Στο Τοπ Καπί, το αν-
τίστοιχο των Βερσαλλιών στην Πό-
λη, κάθε δωμάτιο συνοδεύεται κι
από ένα λουτρό.

Αφήνω τώρα τα περιηγητικά

για να περάσω στα πολιτικά. Τι θα
γίνει μετά τις βουλευτικές εκλογές
στη Γαλλία; Ή, ακόμη καλύτερα,
πώς θα είναι η Γαλλία μετά τον β΄
γύρο των βουλευτικών εκλογών;
Ξεκινώ απ’ τα πρακτικά. Το Παρίσι,
δυστυχώς ή ευτυχώς, έχει αναλάβει
τη διοργάνωση των Ολυμπιακών
Αγώνων. Μια μεγάλη επιχείρηση
η οποία απαιτεί συντονισμό όλου

του κρατικού μηχανισμού, από
τους υπευθύνους για την τουρι-
στική πολιτική έως τους υπευθύ-
νους για την ασφάλεια. Το Παρίσι
δεν έχει την ομπρέλα της ουδετε-
ρότητας που προστάτευε την Αθή-
να το 2004. Απ’ το Μπατακλάν ώς
το Charlie Hebdo είναι στόχος της
ισλαμικής τρομοκρατίας. Υπάρχουν
διάσπαρτοι πυρήνες της στα υπό-
γεια της γαλλικής κοινωνίας. Και
σήμερα υπάρχει ένα ισχυρό κίνητρο

για τη δράση τους. Είναι ο πόλεμος
του Ισραήλ κατά της Χαμάς στη
Γάζα.

Αναρωτιέμαι αν υπολόγισε αυ-
τόν τον παράγοντα κινδύνου ο
πρόεδρος Μακρόν όταν αποφάσισε
να διαλύσει την Εθνοσυνέλευση
και να προκηρύξει εκλογές. Δεν
μπορεί να μην υπολόγισε ότι η
ζαριά του δεν μπορεί να καταργήσει
το τυχαίο. Μορφωμένος είναι. Ξέρει
τον Μαλαρμέ του. Και ποιο είναι
το τυχαίο; Η αδυναμία σχηματισμού
αξιόπιστης κυβέρνησης. Ποιος θα
είναι ο υπουργός της αστυνομίας
που σε λίγες εβδομάδες από σήμερα
θα έχει να αντιμετωπίσει την ασφά-
λεια των Ολυμπιακών Αγώνων;

Ολα δείχνουν ότι στον αγώνα
θα πρωτεύσει η ριζοσπαστική Δεξιά
της Λεπέν. Ομως είναι δύσκολο,
έως αδύνατο, να αποκτήσει την
απόλυτη πλειοψηφία ώστε να σχη-
ματίσει κυβέρνηση. Το αντιλεπε-
νικό μέτωπο δεν είναι αξιόπιστο.
Πρώτον, δεν ξέρουμε αν θα το ακο-
λουθήσει ο ψηφοφόρος. Η εποχή
που τα κόμματα καθοδηγούσαν
τους ψηφοφόρους έχει παρέλθει.
Εξαιρείται το ΚΚΕ. Σήμερα ο ψη-
φοφόρος καθοδηγεί τα κόμματα
και την πολιτική τους. Δεύτερον,
το αντιλεπενικό μέτωπο είναι εύ-
θραυστο, καθότι ετερόκλητο. Μπο-
ρεί ο Ολάντ, ο Γκλικσμάν και ο Με-

λανσόν να συμμαχούν για να αν-
τιμετωπίσουν τη Λεπέν, όμως είναι
αμφίβολο ότι θα συμφωνήσουν αν
τους δοθεί η ευκαιρία να κυβερ-
νήσουν. Θα βρει ο Μακρόν τον
τρόπο; Φοβάμαι ότι μπερδεύει τον
εαυτό του με τον Ντε Γκωλ. Κιν-
δυνεύει η Γαλλία να περιπέσει σε
μια μακρά περίοδο ακυβερνησίας;
Ναι, κινδυνεύει. Και βέβαια, εμάς
δεν μας ενδιαφέρει σε ποια ηλικία
θα παίρνει σύνταξη ο Γάλλος ερ-
γαζόμενος. Μας ενδιαφέρει όμως
η ευρωπαϊκή σταθερότητα – λέω
τώρα κι εγώ. Και η πολιτική αστά-
θεια της Γαλλίας συνεπάγεται την
πολιτική αστάθεια της Ευρώπης.
Σ’ έναν κόσμο ρευστό, όπως είναι
ο κόσμος μας, η μόνη σοβαρή πο-
λιτική προοπτική είναι αυτή που
μπορεί να εξασφαλίσει τη σταθε-
ρότητα. Η σταθερότητα έχει υπερ-
βεί τη διχοτομία Αριστεράς και Δε-
ξιάς. Και γι’ αυτό η πολιτική αστά-
θεια σε μια κεντρική χώρα της Ευ-
ρώπης, όπως η Γαλλία, είναι πιο
επικίνδυνη από την επικράτηση
της ριζοσπαστικής Δεξιάς.

Την οποία, για να μην παρεξη-
γηθώ, απεύχομαι. Απεχθάνομαι
τον φιλοπουτινισμό της Λεπέν,
όπως όμως απεχθάνομαι και την
υποστήριξη της Χαμάς από τον
Μελανσόν. Είμαι, εν άλλοις λόγοις,
ο ορισμός της ακυβερνησίας.

Η ακυβέρνητη Γαλλία
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Η κατάσταση στη Mέση Ανα-
τολή παραμένει συγκεχυμέ-
νη και παρά τις θετικές εν-

δείξεις για συμφωνία ανάμεσα σε
Ισραήλ και Χαμάς για προσωρινή
κατάπαυση του πυρός, η πρόγνωση
για το μέλλον είναι πολύ αρνητική.
Ακόμη κι αν αποφευχθεί μια σύρραξη
ανάμεσα σε Ισραήλ και Χεζμπολάχ,
αρκετοί στο Ισραήλ θεωρούν ότι
είναι τώρα η κατάλληλη στιγμή για
να κλείσουν τους λογαριασμούς τους
με όλους τους πληρεξούσιους του
Ιράν στην περιοχή. Κι αν πριν από
την 7η Οκτωβρίου υπήρχαν λόγοι
για να αισιοδοξεί κανείς για σταδιακή
έστω εξομάλυνση της κατάστασης,
σήμερα όλες οι τάσεις παραπέμπουν
ακριβώς στο αντίθετο.

Λίγες ημέρες πριν από την τρο-
μοκρατική επίθεση της Χαμάς, ο
σύμβουλος Εθνικής Ασφαλείας του
προέδρου των ΗΠΑ, Τζέικ Σάλιβαν,
έγραφε στο Foreign Affairs ότι οι
συνθήκες στην περιοχή ήταν οι
πλέον ήπιες των τελευταίων δε-
καετιών. Είχε δίκιο ως προς τη δια-
πίστωση, αλλά η εκτίμησή του ήταν
ατυχής ως προς το «διάβασμα» των
δυναμικών που αναπτύσσονταν
σε ένα φαινομενικά ελεγχόμενο
περιβάλλον. Πιο συγκεκριμένα, η
μερική ομαλοποίηση των σχέσεων
Ιράν - Σαουδικής Αραβίας, η απο-
δοχή της Συρίας στον Αραβικό Σύν-
δεσμο μετά μία και πλέον δεκαετία,
η αποτελεσματικότητα των συμ-
φωνιών του Αβραάμ, βάσει των
οποίων αραβικά κράτη αναγνώριζαν
το Ισραήλ, και η ρεαλιστική προ-
οπτική εξεύρεσης κοινού τόπου
ανάμεσα σε Σαουδική Αραβία και

Ισραήλ έδιναν νότα αισιοδοξίας
ότι, αν μη τι άλλο, η Μέση Ανατολή
δεν θα βρισκόταν και πάλι στο επί-
κεντρο του παγκοσμίου ενδιαφέ-
ροντος για αρνητικό λόγο.

Ολα αυτά, βέβαια, αγνοούσαν ή
ξεχνούσαν το παλαιστινιακό ζήτη-
μα. Ενώ στους κόλπους των Παλαι-
στινίων οι ισορροπίες μεταλλάσ-
σονταν, λόγω της αδυναμίας της
ηγεσίας της Παλαιστινιακής Αρχής
να προσφέρει λύσεις, της απουσίας
προοπτικής επίλυσης, εξαιτίας των
συνεχών εποικισμών δυνάμει πα-
λαιστινιακών εδαφών, αλλά και της
κακομεταχείρισης και της απομό-
νωσης ενός μεγάλου μέρους του
παλαιστινιακού στοιχείου. Επίσης,
το συνεχώς ενδυναμωμένο Ιράν
έβλεπε στις συμφωνίες αραβικών
κρατών με το Ισραήλ μια αλλαγή
των συσχετισμών εις βάρος του και
έτσι προετοίμαζε μια θεαματική κί-
νηση για να τορπιλίσει την όποια
σταθεροποίηση πάσχιζαν να πε-
τύχουν άλλες δυνάμεις της περιοχής.
Εν τω μεταξύ, στο Ισραήλ συντε-
λούνταν μια στροφή προς τα άκρα,
η οποία ενισχύθηκε και επιστεγά-
στηκε μετά την 7η Οκτωβρίου. Οταν
ακόμη και μετριοπαθείς πολιτικοί
προκρίνουν τη λύση της ομοσπον-
δίας Ιορδανίας - Παλαιστίνης και
Αιγύπτου - Παλαιστίνης, γίνεται
αντιληπτή η μετατόπιση προς επι-
κίνδυνες αντιλήψεις. Σύμφωνα μά-
λιστα με ανάλυση του έγκριτου
INSS, η κυβέρνηση του Ισραήλ έχει
νεκρώσει τον τραπεζικό τομέα στα
παλαιστινιακά εδάφη και έχει απο-
στερήσει από την Παλαιστινιακή
Αρχή έσοδα από φόρους και δα-

σμούς που της ανήκουν. Ως προς
την επόμενη ημέρα, όχι μόνο στη
Γάζα, αλλά στο σύνολο της περιοχής,
τέσσερις είναι οι κυριότεροι λόγοι
που δεν επιτρέπουν αισιόδοξες
προβλέψεις. Κατ’ αρχάς, η ανανέ-
ωση, που πλέον αποτελεί αναγκαία
συνθήκη, τόσο της ισραηλινής πο-
λιτικής σκηνής όσο και κάποιων
αραβικών ηγεσιών, θα πάρει χρόνο.
Ισως και μια γενιά. Ο μετασχημα-
τισμός της Παλαιστινιακής Αρχής
ώστε μια άλλη ηγεσία να διαπραγ-
ματευθεί με τους Ισραηλινούς από
νέα βάση, επίσης απαιτεί χρόνο.
Το διεθνές περιβάλλον, όχι μόνον
ο πόλεμος στην Ουκρανία, αλλά
συνολικά τα πολλά πεδία αντιπα-
ράθεσης ανάμεσα στους ισχυρούς
του πλανήτη, καθιστούν σχεδόν
αδύνατη τη στοίχιση πίσω από μια
πρωτοβουλία για οριστικές διευθε-
τήσεις. Αυτό σημαίνει ότι όσοι βρε-
θούν απέναντι θα την υπονομεύ-
σουν. Επιπλέον, δεν υπάρχει μια
δύναμη με αρκετή επιρροή προ-
κειμένου να επιβάλει, εάν χρειαστεί,
την ατζέντα της. Χαρακτηριστικά,
οι ΗΠΑ προσπαθούν ανεπιτυχώς
να προωθήσουν την κατάπαυση
του πυρός στη Γάζα εδώ και αρκε-
τούς μήνες.

Τελικά, δεν είναι μόνον η απο-
στασιοποίηση των Αμερικανών και
η στροφή τους προς την Ασία, που
έχει οδηγήσει τα κράτη της περιοχής
να προσεγγίζουν διαφορετικά τον
ρόλο και τη θέση της Ουάσιγκτον.
Πλέον, αισθάνονται ότι έχουν με-
γαλύτερα περιθώρια να αντιστέ-
κονται και να μην ευθυγραμμίζονται
μαζί της. Δεν είναι τυχαίο ότι ορι-

σμένα εξ αυτών συμμετέχουν πλέον
σε έναν σχηματισμό, αυτό των
BRICS, που αμφισβητεί την υφι-
στάμενη διεθνή τάξη πραγμάτων.
Αυτή η νέα περιφερειακή πραγμα-
τικότητα σταδιακά παγιώνεται, αν
και υπάρχει περιθώριο αντιστροφής.
Θα προσέθετα τρία σημεία: Πρώτον,
μετά τις συμφωνίες του Αβραάμ,
εκ των στόχων της αμερικανικής
πολιτικής ήταν να ακολουθούσαν
συμφωνίες ανάμεσα στα κράτη της
περιοχής, χωρίς την παρέμβαση
τρίτων. Σήμερα αυτό μοιάζει εξαι-
ρετικά αμφίβολο. Δεύτερον, οι πλου-
τοπαραγωγοί χώρες του Κόλπου
έχουν ενισχύσει ιδιαίτερα το απο-
τύπωμά τους, μέσω της οικονομικής
βοήθειας και της στήριξης καθε-
στώτων ή ομάδων που τα ίδια ελέγ-
χουν για την προώθηση των δικών
τους συμφερόντων. Και, τρίτον, η
Δύση βρίσκεται σε αρνητική θέση
σε σχέση με άλλες δυνάμεις, γιατί
θεωρείται (αδίκως εν μέρει) δια-
χρονικά υπεύθυνη τόσο για τα υφι-
στάμενα προβλήματα όσο και για
την αδυναμία διευθέτησης κρίσεων,
όπως το Παλαιστινιακό. Ενώ οι υπό-
λοιποι εξωτερικοί παίκτες, όπως η
Κίνα και η Ρωσία, μην έχοντας (φαι-
νομενικά) ουσιαστική εμπλοκή στα
περιφερειακά προβλήματα, δεν
παίρνουν κάποια ευθύνη και έτσι
είναι σχετικά ευπρόσδεκτοι και ο
λόγος τους να βρίσκει πλέον μεγα-
λύτερη απήχηση. 

O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι διευθυν-
τής του Ινστιτούτου Διεθνών Υποθέσε-
ων (IGA) και καθηγητής του Αμερικανι-
κού Κολλεγίου Ελλάδος.

Οι προκλήσεις στη Μέση Ανατολή
Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Να μην ξεχάσουμε
σε ποιους «χρωστάμε»

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Κλείνουμε 50 χρόνια
από τα δραματικά
γεγονότα του Ιουλί-
ου του 1974. Δεν
πρέπει να ξεχάσου-
με ποτέ πως οι ώρες

της μεγάλης χαράς για την απο-
κατάσταση της Δημοκρατίας στην
Ελλάδα ήταν οι ώρες της μεγάλης
λύπης και τραγωδίας για την Κύ-
προ. Και επίσης, δεν πρέπει να
ξεχνάμε σε ποιους «χρωστάμε».
Καθώς οι μνήμες σβήνουν, είναι
ορατός ο κίνδυνος να το ξεχάσου-

με. Η γνώση της Ιστορίας έχει ού-
τως ή άλλως αρχίσει να φθίνει
και, το πιο επικίνδυνο, να πέφτει
θύμα ευκολοχώνευτων θεωριών
συνωμοσίας.

Χρωστάμε, λοιπόν, πρώτα απ’
όλα σε όλους εκείνους που έσωσαν
την τιμή της πατρίδας και έχασαν
τη ζωή τους στην Κύπρο εκείνο
το δραματικό καλοκαίρι. Τα νέα
εκείνα παλικάρια από το Μουζάκι
ή τον Παλαμά που φορτώθηκαν
σε αρχαία αεροσκάφη για να πάνε
να πολεμήσουν, αλλά σκοτώθηκαν
από φίλια πυρά λόγω της εγκλη-
ματικής ανοργανωσιάς της άμυνας
στο νησί. Ηταν απίστευτο πως τα
οστά τους θάφτηκαν μαζί με τα
συντρίμμια ενός αεροσκάφους
για δεκαετίες. Προϊόν αυτής της
αδικαιλόγητης ένοχης σιωπής για
το τι συνέβη. Σαν να έπρεπε η Ελ-
λάδα να αποδείξει, σε ποιον άραγε,
ότι δεν είχε στρατιωτική εμπλοκή

μετά την εισβολή. Είχα την τιμή
να βρίσκομαι σε μία πτήση μετα-
γωγικού αεροσκάφους που μετέ-
φερε τα οστά κάποιων εξ αυτών
πίσω στην Ελλάδα. Ηταν ανατρι-
χιαστικό να βλέπεις αδέλφια και
άλλους συγγενείς να περιμένουν
με αγωνία να κλείσει ένας κύκλος
αβεβαιότητας που είχε κρατήσει
40 χρόνια. Και δεν ήταν μόνο εκεί-
νοι οι νεαροί λοκατζήδες που έχα-
σαν τη ζωή τους και τους χρω-
στάμε, ήταν πολλοί ακόμη.

Κοιτώντας πίσω, όμως, είναι
σαφές σε κάθε αντικειμενικό πα-
ρατηρητή της Ιστορίας ότι χρω-
στάμε πολλά και στον Κωνσταν-
τίνο Καραμανλή. Πήρε τα ηνία
της χώρας μέσα σε μία ανεπανά-
ληπτη τρικυμία και την οδήγησε
σε ένα ασφαλές λιμάνι. Ο τρόπος
που χειρίστηκε την αποχουντο-
ποίηση, το πώς έβαλε τα θεμέλια
της σύγχρονης ελληνικής Δημο-
κρατίας, αλλά και το πώς απέφυγε
τον πόλεμο με την Τουρκία είναι
άξια θαυμασμού. Προφανώς και
υπάρχουν ερωτήματα που χρή-
ζουν συζήτησης, αν έπρεπε να
φύγει από το στρατιωτικό σκέλος
του ΝΑΤΟ ή τι άλλο θα μπορούσε
να κάνει πριν από την ή κατά τη
διάρκεια της δεύτερης εισβολής.
Ας μη γελιόμαστε, όμως, κανείς
άλλος δεν θα μπορούσε να χειρι-
στεί τόσο στιβαρά και συνετά
εκείνη την κρίση. Του χρωστάμε,
λοιπόν, και έχουμε την υποχρέωση
και να γίνει κατανοητό αυτό από
τις νεότερες γενιές και να διαφυ-
λαχθεί η υστεροφημία του.

Καλό θα ήταν, τέλος, να σπάσει
μια για πάντα η ένοχη σιωπή του
ελληνικού κράτους για τα όσα συ-
νέβησαν τότε. Δεν υπάρχει λόγος
να είναι ακόμη απόρρητα τα σχε-
τικά αρχεία του ελληνικού υπουρ-
γείου Εξωτερικών, για παράδειγμα.
Στα πενήντα χρόνια, είμαστε έτοι-
μοι και ώριμοι να κοιταχτούμε
στον καθρέφτη και μαζί με τις
επετειακές εκδηλώσεις να επιδο-
θούμε λίγο και σε ασκήσεις αυ-
τογνωσίας.

Δεν είναι καν μία πα-
ράσταση γκροτέσκ,
με μάγισσες, φαν-
τάσματα, όντα πα-
ράξενα και δύσμορ-
φα, που περιφέρον-

ται επί σκηνής, σπέρνοντας απο-
τροπιασμό και τρόμο. Είναι απλώς
κάποιοι που υποδύονταν εδώ και
χρόνια ρόλους ηγετικούς και ο
ένας μετά τον άλλον πλέον πο-
ρεύονται προς το λυκόφως της πο-
λιτικής σταδιοδρομίας τους.

Αλλά ας διατηρήσουμε την ψυ-
χραιμία μας. Δεν παρακολουθούμε
την όπερα του Βάγκνερ, όπου η
Βαλχάλα –το μυθικό εκείνο Ανά-
κτορο των Θεών– παραδίδεται
στις φλόγες. Κρίση πολιτική δια-
περνά χώρες της Δύσεως που μέχρι
πριν από λίγα χρόνια θεωρούνταν
πυλώνες σταθερότητος και υπο-
δείγματα προς μίμηση, σε επίπεδο
παγκόσμιο.

Η προσοχή συμμάχων αλλά και
πολεμίων της Δύσεως είναι επι-
κεντρωμένη στις Ηνωμένες Πο-
λιτείες. Ο πρόεδρος Τζο Μπάιντεν,
λόγω της φυσικής και διανοητικής
του καταστάσεως, αντιμετωπίζεται
πλέον ως «άχθος αρούρης» από
επιφανείς Δημοκρατικούς, που
διατυπώνουν διαρκώς εκκλήσεις
να αποσυρθεί από τη διεκδίκηση
μιας δεύτερης προεδρικής θητείας.
«Ο Θεός να σε φυλάει από τον πει-
σματάρη γέροντα», έλεγε μία παλιά
παροιμία. Αλλά δεν πρόκειται μό-
νον περί αυτού.

Δεν πρόκειται να ασχοληθεί η
στήλη με τα εσωτερικά των ΗΠΑ.
Η χώρα αυτή είναι εν πολλοίς ακα-
τανόητη. «Πάντοτε να θυμάστε
ότι όλοι μας, εσείς και εγώ ιδιαι-
τέρως, είμαστε απόγονοι μετανα-
στών και επαναστατών», έλεγε ο
Δημοκρατικός πρόεδρος των ΗΠΑ
Φραγκλίνος Ρούσβελτ. Και δεν πα-
ραδοξολογούσε.

Οι διαδικασίες ενσωματώσεως

διαφόρων εθνικών, φυλετικών και
πολιτιστικών ψηφίδων σε μία λει-
τουργική ενότητα –το περίφημο
melting pot– δεν έπαυσαν ποτέ.
Οπως επίσης παραμένει κραταιά
η επαναστατική αποστολή μεταλ-
λάξεως του κόσμου κατά τα πρό-
τυπα των ΗΠΑ.

Ο κ. Μπάιντεν ευθύς ως εξελέγη
επιζητούσε τη σύγκρουση με τον
Ρώσο ομόλογό του Βλαντιμίρ Πού-
τιν. Αλλά ο ρωσοουκρανικός πό-
λεμος, αντί να αποσταθεροποιήσει,
εδραίωσε στην εξουσία τον κ. Πού-
τιν, οδήγησε σε ουσιαστική προ-
σέγγιση Μόσχας - Πεκίνου και δη-
μιούργησε προϋποθέσεις εισαγω-
γής νέου αποθεματικού νομίσμα-
τος, των BRICS, ανταγωνιστικού
του δολαρίου.

Το βαρύτατο τίμημα του ου-
κρανικού εγχειρήματος του κ.
Μπάιντεν κατέβαλε η Ευρώπη,
που ευθυγραμμιζόμενη εκούσα
άκουσα με την Ουάσιγκτον τείνει
να καταστεί προκεχωρημένο φυ-
λάκιο των ΗΠΑ έναντι της Ρωσίας.
Βεβαίως, ο σκληρός πυρήνας του
αμερικανικού κατεστημένου, που
δεν είναι φυσικά το Στέιτ Ντιπάρ-
τμεντ, αλλά το στρατιωτικο-βιο-
μηχανικό σύμπλεγμα και οι θη-
ριώδεις ενεργειακές βιομηχανίες
των ΗΠΑ, πήγαν, αντιθέτως, θαυ-
μάσια.

Δυσανασχετούσαν οι Ευρωπαί-
οι στη διάρκεια της προεδρίας του
Ντόναλντ Τραμπ, διότι τους επίεζε
να ανταποκριθούν στις υποχρε-
ώσεις τους στο ΝΑΤΟ. Προσέβλε-
παν στην κατανόηση του κ. Μπάιν-
τεν. Ουδέποτε αντελήφθησαν ότι
το σύνθημα «Πρώτα η Αμερική»
ισχύει πάντα, όποιος και εάν είναι
ο πρόεδρος αυτής της χώρας, που
αν παύσει να επεκτείνεται θα αρ-
χίσει η κατάρρευσή της. Και αυτό
θα αργήσει να συμβεί. Βρισκόμα-
στε στη φάση ακόμη που οικοδο-
μείται η αμερικανική Βαβέλ.

Η νέα Βαβέλ
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Γ Ν Ω Μ Ε ΣΚυριακή 7 Ιουλίου 2024

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

Καλό θα ήταν να σπάσει
μια για πάντα η ένοχη
σιωπή του ελληνικού
κράτους για τα όσα συ-
νέβησαν το 1974. Δεν
υπάρχει λόγος να είναι
ακόμη απόρρητα τα σχε-
τικά αρχεία του υπουρ-
γείου Εξωτερικών.

<<<<<<

Σ’ έναν κόσμο ρευστό,
όπως είναι ο κόσμος
μας, η μόνη σοβαρή
πολιτική προοπτική 
είναι αυτή που μπορεί
να εξασφαλίσει τη 
σταθερότητα.
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Ο Α. Μαυρογιάννης, τέ-
ως διαπραγματευτής
ομιλεί:  «Επαραδέχθη-
κεν (ο Αναστασιάδης)
ότι είχε συζητήσει με
τον Τσαβούσογλου την

ιδέα των δύο κρατών... και σε μένα,
το παραδέχθηκε, στο στυλ... ρε κουμ-
πάρε, να τα έβρουμε, ανεπίσημα, μη
δεσμευτικά... είναι κακό να θεωρεί
οποιοσδήποτε ότι εμπήκε επίσημα
στο τραπέζι αυτή η ιδέα, δεν εμπήκε
ποτέ... Αυτό ήταν το λάθος του ΠτΔ,
ναι μεν δεν το έβαλε επίσημα αλλά
την προηγούμενη από την πιο κρίσιμη
ημέρα της διαπραγμάτευσης να λες
στον Τούρκο... στον Τούρκο... ότι
μπορεί τούτα που συζητούμε να μην
είναι η λύση, μπορεί κάτι άλλο, δεν
βοηθάς από αυτή την άποψη, δεν το
έβαλε στο τραπέζι αλλά, ναι, οι εντυ-
πώσεις είναι κακές» (Πηγή: Legal
Matters, 27/6).

Ο λαός μας περίμενε καλύτερες
μέρες αλλά: «Ρε κουμπάρε, να τα
έβρουμε, ανεπίσημα, μη δεσμευτι-
κά… να λες στον Τούρκο» αλλά ταυ-
τόχρονα να υπογραμμίζεις ότι «η ιδέα,
δεν εμπήκε ποτέ επίσημα». Μα ο Ν.
Αναστασιάδης δεν έκανε κάτι που
σκέφτηκε εκείνη τη στιγμή στο Κραν
Μοντάνα. Ως γνωστόν, σηκώθηκε
και έφυγε και από το Μον Πελεράν,
(Νοέμβριος, 2016), επικαλούμενος
δήθεν τηλεφώνημα από πολιτικό αρ-
χηγό. Θα ήταν πάντως πολύ ενδια-
φέρον αν ο τέως διαπραγματευτής
έχει κάτι να μας πει και γι’ αυτή την
υπόθεση, καθώς μαζί του επέστρεψε
όλη η ομάδα.  Η συζήτηση Αναστα-
σιάδη-Τσαβούσογλου δεν ήταν κάτι
μεμονωμένο, πάει και τελείωσε τον
Ιούλιο του 2017. Ο Μ. Δρουσιώτης

συνεχίζει από εκεί που άφησε τις
αποκαλύψεις ο Α. Μαυρογιάννης:
«Στις 4 Ιουλίου 2017, ο Μαυρογιάννης
και η ομάδα του σύρραψαν ένα δικό
τους πλαίσιο Γκουτέρες. Στην κορυφή
του εγγράφου έγραψαν ‘UN Secretary
– General’, ωσάν το έγγραφο αυτό
να είχε συνταχθεί από τον γ.γ.! Αρ-
γότερα, κοινοποίησαν αυτό το πλαστό
πλαίσιο Γκουτέρες σε ξένους ηγέτες
και στην Ε.Ε.», (Πηγή, άρθρο, Μ.Δ.:
«Η χάλκευση εγγράφων και αλήθειας
για το Κραν Μοντανά» 7/1/22). 

Δύο θέματα με βάση το Κραν Μον-

τάνα: 1ο βολιδοσκόπηση Αναστασιά-
δη σε Τσαβούσογλου για «δύο κράτη».
2ο Κατασκευή άλλου πλαισίου Γκου-
τέρες. Άλλα θέματα με βάση τη Λευ-
κωσία: 1ο Χάθηκαν τα πρακτικά του
ΟΗΕ. 2ο Αποκεντρωμένη ομοσπονδία.
3ο Άλλη συνταγματική δομή από τη
συμφωνηθείσα στο Κ.Μ., πρόεδρος-
πρωθυπουργός. 4ο Επιστροφή στο
σύνταγμα του ’60. 5ο Απόρριψη της
πρότασης Ακιντζί στις 2 Μαΐου 2018
ώστε «να ανακοινωθεί το πλαίσιο
Γκουτέρες ως στρατηγική συμφωνία».
Η πολιτική Αναστασιάδη, όπως την

είπε στον Τσαβούσογλου, συνεχίστηκε
και μετά το Κραν Μοντάνα. Για όλα
όσα έκανε ο Ν. Αναστασιάδης από
το 2017 μέχρι το 2020, ο τέως δια-
πραγματευτής είχε πλήρη εικόνα –
εκτός άλλων– ο Ν. Αναστασιάδης τα
έλεγε και δημόσια! Δύο τα ενδεχόμενα,
είτε ο Α. Μαυρογιάννης συμφωνούσε
μαζί του για τις κινήσεις για εκτρο-
χιασμό τού πλαισίου Γκουτέρες και
άρχισε να λέει άλλα όταν ήταν βέβαιος
πως με την εκλογή Τατάρ το παιχνίδι
γύρισε, είτε παρέμεινε ως διαπραγ-
ματευτής χωρίς διαπραγματεύσεις
για πέντε χρόνια, για λόγους που όλοι
αντιλαμβάνονται. 

Ίσως ο ίδιος να θεωρεί ότι οι πρό-
σφατες αποκαλύψεις του στο Legal
Matters αφαιρούν κάτι από το βάρος
της ενεργητικής ομπρέλας που προ-
σέφερε επί μακρόν στον Ν. Αναστα-
σιάδη! Μάλλον το αντίθετο: ο οργα-
νωμένος εκτροχιασμός των διαπραγ-
ματεύσεων με συνομιλητή τον ακέ-
ραιο Μ. Ακιντζί, πέρασε γιατί οι συ-
νεργάτες του αυτοί ήταν!

Γι’ αυτό δηλώσεις, όπως αυτές του
προέδρου του Σ.Α. για τον μήνα Ιούλιο
και μόνιμου αντιπροσώπου της Ρωσίας
πρέσβη Βασίλι Νεμπένζια, την 1η
Ιουλίου στη Νέα Υόρκη δεν ηχούν
πλέον παράξενα: «Είναι ατυχές, αλλά
η τελευταία ευκαιρία που είχαμε ήταν
το 2017 στο Κραν Μοντανά... Η απε-
σταλμένη του γ.γ. του ΟΗΕ, κα Ολγκίν,
ταξίδευε στο νησί, μιλούσε με τις δύο
πλευρές, μόνο για να διαπιστώσει ότι
τα μέρη απέχουν πολύ από τη συμ-
βιβαστική λύση που ίσως βρεθεί. Επι-
πλέον βλέπουμε τη σκλήρυνση των
θέσεων ορισμένων σχεδίων των δύο
πλευρών» (Πηγή: ΚΥΠΕ, 1/7).

Ωστόσο, κανένας πρέσβης ή κα-

νένας γ.γ. δεν θα μιλούσε έτσι, αν ο
Ν. Χριστοδουλίδης είχε καθαρή θέση
υπέρ του πλαισίου του γ.γ. Α. Γκουτέρες
το 2017. Επειδή το απορρίπτει, τα κο-
λοκυνθίζει και επειδή τα κολοκυνθίζει,
τον βάζουν οι εξωτερικοί παράγοντες
στην ίδια μοίρα με τον Τατάρ. Κανένας
παράγοντας δεν λέει ότι «η μια πλευρά,
ειδικότερα ο Ε/κ ηγέτης, εμφανίζεται
πρόθυμος για ουσιαστική πρόοδο και
δεσμεύεται από το παραχθέν έργο
τού γ.γ. (πλαίσιο Γκουτέρες) σε όλα
τα κεφάλαια, περιλαμβανομένων των
κεφαλαίων για την ασφάλεια και τη
διακυβέρνηση». Ο ίδιος ο γ.γ. των
Η.Ε., για να μην μπορεί ο ένας ή ο
άλλος να λένε άλλα, έγραψε: «Τα μέρη
έφτασαν κοντά στο να καταλήξουν
σε στρατηγική κατανόηση όσον αφορά
την ασφάλεια και τις εγγυήσεις, καθώς
και σε όλα τα υπόλοιπα εκκρεμή βα-
σικά στοιχεία μιας συνολικής διευθέ-
τησης. Συνεπώς, πιστεύω ακράδαντα
ότι στο Κραν Μοντανά χάθηκε μια
ιστορική ευκαιρία» (Πηγή: Έκθεση
γ.γ. 29/9/17).  Η ουσία του αδιεξόδου
βρίσκεται ακριβώς εδώ: η απόρριψη
από τον Ν. Χριστοδουλίδη των συγ-
κλίσεων του 2017, ακινητοποιεί τα
Η.Ε. και διευκολύνει τον Τατάρ να
λέει τα γνωστά. Χωρίς όμως καθαρή
αποδοχή του πακέτου με τα Έξι Σημεία
του γ.γ., η απεσταλμένη του γ.γ. δεν
έχει το αναγκαίο εργαλείο για να συ-
ζητήσει με την Άγκυρα/Χ. Φιντάν, τα
μείζονα –πλαίσιο Γκουτέρες, συν ευ-
ρωτουρκικά. Η επιλογή Ν. Χριστο-
δουλίδη να κρατά τα ζητήματα κλειστά
σε έναν μικρό κύκλο από πολύ στενούς
του συνεργάτες, δείχνει «ξεκάθαρα»
ποιες είναι οι προτεραιότητές του. 

Ζικ-ζακ στον εκτροχιασμό
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Το να μιλάει κανείς, όχι μόνο πολιτικά, μέσω
των πολιτικών ιδεών δεν είναι ιδιαίτερα
καλή ιδέα στην Κύπρο. Εξάλλου παντού,
όχι μόνο εδώ, ο γάμος πολιτικής και φιλο-
σοφίας (πολιτικής και ιδεολογικής) συνήθως
αποτυγχάνει. Εξαιτίας του τρόπου που

πλέον γίνεται η πολιτική, σε μια εποχή όπου η εικόνα
μετράει έναντι της ουσίας, και που τα ΜΚΔ έχουν αντι-
καταστήσει την πολιτική ζύμωση, τη σύνθεση και την
παραγωγή, τελικά, πολιτικής. 

Στην Κύπρο όσο προχωράμε προς το μέλλον τόσο συ-
χνότερα παρατηρούμε όχι μόνο το εξαιρετικά χαμηλό
επίπεδο των πολιτικών μας, αλλά και τον τρόπο που αν
επιχειρήσει κανείς να μιλήσει πολιτικά και ιδεολογικά –
στη δημόσια σφαίρα– γίνεται αμέσως αντικείμενο είτε
κριτικής (μέσω ιδεοληψιών), είτε ακούγεται γραφικός
έναντι των mainstream πολιτικών. 

Ωστόσο, υπάρχει κάτι σπουδαίο, όταν μιλάς για τις
πολιτικές σου ιδέες. Οραματίζεσαι. Και καθίστασαι προ-
φητικός. Κι αν στην Κύπρο λείπει κάτι, αυτό είναι –ανα-
πόφευκτα– το πολιτικό όραμα. Δεν υπήρξε ποτέ στη σύγ-
χρονη πολιτική μας εξέλιξη, και αν υπήρξε παλιότερα
έστω και στο επίπεδο της εξαίρεσης, σήμερα απουσιάζει
πλήρως. Όσοι υπήρξαν σπουδαίοι στο επίπεδο των ιδεών
εξάλλου, ήταν αυτοί που το όραμά τους ναι μεν άργησε,
αλλά αυτό που είδαν συνέβη:

Ο Νικολό Μακιαβέλι, για παράδειγμα, μίλησε, το 1513,
για την ενοποίηση της Ιταλίας, 350 χρόνια πριν αυτό
συμβεί. Ο Ιμάνουελ Καντ μίλησε, 150 χρόνια πριν από
την ίδρυση της Ε.Ε., για συνταγματικές δημοκρατίες που

δεν θα πολεμούν, στην
Ευρώπη, μεταξύ των. Ο
Ντε Τοκβίλ πρόβλεψε,
δύο αιώνες σχεδόν πίσω,
έναν κόσμο που θα κυ-
ριαρχεί η Αμερική και η
Ρωσία, και ο Ρουσσώ 25
χρόνια πριν από τη Γαλ-
λική Επανάσταση έκανε
λόγο για ανατρεπτικά
επαναστατικά κινήματα.
Τι κοινό είχαν όλοι αυτοί,
άνθρωποι που απασχο-
λούν όσους θέλουν να μι-
λούν πολιτικά για τις ιδέ-

ες; Δεν ασχολήθηκαν ποτέ με την πολιτική. Με την έννοια
που η πολιτική σήμερα έχει καταντήσει είτε κοιτάξει
κανείς προς τον (εκάστοτε) Φειδία, είτε προς τις κάλπες
στη Γαλλία. 

Πώς μπορεί ο γάμος της πολιτικής με τις ιδέες και τη
φιλοσοφική της θεώρηση να επιτευχθεί; Στην Κύπρο
νομίζω πως είναι ένα πολύ δύσκολο πεδίο στο οποίο
ακόμη κι αν προσπαθήσουμε να το αναζητήσουμε θα
μας πάρει χρόνια, ίσως δεκαετίες, προκειμένου να βγούμε
από μέσα του με μια πειστική απάντηση. Η οποία φυσικά
δεν αφορά μόνο στο αρχικό ερώτημα, αλλά –αναπόφευ-
κτα– περιλαμβάνει μια σειρά επιμέρους ερωτημάτων –
όχι απλών. Φέτος που συμπληρώνονται πενήντα χρόνια
από το 1974, είκοσι από την είσοδό μας στην Ε.Ε. και
σχεδόν μια οκταετία απουσίας διαλόγου στις συνομιλίες
του Κυπριακού, το ερώτημα για το αν μπορούμε, με όραμα
και ιδέες, να μιλήσουμε για το μέλλον μας είναι πολύ
κρίσιμο και ουσιαστικό. Κι απέναντί του υπάρχει μόνο
η ξύλινη γλώσσα, το TikTok και η επικοινωνία έναντι της
ουσίας. 

Στην Κύπρο χρειαζόμαστε σήμερα, όσο ποτέ, να ανοί-
ξουμε ξανά σε κάθε επίπεδο μια ειλικρινή συζήτηση που
να περιλαμβάνει μια φιλοσοφική θεώρηση των πραγμάτων,
πέντε ιδέες, και ένα πολιτικό όραμα για το πώς θα μοιάζει
η χώρας μας σε πέντε, δεκαπέντε, τριάντα ή πενήντα
χρόνια. Να ξαναδούμε τη μεγάλη εικόνα και να προσπα-
θήσουμε να εκπαιδεύσουμε και τους πολίτες στο να σκέ-
φτονται λιγότερο ατομικά και περισσότερο συλλογικά.
Πολύ φοβάμαι πως αν δεν αρχίσουμε να το κάνουμε συ-
νειδητά –και κάπως προληπτικά– τότε, αναπόφευκτα,
θα κληθούμε να το κάνουμε υπό το βάρος εξελίξεων που
δεν φανταζόμαστε καν.

Γιατί δεν πετυχαίνουν
οι γάμοι

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Δ ιαβάζω ότι σχεδόν έξι στους
δέκα υποψηφίους έγραψαν
στις Πανελλαδικές Εξετάσεις

κάτω από τη βάση στο μάθημα της
Ιστορίας. Δυστυχώς, για λόγους που
δεν είναι του παρόντος άρθρου, οι
ανθρωπιστικές επιστήμες έχουν
γίνει καταφύγιο των πλέον αδύνα-
μων μαθητών. Επομένως, οι χαμηλές
επιδόσεις στο πεδίο αυτό δεν αιφ-
νιδιάζουν. Το πρόβλημά μου είναι
ότι το χαμηλό επίπεδο των υποψη-
φίων –άρα και των επιτυχόντων–
επηρεάζει σοβαρότατα τις σπουδές
εντός των φιλοσοφικών σπουδών,
μάλιστα τη σπουδή της Ιστορίας.
Η πτωτική πορεία των επιδόσεων
είναι, εκ πρώτης όψεως, περίεργη,
γιατί η γνώση της Ιστορίας ως σχο-
λικού μαθήματος σίγουρα δεν έχει
τις δυσκολίες των μαθημάτων των
θετικών επιστημών, ούτε καν των
γλωσσικών. Μέρος της εξήγησης
έχει να κάνει με τις Πανελλαδικές

Εξετάσεις. Η σημαντική μείωση της
ύλης στην πορεία μερικών δεκαετιών
(σήμερα δεν ξεπερνά τις 150 εικο-
νογραφημένες σελίδες) κατέστησε
υποχρεωτική την αποστήθιση, αφού
κάθε λέξη της μετρούσε στη βαθ-
μολόγηση. Για να εξισορροπηθεί η
κατάσταση, οι εξεταστές συμπεριέ-
λαβαν διαφορετικού τύπου ερωτή-
σεις πολλαπλών επιλογών και άλλες
πάνω σε κείμενα πηγών. Ομως, την
ίδια περίοδο, το γλωσσικό αισθη-
τήριο των μαθητών κατακρημνί-
στηκε. Οι πηγές δεν ήταν πλέον κα-
τανοητές –ούτε καν αυτές στην
απλή καθαρεύουσα– και αντικατα-
στάθηκαν από αποσπάσματα σύγ-
χρονων ιστορικών μελετών στη δη-
μοτική. Για να γίνουν δε ακόμη πιο
βατά τα θέματα και πιο αντικειμενική
η βαθμολόγηση, το ζητούμενο πλέον
δεν είναι ο σχολιασμός των απο-
σπασμάτων αλλά η σύγκρισή τους
με όσα γράφει για το ίδιο θέμα το

σχολικό εγχειρίδιο. Ομως και η σύγ-
κριση αυτή προϋποθέτει την απο-
στήθιση του εγχειριδίου. Και όταν,
όπως φέτος, τα θέματα, λόγω δια-
τύπωσης, δεν οδηγούν στην αυτό-
ματη ανάκληση και αναπαραγωγή
των απομνημονευμένων κειμένων,
τότε η αποτυχία κλιμακώνεται.

Αφήνω κατά μέρος ότι το εγχει-
ρίδιο της Ιστορίας έχει γραφτεί με
χρήση των ίδιων μελετών, των οποί-
ων ζητείται στις εξετάσεις ο σχο-

λιασμός –άρα η σύγκριση δεν έχει
καμία ουσία ως άσκηση–, για να πε-
ράσω στο βαθύτερο πρόβλημα. Αυτό
είναι η εξεταστέα ύλη, η οποία είναι,
ως γνωστόν, μια σύντομη σύνοψη
της ελληνικής οικονομικής και πο-
λιτικής ιστορίας του 19ου και των
αρχών του 20ού αιώνα, το προσφυ-
γικό ζήτημα, μια ιδιαίτερη αναφορά
στον Πόντο και ένα κεφάλαιο του
Κρητικού Ζητήματος. Αυτή θεωρεί-
ται ως η απαραίτητη ιστορική πε-
ριουσία των πρωτοετών φοιτητών
μας, ξεκομμένη από το πριν και το
μετά, από το ευρωπαϊκό πλαίσιο,
από τη γεωγραφία αλλά και από
πλήθος άλλων γενικών γνώσεων
για τον πολιτισμό, που είναι απα-
ραίτητες για να αποκτήσουν τα γε-
γονότα νόημα.

Σε όλα τα άλλα πεδία, π.χ. στα
Μαθηματικά, στη Φυσική, στη Χη-
μεία, ακόμη και στα Αρχαία Ελλη-
νικά, η αντιμετώπιση της ύλης των

Πανελλαδικών προϋποθέτει τις γνώ-
σεις που αποκτήθηκαν σε άλλες τά-
ξεις του γυμνασίου και του λυκείου,
στην Ιστορία όμως όχι. Ο πήχυς των
απαιτούμενων γνώσεων έχει τεθεί
πολύ χαμηλά, ενώ μόνη απαραίτητη
δεξιότητα είναι η αποστήθιση. Με
αυτά τα δεδομένα και με απίστευτα
μεγάλο πρόβλημα γλωσσικής επάρ-
κειας, στον προφορικό και στον
γραπτό λόγο, η πρόγνωση για την
πορεία των επιτυχόντων δεν είναι
καλή. Αυτή είναι η τραγική πραγ-
ματικότητα που καλούνται να δια-
χειριστούν οι πανεπιστημιακοί δά-
σκαλοι. Και θα είναι τραγικότερη,
νομίζω, αν όλα τα θέματα των Πα-
νελλαδικών, όπως γράφεται, προ-
έρχονται από μια «τράπεζα θεμά-
των». Μετά βεβαιότητας, οι υποψή-
φιοι/ες θα αποστηθίζουν όλες τις
απαντήσεις στα ερωτήματα κρίσης,
οι οποίες θα ετοιμαστούν άμεσα
από τους εκπαιδευτικούς.

Πολύ θα ήθελα να μάθω ποιος
ήταν ο λόγος που στη δεκαετία του
1980 κρίθηκε πως η γενική γνώση
της Αρχαίας Ελληνικής, Ρωμαϊκής,
Βυζαντινής και Νεότερης Ευρωπαϊ-
κής Ιστορίας δεν είναι απαραίτητη
προϋπόθεση για τους/τις εισαγόμε-
νους/ες στις φιλοσοφικές σχολές,
μάλιστα στα Τμήματα Ιστορίας και
Αρχαιολογίας. Στις εποχές που ήταν
απαραίτητη, κανείς δεν διανοούνταν
να αποστηθίσει την ύλη. Χρειάζον-
ταν μνήμη και κατανόηση, βέβαια,
αλλά πολύ περισσότερο εκφραστική
επάρκεια για να αποδώσεις ό,τι θυ-
μόσουν. Αν η αποστήθιση είναι πλέ-
ον ο μόνος τρόπος απόκτησης και
αναπαραγωγής γνώσεων, δεν μπο-
ρούμε να ατενίζουμε το μέλλον των
ιστορικών σπουδών στα ελληνικά
ΑΕΙ με αισιοδοξία.

Ο κ. Βασίλης Κ. Γούναρης είναι καθηγη-
τής της Φιλοσοφικής Σχολής του ΑΠΘ.

Το (χλωμό) μέλλον των ιστορικών σπουδών
Του ΒΑΣΙΛΗ Κ. ΓΟΥΝΑΡΗ

<<<<<<<

Να ξαναδούμε τη με-
γάλη εικόνα και να
προσπαθήσουμε να
εκπαιδεύσουμε και
τους πολίτες στο να
σκέφτονται λιγότερο
ατομικά και περισσό-
τερο συλλογικά.

<<<<<<<

Η απεσταλμένη του γ.γ.
του ΟΗΕ, κα Ολγκίν,
ταξίδευε στο νησί, μιλού-
σε με τις δύο πλευρές,
μόνο για να διαπιστώσει
ότι τα μέρη απέχουν πολύ
από τη συμβιβαστική
λύση που ίσως βρεθεί.

<<<<<<<

Ο πήχυς των απαιτούμε-
νων γνώσεων των υπο-
ψηφίων στις Πανελλαδι-
κές Εξετάσεις έχει τεθεί
πολύ χαμηλά, ενώ μόνη
απαραίτητη δεξιότητα
είναι η αποστήθιση.
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Το ιστορικό έργο του
Καρλ Μαρξ, «Ο εμφύ-
λιος πόλεμος στη Γαλ-
λία» (1871) είναι ένα
μαχητικό προπαγαν-
διστικό κείμενο που

γράφτηκε για λογαριασμό του Γε-
νικού Συμβουλίου της Διεθνούς
Ένωσης Εργαζομένων μετά τον εμ-
φύλιο πόλεμο του 1871 στη Γαλλία.
Η περίφημη «Κομμούνα του Παρι-
σιού» έφερε αντιμέτωπες τις εξε-
γερμένες κοινότητες του Παρισιού,
που υποστηρίζονταν στρατιωτικά
από την Εθνική Φρουρά, και την
κυβέρνηση των Βερσαλλιών, η
οποία ήλεγχε τον τακτικό γαλλικό
στρατό. Μετά την ταπεινωτική του
ήττα από τους Πρώσους, ο γαλλικός
στρατός δέχθηκε τη βοήθεια του
πρωσικού για να καταπνίξει τους
εξεγερμένους Παριζιάνους, οι οποίοι
υπερασπίστηκαν με απαράμιλλο
ηρωισμό το Παρίσι κατά τη διάρκεια
της πολιορκίας του. Μετά από την
πεντάμηνη πολιορκία, όπου η πείνα
και οι κακουχίες θέρισαν τους πο-
λιορκημένους, ο λαός του Παρισιού
αρνήθηκε να δεχτεί τον αφοπλισμό
που επέβαλε ο Thiers και επέλεξε
να συνεχίσει τον «εμφύλιο», έναν

πόλεμο που σημαδεύτηκε από απο-
τρόπαια γεγονότα, όπως η σφαγή
της PlaceVendôme, οι μαζικές εκτε-
λέσεις αμάχων και οι διωγμοί των
Κομμουνάρων και των οικογενειών
τους. Ο Μαρξ χαρακτηρίζει τον
Adolphe Thiers και την κυβέρνησή
του «κυβέρνηση εθνικής αποστα-
σίας», που χρησιμοποιεί την εθνική
άμυνα ως πρόσχημα για να νομι-
μοποιήσει την εξουσία της. Ο Μαρξ
αναλύει διεξοδικά τη μορφή του
Adolphe Thiers, τον οποίο παρου-
σιάζει ως πολιτικό αριβίστα (par-
venu), ο οποίος επιλέγει την πλευρά
όπου φυσάει ο άνεμος. Άπληστος
για πλούτο, διακατέχεται από ασί-
γαστο μίσος για τους εργάτες που
τον παράγουν. Ο Μαρξ καταφέρεται
και εναντίον του Jules Ferry, άλλη
μεγάλη πολιτική προσωπικότητα
της κυβέρνησης: «ένας άφραγκος
δικηγόρος πριν από τις 4 Σεπτεμ-
βρίου, κατάφερε ως δήμαρχος του
Παρισιού κατά τη διάρκεια της πο-
λιορκίας να χτίσει περιουσία από
την πείνα του λαού. Η ημέρα κατά
την οποία θα έπρεπε να λογοδοτήσει
για την κακοδιοίκησή του θα ήταν
και η ημέρα κατά την οποία θα κα-
ταδικαζόταν».

Υπάρχει στο κείμενο αυτό μια
συνειδητή προσπάθεια του Μαρξ
να αποϊδεολογικοποιήσει τους εθνι-
κιστές αντιπάλους των Κομμουνά-
ρων. Το ίδιο είχε κάνει και στο άλλο
ιστορικό του κείμενο, την «18η
Μπρυμαίρ του Λουδοβίκου Βονα-
πάρτη» (1852), όπου εξετάζει το
πραξικόπημα της 2ας Δεκεμβρίου
1851, κατά το οποίο ο μελλοντικός
Ναπολέων Γ΄, τότε πρόεδρος της
Γαλλικής Δημοκρατίας, κατέλαβε
την εξουσία και εγκαθίδρυσε τη
Δεύτερη Αυτοκρατορία. Και εκεί ο
Γερμανός στοχαστής προβάλλει τον
τυχοδιωκτισμό όσων συμμετείχαν
στην ανατροπή της Δεύτερης Δη-
μοκρατίας, των περίφημων για την
ακολασία τους Δεκεμβριστών. Η γε-
νική ιδέα του Μαρξ, σταθερή από
την αρχή μέχρι το τέλος της διακυ-
βέρνησης του Ναπολέοντα Βονα-
πάρτη, είναι ότι οι Γάλλοι εθνικιστές
δεν ακολουθούν κάποια «εθνική»
ή εθνικιστική ιδεολογική γραμμή,
δεν διαπνέονται από ιδεώδη και
οραματισμούς. Αντίθετα, το ταπεινό
τους κίνητρο είναι υλιστικό και εγωι-
στικό. Είναι αριβίστες, τυχοδιώκτες,
πολιτικοί ταρτούφοι και απατεωνί-
σκοι, οι οποίοι μέσα στον γενικό

αναβρασμό αναρριχώνται στην
εξουσία προκειμένου να υφαρπά-
ξουν τον εθνικό πλούτο και να ανέλ-
θουν κοινωνικά και πολιτικά.

Η ερμηνευτική ιστορική γραμμή,
την οποία χάραξε ο Καρλ Μαρξ για
την αντιδημοκρατική εθνικιστική
Δεξιά του 19ου αιώνα στη Γαλλία,
είναι άραγε ορθή και για τη λεπενική
ακροδεξιά του Μπαρντελά σήμερα;
Η διεκδίκηση της εξουσίας, η αρ-
χομανία του πλέον ανεκδοτολογι-
κού και ετερόκλιτου ακροδεξιού
μορφώματος δεν έχει ως μπούσουλα
τη φιλοπατρία αλλά τον φιλοτομα-
ρισμό. Το μόνο κοινό χαρακτηρι-
στικό των νέων «Δεκεμβριστών»
είναι η εμπάθεια, το ακραίο μίσος
για οτιδήποτε θεωρούν «ξένο» σώμα
στον γαλλικό λαό και ο αυταρχισμός
τους. Οι διάφορες ομάδες που στε-
λεχώνουν το λεπενικό κόμμα, τον
«Εθνικό Συναγερμό» (Rassemble-
ment National), και εξασφαλίζουν
τη λειτουργία του, ακραιφνείς κα-
θολικοί, επαναστάτες εθνικιστές,
ταυτοτικοί, κυριαρχικοί (souverai-
nistes), Νέα Δεξιά, έχουν απαρνηθεί
τις ιδεολογικές τους προκείμενες,
ούτως ώστε να δημιουργηθεί μια
κοινή βάση συνύπαρξης (rassem-

blement). Το λεπενικό στρατόπεδο
προχώρησε έτσι σε μια είδους επα-
νίδρυση μέσω της αποϊδεολογικο-
ποίησης της επίσημης θέσης του
με φανερό σκοπό να παραπλανήσει
τους κοινωνικά αδύνατους και τους
πάσης φύσεως δυσαρεστημένους
από τη διακυβέρνηση των τελευ-
ταίων δεκαετιών. 

Είναι ανάγκη να υπενθυμίζει κα-
νείς διαρκώς ότι το μίσος είναι συ-
ναίσθημα, κοινωνικό ή ατομικό πά-
θος, και όχι ιδεολογία. Αρκεί να δει
κανείς ορισμένα από τα μέτρα που
προτείνει ο συνασπισμός Μπαρν-
τελά για να βεβαιωθεί: (α) περιορι-
σμός των κοινωνικών παροχών,
ανάλογα με την περίπτωση, σε άτο-
μα που είναι Γάλλοι υπήκοοι ή που
έχουν εργαστεί [νόμιμα] στη Γαλλία
για τουλάχιστον πέντε χρόνια (β)
κατάργηση του δικαιώματος ιθα-
γένειας λόγω γέννησης σε γαλλικό
έδαφος (jus solis), και (γ) απαγόρευση
«ορισμένων στρατηγικών θέσεων»
από πολίτες με διπλή υπηκοότητα,
για να αποφευχθούν «κίνδυνοι εξω-
τερικών παρεμβάσεων». Οι ναζι-
στικού τύπου πολιτικές αυτές προ-
τάσεις δείχνουν με βεβαιότητα τον
τυχοδιωκτισμό ενός πολιτικού κόμ-

ματος, το οποίο χρηματοδοτείτο
από τη Ρωσία του Πούτιν και το
οποίο εξακολουθεί να επωφελείται
από την κυβερνο-προπαγάνδα των
ρωσικών μυστικών υπηρεσιών υπέρ
του. Το εκτρωματικό αυτό πρόγραμ-
μα δεν δείχνει τις προτεραιότητες
του φιλόδοξου αυτού και ετερόκλι-
του γκρουπούσκουλου. Δείχνει τις
κοινωνικές ομάδες τις οποίες τα
στελέχη του θα καταδυναστεύσουν,
είτε στερώντας τους εισοδήματα
είτε κλέβοντας αυτά που έχουν.
Δείχνει τον δρόμο που θα ακολου-
θήσουν προκειμένου να εκδιώξουν
από τα δημόσια αξιώματα ικανούς
λειτουργούς που θα αντικαταστα-
θούν από αχυράνθρωπους της Λε-
πέν. Ένα άλλο μέτρο του προγράμ-
ματος Μπαρντελά /Λεπέν, τέλος,
δείχνει ξεκάθαρα τα βίαια μέσα τα
οποία προτίθενται να χρησιμοποι-
ήσουν για να υφαρπάξουν τον κοι-
νωνικό και πολιτικό πλούτο στο-
χευμένων πληθυσμών: εισαγωγή
τεκμηρίου αυτοάμυνας για τα μέλη
των υπηρεσιών επιβολής του νόμου.      

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Η κατάρα των πόρων
Του ΣΤΑΘΗ Ν. ΚΑΛΥΒΑ

Ενας «πελλός», πριν από
μερικές μέρες, προσπα-
θούσε να εισέλθει από
πάροδο στη «σύγχρο-
νη» οδό Κυριάκου Μά-
τση στη Λευκωσία και

κτύπησε ένα άλλο διερχόμενο αυτο-
κίνητο. Εξοργισμένος κατέβηκε από
το αυτοκίνητο, άνοιξε την πόρτα τού
«αντίπαλου» οδηγού και άρχισε τα
μπινελίκια και τις βρισιές, μπροστά
στα έντρομα μάτια των παιδιών του.
Άραγε ποιος φταίει για το τραγικό γε-
γονός; Σίγουρα ο «πελλός». Αλλά, άμοι-
ροι ευθυνών είναι και αυτοί οι οποίοι
σχεδίασαν και κατασκεύασαν αυτό
τον «μη φιλικό» για τους οδηγούς δρό-
μο, ο οποίος διαλύει τα νεύρα όλων
όσοι διέρχονται από τον δρόμο, κατά
τα άλλα, κόσμημα της πρωτεύουσας.
Οι αρχικές διακηρύξεις έλεγαν ότι ο
δρόμος της «ταλαιπωρίας» θα ήταν
μιας κατεύθυνσης, αλλά στη συνέχεια
με τα διάφορα «μέσα» ο δρόμος έγινε
δύο κατευθύνσεων και κατέστη εξαι-
ρετικά επικίνδυνος, κυρίως για όσους
επιχειρούν να εισέλθουν ή να εξέλθουν
προς κάποια από τις παρόδους. Καλά
τα δεντράκια και τα παρτέρια, καλά
τα τεράστια πεζοδρόμια, αλλά οι δρόμοι
κατασκευάζονται, για όσους το ξε-
χνούν, πρώτα και κύρια για να διέρ-
χονται αυτοκίνητα. Η πρωτεύουσα
της Κύπρου, η Λευκωσία της «ταλαι-
πωρίας», είναι ουσιαστικά «φυλακι-
σμένη» σε δρόμους-παγίδες, γεμάτους
με στροφές δεξιά, γεμάτους από ανα-
χώματα, γεμάτους φώτα τροχαίας, με
κάμερες φωτοεπισήμανσης σε σημεία
παγίδες, σε δρόμους –τελικά- κατάλ-
ληλους μόνο για τους αλλοδαπούς ντε-
λιβεράδες, οι οποίοι διακινούνται με
ηλεκτρικά ποδήλατα και μοτοσικλέτες.
Η πλάκα είναι ότι η πρωτεύουσα είναι
γεμάτη δημόσιες υπηρεσίες, τις οποίες
–καλώς ή κακώς– είναι υποχρεωμένοι
οι πολίτες να επισκέπτονται για να
εξασφαλίσουν άδειες και πιστοποι-
ητικά. Τα περί ψηφιακής αναβάθμισης
του Δημοσίου ακόμη αποτελούν «όνει-
ρο θερινής νυκτός», σε μηχανογραφικά
συστήματα «ταλαιπωρίας». Από εδώ
ξεκινά και η μόλυνση της πρωτεύουσας
με τα καυσαέρια. Και όλα αυτά, σε μια
πρωτεύουσα η οποία σαγηνεύει με
την ομορφιά των ενετικών τειχών, με
τα μοναδικά παγκοσμίως μουσεία της,
με τις μυσταγωγικές εκκλησίες της
και την ομορφιά των διατηρητέων
σπιτιών της. 

Ο νέος δήμαρχος της πρωτεύουσας,
ο Χαράλαμπος Προύτζος, καλό είναι
να ανοίξει τα «κιτάπια» τού Δήμου,
να διαβάσει πόσα εκατομμύρια χά-
νονται για συντήρηση «φαραωνικών»
έργων, όπως η Πλατεία Ελευθερίας,
να μάθει πόσα εκατομμύρια χάνονται
για να λειτουργούν τα αμέτρητα και
αχρείαστα, διπλά και τριπλά φώτα
τροχαίας, να διαπιστώσει πόσα εκα-
τομμύρια διατίθενται για τη συντή-
ρηση κήπων με «άνοστο» γρασίδι και
για την περιποίηση των φίκων Σεϋ-

χελλών, του «Μακαρίου» όπως λέγον-
ται, οι οποίοι σηκώνουν και διαλύουν
πεζοδρόμια. Καλό είναι, ο νέος άρ-
χοντας της πρωτεύουσας, να μελετήσει
τρόπους για εξοικονομήσεις δαπανών
και μείωση της γραφειοκρατίας, και
όχι τρόπους αύξησης των εσόδων από
τους «βαρυφορολογούμενους» δημό-
τες. Ανάλογες στρεβλώσεις, με κου-
τοπονηριές και έργα εκατομμυρίων
μόνο για «κορδέλες», υπάρχουν σε
πολλούς δήμους της Κύπρου, και ήδη
οι ψηφοφόροι έστειλαν τα δικά τους
μηνύματα, είτε εν γνώση, είτε εν
αγνοία τους. Λύσεις στο χάος των προ-
βλημάτων στους περισσότερους δή-
μους υπάρχουν πολλές, φτάνει και οι
τοπικοί άρχοντες να σκέφτονται «λο-
γικά» και όχι «συναισθηματικά», να
σκέφτονται το κοινό καλό και όχι μόνο
το καλό του «κουμπάρου». Το κυκλο-
φοριακό «τέρας» μπορεί εύκολα να
επιλυθεί με μονοδρομήσεις κεντρικών
οδών και την κατάργηση των στροφών
δεξιά. Στη Λευκωσία για παράδειγμα,
θα μπορούσαν εύκολα να μονοδρο-
μηθούν η Κένεντι, η Αρμενίας, η Λάρ-
νακος, η Σπύρου Κυπριανού και άλλοι
πολλοί κύριοι δρόμοι. Στον Δήμο Στρο-
βόλου, επιτέλους πρέπει να μονοδρο-
μηθούν η Αθαλάσσας, η Τσερίου, η
Κωνσταντινουπόλεως και άλλοι πο-
λυσύχναστοι δρόμοι. Ανάλογες λύσεις
μπορούν να προωθηθούν σε όλους
τους δήμους τής «ταλαιπωρίας». Οι
στροφές δεξιά επιβάλλεται να αντι-
κατασταθούν, πάραυτα, με κυκλικούς
κόμβους, όπως άρχισαν να κατασκευά-
ζονται στη Λεμεσό. Οι στατιστικές
λένε ότι η διέλευση από τους κυκλικούς
κόμβους είναι μέχρι και 80% πιο γρή-
γορη σε σχέση με τα φώτα τροχαίας.
Και το καλύτερο, είναι ότι θα σταμα-
τήσουν και οι νυκτερινές «κόντρες»
των «ανεγκέφαλων» μοτοσικλετιστών,
αφού το φυσικό εμπόδιο των κυκλικών
κόμβων είναι απαγορευτικό για «κούρ-
σες θανάτου». Θα γλυτώσει και ο κο-
σμάκης από πολλές «αμαρτωλές» κά-
μερες φωτοεπισήμανσης.

Οι νέοι τοπικοί άρχοντες με τις δι-
ευρυμένες εξουσίες και τους μεγαλύ-
τερους πληθυσμούς, καλό είναι βάλουν
στην εξίσωση των προβληματισμών
τους και την ισχυρότερη δύναμη του
τόπου, η οποία δεν είναι άλλη από
τον καυτό ήλιο. Να αρχίσουν να φυ-
τεύουν κυπριακά δέντρα, τα οποία
δεν θέλουν πολύ νερό, ώστε να αλλάξει
το μικροκλίμα. Να αρχίσουν να τοπο-
θετούν πραγματικά και όχι «φουτου-
ριστικά» σκίαστρα στους δρόμους.
Και γιατί όχι, να αρχίσουν να τοπο-
θετούν μεγάλους ανεμιστήρες σε δρό-
μους με εστιατόρια και καφετέριες,
όπως τοποθετούνται με μεγάλη επι-
τυχία σε ελληνικές πόλεις. Στο τέλος
της ημέρας είναι όλα θέμα κοινής λο-
γικής και ταπεινής συμπεριφοράς,
αφού ούτε οι τοπικοί άρχοντες δεν
είναι αιώνιοι.

Πόλεις
της ταλαιπωρίας

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Ο εμφύλιος πόλεμος στη Γαλλία

Ο ι οικονομολόγοι χρησιμοποιούν την
έννοια της «κατάρας των πόρων» (re-
source curse) για να περιγράψουν τις

παθογένειες των οικονομιών που εξαρτώνται
από την εκμετάλλευση φυσικών πόρων. Η
εξάρτηση αυτή στρεβλώνει την κατανομή
κεφαλαιακών και ανθρώπινων επενδύσεων
εξασθενίζοντας άλλες παραγωγικές δρα-
στηριότητες: γιατί να δημιουργήσεις απαι-
τητικές και ανταγωνιστικές βιομηχανίες τη
στιγμή που απολαμβάνεις τα εύκολα αγαθά
του ορυκτού σου πλούτου; Ακόμη, η εξάρ-
τηση από τους φυσικούς πόρους υποσκάπτει
τους θεσμούς. Το πολύ και εύκολο χρήμα
ενδυναμώνει τη διαφθορά, καθιστώντας
ορισμένους παράγοντες (τους «ολιγάρχες»)
πανίσχυρους και το κράτος ανίκανο να ανα-
πτύξει τους θεσμούς και να επιτελέσει τον
ρυθμιστικό ρόλο του. Το κλασικό παράδειγμα
είναι η επίδραση που είχαν τα τεράστια
κοιτάσματα χρυσού της Νότιας Αμερικής
για την Ισπανία, συμβάλλοντας στην πα-
ρακμή της. Πολλές σύγχρονες πετρελαι-
οπαραγωγοί χώρες πάσχουν από την ίδια
κατάρα.

Από την άποψη αυτή, οι περιορισμένοι
φυσικοί πόροι μας υπήρξαν ίσως ευλογία.
Ο,τι πετύχαμε, το καταφέραμε με σκληρή
δουλειά και εύστοχες επιλογές. Αντιθέτως,
πολλές από τις αποτυχίες μας σχετίζονται
με την «κατάρα των πόρων». Το κυνήγι,
π.χ., της «απορρόφησης» ευρωπαϊκών πόρων
έβλαψε την οικονομία μας περισσότερο
από ό,τι την ωφέλησε.

Διαθέτουμε, βέβαια, έναν διαφορετικό
αλλά σπουδαίο φυσικό πόρο: το ελληνικό
τοπίο. Οπως διαπιστώνουμε χρόνο με τον
χρόνο, το κλίμα, η θάλασσα, τα νησιά και
οι ακτές μας, σε συνδυασμό με την αρχαία
ιστορία μας, λειτουργούν σαν μαγνήτης για
τους ξένους επισκέπτες. Εκμεταλλευόμαστε

αυτόν το οιονεί φυσικό πόρο πραγματοποι-
ώντας επενδύσεις χαμηλής καινοτομίας και
προστιθέμενης αξίας (πώληση γης, οικο-
δομές, φιλοξενία και εστίαση) και παράγουμε
ολοένα και περισσότερο πλούτο, σε από-
λυτους όρους αλλά και ως ποσοστό της συ-
νολικής οικονομικής δραστηριότητας. Οσο,
μάλιστα, δυσκολευόμαστε να αλλάξουμε
το παραγωγικό μας μοντέλο, τόσο περισ-
σότερο εξαρτόμαστε από τον τουρισμό.

Τα τελευταία χρόνια, έχει ανοίξει μια με-
γάλη συζήτηση γύρω από το τουριστικό
μοντέλο μας, εστιάζοντας στον «υπερτου-
ρισμό». Μια άλλη πτυχή του τουριστικού

αυτού μοντέλου σχετίζεται με την κατάρα
των πόρων όπως δείχνουν δύο πρόσφατα
περιστατικά: η πυρκαγιά που κατέστρεψε
300 στρέμματα στην Υδρα, πιθανόν από
φωτοβολίδες, και η δολοφονία του τοπο-
γράφου μηχανικού Παναγιώτη Στάθη.

Στην πρώτη περίπτωση, ο τρόπος με τον
οποίο οι Αρχές (κυρίως η Πυροσβεστική)
χειρίστηκαν τις βάσιμες υποψίες πως η πυρ-
καγιά προκλήθηκε από τους επιβάτες της
θαλαμηγού υπήρξε επιλήψιμος, ενδεχομένως
και ύποπτος, αφού επέτρεψαν στους επιβάτες
της, μια παρέα ολιγαρχών από τον Καζακ-
στάν (χώρα-θύμα της κατάρας των πόρων),

να αναχωρήσουν αμέσως μετά την εσπευ-
σμένη επιστροφή τους στη Βουλιαγμένη,
χωρίς ουσιαστικά να ελεγχθούν. Γι’ αυτό,
άλλωστε, η Εισαγγελία Πειραιά ζήτησε τη
διενέργεια ποινικής προκαταρκτικής εξέ-
τασης την οποία ανέλαβε η υπηρεσία εσω-
τερικών υποθέσεων της αστυνομίας. Ανε-
ξάρτητα από το αν τελικά υπήρξε αδίκημα
ή όχι, η περίπτωση αυτή αναδεικνύει πα-
ράλληλα το ύφος και την πρακτική ενός τύ-
που τουρισμού που αντιμετωπίζει τη χώρα
αποκλειστικά σαν ένα σκηνικό διασκέδασης,
όπου τα εκάστοτε σπασμένα καλούνται να
πληρώσουν αποκλειστικά οι ντόπιοι υπάλ-
ληλοι – στη συγκεκριμένη περίπτωση, το
προφυλακισμένο πλήρωμα της θαλαμηγού.

Στη δεύτερη περίπτωση, έχουμε να κά-
νουμε με μια επαγγελματική δολοφονία
που φαίνεται να συνδέεται με τη δραστη-
ριότητα του θύματος στον πολεοδομικό
σχεδιασμό και στην αγοραπωλησία ακινήτων
στη Μύκονο. Οπως γνωρίζουμε και από
άλλα περιστατικά (π.χ., τον ξυλοδαρμό του
αρχαιολόγου Μανώλη Ψαρρού πέρυσι), η
Μύκονος μετατρέπεται αργά αλλά σταθερά
σε επωαστήριο εγκληματικών συμμοριών,
τις οποίες ελκύουν η πρόσβαση σε πόρους
μεγάλης αξίας και η αδυναμία έως και ανυ-
παρξία του κράτους. Τα δύο αυτά περιστατικά
προσφέρουν μια ισχυρή πρόγευση για το
πώς η τουριστική δραστηριότητα σε ένα
περιβάλλον αδύναμων θεσμών θα μπορούσε
να εξελιχθεί σε πηγή διαφθοράς και εγκλή-
ματος, μολύνοντας σταδιακά ολόκληρη την
κοινωνία. Είναι μια προειδοποίηση για τη
σημασία της απεξάρτησής μας από τη μο-
νοκαλλιέργεια του τουρισμού.

O κ. Στάθης Ν. Καλύβας είναι καθηγητής Πολιτικής
Επιστήμης, κάτοχος της έδρας Gladstone στο Πα-
νεπιστήμιο της Οξφόρδης.

<<<<<<

Οπως διαπιστώνουμε χρόνο
με τον χρόνο, το κλίμα,
η θάλασσα, τα νησιά και
οι ακτές μας, σε συνδυασμό
με την αρχαία ιστορία μας,
λειτουργούν σαν μαγνήτης
για τους ξένους επισκέπτες. 
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Mε την ολοκλήρωση του πρώτου 
τηλεοπτικού ντιμπέιτ στις ΗΠΑ, 
μόλις έσβησαν οι προβολείς στο 
στούντιο του CNN στην Ατλάντα, 
ο χρόνος άρχισε να μετράει αντί-
στροφα για την υποψηφιότητα του 
προέδρου Τζο Μπάιντεν. Τον χορό 
της αμφισβήτησης εγκαινίασαν οι 
δωρητές της εκστρατείας του. Η 
απάντηση του επιτελείου του ήταν 
«δεν θα επιτρέψουμε τον εκβιασμό 
από τους μεγάλους δωρητές, ήταν 
μια κακή στιγμή». Φταίει το τζετ 
λαγκ, η προετοιμασία για την τη-
λεμαχία στο Καμπ Ντέιβιντ, οι συ-
νεργάτες του που τον φόρτωσαν 
με αριθμούς και τον μπέρδεψαν. 
Αυτές ήταν οι όχι ιδιαίτερα πειστι-
κές διαρροές στα ρεπορτάζ των με-
γάλων εφημερίδων. Ακολούθησαν 
η αμφισβήτησή του από απλούς 
βουλευτές και στελέχη του Κο-
γκρέσου, η ανησυχία του Μπαράκ 
Ομπάμα, οι εκκλήσεις από έγκρι-
τους δημοσιογράφους να αποχω-
ρήσει αξιοπρεπώς και, τελικά, οι 
δεύτερες σκέψεις από τον ίδιο τον 
Μπάιντεν. Γνωστοί αρθρογράφοι 
απευθύνθηκαν μέσα από τις στή-
λες τους στον πατριωτισμό του 
και στα δημοκρατικά του ιδεώδη. 
«Για να υπηρετήσει την πατρίδα 
του ο πρόεδρος Μπάιντεν πρέπει 
να αποχωρήσει από την κούρσα», 
έγραψαν στο κύριο άρθρο τους οι 
New York Times. Η Washington 
Post έφτασε στο σημείο να συντά-
ξει το κείμενο αποχώρησής του: «Ο 
πρωτόγνωρος κίνδυνος του Τραμπ 
βρίσκεται στον ισχυρισμό του ότι 
μόνο εκείνος μπορεί να ηγηθεί 
του έθνους. ∆εν θα κάνω το ίδιο 
λάθος. Ούτε θα κάνω κάτι για να 
διευκολύνω την επιστροφή του 
στην εξουσία. Παραμένοντας στην 
κούρσα, όμως, θα έκανα ακριβώς 
αυτό», ήταν τα λόγια που έβαλαν 
στο στόμα του προέδρου. 

Οι δημοσκοπήσεις εμφανίζουν 
τα τρία τέταρτα των Αμερικανών 
να θεωρούν ότι ο πρόεδρος είναι 
πολύ ηλικιωμένος για το αξίωμα 
με μια αύξηση πέντε ποσοστιαί-
ων μονάδων στο συνολικό εκλο-
γικό σώμα και 8% στις τάξεις των 
∆ημοκρατικών από το βράδυ της 
τηλεμαχίας. Η καμπάνια Μπάιντεν 
συνέχισε να βομβαρδίζει τους φί-
λους του κόμματος με συγκινητι-
κές ηλεκτρονικές επιστολές: «Ξέ-
ρω ότι αυτές οι τελευταίες μέρες 
υπήρξαν σκληρές. Είμαι σίγουρος 
ότι δέχεστε πολλές ερωτήσεις. Εί-
μαι σίγουρος ότι πολλοί από εσάς 
έχετε επίσης απορίες. Το λέω, λοι-
πόν, όσο πιο απλά και ξεκάθαρα 
μπορώ: Θέτω υποψηφιότητα. Εί-
μαι ο υποψήφιος πρόεδρος του 
∆ημοκρατικού Κόμματος. Ουδείς 
με πιέζει να αποσυρθώ. ∆εν φεύ-
γω». Ο εορτασμός της 4ης Ιουλί-
ου και η συνέντευξη στον Τζορτζ 
Στεφανόπουλος στο ABC ήταν οι 
ύστατες προσπάθειες για να πεί-
σει την κοινή γνώμη ότι μπορεί να 
παραμείνει στην κούρσα. 

Ασφαλέστερη επιλογή

Παρά τις διαψεύσεις, όμως, τα 
προφίλ της αντιπροέδρου των 
ΗΠΑ άρχισαν να πληθαίνουν στον 
αμερικανικό Τύπο, ενώ οι Financial 
Times αναρωτήθηκαν σε άρθρο 
τους «Ηρθε η ώρα της Κάμαλα;». 
Aν και μέχρι πρότινος εθεωρεί-
το αντιδημοφιλής και υποτονική, 

πολλοί ∆ημοκρατικοί μοιάζουν να 
έχουν εναποθέσει όλες τους τις ελ-
πίδες για επικράτηση του υποψη-
φίου τους στο πρόσωπό της. Θεω-
ρείται η απλούστερη λύση για την 
αντικατάσταση του Αμερικανού 
προέδρου και οι τελευταίες δη-
μοσκοπήσεις τής δίνουν ποσοστά 
καλύτερα από του Μπάιντεν σε 
ενδεχόμενη αναμέτρηση με τον 
Ντόναλντ Τραμπ. Σύμφωνα με την 
τελευταία έρευνα του CNN, στη 
μονομαχία Τραμπ - Μπάιντεν τα 
ποσοστά θα ήταν 49%-43% ενώ σε 
μια αντίστοιχη Τραμπ - Χάρις θα 
ήταν 47%-45%. Η υποψηφιότητά 
της θα μπορούσε να επαναπατρί-
σει μερίδες προοδευτικών ψηψο-
φόρων που έχουν απομακρυνθεί 
από το κόμμα, όπως μαύροι, νέοι 
και γυναίκες. Θα ήταν ασφαλέστε-
ρη επιλογή σε σχέση με εκείνες 
των κυβερνητών της Καλιφόρνιας 
και του Μίσιγκαν, αφού εκείνη δι-
αθέτει πολύ μεγαλύτερη εμπειρία 
σε ομοσπονδιακό επίπεδο, ενώ οι 
Γκάβιν Νιούσομ και Γκρέτσεν Ου-
ίτμερ έχουν δοκιμαστεί μόνο στις 
πολιτείες τους και δεν είναι γνω-
στοί έξω από αυτές. Παράλληλα, 
αν επιλεγεί ένας εκ των προανα-
φερθέντων, που είναι αμφότεροι 
λευκοί, θα ενοχληθούν οι μαύροι 
ψηφοφόροι για την παράκαμψη 

της προφανούς υποψηφιότητας 
της μαύρης αντιπροέδρου. 

Ενα ακόμη σημαντικό στοιχείο 
υπέρ της είναι πως σε περίπτωση 
απόσυρσης του Αμερικανού προέ-
δρου τα 92 εκατ. δολάρια που είχε 
συγκεντρώσει η εκστρατεία του 
έως τις αρχές Ιουνίου και τα υπό-
λοιπα 127 εκατ. στη διάρκεια του 
περασμένου μήνα μεταφέρονται 
αυτομάτως στη Χάρις, λόγω της 
κοινής υποψηφιότητάς τους. Αν, 
αντιθέτως, επιλεγεί στο συνέδριο 
του κόμματος τον Αύγουστο έτε-
ρος υποψήφιος, η υπόθεση περι-
πλέκεται και η πρόσβαση στα προ-
εκλογικά κονδύλια δυσχεραίνεται 
σημαντικά. 

Σε περυσινή συνέντευξή του 
στο δημοσιογράφο Τάκερ Κάρ-
λσον, ο ίδιος ο Τραμπ, πάντως, εί-
χε αναφερθεί με υποτιμητικούς 
χαρακτηρισμούς στη Χάρις, λέ-
γοντας ότι μιλάει «με ρίμα» και 
πως η εκφορά του λόγου της είναι 
«περίεργη». Μια αναμέτρηση μα-
ζί της είναι σχεδόν βέβαιο ότι θα 
συνοδευθεί από σεξιστικές και ρα-
τσιστικές επιθέσεις εναντίον της, 
εξέλιξη που θα μπορούσε να την 
καταστήσει συμπαθή στα μάτια 
των ψηφοφόρων. Η 59χρονη αντι-
πρόεδρος, κόρη μιας Ινδής βιολό-
γου και ενός Τζαμαϊκανού πανεπι-
στημιακού, δεν μπορεί εύκολα να 
κατηγοριοποιηθεί, αφού απέφυγε 
να κεφαλαιοποιήσει το φύλο και 
την καταγωγή της. Ως εισαγγελέ-
ας ήταν σκληρή, ως ∆ημοκρατι-
κή προοδευτική και ως αντιπρόε-
δρος απέφυγε να καταπιαστεί με 
γυναικεία ή φυλετικά ζητήματα 
και προτίμησε τη μετανάστευση. 
Ωστόσο, οι επιδόσεις της κυβέρνη-
σης Μπάιντεν στον συγκεκριμένο 
τομέα είναι εξαιρετικά αμφιλεγό-
μενες, με τους Ρεπουμπλικανούς 
να θεωρούν τη μεταναστευτική 
πολιτική της υπερβολικά χαλαρή 
και τους προοδευτικούς ∆ημοκρα-
τικούς πολύ σκληρή, ειδικά μετά 
την πρόσφατη αυστηροποίηση με 
το προσωρινό σφράγισμα των συ-
νόρων με το Μεξικό και την άμεση 
απέλαση παράτυπων μεταναστών. 
Επίσης, η Χάρις έγινε στόχος των 
Ρεπουμπλικανών επειδή σε πε-
ρυσινή ερώτηση δημοσιογράφου 
γιατί η ίδια δεν έχει μεταβεί στα 
σύνορα ΗΠΑ - Μεξικού, ξέσπασε 
σε γέλια από αμηχανία. 

Στενεύουν τα περιθώρια

Το δίλημμα για το κόμμα των 
∆ημοκρατικών είναι μεγάλο. Η επι-
μονή στο πρόσωπο του Τζο Μπάι-
ντεν αποδεικνύεται όλο και πιο ρι-
ψοκίνδυνη, αφού κάθε μήνας που 
περνάει θα μπορούσε να «γράφει» 
πάνω στο σώμα του και στο μυα-
λό του. Ενας νέος υποψήφιος θα 
μπορούσε να προσφέρει νέα ορμή 
στην προεκλογική εκστρατεία και 
να εμπνεύσει όσους ψηφοφόρους 
έχουν αγανακτήσει από το θέαμα 
των δύο ηλικιωμένων μονομάχων 
που αναμετρούνται πλέον περισ-
σότερο σε επίπεδο φυσικής αντο-
χής παρά σε ιδεολογικό επίπεδο. 
Από την άλλη, ένα νέο πρόσωπο 
απαιτεί προετοιμασία από μηδενι-
κής βάσης και απειλεί να βυθίσει 
το κόμμα σε εσωτερικές έριδες και 
περιττές συγκρούσεις. Τα περιθώ-
ρια για τη λήψη δραστικών απο-
φάσεων στενεύουν και η Κάμαλα 
Χάρις είναι ίσως η πιο ανώδυνη 
μέση λύση. 

Παρά τα ερωτήματα που γέννησε 
η κακή εμφάνιση του προέδρου 
Τζο Μπάιντεν στο πρόσφατο ντι-
μπέιτ, ένα μεμονωμένο γεγονός 
σπάνια είναι ικανό να επηρεάσει 
ριζικά τα ποσοστά αποδοχής ενός 
υποψήφιου προέδρου.
 
Η μόνιμη ερώτηση που τίθεται σε 
δημοσκόπους είναι αν η καταστρο-
φική εμφάνιση Μπάιντεν αντιπρο-
σωπεύει σημείο καμπής για τους 
ψηφοφόρους του. Παρότι η διανο-
ητική κατάπτωση του Μπάιντεν 
μπορεί να σόκαρε τους τηλεθεατές 
της τηλεοπτικής αναμέτρησης, οι 
ψηφοφόροι αναρωτιούνταν εδώ 
και καιρό για τη σωματική αντο-
χή και τη διαύγεια του προέδρου. 

Οι δημοσκοπήσεις ήταν ήδη πολύ 
κακές για τον υποψήφιο των ∆η-
μοκρατικών, πολύ πριν ανέβει στη 
σκηνή στην Ατλάντα.
 
Αν και το ντιμπέιτ δημιούργησε την 
εντύπωση πολιτικού σεισμού, οι 
μέχρι στιγμής σφυγμομετρήσεις 
κατέγραψαν μόνο μία ασθενή δό-
νηση. Ο Μπάιντεν υστερούσε δη-
μοσκοπικά του αντιπάλου του πριν 
από το ντιμπέιτ, με τη διαφορά να 
διευρύνεται ελάχιστα μετά την 
τηλεμαχία.
 
Το αμερικανικό κοινό έχει, δυστυ-
χώς, προσδώσει υπερβολική αξία 
στις δημοσκοπήσεις, με το ∆η-
μοκρατικό Κόμμα να μοιάζει να 
περιμένει το πράσινο φως από 
τους δημοσκόπους για να αναλά-
βει δράση ενόψει του συνεδρίου. 

Μετά το πρώτο ντιμπέιτ Ομπάμα 
- Ρόμνεϊ το 2012, όταν ο μετέπει-
τα πρόεδρος προηγείτο ήδη με 
τρεις μονάδες, οι δημοσκοπήσεις 
μία εβδομάδα μετά την αναμέτρη-
ση εμφάνισαν τον Ρόμνεϊ να προ-
ηγείται με τέσσερις μονάδες του 
Ομπάμα.
 
Τα προβλήματα αυτά δεν είναι νέα. 
Σε focus group απογοητευμένων 
∆ημοκρατικών ψηφοφόρων πέρυ-
σι την άνοιξη, ο δημοσκόπος ρώ-
τησε ποιος πίστευε ότι ο Μπάιντεν 
είναι ικανός να αντεπεξέλθει στις 
απαιτήσεις δεύτερης θητείας. Ού-
τε ένα χέρι δεν υψώθηκε.
 
Η στρατηγική του κόμματος για δια-
χείριση κρίσεων του Μπάιντεν εξε-
λίχθηκε με τα χρόνια. ∆ύο ημέρες 
μετά το ντιμπέιτ, στελέχη των ∆η-

μοκρατικών έλεγαν ότι ο Μπάιντεν 
«είχε μία κακή βραδιά». Οι ψηφο-
φόροι, όμως, δήλωσαν σε ποσοστό 
72% ότι ο πρόεδρος δεν μοιάζει να 
έχει τις αναγκαίες γνωσιολογικές 
και εγκεφαλικές ικανότητες για 
να συνεχίσει να υπηρετεί. Το κοι-
νό ενδιαφέρεται πιο πολύ για την 
ηλικία του Μπάιντεν, παρά για τις 
καταδίκες του Τραμπ.
 
Η άποψη αυτή, όμως, είχε ήδη 
εδραιωθεί στις αντιλήψεις πολύ 
πριν από το ντιμπέιτ στην Ατ-
λάντα. Για τον λόγο αυτό, κάθε 
προσπάθεια άσκησης πίεσης στον 
Μπάιντεν προκειμένου αυτός να 
αποσυρθεί οικειοθελώς θα αποδει-
χθεί αντιπαραγωγική. Είναι δύσκο-
λο να διαγνώσει κανείς ποιο είναι 
το κρίσιμο σημείο πέρα από το 
οποίο η αργή αλλά σταθερή απώ-

λεια υποστήριξης θα σημάνει το 
τέλος της εκστρατείας του.
 
Ο ίδιος ο Μπάιντεν ενδέχεται να 
έχει αποκτήσει ψυχολογική ανοσία 
απέναντι στη διαρκή υποχώρηση 
των ποσοστών του στις σφυγμομε-
τρήσεις. Η προεκλογική εκστρα-
τεία των ∆ημοκρατικών δεν επι-
κεντρώθηκε, άλλωστε, ποτέ στην 
προσωπικότητα του πρώην αντι-
προέδρου του Ομπάμα, αλλά στο 
ότι ο Μπάιντεν δεν ήταν ο Τραμπ.
 
Το 2020, ο Μπάιντεν εξασφάλισε 
την ψήφο 62% όσων πίστευαν ότι 
ούτε ο ίδιος ούτε ο Τραμπ είχαν 
την αναγκαία εγκεφαλική διαύ-
γεια και τη σωματική υγεία για να 
αναλάβουν την προεδρία.
 
Το ντιμπέιτ της περασμένης εβδο-

μάδας αναδείχθηκε σε τεστ αντο-
χής για τους ψηφοφόρους του 
προέδρου και την ικανότητά 
τους να παραμείνουν σταθεροί 
στην επιλογή τους. Τα πράγματα 
μπορούν πάντα να γίνουν χειρό-
τερα βέβαια και ο Μπάιντεν θα 
μπορούσε να εγκαταλείψει την 
κούρσα.
 
Στο focus group απογοητευμένων 
ψηφοφόρων της περασμένης άνοι-
ξης, όμως, εκεί όπου ούτε ένας από 
τους συμμετέχοντες δεν πίστευε 
ότι ο Μπάιντεν είναι ικανός να εκ-
πληρώσει τα καθήκοντα της προ-
εδρίας για άλλα τέσσερα χρόνια, 
οι παριστάμενοι στην έρευνα ρω-
τήθηκαν στο τέλος αν σκόπευαν 
να ξαναψηφίσουν τον Μπάιντεν. 
Σχεδόν όλοι είπαν ότι θα το έκα-
ναν πάλι.

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Της ΚΡΙΣΤΙΝ ΣΟΛΤΙΣ ΑΝΤΕΡΣΟΝ 
THE NEW YORK TIMES

«Βλέπουν»
λύση, Χάρις

στην Κάμαλα

Οι κακές δημοσκοπήσεις δεν πτοούν τον Μπάιντεν

Η αντικατάσταση Μπάιντεν από την αντιπρόεδρο των ΗΠΑ 
στην κούρσα των προεδρικών εκλογών προβάλλει ως 

η πιο «ανώδυνη» για τους Δημοκρατικούς. Δημοσκοπήσεις 
της δίνουν ποσοστά καλύτερα από του νυν προέδρου 

σε ενδεχόμενη αναμέτρηση με τον Τραμπ

D
O

U
G

 M
IL

LS
 /

 T
H

E 
N

EW
 Y

O
R

K
 T

IM
ES

Τζο Μπάιντεν και Κάμαλα Χάρις σε εκδήλωση τον Μάρτιο, όταν ακόμη τα μαύρα σύννεφα δεν είχαν πυ-
κνώσει ασφυκτικά πάνω από την υποψηφιότητα του νυν προέδρου των ΗΠΑ. Σύμφωνα με αναλυτές, εν-
δεχόμενη υποψηφιότητα της αντιπροέδρου θα μπορούσε να επαναπατρίσει μερίδες προοδευτικών ψη-
φοφόρων που έχουν απομακρυνθεί από το ∆ημοκρατικό Κόμμα, όπως οι μαύροι, οι νέοι και οι γυναίκες.

Α Π Ο Ψ Η

Σε περίπτωση απόσυρ-
σης του Αμερικανού 

προέδρου, τα έσοδα της 
καμπάνιας του μεταφέ-
ρονται αυτομάτως στη 

Χάρις, λόγω της κοινής 
υποψηφιότητάς τους.

Η επιλογή 
των Δημοκρατικών 
για αντικατάσταση 

του Μπάιντεν

ΙΣΧΥΡΗ 
ΥΠΟΣΤΗΡΙΞΗ

ΜΕΡΙΚΗ 
ΥΠΟΣΤΗΡΙΞΗ
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Κάμαλα Χάρις
Αντιπρόεδρος

Πιτ Μπούτιτζιτζ
Υπουργός Μεταφορών

Γκρέτσεν Ουίτμερ
Κυβερνήτης του Μίσιγκαν

Γκάβιν Νιούσομ
Κυβερνήτης Καλιφόρνιας

Ουές Μουρ
Κυβερνήτης του Μέριλαντ

Τζέι Ρόμπερτ Πρίτσκερ
Κυβερνήτης του Ιλινόι
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Το πρόσφατο προεδρικό ντιμπέιτ 
στις Ηνωμένες Πολιτείες προκά-
λεσε ισχυρούς τριγμούς στους 
κόλπους του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος. Οι εμφανείς αδυνα-
μίες, η εικόνα του προέδρου Τζο 
Μπάιντεν έναντι του «εκρηκτι-
κού» αντιπάλου του Ντόναλντ 
Τραμπ πυροδότησαν ανησυχίες 
για τη φυσική κατάσταση του 
προέδρου, αλλά και συζητήσεις 
για πιθανή διαδοχή του.

Η «Κ» συνάντησε στην Αθή-
να την αντικυβερνήτη της Καλι-
φόρνιας Ελένη Κουναλάκη και 
υποψήφια για τις κυβερνητικές 
εκλογές της πολιτείας της το 
2026. Κεντρική ομιλήτρια στην 
28η Συζήτηση Στρογγυλής Τρα-
πέζης του Economist, η Ελλη-
νοαμερικανίδα πολιτικός εστί-
ασε στην κλιματική κρίση και 
στις συνέπειές της τόσο στην 
Ελλάδα όσο και στην Καλιφόρ-
νια, καθώς και στις καινοτομίες 
που πρέπει να προωθηθούν για 
τη μετάβαση σε ένα ενεργειακό 
μέλλον χωρίς άνθρακα.

Στη συνέντευξή της στην 
«Κ», η κ. Κουναλάκη ρωτήθη-
κε για την επόμενη ημέρα στο 
∆ημοκρατικό Κόμμα και για το 
αν ο πρόεδρος Μπάιντεν θα πα-
ραμείνει τελικά υποψήφιος για 
τις προεδρικές εκλογές, για τους 
κινδύνους που απορρέουν από  
πιθανή επιστροφή Τραμπ, ενώ 
απάντησε σε όσους κατηγορούν 
το ∆ημοκρατικό Κόμμα για έλ-
λειψη ικανών στελεχών.

 
– Στο προεδρικό ντιμπέιτ, ο 
πρόεδρος Μπάιντεν φάνηκε 
να αντιμετωπίζει δυσκολίες, 
από τις οποίες ο αντίπαλός του 
έδειξε να επωφελείται. Πιστεύ-
ετε ότι ο πρόεδρος Μπάιντεν 
θα είναι τελικά ο υποψήφιος 
των Δημοκρατικών στις εκλο-
γές της 5ης Νοεμβρίου;

– Με τον τρόπο που λειτουρ-
γεί το αμερικανικό σύστημα, ο 
πρόεδρος Μπάιντεν είναι ουσι-
αστικά ήδη ο υποψήφιος, διότι 
οι προκριματικές εκλογές έχουν 
τελειώσει. Η «σούπερ Τρίτη» έγι-
νε τον περασμένο Μάρτιο και 
ουδείς άλλος υποψήφιος των 
∆ημοκρατικών δεν κατέβηκε 
εναντίον του προέδρου Μπάι-
ντεν σε αυτήν τη διαδικασία. 
Ετσι, έχει ήδη τις 4.000 ψήφους 
αντιπροσώπων που είναι απα-
ραίτητες για να είναι ο υποψή-
φιος. Και είναι πολύ σημαντικό 
να καταλάβει ο κόσμος ότι έχει 
ήδη ψηφίσει γι’ αυτόν ως υπο-
ψήφιο. Αυτό που απομένει είναι 
οι αντιπρόσωποι να επιβεβαιώ-
σουν την υποψηφιότητα που οι 
ψηφοφόροι έχουν ήδη επιλέξει. 
Νομίζω ότι αυτό είναι πολύ ση-
μαντικό, διότι πλέον οποιαδήπο-
τε απόφαση ληφθεί είναι καθα-
ρά του προέδρου Μπάιντεν και 
μόνον αυτού.

 
– Υπό το ενδεχόμενο να παρα-
μείνει ο πρόεδρος Μπάιντεν 
υποψήφιος στην προεδρική-
προεκλογική κούρσα, αναμέ-
νετε μια ευρεία ή οριακή νίκη 
των Δημοκρατικών; Και δεύ-
τερον, ποιος παράγοντας θα 
καθορίσει το αποτέλεσμα των 
εκλογών;

– Υπάρχει βαθιά ανησυχία 
για το τι θα μπορούσε να μας 
φέρει μια δεύτερη κυβέρνηση 
Τραμπ. Προσφάτως το Ανώτα-
το ∆ικαστήριο των ΗΠΑ έλαβε 
μια απόφαση που ενισχύει ακό-
μη περισσότερο τη δύναμη της 
προεδρίας. Οπότε τι θα σήμαινε 
για τη χώρα μας η επιστροφή 
του προέδρου Τραμπ στον Λευ-
κό Οίκο; Νομίζω ότι, αντικειμε-
νικά, είναι μια πολύ επικίνδυνη 
εξέλιξη για τη δημοκρατία μας, 
πολύ επικίνδυνη για την εθνι-
κή μας ασφάλεια και τα συμφέ-
ροντα της εξωτερικής μας πο-
λιτικής. Και μπορώ να σας πω, 
ως κάποια που εκπροσωπεί την 
πολιτεία της Καλιφόρνιας, πως 
αποτελεί κίνδυνο για τους αν-
θρώπους της πολιτείας μας, αλ-
λά και για τους ανθρώπους όλης 
της χώρας.

 
– Οπότε φοβάστε την πόλωση 
της πολιτικής;

– Είναι κάτι πολύ περισσότε-
ρο από αυτό. Ημουν πρέσβειρα 
των Ηνωμένων Πολιτειών στην 
Ουγγαρία. Είδα την άνοδο του 
Ορμπαν. Είδα τι σημαίνει όταν 
ένα άτομο είναι σε θέση να συ-

γκεντρώσει τόσο μεγάλη δύνα-
μη, που αντί η εξουσία και η 
διακυβέρνηση της χώρας να κα-
τανέμονται μέσα στο σύστημα, 
βρίσκονται στα χέρια ενός ατό-
μου και μιας οικογένειας. Εξάλ-
λου, αυτό το γνωρίζουμε από 
την Ιστορία μας. Γνωρίζουμε 
από την ιστορία της αθηναϊκής 
δημοκρατίας πόσο απίστευτα 
επικίνδυνο είναι αυτό με την 
πάροδο του χρόνου. Ο Ουίνστον 
Τσώρτσιλ το είχε διατυπώσει με 
τον καλύτερο τρόπο: «Η δημο-
κρατία είναι η χειρότερη μορ-
φή διακυβέρνησης, εκτός από 
όλες τις υπόλοιπες που έχουν 
δοκιμαστεί». Αρα, λοιπόν, το 
ενδεχόμενο μιας δεύτερης κυ-
βέρνησης Τραμπ θα μπορούσε 
να έχει καταστροφικές συνέ-
πειες για τη χώρα μου. Και δεν 
έχει σημασία ποιος θα είναι ο 
υποψήφιος των ∆ημοκρατικών. 

Οπως είπα και προηγουμέ-
νως, είναι θέμα του προέδρου 
Μπάιντεν να κάνει αυτό που πι-
στεύει ότι είναι το σωστό. Αλλά 
όποιος και αν είναι ο υποψήφιός 
μας, πρέπει να συσπειρωθούμε 
γύρω από αυτόν για να νικήσου-
με τον Ντόναλντ Τραμπ.

 
– Το τελευταίο διάστημα, αυ-
ξάνεται η κριτική στο Δημο-
κρατικό Κόμμα ότι δεν διαθέ-
τει νεαρά, ικανά και πρόθυμα 
στελέχη να ηγηθούν του κόμ-
ματος και συνακόλουθα να 
συμμετάσχουν στην προε-
δρική κούρσα. Ποια είναι η 
απάντησή σας;

– Γνωρίζω την Κάμαλα Χά-
ρις από πριν εκλεγεί σε κάποιο 

αξίωμα. Είναι κάποια που τη 
θεωρώ φίλη μου και είναι ένα 
εξαιρετικά έξυπνο και ικανό 
άτομο, με μεγάλη αυτοπεποί-
θηση και εμπειρία δεκαετιών. 
Οπότε δεν έχω καμία αμφιβολία 
ότι έχουμε μια αντιπρόεδρο που 
είναι περισσότερο από ικανή 
να ηγηθεί της χώρας, αν αυτό 
είναι απαραίτητο. Φυσικά, πέ-
ρα από αυτήν, έχουμε πολλούς 
∆ημοκρατικούς κυβερνήτες που 
είναι επίσης πολύ ικανοί. Οπως 
ο Τζέι Ρόμπερτ Πρίτσκερ στο 
Ιλινόι, ο Φιλ Μέρφι στο Νιου 
Τζέρσεϊ, η Γκρέτσεν Γουίτμερ 
στο Μίσιγκαν. Και φυσικά ο απί-
στευτα ικανός Γκάβιν Νιούσομ 
της Καλιφόρνιας.

 
– Αναφορικά με το πρόσφα-
το ντιμπέιτ και τις επακόλου-
θες ομιλίες του Τραμπ, παρα-
τηρούμε ότι ο τέως πρόεδρος 
χρησιμοποιεί την ίδια ρητορι-
κή και το ίδιο λεξιλόγιο με τις 
προηγούμενες δύο εκλογικές 
αναμετρήσεις. Γνωρίζοντας 
την πολιτική εκ των έσω, πού 
πιστεύετε ότι στοχεύει με το 
υπεραπλουστευμένο λεξιλόγιο 
και τη «σκληρή» κριτική του 
προς τον πρόεδρο Μπάιντεν;

– Το Heritage Foundation 
στις Ηνωμένες Πολιτείες εργά-
ζεται τα τελευταία χρόνια πάνω 
σε ένα σχέδιο που ουσιαστικά 
θα οδηγήσει τις Ηνωμένες Πο-
λιτείες σε μια πολύ συντηρη-
τική κατεύθυνση. Και καταλα-
βαίνουμε ότι ο Ντόναλντ Τραμπ 
και οι σύμβουλοί του σκοπεύουν 
να εφαρμόσουν αυτό το σχέδιο. 
Αυτό σημαίνει μαζικές απελά-

σεις, σημαντική υποχώρηση της 
φιλελεύθερης δημοκρατίας και 
των ατομικών δικαιωμάτων, τον 
περιορισμό, ακόμη περισσότε-
ρο, των δικαιωμάτων των γυναι-
κών και των αναπαραγωγικών 
τους δικαιωμάτων, καθώς και 
την εφαρμογή πολιτικών που 
θα κάνουν τις εταιρείες να πλη-
ρώνουν λιγότερους φόρους και 
να αποεπενδύουν σε πράγματα 
όπως η υγειονομική περίθαλψη 
και η εκπαίδευση που είναι απα-
ραίτητες. Οπότε αυτή η συντη-
ρητική κατεύθυνση είναι λάθος 
όχι μόνον από την άποψη του 
τι είναι σωστό, αλλά ειλικρινά, 
αυτό που έκανε τις Ηνωμένες 
Πολιτείες μεγάλες διαχρονικά 
ήταν η επένδυση στις θεμελιώ-
δεις βασικές ανάγκες του κρά-
τους και του λαού μας.

 
– Σε παλαιότερη συνέντευξή 
σας είχατε δηλώσει ότι ο πρό-
εδρος Τραμπ θαυμάζει ηγέτες 
όπως ο Ερντογάν και ο Πούτιν. 
Δεδομένου αυτού, ποιο είναι 
το μήνυμά σας προς την ελ-
ληνοαμερικανική κοινότητα;

– Ως Ελληνοαμερικανοί, εί-
μαστε πολύ τυχεροί που έχου-
με προοπτική. Γνωρίζουμε το 
παράδειγμα της αρχαίας Αθή-
νας και το μεγάλο άλμα προς 
τα εμπρός στην αυτοδιοίκηση, 
το οποίο οδήγησε σε μια χρυσή 
εποχή, την οποία συνεχίζουμε 
να γιορτάζουμε μέχρι σήμερα 
και η οποία αποτέλεσε τη βάση 
γι’ αυτό που θεωρούμε σήμερα 
«δυτικό πολιτισμό». Ελπίζω, λοι-
πόν, ότι οι Ελληνοαμερικανοί θα 
αναγνωρίσουν ότι δεν αξίζει να 
εγκαταλείψουμε το παρόν σύ-
στημα αυτοδιοίκησής μας. Η 
δημοκρατία μας μπορεί να είναι 
ακατάστατη και ο Πλάτων μας 
προειδοποίησε γι’ αυτό, αλλά 
δεν αξίζει να ανταλλάξουμε τις 
ανεπάρκειές της με την αποτε-
λεσματικότητα του ολοκληρω-
τισμού, που τόσο συχνά μπο-
ρεί να μετατραπεί σε τυραννία.

 
– Θα ήθελα να σας θέσω το 
ερώτημα που έθεσα προσφά-
τως στον ναύαρχο Τζέιμς 
Σταυρίδη. Αν σας ζητηθεί, θα 
συμμετάσχετε σε ένα υπουρ-
γικό συμβούλιο των Δημοκρα-
τικών;

– Είμαι η 50ή αντικυβερνή-
της της Καλιφόρνιας και η πρώ-
τη γυναίκα που εκλέγεται σε αυ-
τό το αξίωμα, και έχω ξεκινήσει 
εδώ και πάνω από ένα χρόνο 
εκστρατεία για να γίνω η επό-
μενη κυβερνήτης της πολιτείας 
της Καλιφόρνιας. Αν εκλεγώ, όχι 
μόνο θα είμαι η πρώτη γυναίκα 
κυβερνήτης της πολιτείας μας, 
αλλά και η πρώτη Ελληνοαμε-
ρικανίδα κυβερνήτης μετά τον 
Μάικλ ∆ουκάκη. Γι’ αυτό και 
είμαι πολύ αφοσιωμένη στην 
εκστρατεία μου. Και είναι πολύ 
δύσκολο για μένα να δω πέρα 
από αυτό.

 
– Στην περίπτωση που εκλε-
γείτε κυβερνήτης, ποιο είναι 
το όραμά σας για την Καλιφόρ-
νια και πώς θα μπορούσε να 
ενισχυθεί η πολιτιστική συ-
νεργασία μεταξύ της Καλιφόρ-
νιας και της Ελλάδας;

– Η Ελλάδα και η Καλιφόρ-
νια συνδέονται με ισχυρούς δι-
απροσωπικούς δεσμούς, αλλά 
περισσότερο από αυτό έχουμε 
πολύ παρόμοια χαρακτηριστι-
κά. Αρχικά είμαστε και οι δύο 
πολύ δημοφιλείς τουριστικοί 
προορισμοί και οι οικονομίες 
μας συνδέονται διεθνώς, ενώ 
και στα δύο μέρη, τόσο στην 
Καλιφόρνια όσο και στην Ελ-
λάδα, γιορτάζουμε την αξία του 
ατόμου και είμαστε υπερήφα-
νοι γι’ αυτό. 

Ξέρετε, με 39 εκατομμύρια 
κατοίκους, είμαστε η πιο πολυ-
πληθής πολιτεία. Το μέγεθος της 
οικονομίας μας είναι περίπου το 
μέγεθος της οικονομίας της Ιν-
δίας και έτσι αντιμετωπίζουμε 
προκλήσεις στην πολιτεία μας, 
όπως θέματα που αφορούν την 
κλιματική αλλαγή και τα ακραία 
καιρικά φαινόμενα, ενώ, επίσης, 
άλλες προκλήσεις που αντιμετω-
πίζουμε είναι το θέμα της στέ-
γασης και των αστέγων. Παρά 
ταύτα, με την οικονομική δύνα-
μη και τη ζωντάνια της χώρας 
μας και της ποικιλόμορφης κοι-
νότητάς μας, καμία πρόκληση 
δεν είναι πέρα από την ικανό-
τητά μας να ανταποκριθούμε.

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Κίνδυνος
για τη δημοκρατία

η επανεκλογή Τραμπ 

H Κάμαλα Χάρις είναι 
ένα εξαιρετικά έξυπνο 
και ικανό άτομο, με με-
γάλη αυτοπεποίθηση 

και εμπειρία δεκαετιών. 
Οπότε δεν έχω καμία αμ-
φιβολία ότι έχουμε μια 
αντιπρόεδρο που είναι 
περισσότερο από ικανή 
να ηγηθεί της χώρας, αν 
αυτό είναι απαραίτητο.

Θα ήταν εξέλιξη πολύ ανησυχητική 
για την εθνική μας ασφάλεια και τα συμφέροντα 

της εξωτερικής μας πολιτικής
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«Η δημοκρατία μας μπορεί να είναι ακατάστατη και ο Πλάτων μας προειδοποίησε γι’ αυτό, αλλά 
δεν αξίζει να ανταλλάξουμε τις ανεπάρκειές της με την αποτελεσματικότητα του ολοκληρωτισμού, 
που τόσο συχνά μπορεί να μετατραπεί σε τυραννία», λέει η Ελένη Κουναλάκη.

Ελένη Κουναλάκη 
Αντικυβερνήτης της Καλιφόρνιας

Είναι θέμα του προέ-
δρου Μπάιντεν να κά-
νει αυτό που πιστεύει 

ότι είναι το σωστό. Αλλά 
όποιος και αν είναι 

ο υποψήφιός μας, πρέ-
πει να συσπειρωθού-

με γύρω από αυτόν για 
να νικήσουμε τον Ντό-

ναλντ Τραμπ.

15-18 Ιουλίου 

Στο συνέδριο των Ρεπου-
μπλικανών στο Μιλγουόκι 
αναδεικνύεται ο υποψή-
φιος του κόμματος

23 Ιουλίου 
ή 13 Αυγούστου

Ντιμπέιτ των υποψήφιων 
αντιπροέδρων των δύο κομ-
μάτων στο CBS

19-22 Αυγούστου

Οι ∆ημοκρατικοί ψηφίζουν 
τον δικό τους υποψήφιο 
πρόεδρο ένα μήνα αργότε-
ρα στο Σικάγο

10 Σεπτεμβρίου

∆εύτερο τηλεοπτικό ντι-
μπέιτ των δύο υποψήφι-
ων προέδρων στο στούντιο 
του ABC

5 Νοεμβρίου

Οι εκλογές διεξάγονται πά-
ντα την πρώτη Τρίτη του 
Νοεμβρίου

20 Ιανουαρίου 2025

Ορκωμοσία του νέου προέ-
δρου και αντιπροέδρου

Οι κρίσιμες 
ημερομηνίες 

στις ΗΠΑ
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Εργατικοί

412
33,8%

Συντη-
ρητικοί

121
23,7%

Μεταρ-
ρύθμιση

4
14,3%

Αλλα 
κόμματα

31
13,5%

Σκωτικό 
Εθνικό Κόμμα 

9 
2,5%

Δεν έχουν 
ανακηρυ-
χθεί 

2

Φιλελεύθεροι 
Δημοκράτες

71
12,2%

Ηταν η πιο παράδοξη και κωμική 
προεκλογική εκστρατεία που θυ-
μούνται οι Βρετανοί. Ξεκίνησε 
στις 22 Μαΐου, με τον Ρίσι Σού-
νακ να γίνεται μούσκεμα έξω 
από την Ντάουνινγκ Στριτ, ενώ 
ανακοίνωνε τις εκλογές. Εκλεισε 
με τον πρωθυπουργό, ξεχασμέ-
νο στο βάθος σε έναν πάγκο του 
πρωινού τηλεοπτικού μαγκα-
ζίνο του ITV. Τα χέρια αδέξια 
ακουμπισμένα στα πόδια του, 
σε πρώτο πλάνο η «μητέρα με 
τα περισσότερα τατουάζ στον 
κόσμο» φορώντας το λευκό μα-
γιό της. Την ίδια στιγμή, ο Κιρ 
Στάρμερ, χαμογελαστός και βέ-
βαιος, προχωρούσε ανάμεσα σε 
ακτιβιστές του κόμματος κοντά 
στο Μπέρμιγχαμ, έχοντας στο 
πλάι του τον βιογράφο του Τομ 
Μπάλντουιν, ώστε να καταγρα-
φεί ιστορικά το τέλος της προε-
κλογικής του καμπάνιας. Ενας 
δημοσιογράφος των Times τον 
ρώτησε αν όντως θα προτιμήσει 
γερμανικό ποιμενικό για σκύλο 
στην Ντάουνινγκ Στριτ. Οι χα-
ρακτήρες είναι τόσο διαμετρι-
κά αντίθετοι, σαν κραυγαλέοι 
χαρακτήρες που αναπαριστούν 
τον θρίαμβο και την καταστρο-
φή σε μια προβλέψιμη κωμωδία.

Πράγματι, αυτές ήταν οι πιο 
προβλέψιμες βρετανικές εκλο-
γές. Μπορούσες να το δεις όχι 
απλώς στις συντριπτικές εις βά-
ρος των Τόρις δημοσκοπήσεις, 
αλλά στον απενοχοποιημένα 
ανοιχτό τρόπο με τον οποίο, 
ακόμη και στις πιο άσχετες πε-
ριστάσεις, όλοι υπέθεταν ότι θα 
ψηφίσεις οποιοδήποτε κόμμα 
πλην των Συντηρητικών.  

Το Bατερλώ ήρθε λίγες ώρες 
αργότερα. Οι Τόρις κατέληξαν 
με τον μικρότερο αριθμό εδρών 
στην ιστορία τους (121). Το πρωί 
της Παρασκευής, μέσα σε μία 
ώρα, από τις έξι έως τις επτά,  
τέσσερις έδρες πρώην Συντηρη-
τικών πρωθυπουργών (Ντέιβιντ 
Κάμερον, Τερέζα Μέι, Μπόρις 
Τζόνσον, Λιζ Τρας) κατέληξαν 
σε άλλα κόμματα. To υπουρ-
γικό συμβούλιο ξεκληρίστηκε 
στην κάλπη. Οκτώ πρωτοκλα-
σάτοι υπουργοί είχαν ήδη χά-
σει τις έδρες τους – ο μεγαλύ-

τερος αριθμός που έχουμε δει 
από το 1997. Πολιτικοί-σύμβολα 
της εποχής του Brexit, γνωστοί 
και στο τελευταίο νοικοκυριό, 
έχασαν στις εκλογικές τους πε-
ριφέρειες (Τζέικομπ Ρις-Μογκ, 
Στιβ Μπέικερ) προς αγαλλίαση 
των Remainers. Στις ζώνες 1, 2 
και 3 του Λονδίνου δεν υπάρ-
χει πλέον κανείς Συντηρητικός 
βουλευτής.

Και όμως, το βράδυ θα μπο-
ρούσε να είναι πολύ χειρότερο 
για τους Τόρις. Πολλές δημο-
σκοπήσεις τούς έδειχναν να κα-
τρακυλούν ως τρίτο κόμμα στις 
50 ή 60 έδρες. Το γεγονός ότι ο 
Σούνακ, κακήν κακώς, τους κρά-
τησε στην αξιωματική αντιπο-
λίτευση και με τριψήφιο αριθμό 
εδρών, είναι μια μικρή αναπά-
ντεχη νίκη. Η νύχτα επιφύλα-
ξε μία ακόμη οριακή ανατροπή 
προς όφελος των Συντηρητικών. 
Από τις 13 έδρες του Exit Poll, 

τo Reform του Νάιτζελ Φάρατζ 
έπεσε το πρωί στις τέσσερις. 
Αργά το πρωί της Παρασκευής, 
οι Τόρις άρχισαν να βγαίνουν 
από τα χαρακώματα μπαρουτο-
καπνισμένοι στα social media 
και τα τηλεοπτικά παράθυρα: 
«Σε πέντε χρόνια θα έχουμε επι-
στρέψει». 

Ο απολογισμός 

Είναι παράδοξο, αλλά φτά-
σαμε στο σημείο μια τεράστια 
επιτυχία των Labour, αδιανόη-
τη τον Απρίλιο του 2020, όταν 
ο Στάρμερ αναλάμβανε μέσα 
στο βαθύ σκοτάδι της πανδη-
μίας, να θεωρείται σήμερα ένα 
τσακ κάτω από τον στόχο. Ναι, 
πάρα πολλές έδρες (412), αλλά 
λιγότερες από αυτές που κέρδι-
σε ο Τόνι Μπλερ το 1997 – ένα 
ιστορικό ρεκόρ που φαίνεται ότι 
μάλλον δεν θα καταρριφθεί πο-
τέ. Πράγματι, συντριπτική νίκη 
για τον Στάρμερ, αλλά εκλέγεται 
πρωθυπουργός με τα χαμηλό-
τερα ποσοστά που έχει κερδί-
σει ποτέ κόμμα με αυτοδυναμία. 
Στην Αγγλία και στην Ουαλλία 
τα ποσοστά των Εργατικών δεν 
άλλαξαν. Φαίνεται περισσότερο 
σαν να έχασαν οι ταλαιπωρημέ-
νοι Συντηρητικοί, εν μέρει και 
εξαιτίας της εντυπωσιακής τρι-
κλοποδιάς που τους επιφύλασσε 
το Reform, παρά οι ακαταμάχη-
τοι Labour. 

Σε περιοχές όπου ο μουσουλ-
μανικός πληθυσμός ήταν άνω 
του 25%, οι Εργατικοί πλήρωσαν 
τη στάση τους στο Παλαιστινι-
ακό και έπεσαν ακόμη και 23 
ποσοστιαίες μονάδες. Oλα αυτά 
είναι σκιές σε μια τεράστια νί-
κη, όχι γιατί κάποιος ψάχνει τις 
λεπτομέρειες, όπως εξανέστη 
στα πάνελ ο νέος υπουργός Υγεί-
ας Γουές Στρίτινγκ, αλλά γιατί ο 
Στάρμερ θα τα βρει μπροστά του 
ως πολιτικά αντεπιχειρήματα 
της παντοδυναμίας του. 

Οι Εργατικοί δεν χρωστάνε, 
πάντως, τη μεγάλη νίκη τους 
απλώς στο Reform ή στην ανε-
πάρκεια των Τόρις, αλλά κυρίως 
στον χειρουργικό επαγγελμα-
τισμό τους. Η στόχευση όχι σε 
εθνικά ποσοστά αλλά σε έδρες 
υπήρξε στρατηγική επιλογή και 
προσωπικός θρίαμβος του Μόρ-

γκαν ΜακΣουίνι. Είναι ο αφανής 
ήρωας των Labour, επικεφαλής 
της προεκλογικής εκστρατείας 
τους και εξ απορρήτων του Στάρ-
μερ. Οι Labour προσηλώθηκαν 
σε τέτοιο βαθμό στις εκλογικές 
περιφέρειες που έπρεπε να πά-
ρουν πίσω, ώστε είδαν το ποσο-
στά τους να πέφτουν στις έδρες 
που είχαν ήδη κερδίσει το 2019. 

Η σκωτσέζικη ψήφος

Ηταν η Σκωτία που έκανε επί-
σης τη διαφορά, αφού εκεί οι 
Labour όχι μόνο σάρωσαν σε 
έδρες, αλλά ανέβασαν τα ποσο-
στά τους κατά 19%. Ισως στην 
πιο αριστερή στιγμή της βραδιάς 
του, ο κεντρώος Στάρμερ κέρδι-
σε και τις έξι εκλογικές περιφέ-
ρειες της Γλασκώβης, της πό-
λης-συμβόλου της βρετανικής 
εργατικής τάξης, αλλά και προ-
πύργιου της σκωτσέζικης ανε-
ξαρτησίας. Το Εθνικό Κόμμα της 
Σκωτίας, SNP, κατακρημνίστηκε. 
Από τρίτη κοινοβουλευτική δύ-
ναμη, μετατράπηκε ξανά μέσα 
σε ένα βράδυ στο αποσχιστικό 
κόμμα στις παρυφές της πολιτι-
κής ζωής. Εχασαν όσες έδρες εί-
χαν χάσει οι Labour το 2015, στη 
δική τους σκοτεινότερη στιγμή 
στη Σκωτία. Οι Φιλελεύθεροι ∆η-
μοκράτες, από τα μαύρα πρόβα-
τα του προοδευτισμού εξαιτίας 
της συγκυβέρνησης με τον Κά-
μερον το 2010, τώρα αντικαθι-
στούν το SNP ως τρίτος πολιτι-
κός πόλος της χώρας. Το 2019 
είχαν 11 έδρες, έφτασαν τις 71 
– ο μεγαλύτερος αριθμός εδρών 
από το 1923. 

Είναι ακριβώς αυτές οι οβιδι-
ακές μεταμορφώσεις των κομ-
μάτων από τη μία αναμέτρηση 
στην άλλη που δημιουργούν το 
ερώτημα εάν η Βρετανία όντως 
μπαίνει σε περίοδο σταθερότη-
τας επειδή εξέλεξε έναν μετρι-
οπαθή πολιτικό. 

Το αποτέλεσμα είναι προ-

βλέψιμο και ξεκάθαρο, αλλά 
την ίδια στιγμή και αλλόκοτο. 
Με κάποιον τρόπο, δείχνει ότι η 
αναταραχή στη χώρα που έφερε 
πέντε πρωθυπουργούς σε επτά 
χρόνια δεν έχει πάψει. Σαν το 
εκκρεμές να μετακινείται από 
τη μία άκρη στην άλλη προκα-
λώντας ακατανόητες σεισμικές 
αλλαγές. Θριαμβευτές το 2019, 
οι Tόρις κατρακύλησαν την Πέ-
μπτη στο χειρότερο αποτέλεσμά 
τους από το 1832. Το 2019, οι 
Εργατικοί είχαν σημειώσει τη 
δική τους μεγαλύτερη ήττα με-
τά το 1935, τώρα θριαμβεύουν 
εκείνοι. Μέχρι το 2021, ο Μπό-
ρις Τζόνσον εθεωρείτο βέβαιος 
«πρωθυπουργός δεκαετίας». Τώ-
ρα λογαριάζουμε πόσο χρόνων 
θα είναι ο Στάρμερ όταν απο-
χωρήσει το 2034. Πλήρης αντι-
στροφή. Σαν να κρύβεται τελικά 
κάτι θεμελιωδώς προβληματικό 
σε αυτές τις σχεδόν κωμικές με-
ταμορφώσεις του πολιτικού τοπί-
ου. Λες και η Βρετανία αποζητά 
να βρεθεί μέσα από τις εκλογές 
της σε ένα μανιχαϊστικό τοπίο, 
όπου οι ήρωες και οι απόκλη-
ροι εναλλάσσονται με ευκολία 
και κρότο. 

Πίσω από τον θόρυβο, όμως, 
λίγο πιο βαθιά μέσα στους αριθ-
μούς, η χώρα φαίνεται διχασμέ-
νη και αβέβαιη. Το βλέπεις στις 
διαφορές με τις οποίες κρίθη-
καν οι έδρες. Το 2019, ο μέσος 
όρος επικράτησης ήταν 11.200 
ψήφοι, τώρα μειώθηκαν σχεδόν 
στο μισό, σε 6.700. Ο κόσμος 
που αλλάζει γνώμη από τη μία 
αναμέτρηση στην άλλη διαρ-
κώς αυξάνεται. Ο Στάρμερ έχει 
πάρα πολύ δρόμο μπροστά του, 
λοιπόν, όχι απλώς για να εφαρ-
μόσει το πρόγραμμά του, αλλά 
για κάτι σημαντικότερο: να βο-
ηθήσει μια χώρα να ηρεμήσει.  

 
Ο κ. Θύμιος Τζάλλας είναι 
δημοσιογράφος και ζει στο Λονδίνο.

Του ΘΥΜΙΟΥ ΤΖΑΛΛΑ

Ενα εκκρεμές
με οβιδιακές

μεταμορφώσεις
Πίσω από τη συντριπτική νίκη των Εργατικών 

στη Βρετανία κρύβεται μια χώρα σε βαθιά 

υπαρξιακή κρίση

Συντριπτική νίκη 
για τον Στάρμερ, 
αλλά εκλέγεται 
πρωθυπουργός με τα 
χαμηλότερα ποσοστά 
που έχει κερδίσει ποτέ 
κόμμα με αυτοδυναμία. 
Πάρα πολλές έδρες, 
λιγότερες όμως από 
αυτές που κέρδισε 
ο Τόνι Μπλερ το 1997.

Το Εθνικό Κόμμα 
της Σκωτίας, SNP, 
κατρακύλησε 
στις παρυφές 
της πολιτικής ζωής, 
ενώ οι Φιλελεύθεροι 
Δημοκράτες έγιναν 
ο τρίτος πολιτικός πόλος 
της χώρας, με 71 έδρες. 

Ο Κιρ Στάρμερ, 
συνοδευόμενος 
από τη σύζυγό του 
Βικτόρια, καταφθάνει 
στο Νο 10 της 
Ντάουνινγκ Στριτ 
χειροκροτούμενος 
από υποστηρικτές 
του κόμματος των 
Εργατικών. Ο νέος 
πρωθυπουργός 
της Βρετανίας έχει 
πάρα πολύ δρόμο 
μπροστά του όχι μόνο 
για να εφαρμόσει 
το πρόγραμμά του, 
αλλά και για να 
βοηθήσει έναν λαό 
να ηρεμήσει.

Οι έδρες στη νέα βρετανική Βουλή
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Ενας κεντρώος ηγέτης θριαμβεύ-
ει, αφού μια κουρασμένη κυβέρ-
νηση ξεμένει από ενέργεια. Το 
αποτέλεσμα των βρετανικών 
εκλογών θα μπορούσε ενδεχο-
μένως να θυμίζει την Ελλάδα 
του 2019. Και ενώ το Κέντρο ητ-
τάται στη Γαλλία, φαίνεται ότι 
πετυχαίνει μια σημαντική νίκη 
στο Ηνωμένο Βασίλειο. Ωστό-
σο, αυτή η ερμηνεία δεν απο-
τυπώνει ολόκληρη την εικόνα.
 
Πράγματι, η κουρασμένη κυβέρ-
νηση του Ρίσι Σούνακ υπέστη 
μια συντριπτική ήττα, τη χει-
ρότερη στην Ιστορία της. Αλ-
λά η νίκη των Εργατικών, αν 
και τεράστια, είναι ελαφρώς 
μικρότερη από αυτή του Τόνι 
Μπλερ το 1997. Και το ποσο-
στό των Εργατικών σε εθνικό 
επίπεδο μόλις που ξεπερνά αυ-
τό που συγκέντρωσε όταν έχα-
σαν συντριπτικά από τον Μπό-
ρις Τζόνσον το 2019. Η βασική 
διαφορά είναι η κατάρρευση 
της υποστήριξης των ψηφο-
φόρων προς τους Συντηρητι-
κούς – μειώθηκε πάνω από 20 
μονάδες.
 
Μετά 14 χρόνια διακυβέρνησης 
των Συντηρητικών, η χώρα λα-
χταρούσε την αλλαγή. Πολλοί 
ψηφοφόροι υποστήριξαν στρα-
τηγικά το κόμμα που ήταν πιθα-
νότερο να εκθρονίσει τους Συ-
ντηρητικούς στην περιφέρειά 
τους. Πριν ξεκινήσει η προεκλο-
γική εκστρατεία, οι Συντηρητι-
κοί είχαν ήδη χάσει τη στήριξη 
που είχαν, εξαιτίας πολλών αυ-
τογκόλ: ο Μπόρις Τζόνσον διορ-
γάνωνε πάρτι κατά τη διάρκεια 
των lockdowns, η Λιζ Τρας διέ-

λυσε τα οικονομικά της κυβέρ-
νησης και ανέβασε το κόστος 
των στεγαστικών δανείων, και 
έγιναν κι άλλα σκάνδαλα που 
υποδήλωναν ηθικό ξεπεσμό. Το 
Συντηρητικό Κόμμα δίνει τώρα 
μια πικρή, εσωτερική μάχη για 
το μέλλον του. 
 
Ο σερ Κιρ Στάρμερ άλλαξε το Ερ-
γατικό Κόμμα. Ο προγραμμα-
τικός του λόγος στρογγύλεψε 
ώστε να γίνει αποδεκτός από 
ευρύ φάσμα ψηφοφόρων. Οι 
ριζοσπαστικές πολιτικές που 
υιοθετήθηκαν από τον Τζέρε-
μι Κόρμπιν εγκαταλείφθηκαν ή 
αμβλύνθηκαν. Και, με μια αντι-

δημοφιλή συντηρητική κυβέρ-
νηση, η στρατηγική αυτή λει-
τούργησε. Ετσι, η κοινή γνώμη 
μετατοπίστηκε από το «μίσος» 
για τους Συντηρητικούς, στην 
απλή ανοχή για τους Εργατι-
κούς. Ο Στάρμερ συγκέντρωσε 
με τη νίκη του ευρεία εθνική 
υποστήριξη, στην πραγματι-
κότητα όμως η υποστήριξη αυ-
τή μοιάζει αδύναμη και επιφα-
νειακή.
 
Η γενικευμένη δυσαρέσκεια κα-
τά των Συντηρητικών ευνόησε 

άλλα κόμματα. Οι Φιλελεύθεροι 
∆ημοκράτες πήραν τις περισσό-
τερες έδρες τους εδώ και έναν 
αιώνα. Για πρώτη φορά, οι Πρά-
σινοι έχουν πλέον τέσσερις βου-
λευτές. Το κόμμα του Νάιτζελ 
Φάρατζ πήρε πολλές ψήφους 
από τους Συντηρητικούς –ήταν 
βασικός παράγοντας για την κα-
τάρρευσή τους– αλλά κέρδισε 
μόλις τέσσερις έδρες. Στη Σκω-
τία, η ψήφος των εθνικιστών κα-
τέρρευσε, καθώς οι ψηφοφόροι 
υποστήριξαν τους Εργατικούς 
για να εκδιώξουν τους Συντη-
ρητικούς από την κυβέρνηση 
του Ηνωμένου Βασιλείου.
 
Οι Εργατικοί έκαναν εκστρατεία 
με το σύνθημα «Αλλαγή», αλλά 
απείχε παρασάγγας από τον ρι-
ζοσπαστισμό του Ανδρέα Πα-
πανδρέου το 1981. Το σχέδιο 
του Στάρμερ είναι να επανα-
προσδιορίσει ένα μέλλον για 
τη σοσιαλδημοκρατία. Η δέ-
σμευσή του για αυστηρή δη-
μοσιονομική πειθαρχία περι-
ορίζει τις δυνατότητές του για 
αύξηση των δημόσιων δαπα-
νών στην κοινωνική πολιτική 
και στις δημόσιες υπηρεσίες. 
Ο Στάρμερ μιλάει επίσης για 
«ελπίδα», αλλά με βάση τους 
αυστηρούς δημοσιονομικούς 
περιορισμούς αυτό μπορεί να 
γίνει μόνο σταδιακά. 
 
Τα βρετανικά μέσα ενημέρωσης 
εκτιμούν πως η νίκη του Στάρ-
μερ εξασφαλίζει την ηγεσία 
του για τουλάχιστον δύο θη-
τείες. Ωστόσο, παρόμοιες προ-
βλέψεις είχαν γίνει και για τον 
Μπόρις Τζόνσον, μετά τη νίκη 
του το 2019. Η αφοσίωση του 
βρετανικού εκλογικού σώμα-
τος έχει μειωθεί.

Η φιλοδοξία του Στάρμερ να ενι-
σχύσει την οικονομική ανά-
πτυξη της Βρετανίας περιπλέ-
κεται από την αποδοχή του 
Brexit. Την περασμένη Τετάρ-
τη, ο Στάρμερ δήλωσε ότι δεν 
θα έβαζε ποτέ ξανά τη Βρετα-
νία στην Ε.Ε. ή στην ενιαία 
αγορά της όσο θα ήταν πρω-
θυπουργός. Πολλοί αναρωτιού-
νται γιατί αυτοπεριορίστηκε 
–για πάντα– με αυτή τη δέ-
σμευση. 
 
Αυτή η εβδομάδα δεν ήταν μια 
στιγμή τύπου Μπλερ. Αλλά η 
νίκη του Στάρμερ αντανακλά 
ένα λαό που έχει κουραστεί 
από το πρόσφατο χάος και τα 
σκάνδαλα. Η προσωπικότητά 
του δείχνει ότι ευθυγραμμίζε-
ται με την επιθυμία του κόσμου 
για αξιοπρέπεια. Παρ’ όλα αυ-
τά, η νίκη των Εργατικών δεν 
εξαλείφει την απειλή του δεξι-
ού λαϊκιστικού εθνικισμού στο 
Ηνωμένο Βασίλειο. Οπως και σε 
άλλες χώρες, η απήχησή του 
ενθαρρύνεται από το αίσθη-
μα του οικονομικού και κοι-
νωνικού αποκλεισμού. Και το 
μεγαλύτερο τρωτό σημείο του 
Στάρμερ είναι η οικονομία. Η 
εκλογική του στρατηγική και η 
δέσμευσή του για αυστηρή δη-
μοσιονομική πειθαρχία κινδυ-
νεύουν να μην ικανοποιήσουν 
τις προσδοκίες του κοινού. Αυ-
τό έχει σοβαρές συνέπειες για 
το πολιτικό σύστημα: αν απο-
τύχει μία ακόμη κυβέρνηση, 
αυτό θα αποξενώσει περαιτέ-
ρω το κοινό από την πολιτική 
και τους πολιτικούς.

 
Ο κ. Κέβιν Φέδερστοουν είναι 
ομότιμος καθηγητής στο London 
School of Economics.

Σοβαρός, έντονος, πραγματιστής 
χωρίς ιδιαίτερο χάρισμα ευφρά-
δειας. Ο σερ Κιρ Ρόντνεϊ Στάρ-
μερ κατάφερε κάτι που πολλοί 
περιγράφουν ως άθλο: λιγότερο 
από δέκα χρόνια αφότου μπήκε 
στη Βουλή και πέντε χρόνια με-
τά τη δεινότερη ήττα του κόμμα-
τός του από το 1930, κατάφερε 
με σκληρή και αποτελεσματική 
δουλειά να επαναφέρει τους Ερ-
γατικούς στην ηγεσία. 

Ως νεαρός δικηγόρος ο Στάρ-
μερ είχε υπάρξει αγωνιστής υπέρ 
των δικαιωμάτων των λιγότερο 
προνομιούχων και των μειονο-

τήτων. Εκπροσώπησε ακτιβιστές 
που κατηγορούσαν την αλυσί-
δα McDonald’s και έλαβε μέρος 
σε αμέτρητες διαδηλώσεις. Αρ-
γότερα κατάφερε να γίνει γενι-
κός εισαγγελέας, ενώ, παρά τις 
αντιμοναρχικές διακηρύξεις της 
νεότητάς του, γονάτισε μπροστά 
στον (πρίγκιπα ακόμη) Κάρολο, 
ο οποίος τον άγγιξε στον ώμο με 
ένα ξίφος και τον έχρισε ιππότη.

Εχει χαρακτηριστεί κεντρο-
αριστερός, αλλά και κεντρώος 
πολιτικός. Σε γενικές γραμμές, 
θεωρείται από τα μετριοπαθή 
μέλη του κόμματος. Η εκλογή 
του στην προεδρία αντανακλά 
μια γενικότερη τάση επιστρο-

φής των Εργατικών προς τη θε-
σμικότητα ύστερα από την προ-
εδρία του Τζέρεμι Κόρμπιν, ο 
οποίος κατά κοινή ομολογία εί-
χε πάει το κόμμα «στα αριστε-
ρά» για τα δεδομένα της χώρας. 
Μεγαλωμένος σε μια εργατική 
οικογένεια στο Σάρεϊ, έξω από 
το Λονδίνο, ο Στάρμερ δεν είχε 
εύκολη παιδική ηλικία. Η σχέση 
του με τον μηχανουργό πατέρα 
του ήταν απόμακρη. Η μητέρα 
του, νοσοκόμα στο επάγγελμα, 
μπαινόβγαινε στα νοσοκομεία 
εξαιτίας ανίατης ασθένειας. Ο 
Στάρμερ ήταν ο πρώτος στην 
οικογένειά του που απέκτησε 
πανεπιστημιακό πτυχίο: πρώ-
τα σπούδασε στο Λιντς και μετά 
νομική στην Οξφόρδη. 

∆ηλώνει χορτοφάγος, οπαδός 
της Αρσεναλ και ερασιτέχνης 
ποδοσφαιριστής. Είναι 16 χρό-
νια νυμφευμένος με τη δικηγόρο 
Βικτόρια Αλεξάντερ κι έχουν δύο 
παιδιά. Οσοι έχουν συνεργαστεί 
μαζί του τον περιγράφουν ως τε-
λειομανή και άοκνο εργάτη με 
οξυμένο ένστικτο δικαιοσύνης 
και εντιμότητας. Οι εχθροί του 
τον περιγράφουν ως «βαρετό» 
και «καθόλου κουλ». Σ’ αυτά τα 
στοιχεία του χαρακτήρα του είχε 
βασίσει και ο Μπόρις Τζόνσον 
τις καυστικές διακωμωδήσεις 
προς το πρόσωπό του, όταν ακό-
μη οι δυο τους ανταγωνίζονταν 
για την πρωθυπουργία.

Την ώρα που οι εκλογές όδευ-
αν στο τέλος τους, ο Στάρμερ 
έγραψε στον προσωπικό του 
λογαριασμό στην πλατφόρμα 
Χ: «Αλλαξα το Εργατικό Κόμμα. 
Εάν με εμπιστευτείτε και δώσε-
τε την ψήφο στο κόμμα μας, θα 
αλλάξω και τη χώρα».

Hταν μια συναρπαστική νύχτα. 
Λίγο αφότου έκλεισαν τα εκλογι-
κά τμήματα και ανακοινώθηκαν 
τα πρώτα αποτελέσματα, ήταν 
σαφές ότι οι Εργατικοί όδευαν 
προς τη νίκη. Και όχι απλώς με 
μικρή διαφορά – αλλά με σα-
ρωτική νίκη. Από την εκλογή 
του Τόνι Μπλερ το 1997 είχε να 
υπάρξει τέτοια προσμονή ότι τα 
πράγματα μπορούν πια να πάνε 
προς το καλύτερο.
 
Το κεντρικό σύνθημα της εκ-
στρατείας των Εργατικών ήταν 
«Aλλαγή» και αυτό ακριβώς υπό-
σχεται να φέρει ο σερ Κιρ Στάρ-
μερ, ο νέος πρωθυπουργός, όπως 
είπε σήμερα το πρωί, απευθυνό-
μενος στο έθνος: «Είπαμε ότι θα 
βάλουμε τέλος στο χάος και θα 
το κάνουμε... Σήμερα ξεκινάμε 
το έργο της αλλαγής... και αρ-
χίζουμε να ανοικοδομούμε τη 
χώρα μας».
 
Πίσω από αυτό το αποτέλεσμα, 
ωστόσο, δεν κρύβεται μόνο η 
ανάγκη για κάτι νέο. Υπάρχει και 
ένα ζήτημα εγκλήματος και τι-
μωρίας. Η προηγούμενη Συντη-
ρητική κυβέρνηση είχε εμπλακεί 
σε πολλά σκάνδαλα (παραβίαση 
νόμων, διαφθορά, πελατειακές 
σχέσεις, ακόμη και παράνομο 
στοίχημα) και το εκλογικό σώμα 
είχε τώρα την ευκαιρία να την 
τιμωρήσει, αφού είχε απολέσει 
την εμπιστοσύνη του. Αυτή είναι 
η χειρότερη ήττα στην ιστορία 
του κόμματος των Τόρις και απο-
τελεί αδιάσειστη απόδειξη της 
οργής των ψηφοφόρων.
 
Μετά 14 χρόνια διακυβέρνησης 
των Συντηρητικών (με πέντε 
πρωθυπουργούς των Τόρις), 
το εκλογικό σώμα κυριολεκτι-
κά τους έδιωξε κυριολεκτικά. 
Πρώτα είχαμε τον Ντέιβιντ Κά-
μερον, που μεθόδευσε το δη-
μοψήφισμα για το Brexit. Τον 
διαδέχτηκε η Τερέζα Μέι, αναμ-
φισβήτητα η καλύτερη από μια 
προβληματική ομάδα. Ακολού-
θησε ο Μπόρις Τζόνσον, ο οποί-
ος έριξε κατά πολύ το επίπεδο 
της δημόσιας ζωής και κρίθηκε 

ένοχος για ψέματα στη Βουλή 
των Κοινοτήτων. Στη συνέχεια 
ανέλαβε η Λιζ Τρας, αλλά η θη-
τεία της διήρκεσε μόλις 49 ημέ-
ρες προτού εκδιωχθεί επειδή 
ζημίωσε την οικονομία κατά 30 
δισ. λίρες. Και τέλος, είχαμε τον 
Ρίσι Σούνακ, του οποίου ο προ-
σωπικός πλούτος ξεπερνά κατά 
πολύ αυτόν του βασιλιά Καρό-
λου, και ο οποίος είχε χάσει την 

επαφή με την πραγματικότητα. 
Και οι πέντε είναι υπεύθυνοι για 
την αθέτηση πολλών υποσχέ-
σεων, για την υποβάθμιση των 
σχολείων και την κατάρρευση 
του συστήματος υγείας. Για να 
μην αναφέρουμε την κρίση του 
κόστους ζωής και την πραγματι-
κή φτώχεια, που πλήττει πολλά 
τμήματα του πληθυσμού.  

Το Brexit, μια κληρονομιά με την 
οποία πρέπει να ζήσουμε, είχε 
καταστροφικές συνέπειες για 
την οικονομία. Οι περισσότεροι 
(ακόμη και αν ψήφισαν υπέρ το 
2016) συνειδητοποιούν πλέον ότι 
ήταν ένα τεράστιο λάθος. Οχι μό-
νο για οικονομικούς λόγους, αλλά 
επειδή όλοι τώρα βλέπουν ότι η 
ενότητα στην Ευρώπη αφορά και 
την ασφάλεια. Με τις χώρες στα 
σύνορα της Ευρώπης να έχουν 
εμπλακεί σε αιματηρές συγκρού-
σεις, θα έπρεπε να ήμασταν ενω-
μένοι με αυτή την οικογένεια χω-
ρών, όχι διαχωρισμένοι.
 
Τώρα όμως αναλαμβάνει ο σερ 
Κιρ Στάρμερ, πρώην δικηγόρος 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων. Φαί-
νεται (αυτή είναι η ασφαλέστερη 
λέξη για να περιγράψουμε πολι-
τικούς) έξυπνος, αφοσιωμένος, 
ειλικρινής, αξιόπιστος και αν-
θρώπινος. ∆εν έχει υποσχεθεί 
θαύματα στους φτωχούς και δεν 
έχει τρομοκρατήσει τους πλού-
σιους. ∆εν είναι αυτή μια λογική 
στρατηγική από έναν νέο ηγέτη; 
Ελπίζουμε ότι θα είναι μετριο-
παθής και ότι θα κάνει την κοι-
νωνία καλύτερη και δικαιότερη. 

Αυτό είναι το καθήκον του και 
για να το πετύχει, αποδεχόμα-
στε ότι θα πρέπει να αυξήσει 
τους φόρους, καθώς και να ενι-
σχύσει το επιχειρείν για να γε-
μίσουν τα ταμεία.  
 
Στο πίσω μέρος του μυαλού του 
Στάρμερ θα υπάρχει επίσης το 
αποτέλεσμα των προεδρικών 
εκλογών στη Γαλλία. Η πιθανή 
άνοδος της Ακροδεξιάς στην 
εξουσία, τόσο κοντά στη χώρα 
μας, θα αποτελέσει πρόκληση 
για το Ηνωμένο Βασίλειο, μια και 
το προσφυγικό ζήτημα αναμένε-
ται να ενταθεί τους επόμενους 
μήνες και χρόνια. Η σχέση μας 
με τη γειτονική μας χώρα είναι 
σημαντική και ο Στάρμερ είναι 
αρκετά ισχυρός για να διαχειρι-
στεί το θέμα αυτό.
 
Ενα άλλο ζήτημα που απασχο-
λεί τον νέο πρωθυπουργό είναι 
το αναπτυσσόμενο ακροδεξιό 
κόμμα Reform UK, ο ηγέτης του 
οποίου, Νάιτζελ Φάρατζ (θαυμα-
στής τόσο του Τραμπ όσο και του 
Πούτιν), κέρδισε για πρώτη φο-
ρά έδρα. ∆εν θέλω να χαλάσω τη 
διάθεσή μου με δυσοίωνες σκέ-
ψεις, αλλά η αύξηση της δημοτι-
κότητάς του είναι ανησυχητική. 
Ας ελπίσουμε ότι αυτό εξισορ-
ροπείται από την ευτυχή ανα-
συγκρότηση των Φιλελεύθερων 
∆ημοκρατών, οι οποίοι πέτυχαν 
το καλύτερο αποτέλεσμά τους 
εδώ και πάνω από έναν αιώνα.  
 
Σήμερα, δεν θα μελαγχολήσουμε 
με τον γκρίζο ουρανό, αλλά θα 
δούμε τη βροχή σαν έναν τρό-
πο κάθαρσης και αναζωογόνη-
σης του Ηνωμένου Βασιλείου και 
τίποτα δεν θα μετριάσει την αι-
σιοδοξία που σαρώνει τη χώρα. 
Ξέρουμε όλοι ότι ο μήνας του 
μέλιτος δεν διαρκεί για πάντα, 
αλλά θα τον απολαύσουμε όσο 
μπορούμε.
 
Είναι μια μέρα για θετική σκέψη, 
γιορτή και αισιοδοξία, και είναι η 
στιγμή να ευχηθούμε στον Στάρ-
μερ καλή τύχη καθώς μετακομί-
ζει στην Ντάουνινγκ Στριτ.

 
Η κ. Βικτόρια Χίσλοπ είναι συγγραφέας.

Του ΚΕΒΙΝ ΦΕΔΕΡΣΤΟΟΥΝ

Της ΒΙΚΤΟΡΙΑΣ ΧΙΣΛΟΠ

Οταν ο Κάρολος 
τον έχρισε ιππότη 

Νίκη με περιορισμούς 

Η οργή των ψηφοφόρων

Ο Στάρμερ μιλάει 
επίσης για «ελπίδα», 
αλλά με βάση 
τους αυστηρούς 
δημοσιονομικούς 
περιορισμούς αυτό 
μπορεί να γίνει μόνο 
σταδιακά.

Ξέρουμε ότι ο μήνας 
του μέλιτος δεν διαρκεί 
για πάντα, αλλά 
θα τον απολαύσουμε 
όσο μπορούμε.

Α Π Ο Ψ Ε Ι Σ

Ο Ρίσι Σούνακ πλησιάζει τη σύζυγό του Ακσάτα Μούρτι, που 
τον περιμένει στην είσοδο της πρωθυπουργικής κατοικίας, στην 
Ντάουνινγκ Στριτ. Για να επιστρέψουν πρέπει να ξαναγίνουν 
εκλογές και, το κυριότερο, να έχουν αλλάξει πάρα πολλά...A
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Οπαδός της Αρσεναλ, 
βετζετέριαν και τελει-
ομανής, ο νέος πρω-
θυπουργός υπόσχεται, 
μετά το κόμμα του, να 
αλλάξει και τη χώρα.
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Α Π Ο Ψ Η

Οποιος έχει οδηγήσει σε ιταλική 
πόλη έχει πέσει πάνω στα αρχι-
κά ZTL: Zona Traffico Limitato. 
Εντός αυτής της ζώνης, που πε-
ριλαμβάνει το ιστορικό κέντρο, η 
διέλευση αυτοκινήτων επιτρέπε-
ται μόνο στους μόνιμους κάτοι-
κους της περιοχής. 
 
Οι τελευταίες εκλογικές αναμετρή-
σεις έχουν δώσει στον όρο αυτό 
και μια πολιτική χροιά. Κι αυτό 
γιατί παρατηρώντας την απεικό-
νιση των εκλογικών τάσεων στον 
χάρτη μπορεί κανείς να μαντέψει 
τα γεωγραφικά σύνορα αυτών 
των ζωνών. Οι πόλεις, ή μάλλον τα 
ιστορικά τους κέντρα, ψηφίζουν 
διαφορετικά σε σχέση με τις πε-
ριφέρειες γύρω από αυτές. Εντός 
της ζώνης τείνει να επικρατεί η 
Κεντροαριστερά, οι Πράσινοι και 
οι φιλελεύθεροι. Εκτός, η ψήφος 
αρχίζει και πηγαίνει μαζικά προς 
τη ∆εξιά, με κύριο αποδέκτη την 
άκρα ∆εξιά.

Η μετατροπή των κομμάτων της 
Κεντροαριστεράς σε κόμματα 
«ZTL» δεν είναι μόνο ιταλικό φαι-
νόμενο. Το βλέπουμε σχεδόν σε 
όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Πό-
λεις όπως το Βερολίνο, το Λονδί-
νο, το Αμστερνταμ και η Βιέννη 

γίνονται τα εκλογικά φρούρια της 
Κεντροαριστεράς, με την εκά-
στοτε ZTL να λειτουργεί, σχε-
δόν μεταφυσικά, ως ανάχωμα 
στη ∆εξιά. Υπάρχουν φυσικά και 
οι εξαιρέσεις, όπως η Μαδρίτη, 

αλλά ακριβώς επειδή είναι εξαι-
ρέσεις έχουν μπει και στο επίκε-
ντρο της ακαδημαϊκής έρευνας 
(βλ. π.χ. «Τι δεν πηγαίνει καλά 
με τη Μαδρίτη;» του Πέδρο Ριέ-
ρα και άλλων). 
 
Οι τελευταίες βουλευτικές εκλο-
γές επιβεβαιώνουν πως η γαλλι-
κή εκλογική γεωγραφία συνάδει 
σε μεγάλο βαθμό με τις προανα-
φερθείσες χώρες. Κοιτάζοντας 
το Παρίσι, τη Λυών και άλλες πό-
λεις (και εδώ η μεγάλη εξαίρε-
ση είναι η Μασσαλία) διακρίνει 
κανείς την ίδια διαφοροποίηση: 
Αριστερά και Κέντρο εντός των 
τειχών, άκρα ∆εξιά εκτός. Γιατί 
συμβαίνει αυτό; 
 
Τουλάχιστον έως ένα βαθμό η δι-
αφοροποίηση αυτή αντανακλά 
την οικιστική συγκέντρωση δι-
αφορετικών ανθρωπότυπων: τα 
κέντρα των πόλεων ελκύουν αν-
θρώπους διαφορετικής ηλικίας, 
μόρφωσης και αξιακών προτεραι-
οτήτων σε σχέση με όσους επιλέ-

γουν να ζήσουν στην περιφέρεια. 
Αυτό φυσικά δεν είναι σημερινό 
φαινόμενο, ενυπάρχει ήδη πριν 
από την εθνική ολοκλήρωση των 
ευρωπαϊκών κρατών. Αυτό που 
σε κάποιο βαθμό ξαφνιάζει είναι 
πως αυτή η αντίθεση παραμένει 
ευδιάκριτη μέχρι σήμερα. Οπως 
έχει παρατηρήσει ο Καρλ Ντόιτς, 
τα κράτη συγκροτήθηκαν ιστορι-
κά γύρω από το κέντρο και επε-
κτάθηκαν προς την περιφέρεια, 
διοχετεύοντας σε αυτήν τις πολι-
τικές, οικονομικές και πολιτιστι-
κές αξίες τους – μια διαδικασία 
που ο Λιπσέτ ταύτισε με τη νε-
ωτερικότητα. Ως προς αυτήν τη 
διαδικασία η Γ΄ Γαλλική ∆ημο-
κρατία (1870-1940) προσφέρει, 
στο πρώτο μισό της, ίσως το πιο 
γνωστό παράδειγμα σύνδεσης 
μεταξύ εθνικής ολοκλήρωσης και 
νεωτερικότητας. Οπως περιγρά-
φει ενδελεχώς ο Γιουτζίν Βέμπερ, 
οι αγρότες της γαλλικής επαρ-
χίας «έγιναν Γάλλοι» μέσω της 
επίπονης και διαρκούς διάχυσης 
της γλώσσας και των αξιών του 

Παρισιού. Αυτό χρειάστηκε την 
ίδρυση και εξάπλωση σχολείων, 
την κυκλοφορία εφημερίδων και 
τη διάνοιξη του σιδηροδρομικού 
δικτύου, που επεκτάθηκε από 
την πρωτεύουσα στην υπόλοι-
πη χώρα. Ακριβώς όμως επειδή 
αυτή η διαδικασία ήταν περισσό-
τερο top-down παρά bottom-up, 
μολονότι εξάλειψε την πολιτική 
σημασία της τοπικότητας, δεν 
κατόρθωσε να ακυρώσει στον 
ίδιο βαθμό τις ιστορικές και πο-
λιτιστικές της ταυτότητες.  
 
Ετσι, μοιάζει να έχει συμβεί κά-
τι σχετικά οξύμωρο. Η αύξηση 
της μετανάστευσης έγινε πρωτί-
στως εμφανής στα αστικά κέντρα, 
οδηγώντας στη δημιουργία νέων 
κομμάτων, που γεννήθηκαν μέ-
σα στα ίδια αυτά αστικά κέντρα 
υποσχόμενα να περιορίσουν την 
αύξηση της εθνοτικής ετερογέ-
νειας και όλα τα δεινά που αυτή 
θα έφερνε μαζί της. Το μήνυμα 
αυτό δεν βρήκε πολλά ευήκοα 
ώτα εκεί όπου γεννήθηκε, ακρι-

βώς γιατί οι δέκτες αυτών των 
μηνυμάτων είχαν άλλες αξίες και 
προτεραιότητες. Βρήκε όμως απο-
δέκτες όταν βγήκε από αυτήν τη 
«ζώνη ασφαλείας» και άρχισε να 
ταξιδεύει στην περιφέρεια, ακόμη 
και αν εκεί η μετανάστευση και 
τα υπόλοιπα κοινωνικά ζητήματα 
που γέννησαν αυτά τα κόμματα 
ήταν και είναι λιγότερο έντονα. 
Υπό αυτήν την έννοια η Γαλλία 
προσφέρει ένα χρήσιμο εκλογι-
κό μάθημα. Μπορεί η κοινωνική 
τάξη να είναι, απ’ όλες, εκείνη η 
διαιρετική τομή που αποτέλεσε 
την πρώτη ύλη για τη διαμόρφω-
ση των ευρωπαϊκών κομματικών 
συστημάτων, είναι όμως μια άλ-
λη διαιρετική τομή, αυτή μετα-
ξύ κέντρου και περιφέρειας, που 
δείχνει να τρέφει τις εκλογικές 
συμπεριφορές των καιρών μας.

 
O κ. Ηλίας Ντίνας είναι καθηγητής 
Πολιτικής Επιστήμης και κάτοχος 
της ελβετικής έδρας στο Ευρωπαϊκό 
Πανεπιστημιακό Ινστιτούτο της 
Φλωρεντίας.

Οι πιο κρίσιμες εκλογές της μετα-
πολεμικής περιόδου διεξάγονται 
σήμερα στη Γαλλία, καθώς η πα-
ράταξη της άκρας ∆εξιάς, που συν-
δέεται ιστορικά με το δωσιλογικό 
καθεστώς του Βισύ, τον αντισημι-
τισμό και τη συμπάθεια προς τον 
φασισμό, διεκδικεί με αξιώσεις τον 
σχηματισμό κυβέρνησης ύστερα 
από την καταβαράθρωση του κε-
ντρώου συνασπισμού του Εμανου-
έλ Μακρόν στον πρώτο γύρο των 
πρόωρων βουλευτικών εκλογών 
που ο ίδιος προκάλεσε.

Εχοντας κατακτήσει την πρώτη 
θέση με το 33% των ψήφων στις 
εκλογές της περασμένης Κυρια-
κής, η Εθνική Συσπείρωση (RN) 
της Μαρίν Λεπέν φιλοδοξεί να κερ-
δίσει σήμερα την απόλυτη πλει-
οψηφία στην Εθνοσυνέλευση ή, 
έστω, σχετική πλειοψηφία με με-
γάλη διαφορά από την Αριστερά 
και το Κέντρο, ώστε να σχηματί-
σει κυβέρνηση υπό τον 28χρονο 
Ζορντάν Μπαρντελά, με στήριξη 
από σημαντικό κομμάτι της παρα-
δοσιακής ∆εξιάς. Ενώπιον αυτού 
του κινδύνου, ο Εμανουέλ Μακρόν 
σύρθηκε, εκών-άκων, στη λογική 
της συνεννόησης με τον αριστερό 
συνασπισμό Νέο Λαϊκό Μέτωπο 
(NFP) προκειμένου να αποτραπεί 
αυτό το ενδεχόμενο. 

Καθώς οι εκλογές διεξάγονται 
σε μονοεδρικές περιφέρειες με 
πλειοψηφικό σύστημα (εκλέγε-
ται ο πρώτος υποψήφιος σε κάθε 
περιφέρεια, έστω και με μία ψή-
φο διαφορά), η συνεννόηση προ-
έβλεπε να αποσυρθούν οι ασθενέ-
στεροι υποψήφιοι της Αριστεράς 
ή του Κέντρου, ώστε μην υπάρ-
ξει διασπάθιση των ψήφων τους 
απέναντι στον υποψήφιο ή στην 
υποψήφια της Ακροδεξιάς. Μετά 
τις αμοιβαίες αποσύρσεις, οι δη-
μοσκοπήσεις προέβλεπαν ότι η 
Ακροδεξιά θα έρθει μεν πρώτη, 
αλλά πολύ μακριά από το όριο της 
κοινοβουλευτικής αυτοδυναμίας, 
με την Αριστερά καθαρά δεύτερη 
και τον προεδρικό συνασπισμό 
Ensemble (Μαζί) στην τρίτη θέση. 

Η συνεννόηση με το NFP (Ανυ-
πότακτη Γαλλία, Σοσιαλιστές, Πρά-
σινοι, Κομμουνιστές) δεν ήταν κα-
θόλου εύκολη απόφαση για τον 
Εμανουέλ Μακρόν. Στο διάστημα 
ανάμεσα στις ολέθριες, για το κόμ-
μα του, ευρωεκλογές και στον πρώ-
το γύρο της περασμένης Κυριακής, 
ο Γάλλος πρόεδρος είχε τα πυρά 

του στραμμένα κυρίως εναντίον 
της Αριστεράς, την οποία κατη-
γορούσε ότι εννοεί να ανοίξει τα 
σύνορα για τους μετανάστες, να 
επιτρέψει την αλλαγή φύλου με 
απλή δήλωση στο δημαρχείο, να 
ασκήσει «οικονομική πολιτική τρε-
λοκομείου», φτάνοντας μάλιστα 
στο σημείο να κινδυνολογήσει για 
ενδεχόμενο «εμφυλίου πολέμου». 

Ωστόσο, ανάγκα και θεοί πεί-
θονται, και αυτό ισχύει και για 
τον επονομαζόμενο ∆ία της γαλ-
λικής πολιτικής ζωής. Το πρωί της 
∆ευτέρας, ο Μακρόν μάζεψε τους 
στενούς συμμάχους του στο Ελι-
ζέ προς αναζήτηση τακτικής για 
την αποτροπή του ενδεχομένου 
εξαφάνισης του Κέντρου στη νέα 
Εθνοσυνέλευση. Ο πρώην πρω-
θυπουργός του Εντουάρ Φιλίπ, ο 

αρχηγός του συμμαχικού κόμμα-
τος MoDem και πολιτικός του μέ-
ντορας Φρανσουά Μπαϊρού και ο 
υπουργός Οικονομικών Μπρινό 
Λε Μερ είχαν ήδη χαράξει διμέ-
τωπο αγώνα εναντίον τόσο του 
RN όσο και του NFP, με το μένος 
τους να στρέφεται εναντίον της 
Ανυπότακτης Γαλλίας (LFI) του 
Ζαν-Λικ Μελανσόν. Σε μια επίδει-
ξη πραγματισμού (άλλοι μίλησαν 
για χαμαιλεοντισμό), ο Μακρόν 
τους υπενθύμισε, σύμφωνα με την 
εφημερίδα Le Monde, ότι χωρίς τις 
ψήφους της Αριστεράς στον δεύ-
τερο γύρο των προεδρικών εκλο-
γών του 2017 και του 2022, ούτε ο 
ίδιος ούτε οι θερμόαιμοι συνεργά-
τες του θα βρίσκονταν σε εκείνες 
τις καρέκλες.

Η αλήθεια είναι ότι η τακτική 

συνεννόηση δεν εφαρμόστηκε με 
τον ίδιο τρόπο από τις δύο πλευ-
ρές. Το NFP τήρησε στο 100% τη 
δέσμευσή του και απέσυρε όλους 
τους υποψηφίους του που ήρθαν 
τρίτοι στον πρώτο γύρο – άλλω-
στε, ο Μελανσόν ήταν ο πρώτος 
ηγέτης κόμματος που δεσμεύτηκε 
μονομερώς για κάτι τέτοιο από το 
βράδυ της Κυριακής. Ωστόσο, ο συ-
νασπισμός του Μακρόν απέσυρε 
τους υποψηφίους του κυρίως εκεί 
όπου κάτι τέτοιο ευνοούσε τους 
Σοσιαλιστές και άλλες μετριοπα-
θείς συνιστώσες της Αριστεράς, 
αλλά τους κράτησε στην κούρ-
σα σε πολλές περιπτώσεις όπου 
θα έπρεπε να τους αποσύρει προς 
όφελος της LFI. 

Ο στόχος είναι ξεκάθαρος: να 
μειωθεί όσο γίνεται περισσότερο 

η κοινοβουλευτική εκπροσώπηση 
της LFI, ώστε να δρομολογηθούν 
μετά τις εκλογές σενάρια για μια 
κυβέρνηση ευρείας συνεργασίας 
Κέντρου - Κεντροδεξιάς και με-
τριοπαθούς Αριστεράς. Εάν δεν 
προκύψει ανάλογη πλειοψηφία, 
η εναλλακτική λύση που φαίνε-
ται να εξετάζει ο Μακρόν είναι 
μια κυβέρνηση τεχνοκρατών, με 
πρωθυπουργό την πρόεδρο της 
ΕΚΤ Κριστίν Λαγκάρντ ή κάποια 
άλλη υπερκομματική προσωπικό-
τητα. Μια «λύση» που εφαρμόστη-
κε δύο φορές τα τελευταία χρόνια 
στην Ιταλία, μία με τον Μάριο Μό-
ντι και μία με τον Μάριο Ντράγκι, 
κάτι που οδήγησε τελικά στην άνο-
δο μιας καραμπινάτης Ακροδεξι-
άς υπό την Τζόρτζια Μελόνι στην 
εξουσία.

Τα διαπιστευτήρια

Τον δρόμο της Τζόρτζια Μελό-
νι φαίνεται να ακολουθεί η Μαρίν 
Λεπέν, η οποία, τις τελευταίες ημέ-
ρες, έδωσε εγγυήσεις συστημικής 
συμπεριφοράς στις γαλλικές ελίτ 
και στους ισχυρούς συμμάχους 
της Γαλλίας. Κρατώντας ανέπαφο 
το ξενοφοβικό, αντιμεταναστευ-
τικό έως και ρατσιστικό κομμάτι 
του προγράμματός του, ο Ζορντάν 
Μπαρντελά έβαλε στο συρτάρι πο-
λυέξοδα φιλολαϊκά μέτρα όπως η 
αναθεώρηση της συνταξιοδοτι-
κής μεταρρύθμισης, απέσυρε θέ-
σεις που αμφισβητούσαν την Ε.Ε. 
και αναγνώρισε ότι το κόμμα του 
υπήρξε «αφελές» με τον Βλαντί-
μιρ Πούτιν. 

Η ανταμοιβή δεν άργησε να έρ-
θει. Εχοντας ήδη εξασφαλίσει την 
αμέριστη υποστήριξη του ομίλου 
Μπολορέ και του τηλεοπτικού του 
δικτύου, το RN επωφελήθηκε από 
την έκδηλη μεταστροφή του ομί-
λου Ντασό, στον οποίο ανήκει και 
η Le Figaro. Στο κύριο άρθρο της 
περασμένης ∆ευτέρας, η συντηρη-
τική εφημερίδα υποστήριζε απερί-
φραστα ότι είναι απαράδεκτο να 
εξισώνονται η RN και η LFI, κα-
θώς ο κύριος κίνδυνος προέρχε-
ται από την Αριστερά και όχι από 
την άκρα ∆εξιά. 

Για την Ιστορία: ο ιδρυτής του 
ομίλου, Μαρσέλ Μπλοχ (αργότερα 
άλλαξε το όνομά του σε Ντασό), 
συνελήφθη από το καθεστώς του 
Βισύ, παραδόθηκε στους ναζί και 
βασανίστηκε στο κολαστήριο του 
Μπούχενβαλντ επειδή αρνήθηκε 
να λειτουργήσει η πολεμική του βι-
ομηχανία για λογαριασμό του Χίτ-
λερ. Ο εγγονός του, Λοράν Ντασό, 
σημερινός διευθυντής του ομίλου, 
έχει πεισθεί κατά τα φαινόμενα για 
τον εξαγνισμό της Μαρίν Λεπέν, 
έστω κι αν μια υποψήφια βουλευ-
τής της φορούσε επιδεικτικά πη-
λήκιο των ναζί με σβάστικα στην 
προεκλογική περίοδο. O tempora, 
o mores!

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Πόλωση και αβεβαιότητα προοιωνίζεται για τη Γαλλία ο σημερινός δεύτερος γύρος των εκλογών

H εναλλακτική λύση 
που φαίνεται να εξετάζει 
ο Μακρόν είναι μια κυ-
βέρνηση τεχνοκρατών, 
με πρωθυπουργό την 
πρόεδρο της ΕΚΤ Κρι-
στίν Λαγκάρντ ή κάποια 
άλλη υπερκομματική 
προσωπικότητα.

Κοιτάζοντας το Παρί-
σι, τη Λυών και άλλες 
πόλεις, διακρίνει κανείς 
την ίδια διαφοροποίη-
ση: Αριστερά και Κέντρο 
εντός των τειχών, 
άκρα Δεξιά εκτός. 
Γιατί συμβαίνει αυτό; 

Μπρος Λεπέν και πίσω ακυβερνησία

Του ΗΛΙΑ ΝΤΙΝΑ

Ζώνες ασφαλείας

Σκισμένες αφίσες των Μακρόν και Λεπέν σε δρόμο του Παρισιού, εικόνα που περιγράφει εμμέσως την κατάσταση η οποία επικρατεί στη γαλλι-
κή πολιτική σκηνή. Η Εθνική Συσπείρωση (RN) της Λεπέν φιλοδοξεί να κερδίσει την απόλυτη πλειοψηφία στην Εθνοσυνέλευση ή, έστω, σχετική 
πλειοψηφία με μεγάλη διαφορά από την Αριστερά και το Κέντρο, ώστε να σχηματίσει κυβέρνηση υπό τον Ζορντάν Μπαρντελά. Προκειμένου να 
αποτρέψει αυτόν τον κίνδυνο, ο Μακρόν σύρθηκε στη λογική της συνεννόησης με τον αριστερό συνασπισμό Νέο Λαϊκό Μέτωπο (NFP).
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Η ΚΡΙΣΙΜΗ 
ΜΑΧΗ ΤΗΣ ΓΑΛΛΙΑΣ

Τα αποτελέσματα της προηγούμενης Κυριακής Tι έδειξαν οι τελευταίες δημοσκοπήσεις

Εθνική 
Συσπείρωση 

RN

Εθνική 
Συσπείρωση 

RN

Νέο Λαϊκό 
Μέτωπο 

NFP

Νέο Λαϊκό 
Μέτωπο 

NFP

Μαζί 
(προεδρικός 
συνασπισμός)

Μαζί 
(προεδρικός 
συνασπισμός)

Οι Ρεπου-
μπλικανοί 

(LR)

Οι Ρεπου-
μπλικανοί 

(LR)

Eταιρεία 
Ifop

Αλλοι

Η απόλυτη 
πλειοψηφία στην 
Εθνοσυνέλευση 

είναι 289 
έδρες

33,25% 210-240
170-200

95-125
25-45

28,63%
20,94%

6,55%
10,63%

ΑΡΙΘΜΟΣ Ε∆ΡΩΝ
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Φαύλος 
κύκλος

ή αφύπνιση   

– Τελικά, ποιο είναι το κα-
λό και ποιο το κακό 

σενάριο; 
To κακό σενάριο είναι να συ-
νεχιστεί αυτή η αρνητική τάση, 
οδηγώντας σε έναν φαύλο κύ-
κλο όπου δεν θα μπορούμε να 
συμφωνούμε και να λαμβάνου-
με αποφάσεις, ωφελώντας στο 
τέλος της ημέρας ακόμη περισ-
σότερο αυτές τις δυνάμεις. Και 
μπορεί κάπως έτσι να φτάσουμε 
σε ένα σημείο όπου θα αντιμε-
τωπίσουμε ακόμη μία θεμελιώδη 
κρίση στην Ευρώπη. Στις κρίσεις 
υπήρχε μέχρι τώρα ένας αυτομα-
τισμός. Αφού εκδηλώνονταν, γι-
νόταν ό,τι χρειαζόταν ώστε να μην 
ξεφύγουν τα πράγματα από τον 
έλεγχο. Ωστόσο, κοιτάζοντας στο 
μέλλον, δεν είμαι βέβαιος ότι ο 
αυτοματισμός αυτός θα λειτουργεί 
για πάντα. Και τότε οι συνέπειες 
μπορεί να είναι τεράστιες.  

Το καλό σενάριο είναι αφενός 
τα κράτη-μέλη να συνεργαστούν 
πιο στενά μεταξύ τους, ακόμη και 
εκτός του πλαισίου της συνθή-

κης της Ε.Ε., αφετέρου η σιωπηρή 
πλειοψηφία της κοινής γνώμης 
στην Ευρώπη να γίνει λιγότερο σι-
ωπηρή. Γιατί μέχρι τώρα δίνει πο-
λύ χώρο στις άλλες φωνές. Είναι 
ίσως λίγο ιδεαλιστικό, αλλά μου 
ζητήσατε ένα θετικό σενάριο...   

Τον κίνδυνο μιας νέας κρίσης στην 
Ευρώπη αν δεν ανακοπεί το λαϊκι-
στικό ρεύμα που κορυφώνεται μέ-
σα από τις πολιτικές εξελίξεις στη 
Γαλλία επισημαίνει στην «Κ» ο δι-
ευθυντής μελετών στο Ευρωπαϊκό 
Κέντρο Πολιτικής - EPC, Γιάννης 
Εμμανουηλίδης: «Και δεν είμαι βέ-
βαιος ότι θα λειτουργεί για πάντα 
ο αυτοματισμός που είδαμε στις 
προηγούμενες κρίσεις». Χαρακτη-
ρίζει ορόσημο για τη Γαλλία, κατ’ 
επέκταση και για την Ευρώπη, τις 
προεδρικές εκλογές του 2027 και 
επιχειρεί να προβλέψει την αλλη-
λεπίδραση των αντισυστημικών 
ηγετών στο σενάριο που θα βρί-
σκονται ταυτόχρονα στη διακυ-
βέρνηση: Μαρίν Λεπέν, Τζόρτζια 
Μελόνι, Βίκτορ Ορμπαν και Ντό-
ναλντ Τραμπ.   

 
– Η λειτουργία των δυτικών δη-
μοκρατιών είναι αντιμέτωπη με 
σωρευμένες προκλήσεις. Πριν 
από όλα, πώς διαμορφώνεται το 
σκηνικό μετά την επερχόμενη 
εκλογική νίκη της Μαρίν Λεπέν 
στη Γαλλία;   

– Είναι μια εξέλιξη που κάνει 
τα πράγματα πιο δύσκολα από 
ό,τι ήταν ήδη, με βάση τις προ-
κλήσεις που αντιμετωπίζουμε διε-
θνώς. Αποδυναμώνει τον ρόλο του 
προέδρου Μακρόν. Αποδυναμώνει 
τη Γαλλία και καθιστά ακόμη πιο 
σύνθετες τις συνθήκες στην Ευ-
ρώπη, ανεβάζοντας τον πήχυ για 
όσα πρέπει να γίνουν σε ευρωπαϊ-
κό επίπεδο. Οδηγούμαστε σε καθε-
στώς σύγχυσης. Και αυτό είναι το 
καλό σενάριο, αν λάβουμε υπόψη 
και την πολιτική κατάσταση στη 
Γερμανία. Ο γαλλογερμανικός άξο-
νας βρίσκεται σε μια πραγματικά 
δύσκολη κατάσταση.    

 
– Eνα ερώτημα αφορά την αλ-
ληλεπίδραση που θα δούμε ανά-
μεσα στη Μαρίν Λεπέν, στην 
Τζόρτζια Μελόνι και στον Βίκτορ 
Oρμπαν. Ποιες είναι οι σκέψεις 
σας εδώ;   

– ∆εν είμαι βέβαιος ότι θα δούμε 
έναν δομικό, σταθερό συνασπισμό 
μεταξύ τους. Eχουν διαφορές στις 
απόψεις τους, σε βασικά ζητήματα 
– βλ. Ουκρανία. Hδη η Μελόνι έχει 
τοποθετηθεί διαφορετικά από τον 
Oρμπαν, αν και έχουν καλή σχέ-
ση. Υπάρχουν όμως αποκλίσεις τό-
σο στο περιεχόμενο όσο και στο 
στυλ της πολιτικής. Η Μελόνι το-
ποθετείται ως μια εποικοδομητι-
κή πολιτικός, η οποία προσπαθεί 
συγχρόνως να αναδείξει ότι είναι 
διαφορετική – για λόγους εσωτε-
ρικής κατανάλωσης στην Ιταλία. 
Ο Oρμπαν είναι ριζοσπαστικός και 

καθόλου εποικοδομητικός, μέσα κι 
έξω. Επομένως υπάρχουν διαφορές 
και θα πρέπει να δούμε πώς θα δι-
αμορφωθούν οι σχέσεις των τριών.   

 
– Πόσο πιθανό είναι η Μαρίν Λε-
πέν να ακολουθήσει ένα μονο-
πάτι παρόμοιο με της Τζόρτζια 
Μελόνι, η οποία μετρίασε τις θέ-
σεις της μετά την εκλογή της;   

– Το ερώτημα είναι τι σημαίνει 
ακριβώς «παρόμοιο». Και αυτό διό-
τι η Μελόνι είναι πιο εποικοδομητι-
κή και συνεργάσιμη στην Ευρώπη, 
κατά βάση, επειδή αυτό της επι-
τρέπει να χειρίζεται τα πράγματα 
όπως επιθυμεί στην Ιταλία – βλ. 
ανεξαρτησία των media και της 
∆ικαιοσύνης ή εκλογικό νόμο. Θα 
υποθέσω πάντως ότι η Λεπέν θα 

είναι λιγότερο διευκολυντική. Και 
θα είναι πιο δύσκολο να τη διαχει-
ριστεί κανείς, διότι η Γαλλία είναι 
πιο σημαντική από την Ιταλία. Και 
ο κίνδυνος θα είναι ακόμη μεγα-
λύτερος αν κερδίσει και τις προε-
δρικές εκλογές το 2027.   

 
– Πάντως, το πολιτικό κέντρο 
διατηρεί την πλειοψηφία στο 

Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Είναι 
αυτό αρκετό για να αντισταθμί-
σει τις απειλές από το ευρωσκε-
πτικιστικό μπλοκ; Μήπως είναι 
υπερβολική η ανησυχία προς την 
αντίθετη κατεύθυνση;    

– Eχουμε δει πράγματι υπερ-
βολές. Και είδαμε όντως στις ευ-
ρωεκλογές ότι οι αντισυστημικές 
δυνάμεις τα πήγαν καλά σε αρ-
κετά κράτη-μέλη, ωστόσο δεν τα 
κατάφεραν το ίδιο καλά σε άλλα. 
Επομένως, η εικόνα είναι μεικτή. 
Εξαρτάται όμως από τα ίδια τα φι-
λοευρωπαϊκά κόμματα αν θα είναι 
σε θέση να συνεργαστούν μεταξύ 
τους δημιουργώντας ένα μεγάλο, 
αόρατο τείχος απέναντι στις λαϊ-
κιστικές δυνάμεις.    

 
– Στις ΗΠΑ, μετά και το τελευ-
ταίο debate, αυξήθηκαν οι πι-
θανότητες να επιστρέψει ο Ντό-
ναλντ Τραμπ στον Λευκό Οίκο. 
Κάποια πρόβλεψη για την αλλη-
λεπίδραση που θα έχει σε μια τέ-
τοια περίπτωση με τους Λεπέν, 
Μελόνι και Oρμπαν;   

– Γνωρίζουμε ήδη ότι ο τελευ-
ταίος είναι πολύ φίλος του Τραμπ, 
ο οποίος αναφέρεται σε εκείνον 
ως μεγάλο ηγέτη. Ο κίνδυνος εί-
ναι πραγματικός, καθώς υπάρχουν 
στοιχεία που τους ενώνουν. Είναι 
κοινός ο τρόπος με τον οποίο αντι-
λαμβάνονται το πώς θα πρέπει να 
λειτουργεί ο κόσμος. Θα μπορού-
σε σε έναν βαθμό να υπάρξει μια 
ευθυγράμμιση σε κάποια θέματα 
και νομίζω ότι είναι κάτι για το 
οποίο οφείλει να ανησυχεί κανείς.   

 
– Κατά μία άποψη, η ανάδει-
ξη λαϊκιστικών δυνάμεων στις 
ευρωπαϊκές κυβερνήσεις είναι 
αποτέλεσμα δικαιολογημένης 
αντίδρασης των ψηφοφόρων σε 
αποτυχημένες πολιτικές των λε-
γόμενων συστημικών κυβερνή-
σεων. Κατά μία άλλη άποψη πρό-
κειται για πολιτικές δυνάμεις 
που υφαρπάζουν την ψήφο των 
Ευρωπαίων, υποσχόμενες εύκο-
λες λύσεις σε σύνθετα προβλή-
ματα. Τι λέτε;    

– Νομίζω ότι ο κίνδυνος είναι 
να εντάξεις αυτές τις δυνάμεις 
στις κυβερνήσεις για να τις απο-
μυθοποιήσεις. Oμως ανοίγεις έτσι 
τον εαυτό σου στη δική τους προ-
σέγγιση για τα πράγματα. Θεω-
ρώ ότι μια καλύτερη συνταγή θα 
ήταν να είσαι πιο προορατικός, 
τόσο σε εθνικό όσο και σε ευρω-
παϊκό επίπεδο. Αντιλαμβάνομαι 
ότι έχει τη δυσκολία του, ωστόσο 
η αμυντική αυτή αντίδραση των 
mainstream κομμάτων στο τέλος 
ωφελεί τις ριζοσπαστικές αυτές 
δυνάμεις φέρνοντας το παιχνίδι 
στο τερέν τους.

Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ   

Η άνοδος της Λεπέν αποδυναμώνει τη Γαλλία και καθιστά 
ακόμη πιο σύνθετες τις συνθήκες στην Ευρώπη. Και αυτό 
είναι το καλό σενάριο, αν λάβουμε υπόψη και την πολιτική 

κατάσταση στη Γερμανία   

Εξαρτάται από τα ίδια 
τα φιλοευρωπαϊκά 

κόμματα αν θα είναι σε 
θέση να συνεργαστούν 
μεταξύ τους, δημιουρ-

γώντας ένα μεγάλο
αόρατο τείχος απένα-
ντι στις λαϊκιστικές 

δυνάμεις.   

Οδηγούμαστε
σε καθεστώς

σύγχυσης   

Γιάννης Εμμανουηλίδης
Διευθυντής μελετών στο Ευρωπαϊκό Κέντρο Πολιτικής - EPC 

Η έκφραση της Γαλλίδας σε διαδήλωση εναντίον της Ακροδεξιάς, στο Παρίσι, μαρτυρεί τον προβληματι-
σμό της. Σε ευρωπαϊκό επίπεδο, όμως, τα πράγματα ίσως είναι ακόμη πιο δύσκολα.
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Τα αποτελέσματα των ευρωπαϊκών 
εκλογών σε διάφορες χώρες και 
κυρίως το αποτέλεσμα του πρώ-
του γύρου των εκλογών στη Γαλ-
λία έχουν προκαλέσει μεγάλη συ-
ζήτηση αλλά και αγωνία για την 
ενίσχυση των ακροδεξιών πολι-
τικών σχηματισμών και τις επι-
πτώσεις που μπορεί να έχει αυ-
τή για το δημοκρατικό πολίτευμα 
και την Ε.Ε.  
 
Πέραν όμως της εύλογης αγωνί-
ας αλλά και της αντίδρασης που 
βλέπουμε για παράδειγμα στην 
περίπτωση της Γαλλίας, είναι ση-
μαντικό να μπορέσει κάποιος να 
προσεγγίσει τις αιτίες που οδήγη-
σαν τόσο μεγάλο αριθμό πολιτών 
να ψηφίσουν ακροδεξιούς σχημα-
τισμούς. ∆εν μπορεί να μένουμε 
σε απλουστευμένους αφορισμούς 
περί ακροδεξιών, καθώς, όπως 
αναδεικνύουν και όλες οι σχετικές 
αναλύσεις, η δεξαμενή των ψηφο-
φόρων αυτών των κομμάτων είναι 
σε σημαντικό βαθμό ετερογενής, 
ακόμη και συγκυριακή.   
 
Υπάρχουν προβλήματα που οι πολί-
τες αισθάνονται πως οι κυβερνή-
σεις, αλλά και η Ε.Ε., δεν μπορούν 
να επιλύσουν και το παράπονό 
τους αυτό τους οδηγεί σε ακραί-
ες πολιτικές επιλογές;  
 
Η απάντηση είναι περίπου αυτονόη-
τη. ∆εν είναι άλλωστε τυχαίο πως 

ζούμε εδώ και χρόνια στην εποχή 
της μετα-ιδεολογίας και η εκλογι-
κή προτίμηση είναι περισσότερο 
συμπεριφορική διαδικασία.   
 
Σχεδόν σε όλες τις χώρες της ∆ύ-
σης υπάρχουν αναλύσεις για τους 
χαμένους της παγκοσμιοποίησης, 
τις νέες ανισότητες και την αντι-
κυβερνητική τάση που επικρατεί.  
 
Πλην όμως της οικονομίας, που εί-
ναι σημαντικό ζήτημα για τους πο-
λίτες των περισσοτέρων ευρωπαϊ-
κών κρατών, τα θέματα ασφάλειας 
και ταυτότητας έχουν αναδειχθεί 
ως κυρίαρχα στην πολιτική συ-
ζήτηση, με χαρακτηριστική πε-
ρίπτωση το ζήτημα της μετανά-
στευσης. Τα ακροδεξιά κόμματα 
έχουν επενδύσει στην ανάδειξη 
των ζητημάτων ασφάλειας και 
κυρίως στη σύνδεσή τους με τη 
διάσταση της ταυτότητας, αναδει-
κνύοντας τον φόβο για το διαφο-
ρετικό (τον «άλλον») ως απειλή για 
την ταυτότητα σε ατομικό αλλά 
και συλλογικό επίπεδο.  
 
Μπορούμε να μιλήσουμε ωστόσο 
μόνο για μια πολιτική επιτυχία 
των ακροδεξιών κομμάτων στο 
να αναδείξουν αυτή την πολιτι-
κή ατζέντα και να αξιοποιήσουν 
λαϊκιστικά επιχειρήματα ή πρέπει 
να δούμε ποια είναι η πραγματική 
κατάσταση με τα ζητήματα ασφά-
λειας; Είναι σημαντικό λοιπόν να 
διερευνηθεί αν υπάρχει ένα πραγ-
ματικό αίσθημα ανασφάλειας πά-

νω στο οποίο χτίζουν πολιτικά 
επιχειρήματα τα ακροδεξιά κόμ-
ματα ή αν είναι μια πολιτική κατα-
σκευή ασφαλειοποίησης, κυρίως 
θεμάτων όπως το μεταναστευτικό.   
 
Τα τελευταία χρόνια, οι ευρωπαϊ-
κές κοινωνίες είναι αντιμέτωπες 
με απανωτές κρίσεις, ζούμε, όπως 
είναι πλέον γνωστό, στην εποχή 
των πολυ-κρίσεων, οι οποίες οξύ-
νουν το αίσθημα ανασφάλειας και 
την ευαλωτότητα των ανθρώπων. 
Οι φυσικές καταστροφές και τα 
τεχνολογικά ατυχήματα έχουν 
εντείνει περισσότερο το αίσθη-
μα του κινδύνου. Ο διακρατικός 
πόλεμος, ως συνέπεια των πρω-
τοβουλιών αυταρχικών κρατών, 
όπως η Ρωσία, επέστρεψε στην 
Ευρώπη. Οι κοινωνίες αντιμετω-
πίζουν παγκόσμιες προκλήσεις, 
όπως η κλιματική κρίση, η μετα-

νάστευση, ο αυταρχισμός και οι 
αναδυόμενες τεχνολογίες, οι οποί-
ες μπορούν και έχουν σημαντικές 
επιπτώσεις ασφάλειας. Εχει εντα-
θεί η διαπροσωπική βία με τις δι-
άφορες μορφές της (ενδοοικογε-
νειακή, έμφυλη, βία ανηλίκων, 
ρατσιστική βία κ.ά.), προκαλώντας 
μια καθημερινή πίεση σε όρους 
ανθρώπινης και κοινωνικής ασφά-
λειας. Οι μοναχικοί δρώντες και 
οι τρομοκρατικές επιθέσεις στους 
λεγόμενους «μαλακούς» στόχους 
έχουν δημιουργήσει μια έντονη 
αίσθηση απειλής στην καθημε-
ρινότητα του πολίτη. Σε αρκετές 
περιπτώσεις έχουμε δει όξυνση 
της πόλωσης, μεγάλες διαμαρ-
τυρίες που κατέληξαν σε βίαια 
επεισόδια.    
 
Οπως είναι λογικό, μέσα σε ένα 
τέτοιο πλαίσιο ο πολίτης ζητά-
ει από το κράτος να του παρέχει 
ασφάλεια. Σε ένα σύνθετο κοι-
νωνικό και πολιτιστικό πλαίσιο, 
η αίσθηση της απειλής είναι σε 
σημαντικό βαθμό συνάρτηση των 
προσωπικών βιωμάτων και αντι-
λήψεων. Σε αρκετές περιπτώσεις 
οι επιπτώσεις ασφάλειας είναι αυ-
τές που έχουν οδηγήσει σε μια 
αρνητική στάση έναντι θεμάτων 
όπως η μετανάστευση.   
 
Μπορούμε λοιπόν να συμπεράνου-
με πως τα λαϊκιστικά ακροδεξιά 
κόμματα έχουν χτίσει το πολιτι-
κό τους αφήγημα πάνω σε πραγ-
ματικές αγωνίες πολιτών. Αυτό 

οφείλεται και στην αστοχία και 
αδυναμία των πολιτικών συστη-
μάτων να αναδείξουν προβλήμα-
τα και να αναζητήσουν λύσεις. 
Χαρακτηριστική περίπτωση απο-
τελεί η μετανάστευση. Για χρό-
νια οι κυβερνήσεις δεν αναδεί-
κνυαν τις επιπτώσεις ασφάλειας 
του θέματος, με αποτέλεσμα να 
δώσουν χώρο στους ακροδεξιούς 
σχηματισμούς να διαμορφώσουν 
την ατζέντα με έναν αφοριστι-
κό τρόπο, εξισώνοντας τους με-
τανάστες με τρομοκράτες και 
εγκληματίες.     
 
Ο αποτελεσματικότερος τρόπος για 
να αντιμετωπιστεί η άνοδος της 
Ακροδεξιάς, αλλά και γενικότερα 
των λαϊκιστικών αντικυβερνητι-
κών κομμάτων, είναι η ανάδειξη 
των προβλημάτων στην πραγμα-
τική τους βάση και η προσπάθεια 
επίλυσής τους. Η ασφάλεια δεν 
είναι ένα πεδίο πολιτικής που 
μπορεί και πρέπει να εκχωρηθεί 
στα άκρα. Αυτό βέβαια δεν ση-
μαίνει πως πρέπει να περάσου-
με σε μια εκτεταμένη κατάστα-
ση πλήρους ασφαλειοποίησης. 
Χρειάζεται ένα νέο κοινωνικό 
συμβόλαιο, ένα σύγχρονο πλαί-
σιο πολιτικής ασφάλειας που θα 
απαντάει στις απειλές, αλλά θα 
ενσωματώνει και τις ανασφάλει-
ες των πολιτών.   

 
Ο κ. Τριαντάφυλλος Καρατράντος είναι 
δρ Ευρωπαϊκής Ασφάλειας και Νέων 
Απειλών, κύριος ερευνητής ΕΛΙΑΜΕΠ.   

Τα λαϊκιστικά ακροδεξιά 
κόμματα έχουν χτίσει

το πολιτικό τους αφήγη-
μα πάνω σε πραγματικές 

αγωνίες πολιτών. Αυτό 
οφείλεται και στην αδυ-
ναμία των πολιτικών συ-
στημάτων να αναδείξουν 
προβλήματα και να ανα-

ζητήσουν λύσεις.  

Του ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ ΚΑΡΑΤΡΑΝΤΟΥ  

Ακροδεξιά και ασφάλεια  

Η ΚΡΙΣΙΜΗ 
ΜΑΧΗ ΤΗΣ ΓΑΛΛΙΑΣ

«Ο γαλλογερμανικός 
άξονας βρίσκεται σε 
μια πραγματικά δύσκο-
λη κατάσταση», επιση-
μαίνει ο Γιάννης Εμμα-
νουηλίδης, διευθυντής 
μελετών στο Ευρωπαϊ-
κό Κέντρο Πολιτικής.  
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To 1965, ένας αυταρχικός πρόεδρος 
της Γαλλίας εκτροχίασε το ευρω-
παϊκό πρότζεκτ μέσω μιας «κενής 
καρέκλας» με διαρκή βέτο σε κάθε 
σχέδιο των Βρυξελλών. Aρνούμε-
νος να στείλει υπουργούς σε ευρω-
παϊκές συναντήσεις, όπως υπενθυ-
μίζει εύστοχα ο Economist για την 
περίπτωση του Σαρλ ντε Γκωλ, για 
έξι μήνες επί της ουσίας «εκβίαζε», 
έως ότου κατάφερε να πείσει τους 
Ευρωπαίους ότι η Γαλλία ήταν πολύ 
ισχυρή για να αγνοηθεί. Το 2024, ο 
Εμανουέλ Μακρόν μπορεί να μην 
αφήσει «κενή» τη θέση του στο 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, ωστόσο, 
με την –ίσως– πολιτική «αυτοχει-
ρία» του, την προκήρυξη πρόωρων 
εκλογών, θέτει σε κίνδυνο το ευ-
ρωπαϊκό οικοδόμημα σε μια περί-
οδο γεωπολιτικής ρευστότητας. 
Tην ίδια ώρα, ακροδεξιά κόμματα 
παίρνουν σιγά σιγά θέση εντός 
του Συμβουλίου, κατά την έναρ-
ξη μιας ήδη «επεισοδιακής» ουγ-
γρικής προεδρίας, που συμπίπτει 
με τον νέο πενταετές ευρωπαϊκό 
θεσμικό κύκλο.

Σε κάθε περίπτωση, το μέλ-
λον της σχέσης της Γαλλίας με 
την Ε.Ε. θα εξαρτηθεί σε μεγάλο 
βαθμό από τον σημερινό, δεύτε-
ρο γύρο των βουλευτικών εκλο-
γών. Η ανησυχία των Βρυξελλών 
θα είναι ακόμη μεγαλύτερη εάν 
η ακροδεξιά Εθνική Συσπείρωση 
της Μαρίν Λεπέν, μετά την «πρω-
τιά» του πρώτου γύρου, καταφέ-
ρει να εξασφαλίσει και την πλει-
οψηφία. Σε αυτή την περίπτωση, 
το βασικό ερώτημα που τίθεται 
είναι πώς θα εξελιχθεί η «συγκα-
τοίκηση» του Γάλλου προέδρου 
με έναν ακροδεξιό πρωθυπουργό, 
τον 28χρονο Ζορντάν Μπαρντε-
λά, και κυρίως, πώς θα επηρεάσει 
αυτή η δυναμική τους ευρωπαϊ-
κούς θεσμούς.

«∆εν είναι η πρώτη φορά που 
θα συμβεί αυτό», υπενθυμίζει ο 
Ερίκ Μορίς, αναλυτής ευρωπαϊ-
κής πολιτικής στο European Policy 
Center στις Βρυξέλλες. «Η Γαλλία 
θα βρίσκεται στην τέταρτη λεγό-
μενη “συμβίωσή” της, όπου δη-
λαδή ο πρωθυπουργός δεν είναι 
σύμμαχος του προέδρου. Τις προ-
ηγούμενες φορές, πρόεδρος και 
πρωθυπουργός είχαν διαφορετικές 
πολιτικές απόψεις, ωστόσο, συμ-
φωνούσαν στις θεμελιώδεις αρχές, 
για τη ∆ημοκρατία ή την Ε.Ε. Αυ-
τό δεν πρόκειται να συμβεί τώρα», 
τονίζει. Η διαφορά, εξάλλου, για 
τον ίδιο έγκειται στο γεγονός ότι 
«όταν ο Φρανσουά Μιτεράν και 
ο Ζακ Σιράκ αποδυναμώνονταν 
από την ήττα των κομμάτων τους, 
μπορούσαν πάντα να βασίζονται 
στην ομάδα τους στην Εθνοσυ-
νέλευση και στη Γερουσία. Τώρα, 
ό,τι απομείνει από το στρατόπεδο 
του Μακρόν θα μοιραστεί σε τρία 

κόμματα που έχουν διαφορετικές 
στρατηγικές».

«Ολες οι “συγκατοικήσεις” 
αποτελούν πολιτικό αγώνα και 
σε αυτόν, ο Μακρόν ξεκινά από 
αδύναμη θέση με την επόμενη 
κυβέρνηση πιθανότατα να κάνει, 
πάνω-κάτω, ό,τι θέλει», λέει χαρα-
κτηριστικά.

Πιο επιφυλακτική εμφανίζεται 
η Τζεσίν Βέμπερ, ερευνήτρια του 
German Marshall Fund στις Βρυ-
ξέλλες, ως προς το πώς θα κινηθεί 
μια ακροδεξιά κυβέρνηση. «Είναι 
σχετικά νωρίς να πούμε πώς ένας 
ακροδεξιός πρωθυπουργός θα κα-
θοδηγήσει τη Γαλλία επειδή το πε-
ριθώριο ελιγμών –για τον Ζορντάν 
Μπαρντελά– θα εξαρτηθεί σε με-
γάλο βαθμό από τη σύνθεση του 
κοινοβουλίου. Ωστόσο, το σενάριο 
του μετέωρου κοινοβουλίου (hung 
parliament) είναι το πιο πιθανό 
και η Γαλλία μπορεί να εγκλωβι-
στεί σε πολιτικό αδιέξοδο για τα 
επόμενα χρόνια».

Το σενάριο αυτό θεωρεί πιο 
πιθανό και η Νάταλι Τότσι, δι-
ευθύντρια του Ινστιτούτου ∆ιε-
θνών Σχέσεων (Instituto Affari 
Internazionali / ΙΑΙ) στη Ρώμη, 
όμως, προσθέτει ότι πιο σημαντι-
κή είναι η «μεγάλη εικόνα» που 
σχηματίζεται στην Ευρώπη και 
«αφορά την άνοδο της Ακροδεξι-
άς. Σε κάθε ξεχωριστή περίπτω-
ση, τελικά το χειρότερο σενάριο 
ανατρέπεται. Οπως είδαμε, στις 

ευρωεκλογές επικράτησαν οι φι-
λοευρωπαϊκές δυνάμεις. Ισως και 
στη Γαλλία μπορεί να γίνει ανα-
τροπή», ενώ εκτιμά πως λίγα πράγ-
ματα θα αλλάξουν.

Η Τότσι προσθέτει ότι «για 
όποιον βλέπει το ποτήρι μισοά-
δειο, υπάρχει μια διαφορετική 
ιστορία. Η Ακροδεξιά στο Ευρω-
κοινοβούλιο θα σχηματίσει τρεις 
ευρωομάδες, ενώ σε αρκετά κρά-
τη-μέλη κυβερνούν ακροδεξιά, λα-
ϊκιστικά κόμματα: Ουγγαρία, Ιτα-
λία, Ολλανδία, Σλοβακία. Σύντομα, 
ενδεχομένως, και στην Αυστρία. 
Εάν η Γαλλία μπει στην ομάδα 
μπορεί να δημιουργηθεί μειοψη-
φία που θα “μπλοκάρει” κρίσιμες 
αποφάσεις. Και όπως γνωρίζουμε 
η Ε.Ε. είναι σαν το ποδήλατο· εάν 
δεν κινείσαι, πέφτεις».

Ο γαλλογερμανικός άξονας

Σε κίνδυνο βρίσκεται και ο γαλ-
λογερμανικός «κεντρικός» άξονας 
της Ενωσης, παρά το γεγονός ότι –

κατά τον Ερίκ Μορίς– έχει εδώ και 
καιρό «φρενάρει». Ομως η Εθνική 
Συσπείρωση σίγουρα δεν ενδιαφέ-
ρεται για το μέλλον των σχέσεων 
με το Βερολίνο. «Υπάρχει ζήτη-
μα έλλειψης ηγεσίας στην Ευρώ-
πη» διαπιστώνει και συμπληρώνει 
ότι «ενδεχομένως να δούμε νέους 
παράγοντες να προσπαθούν να 
πάρουν προβάδισμα, όπως ο Πο-
λωνός Ντόναλντ Τουσκ ή ακόμη 
και η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, 
ωστόσο από μόνοι τους δεν μπο-
ρούν να δώσουν την απαραίτητη 
δυναμική στο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο». Αυτή τη δυναμική, εξάλ-
λου, ήδη υπονομεύει η Ουγγαρία, 
που ανέλαβε αυτή την εβδομά-
δα τη «σκυτάλη» της εξάμηνης 
προεδρίας του. Οι υπουργοί του 
Βίκτορ Ορμπαν με τους οποίους 
συνομίλησε η «Κ» –που βρέθηκε 
στη Βουδαπέστη στο πλαίσιο επί-
σκεψης των ανταποκριτών από 
Βρυξέλλες– εμφανίστηκαν έτοι-
μοι να λειτουργήσουν στην Ε.Ε. 
ως «έντιμοι διαπραγματευτές» στο 
πλαίσιο μιας «εξαιρετικά εφικτής» 
συνεργασίας και με την πρόεδρο 
της Κομισιόν, παρά την καταψή-
φισή της από τον Ούγγρο πρωθυ-
πουργό. Βασική επιδίωξη, η προ-
ώθηση μιας φιλόδοξης ατζέντας 
στο πλαίσιο του διακηρυγμένου 
(τραμπικής έμπνευσης) στόχου 
«να κάνουμε την Ευρώπη σπου-
δαία ξανά». Ηδη, πάντως, προ-
κλήθηκε το πρώτο «επεισόδιο» 
με τη θεσμική ηγεσία της Ε.Ε. στη 
«σκιά» της επίσκεψης του Ορμπαν 
στη Μόσχα, λίγες ημέρες μετά τις 
συνομιλίες του με τον Ουκρανό 
πρόεδρο. Ο πρόεδρος του Συμ-
βουλίου Σαρλ Μισέλ προειδοποίη-
σε, μάλιστα, ότι «η εκ περιτροπής 
προεδρία της Ε.Ε. δεν έχει καμία 
εντολή διαλόγου με τη Ρωσία εκ 
μέρους της Ε.Ε.».

Και ενώ η ουγγρική προεδρία 
ξεκινά με κακούς «οιωνούς», η 
Τζεσίν Βέμπερ πιστεύει πως δεν 
θα αλλάξει κάτι στην πορεία της 
Ε.Ε., καθώς «έχει περισσότερο συ-
ντονιστικό ρόλο και χωρίς επι-
πρόσθετη ψήφο στο Συμβούλιο, 
ώστε να καθυστερεί αποφάσεις ή 
να συνδιαμορφώνει την ατζέντα 
προς μια κατεύθυνση». «Αυτό που 
πρέπει να προβληματίζει είναι ο 
αποδυναμωμένος πια διεθνής ρό-
λος του Μακρόν, που δεν θα επι-
τρέπει ηγετικό ρόλο στη Γαλλία», 
επισημαίνει.

Με τη διαπίστωση αυτή συμ-
φωνεί η Νάταλι Τότσι, η οποία 
εκτιμά πάντως ότι, ανεξαρτήτως 
του αποτελέσματος των εκλογών, 
ανοίγει ήδη ο δρόμος προς το Ελιζέ 
για τη Λεπέν το 2027, με την ευθύ-
νη να βαρύνει κυρίως τα κεντρώα 
κόμματα. «Μπορεί να αποφύγουμε 
τα χειρότερα την Κυριακή, αλλά 
η απειλή είναι ότι η δημοκρατία 
θα πεθάνει σαν βάτραχος εν βρα-
σμώ. Οχι με βίαιο τρόπο, αλλά με 
κλαυθμυρισμό», αναφέρει χαρα-
κτηριστικά.

Της ανταποκρίτριάς μας 

στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ

«Μπορεί να 
δημιουργηθεί μια 
μειοψηφία που θα 

“μπλοκάρει’’ κρίσιμες 
αποφάσεις. Και όπως 

γνωρίζουμε, η Ε.Ε. είναι 
σαν το ποδήλατο· εάν 
δεν κινείσαι, πέφτεις».
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Στις βουλευτικές εκλογές της 30ής 
Ιουνίου, η ακροδεξιά Εθνική 
Συσπείρωση (Rassemblement 
National), επικουρούμενη από 
τον πρόεδρο και στελέχη των Ρε-
πουμπλικανών (Les Républicains) 
Ερίκ Σιοτί έλαβε 10.643.957 ψή-
φους και 33,20% επιβεβαιώνοντας 
τη σημαντική άνοδο του κόμμα-
τος, που στις ευρωεκλογές της 9ης 
Ιουνίου είχε λάβει 31,4%, αυξάνο-
ντας το ποσοστό της κατά 8,06 
μονάδες από τις ευρωεκλογές του 
2019. Πρόκειται για μια σοβαρή 
εκλογική νίκη, αν σκεφτεί κανείς 
ότι το ακροδεξιό κόμμα μόλις δύο 
χρόνια νωρίτερα, στις βουλευτι-
κές εκλογές του Ιουνίου του 2022, 
έλαβε 17,30% και 3,5 εκατομμύρια 
ψήφους. Αύξησε δηλαδή κατά 16 
εκλογικές μονάδες και 7.054.492 
ψήφους τις δυνάμεις του μέσα σε 
δύο μόλις χρόνια. 

Η Εθνική Συσπείρωση βελτίωσε τα 
ποσοστά της στις κοινωνικοδη-
μογραφικές κατηγορίες του πλη-
θυσμού στις οποίες το Εθνικό Μέ-
τωπο ήταν ισχυρό εξαρχής: στα 
λαϊκά στρώματα 57% των εργατών 
ψήφισε RN. Με βάση το επίπεδο 
εκπαίδευσης, ένας στους δύο ψη-

φοφόρους του δεν έχει απολυτήριο 
λυκείου (bac) ψήφισε RN. Ωστόσο, 
εντυπωσιακή είναι η διείσδυση της 
άκρας ∆εξιάς στη Γαλλία στις μεγα-
λύτερες ηλικίες –που συστηματικά 
μέχρι τώρα αποστρέφονταν την 
άκρα ∆εξιά– αλλά και στα υψηλά 
εισοδήματα, που επίσης συνήθως 
έκαναν πιο συστημικές επιλογές. 
Συγκεκριμένα, 40% όσων κερδί-
ζουν πάνω από 3.000 ευρώ τον 
μήνα ψήφισαν RN (Ipsos).

Αν και η κρίση του κομματικού συ-
στήματος στην οποία έχει περι-
έλθει η Γαλλία έχει αρκετά πρω-
τοφανή χαρακτηριστικά για την 
Ε΄ Γαλλική ∆ημοκρατία –όπως το 
σπάσιμο του δημοκρατικού μετώ-
που, με μερίδα γκωλικών να συ-
νασπίζεται με την άκρα ∆εξιά, η 
συγκρότηση του Λαϊκού Μετώ-
που και η δυσκολία του Κέντρου 
και της Αριστεράς να εναρμονι-
στούν χωρίς κακοφωνία με το μπα-
ράζ εναντίον της Ακροδεξιάς– η 
άνοδος της άκρας ∆εξιάς, παρά 
το μεγάλο μέγεθός της, δεν είναι 
καινοφανής. Φαινόμενο χρόνιο 
και σταθερό, η άνοδος της άκρας 
∆εξιάς στη Γαλλία εκκινεί με το 
Εθνικό Μέτωπο στις ευρωεκλογές 
του 1984 και έχει ανοδική πορεία 
έκτοτε, παρά τις διακυμάνσεις. 

Μάλιστα, από το 2011, οπότε και 
η ηγεσία του κόμματος αλλάζει, 
η Μαρίν Λεπέν, κόρη του ιδρυτή 
Ζαν Μαρί Λεπέν, σκοράρει καλύ-
τερα από τον πατέρα της σε όλες 
τις εκλογικές αναμετρήσεις. 
 
Οι αιτίες της ανόδου της γαλλικής 
Ακροδεξιάς είναι τόσο δομικές όσο 
και συγκυριακές. Στις δομικές αιτί-
ες βρίσκουμε παρόμοιες ενδείξεις 
με άλλα εκλογικά σώματα τα οποία 
προσχωρούν στην ακροδεξιά πολι-
τική επιλογή. Ο φόβος που συνδέ-
εται με την παγκοσμιοποίηση και 
τις αλλαγές που αυτή φέρνει στον 
σύγχρονο τρόπο ζωής. Η οντολο-

γική ανασφάλεια, που εκδηλώνε-
ται μέσα από την επιδείνωση του 
κοινωνικοεπαγγελματικού status 
και την καθοδική κινητικότητα 
λαϊκών και μεσαίων στρωμάτων· 
από τη συνύπαρξη με τους μετα-
νάστες, που για τα πιο επισφαλή 
στρώματα βιώνεται όχι μόνον ως 
πολιτισμική απειλή, αλλά και αντα-
γωνιστικά σε σχέση με την αγο-
ρά εργασίας και τις παροχές του 
κοινωνικού κράτους. Η νοσταλ-
γία για το εθνικό και προσωπικό 
παρελθόν, συχνά εξιδανικευμένο, 
αλλά και η επιθυμία επιστροφής 
στο status quo ante. Ο θυμός ενά-
ντια στις πολιτικές ελίτ για τις αυ-
ξανόμενες ανισότητες. Το συναι-
σθηματικό υπόβαθρο των πολιτών 
αυτών είναι που εργαλειοποιεί η 
γαλλική ριζοσπαστική ∆εξιά, προ-
σφέροντας λύσεις απλοϊκές, όπως 
η κατάργηση του δικαίου του εδά-
φους και το κλείσιμο των συνόρων, 
ενεργοποιώντας τα εθνικιστικά 
αντανακλαστικά. 

Κοιτάζοντας τα κίνητρα της ψήφου 
στο σύνολο του εκλογικού σώμα-
τος του πρώτου γύρου των γαλλι-
κών εκλογών, ως πρωταρχικό κί-
νητρο εμφανίζεται η πτώση της 
αγοραστικής δύναμης (59%), δεύ-
τερο η μετανάστευση (39%) και 

τρίτο το εθνικό σύστημα υγείας 
(32%) (Ipsos). Τόσο στη Γαλλία όσο 
και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, 
οι πολιτικές ελίτ υποτίμησαν τις 
εκλογικές συνέπειες της ακρίβειας. 
Ζουμάροντας στους ψηφοφόρους 
της Εθνικής Συσπείρωσης, η σει-
ρά και το περιεχόμενο των κινή-
τρων αλλάζουν, με πρώτο κίνητρο 
τη μετανάστευση (80%), δεύτερο 
την αγοραστική δύναμη και τρίτο 
την ασφάλεια. Πρόκειται άρα για 
μια σαφώς αντιμεταναστευτική 
εκλογική επιλογή, ενώ ο θυμός για 
την πτώση του επιπέδου ζωής και 
η ανασφάλεια επιβεβαιώνονται ως 
κίνητρα ακροδεξιάς ψήφου.
 
Υπήρχαν ωστόσο και συγκυριακοί 
παράγοντες που βοήθησαν την 
άνοδο της άκρας ∆εξιάς στη Γαλ-
λία. Η διάλυση των παραδοσιακών 
κομματικών παικτών της ∆εξιάς 
και της Αριστεράς, με την ταυτό-
χρονη και αυξανόμενη αντιδημο-
φιλία του προέδρου Μακρόν και 
της παράταξής του, δημιούργησε 
μια άριστη πολιτική ευκαιρία για 
την άκρα ∆εξιά, που κατάφερε να 
αξιοποιήσει φέρνοντας κοντά της 
κομματικά άστεγους ψηφοφόρους.

 
Η κ. Λαμπρινή Ρόρη είναι επίκουρη καθη-
γήτρια Πολιτικής Ανάλυσης στο ΕΚΠΑ.

Οι πολιτικές ελίτ υποτί-
μησαν τις εκλογικές συ-
νέπειες της ακρίβειας. 

Ζουμάροντας στους ψη-
φοφόρους της Εθνικής 
Συσπείρωσης, η σειρά 
και το περιεχόμενο των 
κινήτρων αλλάζουν, με 
πρώτο κίνητρο τη μετα-

νάστευση (80%).

Της ΛΑΜΠΡΙΝΗΣ ΡΟΡΗ

Η διείσδυση της γαλλικής Ακροδεξιάς

Η ΚΡΙΣΙΜΗ 
ΜΑΧΗ ΤΗΣ ΓΑΛΛΙΑΣ Ακροδεξιοί ένοικοι 

στην πολυκατοικία
Μια «συγκατοίκηση» Μακρόν - Μπαρντελά μπορεί 

να επηρεάσει τις εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή Ενωση

Η αναχαίτιση του ακροδεξιού κόμματος της Μαρίν Λεπέν είναι για πολλούς Γάλλους το μεγάλο διακύ-
βευμα των εκλογών. Από το αποτέλεσμα της κάλπης θα εξαρτηθούν πολλά, όχι μόνο στο Παρίσι αλλά και 
στις Βρυξέλλες, καθώς το ειδικό βάρος της Γαλλίας είναι σημαντικό στη διαδικασία λήψης αποφάσεων.
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Εντονο προβληματισμό στο Μέγα-
ρο Μαξίμου έχει προκαλέσει, πα-
ρά την εύλογη πολιτικά απόφαση 
να τηρηθούν εκ μέρους της κυ-
βέρνησης χαμηλοί τόνοι, η ηχηρή 
διπλή παρέμβαση των Κ. Καρα-
μανλή και Αντ. Σαμαρά στις αρχές 
της εβδομάδας. Ο προβληματι-
σμός δεν έγκειται κυρίως στα όσα 
ειπώθηκαν από τους δύο πρώην 
πρωθυπουργούς με τις όποιες γέ-
φυρες να έχουν –μέχρι νεωτέρας 
τουλάχιστον– κοπεί με αμφοτέ-
ρους, καθώς δεν υφίσταται, όπως 
λέγεται, ζήτημα «διαχωρισμού» 
του ενός από τον άλλο. Εστιάζε-
ται στο ενδεχόμενο με τη στά-
ση τους να επιτείνουν τις τάσεις 
αποσυσπείρωσης στην Κοινοβου-
λευτική Ομάδα της Ν.∆., όπως αυ-
τές κατεγράφησαν στην προ δε-
καημέρου συνεδρίαση κατά την 
οποία συζητήθηκε το αποτέλεσμα 
των πρόσφατων ευρωεκλογών. 
Kαι τούτο, καθώς μια ομάδα από 
«γαλάζιους» βουλευτές εμφανίζε-
ται να φλερτάρει πλέον ανοικτά 
με το «αντάρτικο», αφού εκτιμά 
πως δεν έχει ελπίδες υπουργοποί-
ησης ακόμη και στην περίπτωση 
νέου ανασχηματισμού. Πάντως, 
παρά τους υφιστάμενους προ-
βληματισμούς και τη σχετική σε-
ναριολογία, ο Κυρ. Μητσοτάκης 
ουδέποτε εξέτασε εις βάθος το 
ενδεχόμενο ενός εκλογικού αιφνι-
διασμού. Οι λόγοι που τα σενάρια 
περί προσφυγής στις κάλπες πριν 
από την εξάντληση της τετραετί-
ας απορρίπτονται είναι τέσσερις:
• Πρώτον, ο Κυρ. Μητσοτάκης 
απέδειξε την προηγούμενη τε-
τραετία ότι κινείται θεσμικά και 
εννοεί την ανάγκη ολοκλήρωσης 
του εκάστοτε εκλογικού κύκλου. 

Παράλληλα, ουδείς μπορεί να 
προεξοφλήσει το αποτέλεσμα 
ενός εκλογικού ρίσκου. Το πήρε 
στη Γαλλία ο Εμανουέλ Μακρόν 
και τα αποτελέσματα αποδεικνύ-
ονται καταστροφικά για τον Γάλ-
λο πρόεδρο.
• ∆εύτερον, οι πολίτες, όπως προ-
κύπτει παγίως από τις δημοσκο-
πήσεις, αποστρέφονται το ενδεχό-
μενο των πρόωρων εκλογών, ενώ 
επιπροσθέτως η προσφυγή στις 
κάλπες είναι εξαιρετικά δύσκολο 
να αιτιολογηθεί. Πόσο μάλλον που 
ο Κυρ. Μητσοτάκης θα μπορού-
σε να κατηγορηθεί για «τακτικι-
σμούς», ότι δηλαδή επιχειρεί να 
εκμεταλλευθεί πολιτικά το ρευστό 
τοπίο σε Κουμουνδούρου και Χα-
ριλάου Τρικούπη.
• Τρίτον, ο Κυρ. Μητσοτάκης 
διαθέτει άνετη κοινοβουλευτική 
πλειοψηφία 158 εδρών και καθα-
ρό πολιτικό ορίζοντα τριετίας.
• Τέταρτον, ο πρωθυπουργός 
απέδειξε την περασμένη τετραε-
τία πως επιθυμεί να φθάνει στις 
κάλπες με τη δυνατότητα να κά-
νει απολογισμό του κυβερνητι-
κού έργου σε αντιστοίχιση με 
τις δεσμεύσεις που έχει αναλά-
βει. Το 2023 ανανέωσε τη λαϊκή 
εντολή έχοντας τηρήσει τη δέ-
σμευση για μείωση φόρων και ει-
σφορών. Oμως, για την υλοποίη-
ση της τρέχουσας εξαγγελίας για 
«καλύτερους μισθούς για όλους» 
απαιτείται ακόμη χρόνος.

 

Το ρίσκο
της νέας εκλογής

Δεν είναι τυχαίο, σύμφωνα με 
αντιπολιτευόμενα τον Στέφανο 

Κασσελάκη στελέχη στην Κου-
μουνδούρου, ότι ο πρόεδρος 
του ΣΥΡΙΖΑ, ενώ μέχρι πρόσφα-
τα προκαλούσε τους εσωκομμα-
τικούς του αντιπάλους να «του 
βρουν αντίπαλο» και να θέσουν 
ζήτημα ηγεσίας, πλέον έχει απο-
σύρει τη συγκεκριμένη απειλή 
από το τραπέζι. Οπως σημειώ-
νουν, τυχόν επιμονή του Στ. Κασ-
σελάκη στη λογική των «καθα-
ρών λύσεων» θα ήταν μια κίνηση 
ιδιαίτερα υψηλού ρίσκου για τον 
ίδιο για δύο λόγους. Πρώτον, σε 
περίπτωση που θα επιχειρήσει 
αναβάπτιση της εκλογής του, κιν-

δυνεύει η συμμετοχή των μελών 
και φίλων του ΣΥΡΙΖΑ να είναι 
αισθητά κάτω από τους 134.420 
που έλαβαν μέρος στις εσωκομ-
ματικές εκλογές τον περασμένο 
Σεπτέμβριο. Σε αυτή την περί-
πτωση η εικόνα υποχώρησης των 
δυνάμεων του ΣΥΡΙΖΑ, υπό την 
ηγεσία του, που σχηματίστηκε 
στις ευρωεκλογές της 9ης Ιουνί-
ου θα επιταθεί. ∆εύτερον, επειδή 
εκτιμάται πως εάν υπάρξουν νέες 
εσωκομματικές κάλπες οι «απέ-
ναντι» θα είναι περισσότερο ορ-
γανωμένοι και θα επιλεγεί έναντι 
του Στ. Κασσελάκη μια υποψη-

φιότητα με σαφώς μεγαλύτερη 
δυναμική απ’ ό,τι εμφανίστηκε 
να καταγράφει η Ολγα Γεροβα-
σίλη. Σε μια τέτοια περίπτωση, 
είναι πολύ πιθανό στις εσωκομ-
ματικές κάλπες να προσέλθουν 
και απογοητευμένοι ψηφοφόροι 
του ΣΥΡΙΖΑ που στις πρόσφατες 
ευρωεκλογές στράφηκαν σε άλλα 
κόμματα ή –κυρίως– στην αποχή, 
ανατρέποντας τους συσχετισμούς 
σε επίπεδο βάσης εις βάρος του 
Στ. Κασσελάκη.

 

Ποιον ευνοεί
ο «πληθωρισμός»

υποψηφίων

Διπλής ανάγνωσης εξέλιξη αποτε-
λεί για τον Νίκο Ανδρουλάκη το 
γεγονός ότι ήδη οι Χάρης ∆ούκας, 
Παύλος Γερουλάνος, Μιχάλης Κα-
τρίνης, Μιλένα Αποστολάκη και 
Νάντια Γιαννακοπούλου έχουν 
δηλώσει υποψήφιοι για την ηγε-
σία του ΠΑΣΟΚ, ενώ, επιπροσθέ-
τως, τις επιλογές της σταθμίζει η 
Αννα ∆ιαμαντοπούλου. Οτι δηλα-
δή το παιχνίδι για την προεδρία 
του κόμματος έχει «ανοίξει» πολύ.

Το πρώτο συν για τον πρόε-
δρο του ΠΑΣΟΚ είναι πως ο με-
γάλος αριθμός των αντιπάλων 
του είναι πιθανόν να οδηγήσει 
σε διασπορά της ψήφου όσων 
επιθυμούν «αλλαγή φρουράς» 
στον 6ο όροφο της Χαριλάου 
Τρικούπη. Σε μια τέτοια περί-
πτωση, δεν μπορεί να αποκλει-
στεί ο Ν. Ανδρουλάκης να φθά-
σει με καθαρή διαφορά από τον 
όποιο αντίπαλό του στον β΄ γύρο 
της εσωκομματικής αναμέτρη-

σης. Επίσης, κατά πολλούς ο με-
γάλος αριθμός των υποψηφίων 
για την ηγεσία ενισχύει το επι-
χείρημα του προέδρου του ΠΑ-
ΣΟΚ ότι η αμφισβήτηση προς 
τον ίδιο δεν είχε πολιτικά χα-
ρακτηριστικά, αλλά είναι αποτέ-
λεσμα προσωπικών φιλοδοξιών 
που εκδηλώθηκαν στον απόηχο 
της 9ης Ιουνίου.

Στον αντίποδα, το σκηνικό 
που διαμορφώνεται στο ΠΑΣΟΚ 
έχει για τον Ν. Ανδρουλάκη και 
συγκεκριμένα μειονεκτήματα: 
Πρώτον, «αποσυμπιέζεται» η 
υποψηφιότητα του Χ. ∆ούκα, 
υπό την έννοια ότι πλέον δεν 
μπορεί να του καταλογίζεται ότι 
είναι εκείνος που υποκίνησε τη 
διαδικασία αμφισβήτησης της 
ηγεσίας, καθώς στην πράξη απο-
δεικνύεται ότι οι επιδόσεις του 
ΠΑΣΟΚ στην πρόσφατη αναμέ-
τρηση κρίθηκαν προβληματικές 
και από πέντε άλλα κορυφαία 
στελέχη.

Πρόσθετο πρόβλημα αποτε-
λεί για τον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ 
ότι μεταξύ των υποψηφίων για 
να του αφαιρέσουν την ηγεσία 
περιλαμβάνονται δύο πρόσωπα 
που σε καμία περίπτωση δεν θα 
μπορούσε να θεωρηθεί ότι είχαν 
σχέσεις αντιπαλότητας μαζί του: 
Ο Μ. Κατρίνης είχε επιλεγεί από 
τον Ν. Ανδρουλάκη ως πρόεδρος 
της Κ.Ο. του ΠΑΣΟΚ το διάστη-
μα κατά το οποίο ο πρώτος ήταν 
μόνον ευρωβουλευτής.

Ενώ, η Μιλένα Αποστολά-
κη λέγεται πως αποτέλεσε την 
επιλογή της Χαριλάου Τρικού-
πη έναντι του Ανδρ. Λοβέρδου 
στον Βόρειο Τομέα της Αθήνας, 
στις εκλογές του 2023.

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

ΕΚΤΟΣ ΗΜΕΡΗΣΙΑΣ ΔΙΑΤΑΞΕΩΣ

Τέσσερις λόγοι «καίνε» τα εκλογικά σενάρια

Ο προβληματισμός του Κυριάκου Μητσοτάκη και των συνεργατών του σχε-
τικά με τις δηλώσεις των δύο πρώην πρωθυπουργών εστιάζεται στο ενδεχό-
μενο με τη στάση τους να επιτείνουν τις τάσεις αποσυσπείρωσης στην Κ.Ο. 
της Ν.∆. Ωστόσο, ένας εκλογικός αιφνιδιασμός εκ μέρους του πρωθυπουρ-
γού δεν συγκεντρώνει σοβαρές πιθανότητες.



Σχέδιο Μάρσαλ, 
σχέδιο Καποδίστρια, 

σχέδιο Κούμα
Επενδυτικό, επιτελικό, επιχειρησιακό, ένα
σχέδιο ευφυές ή σχέδιο ανάκαμψης, διάσωσης,
προστασίας. Ίσως ένα σχέδιο στρατηγικό,
ιδιωτικοποίησης ή στην τελική κάποιο σχέδιο
αρχιτεκτονικό, πολεοδομικό μηχανικό, οικι-
στικό, τοπογραφικό. Υπάρχουν και σχέδια
επίπλων, ρούχων, σχέδια τρισδιάστατα. 

Καλλιτεχνικά μιλώντας, μπορεί κανείς να
ζωγραφίσει ένα σχέδιο -ζωγραφικής-με μπογιά,
με κάρβουνο, με λαδομπογιά ή ένα σχέδιο

πορτρέτο. Το καλύτερο απ’ όλα τα σχέδια είναι τα παιδικά,
όπου τα μικρά απεικονίζουν τηφαντασία τους.Ή τα κινούμενα
σχέδια, που παιδάκια παρακολουθούσαμε θαμπωμένοι από
τα χρώματα και την κίνηση. Υπάρχουν και σχέδια που ταυτί-
στηκαν με πρόσωπα. Σχέδιο Καποδίστρια ή σχέδιο Μάρσαλ.
Δεν αποκλείεται να μας προκύψει στο εγγύς μέλλον και ένα
σχέδιο Κούμα, μα καλό θα ήταν να περιμένουμε. Σχέδιο,
τελικώς, είναι ο τρόπος επίτευξης ενός στόχου, ενός σκοπού.
Στην ελληνική γλώσσα. Στη δική μας, την κυπριακή «ποδο-
σφαιρική», σχέδιο εννοούμε το κλάμα των ομάδων προς το
κράτος που διαχρονικά τις νταντεύει. Ό,τι θέλουν τα μικρά
παιδιά. Ήθελαν σχέδιο αποπληρωμής των οφειλών τους με
ευνοϊκούς όρους το 2021, το έλαβαν. Ήθελαν σχέδιο με ακόμη
πιο σκανδαλώδεις ρυθμίσειςτο 2023, πάλι το πήραν. Επιθυμούν
ένα χρόνο μετά, το 2024, ένα ακόμη σχέδιο, μήπως και τελικώς
ανταποκριθούν στις απαιτήσεις τους; Προφανώς θα το πάρουν
από την κυβέρνηση που δεν χαλά χατίρι. Από τον καιρό που
θυμάμαι, ακόμη και όταν τα σωματεία μακράν απείχαν από
το επαγγελματικό στάτους που πια βρίσκονται, λάμβαναν ευ-
νοϊκές ρυθμίσεις από το κράτος, όσον αφορά την αποπληρωμή
των οφειλών τους. Με την εκάστοτε κυβέρνηση να φοβάται
το πολιτικό κόστος, οι ομάδες δρούσαν και εξακολουθούν να
δρουν ανενόχλητα. 

Και καλά τότε, τα σωματεία καλυπτόντουσαν από την
τάχατες κοινωνική προσφορά και την ιστορική διάστασή
τους. Τώρα που είναι εταιρείες και δρουν σ’ αυστηρό επαγ-
γελματικό πλαίσιο; Πώς είναι δυνατό να έχουν τέτοια ευνοϊκή
μεταχείριση και με βάση ποιο νομικό πλαίσιο; Να πεις κιόλας
ότι αναλαμβάνουν την ευθύνη που έχουν συμμετέχοντας
στην προσπάθεια καταπολέμησης της βίας; Μήπως ανταπο-
κρίνονται ως οφείλουν στις υποχρεώσεις τους και λογίζονται
ως αξιόπιστοι πληρωτές που δικαιούνται κάποια ιδιαίτερη
μεταχείριση; Τίποτα.

Πέρσι εντάχθηκαν σε σχέδιο αποπληρωμής των οφειλών
και κάποιοι δεν έδωσαν μια, ενώ κάποιοι πληρώνουν τα παλιά,
αγνοώντας τις νέες υποχρεώσεις τους! Πέρσι! Και πριν τρία
χρόνια και πριν πέντε. Κάθε λίγο και λιγάκι, ζητούν σχέδια
που επιβαρύνουν τα δημόσια ταμεία και τον Κύπριο φορολο-
γούμενο, δρώντας σ’ ένα καθεστώς ατιμωρησίας. 

Σχέδιο για τη ριζική εκκαθάριση και οικονομική εξυγίανση
των σωματείων- εταιρειών, δεν ξέρω πότε θα προκύψει. Μάλλον
όταν αναλάβουν ξένοι επιτηρητές. Μέχρι τότε, πάμε για ένα
ακόμη σχέδιο. Ίσως το σχέδιο Κούμα.

Βιογραφικό, Υoutube 
και γήπεδο!
Τώρα που και το φετινό καλοκαίρι άρχισε να
καταγράφει τις πρώτες... ηχηρές του μεταγρα-
φές, τώρα που μεγάλωσε η συχνότητα ανα-
κοινώσεων από τα γραφεία Τύπου και με τα
πρώτα φιλικά να έχουν διεξαχθεί, καλό είναι
να υπενθυμίσει κάποιος στους βιαστικούς,
πως τα συμπεράσματα, οι εκτιμήσεις και οι
σίγουρες προβλέψεις του καλοκαιριούσυνήθως
πέφτουν (και πολύ) έξω! Η απογοήτευση ή ο
ενθουσιασμός, από μια απλή ανάγνωση ενός

βιογραφικού, από ένα βιντεάκι στο Youtube αλλά και από ένα
φιλικό σε περίοδο προετοιμασίας, πολλές φορές δεν επιβε-
βαιώνονται από την εικόνα και τους αριθμούς, ένα-δυο μήνες
αργότερα.

Σαφώς και σημαντικό στοιχείο για αξιολόγηση αποτελεί
το βιογραφικό ενός ποδοσφαιριστή. Δεν εγγυάται, ωστόσο,
από μόνο του την επιτυχία και ούτε προεξοφλά την αποτυχία
εκεί και όπου δεν αναγράφονται συμμετοχές σε ομάδες προ-
ηγμένων πρωταθλημάτων. Ποδοσφαιριστές ονόματα βαριά -
σαν ιστορία- ήρθαν, είδαν και απήλθαν, χωρίς να δικαιώσουν
ούτε στο ελάχιστο τις προσδοκίες, χωρίς να αποσβέσουν ούτε
κατά το ήμισυ το ψηλό κόστος της μεταγραφής τους. Και αν-
τιθέτως, άγνωστοι μεταξύ αγνώστων, στοίχισαν... ψίχουλα
και αποδείχθηκαν λίρα εκατό.

Όσο και αν τα φιλικά είναι για τους προπονητές, δίνουν
πολλές φορές τη δυνατότητα σωστών εκτιμήσεων, ακόμη και
την ευκαιρία διόρθωσης κάποιων λαθών. Διανύουμε, ωστόσο,
τις πρώτες εβδομάδες προπονήσεων για κάποιες ομάδες, και
εκτιμήσεις για... παιχτούρες ή «παλτά» μπορεί να αφήσουν
ανεπανόρθωτα εκτεθειμένουςόσους «ειδικούς» τις διατυπώνουν
-πολύ περισσότερο αυτούς των social media… Αν έβαζε αυτί
πριν από χρόνια η διοίκηση της Ομόνοιας στις φωνές όλων
όσοι παρακολουθούσαν τις προπονήσεις και τα πρώτα φιλικά,
το πιο πιθανό ήταν να μην είχε γραφτεί ποτέ η φράση... ο Ρά-
ουφμαν, τζιε ο Ράουφμαν, τζιε ο Ράουφμαν...

Φυσιολογική και η συζήτηση με βάση τις πρώτες εκτιμήσεις
για τις μεταγραφές, τη γενικότερη εικόνα μιας ομάδας, τις
προοπτικές και τις δυνατότητές της. Το πρόβλημα δημιουργείται
από την υπερβολική αντίδραση, σε μια χώρα που όλοι θεωρούμε
πως μπορούμε να παίξουμε καλύτερα από τους ποδοσφαιριστές,
να κοουτσάρουμε με μεγαλύτερη επιτυχία από τους προπονητές.
Και όταν η αντίδραση μετατρέπεται σε πίεση, σε μια μικρή
χώρα όπως η Κύπρος το πρόβλημα διογκώνεται και πολλές
φορές αναγκάζει διοικήσεις σε βιαστικές και λανθασμένες
αποφάσεις, σε κινήσεις εντυπωσιασμού και ικανοποίησης
απλά της λαϊκής απαίτησης, με ό,τι αυτό συνεπάγεται, με ό,τι
αυτό δημιουργεί λίγους μήνες αργότερα...

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

Λανθασμένη εκτιμούν την απόφαση
των πλείστων σωματείων και της
Ομοσπονδίας για τη συμμετοχή τεσ-
σάρων ξένων στην πεντάδα -αντί
τριών και ένας στον πάγκο που ίσχυε
μέχρι πέρσι- άνθρωποι του μπάσκετ,
που ο καθένας από το δικό του μετερίζι
έγραψε τη δικιά του ιστορία. Όχι
μόνο τη θεωρούν λανθασμένη, αλλά
προχωρούν και ένα βήμα παρακάτω
σημειώνοντας πως δε θα ωφελήσει
σε τίποτα αυτή η αλλαγή και το κυ-
ριότερο, η γνώμη τους είναι πως ούτε
και η μέχρι πέρσι υφιστάμενη δομή
ήταν η πρέπουσα. Κάθετη θέση στο
θέμα των τελευταίων ημερών πήραν
ο πρόεδρος του Συνδέσμου Προπο-
νητών Κύπρου Τάκης Μιραλλάης,
εκφράζοντας προσωπική εκτίμηση,
και ο βετεράνος δημοσιογράφος και
με παρουσία πέραν των πέντε δε-
καετιών στα του αθλήματος Πέτρος
Χατζηχριστοδούλου. Στην «Κ» μίλησε
επίσης και ο πρώην πρόεδρος και
νυν επίτιμος πρόεδρος της ΚΟΚ Τάκης
Κληρίδης, ο οποίος ήταν περισσότερο
εγκρατής στη θέση, λέγοντας πως οι
αλλαγές θα πρέπει να γίνονται με σο-
φία και με μεγάλη προσοχή. 

Τάκης Κληρίδης 

Προσοχή σε 
κάθε αλλαγή 

«Διερωτώμαι αν είμαι το αρμόδιο
πρόσωπο να μιλήσω για αυτό το θέμα.
Έφυγα από τον χώρο εδώ και πολλά
χρόνια. Δεν γνωρίζω ποιοι είναι υπέρ,
ποιοι εναντίον ή αν κάποιοι σιωπούν.
Σαν έμπειρος παράγοντας στον χώρο
πριν από αρκετά χρόνια, έχω να πω
ότι τέτοιες αλλαγές πρέπει να γίνονται
με πολύ σοφία και να βγαίνουν τα
επιθυμητά αποτελέσματα στην επι-
φάνεια. Και ό,τι καλό είναι για τη μία
ή την άλλη ομάδα, πρέπει να βλέπουμε
το γενικό καλό. Επειδή αυτή η από-
φαση είναι από τα σωματεία και πρέ-
πει να είμαστε προσεκτικοί διότι δη-
μιουργούμε Ακαδημίες που φτάνουν
μέχρι την πρώτη ομάδα και δεν έχουν
χώρο για να ανελιχθούν. Χρειάζεται
πολύ προσοχή με τις διαφοροποιήσεις
στο πρωτάθλημα, δεν γίνεται κάθε
χρόνο να αλλάζουν οι κανονισμοί». 

Τάκης Μιραλλάης 

Δύο ξένοι και 
έλεγχος μπάτζετ 

«Η θέση μου είναι πάγια εδώ και χρό-
νια και εξακολουθεί να είναι η ίδια.
Κάποτε ήταν προβλέψεις, σήμερα

το μπάσκετ βρίσκεται στο τέλμα. Εί-
μαι ανελλιπώς στον χώρο και εκεί
που οδεύαμε σε μια σωστή κατεύ-
θυνση με δύο Κύπριους στην πεντάδα
πάλι το αλλάξαμε. Με τον κανονισμό
τέσσερεις ξένοι αλλά στην πεντάδα
μόνο οι τρεις να έχουν δικαίωμα, ένα
φτωχό σωματείο των πόσο ευρώ θα
έφερνε παίκτη για να τον έχει στον
πάγκο; Για να τον αλλάζει; 

Επιμένω οι δύο ξένοι δεν έπρεπε
να αυξηθούν και ούτε ωφέλησε που-
θενά την καλαθόσφαιρα. Ακόμη,
έπρεπε να υπάρχει και περιορισμός
στους Κυπρο-ποιημένους. 

Η κόκκινη γραμμή για μένα ήταν
αυτό που έγινε πριν τρία χρόνια, ότι
δηλαδή δύο Κύπριοι στο παρκέ και
τρεις ξένοι. Ο τέταρτος δεν είχε αξία
παρά μόνο για εκείνους που διεκδι-
κούσαν κάτι στο πρωτάθλημα και
είχαν λεφτά να επενδύουν. Άρα λέω
η πιο ακραία κακή λύση ήταν αυτή
με τρεις ξένους. Αλλά η πιο ορθή
είναι οι δύο ξένοι. Και μάλιστα τολμώ
να πω -και το είπα πολλές φορές-
πως πρέπει με κάποιο τρόπο να μπει
έλεγχος των μπάτζετ. Είναι αυτό που
θα ωφελήσει το μπάσκετ πιλοτικά,
για να δοθούν ανάσες στη βάση, να
δουλέψει η μηχανή παραγωγής και
να παίξουν τα Kυπριόπουλα. Για μένα
που γνωρίζω τα οικονομικά των σω-

ματείων θα ήταν καλό μέχρι 80 με
120 χιλιάδες ευρώ -ανάλογα με το
ποσό που θέλουν να επενδύσουν. 

Δύο ξένους και με αυτό τον τρόπο
θα δοθεί ώθηση και ανάσες στα πλεί-
στα σωματεία τα οποία φυτοζωούν
και ξεκινούν με ξένους τους οποίους
διώχνουν στη μέση της σεζόν ανά-
λογα με τα λεφτά που τους έμειναν
και δε θέλουν να προχωρήσουν στα
πλέι οφ λόγω οικονομικού. 

Αυτά είναι ρεζίλεμα του μπάσκετ
και δεν είναι σημερινό φαινόμενο.
Υπάρχει εδώ και περίπου 15, και δυ-
στυχώς επιδεινώνεται αντί να μει-
ώνεται. Η δική μου πρόταση είναι
τα σωματεία να προχωρήσουν σε
τομές. Ως εδώ και μη παρέκει. Δύο
ξένους και φτάνει. Ή το πολύ τρεις
ξένοι. Όχι όμως τέταρτος και να κά-
θεται στον πάγκο. Να κάνει τι;». 

Πέτρος Χατζηχριστοδούλου

Δεν έχει μπάσκετ
χωρίς Κύπριους 

«Πιστεύω ότι πρέπει οι ομάδες να
έχουν δύο ξένους στο ρόστερ τους,
αν θέλουμε να δούμε ξανά κόσμο
στα γήπεδα όπως ήταν παλιά. Με
αυτό τον τρόπο θα μπορέσουν οι
Κύπριοι καλαθοσφαιριστές να αγω-
νίζονται περισσότερο και να ανα-
πτυχθούν. Ποτέ δεν είχαμε μεγάλες
ευρωπαϊκές βλέψεις στις διοργανώ-
σεις που μετέχουμε, μέχρι που μπο-
ρούμε να πάμε;

Λέω να φτιάξουμε το πρωτάθλημά
μας και μετά δε θα είναι δύσκολο
να κοιτάξουμε πιο ψηλά, αλλά να
δουλέψουμε αξιοποιώντας επιτέλους
την τεχνογνωσία της Ελλάδας που
είναι παγκόσμια δύναμη στον χώρο.
Τι θέλουμε δηλαδή με τους τέσσερεις
ξένους; Παραπάνω θέαμα; Δεν είχαμε
θέαμα όταν αγωνίζονταν δύο ξένοι
στο πρωτάθλημά μας -και μάλιστα
πολύ καλύτεροι από τους υφιστά-
μενους; 

Πρέπει να γίνει κάτι με το μπά-
σκετ, διαλύθηκε το άθλημα, άμα δεν
υπάρχει προοπτική για τον Κύπριο
παίκτη, για ποιο λόγο να ασχοληθεί
τότε; 

Όταν οι ξένοι ήταν δύο στο πρω-
τάθλημα, ανέβηκε και το θέαμα, αλλά
πιστεύει κάποιος ότι για παράδειγμα
ο Καϊμακλιώτης ή ο Αη Δεμετίτης θα
πάει στο γήπεδο για το θέαμα; Για
τον φίλο του θα πάει, για τον γείτονά
του, τον αδελφό κ.λπ. Καταληκτικά,
θα σας πω ότι η Ιταλία, που ήταν με-
γάλη δύναμη τις δεκαετίες 1970 και
1980, διαλύθηκε με τους πολλούς ξέ-
νους που είχε επιτραπεί στο πρωτά-
θλημά τους και σταμάτησε η ροή
παικτών που είχαν στην εθνική τους».

Επιβάλλεται επιστροφή
στους δύο ξένους 

Η απόφαση για τέσσερεις ξένους στην πεντάδα έφερε τριγμούς στο κυπριακό μπάσκετ

Διαφωνούν με την άυξηση των ξένων ο Τάκης Μιραλλάης και ο Πέτρος Χατζηχριστοδούλου, χρειάζεται προσοχή λέει ο Τάκης Κληρίδης.

Αποφασιστηκε η συμμετοχή τεσσάρων ξένων στην πεντάδα, αντί
τριών και ενός στον πάγκο, όπως ίσχυε μέχρι πέρσι.

Τάκης Κληρίδης: 
Δημιουργούμε
ακαδημίες που
φτάνουν μέχρι
την πρώτη 
ομάδα και δεν
έχουν χώρο για
να ανελιχθούν.

Τάκης Μιραλ-
λάης: Επιμένω
ότι οι δύο ξένοι
δεν έπρεπε να
αυξηθούν και
ούτε ωφέλησε
πουθενά την 
καλαθόσφαιρα.

Πέτρος Χατζη-
χριστοδούλου:
Αμα δεν υπάρχει
προοπτική για
τον Κύπριο παί-
κτη, για ποιο 
λόγο να ασχολη-
θεί τότε; 
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Μείωση εσόδων λόγω
Ολυμπιακών Αγώνων 
Πολλοί επιβάτες αεροπορικών εταιρει-
ών αποφεύγουν φέτος το Παρίσι, όπου
θα διεξαχθούν οι Ολυμπιακοί Αγώνες. H
Air France-KLM ειδικότερα, αντιμετωπί-
ζει σοβαρή μείωση στα προβλεπόμενα
έσοδά της, μια και οι πελάτες της απο-
φεύγουν το Παρίσι για να γλιτώσουν τις
αυξημένες τιμές. Σελ. 9

ΣΤΟ 43,3% ΤΟ Α’ ΤΡΙΜΗΝΟ

Οι ξένοι επενδύουν σε
ακίνητα στην Ελλάδα 
Κυριαρχούν οι επενδύσεις σε ακίνητα
ως ποσοστό επί των συνολικών άμεσων
ξένων επενδύσεων στην Ελλάδα. Το
πρώτο τρίμηνο, το μερίδιο των ακινήτων
ανήλθε σε 43,3%. Οι αγορές ακινήτων
ανήλθαν σε 520 εκατ. ευρώ και οι συνο-
λικές ροές από το εξωτερικό ανήλθαν
σε 1,2 δισ. ευρώ. Σελ. 12

Κύπρος 3,36% -0,02%

Γερμανία 2,59% 0,13%

Γαλλία 3,16% -0,09%

Ιταλία 3,97% -0,05%

Ισπανία 3,37% -0,03%

Ιρλανδία 2,95% 0,01%

Ελλάδα 3,63% -0,08%

Ην. Βασίλειο 4,17% 0,05%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ+ Θετική
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ+ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Η κλιματική αλλαγή αρχίζει να αποτελεί μείζονα απειλή για μία από τις σημαντικότερες βιομηχανίες των χωρών του ευρωπαϊκού Νότου, της
βιομηχανίας του τουρισμού. Οι παραδοσιακά δημοφιλέστεροι τουριστικοί προορισμοί αντιμετωπίζουν καύσωνες και εκτεταμένες καταστρεπτικές
πυρκαγιές. Οι συνθήκες αυτές αποθαρρύνουν τους τουρίστες, που αρχίζουν να στρέφονται μαζικά στις χώρες του Βορρά και ειδικότερα στη
Σκανδιναβία. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Οι επιδόσεις της παγκόσμιας οικο-
νομίας είναι καλύτερες από τις
αναμενόμενες. Η ύφεση, που πολ-
λοί αναλυτές προέβλεπαν, λόγω
των επιπτώσεων της πανδημίας
και των γεωπολιτικών κρίσεων,
μοιάζει να έχει αποφευχθεί. 

Το επίκεντρο του ενδιαφέρον-
τος στρέφεται σε θέματα μακρο-
χρόνιας φύσεως, στα οποία εν-
τάσσεται και η οικονομική διά-
σταση των θεμάτων ασφάλειας.
Η αύξηση γεωπολιτικών εντάσεων,
τα ανοιχτά μέτωπα Ρωσίας – Ου-
κρανίας και Ισραήλ – Χαμάς, η εν-
δεχόμενη επικράτηση του Ντό-
ναλντ Τραμπ στις εκλογές των
ΗΠΑ και το ενδεχόμενο αντιπα-
ράθεσης μεταξύ ΗΠΑ και Κίνας,
προβληματίζουν ιδιαίτερα.

Το θέμα της ασφάλειας έχει
τρεις βασικές διαστάσεις με αντί-
στοιχες δημοσιονομικές επιπτώ-

σεις: (α) την ενίσχυση της άμυνας,
λόγω της έξαρσης γεωπολιτικών
εντάσεων, (β) τη δημιουργία προ-
ληπτικών μηχανισμών, προς αν-
τιμετώπιση μιας νέας πανδημίας
ή άλλης υγειονομικής κρίσης, και
(γ) την αντιμετώπιση της κλιμα-
τικής αλλαγής και των ακραίων
φαινομένων, που τη χαρακτηρί-
ζουν, όπως περισσότερες φωτιές,
παρατεταμένη ξηρασία, έντονες
καταιγίδες. 

Ιδιαίτερο ενδιαφέρον παρου-
σιάζει η συζήτηση αναφορικά με
την κατάλληλη στρατηγική αντι-
μετώπισης γεωπολιτικών εντάσε-
ων. Στις ΗΠΑ, έχουν ενισχυθεί οι
τάσεις εμπορικού προστατευτι-
σμού, κυρίως έναντι της Κίνας,
αλλά και της Ε.Ε.

Παρόμοιες προσεγγίσεις πα-
ρατηρούνται στην Ε.Ε. και αντι-
κατοπτρίζονται στη νέα βιομηχα-

νική πολιτική, που προωθεί η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, και στην επι-
βολή εμπορικών δασμών σε βάρος
της Κίνας, με επιχείρημα πως, και
η Κίνα υιοθετεί αντίστοιχη πολι-
τική στις εισαγωγές από την Ε.Ε.

Η πολιτική αυτή έχει ορθολο-
γική βάση και αποσκοπεί στην
αποφυγή υπερεξάρτησης από ει-
σαγωγές σε στρατηγικούς τομείς.
Χαρακτηριστικό παράδειγμα απο-
τελεί η υπερεξάρτηση της Γερμα-
νίας από φθηνό φυσικό αέριο από
τη Ρωσία, η οποία δημιούργησε
έντονα προβλήματα προσαρμογής,
μετά την έναρξη του πολέμου στην
Ουκρανία. Παρόμοιας φύσης υπε-
ρεξάρτηση παρουσιάζει σήμερα
η Ε.Ε. στις εισαγωγές πρώτων υλών
στον τεχνολογικό τομέα.

Η στρατηγική αυτή, που φέρει
την περιγραφή «de-risking», δύ-
ναται να δημιουργήσει κινδύνους

που δεν μπορούν να αγνοηθούν.
Ιδιαίτερα, τείνει να περιορίσει τον
ανταγωνισμό και να οδηγήσει σε
υψηλότερες τιμές, αλλά και λιγό-
τερες επιλογές για τον καταναλωτή.
Περαιτέρω, προκαλεί αντιδράσεις
από την επηρεαζόμενη χώρα και
δημιουργεί ένα φαύλο κύκλο πε-
ριορισμών στο διεθνές εμπόριο.
Πρέπει, λοιπόν, να προωθείται με
φειδώ, και στα πλαίσια μιας ολο-
κληρωμένης στρατηγικής, που να
λαμβάνει υπόψη τις πραγματικές
μακροπρόθεσμες επιπτώσεις. 

Μια τέτοια στρατηγική είναι
απαραίτητη για την Ε.Ε., η οποία
χαρακτηρίζεται από αυξημένο
βαθμό εξάρτησης από τον εξαγω-
γικό τομέα. Βασικά στοιχεία αυτής
της στρατηγικής οφείλουν να είναι:
(α) ο επιλεκτικός εντοπισμός ενός
μικρού αριθμού στρατηγικών το-
μέων, που χαρακτηρίζονται από

κίνδυνο υπερσυγκέντρωσης και
χρήζουν στοχευμένης ενίσχυσης,
(β) η ενθάρρυνση διαφοροποίησης
των αγορών, αντί της επιβολής
γενικών εμπορικών περιορισμών,
και (γ) η αποφυγή αποσπασματι-
κών μέτρων, με το πρόσχημα προ-
στασίας στρατηγικών τομέων.

Τα πιο πάνω ισχύουν και για
την Κύπρο. Η υιοθέτηση της σχε-
τικής οδηγίας της Ε.Ε. δεν πρέπει
να καταστρατηγήσει τον ανοικτό
χαρακτήρα της οικονομίας και
την ελκυστικότητά της, ως προ-
ορισμού ξένων επενδύσεων. Αν-
τίθετα, οι παραγωγικές ξένες επεν-
δύσεις στη χώρα μας, περιλαμβα-
νομένων αυτών σε νευραλγικούς
τομείς, θα πρέπει να ενθαρρυν-
θούν.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Ομη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι.

Η αυξανόμενη σημασία θεμάτων ασφάλειας στην οικονομία

Εύσημα και
στην Κύπρο
δίνουν οι οίκοι
Για το δημόσιο χρέος

Εκρηξη του δημόσιου χρέους σε
ανεπτυγμένες οικονομίες «βλέ-
πουν» οι διεθνείς οίκοι αξιολό-
γησης. Αντιθέτως δίνουν τα εύ-
σημα σε μικρότερες χώρες οι
οποίες είχαν βρεθεί σε προγράμ-
ματα διάσωσης. Ο οίκος S&P πα-
ρατηρεί ότι η Κύπρος, η Ελλάδα,
η Ιρλανδία και η Πορτογαλία εμ-
φανίζουν έντονη αύξηση του
ονομαστικού ΑΕΠ και χαμηλό
κόστος δανεισμού. Σελ. 3

Πονοκέφαλος
το κρατικό
μισθολόγιο
Οι σκέψεις της κυβέρνησης

Οι εισηγήσεις του ΔΝΤ για μεί-
ωση του κρατικού μισθολογίου
στην Κύπρο φέρνουν σε δύ-
σκολη θέση την κυβέρνηση, η
οποία, ωστόσο, δεν έχει υπο-
χρέωση να τις εφαρμόσει. Ο
υπουργός Οικονομικών, Μάκης
Κεραυνός, ξεκαθάρισε πάντως
ότι δεν τίθεται θέμα αποκοπών
μισθών. Σελ. 4

ΔΙΕΘΝΗ

Φόβοι για 
φούσκα από
το ράλι
μετοχών ΑΙ

Σελ. 11

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

Η κλιματική κρίση απειλεί τον τουρισμό της Νότιας Ευρώπης

Θετικά μηνύματα για την κυπρια-
κή οικονομία στέλνουν οι διε-
θνείς οίκοι αξιολόγησης. Μετά
τις αναβαθμίσεις του κυπριακού
κράτους, έρχονται και οι ανα-
βαθμίσεις των κυπριακών τρα-
πεζών. Τράπεζα Κύπρου και Ελ-
ληνική αναβαθμίστηκαν από

τους Fitch και Standard and Po-
or’s. Ο Fitch μάλιστα αναβάθμισε
τις δύο μεγάλες συστημικές τρά-
πεζες της Κύπρου, επισημαίνον-
τας πως η αναβάθμισή τους συν-
δέεται άμεσα με την αναβάθμιση
του κράτους στην τελευταία του
αξιολόγηση. Την ίδια ώρα, δύο

ελληνικές τράπεζες, επίσης συ-
στημικές, η Eurobank που δρα-
στηριοποιείται ήδη στο νησί με
την Eurobank Κύπρου και που
είναι μεγαλομέτοχος της Ελλη-
νικής Τράπεζας, αλλά και η Alpha
Banκ που δραστηριοποιείται με
την Alpha Bank Κύπρου, ανα-

βαθμίστηκαν προ μερικών ημε-
ρών στην Ελλάδα. Αναβαθμίσεις
που αποκτούν και κυπριακή αξία.
Οι διεθνείς οίκοι έχουν αναβαθ-
μίσει προ μηνών και άλλες τρά-
πεζες που εδρεύουν στην Ελλάδα
αλλά έχουν ισχυρή παρουσία
στο νησί, όπως η ΕΤΕ Κύπρου.

Για την Κύπρο, τέτοιες αναβαθ-
μίσεις – θετικές αξιολογήσεις
από τους οίκους, μόνο θετικά
οφέλη μπορούν να έχουν για την
κυπριακή οικονομία, προάγοντας
ένα παραπάνω αίσθημα ασφά-
λειας και «επενδυτικής σιγου-
ριάς». Σελ. 3

Ψήφος εμπιστοσύνης στις τράπεζες
Θετικές αξιολογήσεις από Fitch και Standard and Poor’s με πολλά οφέλη για την κυπριακή οικονομία
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Του ΓΑΓΟΥΕΝ ΤΣΕΝ / REUTERS BREAKINGVIEWS

Η τρέλαμε την τεχνητή νοημοσύνη
έχει επικεντρωθεί μέχρι στιγμής
σε τσιπ της Nvidia και εφαρμογές
όπως το ChatGPT της OpenAI. Αυτή
η φρενίτιδα βασίζεται στη βιασύνη
για την κατασκευή της υποδομής
που απαιτείται για την εκπαίδευση
και τη λειτουργία μοντέλων τε-
χνητής νοημοσύνης (GenAI). Ο δι-
ευθύνων σύμβουλος της Nvidia,
Τζένσεν Χουάνγκ, προέβλεψε ότι
το ποσό που θα επενδυθεί σε αυτά
τα κέντρα δεδομένων θα διπλα-
σιαστεί στα 2 τρισ. δολάρια την
επόμενη πενταετία, η ικανότητά
μας ωστόσο να κατασκευάζουμε,
να τροφοδοτούμε και να ψύχουμε
αυτές τις εγκαταστάσεις είναι εκεί-
νη που θα καθορίσει τα φυσικά
όρια της έκρηξης. Η φαινομενικά
ακόρεστη όρεξη για τεχνητή νοη-
μοσύνη έρχεται σε αντίθεση με
τις πιο συνηθισμένες προκλήσεις
κατασκευής και λειτουργίας κέν-
τρων δεδομένων. Αυτά τα κτίρια-
αποθήκες που φιλοξενούν διακο-
μιστές και τσιπ μετριούνται με
βάση τη ζήτηση ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Η άφιξη της γενετικής τε-
χνητής νοημοσύνης (GenAI) ση-
μαίνει μεγαλύτερη ισχύ επεξερ-
γασίας, που απαιτεί περισσότερη
ηλεκτρική ενέργεια. Μια αναζή-
τηση κειμένου ChatGPT κατανα-
λώνει 10 φορές μεγαλύτερη ενέρ-
γεια από μια αναζήτηση στο Go-
ogle, ενώ η δημιουργία μιας εικόνας
χρησιμοποιώντας ένα μοντέλο Ge-
nAI θα μπορούσε να απαιτήσει τό-
ση ενέργεια όσο μισή φόρτιση
smartphone. Οι φορείς εκμετάλ-
λευσης κέντρων δεδομένων σχε-
διάζουν και κατασκευάζουν τώρα
εγκαταστάσεις ισχύος 200 έως 500
MW, ενώ αναλυτές της Morgan
Stanley υπολογίζουν το κόστος
κατασκευής ενός κέντρου σε 10
εκατ. δολάρια ανά μεγαβάτ.

Οι προκλήσεις αυτές δοκιμάζουν
την ενεργειακή υποδομή. Τα κέν-
τρα δεδομένων, συμπεριλαμβανο-
μένων εκείνων που χρησιμοποι-
ούνται για την εξόρυξη κρυπτο-
νομισμάτων, απορρόφησαν περί-
που 460 τεραβατώρες (TWh), ή το
2% της παγκόσμιας ζήτησης ηλε-
κτρικής ενέργειας το 2022, σύμ-
φωνα, με τον Διεθνή Οργανισμό
Ενέργειας. Στην Ευρώπη, η Morgan
Stanley εκτιμά πως θα αντιπρο-
σωπεύουν το 4% της ζήτησης ηλε-
κτρικής ενέργειας έως το 2035,
από 1% σήμερα. Η Ιρλανδία, η

οποία φιλοξενεί μεγάλες εταιρείες
τεχνολογίας, είδε το ποσοστό ηλε-
κτρικής ενέργειας που καταναλώ-
νεται από τα κέντρα δεδομένων
να αυξάνεται από 5% το 2015 σε
18% το 2022, ωθώντας την κρατική
εταιρεία κοινής ωφελείας να θέσει
μορατόριουμ στα νέα κέντρα δε-
δομένων έως το 2028. Μέχρι το
2033, οι αναλυτές της Goldman
Sachs αναμένουν ότι τα κέντρα
δεδομένων AI θα προσθέσουν 370
TWh ζήτησης ενέργειας παγκο-
σμίως, που ισοδυναμεί με τη συν-
δυασμένη κατανάλωση ενέργειας
του Ηνωμένου Βασιλείου και της
Ολλανδίας το 2023.

Μια πιθανή λύση είναι η κατα-
σκευή κέντρων δεδομένων σε πε-
ριοχές όπως η Σκανδιναβία, που
είναι πιο αραιοκατοικημένες, έχουν
πιο δροσερό κλίμα και άφθονη
υδροηλεκτρική ενέργεια. Οι κυ-
βερνήσεις όμως εκεί είναι προσε-
κτικές. Η Σουηδία, που κάποτε εθε-
ωρείτο πρωταρχικός προορισμός
για την εξόρυξη bitcoin στην Ευ-
ρώπη, κατάργησε πέρυσι τα φο-
ρολογικά κίνητρα για τα κέντρα
δεδομένων και άρχισε να χρεώνει
πρόσθετους φόρους ανά κιλοβα-
τώρα (kWh).

Επιπλέον, τα γιγάντια κέντρα
δεδομένων σε απομακρυσμένες
τοποθεσίες μπορούν να εκτελέσουν
τον μεγάλο αριθμό υπολογισμών
που απαιτούνται για την εκπαί-
δευση μοντέλων AI. Οσον αφορά
τη χρήση εφαρμογών όπως το Ch-
atGPT, ωστόσο, η φυσική εγγύτητα
έχει σημασία. Η έλλειψη χώρων
οδήγησε σε ξέφρενη αρπαγή γης
από εταιρείες τεχνολογίας με βαθιά
τσέπη. Μόνο τον Ιούνιο, η Micro-
soft υποσχέθηκε 3,2 δισ. δολάρια
σε σουηδικά κέντρα δεδομένων
και άλλα 7 δισ. δολάρια στην Ισπα-
νία. Διεξάγεται επίσης ένας αγώνας
για την εύρεση εναλλακτικών πη-
γών όπως η γεωθερμική ηλεκτρική
ενέργεια. Ο διευθύνων σύμβουλος
της OpenAI, Σαμ Αλτμαν, πρότεινε
ότι οι ενεργειακές ανάγκες της AI
θα μπορούσαν να καλυφθούν με
πυρηνική σύντηξη. Η έκταση της
έκρηξης της τεχνητής νοημοσύνης
μπορεί να εξαρτάται συνεπώς από
την πολυπλοκότητα των γλωσσι-
κών μοντέλων, εξαρτάται όμως
εξίσου και από την ικανότητα των
χειριστών κέντρων δεδομένων να
ξεπερνούν τους φυσικούς τους πε-
ριορισμούς. 

Η ώρα των πολιτικών
αποφάσεων 
Άλλαξε η μεθοδολογία, και το υποθαλάσσιο
καλώδιο ηλεκτρικής σύνδεσης δεν είναι πλέον
οικονομικά βιώσιμο και άρα η προηγούμενη
απόφαση του Οκτωβρίου 2023 ανατρέπεται.
Τα νέα δεδομένα σύμφωνα με την ελληνική
πλευρά προκαλούν αρνητική παρούσα αξία
στο έργο ύψους 100 εκατ. ευρώ. Και συνεχίζει
ο ανεξάρτητος φορέας να εξηγεί, ότι το έργο
δεν σημαίνει πως πάση θυσία θα υλοποιηθεί
αν δεν αλλάξουν τα αρνητικά δεδομένα έτσι
που να καταστεί οικονομικά βιώσιμο. Από το
συγκεκριμένο έργο, η Κύπρος αναμένει μεί-
ωση στο κόστος ηλεκτρικής ενέργειας, κάτι
που όμως δεν είναι ούτε χρονικά, ούτε ποσοτι-
κά προσδιορισμένο. Η «μπάλα» πλέον βρίσκε-
ται στην ελληνική πλευρά που αναμένεται να
λάβει πολιτικές αποφάσεις στο ψηλότερο δυ-
νατό επίπεδο, με στόχο να ξεπεραστεί ο σκό-
πελος και να προχωρήσει κανονικά ο σχεδια-
σμός. 

••••
Μάχη με τον χρόνο 
Οι χαμηλές προοπτικές ανάπτυξης σε συνδυα-
σμό με τα ψηλά επιτόκια και την χαμηλή παρα-
γωγικότητα δημιουργούν σκηνικό αυξημένου
πιστωτικού κινδύνου στην Ευρωζώνη. Η ανησυ-
χία έρχεται να επιβεβαιωθεί και από την αύξη-
ση που παρουσιάζουν οι δανειοδοτήσεις που
βρίσκονται σε καθυστέρηση αποπληρωμής δό-
σεων και κινδυνεύουν να μεταφερθούν στις μη
εξυπηρετούμενες χορηγήσεις. Βεβαίως, οι τρά-
πεζες έμαθαν καλά το μάθημά τους και σπεύ-
δουν άμεσα να ρυθμίσουν αυτά τα δάνεια σε
μια προσπάθεια να προλάβουν τα χειρότερα -
και καλά κάνουν. Όμως, τα οικονομικά δεδομέ-
να στην πραγματική οικονομία είναι αμείλικτα,
γεγονός που δεν επιτρέπει μεγάλη αισιοδοξία
ότι στο τέλος τα μη εξυπηρετούμενα θα απο-
φευχθούν. 

••••
Στερνή μου γνώση 
Μετά που αμαυρώσαμε και διασύραμε το όνο-
μα της Κύπρου, αποφασίσαμε να προωθήσου-
με νόμο για στρατηγικές αναπτύξεις. Με τον
όρο στρατηγικές αναπτύξεις εννοουμε μεγάλες
επενδύσεις που θα λαμβάνουν άδεια με μεγα-
λύτερη ταχύτητα εφόσον πληρούνται συγκεκρι-
μένα κριτήρια όπως είναι το ελάχιστο ποσό
επένδυσης ή ο ελάχιστος αριθμός θέσεων ερ-
γασίας που θα δημιουργούνται. Έχουν επιλεγεί
μάλιστα και συγκεκριμένοι οικονομικοί κλάδοι
στους οποίους θα μπορούν να κατευθύνονται
αυτές οι επενδύσεις. Η ολοκλήρωση του πακέ-
του με όλες τις νομοθεσίες και τους κανονι-
σμούς αποτελεί δέσμευση προς το Ταμείο Ανά-
καμψης και Ανθεκτικότητάς και συνιστά προ-
απαιτούμενο για την εκταμίευση των επόμενων
δόσεων. 

••••

Διάψευση χωρίς ουρά; 
Η ιταλική ENI αποφάσισε να εγκαταλείψει
ορισμένες επενδύσεις ορυκτών καυσίμων
στις οποίες εμπλέκεται, σε μια προσπάθεια
να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις των καιρών
αλλά και να συμμορφωθεί με τους περιβαλ-
λοντικούς στόχους για τους οποίους έχει δε-
σμευτεί η Ε.Ε. Η ΕΝΙ είναι και σημαντικός πα-

ράγοντας μαζί με την Total στις προσπάθειες
που αναλαμβάνονται εδώ και πολλά χρόνια
για οικονομική εκμετάλλευση της κυπριακής
ΑΟΖ. Μετά την αρχική είδηση η οποία θορύ-
βησε τους πάνω ορόφους του υπουργείου
Ενέργειας, δεν άργησε να έρθει η ανακουφι-
στική διευκρίνηση ότι αυτή η απόφαση δεν
επηρεάζει την Κύπρο, εκτός και αν υπάρχει
καμιά ουρά που δεν την ξέρουμε και θα έρθει
σε κάποια μεταγενέστερη φάση να αλλάξει
άρδην τα δεδομένα.

••••
Προβληματική υλοποίηση 
Η κυπριακή οικονομία μπορεί να υπολογίζει
από το σχέδιο ανάκαμψης και ανθεκτικότητας
το ποσό του 1 δισ. ευρώ σε χορηγίες και 200
εκατ. σε προνομιακά δάνεια. Μέχρι σήμερα
έχουμε λάβει το 23,6% της χορηγίας ως πρώτη
δόση, η οποία δόθηκε σε όλα τα κράτη χωρίς
αξιολόγηση. Έκτοτε η Κύπρος δεν έχει λάβει
νέα ποσά, παρόλο που έχει καταθέσει αιτήσεις
για τη δεύτερη, την τρίτη και την τέταρτη δόση
που αθροίζουν άλλο ένα 23% της χορηγίας. Οι
δόσεις όμως δεν εκταμιεύονται γιατί προφανώς
υπάρχουν απαιτήσεις που δεν έχουν εκπληρω-
θεί, αν και μιλούμε για μια πολύ χαλαρή εκ μέ-
ρους των Βρυξελλών διαδικασία. Τόσο χαλαρή
που η Επιτροπή δέχεται επικρίσεις για τον τρό-
πο με τον οποίο αντιμετώπισε τα σχέδια που
υποβλήθηκαν τότε, και τον τρόπο που αξιολογεί
την πρόοδό τους σήμερα. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Πλήρως Ανελαστική
Ζήτηση/Προσφορά

Πλήρως ανελαστική ζή-
τηση/προσφορά παρου-
σιάζουν τα αγαθά και οι
υπηρεσίες των οποίων η
ζητούμενη/προσφερόμε-
νη ποσότητά τους δεν πα-
ρουσιάζει καμία μεταβο-

λή σε περιπτώσεις αύξησης ή μείωσης
της τιμής τους.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 
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Τα κέντρα δεδομένων βάζουν
φρένο στην ανάπτυξη της AI

Απλά βήματα για λιγότερα μικροπλαστικά στον οργανισμό
ΤηςΣΑΡΑ ΣΛΟΑΤ

Ο Μάθιου Κάμπεν, τοξικολόγος στο
Πανεπιστήμιο του Νέου Μεξικού,
δεν εξεπλάγη όταν η ομάδα του βρήκε
μικροπλαστικά σε ανθρώπινους όρ-
χεις κατά τη διάρκεια μιας νέας με-
λέτης. Τα μικροσκοπικά σωματίδια
είχαν ήδη βρεθεί στο ανθρώπινο μη-
τρικό γάλα, στους πνεύμονες και στο
αίμα. Τώρα πλέον, λέει ο Κάμπεν, πε-
ριμένει να τα βρει οπουδήποτε στο
σώμα. Τα σωματίδια είναι τόσο μικρά
που κάποιος μπορεί να τα καταπιεί
ή να τα εισπνεύσει. Οι επιστήμονες
δεν ξέρουν ακόμη πώς αυτό μπορεί
να επηρεάζει την υγεία, αλλά οι πρώ-
τες έρευνες δείχνουν ότι υπάρχει λό-
γος ανησυχίας. Μια μελέτη του 2021
έδειξε ότι οι ασθενείς με φλεγμονώδη
νόσο του εντέρου είχαν περισσότερα
μικροπλαστικά στα κόπρανά τους
από ό,τι τα υγιή άτομα, ενώ μια άλλη
πρόσφατη δημοσίευση ανέφερε ότι
όσοι είχαν μικροπλαστικά στα αιμο-
φόρα αγγεία τους είχαν και αυξημένο
κίνδυνο καρδιακών επιπλοκών. Δεν
μπορούμε να ελέγξουμε άμεσα πολλά
από τα μικροπλαστικά στα οποία εί-
μαστε εκτεθειμένοι – τα υλικά στα
ελαστικά των αυτοκινήτων, στην πα-
ραγωγή τροφίμων, στα χρώματα και
σε πολλά άλλα προϊόντα μπορούν
να δημιουργήσουν πλαστικά σωμα-
τίδια. Αν όμως ανησυχείτε για τα μι-
κροπλαστικά, υπάρχουν κάποια απλά
βήματα για να ελαχιστοποιήσετε την
έκθεσή σας σε αυτά, λένε οι ειδικοί.

«Δεν θα φτάσετε σε μηδενική έκ-
θεση, αλλά μπορείτε να μειώσετε τα
επίπεδά της», λέει η Τρέισι Γούντραφ,
καθηγήτρια στο Πανεπιστήμιο της

Καλιφόρνιας στο Σαν Φρανσίσκο, η
οποία μελετά τον τρόπο με τον οποίο
οι χημικές ουσίες επηρεάζουν την
υγεία.

Περιορισμός στην κουζίνα
Τα μικροπλαστικά παράγονται

όταν τα πλαστικά αντικείμενα αλ-
λοιώνονται, ενώ ενίοτε προστίθενται
σκόπιμα σε ορισμένα προϊόντα. Oταν
εισέρχονται στο νερό και στο έδαφος,
τα μικροπλαστικά καταλήγουν στην
τροφική αλυσίδα.

Υπάρχουν διάφοροι τρόποι να
μειώσετε την έκθεση μέσω των τρο-
φίμων, αποφεύγοντας μεταξύ άλλων
τα πολύ επεξεργασμένα τρόφιμα.
Μια μελέτη 16 τύπων πρωτεϊνών
έδειξε ότι ενώ η καθεμία περιείχε μι-
κροπλαστικά, τα πολύ επεξεργασμένα
προϊόντα, όπως οι κοτομπουκιές, πε-
ριείχαν τα περισσότερα ανά γραμ-
μάριο κρέατος. Οι ερευνητές είπαν
ότι αυτό ίσως οφείλεται στο γεγονός
ότι τα πολύ επεξεργασμένα τρόφιμα
έρχονται σε μεγαλύτερη επαφή με
τον πλαστικό εξοπλισμό παραγωγής
τροφίμων. «Oσο λιγότερο επεξεργα-
σμένα, τόσο λιγότερο πλαστικό», λέει
η Κρίστι Τάιλερ, καθηγήτρια περι-
βαλλοντικής επιστήμης στο Ινστι-
τούτο Τεχνολογίας του Ρότσεστερ
στη Νέα Υόρκη.

Ενώ η πλαστική συσκευασία πα-
ρατείνει τη διάρκεια ζωής στο ράφι,
μπορεί να δημιουργήσει μικρές πο-
σότητες μικροπλαστικών ικανές να
περάσουν στο φαγητό. Χρειάζεται
περισσότερη έρευνα για να γνωρί-
ζουμε αν το πλύσιμο των τροφίμων
μπορεί να μειώσει αυτά τα μικρο-
πλαστικά. Oμως η Γούντραφ λέει ότι

σταδιακά αντικατέστησε τα πλαστικά
δοχεία της με γυάλινα. Η αντικατά-
σταση των πλαστικών επιφανειών
κοπής με ξύλινες μειώνει την έκθεση.
Η θερμότητα, όπως των πλυντηρίων
πιάτων και των μικροκυμάτων, μπορεί
επίσης να προκαλέσει τη διάσπαση
των πλαστικών προϊόντων.

Σε μια μελέτη του 2020, ερευνητές
παρασκεύασαν βρεφικό γάλα σε
μπουκάλια από πολυπροπυλένιο,
έναν μαλακό τύπο πλαστικού, και
διαπίστωσαν ότι τα μπουκάλια απε-
λευθέρωναν μικροπλαστικά όταν
θερμαίνονταν. Καθώς αυξανόταν η
θερμοκρασία του νερού, αυξανόταν
και η συγκέντρωση των μικροπλα-
στικών. Οι ερευνητές συνέστησαν
να προετοιμάζεται το γάλα σε σκόνη
σε γυάλινο δοχείο και να αφήνεται
να κρυώσει πριν μεταφερθεί σε μπιμ-
περό. Αντιστοίχως η έρευνα έδειξε
ότι το ζεστό νερό που χρησιμοποιείτε
για να φτιάξετε το τσάι σας μπορεί

να απελευθερώσει σωματίδια από
τα πλαστικά φακελάκια τσαγιού – οι
ειδικοί συνιστούν να χρησιμοποιείτε
χάρτινα φακελάκια τσαγιού ή χύμα
φύλλα τσαγιού.

Οι εγκαταστάσεις επεξεργασίας
ύδατος μπορούν να απομακρύνουν
ορισμένα, αλλά όχι όλα τα μικροπλα-
στικά από το νερό της βρύσης. Οι
έρευνες δείχνουν ότι τα επίπεδα μι-
κροπλαστικών είναι συνήθως υψη-
λότερα στο εμφιαλωμένο νερό από
ό,τι στο νερό της βρύσης. Αυτό μπορεί
εν μέρει να οφείλεται στη διαδικασία
εμφιάλωσης, στα ίδια τα πλαστικά
μπουκάλια, ακόμη και στο άνοιγμα
και στο κλείσιμο του καπακιού.

Η Γούντραφ λέει ότι προτιμά να
χρησιμοποιεί ένα επαναχρησιμοποι-
ούμενο μπουκάλι για να αποφεύγει
αυτή την πρόσθετη έκθεση. Υπάρ-
χουν επίσης οικιακά φίλτρα νερού
πιστοποιημένα για τη μείωση των
μικροπλαστικών.

Επιπλα και ρούχα
Το πλαστικό χρησιμοποιείται συ-

χνά για την κατασκευή ρούχων, κλι-
νοσκεπασμάτων και επίπλων. Τα
συνθετικά υφάσματα, όπως ο πολυε-
στέρας και το νάιλον, μπορούν να
φθαρούν από την τριβή, τη θέρμανση
και το φως, με αποτέλεσμα να απο-
βάλλουν μικροπλαστικές ίνες. Μόλις
τα εισπνεύσουμε, αυτά τα μικροπλα-
στικά μπορούν να κινηθούν μέσα
στο σώμα και να εισέλθουν στα όρ-
γανα και στην κυκλοφορία του αί-
ματος. Κάποιοι ειδικοί συνιστούν να
κρατάτε τα αντικείμενα από πλαστικό,
όπως έναν καναπέ με ταπετσαρία
από πολυπροπυλένιο, μακριά από το
άμεσο ηλιακό φως.

Το σκούπισμα με ηλεκτρική μπορεί
επίσης να κάνει τη διαφορά. Οι επι-
στήμονες έχουν διαπιστώσει ότι το
συχνό σκούπισμα με ηλεκτρική μπο-
ρεί να μειώσει τα επίπεδα μικροπλα-
στικών στη σκόνη του σπιτιού μας.
Η Τάιλερ συνιστά τη χρήση ηλεκτρι-
κής σκούπας με φίλτρο HEPA για την
απορρόφηση των μικροπλαστικών
– τα φίλτρα αυτά μπορούν να απο-
μακρύνουν τα αιωρούμενα σωματίδια
μεγέθους 0,3 μικρομέτρων. Λέει ότι
η χρήση ενός υγρού πανιού αντί για
ξεσκονόπανο θα μπορούσε επίσης
να βοηθήσει στην πρόληψη της εξά-
πλωσης των μικροπλαστικών σε εσω-
τερικούς χώρους.

Το πλύσιμο των ρούχων είναι ένας
άλλος παράγοντας που πρέπει να λη-
φθεί υπόψη. Υπολογίζεται ότι το 60%
των υλικών που χρησιμοποιούνται
για τα ρούχα είναι πλαστικής προ-
έλευσης. Το πλύσιμο ενδέχεται να
προκαλέσει την αποβολή μικροσκο-

πικών πλαστικών ινών των ρούχων,
οι οποίες μπορούν να περάσουν στο
δίκτυο νερού, να απορριφθούν σε
ποτάμια και ωκεανούς και να κατα-
λήξουν ξανά στο πόσιμο νερό.  Μπο-
ρείτε να προσπαθήσετε να παγιδεύ-
σετε τα μικροπλαστικά με μια σα-
κούλα πλυντηρίου, μια μπάλα πλυ-
σίματος ή ένα ειδικό φίλτρο που προ-
σαρμόζεται στο πλυντήριό σας, αλλά
δεν υπάρχουν πειστικά στοιχεία για
το πόσο αποτελεσματικά είναι όλα
αυτά. Οι ειδικοί λένε ότι και άλλες
κοινές πρακτικές, όπως το να πλένετε
τα ρούχα σας λιγότερο συχνά, να
πλένετε με γεμάτο πλυντήριο και να
στεγνώνετε τα ρούχα σε απλώστρα
αντί για στεγνωτήριο, θα μπορούσαν
επίσης να βοηθήσουν στην ελαχι-
στοποίηση της αποβολής μικροπλα-
στικών από τα ρούχα σας.

Οι ειδικοί λένε ότι αυτά τα βήματα
βοηθούν στον περιορισμό της έκθε-
σης στα μικροπλαστικά, αλλά μόνο
έως ένα βαθμό. Και η Τάιλερ ανα-
γνωρίζει ότι μπορεί να είναι δύσκολο
για τους ανθρώπους να καταργήσουν
εντελώς το πλαστικό, ιδίως για εκεί-
νους που αγοράζουν συνθετικά ρούχα
και πολύ επεξεργασμένα τρόφιμα
επειδή είναι πιο προσιτά οικονομικά.
Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο οι
ερευνητές εργάζονται να κατανοή-
σουν ποια πλαστικά μπορεί να είναι
πιο επιβλαβή για την ανθρώπινη
υγεία.

«Εχουμε την ευκαιρία να κάνουμε
τις σωστές επιλογές, αλλά δεν έχουμε
όλοι τις ίδιες δυνατότητες», λέει η
Τάιλερ. «Πρέπει λοιπόν να φανούμε
έξυπνοι σε ό,τι είναι υπό τον έλεγχό
μας».

Το μισθολογικό χάσμα των εργαζομένων στον ιδιωτικό και δημόσιο τομέα θα μας απασχολήσει,
ενώ στο βάθος θα μας περιμένει η μεταρρύθμιση του συνταξιοδοτικού. 

Τα μικροπλαστικά
παράγονται όταν τα
πλαστικά αντικεί-
μενα αλλοιώνονται,
ενώ ενίοτε προστί-
θενται σκόπιμα σε
ορισμένα προϊόντα
που χρησιμοποι-
ούμε. 
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Εύσημα σε
Κύπρο, Ελλάδα, 
Πορτογαλία
δίνουν οι οίκοι
«Καμπανάκι» για ΗΠΑ, Γαλλία, Ιταλία
για την αύξηση του δημόσιου χρέους

ΤηςΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Εκρηξητου δημόσιου χρέους σε ανε-
πτυγμένες οικονομίες «βλέπουν» οι
διεθνείς οίκοι αξιολόγησης. Αντιθέ-
τως δίνουν τα εύσημα σε μικρότερες
χώρες οι οποίεςείχαν βρεθεί σε προ-
γράμματα διάσωσης. Συγκεκριμένα
ο οίκος S&P παρατηρεί ότι η Ελλάδα,
η Κύπρος, η Ιρλανδία και η Πορτο-
γαλία εμφανίζουν έντονη αύξηση
του ονομαστικού ΑΕΠ και χαμηλό
κόστος δανεισμού. Ηδημοσιονομική
σύνεση, ο πληθωρισμός και η ανά-
πτυξη επέτρεψανστον δείκτη χρέους
τους να μειωθεί κατά μέσον όρο 16%
του ΑΕΠτο 2019-2023, σε σύγκριση
με μια μέση αύξηση 8,5% του ΑΕΠ
πουσημειώθηκε στις υπόλοιπες ανε-
πτυγμένες χώρες. Όπως επισημαί-
νουν οι οίκοι αξιολόγησης S&P και
Scope Ratings, παρά τις ακόμη ευ-
νοϊκές συνθήκες χρηματοδότησης
και την ανάκαμψη του ΑΕΠ, καμία
χώρα του G7 δεν βρίσκεται σε τροχιά
επιστροφής του χρέους προς το ΑΕΠ
στα προ πανδημίας επίπεδα – αντί-
θετα, μάλιστα, ο δείκτης χρέουςτους
αναμένεται να αυξηθεί καιπάλι προς
τα ιστορικά υψηλά του 2020.Εκτός
από το χρέος που συσσωρεύτηκε
λόγω της παγκόσμιας χρηματοπι-
στωτικής κρίσης του 2008-2011, τα

κράτη στις ανεπτυγμένες αγορές
δανείστηκαν πολύ το 2020-2022 για
να αντιμετωπίσουν μια σειρά παγ-
κόσμιων σοκ όπως η πανδημία και
η ενεργειακή κρίση. Στην αρχή αυτού
του «ξεφαντώματος» δανεισμού, τα
επιτόκια ήταν ασυνήθιστα χαμηλά,
υποστηριζόμενα από ποσοτική χα-
λάρωση, όπως επισημαίνει η S&P.

Τώρα που η πανδημία έχει τελει-
ώσει, οι κεντρικές τράπεζες έχουν
αυξήσει τα επιτόκια και μειώνουν
τις θέσεις τους σε κρατικά ομόλογα.
Αυτό έχει αυξήσει σταδιακά το κό-
στος δανεισμού για τα κράτη των
ανεπτυγμένων αγορών, ενώ ο πα-
ρατεταμένος πληθωρισμός συνεχίζει
να ενισχύει το ονομαστικό ΑΕΠ και
τα έσοδα.  Ωστόσο, παρά ή και λόγω
αυτών των ακόμη ευνοϊκών συνθη-
κών χρηματοδότησης, δεν υπήρξε
επείγουσα ανάγκη μεταξύ των με-
γάλων κρατών για τα δημόσια οικο-
νομικά, ενώ η πρόοδος στη διαρ-
θρωτική δημοσιονομική εξυγίανση
ήταν περιορισμένη. Εξι κράτη του
G7 –Ιταλία, ΗΠΑ, Γαλλία, Βέλγιο,
Φινλανδία και Νέα Ζηλανδία– που
αντιπροσωπεύουν το 60% του ΑΕΠ
των ανεπτυγμένων οικονομιών, θα
δουν τους δείκτες χρέους προς το
ΑΕΠ να αυξάνονται περαιτέρω τα
επόμενα τρία χρόνια, εκτιμά η S&P.

Συγκεκριμένα, οι ΗΠΑ, η Ιταλία και
η Γαλλία θα πρέπει να βελτιώσουν
τα πρωτογενή δημοσιονομικά τους
ισοζύγια κατά περισσότερο από 2%
του ΑΕΠ σωρευτικά μόνο για να
μπορέσουν να διατηρήσουν το χρέος
στα τρέχοντα επίπεδα και κατά 5%
έως 8% του ΑΕΠ για να το μειώσουν
στα επίπεδα του 2019, έως το 2027.

Κατά την άποψη της S&P, μόνο
μια απότομη αύξηση των πιέσεων
στην αγορά θα μπορούσε να πείσει
αυτές τις κυβερνήσεις να εφαρμό-
σουν μια πιο αποφασιστική δημο-

σιονομική εξυγίανση. Οι εξαιρέσεις
σε αυτή την τάση αύξησης του δη-
μόσιου χρέους είναι οι μικρότερες
χώρες οι οποίες είχαν βρεθεί σε προ-
γράμματα διάσωσης, και συγκεκρι-
μένα η Ελλάδα, η Κύπρος, η Ιρλανδία
και η Πορτογαλία, παρατηρεί η S&P.
Οι χώρες αυτές εμφανίζουν έντονη
αύξηση του ονομαστικού ΑΕΠ και
χαμηλό κόστος δανεισμού. Η δημο-
σιονομική σύνεση, ο πληθωρισμός
και η ανάπτυξη επέτρεψαν στον δεί-
κτη χρέους τους να μειωθεί κατά
μέσον όρο 16% του ΑΕΠ το 2019-
2023, σε σύγκριση με μια μέση αύ-
ξηση 8,5% του ΑΕΠ που σημειώθηκε
στις υπόλοιπες ανεπτυγμένες χώρες.
Η Scope Ratings εκτιμά πως μέσα
στην επόμενη πενταετία, οι δείκτες
χρέους των χωρών του G7 θα αυξη-
θούν κοντά στα ιστορικά υψηλά που
σημείωσαν μετά το ξέσπασμα της
πανδημίας.

«Οι δείκτες χρέους προς ΑΕΠ των
περισσότερων κρατών του G7 θα
συνεχίσουν να αυξάνονται. Οι δη-
μοσιονομικές πολιτικές πολλών κυ-

βερνήσεων του G7 είναι ανεπαρκείς
για να περιορίσουν τα αυξανόμενα
επίπεδα δανεισμού, ενώ τα τρέχοντα
υψηλότερα επιτόκια ενδέχεται να
περιπλέξουν τη δημοσιονομική εξυ-
γίανση», όπως σημειώνει ο οικονο-
μολόγος του οίκου, Ντένις Σεν. «Προ-
βλέπουμε ότι το χρέος της γενικής
κυβέρνησης του G7 συνολικά θα
αυξηθεί στο 135,2% του ΑΕΠ έως
το 2029, πλησιάζοντας την κορυφή
του 2020 που ήταν στο 139,6%. Αυτή
η αύξηση οφείλεται κυρίως στο αυ-
ξανόμενο απόθεμα χρέους των
ΗΠΑ», επισημαίνει ο Σεν.

Σύμφωνα με τη Scope, η προ-
οπτική των υψηλών για μεγαλύτερο
χρονικό διάστημα επιτοκίων αλλάζει
τα πράγματα για τις κυβερνήσεις.
Η αύξηση του χρέους προς το ΑΕΠ
όχι μόνο εγείρει ερωτήματα σχετικά
με τη μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα
του χρέους, αλλά περιορίζει επίσης
τις βραχυπρόθεσμες δημοσιονομικές
δυνατότητες των κυβερνήσεων.
Πριν από την πανδημία, η επικρά-
τηση των εξαιρετικά χαμηλών επι-

τοκίων εξασφάλιζε ότι οι πληρωμές
τόκων μειώνονταν ακόμη και όταν
οι κυβερνήσεις αύξαναν τον δανει-
σμό τους. Σήμερα, το ποσοστό των
κρατικών δαπανών για την εξυπη-
ρέτηση του δημόσιου χρέους αυξά-
νεται καθώς το παλαιότερο χρέος
χαμηλού κόστους αναχρηματοδο-
τείται με υψηλότερα επιτόκια, ακόμη
και αν δεν υπάρξει οποιαδήποτε αλ-
λαγή στο απόθεμα δανεισμού.

«Οι οικονομίες του G7 με αυξα-
νόμενο δημόσιο χρέος –όπως η Γαλ-
λία, η Ιταλία, το Ηνωμένο Βασίλειο
και οι ΗΠΑ– πρέπει να βρουν τρόπους
να ενισχύσουν τα δημοσιονομικά
τους πλαίσια και να επιτύχουν επαρ-
κή δημοσιονομική εξυγίανση», προ-
ειδοποιεί ο Σεν. Σημειώνεται πως
σύμφωνα με τη Scope ο δείκτης χρέ-
ους της Ελλάδας θα μειωθεί κοντά
στο 140% έως το 2028, από 160%
το 2023 και πάνω από 200% το 2020,
με στήριξη από τα πρωτογενή πλε-
ονάσματα, αντισταθμίζοντας σε με-
γάλο βαθμό την παράλληλη αύξηση
της επιβάρυνσης των τόκων.

Καμία χώρα του κλαμπ των ισχυρών οικονομιών του G7 δεν βρίσκεται σε τροχιά επιστροφής του χρέους στα προ πανδημίας επίπεδα. Αντίθετα, μάλιστα, ο
δείκτης χρέους τους αναμένεται να αυξηθεί προς τα ιστορικά υψηλά του 2020. Την ίδια στιγμή μικρές χώρες, όπως η Ελλάδα, επιδεικνύουν
δημοσιονομική σύνεση και μειώνουν γρήγορα το χρέος τους, επισημαίνουν οι οίκοι αξιολόγησης S&P και Scope Ratings.

<<<<<<

S&P: Μόνο μια απότο-
μη αύξηση των πιέσε-
ων στην αγορά μπορεί
να πείσει τις κυβερνή-
σεις να προχωρήσουν
σε δημοσιονομική
εξυγίανση.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μετά τα χαρμόσυνα νέα του μπαράζ
των αναβαθμίσεων του κυπριακού
κράτους, οι κυπριακές τράπεζες
συμπαρασύρονται θετικά. Τράπεζα
Κύπρου και Ελληνική Τράπεζα ανα-
βαθμίστηκαν αυτή την εβδομάδα
από τους Fitch, λίγες ημέρες μετά
την αναβάθμιση του κυπριακού
κράτους από τον προαναφερθέντα
οίκο, αλλά και από τον Standard
and Poor’s. Ο Fitch μάλιστα, ανα-
βάθμισε τις δύο μεγάλες συστημι-
κές τράπεζες της Κύπρου, επιση-
μαίνοντας πως η αναβάθμισή τους
συνδέεται άμεσα με την αναβάθ-
μιση του κράτους στην τελευταία
του αξιολόγηση. Την ίδια ώρα, μία

τρίτη τράπεζα, επίσης συστημική,
η Eurobank που δραστηριοποιείται
ήδη στο νησί με την Eurobank Κύ-
πρου, αλλά και που είναι μεγαλο-
μέτοχος της Ελληνικής Τράπεζας,
αναβαθμίστηκε προ λίγων εβδο-
μάδων στην Ελλάδα. Μια αναβάθ-
μιση που αποκτά και κυπριακή
αξία. Ο Standard and Poor’s ανα-
βάθμισε το μακροπρόθεσμο αξιό-
χρεό της σε BB+ από ΒΒ, σε μία
αναβάθμιση που ήταν «πακέτο»
μαζί και με άλλες ελληνικές τρά-
πεζες που είτε τυγχάνει να δρα-
στηριοποιούνται στο νησί, είτε
όχι. Πριν από μερικές ημέρες ανα-
βάθμισε ο Moody’s και την Alpha
Bank, που δραστηριοποιείται και
στην Κύπρο μέσω της Alpha Bank
Κύπρου και την έβαλε σε επενδυ-
τική βαθμίδα. Τα ομόλογα υψηλής
και μειωμένης εξασφάλισης της

Alpha Bank αναβαθμίστηκαν σε
Baa3 και Ba2 αντίστοιχα. Τον πε-
ρασμένο Απρίλιο συνάμα, ο κανα-
δικός οίκος DBRS είχε θέσει εντός
επενδυτικής βαθμίδας την Εθνική
Τράπεζα της Ελλάδος, σε βαθμίδα
BBB – Low. H Εθνική επίσης έχει
παρουσία στην Κύπρο, μέσω της
Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος
(Κύπρου) και ήταν η πρώτη ελλη-
νική τράπεζα που ανέκτησε την
επενδυτική βαθμίδα. 

Όλα τα παραπάνω συνθέτουν
μια καλή συγκυρία, ένα καλό «μο-
μέντουμ» αναβαθμίσεων των κυ-
πριακών τραπεζών, αλλά και τρα-
πεζών που είναι στην Ελλάδα και
έχουν ισχυρή παρουσία στην Κύ-
προ. Για την Κύπρο, τέτοιες ανα-
βαθμίσεις – θετικές αξιολογήσεις
από τους οίκους, μόνο θετικά οφέλη
μπορούν να έχουν για την κυπρια-
κή οικονομία, προάγοντας ένα πα-
ραπάνω αίσθημα ασφάλειας και
«επενδυτικής σιγουριάς».

Πιο αναλυτικά για το τι ανάφερε
ο Fitch για τις δύο συστημικές τρά-
πεζες, Τράπεζα Κύπρου και Ελλη-
νική Τράπεζα θα ακολουθήσει πιο
κάτω, ωστόσο ένα σχόλιο που αξίζει
αναφοράς, είναι αυτό της αξιολό-
γησης των Moody’s για Eurobank
και Alpha Bank. Και αξίζει, διότι,
ο Moody’s έδωσε την επενδυτική
βαθμίδα στην Eurobank εντός Ιου-
νίου και της Alpha Bank στα τέλη
του ίδιου μήνα, ενόσω δεν έχει δώ-
σει την επενδυτική βαθμίδα στην
Ελλάδα. Είναι ένα «καλό παράδοξο»
που πρακτικά η αξιολόγησή τους
είναι μεγαλύτερη από της χώρας
που εδρεύουν.

Μια ανάσα από επενδυτική
Ο oίκος Fitch αναβάθμισε τη

μακροπρόθεσμη αξιολόγηση αθέ-
τησης εκδότη (IDR) της Τράπεζας
Κύπρου (BoC) σε “BB+” από “BB”
και την αξιολόγηση βιωσιμότητας
(VR) σε “bb+” από “bb”. Οι προ-
οπτικές (outlook) παρέμειναν θε-
τικές κατά την αξιολόγησή του και
είναι μία βαθμίδα κάτω από την
επενδυτική. Οι θετικές προοπτικές
για το μακροπρόθεσμο της Τρά-

πεζας Κύπρου κατά τον Οίκο υπο-
δηλώνουν ότι η αναβάθμιση είναι
πιθανή εντός των επόμενων δύο
ετών, ιδίως εάν η ποιότητα του
ενεργητικού και η κεφαλαιοποίηση
της τράπεζας συνεχίσουν να ενι-
σχύονται. Μια αναβάθμιση κατά
τον Οίκο -που έτσι θα την έφερνε
και στην επενδυτική βαθμίδα- θα
απαιτούσε περαιτέρω μείωση της
κεφαλαιακής επιβάρυνσης από τα
καθαρά προβληματικά στοιχεία
ενεργητικού σταθερά κάτω από
το 30% του κεφαλαίου CET1 της
τράπεζας, με γνώμονα τη διαρκή
μείωση του δείκτη προβληματικών
στοιχείων ενεργητικού προς το
7%, διατηρώντας παράλληλα έναν
δείκτη CET1 άνω του 16%. Υπο-
δεικνύει ο Fitch πως θα ήθελε να
δει ένα δείκτη λειτουργικών κερ-
δών/αποθεμάτων ενεργητικού διαρ-
θρωτικά άνω του 2%, αν και -όπως
συμπληρώνει- οι οικονομικοί κύκλοι
και οι κύκλοι επιτοκίων θα μπο-
ρούσαν επίσης να στηρίξουν μια
αναβάθμιση.

Αναβαθμίζουν κυπριακές και άλλες τράπεζες
Μπαράζ θετικών αξιολογήσεων για πιστωτικά ιδρύματα με πρωταγωνιστική ή ισχυρή παρουσία στο νησί

Αναφορές για Eurobank υπάρχουν
στην αξιολόγηση της Ελληνικής
Τράπεζας από Fitch, όπως υπήρχαν
και αναφορές για Ελληνική Τράπεζα
στην αξιολόγηση της Eurobank
από τους Moody’s στα μέσα Ιουνίου.
O Fitch αναβάθμισε τη μακροπρό-
θεσμη αξιολόγηση αθέτησης εκδότη
(IDR) της Ελληνικής Τράπεζας (HB)
σε “BBB-” από “BB+” και την αξιο-
λόγηση βιωσιμότητας (VR) σε “bbb-
” από “bb+”. Οι προοπτικές παρέ-
μειναν σταθερές, ενώ εκτιμά ο οίκος
πως, πιθανότερος πάροχοςστήριξης
της Ελληνικής είναι πια η Eurobank.
Όπως ανάφερε, μετά την αύξηση
της συμμετοχής της Eurobank στην
Ελληνική με ποσοστό 55,4% από
τον Ιούνιο, δεν θεωρεί πλέον ότι η
αξιολόγηση της Τράπεζας για κυ-
βερνητική στήριξη είναι σχετική
με την κάλυψη. Ο Fitch κάνει ανα-
φορές για τη ρευστότητα της Ελ-

ληνικής, λέγοντας ότι, η Eurobank
θα μπορούσε να επιδιώξει να προ-
ωθήσει το πλεονάζον κεφάλαιο της
Ελληνικής, ή να το αξιοποιήσει για
την επιτάχυνση της αύξησης των
χορηγήσεων. Ωστόσο, αναμένει ο
οίκος ότι, η κεφαλαιοποίηση θα
τύχει προσεκτικής διαχείρισης και
θα διατηρηθεί σε επίπεδα ανάλογα
με την αξιολόγησή τους στο “bbb-
”.Σημειώνει επίσης ότι, οι καταθέσεις
της Ελληνικής είναι «ιδιαίτερα λε-
πτομερείς», κυρίως λιανικής και
υπερβαίνουν κατά πολύ τα δάνεια,
με αποτέλεσμα να έχει έναν πολύ
υγιή δείκτη δανείων προς καταθέ-
σεις (τέλος Μαρτίου 2024: 41%) και
άφθονη ρευστότητα. Η διαφορο-
ποίηση της χρηματοδότησης είναι
περιορισμένη και πιστεύει ότι η
ελάχιστη απαίτηση για ίδια κεφά-
λαια και επιλέξιμες υποχρεώσεις
(MREL) θα συγκεντρωθεί πιθανό-

τατα στη Eurobank και θα μετα-
φερθεί στην Ελληνική μέσω ενδο-
εταιρικών μέσων.

Ο Moody’s στην αναβάθμιση
της Eurobank στα μέσα Ιουνίου
είχε υπογραμμίζει πως η τράπεζα
έχει τις πιο διαφοροποιημένες ροές
κερδών μεταξύ των ελληνικών τρα-
πεζών και ότι η ολοκλήρωση της
εξαγοράς με το 55,5% των μετοχών
στην Ελληνική ενισχύει περαιτέρω
τη γεωγραφική διαφοροποίηση
του ομίλου μειώνοντας τα περιου-
σιακά της στοιχεία με έδρα την Ελ-
λάδα σε ποσοστό μόλις κάτω του
60% του συνόλου των ενοποιημέ-
νων περιουσιακών στοιχείων. Ο
οίκος θεωρεί ότι το ισχυρό «fran-
chise» λιανικής της Ελληνικής θα
παρείχε ένα συμπληρωματικό επι-
χειρηματικό μοντέλο στην υπάρ-
χουσα θυγατρική της Eurobank
στην Κύπρο.

Ο Moody’s έδωσε την επενδυτική βαθμίδα στην Eurobank εντός Ιουνίου και Alpha Bank στα τέλη του ίδιου μήνα, ενόσω δεν έχει δώσει την επενδυτική
βαθμίδα στην Ελλάδα.

Αναφορές στον γάμο

<<<<<<

Καλό «μομέντουμ» ανα-
βαθμίσεων των κυπρια-
κών τραπεζών, αλλά και
τραπεζών που είναι
στην Ελλάδα και έχουν
ισχυρή παρουσία στην
Κύπρο.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Σε δίκοπο μαχαίρι για την κυβέρ-
νηση εξελίσσεται το εύρημα των
τεχνοκρατών του Διεθνούς Νομι-
σματικού Ταμείου ότι πρέπει να
μειωθεί το ύψος του κρατικού μι-
σθολογίου στην Κύπρο. Από τη
μία οι τεχνοκράτες της γνωστής
από τα γεγονότα του 2013 Τρόικας
θα δείξουν τον τρόπο κατά τον
οποίο το κυπριακό κράτος πρέπει
να μειώσει το κρατικό μισθολόγιο,
αλλά από την άλλη θα δείξει η
ιστορία εάν θα εφαρμόσουν τις
συστάσεις τους. Η Κύπρος δεν βρί-
σκεται σε πρόγραμμα δημοσιονο-
μικής προσαρμογής όπως ήταν
μέχρι τον Μάρτιο του 2016, άρα
και δεν υποχρεούται να προχω-
ρήσει σε ό,τι προτάσεις δώσουν
οι τεχνοκράτες. Όχι βέβαια πως
και τότε η Κύπρος είχε εφαρμόσει
τα πάντα από τα όσα έπρεπε να
κάνει μέσω των οδηγιών της Τρόι-
κας, γι’ αυτό άλλωστε και είχε βγει
από τα μνημόνια με μικρούς αστε-
ρίσκους. Η κυβέρνηση ζήτησε τη
βοήθεια του ΔΝΤ ώστε να της δείξει
τον δρόμο για το τι θα πράξει με
το κρατικό μισθολόγιο. Εάν πράξει
ότι της προτάθηκε τότε θα αντι-
βαίνει σε αυτά που προγραμματικά
η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη προ-
χώρησε με την αύξηση της Αυτό-
ματης Τιμαριθμικής Προσαρμογής
(ΑΤΑ) για παράδειγμα, αλλά και
εάν δεν τα πράξει και φτάσει το
κρατικό μισθολόγιο σε κρίσιμο

σημείο, τότε θα φέρει μεγάλη ευ-
θύνη για ό,τι γίνει. Το ΔΝΤ μέσω
του προσχεδίου που έχουν δώσει
στην κυβέρνηση εισηγείται την
κατάργηση της ΑΤΑ, την καταβολή
προσαυξήσεων κάθε δύο χρόνια
αντί κάθε χρόνο και άλλα μέτρα,
με χαρακτήρα περικοπών.

Πέραν από τις συστάσεις του
ΔΝΤ για το κρατικό μισθολόγιο,
σειρά έχει ευρωπαϊκό κλιμάκιο,
το οποίο θα δώσει τις δικές του
συστάσεις στην κυβέρνηση. Σκο-
πός, κατά την κυβέρνηση, να μα-
ζέψει προτάσεις από τους τεχνο-
κράτες -Ευρωπαίους ή μη- και να
προχωρήσει σε ένα προϊόν κινή-
σεων επί του κρατικού μισθολογίου
που θα έχει αποτέλεσμα στο «σή-
μερα».

Ο υπουργός Οικονομικών κ.
Μάκης Κεραυνός πάντως, σε δη-
λώσεις του στο Κυπριακό Πρακτο-
ρείο Ειδήσεων, κατέστησε σαφές
ότι, η μόνη περίπτωση που έγιναν
περικοπές μισθού στο παρελθόν
ήταν στη «φοβερή οικονομική κρί-
ση», προσθέτοντας ότι, δεν υπάρ-
χει τέτοιο θέμα για συζήτηση με
τα σημερινά δεδομένα για αποκο-
πές. «Εμείς θα αποφασίσουμε ποια
θα είναι η πολιτική που θα ακο-
λουθήσουμε» είχε σημειώσει κα-
ταληκτικά.

Αυξήθηκαν τα παραδοτέα;
Σύμφωνα με τα επίσημα δεδο-

μένα του Προϋπολογισμού του
2024 οι απολαβές προσωπικού πε-

ριλαμβανομένων των βασικών μι-
σθών, τιμαριθμικών επιδομάτων,
ειδικών επιδομάτων, συνεισφορών
στα ταμεία συντάξεων, υγείας και
στο νέο επαγγελματικό Σχέδιο
Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων,
θα αυξάνονταν για φέτος κατά

15,3% και θα έφταναν τα 3,7 δισ.
το 2024, σε σύγκριση με 3,2 δισ.
ευρώ το 2023. Η αύξηση του κρα-
τικού μισθολογίου σαφώς και δεν
είναι απαγορευτική, με την προ-
ϋπόθεση εντούτοις η εργασία στο
Δημόσιο να είναι πιο παραγωγική
και ποσοτικά και ποιοτικά. Εάν η
αύξηση του Προϋπολογισμού λόγω
του μισθολογίου συνδεόταν με με-
ταρρυθμίσεις και επενδύσεις στο
Δημόσιο, άρα με αποτέλεσμα να
υπάρχουν και περισσότερα «πα-
ραδοτέα», τότε δεν θα ήταν ανη-
συχητικό και δεν θα χρειαζόταν
εξ αρχής να ζητήσει το υπουργείο
Οικονομικών τις συστάσεις του
ΔΝΤ, ή άλλων ευρωπαίων τεχνο-
κρατών. Ο ίδιος υπάλληλος στο
Δημόσιο εάν παρήγαγε καλύτε-
ρη-αποτελεσματικότερη εργασία
(όχι απαραιτήτως περισσότερη
ποσότητα) τότε η αύξηση του κρα-
τικού μισθολογίου θα ήταν μία λο-
γική συνέχεια και όχι κάτι το οποίο

πρέπει κάποια στιγμή στο άμεσο
μέλλον να αντιμετωπιστεί.

Ψηφιοποίηση στο Δημόσιο
Η Κύπρος στον δημόσιο τομέα

και τις ψηφιακές υπηρεσίες στο
Δημόσιο είναι «πίσω». Εάν ανα-
τρέξει κανείς στο Δείκτη Ψηφιακής
Οικονομίας και Κοινωνίας (DESI)
για το 2024 και στην υποενότητα
που αφορούν τις υπηρεσίες των
παρεχόμενων ψηφιακών υπηρε-
σιών στον δημόσιο τομέα, θα δει
ότι είναι κάτω από τον μέσο όρο
της Ευρώπης συνεχώς από το 2018.
Χαρακτηριστικά, το 2024 έχει κλεί-
σει ελαφρώς η «ψαλίδα» μεταξύ
Κύπρου και μέσου όρου Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, αφού η Κύπρος είναι
στις 73,94 μονάδες με άριστο το
100 και ο μέσος όρος είναι στις
79,44 μονάδες. Ο δείκτης DESI για
το 2024 αποτυπώνει στοιχεία του
2023, και είναι η καλύτερη επίδοση
που έχει καταγράψει η Κύπρος σε

αυτό τον τομέα από το 2018. Καθ’
ότι όμως είναι η καλύτερη επίδοση,
δεν μπορούμε να παραβλέψουμε
το γεγονός πως είναι 5 μονάδες
κάτω από το μέσο ευρωπαϊκό όρο.
Η αμέσως καλύτερη επίδοση ήταν
στο 2020 (αποτυπώνοντας δεδο-
μένα του 2019), όπου, είχαν φτάσει
οι υπηρεσίες των παρεχόμενων
ψηφιακών υπηρεσιών στον δημό-
σιο τομέα στις 73,82 μονάδες (με
άριστα το 100). Ο μέσος όρος στην
Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν τότε στις
76,90 μονάδες. Το 2018 η «ψαλίδα»
ήταν πολύ μεγάλη, με διαφορά
14,54 μονάδων (57,47 μονάδες η
Κύπρος) και ακολούθησε στις 58,06
μονάδες το 2019. Το 2020, όπως
προαναφέρθηκε, έγινε ένα μεγάλο
άλμα, ενώ το 2021 και το 2022 έκα-
ναν μια «μεγάλη κοιλιά» οι υπη-
ρεσίες των παρεχόμενων ψηφια-
κών υπηρεσιών στον δημόσιο το-
μέα. Από το 2023 έχει αντιστραφεί
-ευτυχώς- η τάση.

Πονοκέφαλος
το κρατικό 
μισθολόγιο
για το ΥΠΟΙΚ
Ζήτησε χείρα βοηθείας από ΔΝΤ 
και Ευρωπαίους τεχνοκράτες

<<<<<<

Η αύξηση του κρατι-
κού μισθολογίου σα-
φώς και δεν είναι απα-
γορευτική, με την
προϋπόθεση η εργα-
σία στο Δημόσιο να εί-
ναι πιο παραγωγική
και ποσοτικά και ποι-
οτικά, με περισσότερα
παραδοτέα.

Σύμφωνα με τα επίσημα δεδομένα του Προϋπολογισμού του 2024 οι απολαβές προσωπικού θα αυξάνονταν για φέτος κατά 15,3% και θα έφταναν τα 3,7
δισ. το 2024.

Φορολογία και τεχνητή νοημοσύνη  
Η χρήση της τεχνητής νοημοσύνης
αποκτά ιδιαίτερη σημασία σε θέ-
ματα φορολογικής διοίκησης, καθώς
μπορεί να βοηθήσει σημαντικά
στην τήρηση της φορολογικής νο-
μοθεσίας, στη διευκόλυνση της επι-
κοινωνίας μεταξύ φορολογικών αρ-
χών και φορολογουμένων, και στη
διασφάλιση των φορολογικών εσό-
δων. Σε διεθνές επίπεδο, η τάση
προς την ψηφιοποίηση των φορο-
λογικών αρχών ενισχύεται με την
πλειονότητα των φορολογικών δι-
οικήσεων να χρησιμοποιούν την
επιστήμη των μαζικών δεδομένων
και τα εργαλεία ανάλυσής τους για
τη βελτίωση της εξυπηρέτησης των
φορολογουμένων, την ενίσχυση
της φορολογικής συμμόρφωσης και
τη δίκαιη κατανομή των φορολο-
γικών βαρών.  

Αναμφισβήτητα, η αυτοματο-
ποίηση των διαδικασιών με τη χρή-
ση τεχνητής νοημοσύνης μπορεί
να ενισχύσει τη λειτουργική απο-
τελεσματικότητα των φορολογικών
αρχών. Για παράδειγμα, η ανάλυση
μαζικών δεδομένων μπορεί  να συμ-
βάλει στην αντιμετώπιση της φο-
ροδιαφυγής. Επίσης, το ψηφιακό
περιβάλλον σε συνδυασμό με αλ-
γορίθμους που «εκπαιδεύονται να
αναγνωρίζουν συσχετισμούς και
να κάνουν προβλέψεις» από πραγ-
ματικά στοιχεία παρέχει τη δυνα-
τότητα ακριβέστερης πρόβλεψης
των φορολογικών εσόδων και κα-
λύτερου σχεδιασμού των φορολο-
γικών πολιτικών. Επιπλέον, τα ch-
atbots, εξοπλισμένα με επεξεργασία
φυσικής γλώσσας, μπορούν να δια-
δραματίσουν σημαντικό ρόλο στην
παροχή βοήθειας στους φορολο-
γουμένους και, ως εκ τούτου, στη
μείωση του διοικητικού κόστους
και της φορολογικής διοίκησης.    

Η χρήση όμως της τεχνητής νοη-

μοσύνης δικαιολογημένα δημιουργεί
και σημαντικές ανησυχίες, καθώς
ανακύπτουν ερωτήματα σχετικά
με το κράτος δικαίου και τα δικαιώ-
ματα των φορολογουμένων. Μερο-
ληπτικοί αλγόριθμοι, μεροληπτική
επιλογή των υποθέσεων στις οποίες
βασίζονται οι αλγόριθμοι, στοιχεία
που χρησιμοποιούνται για την εκ-
παίδευση των αλγορίθμων, τα οποία
δεν είναι αντιπροσωπευτικά του
πληθυσμού, εγκυμονούν τον κίν-
δυνο να εξάγουν μεροληπτικά απο-

τελέσματα. Για παράδειγμα, εάν ο
αλγόριθμος επιλέξει ένα δείγμα για
φορολογικό έλεγχο που δεν είναι
αντιπροσωπευτικό του πραγματικού
πληθυσμού, ή ένα δείγμα που στη-
ρίζεται σε προκαταλήψεις και στε-
ρεότυπα, τότε το μοντέλο της τε-
χνητής νοημοσύνης πιθανότατα
να οδηγηθεί σε λάθος συμπερά-
σματα ή να μάθει να αναπαράγει
τις προκαταλήψεις και τα στερεό-
τυπα. Η δυνατότητα της τεχνητής
νοημοσύνης να αυτοματοποιεί πο-
λύπλοκες διαδικασίες ενέχει επίσης
τον κίνδυνο να κάνει δυσκολότερη
για τους φορολογουμένους την κα-
τανόηση των αποφάσεων που τους
επηρεάζουν και ως εκ τούτου να

εγείρει ερωτήματα σχετικά με τα
δικαιώματά τους ως προς τον έλεγχο
των αποφάσεων της φορολογικής
διοίκησης.  

Αναλυτές και ερευνητές προει-
δοποιούν ότι ενώ η τεχνητή νοη-
μοσύνη μπορεί να αποτελέσει χρή-
σιμο εργαλείο για τον εξορθολογισμό
της φορολογικής συμμόρφωσης, η
αποτελεσματικότητα της είναι τόσο
καλή όσο και οι άνθρωποι που τη
χρησιμοποιούν.  Οι ανησυχίες αυτές
δεν είναι φυσικά καινούργιες. Εχουν
συζητηθεί στο πλαίσιο του G20,
του Παγκόσμιου Οικονομικού Φό-
ρουμ, του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου, του ΟΟΣΑ και των Ηνωμένων
Εθνών, και έχουν αποτυπωθεί στη
Διακήρυξη Bletchley τον Νοέμβριο
του 2023 και στη δέσμευση των
συμμετεχόντων να συνεργαστούν
για μια ανθρωποκεντρική, αξιόπιστη
και υπεύθυνη τεχνητή νοημοσύνη.   

Η επιτροπή του Συμβουλίου της
Ευρώπης για την τεχνητή νοημο-
σύνη ολοκλήρωσε πρόσφατα τη
σύνταξη πλαισίου (ένα νομικά δε-
σμευτικό κείμενο) για την ανάπτυξη,
τον σχεδιασμό και την εφαρμογή
της τεχνητής νοημοσύνης. Στόχος
του είναι να διασφαλίσει ότι τα αν-
θρώπινα δικαιώματα, η δημοκρατία
και το κράτος δικαίου προστατεύον-
ται και προωθούνται στο ψηφιακό
περιβάλλον.  

Συμπερασματικά, η χρήση της
τεχνητής νοημοσύνης σε θέματα
φορολογικής διοίκησης μπορεί να
βοηθήσει σημαντικά στην εξυπη-
ρέτηση των φορολογουμένων και
στη φορολογική συμμόρφωση.  

Ο κ. Χρήστος Κωτσόγιαννης είναι καθη-
γητής Οικονομικών στο Πανεπιστήμιο
του Εξετερ, Ηνωμένο Βασίλειο, και διευ-
θυντής του Ερευνητικού Κέντρου Tax
Administration Research Centre (TARC). 

<<<<<<

Η ανάλυση μαζικών δε-
δομένων μπορεί να
συμβάλει στην αντιμε-
τώπιση της  φοροδια-
φυγής, ενισχύοντας
την αποτελεσματικότη-
τα των φορολογικών
αρχών.  

Αδιαφορούν για την τεχνητή 
νοημοσύνη οι ελληνικές εταιρείες
Την ώρα που πολλές επιχειρήσεις
«βλέπουν» επιχειρηματικές ωφέ-
λειες από την αξιοποίηση της τε-
χνητής νοημοσύνης, οι ελληνικές
έχουν ακόμη πολύ δρόμο να δια-
νύσουν μέχρι να αναγνωρίσουν
αυτές τις ωφέλειες και να ενσω-
ματώσουν τέτοιες λύσεις. Και αυτό
την ώρα που, σύμφωνα με στοιχεία
από τον οδηγό του ΣΕΒ για την
τεχνητή νοημοσύνη, κάθε 1 ευρώ
που επενδύει μία εταιρεία στην
τεχνητή νοημοσύνη της αποδίδει
3,5 ευρώ, με τις επενδύσεις στη
συγκεκριμένη τεχνολογία να έχουν
μέσο χρόνο απόσβεσης τους 14
μήνες. 

Σύμφωνα με πρόσφατη έρευνα
του ΣΕΒ, «Σφυγμός του Επιχειρείν»,
μόλις το 12% των ελληνικών επι-
χειρήσεων εφαρμόζει ήδη κάποια
λύση τεχνητής νοημοσύνης, ενώ
το 66% θεωρεί πως η ΑΙ δεν το
επηρεάζει. Το δε ενδιαφέρον για
τις αλλαγές που επιφέρει η τεχνητή
νοημοσύνη φαίνεται υποτονικό,
αφού μόνο 2 στις 10 ενδιαφέρονται
να πειραματιστούν με εφαρμογές
γύρω από την τεχνητή νοημοσύνη.
Επικαλούμενος αυτά τα ευρήματα,
κατά την εισαγωγική του τοποθέ-
τηση στην πρόσφατη εκδήλωση
του ΣΕΒ «Ανθρωποι και επιχειρή-
σεις την εποχή της τεχνητής νοη-
μοσύνης», ο γενικός διευθυντής
του ΣΕΒ, δρ Γιώργος Ξηρογιάννης,
τόνισε πως «οι επιχειρήσεις που
αξιοποιούν λύσεις ΑΙ βλέπουν απο-
τελέσματα και οφέλη: στις γραμμές
παραγωγής και στις διαδικασίες
συντήρησης του εξοπλισμού, μέχρι
την ασφάλεια και υγεία των ερ-
γαζομένων, την εφοδιαστική αλυ-
σίδα και την εξυπηρέτηση πελα-
τών». Ενδεικτικά, «στην εφοδια-

στική αλυσίδα, επιχείρηση μέλος
του ΣΕΒ έχει επιτύχει 40% βελ-
τίωση στη διαθεσιμότητα προϊόν-
των», ανέφερε μεταξύ άλλων. Σύμ-
φωνα με τα στοιχεία του ΣΕΒ, οι
επιχειρήσεις που έχουν υιοθετήσει
λύσεις ΑΙ καταγράφουν 17% υψη-
λότερα περιθώρια κέρδους σε σχέ-
ση με τον ανταγωνισμό, 13% υψη-
λότερη κερδοφορία, 12% μεγαλύ-
τερη εξοικονόμηση καυσίμων,
10% μεγαλύτερη μείωση χρόνου
διάθεσης προϊόντων στην αγορά,
μείωση χρόνου αποθεματοποίησης
κ.λπ. 

Φυσικά υπάρχουν και σημαν-
τικές προκλήσεις, όπως η προστα-
σία της φήμης των επιχειρήσεων

σε σχέση με την ασφάλεια και την
καταλληλότητα των δεδομένων
της ΑΙ, το ρυθμιστικό πλαίσιο και
η διασφάλιση της επάρκειας και
ανάπτυξης ταλέντου. Ως προς το
τελευταίο, 5 στις 10 επιχειρήσεις
παγκοσμίως αναφέρουν πως η έλ-
λειψη εξειδικευμένων εργαζομέ-
νων αποτελεί το μεγαλύτερο εμ-
πόδιο για την υιοθέτηση της AI.
Βέβαια και οι ίδιοι οι εργαζόμενοι
εύλογα προβληματίζονται βλέπον-
τας τη ραγδαία εξάπλωσή της, δε-
δομένου πως μέχρι το 2026 υπο-
λογίζεται ότι περισσότεροι από
100 εκατ. άνθρωποι θα συνεργά-
ζονται με ρομπότ. 

ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ

Mέχρι το 2026 υπολογίζεται ότι περισσότεροι από 100 εκατ. άνθρωποι
θα συνεργάζονται με ρομπότ. 
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Της ΑΝΝΑΣ ΠΟΛΥΒΙΟΥ 

Η επιστροφή της ελληνικής αλυσί-
δας φαγητού και στην πρωτεύουσα
είναι γεγονός. Έπειτα από την επι-
στροφή των Goody’s στην Κύπρο
τον Σεπτέμβριο του 2022, και πιο
συγκεκριμένα στη Λεμεσό, το δεύ-
τερο κατάστημα της γνωστής, ελ-
ληνικής αλυσίδας έφτασε τώρα και
στη Λευκωσία. 

Στο The Mall Of Cyprus βρίσκε-
ται το δεύτερο κατάστημα Goody’s
στην Κύπρο, με τον κόσμο, μικρούς
και μεγάλους, να αγκαλιάζουν την
επιστροφή αυτή. 

Την Τετάρτη, στις 19 Ιουνίου,
το πρώτο κατάστημα Goody’s στην
πρωτεύουσα άνοιξε τις πόρτες του
για το κοινό. Το κατάστημα βρί-
σκεται στον πρώτο όροφο του The
Mall Of Cyprus, ανάμεσα σε άλλες
δημοφιλείς αλυσίδες φαγητού
(McDonald’s, KFC και Burger King),
δεδομένο το οποίο παρατηρούμε
με ενδιαφέρον, προκειμένου να
δούμε ποια θα είναι η πορεία αυτού

και πώς θα λειτουργήσει ο αντα-
γωνισμός μεταξύ των μεγάλων αλυ-
σίδων. Επιπρόσθετα, αναμένουμε
να δούμε ποιες θα είναι οι επιλογές
του καταναλωτικού κοινού, καθώς
και πώς θα επηρεαστεί -εάν επη-
ρεαστεί- η επισκεψιμότητα του εμ-
πορικού κέντρου με την έλευση
του νέου καταστήματος.

Για όποιον επιθυμεί να απολαύ-

σει τα γεύματα του Goody’s, μπορεί
είτε να καθίσει στους χώρους του
Mall, καθώς το κατάστημα δεν δια-
θέτει αποκλειστικά δικό του χώρο
με καθιστικό για τον κόσμο, είτε
να τα παραλάβει ως take away.
Όπως μας ενημέρωσαν, σε διευ-
θέτηση βρίσκεται η διαδικασία για
την παράδοση φαγητού μέσω του
delivery, προκειμένου να μπορούν

όσοι επιθυμούν να απολαμβάνουν
τα γεύματα χωρίς να βρίσκονται
στο χώρο. Γι’ αυτό και δεν υπάρχει
ακόμη τηλέφωνο επικοινωνίας για
το συγκεκριμένο κατάστημα. 

Η ελληνική αλυσίδα, εντός των
επόμενων ετών, αισιοδοξεί να ανοί-
ξει περισσότερα καταστήματα στην
Κύπρο, θέτοντας εκ νέου τη θέση
της στην κυπριακή αγορά. 

Τα Goody’s στην Κύπρο
Το πρώτο κατάστημα Goody’s

στην Κύπρο λειτούργησε στη Λε-
ωφόρο Μακαρίου της Λεμεσού, το
1997. Έπειτα από 18 χρόνιας πα-
ρουσίας της δημοφιλούς αλυσίδας
στο νησί μας και πέντε καταστή-
ματα να λειτουργούν παγκύπρια,
η αλυσίδα αποχώρησε το 2015 λόγω
οικονομικών προβλημάτων της

εταιρείας που είχε την ευθύνη των
εμπορικών σημάτων. Το 2022, τα
Goody’s επέστρεψε στη χώρα μας,
με το πρώτο άνοιγμα να γίνεται
στη Λεμεσό. 

Στόχος της επενδυτικής ομάδας
που έχει αναλάβει το master fran-
chise είναι η ταχεία ανάπτυξη του
δικτύου με στόχο την παγκύπρια
κάλυψη, με το άνοιγμα κι άλλων

καταστημάτων, τόσο σε Λεμεσό
και Λευκωσία, όσο και στις υπό-
λοιπες πόλεις, μέσα στα επόμενα
χρόνια. 

Έπειτα από το άνοιγμα του πρώ-
του Goody’s στην Κύπρο τον Σε-
πτέμβριο του 2022 στη Λεμεσό,
σειρά πήρε τώρα και η Λευκωσία. 

Η ιστορία των Goody’s
Η Goody’s Burger House, γνω-

στή κι ως Goody’s, είναι ελληνική
αλυσίδα εστιατορίων γρήγορου
φαγητού, μέλος του ομίλου Vivartia
(εταιρεία παραγωγής τροφίμων
στην Ελλάδα). Το πρώτο κατάστημα
Goody’s ιδρύθηκε στη Θεσσαλονίκη
το 1973 από τον Ιωάννη Διονυσιά-
δη, ενώ το πρώτο της κατάστημα
στην Αθήνα άνοιξε το 1981. Στον
όμιλο των Goody’s, ο οποίος από
τη δεκαετία του 1990 λειτούργησε
με τη μέθοδο της δικαιόχρησης
(franchise), προστέθηκαν στη συ-
νέχεια οι αλυσίδες Flocafé και Hel-
lenic Catering. Το 1994 εισήχθη
στο Χρηματιστήριο Αθηνών, ενώ

το 1997 λειτούργησε τα πρώτα της
εστιατόρια εκτός Ελλάδας, εκ των
οποίων και στην Κύπρο. Ιδιαίτερη
προσθήκη για την αλυσίδα αποτέ-
λεσε το Junior Goody’s, επωνυμία
για τα παιδικά γεύματα της αλυσί-
δας, η οποία πρόσφερε στο παρελ-
θόν συνοδευτικά παιχνίδια, γραφική
ύλη και άλλα αντικείμενα για τα
παιδιά. 

Τα Goody’s επέστρεψαν στη Λευκωσία
Στο The Mall Of Cyprus το δεύτερο κατάστημα της γνωστής αλυσίδα στην Κύπρο - Στα πλάνα το άνοιγμα και άλλων

Το κατάστημα Goody’s στο The Mall Of Cyprus.

<<<<<<

Την Τετάρτη, στις 19
Ιουνίου, το πρώτο κατά-
στημα Goody’s στην
πρωτεύουσα άνοιξε τις
πόρτες του για το κοινό.

<<<<<<

Στα σχέδια του ομίλου
είναι το άνοιγμα περισ-
σότερων καταστημάτων
εντός των επόμενων
ετών.
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Χρηματοδοτήσεις προς την ελ-
ληνική αμυντική βιομηχανία, 
όπως άλλωστε και την ευρω-
παϊκή εν γένει, αξιολογεί η Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσε-
ων (ΕΤΕπ) ύστερα και από τις 
αποφάσεις που ελήφθησαν 
νωρίτερα φέτος σε κεντρικό 
επίπεδο προκειμένου να ενι-
σχυθεί η ευρωπαϊκή άμυνα 
και ασφάλεια, σε μια περίοδο 
που οι γεωπολιτικοί κίνδυνοι 
αυξάνονται διαρκώς. Οι χρη-
ματοδοτήσεις αυτές μπορεί να 
είναι είτε δάνεια είτε επενδύ-
σεις στο μετοχικό κεφάλαιο 
των επιχειρήσεων. Συνολικά 
η ΕΤΕπ στοχεύει να διοχετεύ-
σει 6 δισ. ευρώ σε δάνεια τα 
επόμενα χρόνια σε τέτοια έργα 
στην Ευρώπη και να επενδύσει 
επιπλέον σημαντικά ποσά στο 
μετοχικό κεφάλαιο επιλέξιμων 
επιχειρήσεων. Για τον σκοπό 
αυτό υπέγραψε την εβδομάδα 
αυτή και συμφωνία συνεργα-
σίας με το Ταμείο Καινοτομίας 
του ΝΑΤΟ (ΝΑΤΟ Innovation 
Fund). Στο τελευταίο συμμετέ-
χουν 24 κράτη-μέλη της Βορει-
οατλαντικής Συμμαχίας, μετα-
ξύ τους και η Ελλάδα. 

Το μήνυμα της ΕΤΕπ
Σε αυτό το πλαίσιο, συνάντη-

ση θα πραγματοποιήσει σήμε-
ρα στα γραφεία της ΕΤΕπ στη 
Βασιλίσσης Σοφίας ο αντιπρό-
εδρος της Ευρωπαϊκής Τράπε-
ζας Επενδύσεων Γιάννης Τσακί-
ρης με εκπροσώπους ελληνικών 
αμυντικών επιχειρήσεων, όπως 
η Prisma Electronics, η ΕΑΒ, η 
THEON Sensors, η SCYTALYS, 
η ELMON και άλλες. Πρόκει-
ται για ένα πρόγευμα εργασί-
ας με την Ενωση Ελληνικών 
Εταιρειών Αεροδιαστημικής, 
Αμυνας και Ασφάλειας (ΕΕΛΕ-
ΑΑ), που λαμβάνει χώρα λίγες 
εβδομάδες μετά τις αποφάσεις 
του διοικητικού συμβουλίου 
της ΕΤΕπ οι οποίες ανοίγουν 
τον δρόμο για δανειοδότηση με 
εξαιρετικά ευνοϊκούς όρους και 
ελληνικών εταιρειών που δρα-
στηριοποιούνται στον τομέα 
της άμυνας και της ασφάλειας. 
Κεντρικό μήνυμα της ευρωπα-
ϊκής αναπτυξιακής τράπεζας 
προς τις ελληνικές επιχειρήσεις 
θα είναι ότι «η ΕΤΕπ είναι πιο 
αποφασισμένη και πρόθυμη 
από ποτέ να χρηματοδοτήσει 
επενδύσεις που θα θωρακίσουν 
την ελληνική και ευρωπαϊκή 
ασφάλεια και θα ενισχύσουν 
την αμυντική βιομηχανία». 

Μέχρι τον Μάιο ίσχυε σειρά 
περιορισμών στις χρηματοδο-
τήσεις που μπορούσαν να δο-
θούν σε αμυντικές επιχειρήσεις. 
Πιο συγκεκριμένα, εταιρείες που 
επιθυμούν χρηματοδότηση για 
να αναπτύξουν αγαθά και προϊ-
όντα διττής χρήσης, όπως π.χ. 
μη επανδρωμένα αεροσκάφη 
(drones), δεν χρειάζεται πλέον 
να αποδείξουν ότι το βασικό 
πελατολόγιό τους και τα έσοδα 
από τις πωλήσεις θα προέρχο-
νται από μη στρατιωτικούς σκο-
πούς. Πριν από τις αλλαγές που 
αποφάσισε το ∆.Σ. της ΕΤΕπ τον 
Μάιο, για να είναι επιλέξιμη μια 
επένδυση για χρηματοδότηση 
ήταν αναγκαίο το 50% τουλά-
χιστον των εκτιμώμενων εσό-
δων της να προέρχεται από μη 
στρατιωτικούς σκοπούς, ενώ τώ-

ρα αρκεί να υπάρχουν εύλογες 
πολιτικές χρήσεις του αγαθού 
ή της επένδυσης, έστω και αν 
αυτές είναι ελάχιστο ποσοστό 
των προσδοκώμενων εσόδων. 
Επίσης, εταιρείες που δραστη-
ριοποιούνται στον τομέα της 
άμυνας και της ασφάλειας θα 
έχουν πλέον πρόσβαση στις πι-
στωτικές γραμμές και στα προϊ-
όντα διαμεσολαβημένης χρημα-
τοδότησης που η ΕΤΕπ διαθέτει 
στην ελληνική αγορά μέσω των 
ελληνικών τραπεζών. Κάτι που 
δεν ίσχυε μέχρι νωρίτερα φέτος, 
καθώς οι μικρομεσαίες αμυντι-
κές επιχειρήσεις δεν μπορού-
σαν να επωφεληθούν από τέτοια 
χρηματοδοτικά προϊόντα και πι-
στωτικές γραμμές. Για αυτό έχει 
δημιουργήσει και υπηρεσία one-
stop-shop που διαχειρίζεται ήδη 
αιτήματα χρηματοδότησης από 
αμυντικές εταιρείες, παρέχοντας 
παράλληλα και συμβουλευτικές 
υπηρεσίες για την προετοιμα-
σία έργων.

Οσον αφορά τις επενδύσεις 
στο μετοχικό κεφάλαιο επιχειρή-
σεων άμυνας και ασφάλειας της 
Ευρώπης και επομένως και της 
Ελλάδας, η ΕΤΕπ, σε συνεργασία 
με τη θυγατρική της Ευρωπαϊκό 
Ταμείο Επενδύσεων (ΕΤαΕ) και 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, έχει 

δημιουργήσει ένα fund-of-funds 
που θα επενδύει σε επενδυτι-
κά ταμεία τα οποία δραστηρι-
οποιούνται στον εν λόγω το-
μέα. Πρόκειται για το Defence 
Equity Facility που εστιάζει σε 
συμμετοχές ειδικά σε νεοφυείς 
και μικρομεσαίες επιχειρήσεις.

Τα επιλέξιμα έργα
Χρηματοδότηση από την 

ΕΤΕπ και τους μηχανισμούς 
για τα εργαλεία που έχει θέσει 
σε λειτουργία μπορούν να λά-
βουν όμως όχι μόνο ιδιωτικές 
επιχειρήσεις αλλά και δημόσιοι 
φορείς, μιας και σε πολλές χώ-
ρες, όπως και στην Ελλάδα, το 
κράτος συμμετέχει ή και ελέγ-
χει απόλυτα εταιρείες άμυνας 
και ασφάλειας. Ως επιλέξιμα 
projects, και μάλιστα με τον χα-
ρακτηρισμό στρατηγικής προ-
τεραιότητας, αναφέρονται και 
λιμενικά έργα που εξυπηρετούν 
ανάγκες του πολεμικού ναυ-
τικού, έργα υποδομής που δι-
ευκολύνουν την κινητικότητα 
στρατιωτικών μονάδων, στρα-
τιωτικά νοσοκομεία που είναι 
ανοιχτά και σε πολίτες, έργα 
κυβερνοασφάλειας, φύλαξης 
και ασφάλειας κρίσιμων υπο-
δομών και επενδύσεις στον το-
μέα του ∆ιαστήματος.

Πέραν των δανείων, η ΕΤΕπ θα επενδύσει και στο μετοχικό κεφάλαιο νεοφυών και μικρών αμυντικών επιχειρή-
σεων μέσω του Defence Equity Facility που έχει συστήσει σε συνεργασία με την Κομισιόν.

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ 

Η ΕΤΕπ έχει ήδη 
τροποποιήσει τα κρι-
τήρια επιλεξιμότητας 
μιας επένδυσης 
για να μπορέσει 
να χρηματοδοτήσει 
αμυντικές εταιρείες.

Αρνητικό πληθωρισμό για δεύτε-
ρο συνεχή μήνα εμφανίζουν οι 
μεγάλες αλυσίδες σούπερ μάρ-
κετ, καθώς σύμφωνα με τα στοι-
χεία του Ινστιτούτου Ερευνας 
Λιανεμπορίου Καταναλωτικών 
Αγαθών (ΙΕΛΚΑ) ο σχετικός δεί-
κτης τιμών, ο οποίος καταρτίζε-
ται με βάση τις τιμές σε 23 κατη-
γορίες προϊόντων, υποχώρησε 
κατά 1,92% τον Ιούνιο του 2024 
σε σύγκριση με τον Ιούνιο του 
2023. Υπενθυμίζεται ότι ο Μά-
ιος ήταν ο πρώτος μήνας που 
είχε καταγραφεί μείωση του εν 
λόγω δείκτη, ο οποίος είχε δια-
μορφωθεί στο -1,25%.

Από τις 23 κατηγορίες που 
εξετάζονται οι 13 κατέγραψαν 
μείωση και οι 10 αύξηση. Οι με-
γαλύτερες μειώσεις τιμών κα-
ταγράφονται στις ακόλουθες 
κατηγορίες προϊόντων: φρέσκα 
φρούτα και λαχανικά 10,66%, 
απορρυπαντικά και είδη καθα-
ρισμού 6,13%, χαρτικά, καλλυ-
ντικά και είδη προσωπικής υγι-
εινής 5,05%, τροφές και είδη για 
κατοικίδια 4,91% και αυγά και 
βούτυρα 4,33%.

Από την άλλη, οι μεγαλύτε-
ρες αυξήσεις τιμών καταγράφη-
καν στις εξής κατηγορίες προϊ-
όντων: ορεκτικά, αλίπαστα και 
άλλα σερβιριζόμενα είδη 6,46%, 
φρέσκα ψάρια και θαλασσινά 
5,02%, μπισκότα, σοκολάτες, 
ζαχαρώδη 4,25%, τρόφιμα πα-
ντοπωλείου 3,51% και οινοπνευ-
ματώδη ποτά 2,77%.

Σύμφωνα με το ΙΕΛΚΑ, η τά-
ση συγκράτησης των τιμών στα 
σούπερ μάρκετ οφείλεται στις 
καλύτερες συγκριτικά με πέρυσι 
καιρικές συνθήκες, ιδίως σε ό,τι 
αφορά τις τιμές των φρέσκων 
φρούτων και λαχανικών, στη στα-
διακή αποκλιμάκωση του πληθω-
ρισμού, στις κυβερνητικές παρεμ-
βάσεις, στην πορεία των τιμών 
των πρώτων υλών, στην υψη-
λή ταχύτητα κυκλοφορίας των 
αποθεμάτων που χαρακτηρίζει 
τις μεγάλες αλυσίδες, καθώς και 
στην επίδραση των προϊόντων 
ιδιωτικής ετικέτας, το μερίδιο 
των οποίων διαρκώς αυξάνεται.

Ειδικά σε ό,τι αφορά τις τιμές 
των φρέσκων φρούτων και λα-
χανικών, σημαντικό ρόλο έχει 
διαδραματίσει το γεγονός ότι, 
σε αντίθεση με πέρυσι, φέτος 
τον Μάιο και τον Ιούνιο δεν εί-
χε έντονες βροχές, ενώ στα μπι-
σκότα και στις σοκολάτες έχει 
αυξητική επίδραση η αύξηση 
της διεθνούς τιμής του κακάο 
τους προηγούμενους μήνες. Αξί-
ζει, πάντως, να σημειωθεί ότι η 
Eurostat υποστήριξε χθες ότι 
αν και οι τιμές του κακάο έφτα-
σαν στο μέγιστο σημείο τους 

τον Μάιο του 2023 και ο ρυθ-
μός αύξησής τους επιβραδύν-
θηκε από τότε, ο αντίστοιχος 
πληθωρισμός δεν υποχώρησε 
κάτω από το 10% παρά μόνο 
τον Φεβρουάριο του 2024.

Υπενθυμίζεται πως την Τρί-
τη η Eurostat ανακοίνωσε τις 
εκτιμήσεις της για τον εναρμο-
νισμένο δείκτη τιμών κατανα-
λωτή τον Ιούνιο του 2024. Σύμ-
φωνα με αυτές, στην Ελλάδα 
διαμορφώθηκε στο 2,4%, ενώ 
ο δείκτης στην ομάδα τρόφιμα-
αλκοολούχα ποτά-προϊόντα κα-
πνού διαμορφώθηκε στο 1,3%.

«Η πολιτική φαίνεται ότι 
έχει αποτελέσματα, εκτιμώ ότι 
αυτούς τους μήνες ο πληθωρι-
σμός τροφίμων θα κινηθεί πέ-
ριξ του μηδενός, αλλά αυτό δεν 
μας αρκεί», ανάφερε την Πέ-
μπτη ο υπουργός Ανάπτυξης 
Τάκης Θεοδωρικάκος, μιλώντας 
στον τηλεοπτικό σταθμό ΣΚΑΪ. 
«Θα κάνουμε ό,τι περνάει από 
το χέρι μας σε συνεργασία με 
πολίτες και την υγιή επιχειρη-
ματικότητα για να στηρίξουμε 
τους πολλούς, τη μεσαία τάξη 
και τις οικογένειες που δυσκο-
λεύονται», πρόσθεσε ο κ. Θεο-
δωρικάκος.

Μειώθηκαν οι τιμές
στα τρόφιμα τον Ιούνιο
στα σούπερ μάρκετ

Χρηματοδότηση από ΕΤΕπ
σε ελληνικές αμυντικές εταιρείες 
Πανευρωπαϊκό πρόγραμμα με δάνεια 6 δισ. για ενίσχυση του τομέα της άμυνας

Οι μεγαλύτερες μειώ-
σεις τιμών καταγρά-
φονται σε φρέσκα 
φρούτα και λαχανικά, 
10,66%, και στα απορ-
ρυπαντικά και είδη 
καθαρισμού, 6,13%.
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Ο σχετικός δείκτης των σούπερ 
μάρκετ, ο οποίος καταρτίζεται με 
βάση τις τιμές σε 23 κατηγορίες 
προϊόντων, υποχώρησε κατά 1,92% 
τον Ιούνιο του 2024 σε σύγκριση με 
τον Ιούνιο του 2023.
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Δέσμη μέτρων για την ενίσχυση 
της απασχόλησης των γυναι-
κών, των νέων και των ατόμων 
με αναπηρία, την ενεργό γήραν-
ση, καθώς και την αντιστροφή 
του κύματος μετανάστευσης νέ-
ων που παρατηρήθηκε τα προη-
γούμενα χρόνια, προανήγγειλε 
ο οικονομικός σύμβουλος του 
πρωθυπουργού Αλέξης Πατέλης, 
μιλώντας σε εκδήλωση της ΓΣΕΕ 
για την Ελληνική Οικονομία και 
Απασχόληση. Ο κ. Πατέλης βέ-
βαια ξεκαθάρισε πως μπορεί με 
τα μέτρα αυτά να καλυφθεί ένα 
σημαντικό μέρος των αναγκών 
της αγοράς εργασίας, όμως θα 
πρέπει και οι εργοδότες να βελ-
τιώσουν τους μισθούς που προ-
σφέρουν αλλά και τις συνθήκες 
εργασίας, προκειμένου να αντι-
μετωπιστεί το πρόβλημα των κε-
νών θέσεων εργασίας. 

Σύμφωνα με τον σύμβουλο 
του πρωθυπουργού, τα τελευ-
ταία 5 χρόνια έχουν δημιουργη-
θεί 430.000 νέες θέσεις εργασί-
ας και σύμφωνα με τα τελευταία 
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, έχουμε 
500.000 άνεργους και 70.000 κε-

νές θέσεις εργασίας. «Για να δι-
ατηρήσει η χώρα μας υψηλούς 
ρυθμούς οικονομικής ανάπτυξης, 
είναι απαραίτητο να διευρύνου-
με την προσφορά εργατικού δυ-
ναμικού», τόνισε και περιέγραψε 
5 τομείς στους οποίους αναμέ-
νονται αντίστοιχες δράσεις το 
επόμενο διάστημα: 
• Γυναίκες - ηλικιωμένοι. Η χώρα 
μας έχει την τρίτη χαμηλότερη 
συμμετοχή γυναικών στην αγο-
ρά εργασίας, στο πλαίσιο της 
Ευρωπαϊκής Ενωσης. Μάλιστα 
το φαινόμενο αυτό δεν οφείλε-
ται μόνο στη γονεϊκότητα, δια-
τρέχει όλο το ηλικιακό φάσμα 
της συγκεκριμένης ομάδας του 
εργατικού δυναμικού. Για τον 
λόγο αυτό, σύμφωνα με τον κ. 
Πατέλη, εκτός από τη συνέχιση 

των μέτρων στήριξης της γονεϊ-
κότητας - μητρότητας, αλλά και 
μέτρων όπως προώθηση μεγα-
λύτερης ευελιξίας στους γονείς, 
ως προς τα ωράρια εργασίας και 
την τηλεργασία, από πλευράς 
της κυβέρνησης, θα πρέπει και 
οι ίδιες οι επιχειρήσεις να στη-
ρίξουν τις γυναίκες. Ανέφερε μά-
λιστα ως χαρακτηριστικό πα-
ράδειγμα τη σχεδόν μηδενική 
συμμετοχή των μεγάλων επιχει-
ρήσεων στο πρόγραμμα επιδό-
τησης δημιουργίας βρεφονηπι-
ακών σταθμών. 

Μάλιστα η γυναικεία απασχό-
ληση θα μπορούσε, σύμφωνα με 
τον οικονομικό σύμβουλο του πρω-
θυπουργού, να συνδυαστεί και με 
μέτρα στήριξης των ηλικιωμένων, 
στο πλαίσιο προγραμμάτων στρα-
τηγικής ενεργού γήρανσης. 
• Νέοι και brain drain. Η Ελλάδα 
έχει το 4ο χαμηλότερο ποσοστό 
συμμετοχής νέων 15-29 ετών στο 
εργατικό δυναμικό (41,2% ένα-
ντι 56% στην Ε.Ε.). Ενα μεγάλο 
ποσοστό ανήκει στην κατηγορία 
των λεγόμενων ΝΕΕΤs (των νέων 
που ούτε σπουδάζουν ούτε εργά-
ζονται, ούτε παρακολουθούν κά-
ποιο πρόγραμμα κατάρτισης). Οι 

νέοι αυτοί θα μπορούσαν, σύμ-
φωνα με τον κ. Πατέλη, να συν-
δυάσουν, για παράδειγμα, την 
εποχική εργασία με τις σπου-
δές, ή τη συνεχιζόμενη κατάρ-
τιση. Μια ακόμη πηγή αύξησης 
του εργατικού δυναμικού είναι η 
επιστροφή μέρους τουλάχιστον 
από τους περίπου 500.000 νέους 
που έφυγαν από τη χώρα (brain 
drain) την περίοδο 2010-2021. 
• Συνταξιούχοι - ΑμεΑ. Στην Ελλά-
δα, 1,2 εκατ. συνταξιούχοι είναι 
ηλικίας κάτω των 72 ετών. Με 
την πρόσφατη νομοθετική ρύθ-
μιση για την απονομή της πλή-
ρους σύνταξης στους συνταξιού-
χους που εργάζονται, ήδη πάνω 
από 100.000 συνταξιούχοι έχουν 
δηλώσει ότι απασχολούνται. Ο 
αριθμός αυτός αναμένεται σχε-
δόν να διπλασιαστεί έως το τέ-
λος του έτους. 

Σε ό,τι αφορά τα άτομα με 
αναπηρία (ΑμεΑ), σύμφωνα με 
τον κ. Πατέλη απαιτούνται αλ-
λαγές όχι μόνο σε ζητήματα 
παροχής κινήτρων, αλλά και 
αντίληψης προκειμένου να απορ-
ροφηθούν από την αγορά εργασί-
ας χιλιάδες άτομα που μπορούν 
να δουλέψουν. 

Σχέδιο αύξησης της προσφοράς εργατικού δυναμικού

Ερχονται μέτρα 
για να μπουν 
στην αγορά εργασίας 
περισσότερες 
γυναίκες, νέοι, ΑμεΑ 
και συνταξιούχοι.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Η Ελλάδα έχει το 4ο χαμηλότερο ποσοστό συμμετοχής νέων 15-29 ετών στο 
εργατικό δυναμικό στην Ε.Ε. 
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Ανυπολόγιστος χρόνος και χρή-
μα, χρήμα των φορολογούμενων 
πολιτών, χάνονται κάθε χρόνο 
από τις προσφυγές που γίνο-
νται επί των διαγωνισμών για 
τις δημόσιες συμβάσεις, προ-
σφυγές οι οποίες είναι συχνά 
απότοκο εσφαλμένων προκη-
ρύξεων ή λανθασμένης αξιολό-
γησης προσφορών, σκοπίμως ή 
από άγνοια. Μόνο το 2023 εκ-
δόθηκαν, σύμφωνα με τα στοι-
χεία της Ενιαίας Αρχής ∆ημοσί-
ων Συμβάσεων (ΕΑ∆ΗΣΥ), 3.024 
πρωτοβάθμιες αποφάσεις επα-
νεξέτασης, έπειτα από προδι-
καστικές προσφυγές, ενώ συ-
νολικά την τριετία 2021-2023 
εκδόθηκαν 8.034 πρωτοβάθμιες 
αποφάσεις. 

Εάν ληφθεί υπόψη ότι η μέ-
ση διάρκεια για την έκδοση της 
απόφασης σε πρώτο βαθμό ήταν 
το 2023 56 ημερολογιακές ημέ-
ρες, ενώ απαιτούνται 9 ημέρες 
κατά μέσον όρο για την έκδο-
ση απόφασης ασφαλιστικών μέ-
τρων, αίτημα που σχεδόν πάντα 
συνοδεύει μια προσφυγή έτσι 
ώστε να σταματήσει άμεσα η 
διαδικασία υλοποίησης της σύμ-
βασης ή του διαγωνισμού, συ-
νολικά δηλαδή πάνω από δύο 
μήνες, τότε είναι εύλογο να αντι-

ληφθεί κάποιος τι κρύβεται πίσω 
από το πιο απλό, όπως τον λόγο 
που σε ένα δημόσιο νοσοκομείο 
δεν υπάρχουν σεντόνια, έως κά-
τι πιο πολύπλοκο όπως η καθυ-
στέρηση κατασκευής ενός οδι-
κού άξονα ή ακόμη και για την 
ανακατασκευή των συρμών του 
Ηλεκτρικού, θέμα που ανέδειξε 
πρόσφατα η «Κ».

Ας σημειωθεί δε ότι η περι-
πέτεια των προσφυγών για τις 
δημόσιες συμβάσεις δεν σταμα-
τά στους δύο μήνες, αφού συ-
χνά οι ενδιαφερόμενοι εφεσι-
βάλλουν τις αρχικές αποφάσεις. 
Σύμφωνα με τα στοιχεία που πε-
ριλαμβάνονται στην Εκθεση Πα-
ρακολούθησης ∆ημοσίων Συμ-
βάσεων της περιόδου 2021-2023, 
της πρώτης έκθεσης της νέας 
αρχής υπό την οποία συγχω-
νεύθηκαν η Ενιαία Ανεξάρτη-
τη Αρχή ∆ημοσίων Συμβάσεων 
(ΕΑΑ∆ΗΣΥ) και η Αρχή Εξέτα-
σης Προδικαστικών Προσφυγών 
(ΑΕΠΠ), από τις 3.024 πρωτο-
βάθμιες αποφάσεις ασκήθηκαν 
εφέσεις στις 697, σε ποσοστό 
δηλαδή 23%. Σε 240 περιπτώ-
σεις οι πρωτοβάθμιες αποφάσεις 
επικυρώθηκαν σε δεύτερο βαθ-
μό, 105 απορρίφθηκαν, ενώ 352 
δεν έχουν απορριφθεί, αλλά και 
ούτε έχουν επικυρωθεί, καθώς 
πρόκειται για περιπτώσεις που 

ακόμη δεν υπάρχουν αποφάσεις 
ή έχουν αποσυρθεί κ.ο.κ. Για 
την έκδοση απόφασης σε δεύ-
τερο βαθμό θα πρέπει κάποιος 
να υπολογίζει άλλους δύο μήνες 
τουλάχιστον, ενώ σε περίπτω-
ση που δικαιωθεί ο προσφεύ-
γων, τούτο μπορεί να σημαίνει 
ακύρωση ενός διαγωνισμού με 
άγνωστο το διάστημα που με-
σολαβεί κάθε φορά μέχρι την 
επαναπροκήρυξή του.

Πίσω από τις καθυστερήσεις 
στην έκδοση των σχετικών απο-
φάσεων βρίσκεται –και σε αυτή 
την περίπτωση οι ελλείψεις σε 
προσωπικό– κάτι που σε καμία 
περίπτωση δεν έλυσε η συγχώ-
νευση των δύο αρχών. Ως βέλτι-

στη πρακτική άλλωστε για την 
αντιμετώπιση του προβλήματος 
αναφέρεται στην έκθεση η πλή-
ρωση του συνόλου των θέσεων 
30 μελών κλιμακίων εξέτασης 
προδικαστικών προσφυγών. Ας 
σημειωθεί ότι το 2018 ο μέσος 
χρόνος έκδοσης απόφασης σε 
πρώτο βαθμό ήταν 40 ημέρες 
(και 8 ημέρες για ασφαλιστι-
κά μέτρα), αλλά και ο αριθμός 
των προδικαστικών προσφυγών 
ήταν πολύ μικρότερος (1.408 
προσφυγές είχαν κατατεθεί και 
είχαν εκδοθεί 1.154 αποφάσεις).
Σταδιακά, πάντως, τα στοιχεία 
δείχνουν ότι χρόνο με τον χρό-
νο αυξάνονται και οι προσφυ-
γές και ο χρόνος έκδοσης των 
αποφάσεων. Το πρόβλημα, βε-
βαίως, ξεκινάει πολύ νωρίτερα 
κατά τη συγγραφή των όρων του 
διαγωνισμού ή και λίγο μετά, 
κατά την εξέταση των προσφο-
ρών. Ως βασικές πηγές εσφαλ-
μένης εφαρμογής ή ανασφάλει-
ας δικαίου αναφέρονται μεταξύ 
άλλων τα ακατάλληλα κριτήρια 
επιλογής (υπερβολικά περιορι-
στικά, ειδικά προσαρμοσμένα 

για συγκεκριμένο οικονομικό 
φορέα, που δεν σχετίζονται με 
το αντικείμενο της σύμβασης 
ή με άλλα λόγια αυτό που λέμε 
«φωτογραφικοί» όροι), ενώ σύ-
νηθες πρόβλημα είναι ο ελλι-
πής ετήσιος προγραμματισμός 
των αναγκών, με συνέπεια στη 
συνέχεια να γίνεται επίκληση 
του κατεπείγοντος και απευθεί-
ας αναθέσεις. Ακόμη και όταν 
οι διαγωνισμοί δεν προσβάλλο-
νται και γίνονται κανονικά, σε 
σημαντικό ποσοστό αυτών εμ-
φανίζεται μία μόνο προσφορά, 
κάτι που μπορεί να υποκρύπτει 
είτε «φωτογραφικούς» όρους εί-
τε νόθευση, μοίρασμα των δια-
γωνισμών. Το 2023 το ποσοστό 
των διαγωνισμών με μοναδικές 
προσφορές στο σύνολο ήταν 
12,61% σε ό,τι αφορά τις δημό-
σιες συμβάσεις της κεντρικής 
διοίκησης, 11,86% τις δημόσι-
ες συμβάσεις των Οργανισμών 
Τοπικής Αυτοδιοίκησης (ΟΤΑ), 
4,41% τις συμβάσεις του τομέα 
υγείας και 15,15% τους λοιπούς 
φορείς. Ως προς το στάδιο της 
υποβολής προσφορών και αξιο-

λόγησης αυτών, τα βασικά προ-
βλήματα που αναφέρονται είναι 
η συγκρότηση επιτροπών, το 
οποίο αποδίδεται σε πρόβλη-
μα έλλειψης των σχετικών με 
τις προσήκουσες διαδικασίες 
δεξιοτήτων καθώς και καταρ-
τισμένου προσωπικού.Κατά το 
στάδιο εκτέλεσης της σύμβα-
σης, συχνό φαινόμενο είναι οι 
παράνομες τροποποιήσεις των 
συμβάσεων με επέκταση του οι-
κονομικού αντικειμένου, σε πε-
ριπτώσεις κατά τις οποίες η αξία 
ή/και οι συμβατικές ποσότητες 
δεν είχαν αναλωθεί και κρίθη-
καν ανεπίτρεπτες. Επιπλέον, επί 
τροποποιητικών συμβάσεων με 
αντικείμενο την αναπροσαρμο-
γή των συμβατικών τιμών των 
αγαθών, δεν τεκμηριώθηκε, σε 
δικαιολόγηση της αναπροσαρ-
μογής αυτής, ανατροπή της οι-
κονομικής ισορροπίας των τρο-
ποποιούμενων συμβάσεων εις 
βάρος των προμηθευτών.

Συνολικά το 2023 ανατέθη-
καν 257.990 δημόσιες συμβά-
σεις συνολικής αξίας 17,9 δισ. 
ευρώ περίπου.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Μόνο το 2023 εκδό-
θηκαν 3.024 πρωτο-
βάθμιες αποφάσεις 
επανεξέτασης 
έπειτα από προδικα-
στικές προσφυγές.

Βροχή προσφυγών
σε διαγωνισμούς
για δημόσιες
συμβάσεις
Λάθη και «παιχνίδια» σε προκηρύξεις 

οδηγούν σε μεγάλες καθυστερήσεις 

ΠΗΓΗ: ΕΑΔΗΣΥ

Προδικαστικές προσφυγές επί δημοσίων συμβάσεων

Αριθμός πρωτοβάθμιων
επανεξετάσεων

Αριθμός πρωτοβάθμιων
επανεξετάσεων κατά

των οποίων ασκήθηκε έφεση
και τα αποτελέσματα αυτής

2021

2.508

4444 3 195

178

70

2022

2.831

393260

82

735

2023

3.024

240

105

352 697

Μέση διάρκεια
των πρωτοβάθμιων

επανεξετάσεων
54 + 14 0 ημέρες

για ασφαλιστικά μέτρα
50 + 0 9 ημέρες

για ασφαλιστικά μέτρα
56 + 6 9 ημέρες

για ασφαλιστικά μέτρα

Επικυρώθηκαν Απορρίφθηκαν Ούτε επικυρώθηκαν ούτε απορρίφθηκαν
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Το δίπολο της αξιοποίησης των 
ευκαιριών που προκύπτουν από 
τη νέα τεχνολογία της GenAI 
και ταυτόχρονα της απόκτη-
σης νέων δεξιοτήτων αποτε-
λεί βασικό μέλημα των εργαζο-
μένων παγκοσμίως, αλλά και 
στη χώρα μας. Σύμφωνα με τα 
στοιχεία της έρευνας της PwC 
Global Workforce Hopes & Fears 
Survey 2024 που διεξήχθη με-
ταξύ 56.000 εργαζομένων σε 50 
χώρες και περιοχές (συμπερι-
λαμβανομένης της Ελλάδας), 
περισσότεροι από ένας στους 
τέσσερις ερωτηθέντες δηλώ-
νουν ότι είναι πολύ ή εξαιρετικά 
πιθανό να αλλάξουν εργοδότη 
τους επόμενους 12 μήνες. Το 
ποσοστό αυτό είναι υψηλότερο 
σε σύγκριση με την περίοδο της 
«μεγάλης παραίτησης» το 2022, 
με τις συνέπειες της πανδημίας 
να έχουν αφήσει ανεξίτηλο απο-
τύπωμα στην αγορά εργασίας.

Σύμφωνα με την ίδια έρευ-
να, οι εργαζόμενοι σε πολύ με-
γάλο ποσοστό δηλώνουν ότι ο 
φόρτος εργασίας τους έχει αυ-
ξηθεί σημαντικά τον τελευταίο 
χρόνο, ενώ ταυτόχρονα σχεδόν 
τα δύο τρίτα των ερωτηθέντων 

παρατηρούν ότι ο ρυθμός των 
αλλαγών στην εργασία τους 
έχει αυξηθεί κατά το ίδιο χρο-
νικό διάστημα. Οι εργαζόμενοι 
πλέον αισθάνονται μια διπλή 
πίεση, καθώς οι υψηλότερες 
απαιτήσεις και ανάγκες στην 
εργασία έρχονται να συνδυα-
στούν, αλλά και να ενταθούν, 
από ένα ντόμινο συνεχών αλ-
λαγών στον τρόπο με τον οποίο 
εργάζονται. Εχοντας αυτό ως 
δεδομένο, αντίβαρο στις παρα-
πάνω πιέσεις αποτελεί η ανά-
πτυξη των δεξιοτήτων, αλλά 
και η αξιοποίηση τεχνολογικών 
εργαλείων αιχμής. Με βάση τα 
ευρήματα της έρευνας, λιγότε-
ροι από τους μισούς ερωτηθέ-
ντες πιστεύουν ότι οι εργοδότες 
τους τους παρέχουν αρκετές ευ-
καιρίες για την εκμάθηση νέων 
δεξιοτήτων, ενώ η μη παροχή 
των ευκαιριών αυτών αποτελεί 
βασικό παράγοντα αλλά και κί-
νητρο αλλαγής εργασιακού πε-
ριβάλλοντος.

Την ίδια στιγμή, εξαιρετικά 
σημαντικός εμφανίζεται να εί-
ναι και ο ρόλος της νέας τεχνο-
λογίας της GenAI στην αγορά 
εργασίας, καθώς πάνω από το 
80% των εργαζομένων που χρη-

σιμοποιούν καθημερινά τη νέα 
αυτή τεχνολογία αναμένουν ότι 
θα κάνει τον χρόνο τους στη 
δουλειά πιο αποδοτικό τους επό-
μενους 12 μήνες. Παράλληλα, 
ένας στους δύο από εκείνους 
που την αξιοποιούν αναμένει 
ότι θα οδηγήσει σε υψηλότερους 
μισθούς, ποσοστό που αυξάνε-
ται στο 76% μεταξύ εκείνων που 
αξιοποιούν την GenAI σε καθη-
μερινή βάση. Εντούτοις, και σε 
αυτόν τον τομέα παρατηρείται 
έντονο ψηφιακό χάσμα, καθώς 
ένα σημαντικό ποσοστό των ερ-
γαζομένων δεν έχει χρησιμο-
ποιήσει την GenAI στην εργα-
σία του. Οι λόγοι, σύμφωνα με 
τους ίδιους, είναι πως είτε δεν 
υπάρχουν ευκαιρίες χρήσης της 
τεχνολογίας στον τομέα τους, εί-
τε δεν έχουν πρόσβαση οι ίδιοι 
στα σχετικά εργαλεία, είτε δεν 
γνωρίζουν πώς να τα χρησιμο-
ποιήσουν. Αυτό σημαίνει πως οι 
εργοδότες καλούνται να επεν-
δύσουν σημαντικά στην εκπαί-
δευση και την πρόσβαση των 
εργαζομένων τους στις νέες και 
αναδυόμενες τεχνολογίες παρέ-
χοντας στους ανθρώπους τους 
ευκαιρίες εξέλιξης.

Λαμβάνοντας τα παραπά-
νω υπόψη, ένα συνεχώς αυξα-
νόμενο ποσοστό εργαζομένων 
είναι διατεθειμένο να αλλάξει 
εργοδότη, εφόσον κρίνει πως 
οι ευκαιρίες ανάπτυξης νέων 
δεξιοτήτων και κατά συνέπεια 
εργασιακής ανέλιξης είναι πε-
ριορισμένες στο σημερινό ερ-
γασιακό περιβάλλον του. Αυτό 
με τη σειρά του αποτελεί ένα 
σήμα κινδύνου για τους εργο-
δότες, οι οποίοι θα πρέπει να 
προσφέρουν ένα συνδυασμό ευ-
καιριών για reskilling/upskilling 
και τρόπους ενεργής εμπλοκής 
των ίδιων των εργαζομένων στη 
συν-διαμόρφωση των επιχειρη-
ματικών μετασχηματισμών που 
είναι αναγκαίοι για τις ίδιες τις 
επιχειρήσεις.

Οπως όμως και με άλλες τε-
χνολογικές καινοτομίες στο πα-
ρελθόν, υπάρχει κίνδυνος να 
διαψευσθούν εν μέρει οι προσ-
δοκίες πολλών εργαζομένων και 
επιχειρήσεων, καθώς ακόμα και 
η γρήγορη υιοθέτηση της GenAI 
μπορεί να οδηγήσει σε νέα υψη-
λότερα επίπεδα αποδοτικότη-
τας που να θεωρηθούν μέσα σε 
πολύ μικρό χρονικό διάστημα 
το νέο σημείο αναφοράς. Αρα 
και τα οφέλη των νέων δυνατο-
τήτων που ξεδιπλώνονται από 
την GenAI, να μην οδηγήσουν 
σε μονομερή αύξηση μισθών, 
αλλά σε αναδιάρθρωση και δη-
μιουργία νέων επαγγελμάτων, 
καθώς και μείωση κόστους για 
τις επιχειρήσεις που έχουν βά-
λει στο DNA τους την υιοθέτη-
ση καινοτομίας.

* O κ. Κωνσταντίνος Τάκος είναι 
επικεφαλής του τμήματος Workforce 
Transformation της PwC Ελλάδας.

Σ
τα τέλη Ιουνίου είχαμε τη σύ-
γκληση της Κοινοβουλευτι-
κής Ομάδας της Ν.∆. Μίλησαν 

37 βουλευτές. Οι περισσότεροι 
έκαναν κριτική στον Κυριάκο 
Μητσοτάκη. Ακολούθησε και 
η παρουσίαση του βιβλίου του 
Μανώλη Κοττάκη την 1η Ιουλί-
ου στο Πολεμικό Μουσείο, όπου 
βρήκαν την ευκαιρία οι Καρα-
μανλής και Σαμαράς να ρίξουν 
και αυτοί τα δηλητηριώδη βέλη 
τους στον Κυριάκο. Ελάτε να ξα-
ναδούμε τα γεγονότα. 

Ο πλέον επικριτικός στην 
κοινοβουλευτική ομάδα ήταν 
ο Μάριος Σαλμάς. Ομολογώ ότι 
η περίπτωσή του μου θύμισε ένα 
περιστατικό με τον Γέρο της ∆η-
μοκρατίας, Γεώργιο Παπανδρέ-
ου. Ο Γέρος μιλούσε στη Βουλή 
(1929) όταν τον διέκοψε ένας αντι-
πολιτευόμενος βουλευτής, με ει-
ρωνικά σχόλια. «Ποιος το είπε 
αυτό;», ρώτησε ο ομιλητής για να 
εισπράξει ένα περήφανο «εγώ» 
από τη δεξιά πτέρυγα. «Α, σεις, 
δεν έχει καμία σημασία τότε», 
ήταν η αποστομωτική απάντηση 
του ρήτορα! 

Κάπως έτσι θα μπορούσε να 
του απαντήσει ο Μητσοτάκης 
στην κριτική του. Ξέρετε, η κριτι-
κή είναι καλοδεχούμενη αν είναι 
ειλικρινής. Στην περίπτωσή μας 
όμως, ο Σαλμάς διαμαρτύρεται 
για το αποτέλεσμα των Ευρωε-
κλογών. Καλόπιστα, αναζήτησα 
στο Google την προεκλογική δρα-
στηριότητα του Σαλμά δίνοντας 
«προεκλογική δραστηριότητα 
Σαλμάς». Βρήκα πολλές αναφο-
ρές. Τι κρίμα όμως. Ολες οι δρα-
στηριότητες του Σαλμά αφορού-
σαν τις εκλογές του 2023 ή και 
παλαιότερες που ήταν υποψήφι-
ος ο ίδιος. Αυτός, λοιπόν, που δεν 
φαίνεται να έκανε καμία προσπά-
θεια να ενισχύσει το κόμμα του, 
όπως και ορισμένοι άλλοι από την 
παράταξη, που περίμεναν και πα-
ρακαλούσαν για την αποτυχία 
του Μητσοτάκη, έχουν το θράσος 
να διαμαρτύρονται. Αφήστε που 
όπως κατήγγειλε τη νύχτα των 
εκλογών στον Σκάι ο εκδότης του 
iefimerida.gr, Χρήστος Ράπτης, 
ορισμένοι προέτρεπαν ψηφοφό-
ρους τους να μην ψηφίσουν Ν.∆., 
για να την σπάσουν στον Μητσο-
τάκη! Το ενδεχόμενο αυτό κουβε-
ντιάζεται πλέον ανοιχτά. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι ο 
Μάριος Σαλμάς στις 7.30 π.μ. 
της 10ης Ιουνίου 2024, ανάρ-
τησε στον τοίχο του στο FΒ, επι-
στολή που έστειλε στον Κυριάκο 
Μητσοτάκη ζητώντας την άμε-
ση σύγκληση της Κοινοβουλευτι-
κής Ομάδας «[…] προκειμένου 
να αναλυθούν τα αίτια του δυ-
σμενούς αποτελέσματος για την 
παράταξή μας. […]» Βλέπετε την 
πρεμούρα που είχε ο άνθρωπος; 
Ξύπνησε από τα χαράματα για να 
γράψει την επιστολή ή μήπως 
την είχε έτοιμη και απλά συμπλή-
ρωσε την ημερομηνία της; Μην 
τον προλάβει κανένας άλλος. Ή 
μήπως εκτελούσε διατεταγμένη 
υπηρεσία; Πού να ξέρω; Γεγο-

νότα παραθέτω, αλλά η ώρα με 
προβληματίζει. «Πριν αλέκτορα 
φωνήσαι…»!

Αλλά δεν περιορίστηκε μόνο 
στη διαμαρτυρία του στην Κοι-
νοβουλευτική Ομάδα. Το αντάρ-
τικο συνεχίστηκε αμέσως μετά 
στη Βουλή, όταν ο ίδιος κατέθεσε 
ερώτηση στη Λίνα Μενδώνη για 
τους «αδιαφανείς φωτογραφι-
κούς διαγωνισμούς για την εκ-
μετάλλευση των κυλικείων και 
εστιατορίων των μουσείων και 
αρχαιολογικών χώρων». Αλή-
θεια, ο κόσμος καίγεται και αυ-
τός ασχολείται με τα κυλικεία των 
αρχαιολογικών χώρων! Τα σχόλια 
περιττεύουν.

Πάμε τώρα και σε άλλον δια-
μαρτυρόμενο. Νικήτας Κακλα-
μάνης. Αυτός κατέχει ένα μοναδι-
κό ρεκόρ. ∆ιαγράφτηκε δύο φορές 
από την Κοινοβουλευτική Ομάδα 
της Ν.∆. Το 1993 όταν ακολούθη-
σε τον Αντώνη Σαμαρά στην Πο-
λιτική Ανοιξη και τον Μάρτιο του 
2014 από τον ίδιο τον Σαμαρά! 
Παρ’ όλα αυτά η παράταξη τον τί-
μησε και τον έκανε ∆ήμαρχο της 
Αθήνας το 2006. Στις επόμενες 
εκλογές έχασε από τον Καμίνη. 
Αυτό όμως που λίγοι το θυμούνται 
είναι ότι το 2014 ήταν υποψήφιος 
δήμαρχος σαν ανεξάρτητος, αφού 
η Ν.∆. στήριζε τον Αρη Σπηλιω-
τόπουλο. «Ecce homo»!

Για να βάλω τα πράγματα 
στη σωστή προοπτική πρέπει 
να δηλώσω ότι είμαι προκατει-
λημμένος. Τον Σεπτέμβριο του 
2017, ο Νικήτας Κακλαμάνης, 
αναφερόμενος στην υπόθεση 
του Ανδρέα Γεωργίου, έκανε 
την ακόλουθη δήλωση για το 
θέμα: «…Παρά τις αφόρητες 
πιέσεις και τις απαράδεκτες 
παρεμβάσεις των δανειστών 
υπέρ του Γεωργίου, οι Ελληνες 
δικαστές παρέμειναν όρθιοι 
και πιστοί στον όρκο και στο 
καθήκον τους. Ο δρόμος ακό-
μη είναι μακρύς, αλλά η στιγ-
μή που ο ελληνικός λαός θα 
μάθει “πώς και γιατί μπήκαμε 
στα μνημόνια” σίγουρα θα έρ-
θει...». Αξίζει να ξαναδιαβάσετε 
την τελευταία πρόταση. Ούτε ο 
φανατικότερος Συριζαίος δεν θα 
ήταν τόσο απόλυτος. Από τότε 

πέρασαν 7 χρόνια αλλά ακόμα 
δεν μάθαμε τίποτα καινούργιο 
για το «πώς και γιατί μπήκαμε 
στα μνημόνια». Ισχύει αυτό που 
ήδη γνωρίζαμε. Μπήκαμε στα 
μνημόνια γιατί κατά τη διακυ-
βέρνηση του Κώστα Καραμαν-
λή, με τις αθρόες μονιμοποιήσεις 
συμβασιούχων του ∆ημοσίου και 
τον συνεχή δανεισμό για να κα-
λύπτονται τα δημιουργούμενα 
ελλείμματα, απλά πτωχεύσαμε, 
κύριε Κακλαμάνη! 

Από την ομιλία του σας πα-
ραθέτω μια πρόταση που μου 
φάνηκε πολύ προκλητική από κά-
ποιον που διαγράφηκε δύο φο-
ρές από την παράταξή του: «Ολοι 
έκαναν διεύρυνση, ουδείς έκανε 
μετάλλαξη. Μη στρουθοκαμη-
λίζουμε, μη φύγουμε από την 
ιδεολογική μας ταυτότητα». Το 
μόνο σχόλιο που ταιριάζει είναι: 
«Κοίτα ποιος μιλάει»!

Γκρίνιασαν και άλλοι. Η κυ-
ριότερη κριτική αφορά τον γάμο 
των ομόφυλων ζευγαριών. Ο Μη-
τσοτάκης είχε τη δυνατότητα 
να περάσει αυτό το δύσκολο νο-
μοσχέδιο μετά τις Ευρωεκλογές, 
ώστε να μην επηρεαστεί το απο-
τέλεσμα από αυτό το ακανθώδες 
θέμα. Πολύ σωστά δεν το έκανε 
δείχνοντας ότι δεν φοβάται να 
πάρει δύσκολες αποφάσεις. Αν 
το μετέθετε μετά τις ευρωεκλο-
γές, όλοι αυτοί οι διαμαρτυρόμε-
νοι εντός και εκτός των τειχών θα 
έλεγαν ότι τους ξεγέλασε. Τουλά-
χιστον ας του αναγνωρίσουμε την 
ευθύτητά του.

Πάμε και στην παρουσίαση 
του βιβλίου. Σαμαράς και Καρα-
μανλής επέκριναν την κυβέρνη-
ση –ουσιαστικά τον Μητσοτάκη– 
για όλα τα κακά του τόπου. Στα 
εθνικά θέματα ο Σαμαράς είναι 
έτοιμος να ντυθεί στο χακί για να 
πολεμήσει την Τουρκία, την Αλ-
βανία και τη Βόρεια Μακεδονία. 
Οχι σαν τον Μητσοτάκη που κά-
θεται και τρώει σφαλιάρες. 

Προκειμένου να αποδομή-
σει τον Μητσοτάκη ανέφερε 
ότι στις πρόσφατες Ευρωεκλογές 
η Ν.∆. πήρε τις λιγότερες ψήφους 
από όλες τις πρόσφατες εκλογές. 
Εδώ φαίνεται η εμπάθεια και η 
κακία του ανθρώπου. Βεβαίως 

τώρα η Ν.∆. πήρε 1.125.602 ψή-
φους ενώ τον Μάιο του 2012 στις 
Βουλευτικές εκλογές, με πρόεδρο 
τον Σαμαρά, πήρε 1.192.103. Αυ-
τό όμως που δεν είπε γιατί θα του 
χαλούσε το επιχείρημα, είναι ότι 
το 2012 ψήφισαν 6.476.751 ψηφο-
φόροι, ενώ τώρα ψήφισαν μόνο 
4.062.092 ψηφοφόροι! ∆εν χρει-
άζεται να είναι κανείς Αϊνστάιν 
για να καταλάβει ότι άμα 2,4 εκατ. 
ψηφοφόροι δεν ψηφίζουν, όλοι 
θα πάρουν πολύ λιγότερες ψή-
φους. Θέλει πραγματικό θράσος 
να μιλάει ο Σαμαράς για επιδόσεις, 
όταν ο ίδιος κατάφερε το αρνητι-
κό ρεκόρ της Ν.∆. με το 18,85% 
σε Βουλευτικές εκλογές, ενώ το 
28,31% του Μητσοτάκη έγινε σε 
Ευρωεκλογές που οι ψηφοφόροι 
ψηφίζουν χαλαρά και στέλνουν 
μηνύματα ανώδυνα.

Ξέρετε ποιο είναι το λυπη-
ρό στην ιστορία; Ο Μητσοτά-
κης με την πολιτική του έχει κα-
τατροπώσει την αντιπολίτευση, 
μείζονα και ελάσσονα, και αυτοί 
οι δύο αποτυχημένοι και χαμένοι 
γκρινιάζουν σαν τους γέρους του 
Muppet Show. Ο ένας μάλιστα 
έχει το θράσος να μιλά για την 
παράταξη, όταν ο ίδιος το 1993 
έριξε την κυβέρνηση της Ν.∆. 
και στην προεδρία του ενίσχυσε 
τον Σύριζα με τον ανασχηματισμό 
του 2014. Θυμίζω ότι τότε έχρισε 
υπουργούς τους πλέον λαϊκιστές 
που διέθετε η παράταξή του. Φυ-
σικά μεταξύ του γνήσιου και της 
μαϊμούς ο κόσμος προτίμησε τον 
γνήσιο λαϊκιστή Τσίπρα.

∆υστυχώς, αυτή είναι η αρ-
ρώστια της φυλής μας. Ενώ η 
Ν.∆. είναι κυρίαρχη στο πολιτικό 
σκηνικό και αντίπαλοί της ψά-
χνουν για αρχηγούς «που μπο-
ρούν να νικήσουν τον Μητσο-
τάκη», έχουμε την αμφισβήτηση 
του Μητσοτάκη εντός των τειχών. 
Στη δική τους προεδρία και πρω-
θυπουργία δεν θυμάμαι να είχαν 
εσωκομματική αντιπολίτευση. Αυ-
τοί που υποτίθεται ότι αγαπούν 
την παράταξή τους, δεν είδα να 
είχαν κινητοποιηθεί για την πα-
ράταξη στην προεκλογική περίο-
δο. Ο Τσίπρας τουλάχιστον πήγε 
στη συγκέντρωση του Κασσελά-
κη, παρά το γεγονός ότι ο Κασσε-
λάκης σήκωσε το γάντι που του 
έριξε στο Συνέδριό τους. Αυτοί 
οι δύο τι έκαναν; Ξέχασα, ο ένας 
κατέβηκε από το αυτοκίνητό του 
να χαιρετίσει τη Λατινοπούλου, 
την ημέρα των εκλογών!

Στην επαγγελματική μου 
δραστηριότητα έμαθα ότι μια 
ομάδα που τρώγεται δεν πάει που-
θενά. Το ίδιο πιστεύω ότι πρέπει 
να συμβαίνει και στη Ν.∆. Ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης έχει κερ-
δίσει με μεγάλη διαφορά όλες τις 
εκλογικές αναμετρήσεις. Οποια-
δήποτε εσωτερική αμφισβήτηση 
ή υπονόμευση είναι κατακριτέα. 

– Σε μια ομάδα που βάζει 
γκολ και κερδίζει δεν ψάχνου-
με να αλλάξουμε το σύστημα!

 
Ο κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης είναι 
σύμβουλος επιχειρήσεων.

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΚΟΥ

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Οι εργαζόμενοι 
σε πολύ μεγάλο 
ποσοστό δηλώνουν 
ότι ο φόρτος εργασίας 
τους έχει αυξηθεί 
σημαντικά τον 
τελευταίο χρόνο.

Υ
πάρχουν κάποιες μικρές αλλα-
γές πολιτικής που μπορούν να 
κάνουν μεγάλη διαφορά στη 

χώρα μας. Το ζήτημα είναι βεβαί-
ως να βρούμε ποιες είναι αυτές, 
και να τις κάνουμε σωστά. 

Μια τέτοια αλλαγή περιγρά-
φει η ανακοίνωση του υπουρ-
γού Παιδείας Κυριάκου Πιερρα-
κάκη ότι από το σχολικό έτος 
2025-26 θα διδάσκεται στην 
Α΄ Λυκείου ένα επιπλέον μά-
θημα για τα βασικά οικονομι-
κά μεγέθη και εργαλεία και θα 
εμπλουτιστούν αντιστοίχως τα 
Εργαστήρια ∆εξιοτήτων. Πρό-
κειται για ένα σημαντικό βήμα 
για την ενίσχυση του οικονομι-
κού εγγραμματισμού στη χώρα 
μας και για μια πρώτη δικαίωση 
της επίμονης και συστηματικής 
προσπάθειας όσων αναδεικνύ-
ουμε όλα αυτά τα χρόνια την 
ανάγκη για οικονομική παιδεία 
στην υποχρεωτική εκπαίδευση.

Μέχρι σήμερα, οι μαθητές και 
οι μαθήτριες στην Ελλάδα δεν 
διδάσκονται κάποιο αυτόνομο 
μάθημα οικονομικών παρά μόνο 
στην Γ΄ Λυκείου και μόνο όσοι και 
όσες έχουν επιλέξει τη σχετική 
κατεύθυνση. Οι βασικές οικονο-
μικές αρχές διδάσκονται αποσπα-
σματικά και χωρίς καμία συστη-
ματικότητα στο πλαίσιο άλλων 
μαθημάτων όπως η Οικιακή Οι-
κονομία και η Πολιτική Παιδεία 
και όλα εξαρτώνται από το φιλό-
τιμο των εκπαιδευτικών.

Η απουσία των οικονομικών 
από το σχολείο έχει σοβαρές αρ-
νητικές επιπτώσεις. Πρώτα απ’ 
όλα στον μετέπειτα οικονομικό 
προγραμματισμό των μελλοντι-
κών ενηλίκων. Αν τα παιδιά δεν 
μαθαίνουν στο σχολείο τι σημαί-
νει οικογενειακός προϋπολογι-
σμός, τι συνεπάγεται ένα δάνειο 
και η χρήση μιας πιστωτικής κάρ-
τας, ποια είναι η σημασία της εξοι-

κονόμησης και της αποταμίευσης, 
αλλά και έννοιες όπως το οριακό 
κόστος και ο ανατοκισμός, αυτά 
τα κενά είναι απολύτως βέβαιο 
ότι θα τα βρουν μπροστά τους. 
Η υπερχρέωση των ελληνικών 
νοικοκυριών μέσα στην κρίση, 
αλλά και το έλλειμμα επιχειρημα-
τικότητας που χαρακτηρίζει την 
ελληνική οικονομία οφείλονται 
σε μεγάλο βαθμό σ’ αυτή την έλ-
λειψη βασικών γνώσεων.

∆εύτερον, η άγνοια των βα-
σικών οικονομικών εννοιών κά-
νει τους πολίτες εύκολα θύματα 
της δημαγωγίας και του λαϊκι-
σμού, όπως τεκμηριώνει πλήθος 
επιστημονικών ερευνών, μεταξύ 
των οποίων και αυτή του καθη-
γητή Γεώργιου Πάνου, ο οποίος 
μελέτησε τη συσχέτιση του οι-
κονομικού αναλφαβητισμού με 
την υποστήριξη λαϊκιστικών και 
δημαγωγικών πολιτικών προτάσε-
ων. Οπως απέδειξε ξανά με τον πιο 

ηχηρό τρόπο η μεγάλη κρίση της 
προηγούμενης δεκαετίας, αν κά-
ποιος δεν έχει μάθει στο σχολείο 
τι είναι το δημόσιο χρέος και τι το 
έλλειμμα, τι είναι η ανάπτυξη και 
πώς σχετίζεται με το προσωπικό 
του εισόδημα αλλά και με τα δημό-
σια έσοδα και τις δυνατότητες για 
κοινωνική πολιτική, τότε εύκολα 
θα υποστηρίξει λύσεις που ακού-
γονται εύκολες αλλά στην πραγ-
ματικότητα είναι όχι μόνο εντελώς 
ανεφάρμοστες αλλά και επώδυ-
νες, ιδίως μάλιστα για τους περισ-
σότερο οικονομικώς αδυνάτους.

Στο ΚΕΦίΜ, η προώθηση του 
οικονομικού εγγραμματισμού εί-
ναι ένας από τους βασικούς πυλώ-
νες της δράσης μας. Και στην κα-
τεύθυνση αυτή, θέσαμε ως πρώτο 
στόχο και προϋπόθεση για κάθε 
περαιτέρω αισιόδοξες σκέψεις την 
εισαγωγή αυτόνομου μαθήματος 
οικονομικών στην υποχρεωτική 
εκπαίδευση. Μέσα από πρωτοβου-

λίες όπως η Οικονομική Ολυμπι-
άδα, η μετάφραση και ελεύθερη 
διάθεση του οικονομικού εγχειρι-
δίου «Οικονομικά σε 31 Ωρες», η 
παραγωγή εκπαιδευτικών βίντεο 
και κουίζ οικονομικών, αλλά και η 
εκτεταμένη σειρά προτάσεων πο-
λιτικής, ερευνών, και μελετών με 
δημοφιλέστερη την Ημέρα Οικο-
νομικής Ελευθερίας, επιδιώκουμε 
συνεχώς να διευρύνουμε τη μεγά-
λη συμμαχία που έχουμε διαμορ-
φώσει τα τελευταία χρόνια για τον 
οικονομικό εγγραμματισμό.

∆ικαιολογημένα λοιπόν πι-
στεύω ότι πανηγυρίζουμε για 
την ανακοίνωση του Κυριάκου 
Πιερρακάκη, όπως επίσης ομοί-
ως δικαιολογημένα συνεχίζουμε 
με ακόμη μεγαλύτερη δέσμευση 
την προσπάθεια. Τα οικονομικά 
πρέπει να μπουν και στο Γυμνά-
σιο αλλά και στο ∆ημοτικό, όπως 
άλλωστε είχε επισημάνει πέρυ-
σι ο υπουργός Εθνικής Οικονο-

μίας και Οικονομικών Κωστής 
Χατζηδάκης στην τελετή απο-
νομής των βραβείων της Οικο-
νομικής Ολυμπιάδας. Και πρέπει 
να διδάσκονται με τρόπο ενδια-
φέροντα για τα παιδιά, πράγμα 
άλλωστε εύκολο καθώς τα οικο-
νομικά αφορούν με άμεσο τρό-
πο τη ζωή όλων μας. ∆εν είναι 
ζήτημα ανταγωνισμού μεταξύ 
διαφορετικών γνωστικών αντι-
κειμένων. Είναι ζήτημα ποιότη-
τας ζωής για τους αυριανούς πο-
λίτες και δυναμισμού της εθνικής 
μας οικονομίας. Με απλά λόγια: 
Από τις επενδύσεις που μπορού-
με να κάνουμε για το μέλλον, η 
εισαγωγή των οικονομικών στην 
υποχρεωτική εκπαίδευση είναι 
ίσως αυτή με τη μεγαλύτερη και 
ασφαλέστερη απόδοση!

 
Ο κ. Νίκος Ρώμπαπας είναι 
ο γενικός διευθυντής του Κέντρου 
Φιλελεύθερων Μελετών.

Ενα σημαντικό βήμα για τον οικονομικό εγγραμματισμό στη χώρα μας

Η GenAI φέρνει ντόμινο
αλλαγών στην εργασία

Είμαστε φθονεροί και γκρινιάρηδες... 

Ενώ η Ν.Δ. είναι κυρίαρχη στο πολιτικό σκηνικό και αντίπαλοί της ψάχνουν 
για αρχηγούς «που μπορούν να νικήσουν τον Μητσοτάκη», εντός των τειχών 
ο πρόεδρος του κόμματος και πρωθυπουργός αμφισβητείται.

ΙΝ
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Ε

Του ΝΙΚΟΥ ΡΩΜΠΑΠΑ
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Εκατό χρόνια μετά το «Παρίσι 
1924», η γαλλική πρωτεύουσα 
ετοιμάζεται να φιλοξενήσει για 
τρίτη φορά Ολυμπιακούς Αγώ-
νες, από τις 26 Ιουλίου έως τις 
11 Αυγούστου, υποδεχόμενη 
10.500 αθλητές από 206 χώρες 
του κόσμου. Η κορυφαία αθλη-
τική διοργάνωση φαίνεται ότι 
αλλάζει προσωρινά τον χάρτη 
του τουρισμού, καθώς πολλοί 
είναι οι επιβάτες αεροπορικών 
εταιρειών που αποφεύγουν τη 
δημοφιλή Πόλη του Φωτός φέ-
τος το καλοκαίρι. H Air France-
KLM ειδικότερα αντιμετωπίζει 
σοβαρή μείωση στα προβλεπό-
μενα έσοδά της, αυτή τη θερι-
νή περίοδο, μια και οι πελάτες 
της αποφεύγουν το Παρίσι για 
να γλιτώσουν τις πιθανές δι-
αταραχές αλλά και τις αυξη-
μένες τιμές, που παραδοσια-
κά παίρνουν την ανιούσα σε 
αντίστοιχα γεγονότα παγκό-
σμιας εμβέλειας. Η αναταραχή 
στις θυγατρικές Air France και 
Transavia France του ομίλου 
αερομεταφορέων θα «ψαλιδί-
σει» τα έσοδά του κατά 160 
έως 180 εκατ. ευρώ την περί-
οδο μεταξύ Ιουνίου και Αυγού-
στου, ανέφερε η εταιρεία σε 
ανακοίνωσή της, διευκρινίζο-
ντας ωστόσο ότι δεν σκοπεύ-
ει να μειώσει τη χωρητικότη-
τα «σε αυτό το στάδιο» παρά 
τις εκτιμώμενες αρνητικές επι-
πτώσεις στα έσοδά της. «Οι 
κάτοικοι στη Γαλλία φαίνεται 
να αναβάλλουν τις διακοπές 
τους για μετά τους Ολυμπια-
κούς Αγώνες ή να εξετάζουν 
εναλλακτικά ταξιδιωτικά σχέ-
δια», τόνισε, προσθέτοντας ότι 
τα ταξίδια από και προς τη Γαλ-

λία αναμένεται να ομαλοποιη-
θούν μετά τους Ολυμπιακούς 
Αγώνες, με ενθαρρυντικά επί-
πεδα ζήτησης να προβλέπο-
νται από το τέλος Αυγούστου 
και τον Σεπτέμβριο.

«Οι Ολυμπιακοί Αγώνες ήταν 
απίθανο να αποδειχθούν θετι-

κοί για την εταιρεία, αλλά αυτό 
που έρχεται είναι απογοητευτι-
κό», υπογράμμισε ο Nιλ Γκλιν, 
αναλυτής στην ερευνητική εται-
ρεία Air Control Tower. Στα 
μέσα Ιουνίου, η διευθύνουσα 
σύμβουλος της Air France, Αν 
Ριγκέλ, επισήμανε ότι τα επαγ-
γελματικά ταξίδια μεγάλων απο-
στάσεων ανέκαμψαν μετά την 
πανδημία, αν και η κίνηση στην 
Κίνα παρέμεινε αργή. Τον ∆ε-
κέμβριο, ο υπουργός Μεταφο-
ρών της Γαλλίας, Κλεμάν Μπον, 
ανακοίνωσε μια ζώνη απαγό-
ρευσης πτήσεων κατά την τε-
λετή έναρξης των Ολυμπιακών 
Αγώνων, η οποία θα μπορού-

σε να προκαλέσει αναστάτωση 
στην Air France και σε άλλες 
παγκόσμιες αεροπορικές εται-
ρείες που δραστηριοποιούνται 
στην πόλη. Περίπου 15 εκατ. 
επισκέπτες πρόκειται να παρα-
κολουθήσουν τους Αγώνες, συ-
μπεριλαμβανομένων δύο εκατ. 
από το εξωτερικό, σύμφωνα με 
το Κέντρο ∆ικαίου και Οικονο-
μίας του Αθλητισμού (CDES), το 
οποίο παρακολουθεί τους Αγώ-
νες του Παρισιού για λογαρια-
σμό των διοργανωτών. Ως ένας 
από τους επίσημους χορηγούς 
των Ολυμπιακών και Παραολυ-
μπιακών Αγώνων του Παρισιού, 
η Air France θέλησε να χρησι-
μοποιήσει τις εκδηλώσεις για να 
προωθήσει το εμπορικό σήμα 
της και να προβάλει τις υπηρε-
σίες της, προσλαμβάνοντας με-
ταξύ άλλων εκατοντάδες υπαλ-
λήλους ως έκτακτο προσωπικό 
για να εξασφαλίσει την ομαλή 
μετακίνηση των αθλητών και 
του εξοπλισμού τους. Η αερο-
πορική εταιρεία εκτιμά πως θα 
μεταφέρει περίπου το ένα πέ-
μπτο των ολυμπιακών αθλη-
τών και λίγο περισσότερο από 
το ένα τρίτο των παραολυμπι-
ακών αθλητών στους προσεχείς 
Αγώνες. Πέρυσι σημειωτέον, η 
Air France-KLM κατέγραψε κα-
θαρά κέρδη ύψους 931 εκατ. 
ευρώ το τρίτο τρίμηνο, σχε-
δόν ίσα με το ρεκόρ ετήσιων 
κερδών της. Η AirFrance-KLM 
δοκιμάστηκε φέτος, χάνοντας 
522 εκατ. ευρώ το πρώτο τρί-
μηνο λόγω της αύξησης του κό-
στους και των γεωπολιτικών 
εντάσεων παρά τον υψηλό-
τερο αριθμό επιβατών και τις 
υψηλότερες τιμές εισιτηρίων.

Η AirFrance-KLM δοκιμάστηκε φέτος, χάνοντας 522 εκατ. ευρώ το πρώτο 
τρίμηνο λόγω της αύξησης του κόστους και των γεωπολιτικών εντάσεων.
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Ο σουηδικός γίγαντας επίπλων και 
οικιακών ειδών IKEA πρόκειται να 
εγκαινιάσει το πρώτο του κατάστη-
μα στη Νέα Υόρκη αφότου ανακοί-
νωσε μια συμφωνία για συνεπέν-
δυση στην 5η Λεωφόρο, έναν από 
τους ακριβότερους εμπορικούς δρό-
μους στον κόσμο. Είναι η πιο πρό-
σφατη κίνηση σε μια διπλή στρατη-
γική της ΙΚΕΑ, η οποία θα στρέψει 
το ενδιαφέρον της από τα κατα-
στήματα-αποθήκες εκτός πόλης σε 
αστικά κέντρα στην Ευρώπη, ενώ 
αναπτύσσει τεράστια έργα μεικτής 
χρήσης σε Κίνα και Ινδία. Προσφέ-
ρει επίσης τεράστια ώθηση στην 
Πέμπτη Λεωφόρο, η οποία, όπως 
πολλοί διάσημοι εμπορικοί δρόμοι 
σε όλο τον κόσμο, υπέστη πλήγμα 
μετά την πανδημία, καθώς εμβλη-
ματικές αλυσίδες την εγκατέλει-
ψαν. Το έργο υλοποιείται από την 
Ingka Investments, τον επενδυτι-
κό βραχίονα του ομίλου Ingka, ο 
οποίος κατέχει την πλειοψηφία των 
καταστημάτων ΙΚΕΑ παγκοσμίως 
και πραγματοποιεί τη μεγαλύτερη 
επένδυση σε ακίνητα στην Πέμπτη 
Λεωφόρο, σε ένα «σημαντικό βήμα 
στη μακροπρόθεσμη στρατηγική 
του ομίλου για την ενίσχυση της 
λιανικής παρουσίας του στο κέντρο 
της πόλης», όπως αναφέρει η ανα-
κοίνωση της συμφωνίας.

Το νέο εγχείρημα της IKEA, το 
μεγαλύτερο στην εμβληματική λε-
ωφόρο εδώ και περισσότερα από 
60 χρόνια, θα αποτελέσει ένα εμπο-
ρικό κτίριο μεικτής χρήσης 92.000 
τ.μ. Ο πύργος καταστημάτων και 
γραφείων, μόλις τρία λεπτά με τα 
πόδια από τον σταθμό Grand Cen-
tral Station και το Bryant Park, ανα-
πτύσσεται από την Extell Develop-
ment Co. και έχει προγραμματιστεί 
να παραδοθεί το 2028. Η μετατό-
πιση της ΙΚΕΑ από τις τεράστιες 
μονάδες εκτός πόλης ξεκίνησε το 

2019, όταν ο κολοσσός άρχισε να 
εστιάζει στο άνοιγμα καταστημά-
των σε μεγάλες πόλεις, όπως το 
Τόκιο, η Μαδρίτη, το Παρίσι και 
το Λονδίνο, καθώς και στούντιο 
σχεδιασμού σε Βιέννη, Βαρκελώνη, 
Βερολίνο και Πράγα. «Η επένδυση 
στην Πέμπτη Λεωφόρο έχει να κά-
νει με την αλλαγή του τρόπου με 
τον οποίο αλληλεπιδρούμε με τους 
καταναλωτές και διαδραματίζουμε 
ρόλο στη δημιουργία ισχυρών, βι-
ώσιμων οικονομιών και επιχειρη-
ματικών κοινοτήτων», δήλωσε ο 
Πέτερ βαν ντερ Πόελ, διευθύνων 
σύμβουλος της Ingka Investments. 
Η Ingka Investments θα κατέχει 
το ένα τρίτο του μεριδίου στο έρ-
γο μαζί με τα «προτιμώμενα στοι-
χεία μετοχικού κεφαλαίου» και την 
πλήρη ιδιοκτησία του προνομιακού 
χώρου λιανικής όπου θα βρίσκεται 
το σημείο συνάντησης πελατών 
της ΙΚΕΑ. Η Extell θα κατέχει τα 
δύο τρίτα του έργου.

Η ΙΚΕΑ επενδύει
στην 5η Λεωφόρο
της Νέας Υόρκης

Μείωση εσόδων λόγω Ολυμπιακών
Αγώνων στο Παρίσι για Air France
Ανω των 160 εκατ. ευρώ οι απώλειες για την αεροπορική το καλοκαίρι

Πρόκειται για εμπορικό 
κτίριο μεικτής χρήσης 
92.000 τ.μ. που έχει 
προγραμματιστεί να 
παραδοθεί το 2028.

Η κορυφαία αθλητική 
διοργάνωση φαίνεται 
ότι αλλάζει προσω-
ρινά τον χάρτη 
του τουρισμού.
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Οι χώρες της Ε.Ε. θα πληρώνουν 
την ηλεκτρική ενέργεια πολύ 
πιο ακριβά από τις ΗΠΑ και την 
Κίνα για πολλά χρόνια ακόμη 
και αναπόφευκτα οι ευρωπαϊ-
κές επιχειρήσεις θα βρίσκονται 
σε μειονεκτική θέση έναντι των 
ανταγωνιστριών τους. Και ο λό-
γος είναι η διαρκώς αυξανόμε-
νη ζήτηση, αλλά και οι εγγενείς 
αδυναμίες της Γηραιάς Ηπεί-
ρου. Στο συμπέρασμα αυτό κα-
ταλήγει έκθεση που εκπόνησε 
η ένωση ευρωπαϊκών επιχειρή-
σεων BusinessEurope για λογα-
ριασμό της Ε.Ε. σε συνεργασία 
με τη συμβουλευτική εταιρεία 
για οικονομικά θέματα Compass 
Lexecon.

Στην εν λόγω έκθεση, η 
BusinessEurope υπογραμμίζει 
ότι το κόστος της παραγωγής 
ενέργειας θα είναι τουλάχιστον 
50% ακριβότερο στην Ε.Ε. σε 
σύγκριση με τις άλλες δύο μεγά-
λες οικονομίες έως και το 2050. 
Μέλη της εν λόγω ένωσης επι-
χειρήσεων είναι οι κυριότερες 
επιχειρηματικές ενώσεις όλων 
των κρατών-μελών της Ε.Ε., συ-
μπεριλαμβανομένων όμως και 
εκείνων της Βρετανίας. Τονίζει 
μάλιστα ότι αυτό θα συμβεί ακό-
μη και στην περίπτωση του «κα-
λού σεναρίου», δηλαδή ακόμη κι 
αν η Ε.Ε. επιτύχει τους στόχους 
που έχει θέσει για το κλίμα χω-
ρίς ουσιαστικές υπαναχωρήσεις. 

Αν, αντιθέτως, καθυστερήσει η 
επίτευξη των στόχων πέραν του 
2050, το κόστος της ενέργειας 
στην Ε.Ε. ενδέχεται να είναι έως 
και τριπλάσιο από εκείνο που 
καταβάλλουν οι άλλες μεγάλες 
οικονομίες, οι ανταγωνίστριές 
της εν ολίγοις.  

Παρουσιάζοντας τα πορί-
σματα της εν λόγω έρευνας, ο 
Μάρκους Μπέιρερ, γενικός δι-
ευθυντής της BusinessEurope, 
επισήμανε πως «αυτή η διαφορά 
ανάμεσα στη Γηραιά Ηπειρο και 
στις άλλες μεγάλες οικονομίες 
θα θέτει μονίμως τις ευρωπαϊκές 
επιχειρήσεις σε πραγματικά μει-
ονεκτική θέση έναντι των αντα-
γωνιστών τους γι’ αυτό και πρέ-
πει να υπάρξει άμεση δράση σε 
επίπεδο Ε.Ε.». Αιτία του υψηλού 
κόστους της ενέργειας στην Ε.Ε. 
είναι πρώτα απ’ όλα η μεγάλη 
εξάρτησή της από τις εισαγωγές. 
Είναι το πρόβλημα που επέτειναν 
στο έπακρο η εισβολή της Ρωσί-
ας στην Ουκρανία και η διακοπή 
της προσφοράς ρωσικού αερίου 

από τη Μόσχα στις ευρωπαϊκές 
οικονομίες. Η κατάσταση έχει 
ενσπείρει έντονη ανησυχία σε 
οικονομικούς και επιχειρηματι-
κούς κύκλους της Γηραιάς Ηπεί-
ρου, που εκφράζουν φόβους πως 
η Ευρώπη θα μείνει πίσω τόσο 
από την Ουάσιγκτον όσο και από 
το Πεκίνο σε ό,τι αφορά την κά-
λυψη των ενεργειακών αναγκών 
παραδοσιακών βιομηχανιών της 
όπως οι χαλυβουργίες, αλλά και 
καινοτόμων νέων κλάδων όπως 
ο τομέας της καθαρής τεχνολο-
γίας, της αιολικής ενέργειας και 
των μπαταριών.

Οι επικεφαλής των μεγαλύτε-
ρων βιομηχανικών εταιρειών της 
Ευρώπης έχουν θέσει σε άμεση 
προτεραιότητα τη μείωση του 
κόστους της ενέργειας. Για την 
επόμενη Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή, άλλωστε, ακρογωνιαίος λί-
θος της πολιτικής της θα είναι 
η αναβάθμιση της ανταγωνιστι-
κότητας των ευρωπαϊκών βιομη-
χανιών στον τομέα των ανανε-
ώσιμων πηγών ενέργειας. Την 
ίδια στιγμή, όμως, οι ευρωπαϊ-
κές επιχειρήσεις διαμαρτύρονται 
ότι προσκρούουν διαρκώς στην 
ατελείωτη γραφειοκρατία της 
Ε.Ε. Ενα από τα καίρια εργαλεία 
που χρησιμοποιεί η Ε.Ε. είναι ο 
φόρος κατανάλωσης άνθρακα 
που επιβάλλει στα σύνορά της με 
χώρες που δεν έχουν υιοθετήσει 
αυστηρά προγράμματα εμπορί-

ας των εκπομπών καυσαερίων. 
Με το μέτρο αυτό, η Ε.Ε. προσ-
διορίζει την τιμή που χρεώνει 
στις εκπομπές καυσαερίων για 
τις οποίες ευθύνονται οι εισαγω-
γές από τις χώρες αυτές. Σύμφω-

να με την BusinessEurope, αν το 
σύστημα αυτό αποδειχθεί ανα-
ποτελεσματικό και δεν βοηθήσει 
τις βιομηχανίες της Ε.Ε., τότε η 
Κομισιόν θα πρέπει να εξετάσει 
την προοπτική να καταργήσει τις 

άδειες που έχει εκχωρήσει σε βι-
ομηχανίες της και με τις οποίες 
αυτές έχουν τη δυνατότητα να 
ρυπαίνουν χωρίς να καταβάλ-
λουν τίμημα.

BLOOMBERG

Αν καθυστερήσει η επίτευξη των ευρωπαϊκών στόχων για το κλίμα πέραν του 2050, το κόστος της ενέργειας στην 
Ε.Ε. ενδέχεται να είναι έως και τριπλάσιο από εκείνο που καταβάλλουν οι άλλες μεγάλες οικονομίες.  

Αιτία είναι πρώτα 
απ’ όλα η μεγάλη 
εξάρτηση
της Ευρώπης
από τις εισαγωγές.

Ακριβότερη η ενέργεια 
στην Ε.Ε. από ΗΠΑ 
και Κίνα έως το 2050
Τουλάχιστον 50% υψηλότερο το κόστος, 

σε μειονεκτική θέση οι ευρωπαϊκές εταιρείες

Η κλιματική αλλαγή αρχίζει να 
αποτελεί μείζονα απειλή για μία 
από τις σημαντικότερες βιομηχα-
νίες των χωρών του ευρωπαϊκού 
Νότου, συμπεριλαμβανομένης 
της Ελλάδας, της βιομηχανίας 
του τουρισμού. Οι παραδοσια-
κά δημοφιλέστεροι τουριστικοί 
προορισμοί αντιμετωπίζουν καύ-
σωνες και εκτεταμένες καταστρε-
πτικές πυρκαγιές. Το πλήγμα εί-
ναι καίριο για τη χώρα μας που 
αναγκάστηκε και πάλι φέτος να 
κλείσει το σημαντικότερο τουρι-
στικό της αξιοθέατο, την Ακρόπο-
λη, τις μεσημεριανές ώρες για να 
προστατεύσει τους τουρίστες. Οι 
συνθήκες αυτές αποθαρρύνουν 
τους τουρίστες που αρχίζουν να 
στρέφονται μαζικά στις χώρες 
του Βορρά και ειδικότερα στη 
Σκανδιναβία.

Οι χώρες αυτές του ευρωπα-
ϊκού Βορρά, άλλοτε αδιανόη-
τες ως προορισμοί για θερινές 
διακοπές, προσελκύουν πλέον 
όσους αναζητούν ένα δροσερό 
καταφύγιο ενώ διαφημίζονται 
ως νέα τάση με καταχωρίσεις σε 

περιοδικά για το ευ ζην. Ετσι, το 
περασμένο έτος η βιομηχανία 
ταξιδιών και τουρισμού συνολι-
κά της Σκανδιναβίας προσέθε-
σε κατ’ εκτίμηση 124 δισ. δολ. 
στην οικονομία των χωρών της 
περιοχής, σημειώνοντας αύξηση 
περίπου 6% σε σύγκριση με το 
αμέσως προηγούμενο έτος. Μι-
λώντας στο Bloomberg, επιχει-
ρήσεις των σκανδιναβικών χω-
ρών, από ταξιδιωτικά γραφεία 
μέχρι καταστήματα αναμνηστι-
κών διακοπών, προέβλεψε πως 
η φετινή χρονιά θα καταγράψει 
ρεκόρ στον τουρισμό της περι-
οχής. Η Μίστι Μπέλες, εκπρό-
σωπος δικτύου περίπου 20.000 
συμβούλων για πολυτελείς δια-
κοπές, τόνισε πως «είναι η ώρα 
της Σκανδιναβίας». Επικαλέστη-
κε μάλιστα την εκτόξευση κατά 
27% που έχουν σημειώσει φέτος 
οι κρατήσεις σε σύγκριση με το 
προηγούμενο καλοκαίρι. Οπως 
τόνισε, μόνον η Σουηδία έχει κα-
ταγράψει πραγματικό άλμα 47% 
στις κρατήσεις όταν στο ίδιο χρο-
νικό διάστημα η Ιταλία σημειώ-

νει αύξηση κρατήσεων μόλις 3%. 
Σύμφωνα, άλλωστε, με τη μηχα-
νή πλοήγησης στις ιστοσελίδες 
ταξιδιών KAYAK, εξίσου εντυ-
πωσιακά είναι τα διψήφια ποσο-
στά αύξησης που καταγράφουν 
οι αναζητήσεις πτήσεων από τα 
αεροδρόμια της Βρετανίας προς 
Κοπεγχάγη, Μπέργκεν, Νορβη-
γία και Στοκχόλμη πάντα για αυ-

τό το καλοκαίρι. Οπως τονίζει το 
Bloomberg, σχετικές έρευνες που 
έχουν διεξαγάγει εταιρείες για λο-
γαριασμό της Ε.Ε. καταδεικνύουν 
πως η υπερθέρμανση του πλα-
νήτη τείνει να προκαλέσει τε-
κτονική στροφή στον τομέα των 
ταξιδιών και του τουρισμού. Στο 
πλέον ανησυχητικό σενάριο στο 
οποίο η μέση αύξηση της θερμο-
κρασίας είναι τέσσερις βαθμοί 
Κελσίου, η ζήτηση για διακοπές 
και τουρισμό στην Ελλάδα ενδέ-
χεται να μειωθεί κατά περισσό-
τερο από 7% σε σύγκριση με το 
2019. Και την ίδια στιγμή, η ζή-
τηση για διακοπές σε Σουηδία, 
∆ανία και Φινλανδία ενδέχεται 
να αυξάνεται κατά 6%. 

Η δροσιά αυτών των χωρών 
προσφέρεται για δραστηριότητες 
στην περιοχή. Μπορεί να περάσει 
κανείς μια πραγματικά δροσερή 
εβδομάδα στις ακτές της ∆ανίας, 
οι καλύτερες της οποίας ανταγω-
νίζονται τις χώρες της Μεσογεί-
ου. Οι περισσότεροι επισκέπτες, 
όμως, έρχονται στην περιοχή για 
να κάνουν πεζοπορία στην όμορ-

φη φύση της και να δουν τους τα-
ράνδους αλλά προπαντός για να 
δουν το Βόρειο Σέλας. Παράλλη-
λα, ενισχύεται και ο χειμερινός 
τουρισμός στις χώρες της Σκαν-
διναβίας, επειδή η άνοδος της 
θερμοκρασίας έχει στερήσει τις 
φημισμένες Αλπεις από το χιόνι. 

∆ημοσκόπηση της εταιρείας 
VisitDenmark μεταξύ 9.000 ατό-
μων σε επτά ευρωπαϊκές χώρες 
κατέδειξε πως σχεδόν οι μισοί 
Ευρωπαίοι έχουν αντιμετωπί-
σει κάποια ακραία καιρικά φαι-
νόμενα στη διάρκεια των διακο-
πών τους το περασμένο έτος. Και 
το σημαντικότερο εύρημα ήταν 
πως τα δύο τρίτα των ερωτηθέ-
ντων δήλωσαν ότι σκοπεύουν να 
αλλάξουν τη συμπεριφορά τους 
εξαιτίας αυτών που τους έχουν 
συμβεί. Κάτι τέτοιο μπορεί να ση-
μαίνει ότι θα προγραμματίζουν 
τα ταξίδια τους σε άλλες εποχές 
του έτους ή ότι θα στραφούν σε 
διαφορετικούς προορισμούς ή 
ακόμη μπορεί και να περιορί-
σουν τα ταξίδια στο εξωτερικό.

BLOOMBERG

Η νέα κεντροδεξιά κυβέρνηση της 
Πορτογαλίας ετοιμάζεται να επα-
ναφέρει τις αμφιλεγόμενες φορο-
ελαφρύνσεις που προσείλκυσαν 
κύμα εξειδικευμένων αλλοδαπών 
στη χώρα, φροντίζοντας ωστόσο 
να αποκλείσει τους εύπορους συ-
νταξιούχους. Ο υπουργός Οικονο-
μικών Χοακίμ Μιράντα Σαρμέντο 
παρουσίασε το σχέδιο την Πέ-
μπτη στο πλαίσιο ενός πακέτου 
μέτρων που αποσκοπούν στην τό-
νωση της ανάπτυξης. Οι φοροελα-
φρύνσεις εισήχθησαν το 2009 για 
να βοηθήσουν στην ανάκαμψη 
της Πορτογαλίας από την οικο-
νομική κρίση και καταργήθηκαν 
πέρυσι από την προηγούμενη σο-
σιαλιστική κυβέρνηση που τις χα-
ρακτήρισε «δημοσιονομική αδι-
κία», η οποία εκτόξευσε τις τιμές 
των κατοικιών και προκάλεσε μία 
άνευ προηγουμένου στεγαστική 

κρίση. O Μιράντα Σαρμέντο, o 
oποίος υπηρετεί σε μια εύθραυ-
στη κυβέρνηση που στερείται κοι-
νοβουλευτικής πλειοψηφίας, είπε 
ότι το μέτρο θα περιλαμβάνει τον 
ίδιο ενιαίο συντελεστή φόρου ει-
σοδήματος 20%, αλλά θα καλύπτει 
μόνο «μισθούς και επαγγελματικό 
εισόδημα». «Θα αποκλείσει τα με-
ρίσματα, τα κέρδη κεφαλαίου και 
τις συντάξεις, κάτι που είχε προκα-
λέσει έριδες ανάμεσα στη Λισσα-
βώνα και χώρες όπως η Φινλανδία 
ή η Σουηδία», είπε. 

Η κυβέρνηση μειοψηφίας του 
πρωθυπουργού Λουίς Μοντενέ-
γκρο θα χρειαστεί να εξασφαλί-
σει πράσινο φως από βουλευτές 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος ή 
του ακροδεξιού κόμματος Τσέγκα 
που αντιπαθούν εξίσου τις φο-
ροελαφρύνσεις. Η πρωτοβουλία 
είναι ζωτικής σημασίας για την 

προσέλκυση ξένων εργαζομένων 
υψηλής ειδίκευσης που θα βοηθή-
σουν στην τόνωση της ανάπτυξης, 
επιμένει ο υπουργός Οικονομικών, 
προσθέτοντας ότι είναι πεπεισμέ-
νος πως τα κόμματα της αντιπολί-
τευσης θα στηρίξουν την κίνηση 
ή θα την αφήσουν να περάσει με 
αποχή. Οι μεγάλες πορτογαλικές 
εταιρείες πάντως θα καλωσορί-
σουν πιθανότατα την επιστροφή 
του 20%. «Θα προσελκύσει κόσμο. 
∆εν είναι αρκετό, αλλά είναι κάτι 
που μπορεί να κάνει η κυβέρνη-
ση», είπε ο Μιράντα Σαρμέντο, 
τονίζοντας ότι η κυβέρνηση δεν 
θα ανατρέψει την απόφαση της 
προηγούμενης κυβέρνησης να 
τερματίσει τις «χρυσές βίζες» που 
συνδέονται με αγορές ακινήτων 
άνω των 500.000 ευρώ. 

Η κυβέρνηση Μοντενέγκρο το-
νίζει ότι το νέο φορολογικό σχέδιο 

δεν έρχεται σε σύγκρουση με τις 
παράλληλες προσπάθειες της κυ-
βέρνησης για την αντιμετώπιση 
της στεγαστικής κρίσης, η οποία 
πυροδοτεί μια «διαρροή εγκεφά-
λων» ιδιαίτερα νέων ανθρώπων 
που αδυνατούν να βρουν αξιο-
πρεπή σπίτια. Η κεντρική τρά-
πεζα της χώρας ανησυχεί ότι τα 
σχέδια της κυβέρνησης θα οδη-
γήσουν τη χώρα από δημοσιονο-
μικό πλεόνασμα και πάλι σε δη-
μοσιονομικό έλλειμμα, θέτοντάς 
την σε τροχιά παραβίασης των 
νέων κανόνων για το χρέος της 
Ε.Ε. Η Banco de Portugal προειδο-
ποίησε τον περασμένο μήνα ότι 
«δεν πρέπει να υπάρχει χώρος», 
σύμφωνα με τους νέους δημοσι-
ονομικούς κανόνες της Ε.Ε., για 
τυχόν επιπλέον δαπάνες ή φορο-
λογικές περικοπές που δεν αντι-
σταθμίζονται από άλλα μέτρα. 

Η κλιματική κρίση απειλεί την τουριστική βιομηχανία της νότιας Ευρώπης 

Προνόμια για ξένους εργαζομένους στην Πορτογαλία

Αλμα κρατήσεων φέτος το καλοκαίρι στις σκανδιναβικές χώρες. Μόνο στη 
Σουηδία καταγράφεται αύξηση κατά 47% σε σύγκριση με πέρυσι.

Η κεντρική τράπεζα της χώρας ανησυχεί ότι τα φορολογικά σχέδια της κυ-
βέρνησης θα οδηγήσουν τη χώρα από δημοσιονομικό πλεόνασμα και πάλι σε 
δημοσιονομικό έλλειμμα.

EP
A

Στροφή των ταξιδιω-
τών προς τη Σκανδι-
ναβία. Εκτιμήσεις ότι 
θα προκληθεί μείωση 
της ζήτησης για δια-
κοπές στην Ελλάδα.
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Μήπως είναι μία ακόμη φούσκα, 
ανάλογη εκείνης στις αρχές της 
δεκαετίας του 2000 που έμεινε 
στην ιστορία ως η φούσκα των 
dot.com; Η πυρετώδης άνοδος 
των αγορών εν μέσω παγκόσμι-
ου ενθουσιασμού για την τεχνη-
τή νοημοσύνη και των ενδεχο-
μένως παράλογων προσδοκιών 
που έχει εμπνεύσει, ωθεί πολ-
λούς να την παρομοιάσουν με 
το τότε και να αναρωτηθούν κα-
τά πόσον οι τιμές των μετοχών 
έχουν διογκωθεί από την αισι-
οδοξία για μια νέα ανατρεπτική 
τεχνολογία.  

Ο πυρετός γύρω από την τε-
χνητή νοημοσύνη που έχει κα-
ταλάβει επιχειρήσεις και επεν-
δυτές σε συνδυασμό με τις 
αντοχές πολλών οικονομιών 
και ιδιαιτέρως της αμερικανι-
κής οικονομίας έχει εκτοξεύσει 
στα ύψη τον δείκτη S&P 500 που 
βρίσκεται πλέον σε επίπεδα 50% 
πάνω από το χαμηλό του Οκτω-
βρίου 2022. Σε ό,τι αφορά τον 
κυρίως δείκτη εταιρειών υψη-
λής τεχνολογίας, τον Nasdaq, 
έχει ενισχυθεί κατά 70% από τα 
τέλη του 2022. Εύκολα εντοπίζει 
κανείς ομοιότητες και αναλογίες 
με την κατάσταση που επικρα-
τούσε στις αγορές στα τέλη του 
περασμένου αιώνα και τα πρώτα 
χρόνια του 21ου αιώνα. Μια μι-
κρή ομάδα εταιρειών υψηλής τε-
χνολογίας, μεταξύ των οποίων η 
βιομηχανία μικροεπεξεργαστών 

Nvidia, αναδεικνύεται σε ηγετι-
κή δύναμη της σημερινής αγο-
ράς και θυμίζει, έτσι, τους «τέσ-
σερις ιππότες της Αποκάλυψης», 
όπως είχαν χαρακτηριστεί στα 
τέλη της δεκαετίας του 1990 οι 
Cisco, Dell, Microsoft και Intel. 

Η ιλιγγιώδης άνοδος των με-
τοχών της Nvidia, η οποία μέσα 
στα τελευταία πέντε χρόνια έχει 
σημειώσει διαστημική εκτόξευ-

ση κατά 4.300%, θυμίζει την 
άνοδο κατά 4.500% που είχε ση-
μειώσει η εταιρεία εξοπλισμού 
δικτύου Cisco την πενταετία μέ-
χρι το 2000. Η Cisco ηγείτο τό-
τε κι εκείνη μιας άλλης επανά-
στασης, της επανάστασης του 
Ιντερνετ, και όπως ακριβώς προ-
σφάτως η Nvidia, η Cisco ξεπέ-
ρασε τότε τη Microsoft σε χρη-
ματιστηριακή αξία. Η Nvidia, 
πρωταθλήτρια των μικροεπε-
ξεργαστών για την τεχνητή νο-

ημοσύνη, ξεπέρασε προ ημερών 
τη Microsoft σε χρηματιστηρια-
κή αξία, καθώς έφτασε στα 3,3 
τρισ. δολ. 

Οι χρηματιστηριακές αξίες 
των σημερινών τεχνολογικών 
εταιρειών έχουν αυξηθεί όπως 
και τότε. Πολλοί από τους ση-
μερινούς τεχνολογικούς κο-
λοσσούς φαίνεται, όμως, να 
βρίσκονται σε πολύ καλύτερη 
οικονομική κατάσταση από 
εκείνη στην οποία βρίσκονταν 
οι εταιρείες του dot.com στα τέ-
λη της δεκαετίας του 1990 και 
στις αρχές της δεκαετίας του 
2000. Από άλλη άποψη, μπο-
ρεί κανείς να διαπιστώσει ότι ο 
ενθουσιασμός των επενδυτών 
για τη νέα τεχνολογία δεν έχει 
εκτοξευθεί ακόμη στα παράλο-
γα επίπεδα στα οποία βρισκόταν 
κατά την εκπνοή του προηγού-
μενου αιώνα και στις αρχές του 
αιώνα μας.

Με δεδομένες τις αναλογί-
ες, τις ομοιότητες και τις δια-
φορές, επικρατεί η ανησυχία 
πως η άνοδος της τεχνητής νο-
ημοσύνης και το ράλι που προ-
καλεί στις αγορές μπορεί να 
έχει το ίδιο άδοξο τέλος με αυ-
τό που είχε η φούσκα των dot.
com: μια συντριβή επικών δι-
αστάσεων. Οπως ακριβώς είχε 
συμβεί με τη φούσκα των dot.
com, έτσι και σήμερα ο τομέ-
ας της τεχνολογίας της πλη-
ροφορίας έχει διογκωθεί τόσο 

ώστε να αντιπροσωπεύει το 32% 
της συνολικής χρηματιστηρια-
κής αξίας του δείκτη S&P 500. 
Πρόκειται για το μεγαλύτερο 
ποσοστό που έχει καταγραφεί 
από το 2.000, οπότε είχε φτά-
σει στο 35% σύμφωνα με στοι-
χεία της LSEG Datastream. Και 
επιπλέον τρεις μόνον εταιρείες, 

οι Microsoft, Apple και Nvidia, 
αντιπροσωπεύουν το 20% του 
δείκτη. Ισως, όμως, η σημαντι-
κότερη διαφορά να είναι αυτή 
που επισήμανε προ ημερών ο 
τότε διευθύνων σύμβουλος της 
Cisco, Τζον Τσάμπερς. Μιλώντας 
στη Wall Street Journal, σχο-
λίασε τη διαστημική εκτόξευ-

ση της Nvidia αναγνωρίζοντας 
τις αναλογίες ανάμεσα στο τό-
τε και στο τώρα. Υπογράμμισε, 
ωστόσο, πως η τεχνητή νοημο-
σύνη έχει σήμερα μια δυναμική 
ασύγκριτη με κάθε άλλη από 
τις προηγούμενες τεχνολογικές 
επαναστάσεις.

REUTERS, WALL STREET JOURNAL

H Nvidia ξεπέρασε προσφάτως σε χρηματιστηριακή αξία τη Microsoft, όπως είχε συμβεί και με τη Cisco στα τέλη της 
δεκαετίας του 1990, όταν ηγείτο της επανάστασης του Ιντερνετ.  
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Η έκρηξη των 
μετοχών της Nvidia 
κατά 4.300%
σε 5 χρόνια θυμίζει 
την άνοδο κατά 
4.500% της Cisco
την πενταετία
μέχρι το 2000.

Το ράλι των μετοχών 
τεχνολογίας ξυπνά μνήμες 
της φούσκας dot.com
Ανησυχία για την εκτόξευση των αγορών 

εν μέσω ενθουσιασμού για την AI
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Εξακολουθούν να κυριαρχούν οι
επενδύσεις σε ακίνητα ως ποσοστό
επί των συνολικών άμεσων ξένων
επενδύσεων (ΑΞΕ) που εισρέουν
στη χώρα. Κατά τη διάρκεια του
φετινού πρώτου τριμήνου το με-
ρίδιο των ακινήτων διαμορφώθηκε
σε 43,3%, καθώς, όπως προκύπτει
από τα στοιχεία της Τράπεζας της
Ελλάδος (ΤτΕ), οι αγορές ακινήτων
ανήλθαν σε 520 εκατ. ευρώ και
την ίδια περίοδο οι συνολικές ροές
από το εξωτερικό για επενδύσεις
στην Ελλάδα διαμορφώθηκαν σε
1,2 δισ. ευρώ. Συνολικά το 2023
η συνεισφορά της αγοράς ακινή-
των ως ποσοστό επί του συνόλου
των ξένων επενδύσεων είχε αγγίξει
το 47%, καθώς επί συνόλου 4,48
δισ. ευρώ που εισέρρευσαν στην
ελληνική οικονομία, 2,1 δισ. ευρώ
αφορούσαν την αγορά ακινήτων.    

Η τάση αυτή φαίνεται πως συ-
νεχίζεται και κατά το δεύτερο τρί-
μηνο του 2024, με την ΤτΕ να δια-
πιστώνει αύξηση των εισροών
άμεσων ξένων επενδύσεων στην
οικονομία, καθώς τον Απρίλιο προ-
στέθηκαν άλλα 300 εκατ. ευρώ
(1,5 δισ. ευρώ το πρώτο τετράμη-
νο), χωρίς ακόμη να έχουν γίνει
γνωστά τα στοιχεία από την αγορά
ακινήτων. Θεωρείται όμως σχεδόν
βέβαιο ότι θα καταγράψουν άνοδο,
λόγω των αλλαγών που θεσπίστη-
καν εκείνο το διάστημα, στον θε-
σμό της «χρυσής βίζας». Ειδικό-
τερα, έως την 30ή Αυγούστου οι
ενδιαφερόμενοι μπορούν να κα-
τοχυρώσουν άδεια διαμονής με
το τρέχον καθεστώς (ελάχιστο
ύψος επένδυσης από 250.000 έως
500.000 ευρώ ανάλογα με την πε-
ριοχή), αρκεί να υπογράψουν προ-

σύμφωνο ή ιδιωτικό συμφωνητικό
αγοράς ακινήτου. Από την 1η Σε-
πτεμβρίου και μετά το ελάχιστο
ύψος επένδυσης θα αυξηθεί σε
800.000 ευρώ σε όλη την Αττική,
στη Θεσσαλονίκη και στα νησιά
με τουλάχιστον 3.100 μόνιμους
κατοίκους. Στην υπόλοιπη χώρα
το ελάχιστο όριο θα αυξηθεί επίσης
από τις 250.000 ευρώ που είναι
σήμερα στις 400.000 ευρώ. 

Η ΤτΕ αναφέρει ότι όπως και
το 2023 έτσι και φέτος οι άμεσες
ξένες επενδύσεις κατευθύνονται
στους κλάδους της μεταποίησης,
του χονδρικού και του λιανικού
εμπορίου, των επικοινωνιών, των

ακινήτων και των μεταφορών και
στην πλειονότητά τους προέρχον-
ται από τη Γερμανία, τη Γαλλία,
την Ιταλία και το Χονγκ Κονγκ.
Ειδικά, η τελευταία χώρα προέλευ-
σης «προδίδει» και την κατεύθυνση
των κεφαλαίων προς την αγορά
ακινήτων, καθώς πρόκειται κατά
κανόνα για πολίτες από την Κίνα
που αγοράζουν ακίνητα στην Ελ-
λάδα για να προλάβουν τις αλλαγές
στο καθεστώς της «χρυσής βίζας».   

Πάντως, θα πρέπει να σημειωθεί
ότι η εξέλιξη αυτή προβλέπεται
να περιορίσει κατά ένα σημαντικό
ποσοστό και την πορεία των επεν-
δύσεων των ξένων σε ακίνητα,

ιδίως κατά το δεύτερο εξάμηνο
του έτους. Ετσι είναι αρκετά πιθανό
να παρατηρηθεί μείωση του πο-
σοστού των ακινήτων επί του συ-
νόλου των άμεσων ξένων επενδύ-
σεων έως το τέλος του 2024. Ηδη
κατά το πρώτο τρίμηνο του έτους
η αύξηση που σημειώθηκε στις
επενδύσεις σε ακίνητα σε ετήσια
βάση ήταν μονοψήφια, καθώς η
άνοδος έναντι του αντίστοιχου
περυσινού διαστήματος ήταν μόλις
4,6% σε 520 εκατ. ευρώ, από 497
εκατ. ευρώ το 2023.    

Στον αντίποδα, σύμφωνα με
την ΤτΕ, το 2024 οι άμεσες ξένες
επενδύσεις στο σύνολο της οικο-

νομίας αναμένεται να κινηθούν
ανοδικά, αντιστρέφοντας έτσι την
πτωτική τάση που παρατηρήθηκε
το 2023. Οπως αναφέρεται στην
έκθεση για τη νομισματική πολι-
τική που δημοσιεύτηκε, «η Ελλάδα
έχει τη δυνατότητα να χρηματο-
δοτήσει την απόκλιση με εισροή
κεφαλαίων μέσω επενδύσεων χαρ-
τοφυλακίου και ξένων άμεσων
επενδύσεων. Συνεπώς, η υλοποί-
ηση μεταρρυθμίσεων που βελτιώ-
νουν το επιχειρηματικό περιβάλλον
και τη λειτουργία του δημόσιου
τομέα θα βοηθήσει την εισροή ξέ-
νων επενδυτικών κεφαλαίων. Τα
κεφάλαια αυτά, εφόσον αφορούν

ξένες άμεσες επενδύσεις και κα-
τευθύνονται σε παραγωγικούς το-
μείς της οικονομίας, θα μπορούν
όχι μόνο να χρηματοδοτήσουν
την απόκλιση εγχώριων αποταμι-
εύσεων-επενδύσεων, αλλά και να
βοηθήσουν στην αναβάθμιση του
παραγωγικού δυναμικού της χώρας
και στη διάχυση νέων τεχνολογιών
και μορφών οργάνωσης της πα-
ραγωγής, με θετικές μεσομακρο-
πρόθεσμες επιδράσεις στην ελλη-
νική οικονομία», επισημαίνεται.     

Επιχειρώντας να εξηγήσει την
πτώση των άμεσων ξένων επενδύ-
σεων που παρατηρήθηκε το 2023
(και είχε ως αποτέλεσμα να αυξηθεί

σημαντικά και το μερίδιο των ακι-
νήτων ως ποσοστό επί του συνό-
λου), η ΤτΕ αναφέρει ότι αυτή ήταν
απόρροια της ανατίμησης του ευρώ
κατά 3,9%, κάτι που είχε αρνητική
επίδραση στην ανταγωνιστικότητα.
Ακόμη ένας λόγος ήταν η διατή-
ρηση της αυξημένης αβεβαιότητας
και των εντεινόμενων γεωπολιτικών
κινδύνων. Παράλληλα, σε όρους
διαρθρωτικής ανταγωνιστικότητας
η κατάταξη της Ελλάδας στους σύν-
θετους σχετικούς δείκτες παρου-
σιάζει στασιμότητα ή και υποχώ-
ρηση μετά την αποτύπωση μεγάλης
προόδου την προηγούμενη περίοδο
(2020-2022).       

<<<<<<<

Το ποσοστό προσεγγί-
ζει αυτό του 2023, όταν
το 47% των ΑΞΕ είχε
απορροφηθεί από τον
κλάδο της ακίνητης πε-
ριουσίας.  
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Οι κτηματικές επιδόσεις του Ιουνίου
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Σε ακίνητα το 43,3% των ΑΞΕ το πρώτο τρίμηνο    
Από το 1,2 δισ. που επενδύθηκε από ξένους στη χώρα, τα 520 εκατ. κατέληξαν στον κλάδο του real estate     

Πέραν των ψηλότερων καταγε-
γραμμένων θερμοκρασιών κατά
τον Ιούνιο, η Λευκωσία έσπασε
και τα κοντέρ των επιδόσεων σε
κτηματικές συναλλαγές σε σχέση
με όλες τις άλλες επαρχίες. Πιο
αξιοσημείωτο είναι το γεγονός ότι
έλκυσε πέραν των €15 εκατ. πε-
ρισσότερα από τη Λεμεσό σε όγκο
συναλλαγών, σπάζοντας τη μηνιαία
κυριαρχία της Λεμεσού που κρά-
τησε από τον Ιούλιο του 2020.
Όμως, η ευρύτερη εικόνα δεν είναι
τόσο καλή. Αντίθετα, βλέπουμε
τις παραλιακές πόλεις να αιμορ-
ραγούν από το συνεχιζόμενο μει-
ωμένο επενδυτικό ενδιαφέρον από
ξένους, και τους Κύπριους να το
παλεύουν με τις ψηλές τιμές και
το ψηλό κόστος δανεισμού.

Πάμε να δούμε τι συνέβη λοιπόν
τον περασμένο μήνα.

Τον Ιούνιο του 2024 σημειώθη-
καν συνολικά 1.632 πωλήσεις (με-
ταβιβάσεις) ακινήτων, γεγονός
που τον κατατάσσει στην τρίτη
καλύτερη θέση του πρώτου εξα-
μήνου του τρέχοντος έτους. Τον
Ιούνιο του 2023 είχαν σημειωθεί
συνολικά 1.807 πωλήσεις (μετα-
βιβάσεις) ακινήτων γεγονός που
τον κατέταξε σαν τον καλύτερο
μήνα του 2023 σε αριθμό πωλή-
σεων. Άρα η αγορά φέτος εντός
αυτής της περιόδου (του Ιουνίου)
συρρικνώθηκε κατά 9,7% σε σχέση
με την αντίστοιχη περσινή.

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις
ακινήτων που έγιναν), η παγκύπρια
εικόνα για τον Ιούνιο είναι επίσης
αρνητική, αφού κατέγραψε μείωση
κατά 5,4%: κατατέθηκαν συνολικά
1.322 πωλητήρια έγγραφα φέτος
τον Ιούνιο σε αντίθεση με 1.397
πωλητήρια έγγραφα τον ίδιο μήνα
πέρσι. 

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Ιούνιο φέτος κυμάνθηκε πέριξ
των €395,5 εκατ. Συγκρινόμενη
με τον Ιούνιο του 2023 όπου η συ-

νολική αξία ήταν πέριξ των €382,1
εκατ., βλέπουμε μια μικρή αύξηση
φέτος της τάξης του 3,5%.

Πώς κατανέμεται αυτή η συνο-
λική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών; Συμπεριφέρθηκαν
όλες οι επαρχίες κατά αντίστοιχο
τρόπο;

Η Λευκωσία κατέγραψε 453 πω-
λήσεις φέτος και 490 πωλήσεις
πέρσι (μείωση 7,6%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών αυξήθηκε κατά
35,7% εφόσον φέτος επενδύθηκαν
πέριξ των €118,1 εκατ.,  ενώ πέρσι
πέριξ των €87 εκατ. Είχε μερίδιο
στη συνολική αγορά του Ιουνίου
27,8% επί του αριθμού πωλήσεων
και μερίδιο 29,9% επί της αξίας
συναλλαγών. Επιπλέον η Λευκωσία
κατέγραψε και 348 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 11,5% αυ-
ξημένα σε σχέση με τον Ιούνιο
του 2023. Κατ’ ακρίβεια η Λευκωσία
είναι η μόνη επαρχία που σημείωσε

αύξηση σε νέα πωλητήρια έγγραφα
σε σχέση με τον αντίστοιχο μήνα
πέρσι.

Η Λεμεσός κατέγραψε 418 πω-
λήσεις φέτος και 452 πωλήσεις
πέρσι (μείωση 7,5%). Ο συνολικός

όγκος συναλλαγών ήταν πέριξ των
€102,7 εκατ. φέτος και πέριξ των
€125 εκατ. πέρσι, σημειώνοντας
μείωση 17,8%. Είχε μερίδιο στη
συνολική αγορά του Ιουνίου 25,6%
επί του αριθμού πωλήσεων και με-
ρίδιο 25,9% επί της αξίας συναλ-
λαγών. Επιπλέον η Λεμεσός κατέ-
γραψε και 394 πωλητήρια έγγραφα
που είναι κατά 11,3% μειωμένα
σε σχέση με τον Ιούνιο του 2023.
Η Λεμεσός συντηρεί την πτωτική
της πορεία δείχνοντας τον σοβαρό
αρνητικό επηρεασμό της από την
μείωση των ξένων επενδυτών. Φυ-
σικά και δεν μειώνουμε το γεγονός
ότι τα περισσότερα χρήματα εξα-
κολουθούν να επενδύονται σε αυ-
τήν, αλλά εξίσου σημαντικό είναι
πως σε απόλυτους αριθμούς τα κε-
φάλαια μειώνονται δραστικά. 

Η Λάρνακα κατέγραψε 302 πω-
λήσεις φέτος σε αντίθεση με 375
πωλήσεις πέρσι (μείωση 19,5%).

Ο συνολικός όγκος συναλλαγών
ήταν πέριξ των €51,8 εκατ. φέτος
και πέριξ των €72,9 εκατ. πέρσι,
σημειώνοντας δραστική συρρί-
κνωση της τάξης του 28,9%. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Ιουνίου 18,5% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 13,1% επί
της αξίας συναλλαγών. Επιπλέον
η Λάρνακα κατέγραψε και 274 πω-
λητήρια έγγραφα που είναι κατά
6,2% αυξημένα σε σχέση με τον
Ιούνιο του 2023. Μετά τη Λευκω-
σία, η Λάρνακα είναι η μόνη άλλη
επαρχία με θετικό πρόσημο σε
νέα πωλητήρια έγγραφα τόσο για
τον Ιούνιο όσο και για το πρώτο
εξάμηνο. Και η Λάρνακα βιώνει
ένα πλήγμα από τη μείωση στον
αριθμό ξένων επενδυτών.

Η Πάφος κατέγραψε 344 πω-
λήσεις φέτος και 366 πωλήσεις
πέρσι σημειώνοντας μείωση 6%.
Ο συνολικός όγκος συναλλαγών

ήταν πέριξ των €101 εκατ. φέτος
και πέριξ των €79,3 εκατ. πέρς,ι
σημειώνοντας αύξηση 27,4%. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Ιουνίου 21,1% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 25,5% επί
της αξίας συναλλαγών. Η Πάφος
κατέγραψε και 249 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 21,2% μει-
ωμένα σε σχέση με τον Ιούνιο του
2023. Ήταν αξιοσημείωτη η επί-
δοση της Πάφου να πετύχει περί-
που τον ίδιο όγκο συναλλαγών με
την Λεμεσό, αλλά και η Πάφος
φαίνεται να πλήττεται από τη μεί-
ωση στην ξένη ζήτηση, όπως απο-
δεικνύεται από τα νέα πωλητήρια
έγγραφα.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 115
πωλήσεις φέτος και 124 πωλήσεις
πέρσι σημειώνοντας μείωση 7,2%.
Ο συνολικός όγκος συναλλαγών
ήταν πέριξ των €22 εκατ. φέτος
και πέριξ των €18 εκατ. πέρσι ση-
μειώνοντας αύξηση 22,2%. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Ιουνίου 7% επί του αριθμού πω-
λήσεων και μερίδιο 5,6% επί της
αξίας συναλλαγών. Η Αμμόχωστος
κατέγραψε και 57 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 14,9% μει-
ωμένα σε σχέση με τον Ιούνιο του
2023. Η πορεία της Αμμοχώστου
ακολουθεί αυτήν της Πάφου και
λιγότερο της Λάρνακας.

Εάν συνοψίζαμε την όλη κατά-
σταση, θα λέγαμε πως η αγορά
των ακινήτων έχει συμπτώματα
αναιμίας, η οποία είναι αποτέλεσμα
συσσωρευμένων προβλημάτων
τουλάχιστον 18 μηνών. Επειδή τα
αποθέματα δυνάμεων της εξαντ-
λούνται, θα πρέπει να παρθούν
μέτρα τόνωσής της για να μην εξα-
σθενήσει. Τα μέτρα θα πρέπει να
στοχεύουν τόσο τη ζήτηση όσο
και την προσφορά.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.
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Η συνολική αξία συναλ-
λαγών τον Ιούνιο φέτος
κυμάνθηκε πέριξ των
€395,5 εκατ. Συγκρινό-
μενη με τον Ιούνιο του
2023 όπου η συνολική
αξία ήταν πέριξ των
€382,1εκατ., βλέπουμε
μια μικρή αύξηση φέ-
τος της τάξης του 3,5%.

Η Λευκωσία έλκυσε πέραν των €15 εκατ. περισσότερα από τη Λεμεσό σε όγκο συναλλαγών, σπάζοντας τη μηνιαία κυριαρχία της παραλιακής πόλης, που
κράτησε από τον Ιούλιο του 2020. 



Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

«Αν με ρωτάτε εάν θα τον διά-
βαζα εφόσον δεν είχα το όνομα 
Μπάιρον, τότε μάλλον όχι. ∆εν 
θα τον είχα μελετήσει», λέει με 
αφοπλιστική ειλικρίνεια στην «Κ» 
ο Ρόμπιν Μπάιρον ή, όπως είναι 
ο πλήρης τίτλος του, 13ος Λόρ-
δος Βύρωνας. 

Ψηλός, ευθυτενής, λεπτός, 
δεν είμαι σίγουρος εάν η φιγού-
ρα του ευγενούς Βρετανού Ρό-
μπιν Μπάιρον έχει κάτι το «βυ-
ρωνικό» πάνω της. Αλλά και τι 
θα μπορούσε να είναι αυτό, δύο 
αιώνες μετά τον θάνατο του διά-
σημου ποιητή στο Μεσολόγγι; Ο 
Ρόμπιν πάντως δεν φαίνεται να 
εντυπωσιάζεται δραματικά πια 
όταν Ελληνες, κατά κύριο λόγο, 
τον λοξοκοιτούν τη στιγμή που 
μαθαίνουν το όνομά του και τον 
τίτλο ευγενείας που κληρονόμη-
σε από τον πατέρα του το 1989, 
όταν έγινε 40 ετών. Τότε ασκού-
σε ακόμη το επάγγελμα του δικη-
γόρου, με ειδίκευση στις ναυτι-
λιακές υποθέσεις, έκανε αρκετά 
επαγγελματικά ταξίδια στην Ελ-
λάδα και δεν έδινε σημασία σε 
νεκρούς ποιητές και μακρινούς 
προγόνους. «∆εν είμαι εκείνος ο 
λόρδος Βύρωνας, προφανώς», λέ-
ει χαμογελώντας, «είμαι κάποιος 
που έχει το ίδιο όνομα, τίτλο και 
βέβαια μια συγγένεια. Είμαι μέ-
ρος της ίδιας οικογένειας».

Η οποία φέτος έχει την τιμη-
τική της, καθώς συμπληρώνο-
νται 200 χρόνια από τον θάνα-
το του επιφανούς μέλους της, αν 
και με έναν τρόπο ο (6ος) λόρ-
δος Μπάιρον ποτέ δεν φεύγει 
από την ελληνική –τουλάχιστον– 
επικαιρότητα. Πώς νιώθει λοι-
πόν που φέρει αυτόν τον τίτλο; 
«Λίγο κουρασμένος. Είναι μια 
χρονιά γεμάτη ομιλίες και συνε-
ντεύξεις. Αλλά και χαρούμενος. 
Φυσικά κουράζομαι να απαντάω 

στις ίδιες ερωτήσεις, αλλά είναι 
προνόμιο να φέρει κανείς αυτό 
το όνομα», λέει. 

Ριζοσπαστική φιγούρα
«Ως ιστορικό πρόσωπο, όλοι 

έχουν τον δικό τους Βύρωνα», 
σημειώνει. «Για τους Ελληνες εί-
ναι ο ήρωας που πέθανε στο Με-
σολόγγι, στον αγώνα της ανεξαρ-
τησίας. Για εμένα είναι κάτι πιο 
προσωπικό, τον τοποθετώ μέσα 
σε ένα οικογενειακό πλαίσιο», 
σχολιάζει, «δεν αναφερόμαστε σε 
αυτόν ως λόρδο, γιατί μπορεί αυ-
τός να είμαι εγώ ή ο πατέρας μου, 
αλλά ως τον ποιητή. Ετσι τον βλέ-
πουμε ως κάποιο πολύ ιδιαίτερο 
άτομο αλλά μέρος της οικογενει-
ακής μας ιστορίας». Και για τους 
Βρετανούς; «Εξαρτάται ποιον θα 
ρωτήσεις, αλλά γενικά θεωρείται 
μια ριζοσπαστική φιγούρα με μια 
περιπετειώδη σεξουαλική ζωή 
που πάντα ενδιαφέρει τις εφη-
μερίδες», σημειώνει. Εχουν γρα-
φτεί πολλά για τις σχέσεις που 
είχε ο Βύρωνας με άνδρες και γυ-

ναίκες και τον ερωτικό δεσμό 
που είχε με την ετεροθαλή αδελ-
φή του, Ογκούστα Λι. «Ο Βύρω-
νας δεν ήταν αυτό που θα λέγαμε 
διακριτικός σε ό,τι έκανε. Εστελ-
νε επιστολές και πολλές έχουν 
σωθεί, οπότε νομίζω ότι τα πε-
ρισσότερα για τη ζωή του είναι 
γνωστά. Πολλοί κάνουν μεγάλη 
φασαρία για την ιστορία με τα 
απομνημονεύματά του (σ.σ. φί-
λοι και η οικογένειά του τα έκα-
ψαν μετά τον θάνατό του επειδή 
θεωρήθηκαν σκανδαλώδη), αλλά 
αμφιβάλλω ότι θα περιείχαν κάτι 
που δεν γνωρίζουμε ήδη. Ηταν 
αμφισεξουαλικός, αλλά τότε η 

ομοφυλοφιλία ήταν έγκλημα. Η 
σχέση του με την Ογκούστα ήταν 
τότε ένα μεγάλο σκάνδαλο, αλλά 
τώρα δεν ενδιαφέρεται κανείς».  

Αραγε θαυμάζει τον πρόγονό 
του ως άτομο; «Ναι, βέβαια», απα-
ντάει ο Ρόμπιν, «είμαι σίγουρος 
ότι είχε τα ελαττώματά του, δεν 
τα έκανε όλα σωστά». Τον περι-
γράφει ως έναν φιλελεύθερο, ιδε-
αλιστή που «ήταν πάντα κάπως 
με το μέρος των αουτσάιντερ, 
είτε για έθνη όπως τους Ελληνες 
όταν ήταν υπό τον οθωμανικό ζυ-
γό είτε για μεμονωμένα πρόσω-
πα». Και ως ποιητή; «Θεωρώ ότι 
τα ποιήματά του είναι θαυμάσια, 

αλλά χρειάζεται να δώσεις λίγο 
χρόνο για να εξοικειωθείς μαζί 
τους. Ηταν αφηγηματικός ποι-
ητής και είναι δύσκολο να γίνει 
μάθημα στο σχολείο. Ο βυρωνι-
κός ήρωας επηρέασε την ευρω-
παϊκή λογοτεχνία, τη μουσική 
και την τέχνη».

Πίνοντας έναν καφέ με θέα 
την Ακρόπολη ο κ. Μπάιρον μάς 
λέει για την ελαφρώς περίπλοκη 
γραμμή συγγένειας που τον συν-
δέει με τον ποιητή που έγραψε το 
ποίημα «∆ον Ζουάν» και το «Προ-
σκύνημα του Τσάιλντ Χάρολντ». 
Οι βρετανικοί τίτλοι ευγενείας 
περνούν από τον πατέρα στον 
γιο, μας εξηγεί, και η οικογένειά 
του απέκτησε τον τίτλο του λόρ-
δου μέσω ενός γενεαλογικού ζιγκ 
ζαγκ μεταξύ εξαδέλφων. Υπάρχει 
φυσικά και απευθείας απόγονος 
του Βύρωνα από την κόρη του, 
Αντα Λάβλεϊς. Πρόκειται για τον 
κόμη Τζον Λίτον, ο οποίος μά-
λιστα τιμήθηκε με το Βραβείο 
Lord Byron 2024 από την Ακα-
δημία Αθηνών και την Εταιρεία 
για τον Ελληνισμό και τον Φιλελ-
ληνισμό. Ανταγωνισμός πάντως 
δεν υπάρχει μεταξύ τους για τη 
«βυρωνικότητά» τους. «Γνωρι-
ζόμαστε πολύ καλά και έχουμε 
επαφή. Είμαστε άλλωστε μακρι-
νοί συγγενείς και έχει βαφτίσει 
τον γιο μου», λέει ο Ρόμπιν γε-
λώντας. Η πιο μακρινή ανάμνη-
σή του από τον πρόγονό τους 
είναι σε ηλικία δέκα ετών, όταν 
στο σπίτι και σε συζητήσεις με 
συγγενείς αναφερόταν ο ποιητής 
Βύρωνας. Αργότερα, στα 16 του, 
τα πράγματα έγιναν πιο ξεκάθα-
ρα και ο τίτλος είχε ήδη περάσει 
στον 10ο κληρονόμο του. 

Σε επαφή με το ποιητικό έργο 
του προγόνου ήρθε όταν σπούδα-
ζε στο κολέγιο Τρίνιτι του Πανε-
πιστημίου του Κέμπριτζ (στο ίδιο 
με τον λόρδο Βύρωνα), καθώς 
στα σχολεία της Αγγλίας περισ-

σότερη βαρύτητα δίνεται στον 
Τζον Κιτς και λιγότερο στον ομό-
τεχνό του, Βύρωνα. Εσχάτως έχει 
έρθει στο προσκήνιο και ένας 
ακόμη Μπάιρον, ο Τζον, πατέρας 
του λόρδου Βύρωνα και αξιωμα-
τικός του βρετανικού βασιλικού 
ναυτικού που επέζησε από το φο-
βερό ναυάγιο του «Γουέιτζερ» το 
1741, που έγινε βιβλίο από τον 
Ντέιβιντ Γκραν και κυκλοφορεί 
στα ελληνικά από τις εκδόσεις 
∆ώμα. Ο Ρόμπιν είναι ενθουσια-
σμένος με το βιβλίο αλλά νομίζω 
πως και οι δύο συμφωνούμε ότι 
δεν μπορεί να κλέψει τη δόξα 
από τον ποιητή. 

Το άγαλμα
Μέχρι να σταματήσει να ασχο-

λείται με τα νομικά, ο τίτλος και 
η σχέση του με τον πρόγονό του 
ήταν θα λέγαμε τυπική. Τα τελευ-
ταία χρόνια, ωστόσο, έχει αναλά-
βει μια πρωτοβουλία με τη Βυρω-
νική Εταιρεία για τη μεταφορά 
του αγάλματος του λόρδου Βύ-
ρωνα στο Χάιντ Παρκ του Λον-
δίνου. Σήμερα το άγαλμα, που 
φιλοτεχνήθηκε το 1880 από τον 
γλύπτη Ρίτσαρντ Μπελτ και στέ-
κει σε ένα μαρμάρινο βάθρο που 
δώρισε το νέο τότε ελληνικό κρά-
τος, βρίσκεται εγκλωβισμένο σε 
μια νησίδα πολύ κοντά στο πάρ-
κο, γύρω από την οποία υπάρχουν 
τρεις λεωφόροι ταχείας κυκλοφο-
ρίας και κανείς δεν μπορεί να το 
προσεγγίσει. Το κόστος, όπως λέει 
ο Ρόμπιν, ανέρχεται σε περίπου 
400.000 ευρώ και αναζητεί χορη-
γούς, καθώς η αποσυναρμολόγη-
ση από το βάθρο και η μεταφορά 
του είναι εξαιρετικά απαιτητική. 
«∆εν το προσπαθούμε απλώς και 
μόνο για να μετακινήσουμε ένα 
άγαλμα, αλλά για να συστήσουμε 
ξανά τον Βύρωνα στο κοινό που 
θα μπορεί να τον δει από κοντά 
και στα σχολεία. Λίγοι Λονδρέζοι 
ξέρουν ότι υπάρχει εκεί».
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Ενας λόρδος που λέγεται Βύρωνας
Ο κληρονόμος του τίτλου που έφερε ο κορυφαίος φιλέλληνας μιλάει στην «Κ» για τον διάσημο πρόγονό του

Ο Λόρδος Βύρων ή Τζορτζ Γκόρντον, 6ος βαρώνος του Μπάιρον, στη Βίλα Ντιοντάτι, στη λίμνη της Γενεύης. «Ο Βύρωνας δεν ήταν αυτό που θα λέγαμε διακριτικός σε ό,τι έκανε. Εστελνε επιστολές και πολλές έχουν 
σωθεί, οπότε νομίζω ότι τα περισσότερα για τη ζωή του είναι γνωστά», λέει ο Ρόμπιν, 13ος Λόρδος του Μπάιρον, για τον ρομαντικό ποιητή που άφησε την τελευταία του πνοή στο Μεσολόγγι πριν από δύο αιώνες.

Ο 13ος Λόρδος Μπάιρον, ο Ρόμπιν Μπάιρον, φωτογραφημένος 
μπροστά από τον πίνακα του Λυκούργου Κογεβίνα με μια σκηνή από τις 
σφαγές της Χίου (αντίγραφο από το πρωτότυπο έργο του Ευγένιου Ντε-
λακρουά) στο Εθνικό Ιστορικό Μουσείο, όπου βρέθηκε με αφορμή το 
48ο ∆ιεθνές Βυρωνικό Συνέδριο. 
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«Δεν αναφερόμαστε σε 
αυτόν ως λόρδο, γιατί 
μπορεί αυτός να είμαι 
εγώ ή ο πατέρας μου. 
Για την οικογένειά μας 
είναι ο ποιητής».

«Για τους Ελληνες είναι 
ο ήρωας που πέθανε στο 
Μεσολόγγι, στον αγώνα 
της ανεξαρτησίας. Για 
εμένα είναι κάτι πιο 
προσωπικό».
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Τι πολιτισμό θέλουμε; 

Ε
δώ και αρκετό καιρό τα αρχαιολο-
γικά μουσεία μας έχουν αρχίσει 
και δείχνουν ένα πολύ ενδιαφέ-

ρον πρόσωπο προς τα έξω, φιλοξενώ-
ντας στις αίθουσές τους εικαστικές 
εκθέσεις. Αναφέρω ενδεικτικά τις πιο 
πρόσφατες εκθέσεις της Κατερίνας Ατ-
ταλίδου και του Μιχάλη Χαραλάμπους 
στο Κυπριακό Μουσείο, και της Κυρια-
κής Κώστα στο Τοπικό Αρχαιολογικό 
Μουσείο Μαρίου-Αρσινόης, στην Πό-
λη Χρυσοχούς. 

Οι καλλιτέχνες συμπλέκουν τη δου-
λειά τους με τα εκθέματα των μουσεί-
ων, εμπνέονται από αυτά, συνομιλούν 
με αυτά και δημιουργείται μία αλλη-
λεπίδραση. Ναι, τα μουσεία μας μπο-
ρούν να γίνουν κατάλληλοι χώροι για 
ποικίλες εκθέσεις, ίσως κτηριακά να 
υπάρχουν κάποια θέματα, αλλά είναι 
και αυτό μία πρόκληση, που μπορεί να 
δημιουργήσει εικαστικές ή άλλες ιδέες. 

Και αυτή η πρακτική του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων πρέπει πάση θυσία να 
συνεχιστεί, γιατί και ενδιαφέρουσα 
είναι και αναδεικνύει σύγχρονους καλ-
λιτέχνες μας, οι οποίοι δεν έχουν κά-
που αλλού να δείξουν τη δουλειά τους, 
μιας και η Ματζέστικ και η ΣΠΕΛ δεν 
αξιοποιούνται για τέτοιους σκοπούς, 
ή για να είναι πιο επιεικής αξιοποιού-
νται όταν βολέψει. Ελπίζω πάντως ότι 
ο τομέας των Εικαστικών του Τμήμα-

τος Νεότερου και Σύγχρονου Πολιτι-
σμού θα «ζηλέψει» το Τμήμα Αρχαιο-
τήτων και θα σκεφτούν κάτι εικαστικό 
στη Ματζέστικ, γιατί για τη ΣΠΕΛ θα 
πρέπει να περιμένουμε να «αποχαρα-
κτηριστεί» από Αίθουσες ∆ραστηριο-
τήτων ή Πολλαπλών Χρήσεων και να 
γίνει Πινακοθήκη, δηλαδή σε μερικά 
χρόνια από τώρα. 

Και αυτό βέβαια δίνει χρόνο και στο 
ΕΚΑΤΕ και στο Φυτώριο και σε άλλες 
εικαστικές συλλογικότητες να ανασυ-
νταχθούν και να προγραμματίσουν 
τρόπους με τους οποίους θα απαιτή-
σουν η χώρα να αποκτήσει Πινακο-
θήκη ή Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης. 
Θα μου πείτε πως έχω καταντήσει εμ-
μονικός, αλλά ειλικρινά δεν μπορεί ο 
νους μου να συλλάβει πως γίνεται κα-
νείς να μην εξανίσταται όταν 
υπάρχει διακηρυγμένος στό-
χος από τον κ. Προδρόμου για 
τη ΣΠΕΛ. Φυσικά, θα μου πεί-
τε και θα έχετε δίκιο, πόσα 
χρόνια ακούτε για Κυπρια-
κή Βιβλιοθήκη; Περισσό-
τερο από είκοσι, και πού 
βρισκόμαστε; Πουθενά. 
Επίσης, δεν υπάρχει μόνι-
μος χώρος για τη Συμφωνική 
Ορχήστρα Κύπρου. Και ευ-
τυχώς να λέμε που ο Θεατρι-
κός Οργανισμός Κύπρου έχει 

έδρα, αν και το τελευταίο διάστημα 
δεν του πολυχρειάστηκε (αλλά αυτό 
είναι άλλη ιστορία…). 

Όπως και να ’χει καλό είναι να διεκ-
δικούμε τα καλύτερα και για το καθε-
στώς του καλλιτέχνη, και για τη νομο-
θεσία για τον εμπλουτισμό δημοσίων 
κτιρίων με έργα τέχνης (Νόμος του 
1%), και για τις επιχορηγήσεις και για 
άλλα παρόμοια, όμως θα είχε εξαιρετι-
κό ενδιαφέρον να διεκδικούσαμε όλοι 
μαζί και τη σύλληψη ενός ολιστικού 
οράματος για τον πολιτισμό. Ναι, είναι 
πολύ σημαντικά τα χρήματα, κανείς 
δεν κάνει τέχνη για την ψυχή του, αλ-
λά έχουμε φτάσει στο σημείο τα πολιτι-
στικά να αφορούν τη δημόσια σφαίρα, 
και κατά συνέπεια την ευάριθμη πολι-
τιστική δημοσιογραφία μόνο όταν τα 

λεφτά δεν φτάνουν για όλους. 
Θέλετε και άλλο παράδειγ-

μα; Να πάρουμε και τα λογοτε-
χνικά βραβεία, απασχολούν 
για λίγο τους αρμόδιους 
φορείς και συλλογικότη-
τες και εν γένει τον κόσμο 
του βιβλίου, κυρίως όταν 
αρχίσουν οι λογοτεχνικοί 

καβγάδες, αλλά τους ίδιους 
ανθρώπους και φορείς δεν 
φαίνεται να τους απασχο-
λεί ιδιαίτερα η έλλειψη μιας 
σύγχρονης κρατικής βιβλιο-

θήκης, ούτε η έλλειψη συνολικής πρό-
τασης ή κάποιας δέσμης ιδεών για το 
βιβλίο και τη λογοτεχνία. Βέβαια, το 
υφυπουργείο έκανε ό,τι θεωρεί πως 
του αναλογεί, παροχή οικονομικής 
στήριξης προς τον Σύνδεσμο Εκδοτών 
Κύπρου και μακάρια αυτή η οικονομι-
κή στήριξη να έχει τα επιδιωκόμενα 
αποτελέσματα, και να συγκροτηθεί 
από μέρους του Συνδέσμου μία πρότα-
ση για το βιβλίο στην Κύπρο και πώς 
αυτό μπορεί να προωθηθεί, ως πολι-
τιστικό αγαθό.  

Καταληκτικά και με τον κίνδυνο να 
γίνω γραφικός, αν δεν έχω ήδη γίνει. 
Αυτό που λείπει από τη χώρα μας, τόσο 
σε επίπεδο Πολιτείας όσο και σε επί-
πεδο ατομικό, δεν είναι ούτε το ταλέ-
ντο, ούτε οι περγαμηνές, ούτε η αξία 
η καλλιτεχνική, αυτό που μας λείπει 
είναι η όρεξη για προτάσεις, το όραμα 
για τον πολιτισμό, οι γόνιμες συζητή-
σεις συλλογικοτήτων και συνδέσμων 
και οργανώσεων και λοιπών για το πού 
θέλουμε να δούμε να πηγαίνουν τα 
πράγματα μετά από πέντε, δέκα χρό-
νια. Σήμερα οι περισσότεροι από εμάς 
κοιτάμε αύριο, το πολύ σε δύο μήνες, 
και μετά έχει ο Θεός… Αν το θέλουμε 
έτσι, τουλάχιστον να μην παραπονιό-
μαστε και να κλαιγόμαστε. 

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Η Εταιρεία Θεατρικής Ανά-
πτυξης Λεμεσού ξεκινά την 
καλοκαιρινή της περιοδεία και 
παρουσιάζει «κωμωδία αστει-
οτάτη, γραφείσα εν Κωνστα-
ντινουπόλει, το σωτήριον έτος 
1870», «Ο Φιάκας» του ∆η-
μοσθένη Μισιτζή, σε σκηνο-
θεσία Αλεξίας Παπαλαζάρου. 
Ένα πολύχρωμο και πολύβουο 
μπουλούκι με κατεργάρηδες 
υπηρέτες, βαρώνους, κοκώ-
νες, απατεωνάκους, πλούσι-
ες δεσποινίδες, δανειστές, 
ξεκινά από την Πόλη του 19ου 
αιώνα, κάνει στάση στη Λε-

μεσό του 21ου και με πολύ 
κέφι, τραγούδι, χορό και παι-
χνίδι ετοιμάζεται να στήσει 
«πανηγύρι» στις γειτονιές της 
Κύπρου. Το έργο σατιρίζει με 
εξαιρετικά εύστοχο τρόπο τις 
υπερβολές της Κωνσταντι-
νουπολίτικης κοινωνίας της 
εποχής, με πολλές ανατροπές 
και σκηνικές εκπλήξεις, που 
έχουν σαφείς αναφορές στο 
σήμερα! Επί σκηνής: Γρηγόρης 
Γεωργίου, Izel Seylani, Μαρί-
να Βρόντη, Σαββίνα Γεωργίου, 
Θανάσης Ιωάννου, Κωνστα-
ντίνα Ξενοφώντος, Μελίνα 

Κουτσόφτα. Παραστάσεις: 11 
Ιουλίου: ∆ήμος Αγίου Αθανασί-
ου, Πλατεία Ειρήνης μπροστά 
από το ∆ημοτικό Μέγαρο, 13 
Ιουλίου: Αρχοντικό Αξιοθέας, 
Πολιτιστικό Φεστιβάλ Πανεπι-
στημίου Κύπρου, 22 Ιουλίου: 
∆ήμος Αραδίππου, Υπαίθριο 

Αμφιθέατρο Λυκείου Αραδίπ-
που «Τάσος Μητσόπουλος», 
23 Ιουλίου: ∆ήμος Λεμεσού, 
Θεατράκι Ηρώων Χρίστου και 
Μίλτου Χριστοφόρου στο Πα-
ραθαλάσσιο Πολυλειτουργικό 
πάρκο, 25, 26, 29 Ιουλίου: ∆ή-
μος Λεμεσού.

ΘΕΑΤΡΟ

«Ο Φιάκας» από την ΕΘΑΛ

ΟΜΑΔΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ 

Collective Personal
Η Edit Gallery παρουσιάζει την ομαδική έκθεση 
«Collective Personal», η οποία εξερευνά το κοινό 
τραύμα της Κύπρου και την ελπίδα για ειρήνη. Η 
έκθεση παρουσιάζει εννέα διαφορετικούς καλ-
λιτέχνες των οποίων τα έργα εμβαθύνουν στα 
σύνθετα συναισθήματα και τις αφηγήσεις που 
απορρέουν από την ταραχώδη ιστορία της Κύ-
πρου. Αποτυπώνει τα βαθιά, ανεπίλυτα τραύματα 
που συνεχίζουν να διαμορφώνουν τη συλλογική 
ψυχοσύνθεση και ταυτότητα των δύο κοινοτή-
των. Η έκθεση «Collective Personal» παρέχει μια 
πλατφόρμα για συναισθηματική και διανοητική 
εξερεύνηση, συγκεντρώνοντας πληροφορίες για 
τις μνήμες, τις θεωρίες και τις απόψεις σχετικά 
με το παρελθόν και το μέλλον της Κύπρου. Εν-

θαρρύνει τους επισκέπτες να σκεφτούν τη διαρ-
κή επίδραση της διχοτόμησης, το εξελισσόμενο 
κοινωνικό τοπίο και τη δυνατότητα για μια πιο συ-
μπεριληπτική κυπριακή ταυτότητα. Στην έκθεση 
Collective Personal συμμετέχουν: ∆ανάη Πάτσα-
λου, Φίκος, Ibrahim Ince, Λευκή Σαββίδου, Λία 
Λαπίθη, Μαριάντρη, Nurtane Karagil, Νικόλας 
Κυρίλλου, Yeti. Επιμέλεια έκθεσης: Μαριάντρη. 
The Edit Gallery, Αγίας Ζώνης 1, Λεμεσός. Πληρο-

φορίες τηλέφωνο 25251710, theeditgallery.com

Η Καλλιτεχνική Ομάδα Φωσφω-
νές παρουσιάζει το μουσικοθε-
ατρικό αναλόγιο «Απ’ τη Σμύρνη 
ως την Πόλη», της Λουκίας Πική. 
Τα γράμματα της Σοφούλας από 
τη Σμύρνη βρίσκουν τον Κωστα-
ντή στην Πόλη. Μία επιστολο-
γραφική αφήγηση, βασισμένη σε 
ιστορικά γεγονότα, ξεδιπλώνεται 
επί σκηνής μέσα από τη ζωντα-
νή μουσική. Το έργο αποτελεί 
απότοκο πολύμηνης έρευνας, 
σκιαγραφώντας μέσα από την 
οπτική διαφορετικών χαρακτή-
ρων γεγονότα-σταθμούς της τα-

ραγμένης περιόδου 1912-1955. Η 
παράστασή ανεβαίνει με αφορ-
μή τη συμπλήρωση μισού αιώνα 
από την τραγωδία του ‘74 στην 
Κύπρο. Συμμετέχουν οι ηθοποιοί 
Νικόλας ∆ημητρίου, Λουκία Πική, 
Σταύρος Ξ. Πέτρου και οι μου-
σικοί: Γιώργος Πασμάς, Αντρέ-
ας Πασμάς, Παντελής Γκάσας, 
Γρηγορία Νικόλα. Παραστάσεις: 
12,14, 19 Ιουλίου, ώρα 8:30 μ.μ. 
Θέατρο Wharehaus 612, Μιχαήλ 
Κουσουλίδη 5, Λευκωσία. Κρα-

τήσεις, πληροφορίες τηλέφωνο 

99138076

ΜΟΥΣΙΚΟΘΕΑΤΡΙΚΟ ΑΝΑΛΟΓΙΟ

«Απ’ τη Σμύρνη ως την Πόλη»

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Το υπνοδωμάτιο αποπνέει μεγάλη φτώχεια 
αλλά, με τον τρόπο της, νοικοκυρεμένη. 
Είναι νωρίς το πρωί, ο σύζυγος ανακάθεται 
στο κρεβάτι, δίπλα η γυναίκα του με λευκή 
νυχτικιά ανοίγει τα μάτια της, κάπως τα-
ραγμένη, «καλημέρα, Ιβά», του λέει χαμη-
λόφωνα. Εκείνος την κοιτάει και αντί άλλης 
απάντησης της ρίχνει μια γερή ξανάστροφη 
στο πρόσωπο. Μουσική. Σηκώνονται και οι 
δυο, εκείνη βουρτσίζει κάπως τα μαλλιά της 
αμίλητη, διώχνει ένα ποντικάκι κάτω από το 
κρεβάτι, ενώ ακούγεται ένα δημοφιλές ιτα-
λικό τραγούδι που υμνεί την άνοιξη, τα λου-
λούδια και τον έρωτα. Η Ντέλια (όπως λένε 
τη γυναίκα) αλλάζει πίσω από το παραβάν 
για να ντυθεί νοικοκυρά με μανταρισμένα 
ρούχα, ανοίγει τα παράθυρα του υπογείου 
στο οποίο μένουν για να υποδεχθεί τη μέ-
ρα και κατευθύνεται στην κουζίνα να ετοι-
μάσει με επιμέλεια το πρωινό της 5μελούς 
οικογένειας. ∆ύο αγόρια γύρω στα 10-12 
και μια νεαρή κοπέλα, που τη σταμάτησαν 
από το γυμνάσιο (είναι κορίτσι) για να μά-
θει καμιά τέχνη και να συνεισφέρει στην 
οικονομία του σπιτιού. Α, και ένας γέρος, 
δύστροπος, κατάκοιτος πεθερός, στο μέσα 
δωμάτιο, απαιτεί κι αυτός τη φροντίδα του. 

Ρώμη 1946, χρονιά που η δημοκρατία 
στην Ιταλία αναγεννιέται ύστερα από πολλά 
χρόνια φασιστικής διακυβέρνησης. Επίσης, 
ο ιταλικός νεορεαλισμός γίνεται παγκοσμί-
ως γνωστός με το «Ρώμη, ανοχύρωτη πόλη» 
του Ρομπέρτο Ροσελίνι. Αυτή είναι η επο-
χή που η Ιταλίδα σκηνοθέτις (και γνωστή 
ως ηθοποιός) Πάολα Κορτελέζι επιλέγει για 
να τοποθετήσει τη δράση της ταινίας της 
«Πάντα υπάρχει το αύριο». Στην Ελλάδα θα 
αρχίσει να προβάλλεται από την ερχόμενη 
Πέμπτη αλλά στην Ιταλία ξεπέρασε ήδη τα 
5,5 εκατ. εισιτήρια.

Ασπρόμαυρη παραγωγή, κομεντί, κατα-
γράφεται ως φόρος τιμής στις νεορεαλιστι-
κές ταινίες της εποχής, αλλά προφανώς δεν 
είναι ο vintage χαρακτήρας της που συγκί-
νησε τόσο πολύ το κοινό και την ανέδειξε 
σε μεγάλη επιτυχία. Είναι το δράμα όπως 
το χειρίζεται η Κορτελέζι, χορογραφώντας 
(κυριολεκτικά) σκηνές βίας, μπολιάζοντας 
με χιούμορ και σαρκασμό την αδυναμία των 

γυναικών σε μια κοινωνία που γνωρίζει αλ-
λά σιωπά γιατί έτσι έχει «μάθει». Ο σύζυγος 
είναι κακοποιητής, χτυπάει και ταπεινώνει 
αλύπητα, η Ντέλια, μια γυναίκα καθ’ όλα 
άξια και δυναμική, το θεωρεί σχεδόν «κανο-
νικό», έως τη στιγμή που έρχεται, στο τέλος, 
η ανατροπή. Απρόσμενη. Η κόρη της, που 
δυσφορεί, απελπίζεται και απαξιώνει την 
παθητική στάση της μητέρας της, θα ακο-
λουθήσει άραγε τη μοίρα της ή κάτι αλλάζει; 

Η ταινία θα μπορούσε να είναι –αλλά 
δεν είναι– ένα φεμινιστικό μανιφέστο, ένα 
φιλμ προπαγάνδας. Οι ιστορίες της Κορ-
τελέζι είναι «μεταγραμμένες» αφηγήσεις 
από τις γιαγιάδες της. Σε συνεντεύξεις της 
υποστηρίζει ότι ήθελε οι νέες γενιές (μαζί 
και η 10χρονη κόρη της) να μη θεωρούν 
δεδομένα τα γυναικεία δικαιώματα που κα-
τακτήθηκαν –και στην Ιταλία– με πολλές 
θυσίες. Να ξέρουν ότι χρειάζονται πάντα 
προστασία και επαγρύπνηση.

Πριν από έξι χρόνια παρακολουθήσαμε 
το πολυβραβευμένο «Ρόμα» του Αλφόνσο 
Κουαρόν. Μια επίσης ασπρόμαυρη ται-
νία, τις αναμνήσεις του σκηνοθέτη από 
το Μέξικο Σίτι των αρχών του ’70, από τη 
γειτονιά του που λεγόταν Ρόμα. Γυρισμέ-
νη σε σινεμασκόπ, δικής του έμπνευσης, 
ψηφιακό, με υποβλητική και –εκτυφλωτι-
κή– χρήση του φωτός που ψυχογραφού-
σε πρόσωπα και καταστάσεις, ήταν σα 
να επανεφεύρισκε τον νεορεαλισμό. Πά-
νω απ’ όλα, όμως, η ταινία του ήταν μια 
ωδή στη γυναικεία φύση, στη δύναμη, 
στην προσαρμοστικότητά της. Γυναίκες 
εκ πρώτης όψεως παραδομένες στη μοί-
ρα τους, υποτιμημένες αλλά ανθεκτικές. 
Επιβίωναν με αυτήν την, κάποτε σπαρα-
κτική, ήσυχη αξιοπρέπεια. Εδώ, στα δικά 
μου μάτια, η Κορτελέζι «συναντάει» τον 
Κουαρόν. «Ο,τι και να σου πουν, εμείς οι 
γυναίκες είμαστε πάντα μόνες», λέει μια 
από τις ηρωίδες στο «Ρόμα». Για να απα-
ντήσει η Ντέλια: «Πάντα υπάρχει το αύριο».

Πάντα υπάρχει
το αύριο

Οι «Φοίνισσες» του Ευριπίδη, σε σκηνο-
θεσία Μαγδαλένας Ζήρα, δίνουν την πρώτη 
παράσταση στις 10 Ιουλίου, στο Αμφιθέα-
τρο Μακάριος Γ΄, της Σχολής Τυφλών. Με 
την παραγωγή αυτή ο Θεατρικός Οργανισμός 
Κύπρου συμμετέχει στις δράσεις μνήμης για 
τη μαύρη επέτειο των πενήντα χρόνων από 
την τουρκική εισβολή. Η δράση του έργου 
τοποθετείται στην πολιορκημένη Θήβα. Παί-
ζουν: Στέλα Φυρογένη, ∆ημήτρης Αντωνί-
ου, Νίκη ∆ραγούμη, Ανδρέας Κούτσουμπας, 
Προκόπης Αγαθοκλέους, Νεοκλής Νεοκλέ-
ους, Σπύρος Σταυρινίδης, Λουκάς Προκοπίου, 

Γιάννης Μίνως, Θανάσης Γεωργίου. Χορός: 
Αλεξία Αλέξη, Μαργαρίτα Ζαχαρίου, Σεμέλη 
Κυριαζή, Μαρίνα Μανδρή, Μαρία Μασώνου, 
Μαριλύ Μήλια, Ιωάννα Παπαμιχαλοπούλου, 
Κύνθια Παυλίδου, Άννη Χούρη, Μυρσίνη Χρι-
στοδούλου. Συμμετέχουν: ∆άφνη Καρλέτη, 
Γιώργος Λίζος Παπακυριακού. Παραστάσεις 
10, 11, 12 και 13 Ιουλίου. Λεμεσό 19-20 Ιου-
λίου), Πάφο 24 Ιουλίου, Λάρνακα 27 Ιουλίου 
και στη ∆ερύνεια 31 Ιουλίου, ώρα έναρξης 
παραστάσεων 9:00 μ.μ. Πληροφορίες, εισιτή-

ρια ταμείο Θεάτρου ΘΟΚ: τηλέφωνο 77772717 

και www.thoc.org.cy

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

Μαραθώνιος Θερινών 
Προβολών 2024
Εναρξη του Μαραθώνιου Θερινών Προβο-
λών 2024, το οποίο πραγματοποιείται στον 
Θερινό Κινηματογράφο της Λευκωσίας 
«Κωνστάντια». Οι προβολές θα πραγματο-
ποιούνται από τις 10/7 μέχρι 8/9/2024 κάθε 
Τετάρτη, Πέμπτη, Παρασκευή, Σάββατο και 
Κυριακή, στις 9:00 μ.μ. Όλες οι ταινίες εκτός 
της ταινίας Μυστήριο στη Φάρμα των Ζώ-
ων (κατάλληλη) είναι για άτομα άνω των 18 
ετών, και η ταινία Φόνισσα άνω των 15. Αγο-
ρά εισιτηρίων (€5) από το ταμείο του σινεμά. 
Είσοδος ελεύθερη για άτομα με αναπηρίες. 
Κινηματοθέατρο Κωνστάντια, Σόλωνος Μιχα-
ηλίδη 15, Παλλουριώτισσα. Πληροφορίες

τηλέφωνο 22348203, theatroena.com.c

Η Πάολα Κορτελέζι
«συναντάει» τον Αλφόνσο
Κουαρόν, με μια ωδή
στη γυναικεία φύση.
Γυναίκες εκ πρώτης όψεως
παραδομένες στη μοίρα
τους, υποτιμημένες,
αλλά δυνατές και ανθεκτικές.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Μαζί - Έρωτας, 
Θάνατος και Μετά

Παρουσιάζεται η εικαστική 
εγκατάσταση «Μαζί – Έρω-
τας, Θάνατος και Μετά», στην 
Αίθουσα Περιοδικών Εκθέσε-
ων του Κυπριακού Μουσείου. 
Η εγκατάσταση εστιάζει σε 
τρεις θεμελιώδεις υπαρξιακές 
συνθήκες που απασχολούν δι-
αχρονικά την ανθρώπινη δη-
μιουργία και διανόηση και μας 
προσκαλεί να αναλογιστούμε 
την εκπλήρωσή τους, εντός 
της παρούσας χρονικότητας. 
Το έργο εικονικής πραγματι-
κότητας (VR) που αποτελεί 
κεντρικό στοιχείο της εγκατά-
στασης, έγινε με την συμβολή 
του ITICA του κέντρου Αριστεί-
ας CYENS. Αρχαιότητες από 
τις συλλογές του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων συμβιώνουν με 
σύγχρονα έργα του εικαστικού 
Μιχάλη Χαραλάμπους σε ένα 
περιβάλλον άχρονο και λαβυ-
ρινθώδες, με σημειολογία αι-
σθητικά προσβάσιμη στις νέες 
γενιές. Κυπριακό Μουσείο (Αί-
θουσα Περιοδικών Εκθέσεων), 
διάρκεια έως 31 Οκτωβρίου. 
Ωράριο Λειτουργίας Έκθεσης: 
Τρίτη-Παρασκευή: 10:00-
18:00, Σάββατο: 10:00-17:00, 
Κυριακή: 10:00-13:00, ∆ευτέ-
ρα: κλειστό. Κάθε πρώτη Τε-
τάρτη του μήνα: 10:00-20:00. 
Είσοδος ελεύθερη.

ΑΡΧΑΙΟ ΔΡΑΜΑ

«Φοίνισσες» του Ευριπίδη
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Γράφοντας, εισέρχεσαι, ipso 
facto, στον τόπο μιας διακινδύ-
νευσης, όπου καμιά βεβαιότητα 
δεν είναι δεδομένη, στην έκθεση 
μιας διαρκούς επερώτησης μέσα 
στην απερίσταλτη ευρυχωρία του 
ανοιχτού. “Ίσως, ολόκληρη η ποί-
ηση να είναι μια απαραμείωτη 
ερώτηση χωρίς σημείο στίξης”» 
λέει ο ποιητής και δημοσιογρά-
φος Μιχάλης Παπαδόπουλος, με 
τον οποίο συνομιλήσαμε για τις 
δύο τελευταίες συλλογές του «Χώ-
ρα μου είσαι» [εκδ. Σμίλη 2023] 
και «Φόβοι» [εκδ. Αρμίδα 2023].

 
– Η προτελευταία σας ποιητική 
συλλογή έχει τον προγραμμα-
τικό τίτλο «Χώρα μου είσαι»… 
αυτή η χώρα μπορεί να είναι 
και ο χώρος του ποιητή, ο τό-
πος των άλλων, ο χώρος του 
χρόνου;

– Το συγκεκριμένο βιβλίο εκκι-
νεί από την έννοια της πλατωνι-
κής Χώρας, όπως εννοιοποιείται 
στον Τίμαιο. Πρόκειται για μια 
διάσταση εκείθεν τόσο του αι-
σθητού, όσο και του υπεραισθη-
τού κόσμου, η οποία δεν μπορεί 
να προσδιοριστεί με τις συγκρο-
τημένες κατηγορίες του φιλοσο-
φικού λόγου, υφίσταται, δηλαδή, 
ως οντολογικά απροσδιόριστη. Η 
εν λόγω συλλογή υποδέχεται δη-
μιουργικά αυτή την απροσδιορι-
στία, κάνοντάς την να λειτουργεί 
ως ένα ανοιχτό σημαίνον, που επι-
τρέπει να υπάρξει λόγος για όσα 
περισυλλέγονται στη διατομή της 
κατάλυσης των ορίων και των ορι-
σμών. Εδώ που παίρνει θέση ο λό-
γος της ποίησης, για να φέρει και 
να εκφέρει το άρρητο της γλώσ-

σας, αλλά και ο τόπος της επιθυ-
μίας: η επιθυμία ως γραφή που 
εκφέρει τον έρωτα, διατρέχουσα 
τις ποικίλες ενσαρκώσεις του, και 
η γραφή ως επιθυμία για το άλλο 
μέσα στη γλώσσα και για το άλ-
λο της γλώσσας. Χώρα, λοιπόν, 
μπορεί να είναι η ίδια η γλώσσα, 
ο χώρος, όπως είπατε, του ποιητή, 
η πατρίδα, η ομορφιά, η γυναίκα, 
ο έρωτας, ο τόπος της παρουσίας 
άλλα και της απουσίας των άλλων, 
η ιστορία, η παραγνωρισμένη σχέ-
ση με τη φύση κ.λπ. 

– Η ποίησή σας έχει στιβαρό 
γλωσσικό έρεισμα… είναι οι 
λέξεις από τις βασικότερες πα-
ραμέτρους της ποίησης;

– Οπωσδήποτε, η πιο βασική. 
Η ποίηση γίνεται, πρωτίστως, 
με λέξεις, όλα τα υπόλοιπα έπο-
νται. Λέξεις συναρμοσμένες με 
τέτοιο τρόπο που, ενδεχομένως, 
δείχνουν προς ένα επέκεινα της 
γλώσσας, αλλά και υποβάλλουν, 
ταυτόχρονα, την απαραμείωτη 
αίσθηση ότι διατρέχει τα πάντα 
μια γλώσσα. Ο ποιητικός λόγος 
εκτείνεται και προς τις δύο αυτές 
κατευθύνσεις, μέσα σε μια διαρ-
κή «τεταμένη» ένταση. Ασφαλώς 
υπάρχουν διάχυτες και ενεργείς, 
ακόμη, διάφορες ακραίες εκδοχές 
αυτής της γλωσσοκεντρικής «προ-
σήλωσης», όταν μετά, κυρίως, τη 
δεκαετία του ’60 και υπό το πρό-
σημο ποικιλώνυμων λογοτεχνικών 
θεωριών, η γραφή θεωρήθηκε ως 
το «υποκατάστατο» της αποτυχού-
σας επανάστασης, αναδέχθηκε, 
με άλλα λόγια, όσα η επανάστα-
ση δεν μπόρεσε να κάνει ιστορι-
κά... Ασφαλώς, ένας συγγραφέας, 
ένας ποιητής ζει με τις λέξεις και 
δι’ αυτών, όμως, δεν μπορεί να ζει 
αποκλειστικά με αυτές.

– Στη συλλογή «Χώρα μου εί-
σαι» ενώ ο τίτλος είναι στον 
ενεστώτα, στους λόγους είναι 
έντονοι οι παρελθοντικοί χρό-
νοι, ενυπάρχει επίσης πολύ 
έντονα η έννοια της μνήμης… 
είμαστε η σκουριά του χαλκού;

– Είναι πολύ ουσιαστική η πα-
ρατήρησή σας… Σε όλο το βιβλίο 
όλοι οι χρονικοί ορίζοντες διαπλέ-
κονται, το παρελθόν εκβάλλει δι-
αρκώς στο παρόν, το διαπερνά με 
τρόπο θυελλώδη και διαταρακτι-
κό, ο χρόνος ελίσσεται ρυθμικά 
προς όλες τις κατευθύνσεις. Και, 
βεβαίως, ναι, είμαστε η σκουριά 
του χαλκού, ο ιός του χαλκού, 
όπως έλεγαν οι αρχαίοι.

– Στη συλλογή «Φόβοι» υπάρχει 
όντως μία διαφορετική ατμό-
σφαιρα από τη «Χώρα», και 
γλωσσική αλλά και σε ποιητι-
κή διάθεση, η ποιητική είναι 
πιο έντονη για παράδειγμα… 
στους «Φόβους»;

– Είναι δύο διαφορετικά βι-

βλία, γραμμένα με διαφορετικό 
τρόπο, παρότι και τα δύο δομού-
νται γύρω από έναν κεντρικό, 
συνθετικό πυρήνα. Στους «Φό-
βους» «πραγματεύομαι», στο βά-
θος, μια εμπειρία τού υπάρχειν, 
που διατρέχει όλη την ύπαρξή 
μας από τη στιγμή που γεννιόμα-
στε μέχρι τον βιολογικό μας θά-
νατο, διαμέσου όλων των άλλων 
μικρών ή και μεγάλων θανάτων 
που επισυμβαίνουν καθ’ οδόν. 
Είναι, κατά κάποιον τρόπο, κι αυ-
τό ένα συνθετικό ποίημα, παρότι 
«διασπάται» σε μικρότερες, κε-
χωρισμένες, έντιτλες ποιητικές 
μονάδες, με αποτέλεσμα, ίσως, 
η αίσθηση της ποιητικότητας να 
εμπερικλείεται, εδώ, απαραγνώ-
ριστη σε κάθε ξεχωριστό ποίημα, 
ενώ, αντίθετα, στη «Χώρα», δια-
χέεται στο συνολικό άθροισμα 
διαμέσου του βιβλίου. 

– «Γράφω για να λιποταχτήσω 
από τον φόβο» λέτε… είναι ο 
φόβος μόνο ανασταλτική δύ-

ναμη ή μπορεί να είναι και κι-
νητήριος; 

– Ο φόβος έχει το διπλό πρό-
σωπο του Ιανού… Όπως έχω ξα-
ναπεί, το να ζεις είναι, ίσως, από 
μιαν άποψη, ένας παρατεταμέ-
νος εθισμός στους φόβους και στο 
αναπάντεχο. Σ’ αυτήν τη διάρκεια 
είναι φυσικό κάποιοι φόβοι να εξο-
μαλύνονται και κάποιοι άλλοι να 
ανακύπτουν με περισσότερο ή 
λιγότερο απειλητικό πρόσωπο. Ο 
φόβος είναι εδώ, σαν ένα τείχος 
που μας εμποδίζει να προχωρή-
σουμε, που μας αποκόπτει από 
τις δυνατότητές μας, μας φυλα-
κίζει σ’ έναν κόσμο περίκλειστο 
και εχθρικό, ενώ ο κόσμος είναι 
απέραντος και ανοιχτός, ο τόπος 
μιας απρόσμενης και απεριχάρα-
κτης δεξίωσης. Ωστόσο, την ίδια 
στιγμή, συνιστά μια κλήση ετοι-
μότητας, μια σωματική και ψυχική 
διέγερση για κάτι επερχόμενο που 
μας απειλεί ή το αισθανόμαστε ως 
τέτοιο, που, όταν καταστεί δυνα-
τό να το αρθρώσουμε, λειτουργεί 
σαν ξόρκι απέναντι στον κίνδυνο. 

– Σε όλες σχεδόν τις συλλογές 
σας σημαντικό ρόλο παίζει η 
φιλοσοφία, παιχνιδίζοντας ταυ-
τόχρονα και με την ιστορία τη 
δική σου και όχι μόνο… είναι 
η ποίησή σας καταφύγιο ερω-
τημάτων και συμπερασμάτων; 

– Αυτό, ίσως, πράγματι ισχύει: 
μια ορισμένη εξοικείωση με τη φι-
λοσοφική απορητική υφίσταται, 
λόγω, ενδεχομένως, και σπουδών. 
Θεωρώ, ωστόσο, ότι εγγενώς ο 
ποιητικός λόγος ενέχει την ερω-
τηματική διάσταση, ακόμα αν και 
δεν υποβάλλει, με τρόπο ρητό, 
ερωτήματα, όπως ο φιλοσοφικός. 
Η ποίηση, στις πιο υψηλές της κο-
ρυφώσεις, ενεργοποιεί βαθύτατες 

υπαρξιακές και οντολογικές διαι-
σθήσεις, που στοιχούνται, μ’ έναν 
ουσιαστικό και καίριο τρόπο, με 
ό,τι πραγματεύεται η φιλοσοφία. 
Γράφοντας, εισέρχεσαι, ipso facto, 
στον τόπο μιας διακινδύνευσης, 
όπου καμιά βεβαιότητα δεν είναι 
δεδομένη, στην έκθεση μιας δι-
αρκούς επερώτησης μέσα στην 
απερίσταλτη ευρυχωρία του ανοι-
χτού. «Ίσως, ολόκληρη η ποίηση 
να είναι μια απαραμείωτη ερώτη-
ση χωρίς σημείο στίξης». 

– Τελικά, τι είναι η χώρα σας 
και τι φοβάστε; 

–Ας πούμε πως όλοι παραμέ-
νουμ ε, μ’ έναν τρόπο αναγκαστι-
κά αναχωρητικό, κάτοικοι της παι-
δικής μας ηλικίας, εκπατρισμένοι, 
πλην, αενάως επαναπατριζόμενοι 
σ’ αυτήν, μέσα από ένα σώμα και 
μια ιστορία που μας φέρουν. Χώ-
ρα μου είναι λοιπόν η παιδική ηλι-
κία και η αβύθιστη κιβωτός της, η 
γλώσσα. Και φοβάμαι έναν κόσμο 
που αυτή θα είχε απολεσθεί, χω-
ρίς μνήμη, έναν κόσμο ξένο, χω-
ρίς τις ονομασίες των πραγμάτων. 

– Ποιος είναι ο ρόλος του ποιη-
τή και του ανθρώπου του πνεύ-
ματος σήμερα;

– Επίτρεψέ μου ν’ απαντήσω 
μ’ ένα ποίημα από τους «Φόβους», 
αφιερωμένο στον μεγάλο Γάλλο 
φιλόσοφο Μωρίς Μερλώ Ποντύ, 
με τον ομώνυμο τίτλο: «Φιλόσο-
φος είναι αυτός που σηκώνεται 
και μιλά»/είπε ο φιλόσοφος/Κι έρ-
χεται τότε μια ψυχρή διαπεραστική 
ώρα/σαν τρυφερή οξύτητα διάφα-
νης αλήθειας/που σε πρώτο πρό-
σωπο επωμίζεται τον κόσμο…». 
Όπου φιλόσοφος μπορείς να δια-
βάσεις ποιητής και πνευματικός 
άνθρωπος…

Φοβάμαι έναν κόσμο χωρίς μνήμη
Μιλάμε με τον ποιητή Μιχάλη Παπαδόπουλο για τις τελευταίες ποιητικές συλλογές του «Χώρα μου είσαι» και «Φόβοι» 

«Ο φόβος έχει το διπλό πρόσωπο 
του Ιανού… Όπως έχω ξαναπεί, το 
να ζεις είναι, ίσως, από μιαν άποψη, 
ένας παρατεταμένος εθισμός στους 
φόβους και στο αναπάντεχο» λέει ο 
Μιχάλης Παπαδόπουλος.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το γερμανικό συγκρότημα ηλε-
κτρο-ακουστικής μουσικής Norly z 
έρχεται στην Κύπρο στο Φεστι-
βάλ Windcraft στα Κατύδατα 
και με την ευκαιρία αυτή μιλούν 
στην «Κ» για τη μουσική τους. 
Η μπάντα αποτελείται από τους 
Philipp Püschel, τον Lasse Golz, 
τον Gabor Hartyani και τον Paul 
David Heckhausen. Ο Paul λέει 
πως οι τέσσερις τους έχουν πο-
λύ διαφορετικά μουσικά υπόβα-
θρα… «Αλλά η μαγεία συμβαίνει 
όταν όλα τα παραπάνω συνται-
ριάζουν. Σε όλους μας αρέσει να 
αυτοσχεδιάζουμε και να πηγαί-
νουμε όπως μας οδηγούν τα ίδια 
τα πράγματα, έτσι ώστε να πάμε 
στο επόμενο στάδιο». Όσο για την 
έμπνευσή τους λένε πως έρχεται 
από τη φύση και τα ταξίδια μας. 
«Έχω ταξιδέψει πολύ στα άγρια 
τοπία του Πολικού Κύκλου στη 
σουηδική Lappland. […] Εκπλη-
κτικά όμορφος και κάπως μυστη-
ριώδης ταυτόχρονα αυτός ο τόπος, 
μπορείς να νιώσεις αρκετά μικρός 
ως άνθρωπος στη μέση ενός τέ-
τοιου σκηνικού» σημειώνει ο Paul. 

– Αυτή είναι η πρώτη φορά που 
έρχεστε στην Κύπρο; 

– Paul: Ναι, είναι η πρώτη μας 
φορά στην Κύπρο και είμαστε πο-
λύ ενθουσιασμένοι γι’ αυτό το τα-
ξίδι, και φυσικά για το φεστιβάλ!

–Πώς έγινε η επαφή με το 
Windcraft;

– Paul: Πριν από περίπου ενά-
μιση χρόνο η διοργανώτρια του 
φεστιβάλ, η Έλλη, επικοινώνησε 
μαζί μας, μετά την εμφάνισή μας 
με τον Bobby Rausch, μία βερολι-
νέζικη τζαζ ροκ μπάντα, η οποία 
είχε εμφανιστεί στο Windcraft 
πριν από δύο χρόνια. Μας ρώτησε, 
λοιπόν αν θα θέλαμε να λάβουμε 

και εμείς μέρος το 2023. Είχαμε 
όμως κλείσει το πρόγραμμά μας 
για το 2023 και έτσι το προγραμ-
ματίσαμε για φέτος, που είναι και 
τα δέκα χρόνια του φεστιβάλ!

– Συνδυάζετε διαφορετικά μου-
σικά στυλ, είναι κάποιο από αυ-
τά κυρίαρχο;

– Paul: Οι τέσσερις μας έχουμε 
πολύ διαφορετικά μουσικά υπό-
βαθρα. Ο Philipp και ο Lasse τρο-
μπέτα /flugelhorn και tenor sax/
bass clarinet, προέρχονται από 
την τζαζ, ενώ στο τσέλο, είναι 
φυσικά πιο κλασικός, αλλά τον 
ενδιαφέρει πολύ το groove και 
το flow, αλλά και η παγκόσμια 
μουσική. Εγώ πάλι με τα αναλο-
γικά μου συνθεσάιζερ, τα υβρι-
δικά ηλεκτρο-ακουστικά beats, 
τα handpan και τα percussions, 
είμαι η ηλεκτρονική και groove 
δύναμη της μπάντας, γράφω επί-
σης και παράγω τη μουσική… Αλ-
λά η μαγεία συμβαίνει όταν όλα 
τα παραπάνω συνταιριάζουν. Σε 
όλους μας αρέσει να αυτοσχεδι-
άζουμε και να πηγαίνουμε όπως 
μας οδηγούν τα ίδια τα πράγμα-
τα, έτσι ώστε να προχωράμε στο 
επόμενο στάδιο.
– Πόσο μακριά πιστεύετε ότι 
μπορεί να πάμε με ένα μουσι-
κό ταξίδι;

– Paul: Βλέπουμε τη μουσική 
μας σαν μία έμπνευση για τη φα-
ντασία του κοινού. Θέλουμε να 
δημιουργούμε έναν χώρο όπου 
οι άνθρωποι μπορούν να σχεδιά-

σουν τους δικούς τους φανταστι-
κούς κόσμους. 

– Από πού εμπνέεστε;
– Paul: Η έμπνευσή μας έρχεται 

από τη φύση και τα ταξίδια μας. 
Έχω ταξιδέψει πολύ στα άγρια 
τοπία του Πολικού Κύκλου στη 
σουηδική Lappland. Ειδικά το κα-
λοκαίρι, που δεν βραδιάζει ποτέ, 
έχεις απίστευτη θέα, όταν στέ-
κεις σε μια λίμνη, σχεδόν κα-
θρέπτη. Εκεί, μπορείς να ζήσεις 
ένα σούρουπο που μετατρέπεται 
απευθείας σε ανατολή του ηλίου. 
Εκπληκτικά όμορφος και κάπως 
μυστηριώδης ταυτόχρονα αυτός 
ο τόπος, μπορείς να νιώσεις αρκε-
τά μικρός ως άνθρωπος στη μέση 
ενός τέτοιου σκηνικού. Ενώ γρά-
φουμε και παίζουμε, μας αρέσει 
επίσης να φανταζόμαστε τέτοιες 
εικόνες για να έχουμε τη σωστή 
διάθεση για ένα συγκεκριμένο 
μουσικό κομμάτι. Ταξιδεύοντας 
μαζί, πηγαίνοντας σε φεστιβάλ 
και βιώνοντας παραστάσεις άλλων 
καλλιτεχνών ενισχύουν επίσης 
το κοινό μας δημιουργικό όραμα.

– Ποιες είναι οι επιρροές σας;
– Paul: Εκτός από το ευρύ και 

διαφορετικό μουσικό μας υπόβα-
θρο, όπως σου είπα πιο πάνω, η 
μουσική μας έχει επηρεαστεί από 
κινηματογραφική μουσική και 
μουσικά δρώμενα, όπως τα Björk, 
Trentemoller, Rival Consoles, ή 
και του Stephan Bodzin. Και φυ-
σικά από τις πόλεις μας, το Βε-
ρολίνο και το Αμβούργο, με τα 
διαφορετικά και μοναδικά ηλε-
κτρονικά underground club και 
τις τζαζ σκηνές τους.

– Gabor: Soulful και/ή groovy: 
αυτή είναι η προσωπική μου πυξί-
δα στην αναζήτηση και την από-
λαυση της μουσικής. Οι αρχαίες 
και σύγχρονες παραδόσεις και τε-
λετουργίες που μας βοηθούν να 
μπούμε σε έκσταση και άλλες κα-

ταστάσεις. Με επηρεάζουν επίσης 
πολύ ο διαλογισμός, η γιόγκα, η 
rave και οι πολεμικές τέχνες.

– Τι σας γοητεύει περισσότερο 
στην παραγωγή μουσικής;

– Paul: Κατά την παραγωγή μου-
σικής, σε σύγκριση με το να παί-
ζεις μουσική ζωντανά, έχεις τη δυ-
νατότητα να δημιουργήσεις ήχο 
σε διαφορετικό επίπεδο. Μου αρέ-
σει να δουλεύω με επιτόπιες ηχο-
γραφήσεις που έκανα ταξιδεύο-
ντας, καθώς τα ηχογραφημένα 
δείγματα αφηγούνται μια ιστορία 
από μόνα τους και με εμπνέουν 
να χτίσω νέα grooves και να δη-
μιουργήσω μοναδικές διαθέσεις. 
Όταν φτιάχνω μουσική για τους 
NORLYZ ασχολούμαι πάρα πολύ 
με τον σχεδιασμό του ήχου και 
τον χαρακτήρα του. Μπορώ πραγ-
ματικά να χαθώ στη λεπτομέρεια 
της δουλειάς, και όταν μεγεθύνω 
ξανά ό,τι έχω κάνει, μερικές φορές 
είναι πολύ εντυπωσιακό αυτό που 
προκύπτει ως σύνολο, από αυτό 
το παζλ μικρής κλίμακας.

 
– Ποια είναι τα όρια της ηλε-
κτροακουστικής μουσικής;

– Philipp: Μερικές φορές ο αυ-
θορμητισμός είναι μια πρόκληση, 
καθώς συχνά υπάρχει μια ξεκάθα-

ρη συμφωνία με την παραγόμενη 
μουσική. Γι’ αυτό προσπαθούμε 
να συνδυάσουμε τον παρορμη-
τικό αυθορμητισμό της τζαζ με 
τη δραματουργική δομή της ηλε-
κτρονικά παραγόμενης μουσικής.

– Paul: Και ενώ έχουμε αυτές 
τις «τεχνικές προκλήσεις», όταν 
παίζουμε ζωντανά, ο συνδυασμός 
οργάνων στους Norlyz μας δίνει 
μια τεράστια γκάμα δυνατοτήτων

– Ποια είναι η γνώμη σας για τη 
μουσική που παράγεται μέσω 
AI; Είναι κίνδυνος για τη μου-
σική;

– Philipp: Νομίζω ότι είναι προ-
φανές ότι αρκετά μέρη της μουσι-
κής παραγωγής και σύνθεσης θα 
εξαφανιστούν στο μέλλον, όπως 
συμβαίνει σε πολλά μέρη του ερ-
γασιακού κόσμου. Από την άλλη, 
το βλέπω ως μια εξαιρετική ευκαι-
ρία να κάνω τη ζωντανή εμπειρία 
ακόμα πιο ελκυστική και να πα-
ρουσιάσω την ομορφιά της χει-
ροποίητης μουσικής στο κοινό.

– Paul: Μέχρι στιγμής, εξακο-
λουθώ να έχω μια αμφίθυμη σχέ-
ση με την τεχνητή νοημοσύνη 
στη μουσική. Προσπαθώ να το 
βλέπω θετικά και να είμαι ανοι-
χτός στον πειραματισμό με την 
ενσωμάτωση εργαλείων τεχνη-

τής νοημοσύνης στη ροή εργα-
σίας μου. Σίγουρα θα αλλάξει τον 
τρόπο που δουλεύω στο μέλλον, 
αλλά θα μπορούσε να είναι πολύ 
συναρπαστικό να δούμε τι είναι 
δυνατό στη μουσική παραγωγή 
και σύνθεση. Φαντάζομαι ότι θα 
είναι ακόμη πιο σημαντικό να ξέ-
ρω πού εστιάζω και ένα σαφές 
όραμα για το πού θέλει κανείς να 
πάει με τη μουσική.

– Στην Κύπρο είναι λίγο δύσκο-
λο να είσαι full time συγκρότη-
μα, στη Γερμανία;

–Philipp: Είναι πολύ παρόμοιο 
στη Γερμανία. Υπάρχουν μόνο 
λίγα σύνολα που κερδίζουν αρ-
κετά χρήματα με τη μουσική 
τους, παρόμοια με μια δουλειά 
πλήρους απασχόλησης. Γι’ αυτό 
πολλοί μουσικοί παίζουν σε διά-
φορα σύνολα, διδάσκουν ή έχουν 
άλλες δουλειές.

Πληροφορίες: «NORLYZ», 
Περιβόλι, Σάββατο 13 Ιουλίου, 

ώρα 11:15 μ.μ. Philipp Püschel – 
trumpet, flugelhorn, Lasse Golz – 
tenor saxophone, bass clarinet, Gabor 
Hartyani – cello, Paul David 
Heckhausen - Synthesizer, Handpan, 
Percussion, Ableton.

Θέλουμε να εμπνέουμε 
τη φαντασία του κοινού
Οι μουσικοί του γερμανικού συγκροτήματος Norlyz, που θα

παίξει στο Φεστιβάλ Windcraft στα Κατύδατα, μιλούν στην «Κ»

«Θέλουμε να δημιουρ-
γούμε έναν χώρο
όπου οι άνθρωποι
μπορούν να σχεδιάσουν 
τους δικούς τους φαντα-
στικούς κόσμους».

Οι τέσσερις μουσικοί στους Norlyz έχουν πολύ διαφορετικά μουσικά υπόβαθρα… «Αλλά η μαγεία συμβαίνει όταν 
όλα τα παραπάνω συνταιριάζουν. Σε όλους μας αρέσει να αυτοσχεδιάζουμε και να πηγαίνουμε όπως μας οδηγούν τα 
ίδια τα πράγματα, έτσι ώστε να πάμε στο επόμενο στάδιο».
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Οι Krama Brass Band δημιουργή-
θηκαν το 2023 από τον Αντρέα 
Θεοχάρους και τον Νικόλα Γε-
ωργίου, και κινητήριος μουσι-
κή δύναμή τους είναι έξι πνευ-
στά, κιθάρα και ντραμς. Οι Krama 
Brass Band θα εμφανιστούν στο 
Windcraft Festival στα Κατύδα-
τα, και με την ευκαιρία αυτή μι-
λήσαμε μαζί τους για τη μουσική 
τους και για τα επόμενα σχέδιά 
τους. Για τη μουσική τους μου 
λένε: «Προσπαθούμε στη μου-
σική μας να υπάρχει η οικειότη-
τα των ακουσμάτων με τα οποία 
μεγαλώσαμε ως Κύπριοι μουσι-
κοί και ακροατές», και αυτό που 
τους χαρακτηρίζει είναι το ενδι-
αφέρον τους για διάφορα στυλ 
δυτικής μουσικής, αλλά ταυτό-
χρονα και για την κυπριακή πα-
ραδοσιακή στην πιο ανατολίτική 
της έκφανση.

 – Είστε νέοι στα μουσικά 
πράγματα, τι είναι αυτό που 
σας ένωσε;

– Η αγάπη και η αφοσίωση μας 
στη μουσική μας έφερε κοντά αρ-
χικά ως φίλους. Αργότερα οι κοι-
νές ιδέες, αισθητική και στόχοι 
οδήγησαν στη δημιουργία του 
Κrama brass band.

– Βέβαια και το όνομα της μπά-
ντας σας εμπεριέχει την ένωση, 
αλλά και το στοιχείο των οργά-
νων σας… το μέταλλο. Ποιος 
θα λέγατε πως είναι ο ήχος που 

σας χαρακτηρίζει και σας κάνει 
να ξεχωρίζετε;

– Όπως το μέταλλο από το 
οποίο είναι φτιαγμένα τα χάλ-
κινα μουσικά όργανα είναι ένα 
μείγμα, έτσι και η μουσική μας. 
Πιστεύουμε ότι αυτό που μας χα-
ρακτηρίζει είναι το ενδιαφέρον 
μας για διάφορα στυλ δυτικής 
μουσικής, αλλά ταυτόχρονα και 
για την κυπριακή παραδοσιακή 
στην πιο ανατολίτική της έκφαν-

ση. Αυτό είναι που ακούμε εμείς 
στη μουσική μας και αυτό προ-
βάλλει το όνομα που διαλέξαμε 
για την μπάντα μας.

– Θέλετε να διατηρείτε, αν κα-
ταλαβαίνω σωστά, μία παραδο-
σιακή ατμόσφαιρα στη μουσική 
σας, ισχύει;

– Σωστά, προσπαθούμε στη 
μουσική μας να υπάρχει η οικει-

ότητα των ακουσμάτων με τα 
οποία μεγαλώσαμε ως Κύπριοι 
μουσικοί και ακροατές. Με το πέ-
ρασμα του χρόνου η κυπριακή 
μουσική εμπλουτίστηκε με διά-
φορες και διαφορετικές επιρροές, 
με αποτέλεσμα να είναι δύσκολο 
να δώσουμε μια συγκεκριμένη 
ταυτότητα σε αυτή. Εμείς προ-
σπαθούμε να συμπεριλάβουμε 
οτιδήποτε μας επηρέασε μουσι-
κά. Εντάσσουμε στη μουσική μας 
στοιχεία και τεχνικά γνωρίσμα-
τα από μουσικές της Ανατολικής 
Μεσογείου και των Βαλκανίων, 
δίνοντας έμφαση στη διατήρη-
ση του ύφους και των ιδιωμάτων.

– Είναι εύκολη η σύζευξη της 
παραδοσιακής μουσικής με 
τους ήχους της δυτικής; Ποιες 
είναι οι προκλήσεις σε αυτή την 
προσπάθεια;

– Ως νέοι μουσικοί έχουμε επη-
ρεαστεί και από τα είδη είτε το 
θέλουμε είτε όχι, όποτε θα λέγαμε 
ότι είναι σχετικά επακόλουθο τα 
ακούσματα να προέρχονται και 
από τους δύο μουσικούς χώρους. 
Πιστεύουμε ότι το ίδιο ισχύει και 
με τους Κύπριους ακροατές. Στις 
συνθέσεις μας δεν επιδιώκουμε 
την απόδοση αυτού που θεωρεί-
ται «αυθεντική» μορφή κυπρια-
κής μουσικής, κάτι το οποίο ίσως 
δεν είναι και υπαρκτό. Ίσως η 
μεγαλύτερη πρόκληση είναι να 
αντιμετωπίσουμε το κοινό που 
περιμένει κάτι σαν αυτό.

– Ποιο ταξίδι θέλετε να κάνετε 
στον μουσικό κόσμο…;

– Στόχος μας είναι να κερδί-
σουμε μια μακροχρόνια θέση 
στην κυπριακή ή και ευρωπαϊ-
κή σκηνή, όπου θα επιδιώκουμε 
να παρουσιάζουμε τη μουσική 
μας. Επίσης, γενικότερα σκοπός 
μας είναι να προσφέρουμε στο 
κοινό, φρέσκο ήχο τον οποίο ταυ-
τόχρονα νιώθει οικείο.

– Μουσική και επιβίωση στην 
Κύπρο, είναι πρόκληση;

– Είναι δύσκολο, αλλά εφικτό. 
Οι περισσότεροι μουσικοί για να 
επιβιώσουν στην Κύπρο χρειά-
ζεται να συνδυάζουν διάφορες 
ικανότητες ώστε να έχουν ένα 
βασικό εισόδημα. Με λίγα λόγια 
κάνουν περισσότερες από μία 
δουλειές σχετικές με τη μουσι-
κή, όπως για παράδειγμα, διδα-
σκαλία, μουσική εκτέλεση, σύν-
θεση- ενορχήστρωση, κ.τ.λ. Τα 
τελευταία χρόνια γίνονται όμως 
πολύ σημαντικά βήματα ως προς 
την καθιέρωση και εξάσκηση του 
μουσικού επαγγέλματος.

– Ετοιμάζετε κάποια δουλειά;
– Προς το παρόν, ο στόχος μας 

είναι να έχουμε όσο πιο πολλές 
εμφανίσεις μπορούμε σε Κύπρο 
και εξωτερικό, με κύριο βραχυ-
πρόθεσμο στόχο την προετοιμα-
σία μας για την ηχογράφηση του 
πρώτου μας άλμπουμ.

Πληροφορίες: Krama Brass 
Band, Περιβόλι, Κυριακή 14 

Ιουλίου, ώρα 8:45-9:45 μ.μ. www.
windcraftmusicfest.com/
kramabrassband 

Ενα μουσικό μείγμα δύσης και ανατολής
Οι Krama Brass Band, η φρέσκια κυπριακή μπάντα πνευστών, θα εμφανιστούν στο Windcraft Festival στα Κατύδατα

«Στις συνθέσεις μας δεν επιδιώκουμε την απόδοση αυτού που θεωρεί-
ται «αυθεντική» μορφή κυπριακής μουσικής, κάτι το οποίο ίσως δεν είναι και 
υπαρκτό. Ίσως η μεγαλύτερη πρόκληση είναι να αντιμετωπίσουμε το κοινό 
που περιμένει κάτι σαν τοτό».

«Προσπαθούμε να συ-
μπεριλάβουμε οτιδήποτε 
μας επηρέασε μουσικά. 
Εντάσσουμε στη μουσική 
μας στοιχεία και τεχνικά 
γνωρίσματα από μουσι-
κές της Ανατολικής Με-
σογείου και των Βαλκανί-
ων, δίνοντας έμφαση στη 
διατήρηση του ύφους 
και των ιδιωμάτων».
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Στόχος του Κούριον 2030 είναι να 
δημιουργήσουν ένα νέο πολιτιστι-
κό σημείο αναφοράς, βασισμένοι 
στην πολιτιστική δημοκρατία, τον 
διάλογο, τον καλλιτεχνικό πειρα-
ματισμό και την ενότητα μέσω 
της ποικιλομορφίας λέει στην «Κ» 
ο Μιχάλης Καρακατσάνης, Project 
Leader του οργανισμού «Κούριον 
2030». Ερωτώμενος αν μπαίνει 
ισότιμα στο παιχνίδι, έχοντας να 
ανταγωνιστεί τις τρεις μεγάλες πό-
λεις ο κ. Καρακατσάνης λέει πως 
η υποψηφιότητα για τον τίτλο της 
Πολιτιστικής Πρωτεύουσας της 
Ευρώπης θα φέρει όλες τις πόλεις 
στο διεθνές προσκήνιο «επομένως, 
ακόμη κι αν δεν κερδίσουμε τον 
τίτλο, η προβολή αυτή θα ενισχύ-
σει την εικόνα του ∆ήμου σε το-
πικό και διεθνές επίπεδο». Τέλος, 
στόχος του οργανισμού Κούριον 
2030 λέει ο κ. Καρακατσάνης εί-
ναι να συνεχίσει να λειτουργεί ως 
συνδετικός κρίκος μεταξύ των κα-
τοίκων και άλλων άμεσα εμπλεκό-
μενων, και όλων των δημοτικών 
και εθνικών αρχών.

–Έχει μπει και ο Δήμος Κουρίου 
στην κούρσα για τον τίτλο της 
Πολιτιστικής Πρωτεύουσας της 
Ευρώπης 2030, τι ήταν αυτό που 
σας παρακίνησε να ασχοληθείτε; 

–Πρώτα από όλα η δέσμευση 
και η κοινή αντίληψη των κοινο-
τήτων, που απαρτίζουν τον νέο 
∆ήμο, ότι ο πολιτισμός μπορεί να 
αποτελέσει καταλύτη για τον με-
τασχηματισμό και την ανάπτυξη 
ολόκληρης της περιοχής. Αυτό εί-
ναι που μας καθοδηγεί και στον 

σχεδιασμό του πλάνου πολιτιστι-
κής ανάπτυξης για τον νέο ∆ήμο. 
Από τις πρώτες μου σκέψεις μόλις 
ξεκινήσαμε αυτό το εγχείρημα εί-
ναι το πώς θα μπορούσε η περιοχή 
του Κουρίου να ιδωθεί ως ο καθρέ-
φτης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
Θεωρώ ότι η περιοχή συγκεντρώ-
νει όλα εκείνα τα χαρακτηριστικά 
στοιχεία του όλου εγχειρήματος 
ενοποίησης της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, κυρίως σε ό,τι αφορά θέματα 
κινητικότητας, συμπεριλαμβανο-
μένων και των ζητημάτων άνισων 
ευκαιριών ανάπτυξης και συνεκτι-

κότητας. Μέσω αυτής της διαδι-
κασίας, επιδιώκουμε να αντιμετω-
πίσουμε τις εδαφικές ασυμμετρίες 
και να προωθήσουμε την πολιτι-
στική κινητικότητα σε ολόκληρη 
την περιοχή, ενθαρρύνοντας καλ-
λιτέχνες, κοινωνικές ομάδες και 
άλλους φορείς να σκεφτούν πώς 
οι διάφορες πολιτιστικές πρακτι-
κές μπορούν να ανθίσουν σε κάθε 
γωνιά του ∆ήμου, από τις πλατείες 
των κοινοτήτων μέχρι τα μονοπά-
τια που τις ενώνουν. Στόχος μας 
είναι να το πετύχουμε δημιουρ-

γώντας ένα νέο πολιτιστικό ση-
μείο αναφοράς, βασισμένοι στην 
πολιτιστική δημοκρατία, τον διά-
λογο, τον καλλιτεχνικό πειραμα-
τισμό και την ενότητα μέσω της 
ποικιλομορφίας.

–Νιώθετε ότι μπαίνετε ισότιμα 
στο παιχνίδι, έχοντας να αντα-
γωνιστείτε τις τρεις μεγάλες πό-
λεις;

–Ο πολιτισμός είναι η κίνηση 
μέσω της οποίας κατοικούμε σε 
ένα δεδομένο γεωγραφικό έδαφος 
και καλλιεργούμε τις αισθήσεις 
μας, ώστε να το αναγνωρίζουμε 
ως τόπο. Ως εκ τούτου, κάθε τό-
πος είναι συνυφασμένος με τις 
ιδιαίτερες πολλαπλές κληρονομιές 
του, ιστορικές και αναδυόμενες, 
κατασκευασμένες και φυσικές, 
αναπαραγόμενες και μοναδικές. 
Προσωπικά, ποτέ δεν αντιλήφθη-
κα τον πολιτισμό ως πεδίο ανταγω-
νισμού. Απεναντίας, πιστεύω ότι 
κάθε ∆ήμος μπορεί να βγει κερδι-
σμένος από αυτή τη διαδικασία, 
αφού έχει να αποκομίσει πολλά 
οφέλη, ανεξάρτητα από το αν τε-
λικά θα κερδίσει ή όχι τον τίτλο. 
Συν τοις άλλοις, η υποψηφιότη-
τα για τον τίτλο της Πολιτιστικής 
Πρωτεύουσας της Ευρώπης θα 
φέρει όλες τις πόλεις στο διεθνές 
προσκήνιο επομένως, ακόμη κι 
αν δεν κερδίσουμε τον τίτλο, η 
προβολή αυτή θα ενισχύσει την 
εικόνα του ∆ήμου σε τοπικό και 
διεθνές επίπεδο.

–Ποιες είναι οι προτεραιότητες 
του Κούριον 2030 και σε ποιους 
στρατηγικούς πυλώνες στηρίζε-
στε για την υποψηφιότητα του 
Δήμου Κουρίου;

–Πρώτα και κύρια θέλουμε να 
τονώσουμε την αυτοπεποίθηση 
των κατοίκων, ενισχύοντας τις 
πολιτιστικές ταυτότητες της πε-
ριοχής, ενώνοντας και προσκα-
λώντας όλους τους ενδιαφερόμε-
νους φορείς να φανταστούν τον 
ρόλο που θα μπορούσαν να έχουν 
σε ένα έργο τέτοιας ποιότητας. 
Θέλουμε να προσεγγίσουμε και 
να αναπτύξουμε νέα ακροατήρια 
μέσω νέων τρόπων συμμετοχής 
που να ενδυναμώνουν, να δίνουν 
φωνή, να περιλαμβάνουν, να πα-
ράγουν γνώση και να καθιστούν 
τον πολιτισμό προσιτό σε όλους, 
και κυρίως στον κόσμο που μέχρι 
σήμερα δεν είχε έντονο ενδιαφέ-
ρον για ενεργή συμμετοχή σε πο-
λιτιστικές δράσεις.

Προτεραιότητά μας επίσης εί-
ναι η βελτίωση της περιφερειακής 
συνεργασίας καθώς και η ενίσχυ-
ση της διεθνούς ελκυστικότητας 
της περιοχής, πάντα με γνώμο-
να την εμβάθυνση των συμβιω-
τικών δεσμών μεταξύ της φύσης 
και ανθρώπου, μέσω πολιτιστι-
κών και καλλιτεχνικών πρακτι-
κών ευθυγραμμισμένων με τους 
στόχους της βιώσιμης ανάπτυξης. 
Σε σχέση τώρα με την καλλιτε-
χνική προσέγγιση, στόχος μας 
είναι η ανάπτυξη ενός προγράμ-
ματος που θα παρέχει ένα σαφές 
καλλιτεχνικό θέμα και πλαίσιο, 
αλλά ταυτόχρονα θα παραμένει 
ανεξάρτητο, ελαστικό, μεταμορ-
φώσιμο και ανοιχτό σε δημιουρ-
γικές προτάσεις. Αυτό διέπει τον 
χαρακτήρα και της πρώτης μας 
πρόσκλησης υποβολής προτάσε-
ων που δημοσιεύθηκε πρόσφατα, 
αλλά και των επόμενων που θα 
ακολουθήσουν σύντομα.

–Έχετε αρχίσει την πολιτιστική 
χαρτογράφηση της περιοχής 
σας. Υπάρχουν οι υποδομές στις 
κοινότητες και τον Ύψωνα αλ-
λά και οι κατάλληλες χρηματο-
δοτήσεις για να στηρίξουν ένα 
τέτοιο μεγαλεπήβολο εγχείρημα;

–Υπάρχουν αρκετά ανοιχτά 
ζητήματα, τόσο σε θέματα υπο-
δομών όσο και σε σχέση με την 
σχετικά ελλιπή επαγγελματική 
κατάρτιση και διεθνή δικτύω-
ση των διαφόρων πολιτιστικών 
φορέων και άλλων κοινωνικών 
εταίρων στην όλη προσπάθεια. 
Όπως έχουμε ανακοινώσει από 
τις πρώτες μέρες, η στρατηγική 
πολιτιστικής ανάπτυξης του ∆ή-
μου Κουρίου περιλαμβάνει μια 
εκτεταμένη χαρτογράφηση της 
πολιτιστικής και αρχιτεκτονικής 
κληρονομιάς της περιοχής, των 
διαφόρων γιορτών και εκδηλώσε-
ων που διοργανώνουν οι κοινότη-
τες, καθώς και των ανθρώπινων 
και φυσικών πόρων. Πιστεύουμε 
ότι υπάρχει ένα ανεκμετάλλευτο 
δυναμικό στη σχέση φυσικού πε-
ριβάλλοντος και πολιτισμού, εί-
τε σε ό,τι αφορά τη διαμόρφωση 
αξιών μεταξύ ανθρώπου και φύ-
σης, με τα διάφορα προϊόντα που 
προκύπτουν από αυτή τη σχέση, 
είτε ως εργαλείο για την ερμηνεία 
του τόπου και της ιστορίας του. 
Επιπρόσθετα, αυτή η προσπάθεια 
ενισχύει τις ευκαιρίες για καινο-
τομία και βελτίωση του φάσματος 
των ποικίλων τουριστικών υπηρε-
σιών, αντιμετωπίζοντας μία από 
τις μεγαλύτερες προκλήσεις του 
∆ήμου, η οποία σχετίζεται με την 
ανάγκη βελτίωσης των δεξιοτή-
των του ανθρώπινου δυναμικού, 
της ενίσχυσης των πόρων και της 
ποιότητας των παρεχόμενων υπη-
ρεσιών. Σε αυτό το πλαίσιο, ανα-
ζητούμε ενεργά χρηματοδοτήσεις 
τόσο από ευρωπαϊκά όσο και από 
εθνικά προγράμματα, προκειμέ-
νου να στηρίξουμε τις διάφορες 
πολιτιστικές πρωτοβουλίες που 
συζητάμε και να διασφαλίσουμε 
την επιτυχία του όλου εγχειρήμα-
τος. Την ίδια στιγμή βρίσκονται 
σε εξέλιξη σημαντικά αναπτυξι-
ακά έργα, όπως για παράδειγμα 
η ανέγερση του Μουσείου Μά-
ριου Τόκα και ο ευρύτερος αστι-

κός συγκοινωνιακός σχεδιασμός 
της περιοχής, τα οποία θεωρούμε 
ότι θα βοηθήσουν άμεσα την όλη 
προσπάθεια, φιλοξενώντας πολλές 
από τις μελλοντικές μας δράσεις. 

–Σίγουρα θα έχετε αρχίσει ή θα 
αρχίσετε συνεργασίες με οργα-
νισμούς και φορείς. Ποιες είναι 
αυτές και πώς αναμένετε να βο-
ηθήσουν στο εγχείρημα; 

–Έχουμε ήδη ξεκινήσει συνερ-
γασίες με τοπικούς οργανισμούς, 
κοινοτικές πρωτοβουλίες, σχολεία, 
πανεπιστήμια, καθώς και διεθνείς 
πολιτιστικούς φορείς, ενώ αναμέ-
νονται και άλλες συνεργασίες - και 

πιο συγκεκριμένα με κάποιες από 
τις υποψήφιες πόλεις του Βελγίου 
το οποίο θα φιλοξενήσει τον θε-
σμό την ίδια χρονιά με την Κύ-
προ. Σημαντικοί εταίροι στην όλη 
προσπάθεια είναι το Πανεπιστή-
μιο Λεμεσού και συγκεκριμένα 
το CIIM-Bioeconomia Center, με 
το οποίο σχεδιάσαμε και υλοποι-
ούμε αυτή την περίοδο μια σειρά 
εκπαιδευτικών εργαστηρίων στον 
τομέα της βιώσιμης ανάπτυξης. 
Επίσης, με το Open Lab Athens, 
μια μη-κερδοσκοπική, διεπιστη-
μονική ερευνητική κολεκτίβα και 
εργαστήριο τεχνολογικής ανάπτυ-
ξης με έδρα την Αθήνα, με τους 
οποίους δουλεύουμε μαζί σε θέ-
ματα συμμετοχικού σχεδιασμού 
και ανάπτυξης εργαλείων για τη 
βελτίωση των υπηρεσιών και των 
προϊόντων σε σχέση με την ανά-

δειξη και προώθηση της πολιτιστι-
κής και περιβαλλοντικής κληρο-
νομιάς της περιοχής. Πιστεύουμε 
ότι αυτές οι συνεργασίες θα μας 
επιτρέψουν να ανταλλάξουμε 
εμπειρίες και τεχνογνωσία, προ-
ωθώντας την πολιτιστική κινητι-
κότητα, και να δημιουργήσουμε 
ένα δίκτυο υποστήριξης για τις 
διάφορες δράσεις μας.

–Πόσο σημαντικό ρόλο μπορεί 
να διαδραματίσει ο πολιτισμός 
στην ευρύτερη περιοχή, ιδίως 
μετά την ίδρυση του Δήμου 
Κουρίου;

–Για κάθε κοινωνία ο πολιτι-
σμός είναι θεμελιώδης, όχι περι-
θωριακός. Η δημιουργική δραστη-
ριότητα που ενσωματώνεται στον 
πολιτισμό είναι μια μορφή κοι-
νωνικής δράσης και παραγωγής 
με στόχο την ευημερία όλων των 
πολιτών. Μέσω της ενίσχυσης της 
πολιτιστικής συμμετοχής, μπορεί 
να ενισχυθεί η τοπική ταυτότητα 
της περιοχής, να προωθηθεί ο βι-
ώσιμος τουρισμός και να δημιουρ-
γηθούν ευκαιρίες για τους νέους 
δημότες της περιοχής. Θεωρώ ότι 
η ίδρυση του νέου ∆ήμου Κουρίου 
αποτελεί μια μοναδική ευκαιρία 
για να αναδείξουμε τη σημασία 
της πολιτιστικής κληρονομιάς και 
της δημιουργικότητας, συμβάλ-
λοντας στην ανάπτυξη μιας βιώ-
σιμης και δυναμικής κοινότητας.

 
–Ποιοι είναι οι στόχοι του Κού-
ριον 2030 για μετά από το 2030, 
αλλά και οι προσωπικοί σας;

–Στόχος του οργανισμού Κού-
ριον 2030 είναι να συνεχίσει να 
λειτουργεί ως συνδετικός κρίκος 
μεταξύ των κατοίκων και άλλων 
άμεσα εμπλεκόμενων, και όλων 
των δημοτικών και εθνικών αρ-
χών, ενισχύοντας τις τοπικές πο-
λιτιστικές πρωτοβουλίες και δι-
ασφαλίζοντας την αειφορία του 
έργου που θα παραχθεί μέσω αυ-
τής της διαδικασίας. Τώρα προσω-
πικά, οι στόχοι μου παραμένουν 
πάντα οι ίδιοι, να μπορώ να είμαι 
όσο πιο χρήσιμος γίνεται σε κοι-
νωνικό επίπεδο με οποιοδήποτε 
ρόλο και να συνεχίσω να συμμε-
τέχω δημιουργικά στην πολιτιστι-
κή ζωή του τόπου. 

Ενότητα μέσω της ποικιλομορφίας
Ο Μιχάλης Καρακατσάνης μιλάει στην «Κ» για την υποψηφιότητα του Δήμου Κουρίου για την πολιτιστική πρωτεύουσα της Ευρώπης  

Ευκαιρίες για καινοτομία

Οι συνεργασίες που κά-
νει ο οργανισμός Κούρι-
ον 2030 θα τους επιτρέ-
ψουν να ανταλλάξουν 
εμπειρίες και τεχνο-
γνωσία, προωθώντας 
την πολιτιστική κινητι-
κότητα, ώστε να δημι-
ουργήσουν ένα δίκτυο 
υποστήριξης για τις διά-
φορες δράσεις τους.

Μέσω της ενίσχυσης της 
πολιτιστικής συμμετο-
χής, μπορεί να ενισχυθεί 
η τοπική ταυτότητα της 
περιοχής, να προωθηθεί 
ο βιώσιμος τουρισμός 
και να δημιουργηθούν 
ευκαιρίες για τους νέους 
δημότες της περιοχής.

«Πρώτα και κύρια θέλουμε να τονώσουμε την αυτοπεποίθηση των κατοί-
κων, ενισχύοντας τις πολιτιστικές ταυτότητες της περιοχής, ενώνοντας και 
προσκαλώντας όλους τους ενδιαφερόμενους φορείς να φανταστούν τον ρό-
λο που θα μπορούσαν να έχουν σε ένα έργο τέτοιας ποιότητας» λέει ο Μιχά-
λης Καρακατσάνης, Project Leader του οργανισμού «Κούριον 2030».
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ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η προσωπογραφία σήμερα, 
με αφετηρία το Λονδίνο

Της Σικελίας οι μουσικές

Το μεγάλο και πάντα επίκαιρο ζή-
τημα στην τέχνη για το πώς απο-
δίδεται η ανθρώπινη μορφή ισχύ-
ει πάντα, προβληματίζει, διχάζει 
και ενθουσιάζει. Στη Βρετανία, 
η μεγάλη παράδοση της προσω-
πογραφίας συνδέεται άμεσα με 
τη Νάσιοναλ Πόρτρετ Γκάλερι 
στο Λονδίνο, την Εθνική Πινα-
κοθήκη Προσωπογραφιών, μια 
εξαιρετική θεσμική κατοχύρω-
ση της μνήμης και της ταυτότη-
τας διά μέσου των αιώνων. Είναι 
μια αρετή που ταιριάζει στον αγ-
γλοσαξονικό κόσμο, γι’ αυτό και 
αντίστοιχες Εθνικές Πινακοθήκες 
Προσωπογραφιών υπάρχουν και 
στις ΗΠΑ (Ουάσιγκτον) και στην 
Αυστραλία (Καμπέρα). Στη Νάσι-
οναλ Πόρτρετ Γκάλερι στο Λον-
δίνο υπάρχει εδώ και χρόνια ο 
θεσμός ενός διαγωνισμού προ-
σωπογραφίας ανοικτού σε όλους 
τους καλλιτέχνες του κόσμου. Η 
διαδικασία υποστηρίζεται οικο-
νομικά από τον ιδιωτικό φορέα 
και αλλάζει επωνυμία ανάλογα 
τον χορηγό. Φέτος, έχουμε την 
επιστροφή της νομικής εταιρεί-
ας Herbert Smith Freehills, που 
δίνει το όνομά της στο βραβείο 
(παλαιότερα και επί σειράν ετών 
ήταν η ΒΡ). Η διαδικασία είναι 
διασφαλισμένη από κριτική επι-
τροπή κύρους που στις 9 Ιουλί-
ου θα καταλήξει στο όνομα του 
νικητή. Στον φετινό διαγωνισμό 

εστάλησαν 1.672 έργα καλλιτε-
χνών από 62 χώρες. Είναι τέτοια 
η απήχηση του βραβείου και τό-
σο τιμητικό να εκτεθεί το έργο 
ενός καλλιτέχνη στη Νάσιοναλ 
Πόρτρετ Γκάλερι (ανάμεσα και 
κοντά σε αριστουργήματα της 
τέχνης), που παρακινεί πολλούς 
καλλιτέχνες από όλον τον κόσμο 
να δώσουν τον καλύτερο εαυτό 
τους. Τα έργα της τελικής φάσης 
που εκτίθενται (φέτος έως τις 27 
Οκτωβρίου) θα τα δουν οι χιλιά-
δες επισκέπτες της Πινακοθήκης, 
προερχόμενοι από όλον τον κό-
σμο. Ο θεσμός μετράει 40 χρό-
νια και ώς τώρα έχει συγκεντρώ-
σει πάνω από 40.000 συμμετοχές 
προερχόμενες από 100 χώρες. 
Τρία έργα έχουν προκριθεί φέτος 
και διεκδικούν το βραβείο. Ολα εί-
ναι έργα Βρετανών. Ενα από αυτά 
είναι το εικονιζόμενο του εκλε-
κτού ζωγράφου Αντονι Ουίλιαμς 
(https://antony-williams.com/) 
και τα άλλα δύο, της 34χρονης 
Ιζαμπέλα Ουότλινγκ «Ζιζί» (2023) 
και της Αγγλίδας ζωγράφου (με 
δεσμούς με την Αιθιοπία) Κάθριν 
Τσέιμπερς «Lying» (2020). Κάθε 
χρόνο, ο κατάλογος των έργων 
που διακρίθηκαν συμπληρώνει 
μια βιβλιοθήκη πορτρέτων αλ-
λά και ένα χρονικό της εξέλιξης 
ενός οικουμενικού βλέμματος. 
Στο Ηνωμένο Βασίλειο, η παρά-
δοση του πορτρέτου είναι ισχυρή. 

Τη δεκαετία του ’80, όταν ο κύριος 
Γκρι ήταν 17, άκουγε με μανία μια 
εκπομπή στο Τρίτο του Λάμπρου 
Λιάβα: «Του κόσμου οι μουσικές». 
Είχε εμμονή με τις παραδοσιακές 
μουσικές από την Ιταλία, κυρίως 
από τον Νότο, τη Νάπολη, τα ελ-
ληνόφωνα χωριά της Καλαβρίας 
και της Σικελίας. 

Ετσι, ανακάλυψε την μπάσα 
και υγρή μαζί φωνή της σπου-
δαίας Ρόζα Μπαλιστρέρι και τις 
ρυθμικές μελωδίες της Λα Νου-
όβα Κομπανία ντι Κάντο Ποπο-
λάρε. Ετσι, ανακάλυψε το διπλό 
βινύλιο του Πελοποννησιακού 
Λαογραφικού Ιδρύματος «Ελλη-
νική μουσική παράδοση της Κά-
τω Ιταλίας» (δύο ειδικά κομμάτια 
εκεί του έχουν μείνει αλησμόνη-
τα: «Ωριά μου πιτσουλίνα» και «Το 
κλάμα του εμιγκράντου»). 

Κάπως έτσι, πολύ αργότερα 
ανακάλυψε την εκπληκτική αν-
θολογία με... μαφιόζικα τραγού-
δια («Il Canto di Malavita. La 
Musica della Mafia», δισκογρ. Pias 

Recordings, 2000): Αν δεν γνω-
ρίζεις τους στίχους νομίζεις πως 
πρόκειται για τα πιο γλυκά, τρυφε-
ρά, πονεμένα ερωτικά τραγούδια 
(ή, από την άλλη, οι πιο εκστατικές 
ταραντέλες) που άκουσες ποτέ...

Και, βέβαια, πολύ πιο πρό-
σφατα, η μεταξένια αυτή νοε-
ρή μουσική σκάλα τον έφερε 
στις ηχογραφήσεις της εκπλη-
κτικής Κριστίνα Πλουχάρ και 
του συνόλου L’ Arpeggiata 
(τρία έξοχα άλμπουμ εδώ: «Alla 
Napoletana», «All’ Improviso» 
και «La Tarantella»). Εχει όμως 
και μια τελευταία ανακάλυψη, 

φετινής σοδειάς. Την ανθολογία 
«Ιταλία - Σικελία» (Italie - Sicile) 
στην εξαιρετική αρχειακή σει-
ρά της γαλλικής δισκογραφικής 
εταιρείας Ocora. Πρόκειται για 
ηχογραφήσεις που, με εξαίρεση 
ένα κομμάτι, πραγματοποιήθη-
καν από το 1984 έως το 2004 και 
περιλαμβάνουν μοναδικά δείγ-
ματα της σιτσιλιάνικης μουσι-
κής παράδοσης, τόσο ως προς 
το φωνητικό σκέλος όσο και ως 
προς τα αυθεντικά παραδοσιακά 
μουσικά όργανα. 

Αγριοι πολυφωνικοί συνδυα-
σμοί μεταφέρουν ένα απίστευτο 
πολιτισμικό μείγμα από Ελλάδα 
και Βαλκάνια, Ρώμη, Βυζάντιο, 
Ισλάμ, Νορμανδία, Ισπανία, Γαλ-
λία κ.ά., αφού μιλάμε για έναν 
τόπο στον οποίο, όπως λέγεται, 
«ακούγανε τον ελληνικό νόμο, 
τον βυζαντινό ύμνο, την αραβική 
μελωδία του μακάμ, την μπαλά-
ντα των Γάλλων τροβαδούρων, το 
γερμανικό λιντ και τα πολυφωνικά 
σχήματα του 16ου-17ου αιώνα». 

Οι τεντωμένοι, επιθετικοί ρυθ-
μοί πνευστών και κρουστών συν-
δυάζονται με τις γλυκιές τρίμετρες 
(3/4) μελωδίες των εγχόρδων, η 
χριστιανική Αναγέννηση με έναν 
πρωτόγονο παγανισμό, η θλίψη 
της ζωής με ένα πάθος, έναν οί-
στρο που μένει αλησμόνητος. Εδώ 
έχουμε να κάνουμε με μουσική 
στο μεταίχμιο του αρχαϊκού με 
το νεωτερικό. 

Κάθε φορά που ο κύριος Γκρι 
επιστρέφει σε αυτές τις έξαλλες, 
απρόβλεπτες μουσικές, όπου οι 
φωνές των ανθρώπων είναι ταυ-
τόχρονα αγγελικές και δαιμονικές, 
θυμάται εκείνο το τρομακτικό όσο 
και γοητευτικό αυτοβιογραφικό 
μυθιστόρημα του Κάρλο Λέβι «Ο 
Χριστός σταμάτησε στο Εμπολι». 
Το Εμπολι βρίσκεται όχι στη Σι-
κελία αλλά στον ιταλικό Νότο ευ-
ρύτερα και ο αφηγητής νιώθει να 
έχει ανακαλύψει μια χαμένη ήπει-
ρο ωμότητας και μαγείας. Η απά-
ντηση στο ανείπωτο ερώτημα εί-
ναι μια σαλταρισμένη ταραντέλα!

ΜΑΔΡΙΤΗ 
Οι εκδόσεις του Πράδο 
Το Μουσείο Πράδο εγκαινίασε τη νέα 
εκδοτική σειρά που προκύπτει από το 
έργο των προσκεκλημένων συγγρα-
φέων. Οι δύο πρώτοι συγγραφείς που 
εντάχθηκαν στα residencies του μου-
σείου ήταν ο Τζ. Μ. Κούτσι και η Κλόε 
Αρίτζις, οι οποίοι έγραψαν από ένα 
διήγημα εμπνευσμένο από τον χρό-
νο που αφιέρωσαν στο μουσείο. Το 
πρόγραμμα συνεχίζεται και χρηματο-
δοτείται από το ίδρυμα Loewe σε συ-
νεργασία με την ισπανική έκδοση του 
περιοδικού «Γκράντα». Οι εκδόσεις εί-
ναι δίγλωσσες (αγγλικά και ισπανικά). 

ΑΜΣΤΕΡΝΤΑΜ 
Λι Ουφάν 
Στους κήπους του Rijksmuseum στο 
Αμστερνταμ, οι επισκέπτες έχουν 
την ευκαιρία να δουν την υπαί-
θρια έκθεση γλυπτικής του Κορεά-
τη καλλιτέχνη Λι Ουφάν. Η έκθεση 
εντάσσεται στον θεσμό των θερινών 
εκθέσεων γλυπτικής. Τα μινιμαλιστι-
κά γλυπτά του Λι Ουφάν καλούν τον 
επισκέπτη να σταθεί και να σκεφθεί 
πάνω στη δύναμη της σιωπής. Ο στο-
χασμός ως δύναμη διαπερνά το έρ-
γο του Κορεάτη γλύπτη. Τα έργα του 
από μέταλλο και πέτρα παρουσιάζο-
νται για πρώτη φορά στην Ολλανδία. 

ΛΟΝΔΙΝΟ 
«Η κρίση του Πάρη» 
Η συντηρήτρια έργων τέχνης Μπρίτα 
Νιου φωτογραφίζεται μπροστά στο έρ-
γο του Ρούμπενς «Η κρίση του Πάρη» 
(1632-35), που αποδόθηκε και πάλι στο 
κοινό έπειτα από εργασίες συντήρησης 
διάρκειας 14 μηνών. Το έργο ανήκει 
στη Νάσιοναλ Γκάλερι του Λονδίνου, 
που γιορτάζει φέτος 200 χρόνια λει-
τουργίας. Στο πλαίσιο αυτής της επε-
τείου, η Νάσιοναλ Γκάλερι οργανώνει 
πλήθος εκδηλώσεων, ενώ παράλληλα 
προχωρεί ένα πρόγραμμα αποκατά-
στασης ορισμένων από τα πιο σημαντι-
κά έργα τέχνης των συλλογών της. 
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ΠΑΡΙΣΙ 
Απόστολος Γεωργίου 
Ο Ελληνας ζωγράφος Απόστολος Γε-
ωργίου εντάχθηκε στο δυναμικό της 
διεθνούς γκαλερί Michel Rein (Παρίσι 
και Βρυξέλλες), σε συνεργασία με την 
γκαλερί της Σύλβιας Κούβελη Rodeo 
που εκπροσωπεί τον καλλιτέχνη στην 
Αθήνα και στο Λονδίνο. Οπως ανακοί-
νωσε ο Μισέλ Ρεν, υπάρχει μεγάλη 
ικανοποίηση από αυτή τη συνεργα-
σία και σχεδιάζεται να γίνει έκθεση 
έργων του καλλιτέχνη στο Παρίσι τον 
Φεβρουάριο του 2025. Προηγουμένως 
θα εκτεθεί έργο του στην Αrt Basel 
του Παρισιού τον Οκτώβριο του 2024. 

ΠΑΡΙΣΙ
Εγχρωμα του Τζακομέτι
Η νέα έκθεση στο Ινστιτούτο Τζα-
κομέτι στο Παρίσι εστιάζεται σε μια 
κατηγορία γλυπτών που δεν βλέ-
πουμε συχνά. Παρουσιάζεται το με-
γαλύτερο κομμάτι της συλλογής του 
Ινστιτούτου που αφορά τους επι-
χρωματισμένους γύψους του Τζα-
κομέτι, αποκαλύπτοντας στο κοινό 
μια λιγότερο γνωστή πτυχή του καλ-
λιτέχνη. Ο Τζακομέτι ενδιαφερόταν 
πάντα για τη σύνδεση ζωγραφικής 
και γλυπτικής, και συχνά πρόσθετε 
χρώμα σε πολλά από τα γύψινα και 
μπρούντζινα γλυπτά του. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ 

Η ανθολογία «Ιταλία - Σικελία» (Italie - Sicile) από την εξαιρετική 
αρχειακή σειρά της γαλλικής δισκογραφικής εταιρείας Ocora κυ-
κλοφόρησε πολύ πρόσφατα.

Αντονι Ουίλιαμς, «Η Ζακλίν 
με νεκρή φύση» (2020). 
Υποψήφιο για βραβείο 

προσωπογραφίας. 

Η χριστιανική 
Αναγέννηση συνδυάζεται 
με έναν πρωτόγονο 
παγανισμό, η θλίψη 
της ζωής με έναν οίστρο 
που μένει αλησμόνητος.
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ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΠΑΠΑΔΙΑΜΑΝΤΗΣ (1851-1911)
«Οι Χαλασοχώρηδες»
Εκδόσεις της Ανοικτής Βιβλιοθήκης

Άδεια διανομής: Creative Commons BY-NC-SA, σελ. 107

Το διήγημα «Οι Χαλασοχώρηδες» του Αλέξανδρου Παπαδιαμάντη 
δημοσιεύτηκε σε συνέχειες στην εφημερίδα «Ακρόπολις», από τις 
12 έως τις 22 Αυγούστου του 1892. Εκτυλίσσεται σ’ ένα νησί, που κα-
τά πάσαν πιθανότητα είναι η Σκιάθος, κατά την τελευταία εβδομά-
δα της προεκλογικής περιόδου και ανήμερα των εκλογών της 3ης 
Μαΐου 1892. Γράφτηκε υπό την επήρεια των εκλογών, που έφεραν 
στην εξουσία τον Χαρίλαο Τρικούπη. Ένα χρόνο αργότερα, η Ελλάδα 
πτώχευσε. Ο συγγραφέας σατιρίζει τα πολιτικά και εκλογικά ήθη της 
εποχής του ενώ προβάλλει τις παθογένειες του ελληνικού κράτους.Ο 
Παπαδιαμάντης, με αυτό το έργο, αφήνει την καθαρά ηθογραφική πε-
ρίοδο της πεζογραφίας του και εγκαινιάζει τη μοραλιστική και σατιρι-
κή, χτυπώντας και ελέγχοντας τα τρωτά της εποχής του σαν  κοινωνι-
κός ανατόμος και παρατηρητής.

Βρείτε το ηλεκτρονικό βιβλίο δωρεάν και στη Read Library.
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες
και περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Παρακολουθώ το λογοτεχνικό έρ-
γο του Ερίκ Βυϊγιάρ (γενν. 1968), 
όπως μας παρουσιάζεται στα ελ-
ληνικά από τις εκδόσεις Πόλις. 
Κυκλοφόρησε πρόσφατα το βι-
βλίο του «Μια αξιοπρεπής έξοδος» 
(μτφρ. Μανώλης Πιμπλής, Πόλις, 
Μάιος 2024), για τον πόλεμο της 
Ινδοκίνας (Βιετνάμ, Καμπότζη και 
Λάος σήμερα) και τη συντριβή του 
Ντιεν Μπιεν Φου (1954). Ο αντι-
αποικιακός αγώνας εναντίον της 
Γαλλίας στην Ινδονησία ξεκίνησε 
το 1946 και εντεινόταν διαρκώς, 
ενώ από το 1949, όταν ο Μάο κα-
τέλαβε την εξουσία στην Κίνα, 
έπαψε να είναι αντάρτικος και 
έγινε μετωπικός. Η Γαλλία, που 
έχει ουσιαστικά χάσει τον πόλε-
μο από το 1950 και την ήττα του 
Κάο Μπανγκ, αντιλαμβάνεται ότι 
δεν μπορεί να εξακολουθήσει να 
παραμένει εκεί και αναζητεί αξι-
οπρεπή έξοδο. Ο πρωθυπουργός 
Ρενέ Μεγιέρ αναθέτει την απο-
στολή αυτή στον στρατηγό Ανρί 
Ναβάρ, βασική στρατηγική επι-
λογή του οποίου υπήρξε η δημι-
ουργία ενός οχυρωμένου στρατο-
πέδου στην περιβαλλόμενη από 
λόφους κοιλάδα του Ντιεν Μπιεν 
Φου. Το έργο ολοκληρώθηκε τον 
Ιανουάριο του 1954. Στις 13 Μαρ-
τίου 1954 ο στρατηγός Γκιαπ εξα-
πολύει την επίθεσή του στο Ντιεν 
Μπιεν Φου, όπου ήταν ουσιαστικά 
παγιδευμένος ο γαλλικός στρατός, 
και στις 7 Μαΐου 1954 τον ανα-
γκάζει να παραδοθεί. Αυτή ήταν 
η τελευταία μεγάλη μάχη του πο-
λέμου της Ινδοκίνας.

Χιλιάδες νεκροί
Ο απολογισμός της για τη Γαλ-

λία ήταν δέκα χιλιάδες νεκροί 
στρατιώτες στο πεδίο της μάχης 
ή αργότερα στην αιχμαλωσία. Τι 
αξιοπρεπής έξοδος! Ο Βυïγιάρ, 
σε μια καταληκτική σημείωση, 
θα μετρήσει συνολικά στους πο-
λέμους της Ινδοκίνας και του Βι-
ετνάμ 400.000 νεκρούς από τη 
μεριά των Γάλλων και των Αμε-
ρικανών και 3.600.000 από την 
άλλη πλευρά! «Οσοι ήταν οι Γάλ-
λοι και οι Γερμανοί νεκροί κατά 
τον Πρώτο Παγκόσμιο Πόλεμο».

Μόλις αποτέλειωσα το βιβλίο, 
διάβασα στον γαλλικό Τύπο ότι 
πέθανε, στις 30 Μαΐου, σε βαθύ 
γήρας, η Ζενεβιέβ ντε Γκαλάρ 
(1925-2024), στρατιωτική νοσο-
κόμα, στην υπηρεσία της αεροκο-

μιδής τραυματιών (convoyeuse de 
l’ armée de l’ Air). Ξέρω ότι το όνο-
μά της δεν λέει τίποτε στον Ελλη-
να αναγνώστη, αλλά αυτή ήταν η 
νοσοκόμα του Ντιεν Μπεν Φου! 
Ορφανή από πατέρα σε ηλικία εν-
νιά ετών, αποφασίζει να γίνει νο-
σοκόμα και το 1953 τοποθετείται 
στο Ανόι της Ινδοκίνας. Κατά την 
πολιορκία του Ντιεν Μπιεν Φου, 
προσγειώνεται το αεροπλάνο της 
κάθε νύχτα στο στρατόπεδο, μα-
ζεύουν πολύ γρήγορα όσους τραυ-
ματίες μπορούν και τους μεταφέ-
ρουν στο νοσοκομείο στο Ανόι. 
Στις 28 Μαρτίου όμως το αερο-
πλάνο λόγω βλάβης δεν μπορεί 
να απογειωθεί από το στρατόπεδο 
και η νοσοκόμα μένει εγκλωβισμέ-
νη εκεί. Μέσα σε αυτήν την κόλα-
ση πυρός η Ζενεβιέβ ντε Γκαλάρ 
φροντίζει επί έξι εβδομάδες τραυ-
ματίες και ακρωτηριασμένους, 

τους βοηθάει ιατρικά, μαζί με τα 
άλλα μέλη της ιατρικής ομάδας, 
τους βοηθάει να πιουν νερό, να 
φάνε, να καπνίσουν ένα τσιγά-
ρο, να κάνουν μια μικρή βόλτα, 
τους παρηγορεί, με ασύλληπτη 
αφοσίωση και κουράγιο. Συνδέ-
εται ψυχικά μαζί τους και τους 
μένει πιστή σε όλη τη ζωή της.

Μισό αιώνα αργότερα θα γρά-
ψει τα απομνημονεύματά της 
(«Une femme à Dien Bien Phu», 
Les Arènes, 2003), όπου μαθαίνου-
με και εμείς μερικούς από αυτούς 
τους τραυματίες με τα ονόματά 
τους. Μετά την πτώση του Ντιεν 
Μπιεν Φου, η Ζενεβιέβ ντε Γκαλάρ 
γίνεται πια, όπως και όλοι οι άλ-
λοι, αιχμάλωτη των Βιετμίνχ. Στις 
21 Μαΐου της ανακοινώνουν την 
απελευθέρωσή της, εκείνη όμως 
αρνείται να τη δεχτεί, γιατί δεν 
θέλει να αφήσει τους τραυματίες 
της! Θα μείνει εκεί για να συνεχί-
σει να τους φροντίζει. Στις 24 Μα-
ΐου όμως είναι αναγκασμένη να 
φύγει. Εχουν έως τότε μεταφερθεί 
858 τραυματίες. Μένουν πίσω στο 
στρατόπεδο άλλοι διακόσιοι, και 
σε αυτούς μένει και η καρδιά της 
νοσοκόμας («Une femme à Dien 
Bien Phu», σ. 177-179).

Σήμερα, εβδομήντα ακριβώς 
χρόνια μετά το τέλος του, ο πό-
λεμος της Ινδοκίνας έχει πια ξε-
χαστεί, και το βιβλίο του Βυïγιάρ 
έρχεται να μας υπενθυμίσει ότι 

υπήρξε, όπως και κάθε πόλε-
μος, τερατώδης κρεατομηχανή. 
Στις σελίδες του βιβλίου παρε-
λαύνουν ανάλγητοι επιχειρημα-
τίες (Michelin) και οικονομικοί 
παράγοντες, κυνικοί πολιτικοί 
(ο Τζον Φόστερ Ντάλες, ο Αμε-
ρικανός υπουργός Εξωτερικών, 
πρότεινε στον Γάλλο ομόλογό 
του Ζωρζ Μπιντώ να του δώσει 
δύο ατομικές βόμβες για να τε-
λειώνουν μια και καλή), με λίγες 
εξαιρέσεις (Πιερ Μαντές Φρανς), 
ηλίθιοι στρατιωτικοί, απουσιάζει 
όμως η Ζενεβιέβ ντε Γκαλάρ – δεν 
το αναφέρω διόλου κριτικά ως πα-
ράλειψη του βιβλίου. Είναι πολύ 
φυσικό που η νοσοκόμα λείπει, 
γιατί το καλό «κρύπτεσθαι φιλεί».

Σε όσα γράφει εκείνη για το 
Ντιεν Μπιεν Φου δεν υπάρχει τί-
ποτε από αυτά που διαβάζουμε 
στο βιβλίο του Βυϊγιάρ, υπάρχουν 
μόνο οι τραυματίες και οι ακρω-
τηριασμένοι. Αν η απουσία της 
νοσοκόμας μας από το αφήγη-
μα του Βυϊγιάρ δεν αποτελεί έλ-
λειμμα, δεν θα έλεγα το ίδιο για 
το ότι δεν υπάρχει ούτε λέξη για 
τη μοίρα των χιλιάδων Γάλλων 
αιχμαλώτων στις μακρές πορείες 
και στα στρατόπεδα των Βιετμίνχ. 
Το 60% από αυτούς δεν επέστρε-
ψε ποτέ στο σπίτι του. Ο Βυϊγιάρ 
βρήκε τρόπο να εντάξει στο αφή-
γημά του τη δολοφονία του Πα-
τρίς Λουμούμπα το 1961 (σ. 125-
132), δεν βρήκε ωστόσο τρόπο 
να πει δυο λόγια για να απαντή-
σει στην απορία του αναγνώστη 
τι να απέγιναν άραγε οι Γάλλοι 
στρατιώτες μετά την κατάληψη 
του Ντιεν Μπιεν Φου.

Εν πάση περιπτώσει, επειδή 
εγώ δεν θαυμάζω τους στρατιωτι-
κούς ηγέτες, ούτε όταν ηγούνται 
αντιαποικιακών αγώνων, επειδή 
δεν θαυμάζω, αντίθετα από τον 
συγγραφέα, τον Χο Τσι Μινχ και 
τον Γκιαπ, γιατί ξέρω τι είναι ικα-
νοί να κάνουν, θα κλείσω τούτο 
το σημείωμα με τη βεβαιότητα 
ότι, όπως οι πόλεμοι δεν θα λεί-
ψουν ποτέ «έως αν η αυτή φύσις 
των ανθρώπων η», το ίδιο δεν θα 
λείψουν και εκείνοι οι λίγοι που, 
μέσα σε αυτή τη συνθήκη γενι-
κευμένου φονικού, δεν σκοτώ-
νουν, αλλά επιδένουν πληγές, για-
τρεύουν, φροντίζουν, στηρίζουν 
και παρηγορούν, με καλοσύνη 
και αυταπάρνηση. Σε αυτούς ας 
στραφεί ο θαυμασμός μας!

Η Κωνσταντίνα Γιαχαλή είναι σε-
ναριογράφος. Το πρώτο της μυ-
θιστόρημα «Ποτέ δεν ξέρεις» και 
ο θεατρικός μονόλογος «Γκρέτα» 
(Κρατικός Επαινος Συγγραφής Θεα-
τρικού Εργου 2018) κυκλοφορούν 
από τις εκδόσεις Αρμός.
 
– Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
– «Η μεγάλη περιπέτεια του 
μαρξισμού», Βασίλης Ραφαηλίδης. 
«Λαός και εξουσία στο Βυζάντιο», 
Αντονι Καλντέλις. «Λουτρό 
αίματος στο Νότο», Ανδρέας 
Ανδριανόπουλος.
 
– Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
– Πως η ιστορία του Βυζαντίου έχει 
αμέτρητα και δυνατά storylines σε 
«έτοιμο» σενάριο για μια σειρά που 
θα συναγωνιζόταν άνετα το «Game 
of Thrones» («Κωνσταντινούπολη, 
η ιστορία της αυτοκρατορικής 
Πόλης», Τζον Φρίλι). 
 
– Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
– Το «∆εύτερο φύλο», Σιμόν ντε 
Μποβουάρ.
 
– Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
– Καφές και χρόνος. Ωραίο βιβλίο. 
Το πού, αδιάφορο. Παντού.

– Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
– Οχι. Αλλά δεν νιώθω κι ενοχές 
για όσα δεν μου άρεσαν.
 
– Τι είναι αυτό που σας συγκινεί 
περισσότερο σε ένα βιβλίο;
– Η τελειότητά του, που εξύμνησε 
ο Εκο. Απαξ και δημιουργήθηκε 
δεν χρειάζεται βελτίωση. Σαν 
τον τροχό. Κι ότι τίποτα άλλο 
δεν μπορεί να σε ταξιδέψει 
τόσο εύκολα σε άλλους τόπους, 
κόσμους κι ανθρώπους.
 
– Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
– «Αιχμάλωτοι της γεωγραφίας», 
Τιμ Μάρσαλ.
 
– Γιατί επιλέξατε την Γκρέτα Γκάρ-
μπο για ηρωίδα στο βιβλίο σας; 
Τι σας γοητεύει στην προσωπι-
κότητά της;
– Το 1934 ο Κόουλ Πόρτερ γράφει 
στο «You ’re the Top»: «You ’re 
the National Gallery, you ’re 
Garbo’s salary». Η Γκάρμπο έγινε 
μύθος όσο ζούσε. Μοναδική 
περίπτωση ηθοποιού σε όλη την 
ιστορία του κινηματογράφου. 
Αρνήθηκε δόξα, τιμές, κολακεία. 
Αδιαφόρησε για προβολή, 
δημοσιότητα, ακόμη και για 
την ομορφιά της. Επαιξε με 
τους όρους της και κέρδισε. Σε 
μια εποχή που η μισή καριέρα 
των ηθοποιών εξαρτάται από 
τα social κι όλοι, διάσημοι και 
μη, νοιάζονται για τη δημόσια 
εικόνα τους, η Γκάρμπο έχει μια 
αυτάρκεια πολύ γοητευτική. 
 
– Τι μηνύματα μεταδίδει το βιβλίο;
– Ερχόμαστε στον κόσμο για μία 
και μόνη βόλτα, σύντομη, αλλά 
φτάνει για όλα, να αγαπήσεις, 
να χαρείς, να μάθεις, να 
δημιουργήσεις, να βοηθήσεις. Θα 
είχε πλάκα να μπορούμε να λέμε 
«cut, πάμε πάλι», αλλά τότε δεν 
θα κάναμε τα χρήσιμα λάθη που 
μας πάνε παρακάτω. Σε αυτή 
τη βόλτα, αν φροντίσεις να 
περάσεις καλά και να ζήσεις 
όπως θέλεις, φτιάχνεις μια 
πολύ ωραία ταινία κι ο θάνατος 
είναι απλώς the (happy) end.

ΣΠΥΡΟΣ ΚΙΟΣΣΕΣ
Τσιγάρο βαρ;
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. 160

 
Eνας γιος ξεπροβοδίζει τον πατέ-
ρα του στο γηροκομείο, μια κόρη 
απλώνει ρούχα, μια μητέρα ταΐ-
ζει τα παιδιά της ρυζόγαλο, ένα 
αγόρι κάνει ποδήλατο στην αυ-
λή, μια γιαγιά φτιάχνει φανουρό-
πιτα, ένας ερωτευμένος ανοίγει 
το γράμμα της αγαπημένης του, 
ένας αρσιβαρίστας κουβαλά το 
νεκρό σώμα της μητέρας του, μό-
λις πενήντα κιλά. Οι ιστορίες του 
Σπύρου Κιοσσέ εστιάζονται σε 
θραύσματα του χαμένου χρόνου. 
Η σημασία τους αναφαίνεται μέ-
σα από το βλέμμα του αφηγητή, 
ο οποίος επιχειρεί να τους προσ-
δώσει λογοτεχνική υφή. Εν ολί-
γοις, δεν έχει σημασία η στιγμή, 
αλλά το κατά πόσον προσφέρεται 
να γίνει μυθοπλαστική. Περισ-
σότερο από τη στιγμή, μετράει 
η απόδοσή της.

Τα πιο συγκινητικά διηγήμα-
τα είναι εκείνα που ανακαλούν 
την πατρική μορφή. Ο αφηγη-
τής αποσπά τον πατέρα του από 
τον θάνατο σε ένα κάλεσμα κα-
ταλλαγής, ώστε να απαλυνθεί ο 
πόνος τής εν ζωή απουσίας του. 
«Στα παιδικά μου μάτια πόσο 
μεγάλος, πόσο ισχυρός, πόσο 
δριμύς, πόσο βαρύς, πόσο μό-

νιμος, πόσο ακλόνητος, πόσο 
αλύγιστος κι ολοκληρωτικός της 
απουσίας του ο πόνος».

Στην κατακλείδα ενός διηγή-
ματος ο αφηγητής ομολογεί ότι 
«όλα δυνάμει κείμενο τ’ αντιλαμ-
βάνομαι τον τελευταίο καιρό». 
Πράγματι, στις ιστορίες επιβάλλε-
ται η εκβιαστική 
και συχνά στομ-
φώδης αναγωγή 
τους σε μεταφο-
ρές, φορείς ενός 
δραματικού νοή-
ματος. Για παρά-
δειγμα, η μητέρα 
που χτυπάει με 
τον κόπανο μια 
γαλάζια κουβέρτα 
μεγεθύνεται στο 
ανήλικο βλέμμα 
του αφηγητή σε 
Ποσειδώνα, σκορ-
πώντας από το 
μπαλκόνι σκόνες, 
τρικυμίες και καταποντισμούς. Σε 
άλλο πεζό («Μαγειρέματα»), η κα-
τσαρόλα της νεκρής γιαγιάς απο-
κτά την ιερότητα κτερίσματος. 
Ο αφηγητής πενθεί την «τραγι-
κή» κατσαρόλα, «απορριμμένη σε 
μια γωνιά, παροπλισμένη, ατελής, 
αποκλίνουσα από οποιαδήποτε 
έννοια κατασκευαστικής τελεο-
λογίας». Η κατσαρόλα της γιαγιάς, 
«χάλκινη μήτρα, τροφοδότρα».

Βέβαια, τις πιο λυρικές εκτρα-
χύνσεις τις εμπνέει η πολυπά-
θεια του έρωτα. Στο «Αγάπη 
πρώτη, σε πέντε καλοκαίρια», 
ο ερωτευμένος βλέπει μέσα 
στον χρόνο τη μυθώδη Αννα 
του να συρρικνώνεται σε ένα 
«αν», δηλωτικό της φαντασιακής 

της υπόστασης. 
Aλλωστε η Αν-
να είχε διαρκώς 
μια «ελιτίστικη» 
τρικυμία στα χεί-
λη. «Eγινες δική 
μου όσο δική μας 
μπορεί να είναι η 
γλώσσα». Aλλος 
χάνει ξαφνικά τις 
λέξεις του, καθώς 
«είχα πιει, είχα 
φάει, είχα καπνί-
σει όλα τα ρήμα-
τα που είχαν εσέ-
να αντικείμενο». 
Eνας ερωτοχτυ-

πημένος φοιτητής στην Αγγλία, 
ανοίγοντας το γράμμα της αγα-
πημένης του, βλέπει να φτερου-
γίζουν μέσα από τον φάκελο 
«σμήνος αποδημητικές λέξεις». 
Ο σουρεαλισμός της στιγμής κο-
ρυφώνεται από την ποιητική 
αγωνία του αφηγητή· «πόσο να 
αντέξουν σε χειμωνιάτικες μέ-
ρες βρετανικής κυριολεξίας αλ-
κυονίδες μεταφορές ελληνιστί;».

Ο Κιοσσές πασχίζει να υπαι-
νιχθεί τη μεταφορική λειτουργία 
στιγμών, προσώπων και πραγμά-
των, τανύζοντάς τα όσο δεν πάει, 
επιτείνοντας τη γλωσσική εκζή-
τηση. Ενδεικτικό της υπερβολής 
των μεταφορών είναι το διήγημα 
«Παραλλαγές σ’ ένα θέμα», όπου 
μια ρημαγμένη από την κόπωση 
μητέρα παρομοιάζεται με πράσινο 
σαπούνι· «μια λιπόσαρκη πράσινη 
πλάκα σαπουνιού, φθαρμένη απ’ 
την πολυχρησία, είχε για σώμα 
πια». Oσο για τα δύο διηγήματα 
(«Θεοφάνια», «Κονσέρβες») που 
φιλοξενούν πρόσφυγες, αμφότερα 
πνίγονται στον μελοδραματισμό.

Εν αρχή ην ο λόγος, σίγουρα. 
Αλλά καλό είναι να υπάρχει και 
θέμα. Ο Κιοσσές φαίνεται πως 
δεν βρίσκει μυθοπλασίες αντά-
ξιες των ακαδημαϊκών του αξιώ-
σεων. Τα στιγμιότυπα που απα-
θανατίζει στα μικρά πεζά του δεν 
αντέχουν το βάρος της λογοτε-
χνικής τους αποτύπωσης. Οταν 
από την καλλιέπεια απουσιάζει 
ο μύθος, μένει σκέτη κενολογία. 
Για να αναδειχθεί η άδηλη βα-
ρύτητα μιας στιγμής χρειάζεται, 
πέρα από την ποιητικότητα των 
υπαινιγμών και τον συμβολισμό 
των παραδηλώσεων, η στιγμή 
να έχει από μόνη της ισχύ. ∆εν 
γίνεται μια κατσαρόλα να πα-
ρουσιάζεται μετωνυμικά.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Η μετωνυμία της κατσαρόλας

Δεν θα λείψουν ποτέ

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Οι πόλεμοι δεν θα λεί-
ψουν ποτέ, το ίδιο και 
εκείνοι οι λίγοι που δεν 
σκοτώνουν, αλλά επιδέ-
νουν πληγές, γιατρεύ-
ουν, φροντίζουν και πα-
ρηγορούν, με καλοσύνη 
και αυταπάρνηση.

Η Ζενεβιέβ ντε Γκαλάρ (δεξιά) ήταν στρατιωτική νοσοκόμα. Eγκλωβίστηκε 
στη μάχη του Ντιεν Μπεν Φου και επί έξι εβδομάδες φρόντιζε τραυματίες και 
ακρωτηριασμένους, με ασύλληπτη αφοσίωση και κουράγιο.
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Με την ευκαιρία της καθόδου της 
Ανώτερης Επαγγελματικής Σχο-
λής Χορού ΕΛΣ στην Κύπρο για 
την παρουσίαση των στο ∆ημο-
τικό Θέατρο Λευκωσίας μίλησαν 
στην «Κ» ο διευθυντής της Γιώρ-
γος Μάτσκαρης, ο χορογράφος 
Φώτης ∆ιαμαντόπουλος, καθη-
γητής της Ανώτερης Επαγγελ-
ματικής Σχολής Χορού ΕΛΣ και 
σολίστ του Μπαλέτου της ΕΛΣ 
και η Κύπρια Όλια Τορναρίτου, 
καθηγήτρια της Ανώτερης Επαγ-
γελματικής Σχολής Χορού ΕΛΣ, 
καθηγήτρια σύγχρονου χορού 
της Σχολής (τεχνική Graham). 
Η Σχολή θα παρουσιάσει σε 
καλλιτεχνική επιμέλεια του δι-
ευθυντή της, Γιώργου Μάτσκα-
ρη, την επετειακή παράσταση 
«Progression», στο ∆ημοτικό Θέ-
ατρο Λευκωσίας, στις 10 και 11 
Ιουλίου 2024, στις 8:30 μ.μ. Θα 
παρουσιαστούν οι χορογραφίες 
«Verge» του Ράσσελ Μάλιφαντ, 
η τεχνική της Μάρθας Γκράχαμ 
«Exceedance», σε χορογραφία 
της Κύπριας καθηγήτριας της 
Σχολής, Όλιας Τορναρίτου και 
σε πρωτότυπη μουσική σύνθε-
ση, ενορχήστρωση, ερμηνεία 
Γιώργου Κοντοβά, καθώς και 
αποσπάσματα από το εμβλημα-
τικό έργο «Ζιζέλ», σε χορογρα-
φία του σολίστ του Μπαλέτου 
της ΕΛΣ και καθηγητή της Σχο-
λής Χορού Φώτη ∆ιαμαντόπου-
λου, βασισμένη στη χορογραφία 
των Ζαν Κοραλλί, Ζυλ Περρό και 
Μαριύς Πετιπά και σε μουσική 
του Αντόλφ Αντάμ. 

- Φώτης Διαμαντόπουλος: Τελι-
κά όλα ξεκινούν από τη γνώση 
των κλασικών, όπως το μπαλέ-
το «Ζιζέλ»;

- Φ.Δ.: ∆εν μπορώ να πω ότι 
όλα ξεκινούν με τη γνώση των 
κλασικών, κυρίως στην εποχή 
μας που υπάρχουν τόσοι πολλοί 
και διαφορετικοί τρόποι και μέ-
σα να εκφραστεί κανείς, όμως 
η επαφή και η ενασχόληση με 
τον κλασικό χορό και τα κλασικά 
έργα μας ανοίγει τον δρόμο για 
να γνωρίσουμε την ιστορία της 
τέχνης του χορού και πώς αυ-
τή διαμορφώθηκε και εξελίχθη-
κε μέσα στα χρόνια. Γνωρίζουμε 
ένα κόσμο όμορφο, μαγικό, που 
διαχρονικά αφορά τους καλλιτέ-
χνες και το κοινό. Μια αρμονική 
συνύπαρξη μουσικής, κίνησης, 
δραματουργίας και εικαστικής 
δημιουργίας.

- Όλια Τορναρίτου: Ποια είναι 

σήμερα η αξία της μεθόδου Μάρ-
θας Γκράχαμ, την οποία θα δού-
με και εδώ στη Λευκωσία;

– Ο.Τ.: Η αξία της τεχνικής της 
Martha Graham είναι σε παγκό-
σμιο επίπεδο διαχρονική. Είναι η 
τεχνική που έθεσε τα θεμέλια του 
σύγχρονου χορού και αποτελεί 
πηγή έμπνευσης χορευτικά και 
χορογραφικά ακόμα και σήμερα 
100 χρόνια μετά από τη δημιουρ-
γία της και μπορεί να ξυπνήσει 
έντονα συναισθήματα και σε αυ-
τόν που την ερμηνεύει, αλλά και 
σε αυτόν που την παρακολουθεί. 
Η σε βάθος μελέτη της τεχνικής 
από έναν σπουδαστή-χορευτή 
προσφέρει σωματικά, αλλά και 

ερμηνευτικά εφόδια, τα οποία 
είναι ανεκτίμητα για την σπου-
δή του, αλλά και για τη μετέπειτα 
χορευτική του πορεία.

- Είναι πεπερασμένες οι δυνα-
τότητες του σώματός μας και 
πόσο μάλλον ενός/μιας επαγ-
γελματία χορευτή/τριας;

–Φ.Δ.: Ο επαγγελματίας χορευ-
τής/τρια είναι ένας/μία καλλιτέ-
χνης- αθλητής. Η καθημερινή 
εκπαίδευση και εξάσκηση είναι 
ιδιαίτερα απαιτητική και σκλη-
ρή για το σώμα πολλές φορές. Ως 
εκ τούτου η φθορά είναι μεγάλη 
και οι δυνατότητες που παρέχει 
το σώμα μας σταματούν κάποια 

στιγμή. Γι’ αυτό και χρειάζεται με-
γάλη φροντίδα και προσοχή καθ’ 
όλη τη διάρκεια μιας πορείας. 

– Ο.Τ.: Οι δυνατότητες του σώ-
ματος είναι σίγουρα ευρείες και 
πολύπλευρες, αλλά όχι απεριόρι-
στες. Το σώμα μπορεί να εκπαι-
δευτεί και να αναπτυχθεί σε με-
γάλο βαθμό μέσω ενδυνάμωσης, 
ευλυγισίας και τεχνικής. Για έναν 
επαγγελματία χορευτή, οι δυνα-
τότητες του σώματος επεκτείνο-
νται περισσότερο, καθώς έχουν 
αφιερώσει πολλές ώρες σε μαθή-
ματα και πρόβες. Παρ’ όλα αυτά, 
κάθε σώμα έχει φυσικούς περι-
ορισμούς και προσωπικά όρια, 
τα οποία μπορούν να επηρεά-

ζουν την εκτέλεση ορισμένων 
κινήσεων.

- Μπορεί το κλασικό μπαλέτο 
να «μεταμορφωθεί» ή να εμπο-
τιστεί με πιο σύγχρονα υλικά ή 
θα μιλάμε για κάτι που δεν θα 
είναι πια «κλασικό»;

- Φ.Δ.: Βεβαίως και μπορεί. Γι-
νόταν, γίνεται και θα συνεχίσει 
να γίνεται. Και γι’ αυτό το λόγο 
παραμένει κλασικό. Αφορά δηλα-
δή ακόμα και σήμερα τους δημι-
ουργούς, επιτρέποντας στον κα-
θένα από αυτούς να εκφράσει τη 
δική του αντίληψη και αισθητική 
πάνω σε αυτό.

– Ο.Τ.: Ένα κλασικό μπαλέτο 

μπορεί να εμποτιστεί με πιο σύγ-
χρονα υλικά, όπως έχει ήδη συμ-
βεί σε πολλές χορογραφίες στις 
μέρες μας. Το αν θα παραμείνει 
«κλασική» διαφέρει σε κάθε πε-
ρίπτωση από τον βαθμό ανανέ-
ωσης και αποδόμησης των βα-
σικών αρχών της τεχνικής του 
κλασσικού μπαλέτου.

- Τι σημαίνει τελικά κλασικό 
στον χορό;

- Φ.Δ.: Κλασικό είναι αυτό που 
παραμένει διαχρονικό και έχει κά-
τι να δηλώσει στο κοινό ακόμα 
και σήμερα. Ενδιαφέρει τον κό-
σμο να το δει και να το ακούσει 
και τους καλλιτέχνες να το γνω-
ρίσουν να το σπουδάσουν και να 
εμβαθύνουν σε αυτό.

–Ο.Τ.: Με τον όρο «κλασι-
κό» στον χορό συνήθως αναφε-
ρόμαστε σε ό,τι σχετίζεται με το 
κλασικό μπαλέτο ή σε χορευτικά 
στυλ και τεχνικές που έχουν ανα-
πτυχθεί και εδραιωθεί μέσα στο 
χρόνο, όπως αυτή της Martha 
Graham. Πολλές φορές όμως, κλα-
σικά θεωρούνται και τα έργα σύγ-
χρονων χορογράφων, τα οποία 
θεωρούνται έργα-ορόσημα για 
την πορεία και την εξέλιξη του 
σύγχρονου χορού.

Δύο παραστάσεις
- Φώτης Διαμαντόπουλος: Πώς 
συνομιλεί, αν το κάνει, η χορο-
γραφία η δική σας με εκείνη της 
Όλιας Τορναρίτου;

- Η μουσικότητα της κίνησης, 
η μεταφορά δηλαδή της μουσικής 
μέσω του σώματος και η ύπαρξη 
μεγάλων χορευτικών συνόλων επί 
σκηνής είναι από τα βασικά κοινά 
στοιχεία των δύο χορογραφιών.

- Όλια Τορναρίτου: Πώς συνο-
μιλεί, αν το κάνει, η χορογρα-
φία η δική σας με εκείνη του 
Φώτη Διαμαντόπουλου;

- Η «συνομιλία» υπάρχει καθώς 
από τη μια, έχουμε την αναβίωση 
μιας χορογραφίας κλασικού ρεπερ-
τορίου και από την άλλη, τη δική 
μου πρωτότυπη χορογραφική σύν-
θεση, βασισμένη και εμπνευσμέ-
νη από την πρώτη τεχνική σύγ-
χρονου χορού, η οποία λόγω της 
διαχρονικότητάς της θεωρείται 
πλέον κλασική. Και στις δύο χορο-
γραφίες ο σεβασμός στο παρελθόν 
αποτελεί κινητήριο δύναμη για τη 
σημερινή τους υπόσταση. Σε αυτό 
που διαφέρουν είναι στον τρόπο 
κίνησης των χορευτών που ενώ 
και στις δύο χορογραφίες υπάρχει 
η φόρμα στην κίνηση σε καθεμία 
από αυτές εκτελείται χρησιμοποι-
ώντας το σώμα με τελείως διαφο-
ρετικό τρόπο.

«Η μεγαλύτερη πρόκληση, που 
για εμένα προσωπικά αποτελεί 
και κινητήριο δύναμη, είναι η 
δέσμευση για τη διαρκή άνοδο 
του επιπέδου σπουδών της Σχο-
λής» λέει ο διευθυντής της Ανώτε-
ρης Επαγγελματικής Σχολής Χο-
ρού της Εθνικής Λυρικής Σκηνής 
Γιώργος Μάτσκαρης. Σχετικά με 
την τέχνη του χορού και στο κομ-
μάτι της εκπαίδευσης, ο κ. Μά-
τσκαρης λέει πως είναι αναγκαίο 
όσοι εμπλέκονται να λάβουν ως 
προσωπικό τους στοίχημα να πα-
ραμείνει η παράδοση, που φέ-
ρει μέσα της τη σοφία πολλών 
ετών, ζωντανή, «και ταυτόχρονα 
να συνδιαλεγόμαστε δημιουργικά 
με το σήμερα, ανανεώνοντας τα 
μέσα που χρησιμοποιούμε στην 
διδασκαλία».

- Ποια είναι η μεγαλύτερη πρό-
κληση για έναν διευθυντή σε μία 
σχολή όπως η Ανώτερη Επαγ-
γελματική Σχολής Χορού ΕΛΣ;

- Η μεγαλύτερη πρόκληση, που 
για εμένα προσωπικά αποτελεί 
και κινητήριο δύναμη, είναι η 
δέσμευση για τη διαρκή άνοδο 
του επιπέδου σπουδών της Σχο-
λής. Έχοντας αποφασίσει συνει-

δητά να τονώσουμε, πάντα σε 
συνεργασία με τον Σύλλογο Κα-
θηγητών, την εκπαίδευση τόσο 
του κλασικού μπαλέτου όσο και 
του σύγχρονου χορού, για όλους 
ανεξαιρέτως τους σπουδαστές 
μας, ερχόμαστε καθημερινά αντι-
μέτωποι με τις δυσκολίες αυτού 
του εγχειρήματος. Επίσης, στη 
Σχολή Χορού της ΕΛΣ το τεχνικό 
επίπεδο που καλούνται να υπηρε-
τήσουν οι σπουδαστές μας είναι 
ιδιαίτερα υψηλό, το οποίο καλλι-
εργείται παράλληλα με την καλλι-
τεχνική και προσωπική έκφραση. 
Ο συνδυασμός των χαρακτηρι-
στικών αυτών κάνει την ίδια τη 
σπουδή απαιτητική, αλλά είναι 
και αυτός που διαμορφώνει τη 
σημερινή ταυτότητα της Σχο-
λής μας. 

- Η τέχνη του χορού –είτε κλα-
σικού μπαλέτου είτε μοντέρ-

νου– στην Ελλάδα σε ποιο ση-
μείο βρίσκεται σήμερα;

–Το κλασικό μπαλέτο, επαγ-
γελματικά, εκπροσωπείται σχε-
δόν αποκλειστικά στην Ελλάδα 
από την Εθνική Λυρική Σκηνή. 
Ο σύγχρονος χορός είναι από την 
άλλη πλευρά ευρέως διαδεδομέ-
νος. Ανεξαρτήτως αναλογίας, 
ωστόσο, θεωρώ ότι έχουμε ένα 
δυναμικό εξαιρετικών χορευτών, 
δημιουργών και θεωρητικών του 
χορού. Επίσης, ξεχωριστή θέση 
κατέχουν οι ελληνικοί παραδοσι-
ακοί μας χοροί, με όλη την ιστο-
ρία και τον πλούτο που κουβαλά-
νε. Στο κομμάτι της εκπαίδευσης, 
είναι αναγκαίο όσοι εμπλεκόμα-
στε να λάβουμε ως προσωπικό 
μας στοίχημα να παραμείνει η 
παράδοση, που φέρει μέσα της 
τη σοφία πολλών ετών, ζωντανή, 
και ταυτόχρονα να συνδιαλεγό-
μαστε δημιουργικά με το σήμερα, 
ανανεώνοντας τα μέσα που χρη-
σιμοποιούμε στη διδασκαλία. Με 
τη στήριξη της Πολιτείας, ειδικά 
μετά τα δύσκολα χρόνια της κρί-
σης, πιστεύω ότι το μέλλον του 
χορού στην Ελλάδα μπορεί να 
είναι λαμπρό, με ακόμη περισ-
σότερους άξιους εκπροσώπους 
εντός και εκτός χώρας. 

- Ποιος είναι ο στόχος της πα-
ρουσίας της Σχολής Χορού της 
Εθνικής Λυρικής Σκηνής στην 
Κύπρο;

- Στόχος μας είναι η εξωστρέ-
φεια της Σχολής Χορού της ΕΛΣ, 
σε απόλυτη σύμπνοια με τη γενι-
κότερη φιλοσοφία και το όραμα 
του καλλιτεχνικού διευθυντή μας, 
Γιώργου Κουμεντάκη, καθιστώ-
ντας τις παραστάσεις μας προ-
σβάσιμες στο ευρύ κοινό. Ειδι-
κά στην Κύπρο, τόπο καταγωγής 
πολλών ταλαντούχων σπουδα-
στών μας και με την εκπαίδευ-
ση του χορού να πρωταγωνιστεί, 
ήταν ένα όνειρό μας να καταφέ-
ρουμε να παρουσιάσουμε τη δου-
λειά μας.

Σε αυτό φυσικά έχει συνδρά-
μει το ∆ιεθνές Φεστιβάλ Λευκω-
σίας, με τη φιλοξενία του και την 
αμέριστη υποστήριξη του διευ-
θυντή του Γιώργου Παπαγεωρ-
γίου. Ξεκινήσαμε αυτή τη συ-
νεργασία και σχεδιάζουμε πολλά 
όμορφα πράγματα και για το μέλ-
λον. Παράλληλα με τις δύο παρα-
στάσεις μας στο ∆ημοτικό Θέα-
τρο Λευκωσίας, διοργανώνουμε 
και ένα δωρεάν σεμινάριο κλα-
σικού μπαλέτου και σύγχρονου 
χορού για μαθητές και μαθήτριες 

χορού της Κύπρου, με εκλεκτούς 
καθηγητές της Σχολής μας στη 
διδασκαλία. 

- Η διαδικασία της μάθησης πό-
σο επίπονη μπορεί να γίνει εί-
τε για τον μαθητή είτε για τον 
δάσκαλο; 

- Προτεραιότητά μου είναι η 
δημιουργία ενός θετικού και υπο-
στηρικτικού περιβάλλοντος, για 
όλους ανεξαιρέτως. Η εκπαιδευ-
τική διαδικασία είναι απαιτητι-
κή, για σπουδαστές και καθηγη-
τές, με πολλές ώρες καθημερινής 
άσκησης και θεωρητικής κατάρ-
τισης. Ειδικά στη Σχολή Χορού 
της ΕΛΣ και βάσει του τωρινού 
μας προγράμματος, η διαδικασία 
των προβών έρχεται να συμπλη-
ρώσει την υπόλοιπη εκπαίδευση 
αρκετά νωρίς μέσα στο ακαδημα-
ϊκό έτος. Όλα αυτά τα στοιχεία 
χρειάζονται σθένος, αποφασιστι-
κότητα και επιμονή και, ευτυχώς, 
οι μαθητές, οι σπουδαστές και οι 
καθηγητές που συνεργαζόμαστε 
αποδεικνύουν καθημερινά τη με-
γάλη τους αγάπη και αφοσίωση 
στην τέχνη του χορού. Μέσα από 
αυτή, οι δυσκολίες και τα εμπό-
δια μετουσιώνονται σε τέχνη και 
δημιουργία.

Η Σχολή Χορού της ΕΛΣ στη Λευκωσία
Μιλάνε στην «Κ» ο διευθυντής της Γιώργος Μάτσκαρης και οι καθηγητές της Όλια Τορναρίτου και Φώτης Διαμαντόπουλος

Στόχος μας είναι η εξωστρέφεια της Σχολής Χορού της ΕΛΣ

«Ξεχωριστή θέση κατέ-
χουν οι ελληνικοί παρα-
δοσιακοί μας χοροί, με 
όλη την ιστορία και τον 
πλούτο που κουβαλάνε».
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«Έχοντας αποφασίσει συνειδητά 
να τονώσουμε την εκπαίδευση τόσο 
του κλασικού μπαλέτου όσο και του 
σύγχρονου χορού, για όλους ανεξαι-
ρέτως τους σπουδαστές μας, ερχό-
μαστε καθημερινά αντιμέτωποι με 
τις δυσκολίες αυτού του εγχειρήμα-
τος» λέει ο Γιώργος Μάτσκαρης της 
Ανώτερης Επαγγελματικής Σχολής 
Χορού της Εθνικής Λυρικής Σκηνής. 

Η Σχολή θα παρουσιάσει σε καλλιτεχνική επιμέλεια του διευθυντή της, Γιώργου Μάτσκαρη, την επετειακή παράσταση «Progression», στο ∆η-
μοτικό Θέατρο Λευκωσίας, στις 10 και 11 Ιουλίου 2024, στις 8:30 μ.μ. 

«Η επαφή και η ενασχόληση με τον κλασικό χορό και τα κλασικά έρ-
γα μας ανοίγει τον δρόμο για να γνωρίσουμε την ιστορία της τέχνης 
του χορού και πώς αυτή διαμορφώθηκε και εξελίχθηκε μέσα στα 
χρόνια» λέει ο χορογράφος Φώτης ∆ιαμαντόπουλος.

«Η αξία της τεχνικής της Martha Graham είναι σε παγκόσμιο επί-
πεδο διαχρονική. Είναι η τεχνική που έθεσε τα θεμέλια του σύγχρο-
νου χορού και αποτελεί πηγή έμπνευσης χορευτικά και χορογραφικά 
ακόμα και σήμερα 100 χρόνια μετά από τη δημιουργία της» λέει η χο-
ρογράφος Όλια Τορναρίτου.
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“Watermelon sugar high”
HARRY STYLES

mydeejay.com.cy

Του ΓΙΑΝΝΗ ΜΟΥΓΓΟΛΙΑ

Πόσο φρέσκια και σύγχρονη ακού-
γεται σήμερα η μουσική του Μούν-
ντογκ; Εκκεντρική, ευαίσθητη, 
πρωτότυπη, παιγνιώδης, υποβλη-
τική μέσα από πολλά, διαφορετικά 
είδη, που ποτέ δεν υπερτερούσαν 
μονοπωλώντας τις αισθητικές του 
κατευθύνσεις. 

Ο Λούις Τόμας Χάρντιν (στις 
26/5, 108 χρόνια από τη γέννησή 
του, και στις 8/9, 25 χρόνια από 
τον θάνατό του), που υπέγραφε 
ως Μούνντογκ, «προς τιμήν ενός 
σκύλου του στο Χάρλεϊ Μιζούρι, ο 
οποίος συνήθιζε να ουρλιάζει στο 
φεγγάρι περισσότερο από οποιον-
δήποτε άλλο», «ο Βίκινγκ της 6ης 
Λεωφόρου», Αμερικανός μουσικός, 
συνθέτης, ποιητής, θεωρητικός, 
ζούσε από τα τέλη της δεκαετίας 
του ’40 έως το 1972 στους νεοϋ-
ορκέζικους δρόμους. Με ασκητική 
μορφή, μακρύ μανδύα και κράνος 
με κέρατα, έπαιζε ή πουλούσε μου-
σική ή σιωπούσε στο πεζοδρόμιο. 
Οι ήχοι των δρόμων καθρεφτίστη-
καν με σπάνιο φίλτρο στη μου-
σική του. Με επίσης σημαντικό 
δημιουργικό έργο βρέθηκε στη 
Γερμανία (1977-1999), όπου και 

πέθανε. Επηρέασε καταλυτικά Φί-
λιπ Γκλας, Στιβ Ράιχ, Τέρι Ρίλεϊ. Και 
όμως, ήταν τυφλός από τα 16 του 
λόγω ατυχήματος. Eνας τυφλός, 
σχεδόν αυτοδίδακτος συνθέτης, 
που «έβλεπε» πολύ μπροστά. Κα-
τά δήλωσή του, γράφει όλη του τη 
μουσική σε γραφή μπράιγ χωρίς 
να γράφει παρτιτούρες αλλά μέ-
ρη, έχοντας την παρτιτούρα στο 
μυαλό του.

Το «Songs and Symphoniques: 
The Music of Moondog» 
(Cantaloupe Records 2023), αφιε-
ρωμένο στη μνήμη του παραγωγού 
Χαλ Γουίλνερ, συνεργασία Kronos 
Quartet και Ghost Train Orchestra, 
τελειώνει ως ιδανικός, ανεξίτηλος 
απόηχος όσων έχουν προηγηθεί, 
με τo πρώτο τραγούδι που έγραψε 
ο Μούνντογκ αρχές άνοιξης του 
1951 σε μια πόρτα στην 51η Οδό 
μεταξύ 7ης Λεωφόρου και Μπρό-
ντγουεϊ («All is loneliness»), απο-
διδόμενο συγκλονιστικά από την 
Joan as Police (Τζόαν Γουόσερ). Κα-
θηλωτική, λυρική, βαθιά εσωτερι-
κή, μελαγχολική, ελεγειακή, η εξά-
λεπτη εκδοχή αιχμαλωτίζει στην 
υπέροχη υπνωτική, σκοτεινή με-
λωδία της τον μοναδικό, διαρκώς 
επαναλαμβανόμενο στίχο («All is 

loneliness here for me») μεταμορ-
φώνοντας το μονόλεπτο πρωτότυ-
πο (ερμηνευμένο από τον ίδιο στο 
άλμπουμ «More Moondog», 1957). 
Απέκτησε θρυλικές διαστάσεις 
όταν η Τζάνις Τζόπλιν το τραγού-
δησε συγκλονιστικά αλλάζοντας 
λίγο τους στίχους στο ομώνυμο 
δισκογραφικό ντεμπούτο των Big 
Brother and the Holding Company 
(1967) και στο άλμπουμ της «In 
Concert» (1972). O δίσκος αρχίζει 
με το «Theme» από τo «Moondog» 
(1969) με συνθέσεις του κλασικές 
με στοιχεία μινιμαλισμού, τρίτου 

ρεύματος. Ενδιαμέσως, πλήθος οι 
διασκευές πέντε μελών της Ghost 
Train Orchestra, ηχογραφημένες 
πριν και κατά την πανδημία. Αυ-
στηρές, λιτές μελωδίες, ιδιοφυείς 
στιγμές, παραμυθένια, νοσταλγική 
ατμόσφαιρα, στίχοι συχνά ειρωνι-
κοί, σατιρικοί, μελωδικές παιδικές 
αναμνήσεις, μουσική για κινούμε-
να σχέδια, ροκ, τζαζ κλασικές, νεο-
κλασικές, αβάν-γκαρντ διαδρομές, 
μουσική των ιθαγενών της Αμερι-
κής, εξαίσια κρουστά και πολλές 
ακόμη φανερώσεις της δαιμόνιας 
φαντασίας του, που κυκλοφόρη-
σαν σε δίσκους ρυθμικά αντίθε-
τους, υφολογικά ετερόκλητους, 
παιγμένες από συμβατικά αλλά 
και παράξενα αυτοσχέδια όργα-
να, γραμμένες αρχικά οι περισσό-
τερες σε πιάνο. Επιλέχτηκαν από 
το «Moondog 2» (Columbia, 1971) 
τα «Behold», «Βe a hobo», «Coffee 
beans», «Down is up», «Why spend 

a dark night with me», από το 
«H’ art Songs» (Kopf, 1978) τα 
«Enough about human rights» 
(για τα δικαιώματα των ζώων), 
«High on a rocky ledge», «I’m this, 
I’m that», «Choo-Choo Lullaby», 
από το «Snaketimes Series by 
Moondog» (1957) το «Carebia», 
από το «The Stochholm 1981 
Recordings» το «See the mighty 
tree», από τη συλλογή «The Viking 
of 6th Avenue» το ομώνυμο κομ-
μάτι, από το «Bracelli» (1981) τo 
«Speak of heaven», από το «Big 
Band» (1995) το «Bumbo», γραμ-
μένο αρχές ’90s, από τις τελευταί-
ες συνθέσεις του και από το επτάι-
ντσο «On the streets of New York» 
(1954) το «Fog on the Hudson». 
Εργο καινοτόμο στη μουσική του 
20ού αιώνα, αλλά ποτέ ψυχρό και 
άψυχο. Tαυτόχρονα, μια προσω-
πική μυθολογία και ιστορία που 
ξετυλίγεται βήμα βήμα.

Το διάσημο Kronos Quartet, 
με σπάνια ενέργεια, δημιουργικό 
θράσος σε απροσδόκητες μουσι-
κές περιοχές, και η 13μελής Ghost 
Train Orchestra (έδρα: Μπρούκλιν, 
επικεφαλής: Μπράιαν Κάρπεντερ, 
δίσκοι με πανέμορφες σουρεαλι-
στικές, μοντέρνες διασκευές σε 
μουσικές των ’20s, ’30s, ’40s) απο-
γειώνουν τα κομμάτια με κορυφαί-
ους ερμηνευτές: Ρούφους Γουε-
ϊνράιτ, Μαρίζα Νάντλερ, Κάρεν 
Μάντλερ (κόρη των Μάικλ Μά-
ντλερ και Κάρλα Μπλέι), Μπράιαν 
Κάρπεντερ, Πέτρα Χέιντεν (κό-
ρη του Τσάρλι Χέιντεν), Σαμ Αμι-
ντον, Αοϊφι Ο’ Ντόνοβαν και Τζάρ-
βις Κόκερ των Pulp. Στο ένθετο 
του δίσκου, συνέντευξη με τους 
επικεφαλής των δύο σχημάτων, 
Ντέιβιντ Χάρινγκτον και Μπρά-
ιαν Κάρπεντερ.

«Γιατί να περάσω τη σκοτεινή 
νύχτα μαζί σου; / Τι τρομερό τί-
μημα να πληρώσεις! / Αλλες νύ-
χτες θα ήταν / μακρινές και μαύ-
ρες εποχές για μένα» έγραφε στους 
στίχους του «Why spend a dark 
night with me». Σήμερα, 55 χρό-
νια μετά, έχουμε πολλούς λόγους 
να συνεχίσουμε να περνάμε πλή-
θος νυχτών και ημερών μαζί του. 

Ο Λούις Τόμας Χάρντιν 
ήταν ένας τυφλός, 
σχεδόν αυτοδίδακτος 
συνθέτης, που «έβλεπε» 
πολύ μπροστά.

O Μούνντογκ, ο «Βίκινγκ της 6ης Λεωφόρου», έζησε για σχεδόν 30 χρόνια στους δρόμους. Μια ασκητική μορφή, 
ντυμένος με μακρύ μανδύα, έγραφε τη μουσική του σε μπράιγ και συχνά χρησιμοποιούσε αυτοσχέδια όργανα.

H μουσική
του «Βίκινγκ»
Μούνντογκ
Με τον ιδιαίτερο τρόπο της Ghost Train

Orchestra και του Kronos Quartet

Μια διαφορετική προσέγγιση στη 
μουσική του Λούις Τόμας Χάρντιν ή, 
απλώς, Μούνντογκ.
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Hit Man ���½ 
ΚΩΜΩΔΙΑ ΔΡΑΣΗΣ (2023), 113΄ 
Σκηνοθεσία: Ρίτσαρντ Λινκλέιτερ 
Ερμηνείες: Γκλεν Πάουελ, 
Αντρια Αρχόνα 

 

Σταθερά απολαυστικός, αυτή τη 
φορά και σχεδόν... αγωνιώδης, ο 
Ρίτσαρντ Λινκλέιτερ επιστρέφει 
με ένα φιλμ που έχει για απόλυ-
το πρωταγωνιστή τον Γκλεν Πά-
ουελ, με τον Αμερικανό ηθοποιό 
να συνυπογράφει και το σενά-
ριο. Ο Γκάρι διδάσκει φιλοσοφία 
σε ένα πανεπιστήμιο της Νέας 
Ορλεάνης· παράλληλα δουλεύει 
για την αστυνομία, παριστάνο-
ντας τον πληρωμένο εκτελεστή, 
ώστε να παγιδεύει τους επίδο-
ξους «πελάτες» και να τους συλ-
λαμβάνει. Τα πάντα ωστόσο θα 
αλλάξουν όταν θα ερωτευθεί μια 
εξ αυτών και θα αρχίσει να φλερ-
τάρει με την ιδέα να γίνει και ο 
ίδιος εγκληματίας προκειμένου 
να την προστατεύσει. 

Αληθινή ιστορία 
Ο Λινκλέιτερ μεταφέρει –δια-

σκευάζοντας ελαφρώς– μια απί-
στευτη, αλλά αληθινή ιστορία, 
συστήνοντας έναν πολυεπίπεδο 
ήρωα με πολλά πρόσωπα. Σχε-
δόν κυριολεκτικά, αφού ο Γκάρι 
ανακαλύπτει ότι είναι εξαιρετι-
κός στις μεταμφιέσεις και στη 
συνέχεια του δίνει και καταλα-
βαίνει: περούκες, προσθετικά, 
μακιγιάζ, παράξενα ρούχα, μέ-
χρι και καρικατούρα του Γουές 
Αντερσον ντύνεται σε ένα ρα-
ντεβού με υποψήφιο πελάτη. Γε-
νικώς εδώ, όπως και στις περισ-
σότερες ταινίες του Λινκλέιτερ, 
οι αναφορές στην ποπ κουλτού-
ρα είναι άφθονες, ωστόσο πιο 
ενδιαφέρον είναι το στοιχείο 
των μεταμφιέσεων-προσωπείων. 

Στην εποχή των σόσιαλ μίντια 
και της περσόνας που καλλιερ-
γείται μέσα από αυτά, ο χαρα-

κτήρας του Γκλεν Πάουελ μοιά-
ζει να παρωδεί μια ολόκληρη, 
παράλληλη κοινωνική πραγμα-
τικότητα που «τρέχει» γύρω μας. 
Το ότι εκείνος χρησιμοποιεί επί 
της ουσίας τη συγκεκριμένη τε-
χνική για να κρύψει τις δικές 
του ανασφάλειες ενισχύει ακό-
μη περισσότερο την ειρωνεία 
του πράγματος. Λόγος φυσικά 
πρέπει να γίνει και για τον ίδιο 
τον Πάουελ, ο οποίος είναι εξαι-
ρετικός ερμηνεύοντας με κέφι 
και στυλ τον καλύτερο ρόλο της 

μέχρι τώρα καριέρας του. ∆ίπλα 
του η γοητευτική Αντρια Αρχό-
να ανακαλεί πετυχημένα τις φαμ 
φατάλ των νουάρ, προσθέτοντας 
ακόμη μία στρώση στην απο-
λαυστική «τούρτα» της ταινίας. 

Η τελευταία ξεκινάει ως σά-
τιρα –μεταξύ άλλων και της συ-
ντηρητικής Αμερικής– με πολ-
λές αστείες σεκάνς, για να πάρει 
έντονες αστυνομικές διαστάσεις 
στη συνέχεια, δημιουργώντας 
γνήσιο σασπένς, όπως συμβαί-
νει σε ανάλογης υφής θρίλερ. 
Μοναδικό ψεγάδι ίσως το κά-
πως αδύναμο φινάλε, το οποίο 
πάντως υπενθυμίζει την εγγε-
νή αισιοδοξία και τη γνώριμη 
αίσθηση ξεγνοιασιάς που απο-
πνέουν σχεδόν όλες οι ταινίες 
του Ρίτσαρντ Λινκλέιτερ. 

The Veil 
ΘΡΙΛΕΡ (2024)
Δημιουργός: Στίβεν Νάιτ
Ερμηνείες: Ελίζαμπεθ Μος, 
Γιούμνα Μάργουαν

Ο δημιουργός του «Peaky Blind-
ers», Στίβεν Νάιτ, επιστρέφει με 
μια κατασκοπική μίνι σειρά έξι 
επεισοδίων, την οποία βλέπουμε 
στην πλατφόρμα του Disney+. 
Η σταθερά εξαιρετική Ελίζαμπεθ 
Μος υποδύεται μια Βρετανίδα 
πράκτορα, η οποία ταξιδεύει στα 
σύνορα της Τουρκίας με τη Συ-
ρία, προκειμένου να εντοπίσει 
μια αινιγματική γυναίκα, η οποία 
κατηγορείται για συμμετοχή στις 
δραστηριότητες του ISIS. Οι δυο 
τους θα συναντηθούν σε ένα πα-
γωμένο στρατόπεδο προσφύγων 
και μαζί θα ξεκινήσουν ένα γε-
μάτο κινδύνους ταξίδι από την 
Κωνσταντινούπολη μέχρι το Πα-
ρίσι και το Λονδίνο, καθώς οι 
μυστικές υπηρεσίες της Βρετα-
νίας, της Γαλλίας και των ΗΠΑ 
κάνουν τα δικά τους σχέδια για 
τη μοίρα τους. 

Η σειρά του Νάιτ υιοθετεί 
πρόθυμα τους κώδικες του κα-

τασκοπικού θρίλερ (γρήγοροι 
ρυθμοί, σασπένς, ανατροπές, 
εξωτισμός) στηριζόμενη βασι-
κά στους χαρακτήρες των δύο 
πρωταγωνιστριών. ∆ύο γυναί-
κες με εντελώς διαφορετικές κα-
ταβολές και ιστορία ενώνονται 
από τη μοίρα –και τις επιλογές 
τους– συνειδητοποιώντας στην 
πορεία ότι έχουν περισσότερα 
κοινά από όσα αρχικά φαντάζο-
νται. Το σύγχρονο γεωπολιτικό 
παιχνίδι βρίσκεται, φυσικά, κι 
εκείνο στο προσκήνιο, με τρό-
πο πάντως σχετικά «ανώδυνο» 
και σύμφωνο με τα τηλεοπτικά 
δεδομένα της εποχής.

Μια αγάπη ανέφικτη ���
ΔΡΑΜΑ (2018), 130΄
Σκηνοθεσία: Κατρίν Κορσινί
Ερμηνείες: Βιρζινί Εφιρά, 
Νιλς Σνάιντερ

 
Από την πλατφόρμα του Ertflix επι-
λέγουμε μια συγκινητική, αν και 
δίχως πολλές εκπλήξεις, ταινία 
από τη φιλμογραφία της έμπει-
ρης δημιουργού Κατρίν Κορσινί. 
Ενας έρωτας που διατρέχει τις 
δεκαετίες αλλά και η αγάπη του 

παιδιού προς τους γονείς βρί-
σκονται εδώ στο επίκεντρο. Στα 
τέλη της δεκαετίας του 1950, η 
Ρασέλ, ένα λαϊκό κορίτσι, συνα-
ντά τον Φιλίπ, έναν μορφωμένο 
νεαρό αριστοκρατικής καταγω-
γής. Καρπός του σύντομου αλλά 
φλογερού έρωτά τους είναι η Σα-
ντάλ, την οποία ωστόσο ο Φιλίπ 
αρνείται να αναγνωρίσει. Καθώς 
τα χρόνια προχωρούν, οι δύο γο-
νείς συναντιούνται περιστασια-
κά, ενώ το παιδί προσπαθεί να 
μοιράσει τα συναισθήματά του 
ανάμεσα σε δύο τελείως διαφο-
ρετικούς ανθρώπους.

Μια αρκετά παράξενη σχέση 
τροφοδοτεί τη δραματουργία 
ενός φιλμ που εξερευνά τις πιο 
αρχετυπικές οικογενειακές σχέ-
σεις. Τα πράγματα γίνονται σί-
γουρα πιο ενδιαφέροντα καθώς η 
Σαντάλ μεγαλώνει και οι ισορρο-
πίες αλλάζουν. Οι δραματικές κο-
ρυφώσεις του σεναρίου δεν συμ-
φωνούν με την κάπως άνευρη 
απεικόνιση, όμως, οι δύο χαρι-
σματικοί πρωταγωνιστές, Βιρζινί 
Εφιρά και Νιλς Σνάιντερ, δίνουν 
από μόνοι τους έξτρα δραματικό 
βάρος στην αφήγηση. 

Την καθιερωμένη της συναυλία στο 
Ηρώδειο πραγματοποίησε στις 
21 Ιουνίου στο πλαίσιο του Φε-
στιβάλ Αθηνών η Εθνική Συμφω-
νική Ορχήστρα της ΕΡΤ. Κατά 
την παγκόσμια Ημέρα της Μου-
σικής παρουσίασε ένα πρόγραμ-
μα με δημοφιλή έργα των Σοστα-
κόβιτς, Σοπέν, Τσαϊκόφσκι και 
Μποροντίν. Σολίστ στο δεύτερο 
Κοντσέρτο για πιάνο του Σοπέν 
ήταν ο εξαιρετικά ταλαντούχος 
δεκατριάχρονος Ελισέι Μίσιν, 
ενώ την ορχήστρα διηύθυνε ο 
Μιχάλης Οικονόμου.

Η βραδιά άνοιξε με την «Εορ-
ταστική εισαγωγή» του Σοστα-
κόβιτς, έργο εκ του τίτλου του 
κατάλληλο για την περίσταση, κι 
ας είχε γραφεί για την 37η επέ-
τειο της Οκτωβριανής Επανάστα-
σης... Τα έγχορδα ανταποκρίθη-
καν καλά στη ζωηρή ταχύτητα 
της μουσικής και τα πνευστά, που 
ο Σοστακόβιτς αξιοποιεί, όπως 
συχνά, με μεγάλη φαντασία, έδω-
σαν τον απαραίτητο γιορταστικό 
τόνο. Λίγο πριν τη μέση του έρ-
γου, στα λίγα δευτερόλεπτα που 
οι προβολείς έπεσαν πάνω τους, 
τα τσέλα πήραν αποστάσεις από 
την ορθοτονία, αλλά σύντομα τα 
πράγματα επανήλθαν στην κανο-

νικότητα, κυρίως επειδή ο Οικο-
νόμου εξασφάλισε την επιθυμητή 
γιορταστική ατμόσφαιρα. 

Ακολούθησε ο Ελισέι Μίσιν 
στο δεύτερο Κοντσέρτο του Σο-
πέν. Ο στιβαρός ήχος και η άμε-
μπτη τεχνική του επέτρεπαν σε 
κάθε νότα να ακούγεται πεντα-
κάθαρα. Η μεγάλη μουσικότητα 
σαφώς βοήθησε τον νεαρότα-
το πιανίστα στο πρώτο και στο 
τρίτο μέρος να διαμορφώνει με 
λογική και ειρμό τις μουσικές 
φράσεις, όπως επίσης να απο-
δίδει με τέχνη και καλαισθησία 
τα περίτεχνα διανθίσματα της 
μουσικής. Εξαιρετική υπήρξε η 
απόδοσή του στο αργό, ποιητι-

κό δεύτερο μέρος του έργου. Ο 
Σοπέν συνέθεσε το Κοντσέρτο 
αυτό στα είκοσί του χρόνια, σε 
μια εποχή με πλήθος από εμπει-
ρίες κάθε είδους, οι οποίες εκ-

φράστηκαν στη μουσική. Είναι 
προφανές ότι κανείς 13χρονος 
δεν θα μπορούσε να έχει ανά-
λογες εμπειρίες, συνεπώς ούτε 
τα συναισθήματα που πηγάζουν 

από αυτές. Επομένως, είτε ο χα-
ρισματικός νεαρός διδάχτηκε και 
αναπαρήγαγε απολύτως πειστι-
κά την ερμηνεία, είτε η μουσική 
αυτή αγγίζει κάποιες δικές του 

χορδές, οι οποίες τον οδήγησαν 
στην έξοχη απόδοσή της. Ετσι ή 
αλλιώς, εντυπωσιακό. ∆εν εξελίσ-
σονται όλα τα παιδιά-θαύματα 
σε σημαντικούς πιανίστες. Ας 

είναι ο Μίσιν ένα από αυτά που 
θα έχουν την τύχη να ωριμάσουν 
μαζί με το ταλέντο τους.

Το δεύτερο μισό της βραδιάς 
ξεκίνησε με την «Εισαγωγή – Φα-
ντασία Ρωμαίος και Ιουλιέτα» του 
Τσαϊκόφσκι. Η δημοφιλής μουσι-
κή σελίδα δόθηκε με επιτυχία, 
κυρίως επειδή ο Οικονόμου άρ-
θρωσε με σαφήνεια τα διακριτά 
«επεισόδια» και διασφάλιζε τη 
σταδιακή οργάνωση των κλιμα-
κώσεων όπως επίσης των απο-
φορτίσεων της μουσικής μέχρι 
το τέλος. Τα σαρωτικά μουσικά 
θέματα δόθηκαν με πάθος από 
το σύνολο της ορχήστρας και τα 
ξύλινα πνευστά συνέβαλαν στο 
καλό αποτέλεσμα. 

Λιγότερο επιτυχημένοι ήταν 
οι «Πολοβτσιανοί χοροί» από 
την όπερα «Πρίγκιπας Ιγκορ» 
του Μποροντίν, κυρίως επειδή 
υπήρχε εμφανές πρόβλημα συ-
ντονισμού με τις χορωδίες της 
ΕΡΤ (διδασκαλία: Μ. Παπαπέτρου) 
και του ∆ήμου Αθηναίων (διδα-
σκαλία: Σ. Μπερής). Τα καθαρά 
συμφωνικά μέρη ήχησαν πειστι-
κά, αλλά η συνεργασία με τις χο-
ρωδίες απαιτούσε ενδεχομένως 
περισσότερες δοκιμές σε έναν 
ανοιχτό χώρο όπως το Ηρώδειο.

Η Ελίζαμπεθ Μος (αριστερά) 
υποδύεται μια Βρετανίδα πρά-
κτορα, στη μίνι σειρά «The Veil».

Οι οικογενειακές σχέσεις βρί-
σκονται στο επίκεντρο της ταινίας 
«Μια αγάπη ανέφικτη». 

Κατασκοπικό θρίλερ με δυναμικές πρωταγωνίστριες

«Ημέρα της Μουσικής» στο Ηρώδειο με τη Συμφωνική της ΕΡΤ

Μεταμφιέσεις
με χιούμορ
και σασπένς 
Ενας καθηγητής πανεπιστημίου

παριστάνει τον πληρωμένο εκτελεστή 

Δημοφιλές 
πρόγραμμα και ένα 
λαμπερό «παιδί-θαύμα» 
εξασφάλισαν τη γιορτινή 
ατμόσφαιρα.

Στην εποχή 
των σόσιαλ μίντια 
και της περσόνας που 
καλλιεργείται μέσα 
από αυτά, ο βασικός 
χαρακτήρας μοιάζει να 
παρωδεί μια ολόκληρη, 
παράλληλη κοινωνική 
πραγματικότητα που 
«τρέχει» γύρω μας. 

Ο Γκλεν Πάουελ και η Αντρια Αρχόνα είναι το ζευγάρι των πρωταγωνιστών στην ταινία «Hit man», όπου ο Πάουελ συνυπογράφει και το σενάριο.

Ο 13χρονος Ελισέι Μίσιν ερμήνευσε με εκφραστικότητα και δεξιοτεχνία το δεύτερο Κοντσέρτο για πιάνο του Σοπέν. 
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Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ
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Οταν η ψηφιακή φωτογραφία 
άρχισε να επικρατεί έναντι του 
φιλμ, στις αρχές του 2000, κανείς 
δεν φανταζόταν πως μία δεκαε-
τία αργότερα ο καθένας θα είχε 
στην τσέπη του μια μικροσκο-
πική ψηφιακή κάμερα τρομακτι-
κών δυνατοτήτων. Η ψηφιακή 
επανάσταση έκανε τα παλιά μέ-
σα να μοιάζουν οπισθοδρομικά, 
δύσχρηστα, περιοριστικά. Και 
όμως, μια πρόσφατη τάση για επι-
στροφή στα «κλασικά» εργαλεία 
του παρελθόντος έχει φέρει μια 
αναβίωση σε χώρους όπως αυτοί 
του βινυλίου, των ιστορικών αυ-
τοκινήτων και, πρόσφατα, αυτόν 
της φωτογραφίας.

Η τάση αυτή, μάλιστα, έχει 
αποτυπωθεί έντονα τον τελευ-
ταίο καιρό στα καταστήματα φω-
τογραφικών ειδών της Αθήνας 
που, μετά την πανδημία, περ-
νούν μια αναπάντεχη δεύτερη 
νιότη. Με την πόλη να έχει γίνει 
τουριστικός προορισμός και επι-
σκέπτες από όλο τον πλανήτη να 
περπατούν στους δρόμους της 
κρατώντας συλλεκτικές φωτογρα-
φικές μηχανές, έχει προκύψει για 
τα αθηναϊκά εμφανιστήρια ένα 
νέο παγκόσμιο κοινό.

Οι ιδιαιτερότητες
Με την αφορμή αυτή, συνα-

ντάμε δύο φωτογράφους που δου-
λεύουν με φιλμ, τη Στέλλα Νά-
στου και τον Μιχάλη Μπόσκο, 
και συζητάμε για τις ιδιαιτερότη-
τες της αναλογικής φωτογραφίας, 
αλλά και τη δική τους σχέση με 
αυτήν. Με το καλοκαίρι να έχει 
μπει για τα καλά, τους ζητάμε 
να φέρουν μαζί τους δείγμα της 
δουλειάς τους που έχει θέμα –ή 
φόντο– τη θάλασσα.

Ο Μιχάλης Μπόσκος έχει φέ-
ρει μαζί του μερικά ντοσιέ γεμά-
τα αρνητικά ασπρόμαυρου φιλμ 
μεγάλου και μεσαίου φορμάτ. Μέ-
σα τους, το φως έχει αποτυπώ-
σει στιγμές στον Φλοίσβο του 
Παλαιού Φαλήρου, με τις σιλου-
έτες των λουομένων και των πε-
ραστικών να συνδυάζονται με τη 
γλυπτή προκυμαία που σχεδίασε 
η Νέλλα Γκόλαντα κατά τη δεκα-
ετία του ’80.

Τον ρωτάμε τι τον κάνει να 
στήνει την κάμερά του στο συ-
γκεκριμένο σημείο και μας μιλάει 
για τη δύναμη της θάλασσας να 
καθαρίζει το μυαλό: «Οταν βρι-
σκόμαστε στην ακτή και ατενί-
ζουμε προς το νερό, το βλέμμα 
περιπλανιέται αόριστα. Χάνεται 
μέσα στον ορίζοντα, και έτσι μα-
λακώνει η σκέψη και η ψυχή. Στις 
εικόνες αυτές από τον Φλοίσβο, 
οι λεπτομέρειες που έχουν οι αν-
θρώπινες σιλουέτες (τα μάτια, το 
στόμα, η έκφραση) δεν έχουν ση-
μασία. Σημασία έχει η στάση, η 

γλώσσα του σώματος, που προδί-
δει αυτή ακριβώς την κατάσταση 
της “περιπλάνησης” του βλέμμα-
τος και του μυαλού».

Η Στέλλα Νάστου χρησιμο-
ποιεί ασπρόμαυρο φιλμ τα τελευ-
ταία σαράντα χρόνια, από τότε 
που μπήκε στην πρώτη ομάδα 

του Πλάτωνα Ριβέλλη. Μέσα 
στις παραθαλάσσιες λήψεις της, 
στον απαλό κόκκο που αφήνει 
στο χαρτί η Leica R7 της, εμφα-
νίζεται ολοζώντανο το μεγαλείο 
των αφρισμένων κυμάτων στην 
Κολυμπήθρα της Τήνου, η πλαζ 
του Σαν Σεμπαστιάν σαν στοι-
χειωμένη ή μια στιγμή εκτυφλω-
τικού αιγαιοπελαγίτικου φωτός 
στην απόμακρη βορινή Ανδρο, 
στο Κάστρο του Μακροτάνταλου. 
Οπως μας εξηγεί η ίδια, «κάθε θά-
λασσα έχει τα δικά της χαρακτη-
ριστικά. Γοητευτικά, ελκυστικά, 
τρομακτικά. Πιστεύω, όμως, ότι 
η μόνη ειλικρινής θάλασσα (με 
την έννοια πως αυτό που βλέπεις, 
αυτό είναι) είναι μόνο αυτή του 
κεντρικού Αιγαίου».

«Το φως στην Ελλάδα –και ει-
δικά στις Κυκλάδες– είναι εκτυ-
φλωτικό», συμπληρώνει ο Μ. 

Μπόσκος. «∆υσκολεύει τη φω-
τογραφία και συχνά είναι τόσο 
έντονο που καίει τη λήψη. Εί-
ναι μια μεγάλη πρόκληση που 
μπορεί να σημαίνει πολλά κα-
τεστραμμένα φιλμ, αλλά εάν τα 
καταφέρεις, το αποτέλεσμα δεν 
συγκρίνεται με τίποτε άλλο. Φω-
τογραφίζοντας με φιλμ, έχεις το 
ίδιο το μέσο στα χέρια σου. Είναι 
ένα πράγμα αληθινό, ζωντανό, 
μια φωτοευαίσθητη επιφάνεια 
που χρειάζεται την επεξεργασία 
της, που καταστρέφεται, σκονί-
ζεται... και έτσι, καταλήγεις να 
έχεις μια απόλυτη σύνδεση, μια 
αληθινή σχέση, με ένα κομμάτι 
σελοφάν. Το φιλμ θέλει υπομο-
νή». Η Στ. Νάστου συμπληρώνει: 
«Είσαι σε ταξίδι το καλοκαίρι, 
εμφανίζεις τον Σεπτέμβριο και 
τυπώνεις Νοέμβριο». Με το ψη-
φιακό μέσο, όπως λέει, δεν το πο-

λυσκέφτεσαι. «Τραβάς αμέτρητες 
εικόνες και έτσι δεν κάθεσαι να 
τις δουλέψεις, να τις σκεφτείς... 
Αντιθέτως, με το φιλμ, κάθε λή-
ψη που παίρνεις γίνεται κάτι πο-
λύ προσωπικό, αποκτά μια δική 
της ιστορία». Ο Μ. Μπόσκος θα 
προσθέσει: «Η χαρά τού να φτιά-

ξεις, να προετοιμάσεις μια φωτο-
γραφία, μπορεί να είναι εξίσου 
μεγάλη με το να βλέπεις την τε-
λική εικόνα».

Οικιακοί σκοτεινοί θάλαμοι
Μιλώντας με τον Βασίλη Γερα-

μά, έναν από τους πιο έμπειρους 
επαγγελματίες των φωτογραφι-
κών υπηρεσιών στην Αθήνα, 
μαθαίνουμε από πρώτο χέρι για 
την αναπάντεχη νέα άνθηση του 
χώρου. «Κλεισμένοι στα σπίτια 
τους για καιρό, δεν ήταν λίγοι 
εκείνοι που βρήκαν τον χρόνο 
να στήσουν δικά τους εμφανι-
στήρια, σκοτεινούς θαλάμους μέ-
σα στο διαμέρισμά τους. Αυτό, 
σε συνδυασμό με τη νέα μόδα 
για οτιδήποτε παλιό, αλλά και 
την υπερτουριστική Αθήνα των 
τελευταίων ετών, έχουν φέρει 
σε μαγαζιά σαν το δικό μας μια 
αναπάντεχη ακμή».

Ο Β. Γεραμάς μαζί με τον αδελ-
φό του Γιάννη συνεχίζουν μαζί 
από τη δεκαετία του ’90 μια επι-
χείρηση με φωτογραφικά που εί-
χε ανοίξει ο πατέρας τους το ’50. 
«Φυσικά, δεν έχουν ανέβει οι δου-
λειές στα επίπεδα της δεκαετίας 
του ’90, αλλά η αλλαγή είναι ση-
μαντική», θα μας πει. Κοιτώντας 
μια διαφήμιση της επιχείρησης 
από εκείνη την εποχή, διαβάζου-
με τη φράση «Η κρυφή γοητεία 
της ασπρόμαυρης φωτογραφί-
ας» και τον ρωτάμε να μας πει 
με λίγα λόγια σε τι έγκειται αυτή. 
«Εκφράζει πολύ το συναίσθημα», 
απαντά. «Ο φωτογράφος περιορί-
ζεται –ευεργετικά κατά τη γνώ-
μη μου– σε τόνους του γκρι, του 
λευκού και του μαύρου, και με τη 
χρήση του φωτισμού σε σκιές ή 
σε υπερεκθέσεις, μπορεί να απο-
δίδει πολύ ζωντανά την ένταση 
της στιγμής. ∆εν πιστεύω όμως 
πως η ψηφιακή και η αναλογική 
φωτογραφία είναι αντίπαλοι. Η 
φωτογραφία έχει κοινούς κανό-
νες, αλλά διαφορετικές εκφρά-
σεις. Το φιλμ, ωστόσο, προσφέ-
ρει μια τρισδιάστατη απεικόνιση 
με ένα εξαιρετικό βάθος πεδίου 
που δεν μπορεί να αποδώσει το 
ψηφιακό μέσο».

Aραγε, εκτιμά πως η πρόσφα-
τη νέα τάση, αυτή η επιστροφή 
στο φιλμ, θα κρατήσει; «Η τέχνη 
αυτή, που είναι πια στον τρίτο 
αιώνα ζωής της, θέλει τον χρόνο 
της για να ωριμάσει. Αλλά επει-
δή απαιτεί μια κατάθεση ψυχής 
από τον φωτογράφο, καθότι αυ-
τός δεν μπορεί απλώς να πατή-
σει το κουμπί και να βγάλει μια 
όμορφη εικόνα, νομίζω ότι θα 
συνεχίζει να προσφέρει έναν ξε-
χωριστό τρόπο έκφρασης και να 
προσελκύει συνεχώς νέους “πι-
στούς”. Πιστεύω, όμως, ότι μέσα 
στα επόμενα χρόνια, θα είναι μια 
τέχνη που θα θαυμάζουν πολλοί, 
αλλά λίγοι θα γνωρίζουν».

«Είναι ένα πράγμα 
αληθινό, ζωντανό, 
μια φωτοευαίσθητη 
επιφάνεια που 
χρειάζεται την 
επεξεργασία της, 
που καταστρέφεται, 
σκονίζεται...», λέει 
ο Μιχάλης Μπόσκος.

«Είσαι σε ταξίδι το 
καλοκαίρι, εμφανίζεις 
τον Σεπτέμβριο και 
τυπώνεις Νοέμβριο. 
Κάθε λήψη γίνεται 
κάτι πολύ προσωπικό, 
αποκτά μια δική της 
ιστορία», τονίζει 
η Στέλλα Νάστου.

Στις φωτογραφίες του Μιχάλη Μπόσκου το φως έχει αποτυπώσει στιγμές στον Φλοίσβο του Παλαιού Φαλήρου, με τις σιλουέτες των 
λουομένων και των περαστικών να συνδυάζονται με τη γλυπτή προκυμαία που σχεδίασε η Νέλλα Γκόλαντα κατά τη δεκαετία του ’80.
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Η Στέλλα Νάστου χρησιμοποιεί ασπρόμαυρο φιλμ τα τελευταία 40 χρόνια και εστιάζει στις παραθαλάσσιες λήψεις στα νησιά του Αιγαίου (κέντρο). Ο Μιχάλης Μπόσκος στις φωτογραφίες του (αριστερά και δεξιά) 
επιδιώκει να υπάρχουν οι ανθρώπινες σιλουέτες, στις οποίες επικεντρώνεται στη στάση και στη γλώσσα του σώματος, που προδίδουν την κατάσταση της «περιπλάνησης» του βλέμματος και του μυαλού. 
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Η αναλογική φωτογραφία επιστρέφει
Δύο φωτογράφοι που επιμένουν να χρησιμοποιούν φιλμ και ο ιδιοκτήτης ενός εμφανιστηρίου στην Αθήνα μιλούν στην «Κ»
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